
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6365
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 62ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας, το 35ο Δηµοτικό
Σχολείο Αθήνας, το 2ο Γενικό Λύκειο Θήβας, το 1ο Γενικό Λύ-
κειο Ιλίου, το 11ο Γυµνάσιο Ιωαννίνων, το Γυµνάσιο Αγίου
Κωνσταντίνου Αγρινίου, το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Ρεθύµνου,
το 2ο Γυµνάσιο Κατερίνης, το ΙΕΚ Χαλανδρίου και το 15ο Δη-
µοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, σελ. 6122, 6124, 6125, 6147,
6148, 6154, 6162, 6175, 6180, 6186, 6199

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6121, 6127, 6129, 6131,
6136, 6141, 6142, 6147, 6149, 6153, 6155, 6156, 6157, 6158,
6161, 6166, 6167, 6171, 6172, 6173, 6174, 6175, 6177, 6178,
6179, 6183, 6184, 6188, 6189, 6194, 6195, 6199, 6237, 6238

4. Αναφορά στην αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά του
Βουλευτή της Χρυσής Αυγής κ. Ι. Λαγού, σελ. 6178, 6179,
6180, 6184, 6186

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 709 έως 753, σελ.

6100- 6113
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

6114- 6115
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 23 Μαρτίου 2018, σελ. 6116
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. µε θέµα: «Ανάγκη προστασίας της παραγωγής γάλακτος

και της ποιότητας των γαλακτοκοµικών προϊόντων», σελ.
6116

ii.  µε θέµα: «Εκτεταµένη νοθεία και παράνοµες ελληνοποι-
ήσεις σε γάλα και τυροκοµικά προϊόντα καθιστούν αβέβαιο
το µέλλον των Ελλήνων κτηνοτρόφων και τυροκόµων», σελ.
6118

iii. µε θέµα: «Η λειτουργία των κτηνιατρικών υπηρεσιών, η
διαχείριση των ζωονόσων και οι επιπτώσεις τους στην κτηνο-
τροφία», σελ. 6119

iv. µε θέµα: «Αποζηµιώσεις κτηνοτρόφων Π.Ε. Ροδόπης
που επλήγησαν από την ευλογιά των προβάτων κατά το έτος
2014», σελ. 6122

β) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Επιχορήγηση ΝΠΙΔ (Νο-
µικά Πρόσωπα Ιδιωτικού Δικαίου) χωρίς κριτήρια και διαδι-
κασίες», σελ. 6124

γ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Για το πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» και τη µετατροπή των συµβά-
σεων των εργαζοµένων σε αορίστου χρόνου», σελ. 6126

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Αστικές συγκοινωνίες: Οι φορολογούµενοι πληρώνουν  πε-
ρισσότερα χρήµατα για χειρότερες υπηρεσίες», σελ. 6128

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των

τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Ρυθµίσεις θεµάτων µετα-
φορών και άλλες διατάξεις», σελ. 6131- 6312

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών «Ρυθµίσεις θεµάτων µεταφορών και άλλες
διατάξεις», σελ. 6116

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων «Ι) Κύρωση της Σύµβασης του Συµβου-
λίου της Ευρώπης για την Πρόληψη και την Καταπολέµηση
της Βίας κατά των γυναικών και της Ενδοοικογενειακής Βίας
και προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας, ΙΙ) Ενσωµάτωση
της 2005/2014/ΔΕΥ απόφασης-πλαίσιο, όπως τροποποιήθηκε
µε την απόφαση-πλαίσιο2009/299/ΔΕΥ, σχετικά µε την εφαρ-
µογή της αρχής της αµοιβαίας αναγνώρισης επί χρηµατικών
ποινών και ΙΙΙ)  Άλλες διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων», σελ.
6180

3. Απόσυρση της αίτησης διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφο-
φορίας επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 1527 και ειδικό
αριθµό 21 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών, Βουλευτών της Δηµοκρατικής  Συµπαράταξης,
σελ. 6195

4. Αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των
άρθρων 12, 13, 20 και 21 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών από Βουλευτές του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς, σελ. 6195- 6199

5. Ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρθρων 12,
13, 20 και 21 του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών, σελ. 6199- 6311

6. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 6199- 6206, 6207- 6236

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 6150- 6165
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6099- 6132
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 6132- 6150
ΛΑΜΠΡΟΥΔΗΣ Γ. , σελ. 6187- 6365
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 6165- 6187

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 6153, 6161
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 6141
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 6153, 6155, 6156, 6157, 

6158, 6161
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6121, 6127, 6129, 6131, 

6237
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 6173, 6174
ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ Γ. , σελ. 6194
ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 6237, 6238
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 6156, 6157, 6161
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6166, 6188
ΘΕΩΝΑΣ Ι. , σελ. 6121
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 6136, 6141, 6142, 6147, 

6149
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ , 

σελ. 6129, 6141, 6142, 6194
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 6171
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6149

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ �]Α’
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ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 6141, 6147, 6149, 6155, 
6156, 6178, 6183, 6188

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 6166, 6167

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 6188, 6189, 6194, 6195, 
6199, 6237, 6238

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 6171, 6172, 6173, 6175, 
6177, 6178, 6179, 6183, 
6184

ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 6178
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 6161
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 6153, 6157, 6177, 6178
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6238
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 6141, 6142, 6147, 6166, 

6173, 6194
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 6189
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 6129

Β. Επί της αναφοράς στην αντικοινοβουλευτική συµπε-
ριφορά του Βουλευτή της Χρυσής Αυγής κ. Ι. Λαγού:

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 6179
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6179
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6180
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6184
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 6178
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 6180
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 6178
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6178
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 6178, 6179
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 6178, 6186

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 6116, 6117, 6118, 6119, 

6120, 6122, 6123
ΑΧΜΕΤ Ι. , σελ. 6122
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 6116, 6117
ΒΡΑΝΤΖΑ Π. , σελ. 6119, 6120, 6121
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 6126, 6127, 6128
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6129, 6130
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 6124, 6125, 6126
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 6126
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 6118
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 6124, 6125, 6126
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 6128, 6129, 6130

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 6161
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 6147
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 6149
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 6173
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 6171
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 6151
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 6158
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 6147, 6174, 6175
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 6192
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 6184
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , 

σελ. 6133
ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Α. , σελ. 6131
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 6172
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6188
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 6165
ΚΑΤΣΗΣ Μ. , σελ. 6133, 6183, 6184
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 6139

ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 6180
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 6159
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 6175
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 6181, 6183
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 6166, 6167
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 6177, 6178
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Γ. , σελ. 6147
ΜΑΝΙΑΤΗΣ Ι. , σελ. 6135, 6136, 6137, 6195
ΜΑΡΔΑΣ Δ. , σελ. 6181
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Ν. , σελ. 6153, 6154
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 6164, 6167
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 6186
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 6162
ΣΑΡΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6185
ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ Ι. , σελ. 6137
ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ Χ. , σελ. 6161, 6176
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 6131
ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ Κ. , σελ. 6163
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 6141, 6142, 6167, 6189, 

6192, 6193, 6194
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 6155, 6156
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ. 6157, 6158
ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ Χ. , σελ. 6160

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΘΕΩΝΑΣ Ι. , σελ. 6157
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 6177, 6178
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. σελ. 6127, 6133
ΜΠΓΙΑΛΑΣ Χ. , σελ. 6157
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. σελ. 6178



Αθήνα, σήµερα στις 22 Μαρτίου 2018, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
9.39’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Θ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Μάριο Κάτση, Βουλευτή Θεσπρωτίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’
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Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

6100 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6101



6102 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6103



6104 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6105



6106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6107



6108 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6109



6110 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6111



6112 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6113



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

6114 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6115



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, 

έχω να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Ρυθµίσεις θεµάτων µεταφορών και άλλες διατάξεις».

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτή-
σεων της Παρασκευής 23 Μαρτίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1367/20-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Μπούρα
προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Αποµά-
κρυνση υποκαταστήµατος Εθνικής Τράπεζας από το Ζεφύρι».

2. Η µε αριθµό 1344/19-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ισχύει η αποκάλυψη του
Προέδρου της ΔΕΗ ότι η Κυβέρνηση σκέπτεται να πουλήσει τη
ΛΑΡΚΟ, κατόπιν υπόδειξης των θεσµών;».

3. Η µε αριθµό 1339/19-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
µε θέµα: «Τούρκοι διενεργούν λαθρεµπόριο καπνού εντός των
ελληνικών χωρικών υδάτων».

4. Η µε αριθµό 1327/16-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β’ Πειραιά των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την «‘‘Εισβολή” χιλίων
τουριστικών σκαφών που ετοιµάζουν οι Τούρκοι στο Αιγαίο το
καλοκαίρι».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1368/20-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αναστολή
πρωτοκόλλων επιβολής ειδικής αποζηµίωσης έως την κύρωση
των δασικών χαρτών».

2. Η µε αριθµό 1335/19-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Οι-
κονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Προβάλλει εκ νέου επείγουσα
η ανάγκη νοµοθετικής ρύθµισης των στεγαστικών δανείων σε ελ-
βετικό φράγκο».

3. Η µε αριθµό 1261/6-3-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Βιωσιµότητα
του Εργοστασίου της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης της Ορε-
στιάδας».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1139/92/13-11-2017 ερώτηση και αίτηση κατά-
θεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρ-
ρά προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Αδι-
καιολόγητη καθυστέρηση στη σύνταξη και δηµοσιοποίηση των
τριµηνιαίων Εκθέσεων Πεπραγµένων της Αρχής Προσφυγών
κατά των αποφάσεων της Υπηρεσίας Ασύλου».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Σήµερα θα συζητηθούν επτά ερωτήσεις.
Ξεκινούµε αµέσως µε τη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό

1332/19-3-2018 επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου του Β’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Βαρεµένου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Ανάγκη προστασίας της παραγωγής γάλακτος και της ποιότη-

τας των γαλακτοκοµικών προϊόντων».
Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µου αφορά στην έξαρση κάποιων πα-
ράνοµων πρακτικών που έχουν ως αποτέλεσµα τη δραµατική µεί-
ωση των τιµών του γάλακτος, ιδίως του αιγοπρόβειου γάλακτος,
το οποίο έχει φτάσει σε µέση τιµή τα 85 λεπτά, αλλά σε κάποια
χωριά της Αιτωλοακαρνανίας κάνουν λόγο και για 60 λεπτά και
για 55 λεπτά, όταν το 2016 η τιµή του γάλακτος ήταν πάνω από
ένα ευρώ, ενώ είχε πέσει ήδη 15% το προηγούµενο έτος.

Όπως καταλαβαίνετε, αυτό είναι µία βόµβα, όχι βραδυφλεγής,
αλλά κανονική βόµβα στην υπόσταση της ίδιας της κτηνοτρο-
φίας. Περιττό να σας πω ότι συνδέεται άµεσα µε τις εισαγωγές,
οι οποίες αυξήθηκαν κατά 200% το 2016, και µη µου πείτε για
την ελεύθερη αγορά, γιατί έχω να σας πω το εξής: Εδώ το εισα-
γόµενο γάλα χρησιµοποιείται για την παραγωγή κτηνοτροφικών
προϊόντων, ιδίως τυριών ΠΟΠ, που, όπως ξέρετε καλά -και δεν
θέλω να επεκταθώ πολύ, αλλά, αν χρειαστεί, θα το κάνω- είναι
υποχρεωµένοι οι παραγωγοί να χρησιµοποιούν ντόπιο γάλα και
µάλιστα συγκεκριµένης κατηγορίας γάλα. Καταλαβαίνετε, λοι-
πόν, ότι έχουµε µία βόµβα στην υπόθεση της κτηνοτροφίας και
µία βόµβα στην υπόσταση ορισµένων προστατευόµενων προϊόν-
των.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω το εξής: Ποια µέτρα λά-
βατε ή πρόκειται να λάβετε για το θέµα αυτό; Διότι, όπως είδατε
και θα το έχετε υπ’ όψιν σας, στην δευτερολογία µου θα ανα-
φερθώ παραπλεύρως, αν θέλετε, στα στοιχεία µιας έρευνας που
δείχνει ότι µαραζώνει εδώ και πολλά χρόνια η ελληνική κτηνο-
τροφία και η αγροτική παραγωγή, όταν πάνω από 35% των κτη-
νοτρόφων και των αγροτών είναι εξήντα πέντε χρόνων και άνω,
ενώ οι νεότεροι είναι ανεκπαίδευτοι.

Ποια µέτρα, λοιπόν, προτίθεστε να λάβετε, διότι το θέµα, όπως
καταλαβαίνετε, είναι τροµακτικά επείγον και αφορά την ίδια τη
ζωή στα χωριά, αν θέλουµε να τα κρατήσουµε ζωντανά.

Σας ευχαριστώ και επιφυλάσσοµαι για τη δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Πρόεδρο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, καταλαβαίνω την αγωνία σας,
αλλά πρέπει να ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγµατα. Στο πλαίσιο
λειτουργίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης η διακίνηση γάλακτος µε-
ταξύ των κρατών-µελών για µεταποίηση, για παραγωγή γαλακτο-
κοµικών προϊόντων ή άλλων παραγώγων δεν αντίκειται στην
ενωσιακή νοµοθεσία. Άρα επιτρέπεται η διακίνηση γάλακτος.
Όλες, βεβαίως, οι ποσότητες που εισέρχονται στη χώρα µας κα-
ταγράφονται και µέσα στη χώρα µας µετατρέπονται, µε βάση
αυτά που προβλέπει και η δική µας νοµοθεσία, σε αντίστοιχα
προϊόντα.

Εµείς πάνω σε αυτό το κοµµάτι καταφέραµε και πήραµε µία
έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για να βάλουµε στις συ-
σκευασίες των συγκεκριµένων γαλακτοκοµικών προϊόντων σε ευ-
διάκριτη θέση ένα σήµα, που ουσιαστικά αναφέρει τη χώρα
άµελξης του γάλακτος, δηλαδή της πρώτης ύλης. 

Αυτό είναι κάτι, το οποίο, όπως αντιλαµβάνεστε, θα λειτουρ-
γήσει προς την κατεύθυνση διαφάνειας της αγοράς και κυρίως
θα βοηθήσει τους Έλληνες καταναλωτές να αγοράζουν το ελλη-
νικό προϊόν. Αυτή είναι µία παρέµβαση. 

Για να γίνει όλη αυτή η διαδικασία, χρειάζεται οπωσδήποτε στη
διακίνηση του γάλακτος να υπάρχει έλεγχος. Υπάρχει ένα σχε-
τικό πλαίσιο. Έχουµε το σύστηµα «ΑΡΤΕΜΙΣ», µέσα από το οποίο
προσπαθούµε από ελέγχους να εντοπίσουµε πιθανότητες παρα-
πλάνησης του καταναλωτή. 

Και βεβαίως, πάρα πολλοί έλεγχοι δεν γίνονται µόνο από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, αλλά σε συνεργασία και µε τα
άλλα Υπουργεία και  παράλληλα υπάρχουν έκτακτοι έλεγχοι, µε
τη συνδροµή και άλλων φορέων, όπως του Συντονιστικού Κέν-
τρου Καταπολέµησης του Παραεµπορίου.

Όµως, θέλω να ξεκαθαρίσω το εξής: Η τιµή παραγωγού των
κτηνοτροφικών προϊόντων, όπως στην προκειµένη περίπτωση το
γάλα, πρέπει να καταλάβουµε ότι διαµορφώνεται ελεύθερα µε
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βάση την προσφορά και τη ζήτηση. Δεν µπορούµε να παρέµ-
βουµε εµείς - είχαµε επιχειρήσει παλαιότερα ειδικά στα θέµατα
των εφοδίων-, διότι σε µία τέτοια διαδικασία υπάρχει η Επιτροπή
Ανταγωνισµού, η οποία δεν µας επιτρέπει να κάνουµε τέτοιου εί-
δους παρεµβάσεις. 

Όµως, πρέπει να γίνει κατανοητό ότι αυτή την ώρα, λόγω απε-
λευθέρωσης των ποσοστώσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όλη η
Ευρώπη αντιµετωπίζει πρόβληµα διάθεσης και βεβαίως κατ’ επέ-
κταση και τιµών. 

Εµείς, λοιπόν, θα εντείνουµε τους ελέγχους. Δεν µου επιτρέπει
τώρα ο χρόνος να σας πω τι είδους δεσµεύσεις αναλαµβάνουµε
και τι κάνουµε µέχρι σήµερα, αλλά, ειδικά ως προς την τιµή, θέλω
να αναφερθώ σε δύο συνεταιριστικές οργανώσεις, στον Συνεται-
ρισµό Καλαβρύτων και στον Συνεταιρισµό Βόλου, όπου η τιµή
που παρέχουν στους εισκοµιστές κτηνοτρόφους είναι κοντά στο
1 ευρώ το λίτρο, όταν αντίστοιχα οι µεµονωµένοι κτηνοτρόφοι
«απολαµβάνουν» τιµές πολύ πιο κάτω, που φτάνουν µέχρι τα 0,83
ή 0,84 ευρώ. 

Άρα η απάντηση στην προκειµένη περίπτωση µήπως είναι ότι
πρέπει και οι ίδιοι οι κτηνοτρόφοι µέσα από συνεργατικές δρα-
στηριότητες, µέσα από µία τέτοια διαδικασία, να µπορούν να πα-
ρεµβαίνουν και αυτοί για να ελέγχουν την αγορά;

Περισσότερα για τον έλεγχο θα αναπτύξω στη δευτερολογία
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ως

προς την ανάγκη των συνεργειών στον αγροτικό τοµέα, που ανα-
φέρατε στο τέλος της οµιλίας σας, κύριε Υπουργέ, εγώ τους το
λέω στα χωριά. Καµµιά φορά ούτε δύο αδέλφια δεν µπορούν να
συνεννοηθούν και να συµφωνήσουν να συνεργαστούν στην Ελ-
λάδα! Αυτό πρέπει να αλλάξει. 

Είπατε για τον ελεύθερο ανταγωνισµό, κάτι το οποίο γνωρίζω
πολύ καλά, αλλά θέλω να σας πω το εξής: Εγώ σας έθεσα ένα
θέµα: Γιατί χρησιµοποιείται το συγκεκριµένο εισαγόµενο γάλα; 

Κάνατε λόγο για το «ΑΡΤΕΜΙΣ» και τους µηχανισµούς ελέγχου.
Κατελήφθησαν δύο επιχειρήσεις να χρησιµοποιούν το συγκεκρι-
µένο γάλα, το ελευθέρως ανταγωνιζόµενο και εισαγόµενο στην
Ελλάδα, για την παραγωγή συγκεκριµένων προστατευόµενων
προϊόντων. 

Τι έγινε στις περιπτώσεις αυτών των δύο επιχειρήσεων; Εάν
δεν καταλαβαίνουν από λόγια, υπάρχει άλλος τρόπος να συµ-
µορφωθούν. Διότι εγώ δεν θέτω µόνο το θέµα ότι µέσα από αυτή
τη διαδικασία πέφτει και η τιµή του γάλακτος. Θέτω το θέµα ότι
τορπιλίζουν –και το καταλαβαίνετε, γιατί δεν επεκτείνοµαι περαι-
τέρω εδώ- ένα συγκεκριµένο προϊόν. 

Γιατί εδώ στην Ελλάδα φωνάζουνε όταν κάποιο προστατευό-
µενο προϊόν πάει να κινδυνεύσει, αλλά οι ίδιοι το υπονοµεύουν. 

Τι γίνεται σε αυτή την περίπτωση;
Ως προς τις παράνοµες ελληνοποιήσεις, κύριε Υπουργέ, δεν

αµφιβάλλω ότι ενδεχοµένως δεν είναι στην αποκλειστική αρµο-
διότητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Εµπλέκονται και
άλλα Υπουργεία. Συνεργάζονται; Συνεργάζονται αποτελεσµα-
τικά; Αν δεν συνεργάζονται, γιατί δεν το κάνουν; Ποιος πρέπει
να τους ελέγξει εν προκειµένω; 

Σας έθεσα προηγουµένως ένα θέµα που αφορά την ύπαρξη
της ίδιας της κτηνοτροφίας. Σας έθεσα -και δεν είναι άσχετο
αυτό που σας λέω τώρα, απλά δράττοµαι της ευκαιρίας- το θέµα
ότι έχει γεράσει ο αγροτικός πληθυσµός. Έχει γεράσει. Το 35%
του αγροτικού πληθυσµού είναι πάνω από εξήντα πέντε χρονών.
Οι νέοι αγρότες είναι ανεκπαίδευτοι. 

Να σας πω και κάτι, κύριε Υπουργέ; Επειδή ετύγχανε να είµαι
υποψιασµένος για το τι θα αναλάµβανε ο ΣΥΡΙΖΑ όταν επρόκειτο
να κυβερνήσει, εδώ και τέσσερα πέντε χρόνια έχω προτείνει στην
περιφέρεια, στην Αιτωλοακαρνανία, όπου συγκεντρώνεται το
10% του ζωικού κεφαλαίου όσον αφορά τα αιγοπρόβατα και το
6% όσον αφορά τα βοοειδή, τη δηµιουργία σε δηµόσιες γαίες
ενός πρότυπου κτηνοτροφικού πάρκου και ενός πρότυπου αγρο-
τικού πάρκου, όπου θα καλλιεργούµε, θα βάζουµε καινούργιες
καλλιέργειες. Να έρχονται νέοι που θέλουν να επιστρέψουν λόγω

της κρίσης στην επαρχία και να τους δείχνουν τι µπορούν να κά-
νουν.

Από τότε δεν µπορώ να βγάλω άκρη. Δεν µπορώ να βγάλω
άκρη, κύριε Υπουργέ -σας είχα κάνει µία αναφορά και τελειώνω
µε αυτό- για τις δηµόσιες γαίες, ψάχνοντας στην Αιτωλοακαρνα-
νία ποιες µπορούν οι αγρότες να πάρουν µε 3 ευρώ το στρέµµα
για βόσκηση και 5% που το προβλέπει ο νόµος για καλλιέργεια.
Ξέρετε σε τι δεν βρίσκω άκρη από την περιφέρεια ακόµη; Στο
ποια είναι, λέει, καταπατηµένα και ποια είναι δασικά. Αυτή είναι
η κατάσταση στην Ελλάδα, που ορισµένοι κουνάνε και το δά-
χτυλο σήµερα. Δεν γνωρίζει το κράτος, η περιφέρεια δηλαδή,
ποια είναι καταπατηµένα και ποια είναι δασικά. Κοντεύει ένας
χρόνος που προσπαθώ. 

Κύριε Υπουργέ, µην κουνάτε έτσι το χέρι. Στην Ελλάδα ζούµε
δηλαδή! Δεν υπάρχει κάποιος που µπορεί να δώσει την απάν-
τηση; Και αν δεν υπάρχει και αν δεν τη δώσει την απάντηση, κύ-
ριε Υπουργέ, εγώ είµαι διατεθειµένος να χρησιµοποιήσω όλα τα
µέσα. Αυτό δεν έχει να κάνει ούτε µε πολιτική αντιπαράθεση, ού-
τε µε τίποτα. Ή ξέρει το κράτος ποιες είναι οι γαίες του ή δεν ξέ-
ρει. Και αν δεν ξέρει, γιατί δεν ξέρει; Κάποιος πρέπει να το ελέγ-
ξει αυτό. Πότε καταπατήθηκαν; Πότε χαρακτηρίστηκαν δασικά;
Ποιος µπορεί να µας πληροφορήσει γι’ αυτό; Παρακαλώ για κάτι
πιο συγκεκριµένο στις απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Πρόεδρο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είδατε, κύριε Πρόεδρε, πως δικαιώνοµαι;
Κύριε συνάδελφε, σχετικά µε τα καταπατηµένα, τις διαδικα-

σίες κυριότητας και τα θέµατα ιδιοκτησίας, η χώρα µας από την
απελευθέρωσή της υποφέρει ακόµη. Υπάρχει το τεκµήριο κυριό-
τητας του δηµοσίου. Υπάρχουν εποικιστικές εκτάσεις. Υπάρχουν
τόσα πολλά προβλήµατα που για να τα κουβεντιάσουµε θέλουµε
πολύ χρόνο. Έχουν άµεσα σχέση µε το ότι δεν υπάρχει στη χώρα
µας αυτό που λέµε εθνικό κτηµατολόγιο, δηλαδή εµπράγµατα
δικαιώµατα. 

Όµως, εγώ θα µείνω σε δύο, τρεις από τις επισηµάνσεις που
κάνατε. Το πρώτο αφορά τη δυνατότητα εισαγόµενου γάλακτος
να χρησιµοποιείται για την παραγωγή φέτας, για την παραγωγή
γαλακτοκοµικών προϊόντων. Εµείς αυτό που µπορούµε να κά-
νουµε, και κάνουµε, είναι να δούµε πόσες ποσότητες αιγοπρό-
βειου γάλακτος δηλώνονται και πόσο από αυτό χρησιµοποιείται
για την παραγωγή φέτας. 

Από το πρώτο εννιάµηνο του 2017, δηλαδή είναι πρόσφατα τα
στοιχεία, φαίνεται ότι οι επιχειρήσεις µεταποίησης χρησιµοποι-
ήσαν πεντακόσιους σαράντα οκτώ χιλιάδες τόνους πρόβειο γάλα
και εκατόν τριάντα πέντε χιλίαδες τόνους γίδινο γάλα. Από αυτή
την ποσότητα παρήχθησαν εκατόν πέντε χιλιάδες τόνοι φέτα και
δωδεκάµισι χιλιάδες τόνοι άλλων τυριών ΠΟΠ. 

Άρα αν κάνουµε αναγωγή αυτής της ποσότητας που παρήχθη
στην ποσότητα που αντιστοιχεί ως πρώτη ύλη σε γάλα, περισ-
σεύουν, καλύπτεται η παραγωγή φέτας, µε βάση αυτή που δηλώ-
νεται από τους µεταποιητές ως ποσότητας γάλακτος που έχουµε
πάρει. Άρα εκεί δεν µπορούµε να τους πιάσουµε.

Εάν τώρα µπορεί να συµβεί κάτι άλλο ή όχι, δηλαδή να µπαίνει
γάλα µέσα το οποίο να δηλώνεται ως αιγοπρόβειο ελληνικό, ενώ
δεν είναι, είναι άλλης φύσεως θέµα και όπως αντιλαµβάνεστε
είναι πάρα πολύ λεπτό εγώ να µπορέσω αυτή την ώρα να εντο-
πίσω, γιατί δεν έχω εντοπίσει. Το εάν συµβαίνει η όχι, δεν µπορώ
να το πω. Ούτε βεβαίως µπορώ να µπω στη διαδικασία να πάµε
να ελέγξουµε τη φέτα σε όλες τις µεταποιητικές µονάδες, εάν
και κατά πόσον, αντιστοιχεί πράγµατι σε πρώτη ύλη, ελληνική ή
όχι. 

Δεν είναι απλά. Σας το λέω, διότι µιλάµε για ένα προϊόν γεω-
γραφικής ένδειξης, το οποίο έχουµε την υποχρέωση -ιδιαίτερα
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στην παγκόσµια αγορά- να το υπε-
ρασπιστούµε µέσα από τις Διεθνείς Συµφωνίες και µέσα από όλα
όσα αφορούν τη σχέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τρίτες
χώρες.

Έρχοµαι στο κοµµάτι που είπατε τι κάνουµε εµείς, το τι γίνεται
µε τους νέους αγρότες. Για παράδειγµα, είναι γνωστό το µέτρο
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που έχουµε για την είσοδο νέων αγροτών. Προσπαθούµε µάλι-
στα -έτσι επειδή είµαστε σε µία ώρα που εξετάζουµε τι θα γίνει
µε τους επιλαχόντες, δεν είµαστε έτοιµοι ακόµα, αλλά προσπα-
θούµε- όσο το δυνατόν, να µπει όσο γίνεται περισσότερος κό-
σµος σε αυτήν τη διαδικασία. 

Βεβαίως, υπάρχουν και άλλα µέτρα. Υπάρχουν τα µέτρα που
αφορούν τη µεταποίηση, αφορούν τις οµάδες παραγωγών. Το
τονίζω για µια ακόµα φορά, γιατί θα είναι µονόδροµος.

Κύριε συνάδελφε, στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο συνεργατισµός
είναι αυτός που έχει το πάνω χέρι στη διακίνηση γενικότερα των
αγροτικών προϊόντων, κάτι που δυστυχώς στη χώρα µας είναι
ακατόρθωτο. 

Βεβαίως, τώρα, άλλα ζητήµατα έχουν σχέση ιδιαίτερα µε τις
πρωτοβουλίες που θέλουµε να πάρουµε, διότι όντως στα θέµατα
ελέγχου πρέπει να γίνουµε πιο αυστηροί, ιδιαίτερα και µε το σχέ-
διο «ΑΡΤΕΜΙΣ», αλλά πάνω απ’ όλα µε τη συνεργασία µας µε τα
συναρµόδια Υπουργεία και τις άλλες υπηρεσίες. 

Ίσως απαντώντας στον κ. Στύλιο αργότερα, να πούµε περισ-
σότερα σε αυτό το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 1365/20-3-2018 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Άρτας της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Εκτεταµένη νοθεία και παράνο-
µες ελληνοποιήσεις σε γάλα και τυροκοµικά προϊόντα καθιστούν
αβέβαιο το µέλλον των Ελλήνων κτηνοτρόφων και τυροκόµων».

Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτολο-
γία σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τους τελευταίους µήνες παρατηρείται πτώση

της τάξεως του 20% σε σχέση µε πέρυσι στις τιµές παραγωγού
για το αιγοπρόβειο γάλα. Ανάλογη πτωτική τάση παρατηρείται
και στην τιµή της φέτας. 

Ένας από τους βασικούς παράγοντες που οδηγούν στη µεί-
ωση των τιµών των παραγωγών είναι και η εκτεταµένη νοθεία
στην αγορά τυροκοµικών προϊόντων. Συνήθως πρόκειται για ει-
σαγόµενο γάλα που ελληνοποιείται ή για νοθευµένο γάλα. Επι-
πλέον, υπάρχουν περιπτώσεις όπου τυροκοµικό προϊόν παρα-
σκευάζεται στη χώρα µας ως λευκό τυρί, στη συνέχεια εξάγεται,
επανασυσκευάζεται και πωλείται ως φέτα στον τελικό κατανα-
λωτή. 

Κάτω από τις συνθήκες αυτές, µεγάλοι χαµένοι θα είναι τα
µικρά τυροκοµεία και οι κτηνοτρόφοι µε µικρό αριθµό ζώων. Οι
εκµεταλλεύσεις τους έχουν καταστεί ζηµιογόνες λόγω της υπερ-
φορολόγησης και του υψηλού κόστους παραγωγής. Αν η κατά-
σταση συνεχιστεί, είναι θέµα χρόνου να κλείσουν όλοι αυτοί,
κτηνοτρόφοι, τυροκόµοι, να χάσουν τις επιχειρήσεις τους, να χά-
σουν τα ζώα τους. 

Οι Έλληνες κτηνοτρόφοι και οι µικροί τυροκόµοι, κύριε Υπουρ-
γέ, ανυπεράσπιστοι παρακολουθούν τον κόπο τους να εξανεµί-
ζεται και τα χρέη τους να αυξάνουν. Η ελληνική πολιτεία διαθέτει
τρεις ελεγκτικούς µηχανισµούς: τον ΕΦΕΤ, τις ΔΑΟΚ, τις Διευ-
θύνσεις Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής και τον ΕΛΓΟ
«ΔΗΜΗΤΡΑ». Οι αρµοδιότητές τους επικαλύπτονται. Οι έλεγχοι
είναι περιστασιακοί και αναποτελεσµατικοί. Ως αποτέλεσµα τα
φαινόµενα της παράνοµης ελληνοποίησης και της νοθείας είναι
σε έξαρση. Οι καταναλωτές είναι αυτοί που είναι απροστάτευ-
τοι.

Με βάση τα παραπάνω ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ, σε ποιες
ενέργειες προτίθεστε να προχωρήσετε, προκειµένου να διασφα-
λίσετε τη φέτα και γενικότερα τα ΠΟΠ κτηνοτροφικά προϊόντα
της χώρας µας; Σε ποιες ενέργειες προτίθεστε να προχωρήσετε,
προκειµένου να στηρίξετε τους κτηνοτρόφους και τους τυροκό-
µους και να προστατέψετε τους καταναλωτές; Με ποιους τρό-
πους θα αξιοποιήσετε τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, προκει-
µένου να εντατικοποιηθούν οι έλεγχοι και να παταχθούν τα φαι-
νόµενα νοθείας και παράνοµης ελληνοποίησης; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Στύλιο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, σε συνέχεια αυτών που είπα προηγουµέ-

νως, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω πάλι ότι η τιµή παραγωγού των
κτηνοτροφικών προϊόντων, όπως για παράδειγµα το γάλα, είναι
τιµή η οποία διαµορφώνεται µέσα στις συνθήκες προσφοράς και
ζήτησης που υπάρχουν στη χώρα µας. Δεν µπορούµε από τη
δική µας πλευρά να κάνουµε καµµία παρέµβαση. 

Είναι, όµως, σηµαντικό ότι πρέπει οπωσδήποτε να εντατικο-
ποιηθούν οι έλεγχοι και προς αυτή την κατεύθυνση να δούµε πώς
θα περιορίσουµε µέχρι του σηµείου να εξαφανίσουµε -το αντι-
λαµβάνοµαι ότι δεν γίνεται- τα φαινόµενα αισχροκέρδειας που
όντως υπάρχουν και στον συγκεκριµένο χώρο. 

Εµείς ρωτάµε: Ποια είναι τα εργαλεία; Και θέλω να το επανα-
λάβω: Το πρώτο είναι ότι πρέπει οι ίδιοι οι κτηνοτρόφοι, όπως
είπα και προηγουµένως, να δηµιουργήσουν βιώσιµες οργανώ-
σεις παραγωγών -υπάρχει η δυνατότητα, υπάρχει συγκεκριµένο
µέτρο- φτάνοντας µέχρι το σηµείο να τους καλύπτει µέχρι και τα
έξοδα λειτουργίας τους σε πέντε χρόνια µέχρι του ποσού των
100.000 ευρώ. Θα έλεγα, λοιπόν, ότι είναι µονόδροµος η οργά-
νωσή τους.

Δεύτερον, αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι, ιδιαίτερα για τη
στήριξη των µικρών µονάδων παραγωγής γαλακτοκοµικών προ-
ϊόντων, έχουµε αυτή την ώρα σχεδιάσει κάποια εθνικά µέτρα για
να µπορέσουµε να τους στηρίξουµε και να τους διευκολύνουµε,
ιδιαίτερα αυτά που έχουν µία παραδοσιακή, τοπική θα έλεγα,
δραστηριότητα. 

Τρίτον, υπάρχει το πρόγραµµα προώθησης και προβολής των
προϊόντων που παράγονται από εγχώρια ύλη. Έχει θεσπιστεί το
εθνικό σήµα και είναι προς την κατεύθυνση να µπουν συγκεκρι-
µένες δράσεις για να χρηµατοδοτηθούν για την προώθηση. 

Και το τέταρτο είναι ότι είµαστε αυτή την ώρα στη διαδικασία
συγκρότησης διεπαγγελµατικής οργάνωσης. Επειδή αυτή την
ώρα βρίσκονται προς την κατεύθυνση ίδρυσης δύο διεπαγγελ-
µατικών οργανώσεων, θέλω για µια ακόµη φορά να τονίσω ότι
µία διεπαγγελµατική οργάνωση για τον χώρο, διότι µόνο έτσι
µπορεί να υπερασπιστεί ουσιαστικά. Παράλληλα, βεβαίως, θα
δούµε και τα θέµατα του «ΑΡΤΕΜΙΣ», ώστε να είναι πιο αποτελε-
σµατικό. Είναι ένα ζήτηµα που µας απασχολεί.  

Επίσης, είµαστε σε διαρκή επικοινωνία µε το Συντονιστικό Κέν-
τρο Καταπολέµησης της Απάτης και έχουµε πάρα πολλά αποτε-
λέσµατα. Όπως αντιλαµβάνεστε, λόγοι δεοντολογίας δεν µας
επιτρέπουν να ανακοινώνουµε ποιες εταιρείες ελέγχουµε και τι
αποτελέσµατα έχουµε. Έχουµε, επίσης, το µεγάλο πρόβληµα
της έλλειψης προσωπικού, που εκ των πραγµάτων δεν µπορούµε
να ξεπεράσουµε. Κάνουµε προσπάθειες. 

Είµαστε, λοιπόν, σε µία στιγµή όπου µε τους ελέγχους που κά-
ναµε στα ισοζύγια, µε τις παρεµβάσεις µας, ιδιαίτερα σε περιο-
χές σχεδιασµένες ώστε να καλύπτουν ένα µεγάλο µέρος, θα
έλεγα ότι θα έχουµε σύντοµα πιο ουσιαστικά αποτελέσµατα.
Θέλω, όµως, και πάλι να τονίσω ότι σε αυτή την προσπάθεια θέ-
λουµε συµµάχους τους ίδιους τους κτηνοτρόφους.

Ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
Κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, εµείς ως Νέα Δηµοκρατία σας έχουµε επιση-

µάνει επανειληµµένα τα ζητήµατα και τα θέµατα που αφορούν
τον ελληνικό αγροτικό κόσµο, την ελληνική γεωργία και την ελ-
ληνική κτηνοτροφία. 

Όταν πρόσφατα ψηφίστηκε ο νόµος για τα ευαλλοίωτα προ-
ϊόντα, σας είχαµε επισηµάνει ότι είναι ένας νόµος ανεφάρµοστος
και ότι αυτό που εσείς διατυµπανίζατε τότε, ότι θα καταφέρετε
έτσι να πιάσετε τους ελέγχους στην αγορά, να διασφαλίσετε και
να εξασφαλίσετε το εισόδηµα των κτηνοτρόφων, δεν θα µπο-
ρούσε να επιτευχθεί. 

Δυστυχώς, µήνες µετά ερχόµαστε να επιβεβαιωθούµε εµείς,
η Νέα Δηµοκρατία. Και δυστυχώς, διπλά, για τους Έλληνες κτη-
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νοτρόφους και τους Έλληνες παραγωγούς, διότι ο νόµος είναι
ανεφάρµοστος. Σας το είπαµε, δεν θέλατε να µας ακούσετε.

Σας έχουµε πει επανειληµµένως, κύριε Υπουργέ, ότι η δική σας
Κυβέρνηση είναι αυτή -και το είπα και στην πρωτολογία µου- που
φορολόγησε τις επιδοτήσεις και τις ενισχύσεις από το πρώτο
ευρώ. Η δική σας Κυβέρνηση είναι αυτή που αύξησε τον φορο-
λογικό συντελεστή από το 22% στο 45%. 

Η δική σας Κυβέρνηση είναι αυτή η οποία προχώρησε στον
υπερδιπλασιασµό των ασφαλιστικών εισφορών για τους παρα-
γωγούς και τους κτηνοτρόφους. Η δική σας Κυβέρνηση είναι
αυτή η οποία προχώρησε στην αύξηση σε 100% της προκαταβο-
λής. Η δική σας Κυβέρνηση είναι αυτή που προχώρησε στην αύ-
ξηση της αλληλεγγύης. 

Και γνωρίζουν οι Έλληνες κτηνοτρόφοι και παραγωγοί ότι η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν αυτή η οποία θέσπισε
ουσιαστικά µέτρα, µέσα και από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανά-
πτυξης -αναφερθήκατε κι εσείς εξάλλου- για τη στήριξη των κτη-
νοτρόφων και των παραγωγών. 

Μιλώ πολύ συγκεκριµένα. Μιλώ για το µέτρο 9, που αναφέρε-
ται στην ενίσχυση των οµάδων παραγωγών για να µπορέσουν να
χρηµατοδοτηθούν και να προχωρήσουν. Είστε, όµως, τρία χρό-
νια Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ. Ενώ το πρόγραµµα ξεκίνησε από
το 2014, 2015 όταν ανέλαβε η Κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας των
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ γιατί µέχρι σήµερα, το 2018, δεν έχει προκηρυχ-
θεί το συγκεκριµένο µέτρο;

Επίσης, κύριε Υπουργέ, αναφέρθηκα και στην πρωτοµιλία µου
στο εξής. Καταλαβαίνουµε ότι είναι δύσκολο το ζήτηµα µε τους
ελέγχους. Κι εσείς σε παλαιότερη επίκαιρη ερώτηση σε Βου-
λευτή του ΣΥΡΙΖΑ, αναφερθήκατε και παραδεχθήκατε ότι υπάρ-
χουν φαινόµενα νοθείας στην αγορά, άρα οφείλετε αυτό το θέµα
να το δείτε σε συνεργασία µε τους κτηνοτρόφους. 

Συνεπώς, δεν µπορείτε να µένετε αµέτοχος. Οφείλετε άµεσα
να προχωρήσετε και να αναγνωρίσετε τη σύσταση της διεπαγ-
γελµατικής οργάνωσης της φέτας. Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ,
τι έχετε κάνει για να συσταθεί αυτή η διεπαγγελµατική οργάνωση
της φέτας; Δεν µπορείτε να µένετε αµέτοχος. Τα προβλήµατα
προχωρούν. 

Κύριε Υπουργέ, οφείλετε τα θέµατα αυτά να τα θέσετε σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μέχρι τώρα δεν το έχετε θέσει. Ή
ενηµερώστε µας, αν τα θέσατε, ότι οι έλεγχοι θα πρέπει να γί-
νουν και σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Το γνωρίζετε, το γνωρίζουµε, το
ξέρουν οι κτηνοτρόφοι, οι τυροκόµοι ότι φεύγει από την Ελλάδα
ως λευκό τυρί και έξω επανασυσκευάζεται και διατίθεται ως
φέτα. Η αγορά είναι εδώ.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, το ξέρετε, το ξέρουµε κι εµείς ότι µε
αυτές τις πολιτικές της Κυβέρνησης δεν µπορούµε να έχουµε
κατανάλωση και λόγω της υπερφορολόγησης δεν υπάρχουν κα-
ταναλωτές. Για να πουληθούν τα προϊόντα χρειάζονται κατανα-
λωτές και χρειάζεται πληροφόρηση και ενηµέρωση.

Παρακαλώ πολύ, ενηµερώστε µε για τους ελέγχους και για τις
πρωτοβουλίες που θα πάρετε. Γνωρίζετε ότι εµείς, η Νέα Δηµο-
κρατία, είµαστε συµπαραστάτες, διότι όλοι κρινόµαστε από τα
αποτελέσµατα. Και θέλουµε αποτελέσµατα γιατί, θέλουµε να
στηρίξουµε τη ζωική παραγωγή της χώρας, θέλουµε να στηρί-
ξουµε τους κτηνοτρόφους. 

Σας το έχουµε ξαναπεί ότι η γεωργική παραγωγή είναι αυτή,
η οποία δίνει διάσταση και µέγεθος στην πατρίδα. Οι κτηνοτρό-
φοι είναι έξω στην ύπαιθρο, στην περιφέρεια. Είναι στην ακριτική
Ελλάδα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Στύλιο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, το µετατρέψαµε σε επερώ-
τηση. Όµως θέλω να σας πω κάτι: Στο δικό µου το χωριό λένε
µία παροιµία, «στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί». 

Είναι δυνατόν να εγκαλείτε εµάς για την ρύθµιση που φέραµε
στο νόµο για τα ευαλλοίωτα και ευαίσθητα προϊόντα, όταν ξέρετε
ότι χρόνος εφαρµογής είναι από την 1η Ιανουαρίου του 2018, δί-
νοντας ένα χρονικό διάστηµα για να µπορέσουν να προσαρµο-

στούν, ιδιαίτερα οι µεταποιητικές µονάδες ή οι χονδρέµποροι ή
τα σουπερµάρκετ; 

Και µάλιστα, το λέω αυτό, όταν εσείς είχατε φέρει προηγου-
µένως τη συγκεκριµένη ρύθµιση για πληρωµή σε εξήντα ηµέρες,
έχοντας µία υποσηµείωση η οποία έλεγε «εκτός αν οι συµβαλλό-
µενοι αποφασίσουν διαφορετικά». 

Φαντάζεστε εσείς τώρα οι συµβαλλόµενοι, ο αγρότης, µαζί µε
το πολυκατάστηµα, µαζί µε τον χονδρέµπορο πως συµφωνού-
σαν; Ό,τι έλεγαν οι ισχυροί. Άρα στην προκειµένη περίπτωση ου-
σιαστικά, είχατε καταργήσει «κάτω από το τραπέζι» τη συγκεκρι-
µένη ρύθµιση, που δεν ίσχυσε καθόλου. Ερχόµαστε εµείς τώρα
και επιβάλουµε και διοικητικές κυρώσεις, ακόµα και στον ίδιο τον
αγρότη, αν δεν εφαρµόσει αυτήν τη ρύθµιση για εξήντα µέρες
πληρωµές.

Αναφερθήκατε ιδιαίτερα στο φορολογικό θέµα. Είπατε ότι
εµείς φορολογούµε από το πρώτο ευρώ. Δεν γνωρίζετε ότι εµείς
έχουµε αφορολόγητο 8.500 ευρώ, που σε µία οικογένεια µε δύο
παιδιά φτάνει τα 9.500 ευρώ, που σύµφωνα µε τις δηλώσεις του
2016 για το εισόδηµα του 2016, πληρωµές του 2017, οι αγρότες
πάνω από το 95% δεν πλήρωσαν φόρο; 

Μιλάτε εσείς, όταν µε τον νόµο του 2013 –δεν τον θυµάµαι
ακριβώς- φορολογούσατε από το πρώτο ευρώ µε 13% όλα τα ει-
σοδήµατα, τις αποζηµιώσεις, τις ενισχύσεις για τον Έλληνα αγ-
ρότη και ήλθαµε εµείς και καταργήσαµε τη συγκεκριµένη ρύθ-
µιση; Εξάλλου, τα στοιχεία δείχνουν ότι η απόσταση µεταξύ
αυτών που πλήρωναν οι αγρότες µε τις δικές σας ρυθµίσεις σε
σχέση µ’ αυτά που πληρώνουν σήµερα, είναι η µέρα µε τη νύχτα. 

Άρα λοιπόν, µην «πυροβολείτε» ιδιαίτερα για µία ρύθµιση που
αφορά τη µόνη επαγγελµατική οµάδα στη χώρα µας που έχει
ατοµικό αφορολόγητο και που είναι οι αγρότες. 

Μπήκατε και στο άλλο θέµα που αφορά τη διεπαγγελµατική
οργάνωση που χρειάζεται η φέτα. Κύριε συνάδελφε, δεν θα είναι
επώδυνο για τον Υπουργό το να πει «ελάτε δύο διεπαγγελµατικές
οργανώσεις να υπογράψουµε και η µία και η άλλη, ώστε να λει-
τουργούν δύο», πόσω µάλλον όταν υπάρχει ένας χώρος στον
οποίον εµπλέκονται και συµβαλλόµενοι που έχουν διαφορετικά
συµφέροντα. Τον µεταποιητή, για παράδειγµα, οπωσδήποτε
αυτό που τον ενδιαφέρει είναι το να παίρνει πιο φθηνό γάλα. Τον
κτηνοτρόφο, που κι αυτός έχει άµεση σχέση µε τον χώρο, αυτό
που τον ενδιαφέρει είναι να υπερασπιστεί την παραγωγή του. 

Είναι δυνατόν να µην µπορέσουµε να τους βάλουµε αυτούς
κάπου να συνυπάρχουν σ’ αυτήν τη διεπαγγελµατική οργάνωση,
για να µπορούν να λειτουργούν συλλογικά και για όφελος και
των µεν και των δε; Αυτό θέλω εγώ. 

Θεωρώ ότι αν υπογράψουµε τις δύο διεπαγγελµατικές, θα κά-
νουµε µεγάλη ζηµιά στον χώρο. Να καταλάβουν και οι κτηνοτρό-
φοι και οι µεταποιητές ότι είναι µονόδροµος και να είστε σί-
γουρος ότι αυτό θα γίνει στο τέλος, για να µπορέσουµε όλοι να
βοηθήσουµε τον χώρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό.

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 1331/19-3-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Καρδίτσας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτας Βράντζα προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Η
λειτουργία των κτηνιατρικών υπηρεσιών, η διαχείριση των ζωο-
νόσων και οι επιπτώσεις τους στην κτηνοτροφία».

Κυρία Βράντζα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, είναι η τρίτη επίκαιρη ερώτηση που έχουµε

σήµερα για την κτηνοτροφία. Προφανώς καταλαβαίνετε ότι
εµείς, οι Βουλευτές, είµαστε φορείς πληροφοριών που έχουµε
από τους πολίτες, άρα πράγµατι υπάρχει µεγάλη αγωνία στον
κτηνοτροφικό κόσµο και στον χώρο των µεταποιητών, όπως είπε
ο κ. Στύλιος, που παρά τις ανακρίβειες –δώσατε εσείς την απάν-
τηση- έχει εντοπίσει κι εκείνος το πολύ σηµαντικό πρόβληµα που
υπάρχει αυτήν την ώρα στην τιµή του πρόβειου γάλακτος. 

Η δική µου επίκαιρη ερώτηση επίσης αφορά την κτηνοτροφία,
αλλά από µια άλλη σκοπιά, από τη µεριά της επιστήµης και της
κτηνιατρικής. 

Πριν ξεκινήσω να αναπτύσσω την επίκαιρη ερώτησή µου, θα
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πω ότι κι εσείς, αλλά και άλλα µέλη της Κυβέρνησης, έχετε ανα-
φερθεί στη σηµαντικότητα της κτηνοτροφίας και στο πόση προ-
τεραιότητα δίνει η Κυβέρνηση στην ανάπτυξη αυτού του σηµα-
ντικού κλάδου για την οικονοµία της χώρας. 

Κατά τη γνώµη µου, µία σηµαντική παράµετρος για την εξέ-
λιξη, την αναβάθµιση και τελικά την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας
αποτελεί η λειτουργία και η αποτελεσµατικότητα των δηµόσιων
κτηνιατρικών υπηρεσιών. 

Δυστυχώς –και το λέω από προσωπική εµπειρία και λόγω ειδι-
κότητας- η καθηµερινότητα και τα στοιχεία δείχνουν ότι εδώ και
αρκετές δεκαετίες η συµβολή των κτηνιατρικών υπηρεσιών δεν
υπήρξε η µέγιστη δυνατή για την εξέλιξη του σηµαντικού αυτού
κλάδου του πρωτογενούς τοµέα. Αναφέρω ως χαρακτηριστικό
παράδειγµα αυτής της δυσλειτουργίας τη διαχείριση των ζωο-
νόσων και των επιδηµιών τα τελευταία χρόνια και τα κακά απο-
τελέσµατα αυτής της διαχείρισης. 

Κύριε Υπουργέ, στη χώρα εφαρµόζεται πρόγραµµα για την εκ-
ρίζωση της βρουκέλλωσης των βοοειδών και των προβάτων από
το 1975. Σήµερα έχουµε ακόµα κρούσµατα και σε ανθρώπους
και σε ζώα σε πολλές περιοχές της χώρας. Το φαινόµενο αυτό
έχει συνέπειες και στην υγεία των ζώων και στην υγεία των αν-
θρώπων βεβαίως και στην ευζωία και στην αποδοτικότητα, αλλά
κυρίως έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία για την εξαγωγή και τη
φήµη στο εξωτερικό σηµαντικών προϊόντων για την οικονοµία
της χώρας και εννοώ τη φέτα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σας θυµίζω ότι πριν περίπου τέσσερα χρόνια, επειδή ακριβώς
υπήρξε µία απαγόρευση ευρωπαϊκή για τις εξαγωγές της φέτας,
αναγκαστήκαµε και κάναµε πιο επισταµένους εµβολιασµούς,
προκειµένου να έχουµε την πιστοποίηση που χρειαζόταν για να
κάνουµε εξαγωγές. Επιµένουµε να εφαρµόζουµε ένα πρόγραµ-
µα εµβολιασµού για τέσσερις δεκαετίες που δεν έχει αποτέλε-
σµα. Προφανώς, κάποιος πρέπει να εξηγήσει γιατί το κάνουµε.

Όσον αφορά τον καταρροϊκό, µία σχετικά πρόσφατη επιδηµία
που είχαµε πάλι στη χώρα, οι κρατικές υπηρεσίες άργησαν πάρα
πολύ να αποφασίσουν τι µέτρα θα πάρουν για να αντιµετωπί-
σουµε την νόσο, µεταξύ αυτών και το αν θα εµβολιάσουµε ή όχι
και τελικά είχαµε πολύ µεγάλες απώλειες στον ζωικό πληθυσµό,
στην προβατοτροφία στη χώρα. Υπάρχουν εκτιµήσεις που λένε
ότι µειώθηκε ο πληθυσµός των προβάτων ακόµα και 30%.

Η πιο πρόσφατη επιδηµία είναι η οζώδης δερµατίτιδα των βο-
οειδών. Τα αποτελέσµατα εδώ είναι πραγµατικά απογοητευτικά.
Οι υπηρεσίες ακολούθησαν ως όφειλαν βεβαίως -θα σας πω τι
εννοώ- αναντίρρητα ευρωπαϊκές επιταγές βασισµένες σε δεδο-
µένα άλλων κρατών µε διαφορετικές κλιµατολογικές συνθήκες
και µε παλαιότερα επιστηµονικά δεδοµένα. 

Συνέχισαν να αφανίζουν κοπάδια για να µην εξαπλωθεί η νό-
σος, ακόµα και όταν η νόσος έχει φτάσει στην Αχαΐα. Προφανώς,
δεν διαχειριστήκαµε σωστά τη διαδικασία της εξάπλωσης. Μά-
λιστα, επέδειξαν τόσο µεγάλο ζήλο στο να αφανίζουν κοπάδια
όπου δεν δίστασαν να αφανίσουν και κοπάδια σπάνιων φυλών
και µιλάω για το ένα από τα δύο κοπάδια της φυλής Συκιάς που
βρίσκεται στη Χαλκιδική.

Όσον αφορά δε την προµήθεια του εµβολίου, τη διαχείριση
του εµβολίου, τον τρόπο εµβολιασµού ανά περιοχή, που ήταν και
διαφορετικός, µπορώ να σας πω λεπτοµέρειες, οι οποίες δεν
είναι καθόλου ευχάριστες.

Γενικότερα, είναι πραγµατικά περίεργο, για όσους ασχολού-
µαστε µε την κτηνοτροφία, ότι το ίδιο θεσµικό πλαίσιο ερµηνεύε-
ται και εφαρµόζεται εντελώς διαφορετικά σε διαφορετικές
κτηνιατρικές υπηρεσίες ακόµα και στον ίδιο νοµό.

Οι αιτίες που προκαλούν αυτήν τη σύγχυση και αυτό το απο-
τέλεσµα, κύριε Υπουργέ, είναι οι εξής κατά τη γνώµη µου... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Αν θέλετε, κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ολοκληρώνω σε δεκαπέντε δευτερό-
λεπτα, κύριε Πρόεδρε.

Είναι η υποστελέχωση των κτηνιατρικών υπηρεσιών κυρίως σε
περιοχές ευαίσθητες, όπως είναι ο Έβρος και τα νησιά του ανα-
τολικού Αιγαίου -και θέλω να µας πείτε εάν έχετε κάποια πρό-

βλεψη για αυτό- το γεγονός ότι οι περιφερειακές υπηρεσίες της
χώρας δεν υπάγονται στο ΥΠΑΑΤ, στο Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης που είναι ο φυσικός τους χώρος, αλλά υπάγονται στις
περιφέρειες, η εξαρχής απαξίωση και επί της ουσίας η κατάρ-
γηση του θεσµού του κτηνιάτρου εκτροφής και -αυτό είναι προ-
σωπική µου άποψη- η λήψη σηµαντικών αποφάσεων από στελέχη
που προσεγγίζουν το θέµα µόνο θεωρητικά και δεν έχουν καλή
γνώση της ελληνικής πραγµατικότητας.

Οι ερωτήσεις είναι δύο: Προτίθεστε σε συνεργασία και µε τα
συναρµόδια Υπουργεία να επανενώσετε τις υπηρεσίες της περι-
φέρειας και του κέντρου που έχουν το ίδιο αντικείµενο και να τις
στελεχώσετε παράλληλα, ώστε να µπορούν να επιτελέσουν το
σηµαντικό έργο της ανάπτυξης και της εξυγίανσης της κτηνο-
τροφίας; Και προτίθεστε να ενεργοποιήσετε και να αξιοποιήσετε
το θεσµό του κτηνιάτρου εκτροφής ώστε να συµβάλει και αυτός
αποτελεσµατικά στο έργο των υπηρεσιών;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αγαπητή συνάδελφε, θα συµφωνήσω µαζί σας
ότι οι κτηνιατρικές υπηρεσίες αποτελούν έναν από τους θεµε-
λιώδεις λίθους για την ανάπτυξη της κτηνοτροφίας.

Δεν θα συµφωνήσω, όµως, µαζί σας στη διαπίστωση ότι δεν
συνέβαλαν αποφασιστικά στην εξέλιξη του συγκεκριµένου κλά-
δου που αναφέρετε. Δεν λέω ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα,
αλλά δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα η απαξίωση που
επιχειρείται στα στελέχη των κεντρικών υπηρεσιών µε τον ισχυ-
ρισµό σας στην ερώτηση ότι προσεγγίζουν τα θέµατα µόνο από
θεωρητική πλευρά, έχοντας πλήρη άγνοια της πραγµατικότητας.
Είναι ατεκµηρίωτη αυτή η θέση σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Θα την τεκµηριώσω. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Το κτηνιατρικό προσωπικό στην Κεντρική Κτη-
νιατρική Αρχή, αλλά και σε όλες τις υπηρεσίες κεντρικές, περι-
φερειακές, παρά τις αντίξοες συνθήκες -τις ξέρετε, τις αναφέ-
ρατε, τις ξέρουµε και εµείς- από την υποστελέχωση, από την
αδυναµία κάλυψης των οδοιπορικών τους εξόδων, από τους πε-
ριορισµούς, τις χιλιοµετρικές αποζηµιώσεις, όλα αυτά που βιώνει
ο κλάδος καταβάλει υπεράνθρωπες προσπάθειες για την υλο-
ποίηση των προγραµµάτων και κυρίως για την αντιµετώπιση των
επιζωοτιών.

Οι επιζωοτίες όλοι ξέρουν, περισσότερο απ’ όλους η Ευρω-
παϊκή Ένωση, επειδή είµαστε χώρα γειτονική µε την Τουρκία ότι
ουσιαστικά η Τουρκία αποτελεί την πύλη εισόδου όλων αυτών
των επιζωοτιών, των ζωονόσων -οι οποίες βεβαίως έρχονται και
στη χώρα µας- και πραγµατικά έχουµε τεράστιες απώλειες. Ό-
µως  δεν µπορούµε να αµφισβητήσουµε την προσφορά των κτη-
νιατρικών υπηρεσιών από παλαιότερα, όπως θυµούνται όλοι, µε
τη γρίπη, µε τις διοξίνες, µε τη σπογγώδη εγκεφαλοπάθεια, σή-
µερα µε τον καταρροϊκό πυρετό. 

Για όλες αυτές τις επιπτώσεις εγώ σας λέω ότι ελέγχονται οι
κτηνιατρικές υπηρεσίες όχι µόνο από εµάς αλλά και από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. Υπάρχει µία αρµόδια Διεύθυνση Επιθεωρή-
σεων του τοµέα υγείας και τροφίµων της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, τα αποτελέσµατα της οποίας -στο πλαίσιο των ελέγχων της
επί θεµάτων πολλών που αφορούν τη λειτουργία των κτηνιατρι-
κών υπηρεσιών- αυτό που δείχνουν είναι ότι δεν δικαιώνονται οι
ισχυρισµοί σας. 

Ειλικρινά σας το λέω κι εγώ έχοντας και σχέση ιδιαίτερα µε
τον Επίτροπο Υγείας κ. Αντρουκάιτις, έχω ιδία γνώση και πάντα
στις συναντήσεις µας θα πει τον καλό λόγο για τις υπηρεσίες.
Άρα µην φορτώνουµε προβλήµατα -όντως υπάρχουν όλα αυτά,
εξάλλου συνάδελφοί µας είναι, για να το πούµε και ξεκάθαρα-
διότι καταβάλλουν µια µεγάλη προσπάθεια. 

Και επιπλέον να έχουµε υπ’ όψιν µας, αγαπητή συνάδελφε, ότι
στις επιζωοτίες δεν είναι µόνο οι κτηνίατροι. Είναι πάρα πολλοί
οι οποίοι εµπλέκονται σε αυτήν τη διαδικασία και καλό είναι να
µην φορτώνουµε όλα τα προβλήµατα στους κτηνιάτρους. Τώρα,
όσον αφορά τα ζητήµατα υποστελέχωσης και όλα αυτά, συµ-
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φωνώ µαζί σας. Στη δευτερολογία θα σας πω περισσότερα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Τον λόγο έχει η κ. Βράντζα για τρία λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, προφανώς όσα λέω δεν τα λέω µόνο ως πολί-

της και ως εκλεγµένη Βουλευτής, τα λέω και ως κτηνίατρος που
είκοσι χρόνια ασχολούµαι µε τον πρωτογενή τοµέα. Μακριά από
εµένα συντεχνιακές λογικές και υπεράσπιση µικροσυµφερόντων
και συντεχνιακών συµφερόντων. Ξέρω τη βούλησή σας, ξέρω και
τη βούληση της Κυβέρνησης, ξέρω και την πολιτική απόφαση
που έχουµε πάρει για να βοηθήσουµε τον κλάδο της κτηνοτρο-
φίας και τον πρωτογενή τοµέα, αλλά θεωρώ…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μπορώ να µιλάω στον Υπουργό και να µε ακούει όταν ανα-

πτύσσω την ερώτηση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Θεωνά, γίνεται

επίκαιρη ερώτηση και πρέπει να ακούσει ο Υπουργός. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Αν ζητούσα να κάνω µία παρατήρηση δεν

θα µου δίνατε τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Γιατί, ζητήσατε τον

λόγο και σας αρνήθηκε κάποιος; Δεν είναι σωστό απέναντι στη
συνάδελφό σας. Μπορούσατε να περιµένετε να τελειώσει, να
αναγνώσω την επόµενη ερώτηση και να ρωτήσετε τον Υπουργό
ό,τι θέλετε. 

Συγγνώµη, κυρία συνάδελφε, συνεχίστε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Συνεχίζω, ευχαριστώ. 
Είναι πραγµατικά άδικο λοιπόν, κύριε Υπουργέ, αυτή η εκπε-

φρασµένη πολιτική βούληση και η δική σας και του Πρωθυπουρ-
γού να σκοντάφτει -και είναι  µεγάλη η προσπάθεια που γίνεται
από αρκετούς ανθρώπους, δεν το αµφισβητώ αυτό και το ξέρω
και από την άλλη µεριά- στη γραφειοκρατία, στην ανεπάρκεια και
ενίοτε σε µικρά και µεγάλα συµφέροντα. Και αυτό που λέω το
εννοώ και δεν λέω πράγµατα που δεν τα έχω προηγουµένως
ερευνήσει. 

Θα σας αναφέρω, λοιπόν, κάποια παραδείγµατα συγκεκριµένα
που δείχνουν όλα αυτά που ισχυρίζοµαι. Προφανώς δεν θα έχετε
απάντηση να µου δώσετε σήµερα. Νοµίζω όµως ότι πρέπει να
ακουστούν και κατά τη γνώµη µου θα τα διερευνούσα κιόλας. 

Αυτό το διάστηµα που µιλάµε στα δηµόσια κτηνιατρεία υπάρ-
χει έλλειψη αντιδραστηρίων για την εξέταση της ενζωοτικής λεύ-
κωσης και της φυµατίνης, η οποία φυµατίνη είναι ένα σκεύασµα
που χρησιµοποιείται για την εξέταση της φυµατίωσης των βοοει-
δών και οι δύο εξετάσεις αυτές είναι απαραίτητες για τη µετακί-
νηση των βοοειδών. 

Είµαστε σε περίοδο που γίνονται µεταβιβάσεις των ζώων. Το
ξέρετε. Αυτή η έλλειψη, λοιπόν, σε αυτήν τη χρονική συγκυρία
έχε προκαλέσει τεράστια οικονοµική ζηµιά γιατί δεν µπορεί να
γίνει κανενός είδους αγοραπωλησία ούτε για µεταβίβαση ούτε
για µετακίνηση ούτε για πώληση εντός της χώρας. 

Ταυτόχρονα, υπάρχει έλλειψη για τη βρουκέλλωση. Για τη
βρουκέλλωση κάποιος πρέπει να απολογηθεί, κύριε Υπουργέ, γι’
αυτό που γίνεται στη χώρα. Έχουµε κρούσµατα και σε ανθρώ-
πους. Ταυτόχρονα υπάρχει έλλειψη τώρα για το εµβόλιο το Rev-
1 το εµβόλιο των προβάτων της βρουκέλλωσης. Ξανά η συγκυρία
είναι κακή, γιατί τώρα µπορούµε να εµβολιάσουµε τα πρόβατα
και τις γίδες για τη βρουκέλλα, γιατί τώρα δεν είναι έγκυα. 

Δεύτερο παράδειγµα. Εµβολιακό πρόγραµµα βρουκέλλωσης
βοοειδών. Έχουµε πολλά διαφορετικά καθεστώτα, επιτοµή, κατά
τη γνώµη µου, της γραφειοκρατίας, της πολυπλοκότητας και της
αναποτελεσµατικότητας και πολύ κακή επιστηµονική προσέγγιση
του θέµατος. Χαρακτηριστικό του χάους, φαντάζοµαι το ξέρετε,
είναι ότι πρόσφατα δικαιώθηκε µία οµάδα κτηνοτρόφων από το
Σ.τ.Ε., γιατί χωρίς σαφή επιστηµονικό λόγο άλλαξε το καθεστώς
εµβολιασµού στην περιοχή που ήταν και οι άνθρωποι σταµάτη-
σαν να µπορούν να πουλήσουν ζώα σε άλλες εκτροφές. 

Όσον αφορά το πρόγραµµα για τα αιγοπρόβατα, της βρου-
κέλλωσης, το οποίο ούτως ή άλλως παρέπαιε, ξεκίνησε να εφαρ-
µόζεται µε την αφορµή που σας είπα πριν, µε τις εξαγωγές, και
τινάχτηκε στον αέρα κυριολεκτικά µετά την προσφυγή των δη-
µοσίων κτηνιάτρων στο Σ.τ.Ε. κατά του κτηνιάτρου εκτροφής. 

Μάλιστα, η επίδειξη του συντεχνιακού ζήλου, γιατί λέτε ότι εί-
µαστε όλοι συνάδελφοι, είχε σαν αποτέλεσµα η πλειοψηφία των
περιφερειακών κτηνιατρικών υπηρεσιών να «παγώσει» τους εµ-
βολιασµούς για ορισµένους µήνες, ακόµα και σε περιοχές που
είχαµε κάνει εκρίζωση, ακόµα και σε περιοχές που είχαµε κοπά-
δια καθαρά, τώρα να έχουµε ζώα και πυρήνες µολυσµένους.

Υγειονοµικός έλεγχος εισαγόµενων ζώων. Η χώρα απαιτεί
µόνο έλεγχο για ζωονόσους και δεν απαιτεί έλεγχο, εννοώ εργα-
στηριακό έλεγχο, για συγκεκριµένα νοσήµατα τα οποία προκα-
λούν σοβαρό πρόβληµα στους κτηνοτρόφους. Λέω, για παρά-
δειγµα, το Bvd στα βοοειδή. Απαιτεί µόνο ένα υγειονοµικό πιστο-
ποιητικό. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό. Σηµαίνει ότι οι εισαγωγείς οι
οποίοι είναι νόµιµοι και ευσυνείδητοι αντιµετωπίζουν αθέµιτο αν-
ταγωνισµό και τελικά, οι κτηνοτρόφοι ξέρετε ότι έχουν σοβαρό-
τατο πρόβληµα και µε το Bvd και µε τη Maedi στα πρόβατα,
αντιµετωπίζουν πρόβληµα µε ασθένειες και µε απώλειες που
έχουν στο κοπάδι τους. 

Θα σας πω και για µια γνωστή βιοµηχανία απάτης, φαντάζοµαι
την ξέρετε, µε υποτιθέµενα φυµατικά ζώα, τα οποία οδηγούνται
σε υποχρεωτική σφαγή, αποζηµιώνονται και ξαναπωλούνται. 

Υπάρχει και τρόπος να τα αποφύγουµε όλα αυτά. Θα τελειώσω
µε αυτό. Άδειες διακίνησης των ζώων. Είναι χειρόγραφες, κύριε
Υπουργέ. Συνεχίζουµε το 2018 -την προηγούµενη εβδοµάδα εγ-
καινιάσαµε µαζί στην Καρδίτσα ένα πιλοτικό πρόγραµµα ψηφια-
κής, έξυπνης γεωργίας- και ακόµη έχουµε χειρόγραφες άδειες
διακίνησης ζώων, που δεν συνοδεύουν το ζώο πάντα. Οπότε,
έχουµε έναν τεράστιο χώρο για παράνοµες µετακινήσεις, για εν
δυνάµει µετακίνηση µη υγιών ζώων. Εν πάση περιπτώσει, όλο
αυτό δηµιουργεί ένα πρόσθετο χάος σε όλη τη διαδικασία της
κτηνοτροφίας. 

Κτηνιατρικά φάρµακα. Η συνταγογράφηση γίνεται, επίσης, χει-
ρόγραφα 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε, πα-
ρακαλώ αν µπορείτε ολοκληρώστε. Έχουµε φτάσει ήδη στα
πέντε λεπτά. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Πρέπει να τελειώσω, γιατί δεν έχει
νόηµα να µην ειπωθούν όλα. 

Η συνταγογράφηση κτηνιατρικών φαρµάκων γίνεται χειρό-
γραφα, γίνεται πληµµελώς, οι δηµόσιες υπηρεσίες αντιµετωπί-
ζουν το ζήτηµα µε ανοχή ή µε αδιαφορία. Έχουµε πρόβληµα
στην ασφάλεια των τροφίµων, έχουµε διακίνηση φαρµάκων εν
δυνάµει επικίνδυνων, έχουµε διακίνηση φαρµάκων που δεν είναι
εγκεκριµένα στη χώρα, έχουµε αυξηµένο κόστος για τον παρα-
γωγό, έχουµε πώληση από ανθρώπους που δεν είναι κτηνίατροι.
Τι σκέφτεστε να κάνετε γι’ αυτό;

Ξαναλέω το παράλογο, παράδοξο και επικίνδυνο γεγονός ότι
το ίδιο θεσµικό πλαίσιο σε διαφορετικές περιοχές της χώρας
εφαρµόζεται διαφορετικά και η κάθε κτηνιατρική υπηρεσία, ακό-
µη και στον ίδιο νοµό, έχει το δικό της µπαϊράκι. Κι αναρωτιέµαι,
λοιπόν, ποια είναι η βούληση και η δυνατότητα της Διεύθυνσης
του ΥΠΑΑΤ. 

Θα τελειώσω µε αυτό που έχω ξαναπεί για τη σήµανση των
ζώων. Έχει αποδειχθεί ότι η σήµανση µε ενώτια πλαστικά, είτε
ηλεκτρονικά είτε όχι, είναι αναποτελεσµατική για τη χώρα και
εξηγείται µε διάφορους τρόπους. Μπορώ να σας το πω και το
ξέρετε νοµίζω. 

Μέχρι τις 18 Ιουλίου του 2019 κάθε κράτος - µέλος πρέπει να
δηλώσει τι σήµανση θέλει να ακολουθήσει για τα ζώα. Πρέπει
τότε να δηλώσουµε ότι θέλουµε να κάνουµε σήµανση µε µη
αφαιρούµενα µέσα, ηλεκτρονικά, τα οποία τελικά να µπορούν και
να σαρώνονται και να µετακινούνται τα ζώα και να καταγράφον-
ται όλα αυτά στη βάση των δεδοµένων. 

Κύριε Υπουργέ, τελειώνω και λέω ότι πιστεύω πάρα πολύ –δεν
ξέρω τι καταλάβατε- στον θεσµό του δηµόσιου κτηνιάτρου και
στο ότι πρέπει να γίνονται πολλά στα δηµόσια κτηνιατρεία. Η
απαξίωση, όµως, του κτηνιατρικού επαγγέλµατος και του δηµό-
σιου λειτουργού ξεκινάει εκ των έσω κι αν δεν το προλάβουµε,
αφήνουµε χώρο για να δηµιουργηθούν οικονοµικά συµφέροντα,
τα οποία πληρώνει ακριβά ο Έλληνας κτηνοτρόφος. 

Ο θεσµός του κτηνιάτρου εκτροφής, ενώ θα πληρώνει ο Έλ-
ληνας κτηνοτρόφος, αν σχεδιαστεί ορθολογικά, µπορεί να βοη-
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θήσει πραγµατικά και να επιστρέψουν αυτά τα λεφτά στην κτη-
νοτροφία και στον παραγωγό. 

Οι ερωτήσεις που σας κάνω είναι οι ίδιες, γιατί δεν πήρα απαν-
τήσεις. Οπότε, περιµένω να µου πείτε τι προτίθεστε να κάνετε. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όλα αυτά που περιγράψατε, κυρία συνάδελφε,
έχουν ως σηµείο αναφοράς αυτό που συµφωνούµε. Η υποστε-
λέχωση, ειδικά του κτηνιατρικού προσωπικού, είναι γνωστή σε
όλους και βεβαίως, είναι ένα ζήτηµα που αφορά τη δηµόσια δι-
οίκηση στο σύνολό της. Μη βρίσκουµε δηλαδή ότι οτιδήποτε
είναι θέµα του Υπουργού για το πώς θα µπορέσει να κάνει προσ-
λήψεις. Το αντιλαµβάνεστε. Όλοι το αντιλαµβάνονται. 

Άρα εµείς αυτό που κάνουµε είναι ότι εξαντλούµε όλες τις δυ-
νατότητες που έχουµε. Και θέλω να σας υπενθυµίσω τους περιο-
ρισµούς που έχουµε. Έχουµε υπογράψει κάποιες συµφωνίες.
Μας έχουν επιβληθεί περιορισµοί. Έχουµε, για παράδειγµα, µία
πρόσληψη ανά πέντε αποχωρήσεις το 2016, ανά τέσσερις απο-
χωρήσεις το 2017, ανά τρεις αποχωρήσεις το 2018. Άρα έχουµε
αυτό το πρόβληµα. 

Επίσης, εµείς έχουµε ζητήσει πρόσφατα, για να καλύψουµε τις
ανάγκες µας, την πρόσληψη τριάντα πέντε κτηνιάτρων στις κεν-
τρικές υπηρεσίες και εκατόν πενήντα κτηνιάτρων για τις περιφε-
ρειακές ενότητες και µάλιστα βάζοντας τη διαδικασία που προ-
βλέπεται στα θέµατα υγείας. Δεν ζητάµε άλλο προσωπικό πλην
κτηνιάτρων αυτήν την ώρα. Ό,τι µπορεί, να µας δοθεί για να κα-
λύψουµε θέσεις κτηνιάτρων. Αυτό το ξέρουµε όλοι. 

Έχουµε επιπλέον εξασφαλίσει από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
τη χρηµατοδότηση για την εφαρµογή προγράµµατος επιτήρη-
σης για τέσσερα νοσήµατα, δηλαδή αφθώδη πυρετό, οζώδη δερ-
µατίτιδα των βοοειδών, πανώλη των µικρών µηρυκαστικών και
την ευλογιά και προσπαθούµε, χρησιµοποιώντας αυτά τα προ-
γράµµατα, να γλιτώσουµε όσο γίνεται τις επιπτώσεις στον ζωικό
πληθυσµό.

Επίσης, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών -είναι ε-
δώ και ο αρµόδιος Υπουργός- έχει αποσταλεί επιστολή στις πε-
ριφέρειες της χώρας -και θα σας την καταθέσω για να τη δείτε-
όπου λοιπόν ζητάει ξεχωριστά και κατά προτεραιότητα τα αιτή-
µατά τους για την κάλυψη των αναγκών σε κτηνιατρικό προσω-
πικό ιδιωτικού δικαίου, στο πλαίσιο της άµεσης αντιµετώπισης
των προβληµάτων που εµείς βάζουµε και έχουν ιδιαίτερα σχέση
µε θέµατα προάσπισης της δηµόσιας υγείας, διασφάλισης της
υγείας του ζωικού κεφαλαίου. Και ήδη –θα δείτε- έχει ανταπο-
κριθεί µία περιφέρεια. Περιµένει απάντηση από τις υπόλοιπες πε-
ριφέρειες.

Βάλατε ένα θέµα που αφορά τον κτηνίατρο εκτροφής. Δεν έχει
ενεργοποιηθεί ο συγκεκριµένος θεσµός που προβλέπει την
πρόσληψη τετρακοσίων πενήντα κτηνιάτρων, γιατί κατά της από-
φασής µας για την εφαρµογή του συγκεκριµένου θεσµού έχει
προσφύγει η Πανελλήνια Ένωση Κτηνιάτρων Δηµοσίων Υπαλλή-
λων στο Συµβούλιο της Επικρατείας. «Πάγωσε» από την ώρα που
έγινε η προσφυγή. 

Εγώ αυτό που έχω να σας ανακοινώσω –το έµαθα δύο - τρεις
ώρες πριν έρθω εδώ- είναι ότι δηµοσιοποιήθηκε η απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας. Δεν έγινε δεκτή η προσφυγή της
Ένωσης Κτηνιάτρων Δηµοσίων Υπαλλήλων. Άρα εµείς µόλις πα-
ραλάβουµε την απόφαση, θα εξετάσουµε εάν θα πρέπει να επι-
καιροποιηθεί το θεσµικό πλαίσιο που προβλέπουµε -διότι έχει
περάσει κάµποσος χρόνος από τότε- και θα προχωρήσουµε
άµεσα στην υλοποίηση. Είναι θετικό το ότι θα έχουµε άλλους τε-
τρακοσίων πενήντα κτηνιάτρους εκτροφής, που µε την υπηρεσία
τους θα καλύπτουν ανάγκες του ζωικού πληθυσµού.

Βάλατε, επίσης, το θέµα της συνένωσης των υπηρεσιών του
κέντρου µε τις περιφέρειες. Είναι ένα θέµα που το έχουµε κατα-
θέσει στον Υπουργό Εσωτερικών. Εν όψει της παρέµβασης που
σχεδιάζει στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», περιµένουµε και εµείς προς αυτή
την κατεύθυνση να γίνει δεκτό το αίτηµά µας, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Ευάγγελος Αποστόλου  καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 62ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν προχωρήσουµε, θα σας ενηµερώσουµε για τη διαδικασία.
Παρακολουθείτε τη διαδικασία των επικαίρων ερωτήσεων. Ο εκά-
στοτε Βουλευτής βρίσκει ένα θέµα και το αναπτύσσει και ο
Υπουργός οφείλει να απαντήσει για αυτά τα µείζονα θέµατα που
απασχολούν την καθηµερινότητά µας. Συγκεκριµένα τώρα πα-
ρακολουθείτε ερωτήσεις που αφορούν την αγροτική ανάπτυξη,
τα τρόφιµα και την κτηνοτροφία και απαντά ο αρµόδιος Υπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Ευάγγελος Αποστό-
λου.

Συνεχίζουµε µε την τελευταία ερώτηση που θα απαντήσει ο
Υπουργός. Είναι η δεύτερη µε αριθµό 476/17-10-2017 ερώτηση
του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ροδό-
πης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Αχµέτ
Ιλχάν προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Αποζηµιώσεις κτηνοτρόφων Π.Ε. Ροδόπης που επλήγη-
σαν από την ευλογιά των προβάτων κατά το έτος 2014». 

Τον λόγο έχει ο κ. Αχµέτ Ιλχάν για δύο λεπτά.
ΑΧΜΕΤ ΙΛΧΑΝ: Κύριε Υπουργέ, όπως είπε και ο Πρόεδρος, η

ερώτησή µας αφορά τις αποζηµιώσεις των κτηνοτρόφων της Ρο-
δόπης που επλήγησαν από ευλογιά των προβάτων το έτος 2014. 

Κύριε Υπουργέ, σας είχαµε καταθέσει µία ερώτηση ακόµα στις
17-10-2017 η οποία βέβαια πάλι, όπως πολλές ερωτήσεις που
έχουµε καταθέσει, έχει µείνει χωρίς να απαντηθεί. Δυστυχώς,
θέλω πριν αναπτύξω την ερώτησή µου να σας εκφράσω τη µε-
γάλη δυσαρέσκεια των Βουλευτών της Αντιπολίτευσης κυρίως,
στους οποίους δεν απαντάτε, κύριε Υπουργέ, και υποχρεούµα-
στε µε επίκαιρη ερώτηση να επανέλθουµε στο θέµα αυτό.

Όσον αφορά την ερώτησή µας, στις 18-12-2014 η Διεύθυνση
Κτηνιατρικής Περιφέρειας, κύριε Υπουργέ, απέστειλε στη Διεύ-
θυνση Υγείας, δηλαδή σε εσάς, στο Υπουργείο, όλες τις επικαι-
ροποιηµένες καταστάσεις µε τους δικαιούχους των αποζηµιώ-
σεων για την καταστροφική ζωονόσο της ευλογιάς των προβά-
των στη Ροδόπη. Έκτοτε οι ενενήντα τέσσερις δικαιούχοι απο-
ζηµίωσης, που καταγράφονται στον αριθµό πρωτοκόλλου που
έχετε επίσηµα στο αρχείο σας, παραµένουν απλήρωτοι, κύριε
Υπουργέ, παρά το γεγονός ότι έχουν παρέλθει τρία χρόνια από
την τεράστια καταστροφή που υπέστη το ζωικό τους κεφάλαιο -
έχουν περάσει, κύριε Υπουργέ, πάνω από τρία χρόνια, συνολικά
πάµε στα τέσσερα χρόνια- και παρά τις επανειληµµένες οχλήσεις
τους. Έχουν πάει οι κτηνοτρόφοι αυτοί επανειληµµένες φορές
στη διεύθυνση στη Ροδόπη. 

Πότε θα πληρωθούν και γιατί δεν πληρώνονται; Η απάντηση
των υπηρεσιών είναι γνωστή: «Το θέµα βρίσκεται στο Υπουργείο,
έχουµε στείλει εµείς αρµοδίως όλα τα έγγραφα και δυστυχώς
περιµένουµε, περιµένουµε, περιµένουµε».

Σας καταθέτουµε ερώτηση στη Βουλή εγγράφως για να ενη-
µερώσουµε και εµείς τους συµπολίτες µας ποια είναι η κατά-
σταση τελικά και γιατί δεν πληρώνονται και αν θα πληρωθούν και
εσείς απαξιώνετε τον ρόλο του Βουλευτή, δεν απαντάτε. 

Σας καλώ σήµερα εδώ να δώσετε µία απάντηση σε αυτό το
θέµα, τι γίνεται µε αυτούς τους κτηνοτρόφους, γιατί αυτοί οι άν-
θρωποι εδώ και τρία - τέσσερα χρόνια, παρ’ όλο που είναι ad hoc
δεδοµένο, η αποζηµίωσή τους είναι δεδοµένη, δεν υπάρχει κα-
νένα πρόβληµα, παρά ταύτα δεν έχουν πληρωθεί στους κωδι-
κούς τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
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ριο συνάδελφο.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για την πρωτολογία του, για

τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, πριν σας απαντήσω πώς θα
λύσουµε το πρόβληµα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγ-
µατα, πράγµατα που δείχνουν πόσο επιπόλαια χειρίστηκαν το
συγκεκριµένο θέµα οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Δεν δηµιουρ-
γήσαµε εµείς το πρόβληµα. Το βρήκαµε και κυρίως το βρήκαµε
σε αυτήν τη δύσκολη κατάσταση εξαιτίας του κακού χειρισµού.
Και θα σας αναφέρω µερικά.

Πρώτον, οι πληρωµές όλων των έγκλειστων ζώων από τα µέτ-
ρα της ευλογιάς για τα έτη 2013 - 2014 και 2015 αφορούσαν απο-
ζηµίωση των κτηνοτρόφων που κρατούσαν τα ζώα µέσα στις εγ-
καταστάσεις - εκµεταλλεύσεις τους, µε αποφάσεις των κτηνιατρι-
κών αρχών στη ζώνη προστασίας, δηλαδή στα τρία χιλιόµετρα.
Αυτό ήταν απόφαση των κτηνιατρικών αρχών.

Δεύτερον, η δαπάνη δεν προβλέφθηκε από την τότε κυβέρ-
νηση, γι’ αυτό και δεν προβλέπεται ως επιλέξιµη µέσα στην κοινή
υπουργική απόφαση οικονοµικών ενισχύσεων που χορηγούνται
λόγω λήψης µέτρων εξυγίανσης.

Τρίτον, παρ’ όλα αυτά, η τότε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων θέλησε να αποζηµιώσει κατά
κάποιον τρόπο τους κτηνοτρόφους στη βάση κάποιων προτά-
σεων που είχαν γίνει από τις περιφερειακές κτηνιατρικές υπηρε-
σίες ως µέτρο για την αντιµετώπιση της ευλογιάς, κίνητρο για να
κρατούν τα ζώα µέσα και παράλληλα ενίσχυση των κτηνοτρόφων
για αγορά ζωοτροφών.

Τέταρτον, το ποσό αποζηµίωσης κυµάνθηκε για άλλους στα
10 ευρώ για άλλους στα 5,5 έως 6,5, ανάλογα µε τις πιστώσεις
που εξασφάλιζε κάθε φορά η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης. Δεν υπήρχε µία σταθερότητα. Μπορούσε
να εξασφαλίσει πιστώσεις; Έδινε. 

Η προέλευση των πιστώσεων ήταν από διαφορετικές πηγές,
από το de minimis ή από άλλες πιστώσεις του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης. 

Επίσης, οι πληρωµές γίνονταν απευθείας από τον ΟΠΕΚΕΠΕ
ή από το Υπουργείο, χωρίς να συντάσσονται καταστάσεις πλη-
ρωµών από την κτηνιατρική υπηρεσία, µε βάση τα αρχεία που
στέλνονταν συγκεντρωτικά από όλη την Περιφέρεια Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης. Στην υπηρεσία δεν ερχόταν κοινοποί-
ηση πληρωµών και σύµφωνα µε ενηµέρωση από την κτηνιατρική
υπηρεσία αρµοδιότητας της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδο-
νίας και Θράκης, µόνο µερικές φορές από την εν λόγω περιφε-
ρειακή υπηρεσία ο ΟΠΕΚΕΠΕ ζητούσε πληροφορίες για να
διορθωθούν κάποια λάθη που υπήρχαν στις καταστάσεις που
στέλνονταν από τον oργανισµό. Ποιοι πληρώθηκαν, πότε πληρώ-
θηκαν και ποια είναι τα ποσά πληρωµής, η Περιφερειακή Κεν-
τρική Κτηνιατρική Υπηρεσία της Ανατολικής Μακεδονίας - Θρά-
κης, δυστυχώς, το µάθαινε από τους ίδιους τους κτηνοτρόφους. 

Επίσης, στις υπηρεσίες µας, λόγω της εµπλοκής τους, δεν
έχουν καταρτιστεί ανάλογα αρχεία στους φακέλους µας, που να
επιβεβαιώνουν ή µη τις εν λόγω πληρωµές.

Τι κάνουµε τώρα; Κύριε συνάδελφε, όντως υπάρχει ένα πρό-
βληµα. Άρα, όπως το αντιλαµβάνεστε, έχουµε και δυσκολίες να
δώσουµε κρατικές ενισχύσεις χωρίς την έγκριση της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής. Γιατί, εάν κάνουµε κάτι τέτοιο, θα επαναφέρουµε
καταστάσεις σαν και αυτές που είχαµε παλιότερα µε τα πρόστιµα
και τους καταλογισµούς που έµπαιναν στη χώρα µας. 

Εµείς, όµως, παρ’ όλα αυτά, διερευνούµε στο Υπουργείο τις
δυνατότητες να χορηγηθεί κάποια στοχευµένη ενίσχυση. Το το-
νίζω, κάποια στοχευµένη ενίσχυση για την απώλεια του εισοδή-
µατος, που όντως υπήρχε για τους κτηνοτρόφους. Όµως, όπως
αντιλαµβάνεστε, ότι σε µία ώρα που υπάρχουν και δηµοσιονοµι-
κές δυσκολίες δεν γίνεται άµεσα. Πάντως, είναι ένα ζήτηµα που
µας απασχολεί και ειλικρινά σας λέω, θα βρούµε κάποιον τρόπο
αντίστοιχα -γιατί δεν είναι µεγάλα τα ποσά- να µπορέσουµε να
αποζηµιώσουµε τους συγκεκριµένους κτηνοτρόφους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Ιλχάν, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΧΜΕΤ ΙΛΧΑΝ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι κατ’ αρχάς που ανα-
γνωρίζετε ότι αυτοί οι άνθρωποι έχασαν ένα εισόδηµα και ότι
υπάρχει το πρόβληµα.

Περιγράψατε για τρία - τέσσερα λεπτά µία χαώδη κατάσταση,
κύριε Υπουργέ, που επικρατεί στην Περιφέρεια της Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης όσον αφορά τις υπηρεσίες. Είπατε ότι
οι δαπάνες δεν προβλέφθηκαν από την προηγούµενη κυβέρνη-
ση, είπατε ότι δεν υπάρχει συντονισµός, είπατε ότι το ποια ποσά
πληρώθηκαν τα έµαθε το Υπουργείο και οι υπηρεσίες του Δηµο-
σίου από τους κτηνοτρόφους.

Μα, κύριε Υπουργέ, είναι κατάσταση αυτή εδώ πέρα; Εσείς
τρία χρόνια είστε Υπουργός, είστε Κυβέρνηση. Ωραία, εγώ ανα-
γνωρίζω ότι µπορεί να µην προβλέφθηκαν από την προηγούµενη
κυβέρνηση δαπάνες και κακώς δεν αναγνωρίστηκαν. Όντως,
υπάρχουν προβλήµατα στη διοίκηση και διαχείριση των κονδυ-
λίων ή στον συντονισµό των υπηρεσιών, όσον αφορά τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, τον ΕΛΓΑ ή άλλες υπηρεσίες και την Κτηνιατρική. Όµως,
εσείς δεν έπρεπε να έχετε έναν σχεδιασµό, ένα χρονοδιάγραµ-
µα, ένα όραµα, ένα καθεστώς, ούτως ώστε να µην ταλαιπωρούν-
ται οι πολίτες; Τι φταίνε δηλαδή σήµερα οι Έλληνες κτηνίατροι,
οι πολίτες, απ’ αυτή τη χαώδη κατάσταση που περιγράψατε; Δη-
λαδή, όπως λέµε στο χωριό µου, τη νύφη ποιος θα την πληρώσει;
Ποιος ευθύνεται εδώ πέρα για όλη αυτή την κατάσταση;

Τελικά, εσείς ο ίδιος αποδεχθήκατε και παραδεχθήκατε ότι οι
προηγούµενες κυβερνήσεις πλήρωναν από διάφορες πιστώσεις
του Υπουργείου. Δεν µπορούσε να προβλεφθεί µία πίστωση;
Έπρεπε δηλαδή εµείς να φέρουµε το θέµα εδώ µε επίκαιρη ερώ-
τηση, για να µεριµνήσετε; 

Κύριε Υπουργέ, εδώ ο ελληνικός λαός µάς ακούει. Ρίξατε την
ευθύνη στο δηµόσιο και στη διοίκηση, στην οποία προΐστασθε -
σας το ξαναλέω- για όλο αυτό το κακό που συµβαίνει και για τη
µη πληρωµή τους. Θα ήθελα µια πιο πειστική απάντηση, γιατί
αυτή η κατάσταση, όχι µόνο δεν θα πείσει τους κτηνοτρόφους
επάνω, αλλά θα τους εξαγριώσει ακόµη περισσότερο, θα τρελα-
θούν, όπως λέµε και θα πουν, καλά εµείς φταίµε για όλη αυτή
την κατάσταση; 

Οπότε, κύριε Υπουργέ, περιµένουµε µία πιο πειστική απάντηση
και χρονοδιάγραµµα. Δηλαδή εσείς είπατε για µία στοχευµένη
ενίσχυση, το καταλαβαίνω, αλλά αυτή η στοχευµένη ενίσχυση τι
είναι και πότε θα γίνει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο συνάδελφο και για την συνέπειά του στον χρόνο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για να δευτε-
ρολογήσετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, είτε δεν θέλετε να µε καταλά-
βετε είτε θέλετε για επικοινωνιακούς λόγους να δηµιουργήσετε
µία εικόνα ότι εµείς δεν κάναµε τίποτα. 

Εγώ σας λέω ένα πράγµα, ότι όλο αυτό το µπάχαλο που συζη-
τήσαµε προηγουµένως είναι ένα ζήτηµα που αφορά λειτουργίες
άλλων εποχών. Εµείς, ιδιαίτερα στα θέµατα των κοινοτικών ενι-
σχύσεων, βρήκαµε εκκρεµότητες από το 2008. Συνεπώς δεν είναι
εύκολο, πόσω µάλλον όταν για να πληρώσεις, ιδιαίτερα εκτός
των πόρων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, πρέπει και να στοιχει-
οθετήσεις το συγκεκριµένο θέµα και ταυτόχρονα να ζητήσεις την
άδεια. Διότι, εάν δεν έχουµε την άδεια της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής, επαναλαµβάνω ότι τα πρόστιµα και οι καταλογισµοί θα µας
πέφτουν στο κεφάλι.

Άρα δώστε µας τη δυνατότητα να δούµε το θέµα. Ήδη έχουµε
φθάσει µέχρι την εποχή 2014 - 2015, που έχουµε κλείσει όλες
αυτές τις εκκρεµότητες και βάζουµε µία τάξη.

Επιτέλους, τώρα ξέρει ο Έλληνας αγρότης και ο κτηνοτρόφος
πότε θα πληρωθεί και πόσα θα πληρωθεί. Άρα τώρα µόνο ένα
µπράβο έπρεπε να µας πείτε για το ότι όλες αυτές τις εκκρεµό-
τητες, που έρχονται από παλιά, προσπαθούµε σιγά, σιγά να τις
λύνουµε. Τα υπόλοιπα που αφορούν τον κοινοβουλευτικό
έλεγχο, άλλες ώρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
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δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Καλοκαιρινό Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δέκα οχτώ µαθήτριες και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 35ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν εισέλθουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, θα µου επι-
τρέψετε να αναγνώσω κάποιες επίκαιρες ερωτήσεις που δεν θα
συζητηθούν. Αιτία: κωλύµατα Υπουργών λόγω ανειληµµένων υ-
ποχρεώσεων. 

Η πέµπτη µε αριθµό 1326/16-3-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων
κ. Αθανασίου Παπαχριστόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Αστυνοµικοί στη φύλαξη VIP προσώπων», δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ. Τόσκα. 

Η τρίτη µε αριθµό 1316/13-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Θεόδωρου Παπαθεοδώρου προς τον Υπουρ-
γό Εσωτερικών, µε θέµα: «Αυξάνεται η ανασφάλεια σε περιοχές
της Πάτρας», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
κ. Τόσκα. 

Η δέκατη µε αριθµό 1286/12-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αντωνίου Μπαλωµενάκη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Κάλυψη κενών στο Πυροσβεστικό Σώµα
από επιλαχόντες του διαγωνισµού 2011», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Υπουργού κ. Τόσκα. 

Η εντέκατη µε αριθµό 1149/26-2-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Γνωστή από παρακρατικό ιστότοπο έγινε η πρωτοφανής
επίθεση στο Α.Τ. Καισαριανής», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του Υπουργού κ. Τόσκα. 

Η δωδέκατη µε αριθµό 1159/27-2-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-
ωργίου Γεωργαντά προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Προβλήµατα στη λειτουργία του Τµήµατος Συνοριακής Φύλα-
ξης (Τ.Σ.Φ.) Παιονίας», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού κ. Τόσκα. 

Η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 1151/26-2-2018 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου Χατζησάββα προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Ερωτήµατα σχετικώς µε την υπόθεση
πράκτορα βάσει αποκαλύψεων του Π. Καµµένου», δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ. Τόσκα. 

Επίσης, η πρώτη µε αριθµό 1333/19-3-2018 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Γρεβενών του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Μπγιάλα προς την Υπουργό
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
µε θέµα: «Ασφάλιση µε εργόσηµο σε χειριστές-οδηγούς αγροτι-
κών µηχανηµάτων», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της
Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης κ. Ευτυχίας Αχτσιόγλου. 

Οµοίως, η έκτη µε αριθµό 1328/16-3-2018 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης
Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Επι-
στηµονική τεκµηρίωση Υπουργικής Απόφασης περί µειώσεως
ποσοστού αναπηρίας για άτοµα που βρίσκονται στο φάσµα του
αυτισµού», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ.
Πετρόπουλου. 

Η δεύτερη µε αριθµό 1366/20-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Θεσπρωτίας της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Βασιλείου Γιόγιακα προς την Υπουργό  Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Στέρηση συν-
τάξεων και επιδοµάτων λόγω οφειλόµενων ασφαλιστικών εισφο-
ρών», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ.
Πετρόπουλου. 

Η τέταρτη µε αριθµό 1361/20-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την Υπουργό Εργα-

σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε
θέµα: «Κατάργηση του άρθρου 12 του ν.4387/2016 και των τρο-
ποποιήσεων του νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών “Ρυθµίσεις
για την αγορά παιγνίων”», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού κ. Πετρόπουλου. 

Στη συνέχεια θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 3484/201/13-2-
2018 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου ανα-
φορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Χίου της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Νότη Μηταράκη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Επιχορήγηση
ΝΠΙΔ (νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου) χωρίς κριτήρια και δια-
δικασίες».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ.
Θεανώ Φωτίου. 

Κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύρια Υπουργέ, όπως είχαµε συζητήσει πρόσφατά στην Ολο-

µέλεια της Βουλής σε νοµοσχέδιο που καταθέσατε, µε ευθεία
διάταξη που εισάγατε µε τον ν.4368/2016 δώσατε τη δυνατότητα
στην Υπουργό Εργασίας να επιχορηγεί από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό µη κυβερνητικές οργανώσεις, που δρατηριοποιούνται
στον χώρο των θεµάτων της εργασίας. Αυτός ο νόµος δεν έθετε
προϋπόθεση, κανένα κριτήριο, καµµία διαδικασία και κανένα
όριο χρηµατοδότησης. 

Ήρθατε µε τον ν.4520/2018 µε µία διάταξη που εµείς καταψη-
φίσαµε και κάνατε µια νοµοτεχνική βελτίωση που, σύµφωνα µε
κάποιους νοµικούς, παρέλκει και εισάγετε κάποιες µίνιµουµ προ-
ϋποθέσεις που υπήρχαν ήδη από το 2014 να εφαρµόζονται και
σε αυτές τις επιχορηγήσεις. 

Σας ζήτησα τότε στην επιτροπή να µας πείτε από την ψήφιση
του νόµου το 2016 ποιες µη κυβερνητικές οργανώσεις επιχορη-
γήθηκαν κάνοντας χρήση αυτής της ευθείας διάταξης. Μου εί-
πατε τότε να πάω στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, αν θέλω απα-
ντήσεις, και πήγα. Στις 13 Φεβρουαρίου κατέθεσα ερώτηση και
αίτηση κατάθεσης εγγράφων, την οποία ούτε αυτή απαντήσατε
εντός της προβλεπόµενης από τον Κανονισµό της Βουλής προ-
θεσµίας. 

Έρχοµαι, λοιπόν, σήµερα εδώ και την κάνω επίκαιρη αυτή την
ερώτηση και ζητάω αυτά τα συγκεκριµένα στοιχεία: Πόσα και
ποια νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου επιχορηγήθηκαν βάσει
του ν.4368/2016; Ποιο είναι το ποσό που έχει δοθεί συνολικά και
ανά ΜΚΟ; Με ποια κριτήρια και µε ποιες διαδικασίες; Έχουν
εφαρµοστεί οι προϋποθέσεις του ν.4731/1999 σε αυτές τις επι-
χορηγήσεις;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο συνάδελφο.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Μη-
ταράκη, ήρθα σήµερα εδώ, ακριβώς για να αρθούν όλες οι κα-
χυποψίες και –φαντάζοµαι- οι λανθασµένες κρίσεις σας ως προς
τον τίτλο της ερώτησής σας, ο οποίος είναι και εσφαλµένος και
παραπλανητικός. «Επιχορήγηση νοµικών προσώπων ιδιωτικού δι-
καίου χωρίς κριτήρια και διαδικασίες». 

Κύριε Μηταράκη, όπως ξέρετε, δεν υπάρχει τέτοια πιθανότητα
στο ελληνικό κράτος, διότι συντρέχουν πολλοί νόµοι για να επι-
χορηγηθεί ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. 

Σήµερα, λοιπόν, είµαι εδώ όχι µόνο για να σας δώσω όλα τα
στοιχεία, διότι ζητούσατε πληθώρα στοιχείων, που δεν ήταν εύ-
κολο οι υπηρεσίες µας να τα έχουν έτοιµα και άρα τα έχω φέρει
και θα τα καταθέσω προφανώς, αλλά και για να ξεκαθαρίσουµε
τι ακριβώς συµβαίνει. 

Ο ν.2646/1998 καθόριζε ποια νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δι-
καίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα δύνανται να επιχορηγούνται
από το δηµόσιο. Δηλαδή έλεγε ότι µόνο οι πιστοποιηµένοι µέσω
ΕΚΚΑ φορείς µπορούσαν να χρηµατοδοτηθούν. Δεν καθόριζε κα-
νένα κριτήριο, προϋποθέσεις και όρους. 

Με τον ν.2731/1999 τίθενται κάποιες πρώτες προϋποθέσεις για
τη χρηµατοδότηση. Όµως, απ’ αυτό που αναφέρετε, εάν ακο-
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λουθήθηκαν οι περιορισµοί και τα κριτήρια που τίθενται µε το
άρθρο 12 παρ. 3 του ν.2731/1999 στο σηµείο 4 της ερώτησής
σας, αγνοείτε –φαίνεται- ότι αυτός ο νόµος έχει αντικατασταθεί
µε δικό σας νόµο, τον ν.4170/2013. Άρα το νοµικό καθεστώς µε
το οποίο δίνουµε σήµερα επιχορηγήσεις, ακολουθείται κατ’
αρχάς από τον ν.2731/1999, από τον ν.4170/2013 και από τις εξει-
δικευµένες τροπολογίες που έχουµε κάνει στον ν.2646/2016. 

Τι κάναµε στην τροπολογία, κύριε Μηταράκη; Δεν αλλάξαµε
κανένα κριτήριο, καµία προϋπόθεση από τους προϋπάρχοντες
νόµους. Εφαρµόζουµε ακριβώς τους προϋπάρχοντες νόµους, οι
οποίοι ρητά λέω εδώ ότι είναι ελλιπείς. Δηλαδή, όπως θα εξη-
γήσω αµέσως µετά, καταθέτοντας και τα στοιχεία που µου ζητή-
σατε, θα δείτε ότι όλη αυτή η νοµοθεσία, δυστυχώς, ορίζει
κριτήρια τυπικά, δηλαδή αν είναι πιστοποιηµένος ο φορέας, αν
έχει καταθέσει το καταστατικό του και άλλα δύο - τρία στοιχεία.
Δεν καθορίζει κανένα ποιοτικό κριτήριο, µε τι στοιχεία, δηλαδή,
χρηµατοδοτούνται οι φορείς.

Εµείς κρατήσαµε τα στατιστικά στοιχεία των προηγούµενων
ετών και, όπως θα εξηγήσω παρακάτω, συνεχίσαµε να επιδο-
τούµε µε τους ίδιους όρους. Όµως, σήµερα είµαστε σε θέση να
γνωρίζουµε αυτό το περιβόητο κράτος των νοµικών προσώπων
ιδιωτικού δικαίου, ΜΚΟ κ.λπ., που εσείς αφήσατε να γιγαντώνε-
ται και το οποίο κατάντησε σε χίλια εξακόσια τέτοια ιδρύµατα,
όπως ανακαλύψαµε εµείς µετά τον νόµο που φέραµε πέρσι για
ψήφιση και την υποχρεωτική εγγραφή τους σε ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα. Γι’ αυτό όλο το κράτος, το οποίο επιχορηγείτο -όπως λέω
ξανά, θα πω αµέσως στη δευτερολογία µου πώς- και το οποίο
συνεχίσαµε να επιχορηγούµε µε τους ίδιους όρους, αφού επε-
ξεργαστούµε όλα τα στοιχεία του, τα οποία πλέον τα έχουµε για
πρώτη φορά στο ελληνικό κράτος, θα φέρουµε νόµο - πλαίσιο,
που θα καθορίζει τις µοριοδοτήσεις του καθενός, τα στοιχεία
ελέγχου του, τους ποιοτικούς ελέγχους που πρέπει να κάνουµε
και κ.λπ., για να βλέπουµε στο µέλλον σε ποιους δίνει το κράτος
τα χρήµατά του.

Εποµένως, τίποτα δεν αλλάξαµε ως προς τον τρόπο που δι-
νόντουσαν πιο πριν οι πιστώσεις, δυστυχώς, µε τυπικά κριτήρια
από τους νόµους. Αυτά εφαρµόζουµε κι εµείς µέχρι στιγµής,
γιατί δεν είχαµε τη χαρτογράφηση όλων των νοµικών προσώπων
ιδιωτικού δικαίου. Σήµερα την έχουµε και θα προχωρήσουµε σε
αναλυτικό νόµο. Οπότε να περιµένει η Βουλή να φέρουµε ενιαίο
νόµο - πλαίσιο για τη λειτουργία όλων αυτών των ιδρυµάτων, για
τους τρόπους χρηµατοδότησής τους και για όλες τις συνθήκες,
οι οποίες πρέπει  να πληρούνται σε όλα τα επίπεδα, όπως θα
αναλύσω αµέσως µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-
ρία Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα µία µαθήτριες και µαθητές και πέντε
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Θήβας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερο-
λογία σας για τρία λεπτά.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοιώθω ότι κάνω πάλι πρωτολογία, γιατί η κυρία Υπουργός µί-

λησε έξι λεπτά και δεν είπε απολύτως τίποτα για την ουσία της
ερώτησης. Έκανε µια ιστορική αναδροµή στη νοµολογία, αλλά
δεν µας είπε λέξη για τη δική της υπουργία από το 2016, που πέ-
ρασε την ευθεία διάταξη, πόσα λεφτά έδωσε και µε ποια κριτήρια
σε ποιες ΜΚΟ. Αυτό προσπαθώ να µάθω εδώ και τρεις µήνες και
η κυρία Υπουργός δεν απαντά. Πιθανότατα θα πρέπει να επανέλ-
θουµε και µε επίκαιρη επερώτηση.

Κυρία Υπουργέ, πράγµατι υπάρχει ένας γενικός νόµος του
1999, ο οποίος αφορά διµερή συνεργασία, αφορά εξωτερικές
δράσεις. Ήρθε, πράγµατι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
το 2013 και έθεσε µε τον ν.4151 συγκεκριµένες προϋποθέσεις. 

Όµως, εδώ το ερώτηµα είναι κάτι άλλο και κάνετε σαν να µη

θέλετε να το ακούσετε. Ήλθατε εσείς, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, και
έβαλε νέα διάταξη και µε τον ν.4368/2016 έδωσε απευθείας στον
Υπουργό Εργασίας -είναι δικός σας νόµος, κατατέθηκε για πρώ-
τη φορά, είναι ευθεία διάταξη- το δικαίωµα χωρίς κριτήρια να
χρησιµοποιεί όσα κονδύλια θέλει από τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου και αυτά να τα δίνει σε µη κυβερνητικές οργανώσεις,
οι οποίες, όπως σας είχα πει και στην οµιλία µου στη Βουλή, δεν
ελέγχονται ούτε για τις συµβάσεις που κάνουν ούτε για τις προσ-
λήψεις που κάνουν.

Δηλαδή, θα το πω απλά για να το καταλάβει ο κόσµος. Έρχε-
ται η Υπουργός Εργασίας, δίνει όσα θέλει σε όποια ΜΚΟ θέλει.
Αυτή η ΜΚΟ µε τη σειρά της προσλαµβάνει όποιον θέλει, δίνει
ό,τι µισθούς θέλει, έχει όποιο διοικητικό συµβούλιο θέλει, δίνει
ό,τι αµοιβή θέλει και κάνει ό,τι συµβάσεις θέλει, για να καλύψει
έργο, που, σύµφωνα µε τον νόµο, είναι αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Εργασίας.

Τώρα, αν θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε το Υπουργείο Εργασίας
είναι µία συζήτηση. Αν θέλετε, να την κάνουµε. Όµως, εδώ µι-
λάµε για ένα θέµα διαφάνειας. Θέλω στη δευτερολογία σας να
µη µας πείτε µια φιλοσοφία για το πώς σκέφτεστε στο µέλλον να
έλθετε να νοµοθετήσετε κάτι καλύτερο για τις ΜΚΟ και να σας
πούµε: «Μάλιστα, κυρία Υπουργέ, πολύ καλή ιδέα», αλλά να µας
πείτε συγκεκριµένα, από την ηµέρα που εσείς αποκτήσατε νοµο-
θετική εξουσιοδότηση από τη Βουλή των Ελλήνων το 2016, ποιες
πράξεις έχετε υπογράψει, για ποιες ΜΚΟ και πόσα λεφτά τους
δώσατε.

Το δεύτερο παραπλήσιο ερώτηµα είναι: Ασκούµε κάποιον
έλεγχο σε αυτές τις ΜΚΟ, για το πού πάνε τα λεφτά του ελληνι-
κού λαού; 

Εάν δεν απαντήσετε και σήµερα, θα αναγκαστούµε να έρ-
θουµε σε επίκαιρη επερώτηση ή σε όποια άλλη διαδικασία χρει-
άζεται. 

Τρεις µήνες ζητάω µία απλή απάντηση και µου λέτε θεωρίες
και φιλοσοφίες. Ελπίζω στη δευτερολογία σας να µην κάνετε το
ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Μηταράκη και για την ακρίβεια στον χρόνο. 

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Μη-
ταράκη, πραγµατικά αναρωτιέµαι µήπως δεν ξέρετε τη διαδικα-
σία, γι’ αυτό θα την επαναλάβω. 

Κατ’ αρχάς, κύριε Μηταράκη, υπάρχουν τα νούµερα, τα οποία
θα καταθέσω. Μην κάνετε φασαρία, αφού είναι ενός λεπτού ιστο-
ρία. Ποσό  6.474.286 ευρώ διανεµήθηκε από τις πιστώσεις του
κρατικού προϋπολογισµού το 2016 και ποσό 7.113.481 ευρώ δια-
νεµήθηκε το 2017.

Γιατί λέω ότι κάνετε φασαρία χωρίς λόγο; Για τον απλούστατο
λόγο, κύριε Μηταράκη, ότι φαίνεται πως δεν ξέρετε ότι τα χρή-
µατα του προϋπολογισµού τα κατανέµουµε στην περιφέρεια µε
βάση τα στατιστικά των προηγούµενων χρόνων. Εσείς νοµίζετε
ότι το Υπουργείο τα δίνει όπως θέλει; Μήπως δεν το ξέρετε αυτό! 

Δηλαδή, εµείς κάθε χρόνο έχουµε έναν προϋπολογισµό. Τον
ακούσατε. Είναι 6,5 εκατοµµύρια, 7 εκατοµµύρια περίπου κ.λπ..
Κατανέµουµε στις περιφέρειες τον προϋπολογισµό αυτό µε
βάση τα στατιστικά που έχουµε των προηγούµενων χρόνων. Δεν
αλλάξαµε τίποτα. 

Τότε οι περιφέρειες, κύριε Μηταράκη, καλούν τα νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου και τις ΜΚΟ να υποβάλουν τα αιτήµατά
τους και οι περιφέρειες επιλέγουν σε ποιον φορέα και πόσα χρή-
µατα θα δώσουν στον καθένα. 

Δηλαδή, τις ΜΚΟ, τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου κ.λπ.,
τα επιλέγουν οι περιφέρειες -όχι το Υπουργείο- και µας υποβάλ-
λουν τα δικαιολογητικά που ορίζει ο νόµος, τα οποία, όπως είπα
πριν είναι, δυστυχώς, µε την υφιστάµενη νοµοθεσία, τυπικά και
όχι αξιολογικά. 

Το Υπουργείο απλώς ελέγχει τη νοµιµότητα των στοιχείων υ-
ποβολής από τις περιφέρειες. Πού βλέπετε τις παρεµβάσεις του
Υπουργείου Εργασίας; 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Εάν δεν µας δώσετε τις αποφάσεις,
δεν ξέρουµε!
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ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Μη-
ταράκη, φαίνεται ότι αγνοείτε εντελώς την κατάσταση. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Φέρτε µας τις αποφάσεις!
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Αγνοείτε!
Και δεν µπορείτε να αγνοείτε, όταν έχετε κυβερνήσει τόσα χρό-
νια τη χώρα. 

Εποµένως ελέγχουµε τη νοµιµότητα και την πληρότητα των δι-
καιολογητικών. 

Γιατί κάναµε αυτή την τροπολογία; Γιατί, κύριε Μηταράκη, εί-
χατε αφήσει έκθετα µεγάλα ιδρύµατα, τα οποία έχουν τεράστια
σηµασία στην προνοιακή πολιτική της χώρας. 

Συγκεκριµένα, αναφέρω την «ΕΛΕΠΑΠ», την οποία χρηµατο-
δοτούσατε µε ειδικές προγραµµατικές συµβάσεις. Ήρθαν, λοι-
πόν, όλες οι οικονοµικές µας υπηρεσίες και µας είπαν ότι αυτό
δεν µπορεί να γίνεται πλέον. 

Κατόπιν τούτου, έφερα την τροπολογία, η οποία έλεγε ότι επι-
πλέον των κριτηρίων και όσων ίσχυαν µέχρι εκείνη τη στιγµή –
δεν άλλαξε τίποτα από αυτό- να µπορούµε να χρηµατοδοτούµε
µετά από αιτιολογηµένη έκφραση γνώµης του Υπουργείου επι-
πλέον νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου. 

Ποια χρηµατοδοτήσαµε επιπλέον των προτάσεων των περιφε-
ρειών; Την «ΕΛΕΠΑΠ» και την Οµοσπονδία Κωφών. Δόθηκαν
72.000 ευρώ στην Οµοσπονδία Κωφών. 

Αυτές είναι οι πράξεις τις οποίες κάναµε. Όλα είναι στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ» - µην κάνετε τα µωρά!- άρα ανά πάσα στιγµή µπορούσατε
να τα βρείτε. Όλα αναρτώνται.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι η σηµερινή επίκαιρη ερώτησή σας έχει
άλλους στόχους. Ξαφνικά να πείτε ότι δήθεν κάτι συµβαίνει σε
αυτόν τον χώρο, που τον έχετε αφήσει τόσα χρόνια χωρίς νό-
µους, χωρίς νοµοθετικό πλαίσιο, χωρίς τίποτα, να εισηγούνται οι
περιφέρειες µόνες τους. 

Δεν γνωρίζετε ότι εισηγούνται οι περιφέρειες σε ποια νοµικά
πρόσωπα και ΜΚΟ θα δώσουµε; Δεν γνωρίζετε ότι ο Υπουργός,
µε βάση αυτές τις εισηγήσεις, κανονίζει; Τι δεν γνωρίζετε; Ότι
εµείς κάνουµε µόνο τον νοµικό έλεγχο; 

Αυτά θα τελειώσουν, ναι. Με τον νέο νόµο-πλαίσιο, λοιπόν, θα
καθοριστούν οι όροι, οι αναλυτικές προϋποθέσεις, οι µοριοδο-
τήσεις µε βάση τη λειτουργία κάθε ιδρύµατος και µε αυτόν τον
τρόπο θα υπάρχουν προτεραιότητες και κάθε χρόνο. 

Όµως, το να ζητάτε εσείς από εµένα σήµερα τα ρέστα για ένα
κράτος που µας παραδώσατε µπάχαλο στην κοινωνική προστα-
σία είναι τουλάχιστον, κατά την άποψή µου, αστείο. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, θα καταθέσετε κάτι;
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Θα τα κα-
ταθέσω εδώ, µην ανησυχείτε. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Όχι, για να τα διαβάσουµε, επιτέλους. 
(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Θεανώ Φω-

τείου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Υπουργέ. 

Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 1362/20-3-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Για το πρόγραµµα “Βοήθεια
στο Σπίτι” και τη µετατροπή των συµβάσεων των εργαζοµένων
σε αορίστου χρόνου».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών
κ. Παναγιώτης Σκουρλέτης. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» εξυπηρετεί σήµερα εκατό

χιλιάδες συνανθρώπους µας που εντάσσονται στις ευπαθείς κοι-
νωνικά οµάδες. Μιλάµε για υπερήλικες, ΑΜΕΑ και λοιπά. Σε αυτό
εργάζονται περίπου τρεισήµισι χιλιάδες εργαζόµενοι. Λειτουργεί
γύρω στα δεκαπέντε χρόνια. Οι εργαζόµενοι στο πρόγραµµα

προσφέρουν κοινωνική στήριξη και βοήθεια, αλλά είναι µε συµ-
βάσεις εργασίας, ανανεώσεις συµβάσεων κάθε χρόνο. Κάθε φο-
ρά βρίσκονται στον αέρα και κάθε φορά η χρηµατοδότηση µει-
ώνεται. 

Και, βέβαια, η αβεβαιότητα και η ανασφάλεια χαρακτηρίζουν
και αυτούς τους ανθρώπους που χρειάζονται τη βοήθεια αλλά
και τους ίδιους τους εργαζόµενους. 

Διατηρείτε και εσείς, όπως και οι προηγούµενοι, συνεχείς πα-
ρατάσεις και το πρόγραµµα είναι µεταξύ φθοράς και αφθαρσίας.
Ίσως αυτό διευκολύνει αντιδραστικούς σχεδιασµούς για τέτοιες
προνοιακές δοµές, που απευθύνονται στους πιο εξαθλιωµένους
υπερήλικες, ώστε να παραδοθεί στην εµπορευµατοποίηση και
στην κερδοφορία. 

Όµως και οι εργαζόµενοι παραµένουν σε οµηρία. Ο αριθµός
φθίνει, βγαίνουν σε συνταξιοδότηση, αναπλήρωση, όµως, δεν
υπάρχει και οι ανάγκες πολλαπλασιάζονται. 

Δυστυχώς, στα λόγια αναγνωρίζετε το πρόβληµα, στην πράξη,
όµως, ακολουθείτε αυτά που έκαναν και οι προηγούµενοι. Και,
µάλιστα, γνωρίζετε ότι το συγκεκριµένο πρόγραµµα δεν ανήκει
πια στις ενισχύσεις ευρωπαϊκών προγραµµάτων. Αυτό χρησιµο-
ποιείται και ως άλλοθι για να µην ανανεώνονται συµβάσεις και
µε αυτή την έννοια πρέπει άµεσα –και αυτό σάς ζητάµε µε τη ση-
µερινή ερώτηση- να δώσετε λύση, διασφαλίζοντας και τη συνέ-
χεια του προγράµµατος, µε χρηµατοδότηση και διεύρυνση, αλλά
και τους εργαζόµενους, µετατρέποντας τη σύµβασή τους σε αο-
ρίστου χρόνου, γιατί έτσι εξασφαλίζεται ακόµα καλύτερα η δι-
αιώνιση του προγράµµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Μανωλάκου. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Μανωλάκου, ως προς την περιγραφή του ρόλου της κρι-

σιµότητας του προγράµµατος αλλά και του καθεστώτος απασχό-
λησης των εργαζοµένων στο συγκεκριµένο πρόγραµµα θα
συµφωνήσουµε. Άλλωστε, πολλές φορές έχετε ακούσει και από
εµένα µέσα στην Αίθουσα αυτή –και έξω από αυτή την Αίθουσα-
ότι ιδιαίτερα για εργαζόµενους οι οποίοι απασχολούνται οκτώ,
δέκα, δεκαπέντε χρόνια µε βάση το καθεστώς των ανανεούµενων
συµβάσεων υπάρχει ένα πραγµατικό πρόβληµα αποκάλυψης της
πραγµατικής εργασιακής τους σχέσης και αποκατάστασής της,
διότι υποκρύπτεται άλλου είδους εργασιακή σχέση. 

Αυτό, όµως, όπως γνωρίζετε, το οποίο αποτελεί µια σταθερή
εκπεφρασµένη θέση εκ µέρους της Κυβέρνησης, η αποκατά-
σταση, δηλαδή, της πραγµατικής εργασιακής σχέσης, προϋπο-
θέτει κάποια βήµατα τα οποία θα είναι στέρεα νοµικά, έτσι ώστε
να µην έχουµε κινήσεις οι οποίες θα καταπίπτουν την επόµενη
µέρα.  

Θα καταπίπτουν την επόµενη µέρα µε βάση το υφιστάµενο νο-
µικό πλαίσιο, δηλαδή το Σύνταγµα, το οποίο έχει µια ρητή ανα-
φορά στο θέµα της µετατροπής των συµβάσεων. Από την άλλη,
θα δούµε πώς θα µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε τις ενωσιακές
οδηγίες που απαγορεύουν την κατάχρηση της έννοιας της σύµ-
βασης εργασίας.

Αυτή είναι η στρατηγική µας. Την έχουµε πει κατ’ επανάληψη
σε συναντήσεις µε τους εργαζοµένους. Δεν υπάρχει επίσκεψή
µου στην περιφέρεια που να µην έχω συναντηθεί µε τους κατά
τόπους συλλόγους αλλά και στο Υπουργείο εδώ µε το πανελλα-
δικό όργανο. Δεν είναι, λοιπόν, σωστό το να δηµιουργούµε µια
αίσθηση, µια εικόνα ανασφάλειας, όταν ήδη, όπως πολύ σωστά
είπατε, αυτό το πρόγραµµα έχει πάψει εδώ και χρόνια να χρηµα-
τοδοτείται από ευρωπαϊκούς πόρους και ακριβώς το γεγονός ότι
συνεχίζει να χρηµατοδοτείται από εθνικούς πόρους, τι κάνει;
Υποδηλώνει την αταλάντευτη διάθεσή µας να συνεχίσει.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι το πρόγραµµα έχει παραταθεί µέχρι
το 2019, ενώ υπάρχει ένας συνολικότερος σχεδιασµός γύρω από
τον τοµέα αυτών των παροχών, αυτών των υπηρεσιών, στον το-
µέα αυτής της κοινωνικής πολιτικής. Είναι δίπλα µου η Αναπλη-
ρώτρια Υπουργός Εργασίας, η κ. Φωτίου, µε την οποία, απέναντι
στη σηµερινή µέχρι τώρα πραγµατικότητα των κατακερµα- τισµέ-
νων κοινωνικών υπηρεσιών, επεξεργαζόµαστε µια συνολική λύση
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πώς θα ενοποιήσουµε αυτό το πρόγραµµα µαζί µε άλλα προ-
γράµµατα.

Η δέσµευση της Κυβέρνησης είναι σαφής: Καµµία θέση δεν
κινδυνεύει. Είναι εξασφαλισµένη η χρηµατοδότηση και παραµέ-
νει σταθερή η στόχευσή µας, για να µπορέσουµε να λύσουµε και
το εργασιακό ζήτηµα. Είναι από τις περιπτώσεις των εργαζοµέ-
νων που πράγµατι δικαιούνται να έχουν κάποια στιγµή σταθερή
σχέση απασχόλησης, από τη στιγµή που, ούτως ή άλλως, καλύ-
πτουν διαρκείς και πάγιες ανάγκες.

Δεν είναι όλες οι περιπτώσεις ίδιες και το λέω αυτό αναφερό-
µενος σε εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο οποίος
δεν χάνει την ευκαιρία για οποιονδήποτε συµβασιούχο, είτε έχει
οκτώ µήνες είτε έχει δύο οκτάµηνα, να προπαγανδίζει το ανυπό-
στατο, το έωλο νοµικό επιχείρηµα και θέση να µετατραπούν όλες
οι συµβάσεις σε αορίστου χρόνου. Το λέτε και σε άλλες περι-
πτώσεις, όπως για τους εργαζόµενους στην καθαριότητα και, µά-
λιστα, τώρα που εξελίσσεται για πρώτη φορά µετά από δέκα
χρόνια ένας διαγωνισµός πρόσληψης οκτώ χιλιάδων οκτακοσίων
ανθρώπων για µόνιµες θέσεις, έρχεστε εσείς και έµµεσα υπονο-
µεύετε αυτόν τον διαγωνισµό, υπονοµεύετε τις σταθερές σχέ-
σεις εργασίας. Παίζετε µε την αγωνία των ανθρώπων. Εκατόν
δέκα χιλιάδες άνθρωποι έχουν αυτή τη στιγµή υποβάλει αίτηση
για αυτόν τον διαγωνισµό, δείχνοντας πόση ανάγκη υπάρχει για
σταθερές σχέσεις εργασίας.

Έρχεστε, λοιπόν, και λέτε σε ανθρώπους οι οποίοι γνώριζαν
ότι είναι ορισµένου χρόνου, κανείς δεν τους υποσχέθηκε κάτι
διαφορετικό και µιλώ για τους εργαζόµενους στην καθαριότητα,
όχι για τους εργαζόµενους στο «Βοήθεια στο Σπίτι» -γι’ αυτούς
ήµουν σαφής-, οι οποίοι γνώριζαν ότι είναι συµβασιούχοι, να µε-
τατραπούν αυτόµατα όλες αυτές οι σχέσεις εργασίας σε αορί-
στου, όταν ξέρετε ότι αυτό, ακόµα και να το έκανε η Κυβέρνηση,
την επόµενη θα κατέπιπτε στα δικαστήρια.

Άρα, λοιπόν, χρειάζεται να µην παίζουµε µε ζητήµατα του κό-
σµου της εργασίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
Κυρία Μανωλάκου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ο κάθε εργαζόµε-

νος, ο κάθε άνθρωπος έχει δικαίωµα στην εργασία, σε αξιοπρεπή
εργασία, µόνιµη και σταθερή και µε αξιοπρεπή µισθό, για να µπο-
ρεί να ζήσει, να µην είναι όµηρος κανενός και να µη ζητιανεύει.
Αυτό το διεκδικούµε και υπερηφανευόµαστε ότι το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας φέρνει τις περισσότερες τοποθετήσεις,
ερωτήσεις, πιέσεις για τα δικαιώµατα των εργαζοµένων. Πολύ
περισσότερο, όταν κάποιος είναι συµβασιούχος, σηµαίνει ότι έχει
αποκτήσει µια εµπειρία σε αυτό το αντικείµενο. Συνεπώς το δι-
καιούται µε µονιµότερη σχέση εργασίας και γι’ αυτό, βεβαίως,
θα σας πιέζουµε.

Ξέρετε κάτι; Θα σας το πω πολύ καθαρά. Ο κόσµος το ξέρει
και εσείς το ξέρετε. Οι συµβασιούχοι πολλές φορές γίνονται µε
ρουσφέτια. Είναι οι εξαρτώµενες ψήφοι και, όπως καταλαβαί-
νετε, δεν είναι ψήφοι δικές µας.

Όµως, εµείς θεωρούµε ότι οι άνθρωποι έχουν δικαίωµα να έ-
χουν µόνιµη και σταθερή δουλειά. Και δεν βλέπουµε το πώς εκ-
φράζονται πολιτικά, αν και κανονικά έπρεπε να ενισχύουν το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σιγά-σιγά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα πειστούν. Μην ανησυχείτε γι’

αυτό. 
Τις κοροϊδίες, συνάδελφοι, τις τρώνε µε το κουτάλι και από

τους προηγούµενους και από εσάς. Τι να γίνει; Το συναντάµε κα-
θηµερινά.

Θέλω να αναφερθώ σε αυτό το πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι». 

Προθέσεις καλές έχετε, κύριε Υπουργέ, αλλά στα λόγια και όχι
στις πράξεις. Δεν µας απαντάτε συγκεκριµένα γι’ αυτό για το
οποίο θα νιώσουν σιγουριά οι εργαζόµενοι. Αυτό το πρόγραµµα,
έτσι όπως είναι δοµηµένο, µπορεί να τιναχθεί στον αέρα. Η ανα-

σφάλεια που νιώθουν είναι ότι µπορεί να µην ξαναγίνει ανανέωση
συµβάσεων. Ψάξτε το. Εµείς θα σας φέρουµε περισσότερα στοι-
χεία. Σε ορισµένους δήµους ακούσαµε ότι δεν υπογράφουν πλη-
ρωµές, γιατί δεν υπάρχει ευρωπαϊκό πρόγραµµα. Και το παίρ-
νουν σαν άλλοθι.

Συνεπώς µη λέτε ότι εµείς πλάθουµε µύθους. Εδώ µέσα δεν
ήρθαµε να πούµε τέτοια. Και αν κάποιος θέλει να αναγνωρίσει
κάτι στο ΚΚΕ είναι ότι δεν λέει ψέµατα. 

Σε ό,τι αφορά αυτό καθαυτό το πρόγραµµα «Βοήθεια στο
Σπίτι», είναι υπηρεσίες που απευθύνονται σε ευπαθείς οµάδες
πληθυσµού. Μάλιστα, η ζήτηση είναι µεγαλύτερη. Σήµερα µπορεί
να αφορά εκατό χιλιάδες, αλλά οι αιτήσεις ξεπερνούν τις πεντα-
κόσιες χιλιάδες, γιατί είναι άνθρωποι που δεν εξυπηρετούνται
πλήρως και χρειάζονται ιδιαίτερη βοήθεια. Είναι άνθρωποι που
ζουν µοναχικά, που δεν έχουν επαρκείς οικονοµικούς πόρους. 

Με την ευκαιρία, θα ήθελα να σας πω ότι το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο πιέζει να αρχίσει από το 2019 η µείωση των µισθών
και των συντάξεων -ακόµα µία µείωση- και η µείωση του αφορο-
λόγητου στις 5.500 ευρώ. Αυτό σηµαίνει ότι αυτοί οι άνθρωποι
θα έχουν µεγαλύτερη ανάγκη από αυτές τις υπηρεσίες. Περισ-
σότερη φτώχεια έρχεται για τους συνταξιούχους και δεν µπορεί
αυτές οι ευπαθείς οµάδες να εγκαταλειφθούν. Είναι απάνθρωπο
και βάρβαρο.

Λέτε ότι σας εµποδίζει το πλαίσιο του Συντάγµατος και η ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία. Ναι, θωρακίζουν και διαιωνίζουν τις προσω-
ρινές σχέσεις εργασίας και συµβάσεις στο δηµόσιο και την
ευελιξία στην απασχόληση. Αυτό επεκτείνεται. Θα σας πω, όµως,
κάτι. Αυτά µάς απαντούσαν και οι προηγούµενοι. Τα έλεγαν και
σε σας, όταν κάνατε ερωτήσεις και σε µας. Τις ίδιες απαντήσεις
µάς δίνετε. Όµως, τρία χρόνια είστε Κυβέρνηση. Έπρεπε να εί-
χατε δώσει λύση. Από τη στιγµή, µάλιστα, που χρηµατοδοτείται
από τον κρατικό προϋπολογισµό, δεν υπάρχει καµµία δέσµευση
από µνηµόνια. 

Αν, λοιπόν, δεν είναι στην πρόθεσή σας η ιδιωτικοποίηση αυ-
τής της υπηρεσίας και το να συρρικνώσετε τη χρηµατοδότηση,
θέλουµε εδώ και τώρα τη δέσµευσή σας ξεκάθαρα αυτές οι συµ-
βάσεις των εργαζοµένων να γίνουν αορίστου χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Μανωλάκου, πα-
ρακαλώ να ολοκληρώσετε. Έχουµε φθάσει ήδη στα πέντε λεπτά.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τα στοιχεία –σήµερα τα δηµοσιεύουν όλες οι εφηµερίδες- δεί-

χνουν ότι αναγκαστικές κατασχέσεις λογαριασµών, σπιτιών κ.λπ.
έχουν υποστεί έξι στους δέκα φορολογούµενους, δηλαδή πάνω
από το 60%. Συνεπώς µε τέτοια µέτρα θα αυξηθούν. 

Άρα η µόνη ρεαλιστική λύση για να κρατηθεί και να αναπτυχθεί
το πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι» είναι οι εργαζόµενοι σ’ αυτή
τη φάση να έχουν συµβάσεις αορίστου χρόνου –θέλουµε τη δέ-
σµευσή σας µε απόλυτο τρόπο- όχι µέχρι το 2019, αλλά αλλαγή
σχέσεων εργασίας. Εξασφαλίζει και το πρόγραµµα και τους ερ-
γαζόµενους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Μανωλάκου. 

Κύριε Υπουργέ, ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρία Μανωλάκου, αναγνωρίζω ένα προχώρηµα στην πο-
λιτική τοποθέτησή σας. Είπατε για πρώτη φορά –δεν το έχω
ακούσει τόσο ευκρινώς σε άλλες περιπτώσεις- ότι έχουµε καλές
προθέσεις. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Στα λόγια, όµως, κύριε Υπουργέ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Τουλάχιστον αυτό είναι ένα βήµα. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έτσι ξεγελάτε τον κόσµο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Από εκεί και έπειτα, κάνατε και µια άλλη αναφορά, η οποία
είναι και λίγο αντιφατική σε σχέση και µε το περιεχόµενο της
γραπτής σας επίκαιρης ερώτησης. Είπατε για τους συµβασιού-
χους ότι κάποιοι από αυτούς έχουν µπει µε ρουσφέτια των δη-
µάρχων. Δεν είναι έτσι. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Γενικά το λέω, εδώ και δεκαπέντε
χρόνια.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
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κών): Δεν υπάρχει το «γενικά». Όλοι οι συµβασιούχου µπαίνουν
µε κριτήρια ΑΣΕΠ εδώ και πάρα πολλά χρόνια. Ας αφήσουµε
αυτόν τον µύθο. Αυτόν τον µύθο τον επικαλείται η Δεξιά, η οποία
θέλει να συσκοτίζει την πραγµατικότητα, η οποία πραγµατικά
έχει στόχευση αυτό που είπατε, την ιδιωτικοποίηση. 

Για εµάς η δέσµευσή µας είναι σαφής. Δεν θέλουµε αυτού του
τύπου κοινωνικές υπηρεσίες. Αυτό το κοινωνικό κράτος που προ-
σπαθούµε σε συνθήκες δηµοσιονοµικής κρίσης και χρεοκοπίας
της χώρας να στήσουµε µε νύχια και µε δόντια, και έχουν υπάρ-
ξει σαφή δείγµατα ακόµη και αυτά τα χρόνια της κρίσης, δεν θέ-
λουµε να παραδοθεί βορά στην κερδοσκοπία και στα οικονοµικά
συµφέροντα.

Δεν θα προσέξατε πριν που σας είπα ότι το Υπουργείο Εργα-
σίας επεξεργάζεται ένα συνολικό πρόγραµµα, το πρόγραµµα
«ΟΦΗΛΙ», το οποίο αφορά την τρίτη ηλικία και τις ευπαθείς οµά-
δες. Μέσα εκεί θα ενταχθούν το πρόγραµµα «ΚΗΦΗ», τα «ΚΑ-
ΠΗ», το «Βοήθεια στο Σπίτι», έτσι ώστε πλέον µε έναν οριστικό,
µόνιµο τρόπο, σε στέρεες βάσεις, να δούµε τα ζητήµατα των
συγκεκριµένων παροχών σε αυτόν τον τοµέα.

Το γεγονός, επαναλαµβάνω, ότι ενώ το πρόγραµµα «Βοήθεια
στο Σπίτι» έχει πάψει να χρηµατοδοτείται από το 2013 από ευ-
ρωπαϊκούς πόρους, αλλά παραµένει εν ενεργεία και παρατείνε-
ται τουλάχιστον µέχρι το 2019 δείχνει ότι προφανώς δεν υπάρχει
κανένας κίνδυνος να χαθεί η παραµικρή θέση εργασίας, ούτε να
ιδιωτικοποιηθεί ούτε να εγκαταλειφθεί. Να αναβαθµιστεί θέ-
λουµε. Και εκεί πολύ σύντοµα, επαναλαµβάνω, η κ. Φωτίου θα
παρουσιάσει µέσα στους επόµενους µήνες τη συνολική κυβερ-
νητική πρόταση.

Όσον αφορά το δικαίωµα στην εργασία, εδώ, λοιπόν, θα συµ-
φωνήσω και εγώ µαζί σας. Ναι, αυτό πρέπει να είναι η στόχευσή
µας, αυτό πρέπει να είναι το όραµα το οποίο πρέπει να έχουµε
για την κοινωνία, το δικαίωµα στον καθένα να έχει µια ασφαλή,
αξιοπρεπή εργασία. Δεν έχει επιτευχθεί ποτέ στην ανθρώπινη
ιστορία µέχρι τώρα. Όµως, από εκεί και έπειτα δεν παύει να είναι
αυτός ένας πραγµατικός κοινωνικός, στρατηγικός στόχος για τη
δικιά µας Αριστερά.

Είµαι βέβαιος ότι όταν θα παρουσιασθεί αυτή η πρόταση, όλες
αυτές οι ενστάσεις και οι παρατηρήσεις, οι καχυποψίες που µπο-
ρεί να έχετε θα διαλυθούν. Εκεί θα περιµένω και εγώ µε τη σειρά
µου εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος να αναγνωριστεί
αυτή η κυβερνητική πρωτοβουλία και τουλάχιστον σε αυτό να
βρεθούµε όχι, θα έλεγα, στα ίδια χαρακώµατα, αλλά από την ίδια
πλευρά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-

ριο Υπουργό.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Να διορθώσω ότι µε ΑΣΕΠ έχουν

προσληφθεί. Συνεπώς είναι δίκαιο να µετατραπούν σε αορίστου
χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Μανωλάκου,
δεν ακούγεστε. 

Προτού περάσουµε στην τελευταία επίκαιρη ερώτηση για σή-
µερα, θα µου επιτρέψετε να αναγνώσω τις επίκαιρες ερωτήσεις
που δεν θα συζητηθούν.

Η έβδοµη µε αριθµό 1330/19-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Σοβαρές καταγ-
γελίες των εργαζοµένων του Εθνικού Θεάτρου», δεν θα συζητη-
θεί λόγω κωλύµατος της Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Λυδίας Κονιόρδου, εξαιτίας φόρτου εργασίας.

Η όγδοη µε αριθµό 1364/20-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τα σοβαρά προβλήµατα
λειτουργίας του Εθνικού Κολυµβητηρίου Ηρακλείου (ΕΑΚΗ), δεν
θα συζητηθεί λόγω επαγγελµατικού ταξιδιού στο εξωτερικό του
Υφυπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Γεωργίου Βασιλει-
άδη.

Η ένατη µε αριθµό 1329/16-3-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Μεσσηνίας κ. Δηµητρίου

Κουκούτση προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Χαµηλό-
τοκα δάνεια από την τουρκική τράπεζα Ζιραάτ στους καπνοπα-
ραγωγούς της Θράκης», δεν θα συζητηθεί λόγω επικείµενου
ταξιδιού του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νικολάου Κοτζιά στα Σκό-
πια.

Επίσης, η δέκατη τρίτη µε αριθµό 1150/26-2-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Αντωνίου Γρέγου προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Περί της Ελληνικής Εθνικής Μει-
ονότητας των Σκοπίων», δεν θα συζητηθεί λόγω επικείµενου τα-
ξιδιού του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νικολάου Κοτζιά στα Σκόπια.

Δεν θα συζητηθούν οι παρακάτω ερωτήσεις προς τον Υπουρ-
γό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρήστου Σπίρτζη: 

Η τρίτη µε αριθµό 1336/19-3-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκα-
νήσου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Δη-
µητρίου Κρεµαστινού προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Παύση εργασιών στο Σχολείο Αρχαγγέλου
Ρόδου», δεν συζητείται λόγω αδυναµίας των υπηρεσιών του Υ-
πουργείου για τη συγκέντρωση των απαιτούµενων στοιχείων
εντός της προκαθορισµένης προθεσµίας.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 1360/20-3-2018 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βου-
λευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωρ-
γίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα: «Ανάγκη παρεµβάσεων στην παλιά εθνική οδό που διέρ-
χεται από την πόλη της Λάρισας καθώς και στον δρόµο Λάρισας
- Βόλου», δεν συζητείται λόγω αδυναµίας των υπηρεσιών του
Υπουργείου για τη συγκέντρωση των απαιτούµενων στοιχείων
εντός της προκαθορισµένης προθεσµίας.

Για όλα τα παραπάνω υπάρχει σχετική επιστολή από τη Γενική
Γραµµατεία της Κυβερνήσεως.

Προχωρούµε στη συζήτηση της τελευταίας ερώτησης για σή-
µερα, στην οποία θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και
Μεταφορών κ. Νικόλαος Μαυραγάνης. Πρόκειται για την τρίτη
µε αριθµό 1834/5-12-2017 ερώτηση του κύκλου των αναφορών
και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Κωνσταντίνου (Κωστή) Χατζηδάκη προς τoν Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αστικές συγκοινωνίες: Οι φορο-
λογούµενοι πληρώνουν περισσότερα χρήµατα για χειρότερες
υπηρεσίες».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
πρώτα απ’ όλα να σηµειώσω πως ακόµα µία φορά παρατηρείται
το απαράδεκτο θέαµα η συντριπτική πλειονότητα των ερωτή-
σεων που καταθέτουν συνάδελφοι από όλα τα κόµµατα να µην
απαντάται από Υπουργούς.

Ο Πρωθυπουργός, όταν το είχε θέσει πριν από λίγες ηµέρες
σε αυτή εδώ την Αίθουσα ο κ. Μητσοτάκης, είπε ότι θα δώσει εν-
τολή στους Υπουργούς να σέβονται περισσότερο τη Βουλή. Είτε
δεν την έδωσε την εντολή ο Πρωθυπουργός είτε κανένας –σχε-
δόν- Υπουργός δεν τον άκουσε. Και πραγµατικά, θα σας παρα-
καλούσα στο τέλος της διαδικασίας να µας πείτε σήµερα πόσες
ερωτήσεις απαντήθηκαν και πόσες δεν απαντήθηκαν. Δεν γίνεται
αυτό! Και δεν έχει να κάνει µε Κυβέρνηση και Αντιπολίτευση,
αλλά µε τη λειτουργία των θεσµών.

Η ίδια, η δική µου ερώτηση είχε κατατεθεί στις 5 Δεκεµβρίου.
Δεκέµβριος, Ιανουάριος, Φεβρουάριος, Μάρτιος, είµαστε στο
τέλος Μαρτίου. Δεν µπορεί αυτό το πράγµα να θεωρείται ανεκτό
και, κυρίως, δεν µπορεί αυτή η Κυβέρνηση να διεκδικεί τίτλο προ-
οδευτικής διακυβέρνησης της χώρας.

Έρχοµαι στην ερώτησή µου. Στις αστικές συγκοινωνίες της
Αθήνας, κύριε Υπουργέ, συµβαίνουν καταπληκτικά πράγµατα, µε
αυτή την Κυβέρνηση που ήλθε µάλιστα ως «Ροµπέν των φτω-
χών». Δεν χρειάζεται να πω πολλά, τέσσερα στοιχεία µόνο: 

Με βάση τους δηµοσιευµένους ισολογισµούς και αυτά που ξέ-
ρουµε όλοι, έχουµε αύξηση του εισιτηρίου το 2015 - 2016 κατά
17%, µείωση των εσόδων -µε την µπαχαλοποίηση που παρατη-
ρήθηκε εν τω µεταξύ στην ίδια περίοδο- κατά 21%, περισσότεροι
φόροι για τους φορολογούµενους για κάλυψη των ελλειµµάτων
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των αστικών συγκοινωνιών 18% και λιγότερα λεωφορεία και τρό-
λεϊ που κυκλοφορούν στους δρόµους της Αθήνας. Πόσο; Κατά
60%. Κατά τα λοιπά, η Κυβέρνηση αυτή υπηρετεί τους φτωχότε-
ρους, τα λαϊκά στρώµατα. Ας βγάλει ο καθένας τα συµπερά-
σµατά του.

Και καλό θα ήταν, κύριε Υπουργέ, να µας δώσετε κάποιες εξη-
γήσεις γι’ αυτή την κατάσταση.

Υπάρχει όµως και ένα ειδικότερο θέµα, το οποίο θέλω να ανα-
δείξω. Από τους ισολογισµούς αυτών των ετών, που έχουν δη-
µοσιευθεί, προκύπτει ότι στον ΟΑΣΑ, τις αστικές συγκοινωνίες
της Αθήνας, έχουµε µείωση δαπανών σε µια σειρά από τοµείς,
όπως ηλεκτρικό ρεύµα, φυσικό αέριο, ύδρευση, επισκευές και
συντηρήσεις των λεωφορείων κ.λπ.. Για παράδειγµα, τα έξοδα
για επισκευές και συντηρήσεις µειώθηκαν κατά 23% σε σχέση µε
την προηγούµενη ανάλγητη διακυβέρνηση. Και αυτό βεβαίως
οδηγεί και στο να κυκλοφορούν λιγότερα λεωφορεία.

Αλλά προσέξτε κάτι ακόµη περισσότερο: Την ώρα που έχουµε
µείωση αυτών των δαπανών, που είναι καίριες για τη λειτουργία
των αστικών συγκοινωνιών, τι έχουµε την ίδια στιγµή; Έχουµε
στις «παροχές προς τρίτους» αύξηση 61%. Στον κωδικό «αµοιβές
και έξοδα τρίτων» έχουµε αύξηση 91% µέσα σε δύο χρόνια. Και
στην «ασφάλεια και φύλαξη» έχουµε αύξηση 30% για το 2015 -
2016. 

Αν συγκρίνετε µε το 2014, ειδικά στην ασφάλεια έχουµε αύ-
ξηση 172%. Γιατί αναφέροµαι στην ασφάλεια; Την κάνουν εται-
ρείες σεκιούριτι. Από τη θέση που κάθεται σήµερα ο κ. Μαυρα-
γάνης πριν από µερικούς µήνες ο κ. Σπίρτζης είχε πει ότι οι εται-
ρείες σεκιούριτι -δεν είχε προσκοµίσει στοιχεία βεβαίως, αλλά
το είχε πει- είναι πίσω από τους µπαχαλάκηδες που καίνε τα τρό-
λεϊ. Σε αυτές, λοιπόν, τις εταιρείες, που ο ίδιος κατήγγειλε ότι
είναι πίσω από τους µπαχαλάκηδες, έδωσε ο κ. Σπίρτζης παρα-
πάνω χρήµατα κατά 172% σε σχέση µε το 2014. 

Και διερωτώµαι: Αυτή η Κυβέρνηση είναι ένα ακυβέρνητο
πλοίο; Τι είναι αυτή η Κυβέρνηση; Και τι συµβαίνει στο Υπουργείο
Μεταφορών; Ποια είναι η κατεύθυνσή τους; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Πραγµατικά, δεν αισθάνον-
ται την ανάγκη, έστω και σήµερα, να ζητήσουν µια συγγνώµη από
τους φτωχότερους ανθρώπους, οι οποίοι έχουν ολοένα και χα-
µηλότερο επίπεδο συγκοινωνιών, αλλά την ίδια στιγµή καλούνται
να βάλουν το χέρι στην τσέπη για να καλύψουν δαπάνες υπέρ
τρίτων; Και ποιοι είναι αυτοί οι τρίτοι; Και, κύριε Υπουργέ, σήµε-
ρα έχετε την υποχρέωση να είστε απολύτως σαφής σε αυτό.
Ποιοι είναι οι τρίτοι; Ποιοι είναι οι κοµµατικοί σας φίλοι που παίρ-
νουν αυτά τα έσοδα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Γιατί αυξήθηκαν οι δαπάνες
για τη φύλαξη τόσο πολύ; Περιµένω σαφείς απαντήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, δώστε
µου λίγο χρόνο, σας παρακαλώ, για κάποιες εξηγήσεις σε κάτι
που ρώτησε ο κ. Χατζηδάκης. 

Κύριε Χατζηδάκη, είκοσι τρεις ήταν οι ερωτήσεις που είχαν
προγραµµατιστεί για σήµερα. Επτά απαντήθηκαν και οι υπόλοι-
πες δεκαέξι δεν απαντήθηκαν, πολλές από αυτές δικαιολογη-
µένα. Διότι, όπως καταλαβαίνετε, ο κ. Βασιλειάδης και ο κ. Κοτ-
ζιάς, δεν µπορούσαν να είναι εδώ λόγω ταξιδιού στο εξωτερικό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν είπα για αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο κ. Σπίρτζης είναι λο-

γικό και επόµενο, όταν ακολουθεί ένα νοµοσχέδιο και έχουµε τις
επιτροπές…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, και ο κ. Μαυρα-

γάνης είναι συνεργάτης του µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο. Οπότε
είναι ένα νοµοσχέδιο πάρα πολύ σηµαντικό, το οποίο θα συζη-
τηθεί σήµερα. Και είναι λογικό να µην µπορεί να εστιάσει στις
επίκαιρες ερωτήσεις. Και µπορεί να προγραµµατιστεί για την
επόµενη εβδοµάδα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μπορεί για εµένα και δεν
µπορεί για τις άλλες δύο; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Δεν ισχύει αυτό που
λέτε. Μην απολογείστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν απολογούµαι για
κανέναν. Ρωτήσατε και οφείλω να απαντήσω. 

Όπως επίσης, για παράδειγµα, η κ. Φωτίου για ερωτήσεις που
ήταν εδώ του Υπουργείου Εργασίας θα µπορούσε να απαντήσει
και δεν απάντησε. Είναι θέµατα διαδικασιών. 

Στο άλλο θέµα που είπατε, κύριε Χατζηδάκη, εάν θα απαντήσει
ο Υπουργός ή ο Υφυπουργός, το θέµα είναι να απαντηθεί η ερώ-
τηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν είπα εγώ για αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είπατε να έρχεται ο

Υπουργός να απαντήσει. Εδώ είναι ο κ. Μαυραγάνης και απαν-
τάει στην ερώτησή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν καταλάβατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Πιθανότατα να µην κα-

τάλαβα. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και συγγνώµη

για την καθυστέρηση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ήταν αναµενόµενο
ότι πρέπει να εξηγήσετε ορισµένα πράγµατα.

Σαφέστατα, λοιπόν, θα απαντήσω, κύριε Χατζηδάκη. Και απο-
ρώ που κάνετε αυτή την ερώτηση για πολλοστή φορά. Είχατε
πάρει αποστοµωτικές απαντήσεις την προηγούµενη φορά. 

Πρώτον, λοιπόν: Μας κατηγορείτε ότι µειώθηκαν τα έσοδα,
ναι; Μπράβο. Υπουργική απόφαση 2015, για την οποία είµαστε
ιδιαίτερα υπερήφανοι, κύριε Χατζηδάκη: Να κινούνται αδαπάνως,
δωρεάν, ως όφειλε η ελληνική κοινωνία και η Κυβέρνηση να το
κάνει προς τους συνανθρώπους που εσείς οι ίδιοι οδηγήσατε
στον καιάδα της ανεργίας, µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς. Πρό-
δηλα, λοιπόν, πήρε ένα βάρος ο ελληνικός κρατικός προϋπολο-
γισµός, για να στηρίξει τους συνανθρώπους µας που εσείς –ένα
εκατοµµύριο διακόσιες χιλιάδες ανθρώπους- οδηγήσατε στον
καιάδα της ανεργίας και µειώσαµε κατά τετρακόσιες χιλιάδες
εµείς. 

Δεύτερον: Τι είπατε; Ότι τάχα υπήρχαν δαπάνες για τη φύλαξη
2 εκατοµµύρια ευρώ το 2014; Μάλιστα. Έχετε διαβάσει τη δηµο-
σίευση των ετήσιων οικονοµικών καταστάσεων. Μόνο που, κύριε
Χατζηδάκη -επειδή έχετε περάσει από το Υπουργείο αυτό και δεν
δικαιολογείστε να µη γνωρίζετε-, δεν είχαν ενοποιηθεί οι λογιστι-
κές καταστάσεις µέχρι το 2014 και τις ενοποιήσαµε εµείς το
2016. Το γενικό καθολικό, υπογεγραµµένο από τη ΣΤΑΣΥ -µόνο
για τη ΣΤΑΣΥ, όχι για όλο τον ΟΑΣΑ- λέει για εκείνη την περίοδο
4.500.000 ευρώ. Το καταθέτω, παρακαλώ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός κ. Νικόλαος Μαυραγάνης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταλάβατε, κύριε Χατζηδάκη; Πάµε παρακάτω. 
Τι άλλο ρωτήσατε; Μια αύξηση, λέει, στις αµοιβές τρίτων σε

δικούς µας ανθρώπους. Ακούστε ποιοι είναι οι «δικοί µας» άν-
θρωποι και αν πράγµατι αυξήθηκαν τα ποσά για αµοιβές τρίτων.
Το 2013: παροχές τρίτων, ΔΕΗ, κ.λπ.: 34 εκατοµµύρια ευρώ. Το
2014: 33,8 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2015: 31,8 εκατοµµύρια ευρώ.
Το 2016: 30,9 εκατοµµύρια ευρώ. Ακόµα πιο µειωµένο. Το 2017:
25 εκατοµµύρια ευρώ. Μειούµενο συνεχώς.

Αµοιβές τρίτων τώρα, που µέσα εδώ είναι η τηλεµατική και το
ηλεκτρονικό εισιτήριο. Δικές σας συµβάσεις, που εµείς εκτε-
λούµε. Καλώς τις εκτελούµε, γιατί έπρεπε να εκτελεστούν. Ακού-
στε λοιπόν: Το 2013: 5,7 εκατοµµύρια, χωρίς τηλεµατική, χωρίς
τίποτα. Το 2014: 5,7 εκατοµµύρια χωρίς τηλεµατική, χωρίς ηλε-
κτρονικό εισιτήριο. Το 2015 δεν έχει ξεκινήσει ακόµα η τηλεµα-
τική και το ηλεκτρονικό εισιτήριο: 4,9 εκατοµµύρια ευρώ. Μειώ-
θηκε κατά 15%. Το 2016 αρχίζει να µπαίνει µέσα η τηλεµατική:
7,4 εκατοµµύρια και, για να είµαι ακριβής επειδή µου το ζητή-
σατε: 3,3 εκατοµµύρια ευρώ εξ αυτών η τηλεµατική. Αν αφαιρέ-
σουµε τα 3,3 από τα 7,4, ξέρετε πόσο είναι; 4,1 εκατοµµύρια
ευρώ. Δηλαδή, µειωµένο κατά 20% από εσάς. Το 2017: 23 εκα-
τοµµύρια. Πόσο από αυτά είναι το ΑΣΣΚ, το ηλεκτρονικό εισιτή-
ριο και η τηλεµατική; Είναι 20,6 εκατοµµύρια ευρώ. Για αφαιρέ-
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στε τα, κύριε Χατζηδάκη. Είναι κάτι λιγότερο από 3 εκατοµµύρια,
όταν εσείς µας το παραδώσατε µε 5,7.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Υπουργέ.
Κύριε Χατζηδάκη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µέχρι τώρα

ήξερα για τον υπαρκτό σοσιαλισµό. Από εδώ και πέρα, θα µιλάµε
για τον υπαρκτό σουρεαλισµό. Αυτή η Κυβέρνηση και αυτό το
Υπουργείο είναι η Κυβέρνηση του υπαρκτού σουρεαλισµού.

Κύριε Υπουργέ, απαντήσατε σε µια ερώτηση, όχι πάντως τη
δική µου. Όχι µόνο γιατί δεν αναφερθήκατε σε όλο το µπάχαλο
των αστικών συγκοινωνιών, που είχε σαν αποτέλεσµα την αύξηση
των εισιτηρίων, τη µείωση των εσόδων και την αύξηση αυτού που
πληρώνουν οι φορολογούµενοι, για να καλύψουν τα ελλείµµατα,
αλλά και γιατί δώσατε στοιχεία, τα οποία δεν αφορούν σε αυτά
τα οποία εγώ µίλησα. Εγώ αναφέρθηκα σε συγκεκριµένους κω-
δικούς. Εσείς προφανώς, από τα στοιχεία που αναφερθήκατε,
µιλήσατε για άλλους κωδικούς. Βεβαίως, δεν µε εκπλήσσει αυτή
η στάση του Υπουργείου, διότι το Υπουργείο έχει πάρει διαζύγιο
από την πραγµατικότητα εδώ και καιρό. Πιστεύει στο δόγµα
«όταν δεν µας βολεύει η πραγµατικότητα, τόσο το χειρότερο για
την ίδια την πραγµατικότητα».

Ακούστε. Μας είπε ο Υπουργός προηγουµένως ότι «αδαπάνως
µεταφέρονται πλέον διάφοροι άνθρωποι, οι οποίοι έχουν οικονο-
µικό πρόβληµα». Σοβαρά, κύριε Υπουργέ; Αδαπάνως; Δεν καλύ-
πτονται τα ελλείµµατα αυτά στις συγκοινωνίες; Παραµένουν
ανοικτές οι τρύπες, µε βάση τη δική σας γνώση των οικονοµικών;
Διότι εγώ από τον προϋπολογισµό είδα -σας το ανέφερα προ-
ηγουµένως και θα καταθέσω όλα τα στοιχεία- ότι οι φορολογού-
µενοι βάζουν βαθύτερα το χέρι στην τσέπη. Έχουν πληρωθεί
18% παραπάνω φόροι, για να καλυφθούν τα ελλείµµατα των συγ-
κοινωνιών που εσείς δηµιουργήσατε. Και αν δείτε τον προϋπο-
λογισµό και δείτε την ανάλυση των φόρων, θα δείτε ότι η συντ-
ριπτική πλειονότητα των φόρων είναι έµµεσοι φόροι, που σηµαί-
νει ότι πληρώνονται πάλι από τους φτωχούς ανθρώπους. Ποιον
κοροϊδεύετε; Ποιον κοροϊδεύετε! Βγάζετε και τη γλώσσα στην
κοινωνία, αντί να ζητάτε συγγνώµη. 

Από εκεί και πέρα, µιλήσατε για στοιχεία της ΔΕΗ. Ότι δήθεν
η ΔΕΗ ήταν οι τρίτοι, εκείνοι οι οποίοι σάς απορρόφησαν τις πα-
ραπάνω πιστώσεις. Σοβαρά; Η ΔΕΗ ήταν; Μα εδώ υπάρχει ο ισο-
λογισµός και φαίνεται ότι για το ηλεκτρικό ρεύµα, ενώ το 2015
πληρώθηκαν 25,5 εκατοµµύρια ευρώ, το 2016 πληρώθηκαν
23.790 εκατοµµύρια ευρώ. Λιγότερα εποµένως το ρεύµα. Ήλ-
θατε να κοροϊδέψετε τη Βουλή; Διότι δεν είµαι εγώ. Εγώ ξέρω
τα στοιχεία και δεν πρόκειται να µε κοροϊδέψετε. Αλλά κάποια
στιγµή θα πρέπει να σταµατήσετε όλοι σας σε αυτή την Κυβέρ-
νηση να έχετε αυτή την απίστευτα αλαζονική αντίληψη και να κο-
ροϊδεύετε τον κόσµο κάθε µέρα, καθώς το ψέµα έχει γίνει δεύ-
τερη φύση σας.

Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε επίσης και στο ηλεκτρονικό ει-
σιτήριο. Πάλι θα έπρεπε να ζητήσετε µια συγγνώµη. Πριν από
µερικές µέρες είχατε πει στο Υπουργείο σας ότι πριν από µία
εβδοµάδα θα είχε ολοκληρωθεί το σύστηµα του ηλεκτρονικού ει-
σιτηρίου. Σήµερα ξέρουµε όλοι ότι από τους εξήντα δύο σταθ-
µούς του µετρό και του ηλεκτρικού, έχει κλείσει το σύστηµα µόνο
στους είκοσι έξι και το µπάχαλο συνεχίζεται κι εσείς είστε ακρι-
βώς οι Υπουργοί του µπάχαλου. Περί αυτού πρόκειται.

Θέλετε να συνεχίσουµε; Δεν θα τελειώσουµε ποτέ µ’ αυτή την
κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί. Δεν είναι µόνο τα λεωφορεία
που δεν κυκλοφορούν. Εδώ βγήκε καταγγελία µόλις προχθές
που λέει ότι από τους εξήντα επτά συρµούς του µετρό, είναι
εκτός λειτουργίας οι είκοσι δύο. Το µετρό της Αθήνας ήταν το

κόσµηµα της πόλης από τότε που δηµιουργήθηκε κι εσείς, µε τη
φιλολαϊκή σας διάθεση και τις µεγάλες επιδόσεις σας στα θέ-
µατα της διοίκησης, κατορθώσατε να ακινητοποιήσετε και τους
συρµούς του µετρό, ελαττώνοντας έτσι την εξυπηρέτηση των
πολιτών και σ’ αυτό το επίπεδο.

Κύριε Υπουργέ, άλλη φορά θα έρχεστε µε µεγαλύτερη σοβα-
ρότητα και σεµνότητα σ’ αυτή τη Βουλή. Δεν µπορείτε να συνε-
χίσετε µ’ αυτή τη λογική της δηµαγωγίας και της αβάσταχτης
ελαφρότητας. Πάνω απ’ όλα, ζητήστε συγγνώµη από τους Αθη-
ναίους και απ’ όλους τους Έλληνες πολίτες, ιδιαίτερα τους φτω-
χότερους, γιατί έχετε συµπεριφερθεί µ’ αυτή τη λογική, η οποία
οδηγεί σε µπαχαλοποίηση των αστικών συγκοινωνιών και γενικό-
τερα ρίχνει το επίπεδο της εξυπηρέτησης των φτωχών συµπολι-
τών µας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Κύριε Χατζηδάκη, επειδή µου ζητήσατε να είµαι από-
λυτα ακριβής, θα συνεχίσω, γιατί δεν πρόφτασα πριν. 

Ακούστε, λοιπόν, τα καταπληκτικά οικονοµικά του ΟΑΣΑ επί
δικής σας θητείας. Εννοώ της κυβέρνησής σας. Μεταφέρατε κά-
θε χρόνο υποχρεώσεις προηγουµένων ετών, ύψους 108 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, τις οποίες εξοφλήσαµε εµείς το 2016. Ένα το κρα-
τούµενο. Ουσιαστικά αυτό έγινε. 

Τι άλλο είπατε; «Fake», λέει, τα στοιχεία που δίνω. Το γενικό
καθολικό της ΣΤΑΣΥ από την εποχή που το υπέγραφαν οι δικές
σας διοικήσεις είναι «fake»; Μελετήστε το, κύριε Χατζηδάκη. Νο-
µίζω ότι έχετε σπουδάσει οικονοµικά, αν δεν κάνω λάθος, αν δεν
τα έχετε ξεχάσει. Ίσως –και γι’ αυτό θα κάνω µια γενική ανα-
φορά, όπως την κάνατε κι εσείς- να σας έχει λίγο ζαλίσει –εννοώ
πολιτικά- η είδηση από το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο για την
περίφηµη σύµβαση του 2013 για τους παραχωρησιούχους, που
µειώσατε κατά 50% το υλικό αντικείµενο των έργων, δηλαδή «ψα-
λιδίσατε» τους δρόµους, αλλά δώσατε 1,2 δισεκατοµµύριο πα-
ραπάνω. Ίσως γι’ αυτό είστε λιγότερο προσεκτικός. 

Επειδή µιλήσατε για αύξηση του εισιτηρίου, παράλληλα µε µια
ελάχιστη αύξηση πράγµατι από το 1,20 στο 1,40, δεν προσέξατε
ότι υπήρχε αύξηση κατά το διπλάσιο της αυξήσεως αυτής στο
µεταφορικό έργο; Δηλαδή, εσείς τι κάνατε; Έχοντας διασπείρει
τους «κεφαλοκυνηγούς» δεξιά και αριστερά, βεβαιώνατε πρό-
στιµα σε ανθρώπους οι οποίοι δεν πρόφταιναν στα εβδοµήντα
λεπτά να κάνουν χρήση και γι’ αυτό αυξήσαµε στα ενενήντα
λεπτά την παροχή, χωρίς να αυξήσουµε το µειωµένο εισιτήριο
που παρέµεινε στα 60 λεπτά και το άλλο πήγε από 1,20 στο 1,40.

Παράλληλα, όµως, δώσαµε το δικαίωµα της δωρεάν µετακίνη-
σης σε όλους τους ανέργους, στις ευπαθείς οµάδες, που εσείς
τους είχατε ρίξει όλους στον καιάδα της ανεργίας.

Θέλετε να πω και κάτι άλλο, κύριε Χατζηδάκη; Επειδή είπατε
ότι αυτά τα πληρώνει ο ελληνικός λαός, την κοινωνική πολιτική
πράγµατι τελικά την πληρώνει ο γενικός προϋπολογισµός, που
φοροδοτεί πράγµατι ο ελληνικός λαός. Όµως, ξέρετε κάτι; Σας
διαφεύγει ότι µετά το 1971, για πρώτη φορά το 2016 και για δεύ-
τερη φορά το 2017 υπήρξαν οι µοναδικοί µη ελλειµµατικοί προ-
ϋπολογισµοί της Ελλάδας οψέποτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Ρυθµίσεις θεµάτων µεταφορών και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 19 Μαρτίου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών.

Ερωτάται το Σώµα εάν συµφωνεί.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Πριν τοποθετηθεί ο κ. Καραναστάσης, θα δώσω τον λόγο στον

Υπουργό Εσωτερικών κ. Σκουρλέτη για τρία λεπτά, για να ανα-
πτύξει κάποιες τροπολογίες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να τοποθετηθώ σε δύο ήδη κατατεθειµένες τροπο-
λογίες. Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1522 και ειδικό 17, η
οποία αφορά ζητήµατα πυροπροστασίας. Όπως κάθε χρόνο,
έτσι και φέτος, µε τη συγκεκριµένη διάταξη δίνουµε χρηµατοδό-
τηση απευθείας στους διαδηµοτικούς συνδέσµους των ΟΤΑ που
έχουν στην ευθύνη τους την πυροπροστασία διαφόρων ορεινών
όγκων. Αυτό γίνεται κάθε χρόνο. Νοµίζω ότι εγκαίρως, νωρίτερα
από πέρσι, φέτος καταθέτουµε, έτσι ώστε να είµαστε πανέτοιµοι
µε την αρχή της αντιπυρικής περιόδου. Δηλαδή, η διαφορά από
την περσινή διάταξη είναι απλά και µόνο ότι είναι προσαρµο-
σµένη στη φετινή χρονιά, το 2018. 

Αναφέρω ως παράδειγµα ότι υπάρχουν οι Σύνδεσµοι Πυρο-
προστασίας για την Πεντέλη, για την Πάρνηθα και οπουδήποτε
αλλού. 

Η δεύτερη τροπολογία έχει γενικό αριθµό 1527 και ειδικό 21
και αφορά τη δυνατότητα των φορέων διαχείρισης στερεών απο-
βλήτων που συγκροτούν οι δήµοι να χρηµατοδοτούνται από τους
πόρους των δήµων και σε εκείνες τις περιπτώσεις που δεν συµ-
βάλλονται άµεσα για την κατασκευή διαφόρων ΣΔΙΤ, συµπρά-
ξεων δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου, αλλά συµβάλλουν έµµεσα
µέσω προγραµµατικής συµφωνίας που έχουν οι ίδιες υπογράψει. 

Μέχρι τώρα, λοιπόν, υπήρχε η δυνατότητα της άµεσης χρηµα-
τοδότησης των συγκεκριµένων φορέων σε περίπτωση που αυτοί
συνέπρατταν στην υλοποίηση έργων ΣΔΙΤ, τώρα µπορεί να γίνε-
ται αυτό και στην περίπτωση που έχουν έµµεσα συµµετάσχει
µέσω προγραµµατικής συµφωνίας µε την περιφέρεια ή µε άλ-
λους φορείς. Αυτές οι δύο είναι οι τροπολογίες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, τον κύ-

ριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Απόστολος Καρανα-

στάσης για δεκαπέντε λεπτά.
Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι ανοίγει και ο κατάλογος

για τις εγγραφές, που θα κλείσει µε την ολοκλήρωση της οµιλίας
του κ. Καραµανλή.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυ-
πουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να εισηγηθώ
σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής ένα πολυνοµοσχέδιο, τόσο
λόγω του όγκου όσο και λόγω της πολυσχιδούς θεµατολογίας
του, που αφορά στον χώρο των χερσαίων επιβατικών και εµπο-
ρικών µεταφορών. Είναι ένα νοµοσχέδιο που ακριβώς λόγω της
θεµατολογίας του συγκέντρωσε τα βλέµµατα της κοινής γνώµης
κατά τη διάρκεια της συζήτησής του στην αρµόδια επιτροπή και,
κατά συνέπεια, όπως συνήθως συµβαίνει σε αυτές τις περιπτώ-
σεις, διατυπώθηκαν για αυτό από τα διάφορα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης απόψεις που πολλές φορές απείχαν πολύ από την
πραγµατικότητα.

Αντίθετα, στην αρµόδια επιτροπή θεωρώ ότι έγινε ένας εποι-
κοδοµητικός διάλογος µε πολλές καίριες παρατηρήσεις, τόσο

από τους συναδέλφους των άλλων κοµµάτων, πλην φυσικά της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που επέλεξε να στοιχηθεί πίσω από
τα συγκεκριµένα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, αλλά και επαγγελ-
µατικά συµφέροντα του χώρου των µεταφορών, όσο και από
τους εµπλεκόµενους φορείς, οι οποίοι συµφωνούντες ή διαφω-
νούντες µε τις διατάξεις του ανέδειξαν την αναγκαιότητα της
σύνταξης και ψήφισης του παρόντος.

Με το συζητούµενο, λοιπόν, νοµοσχέδιο επιχειρούµε και ελπί-
ζουµε να πετύχουµε τον εκσυγχρονισµό της λειτουργίας του
τοµέα των χερσαίων επιβατικών και εµπορικών µεταφορών, ενός
τοµέα κρίσιµου για την κοινωνική και οικονοµική ζωή της χώρας
και την ασφάλεια των πολιτών. Το νοµοσχέδιο είναι χωρισµένο
σε έξι θεµατολογικά διακριτά µέρη. Το πρώτο µέρος περιλαµβά-
νει ρυθµίσεις για τις επιβατικές µεταφορές. Το δεύτερο την τρο-
ποποίηση του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. Στο τρίτο µέρος
υπάρχουν ρυθµίσεις για τα λεωφορεία και τα ΚΤΕΛ. Το τέταρτο
µέρος αναφέρεται σε ρυθµίσεις θεµάτων που αφορούν σε οχή-
µατα και οδηγούς. Το πέµπτο µέρος περιέχει διατάξεις µε επο-
πτευόµενους φορείς του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. 

Με τις προβλεπόµενες ρυθµίσεις του πρώτου µέρους αποσκο-
πούµε γενικότερα στην αναδιοργάνωση των ρυθµίσεων λειτουρ-
γίας των επιβατικών δηµοσίας χρήσεως αυτοκίνητων, στον
εξορθολογισµό του Πειθαρχικού Δικαίου, στην εισαγωγή για
πρώτη φορά βασικών και αναγκαίων κανόνων στην αγορά των
υπηρεσιών διαµεσολάβησης για τη µεταφορά επιβατών, κατηγο-
ριοποίηση των παραβάσεων και ρύθµιση αρµοδίων οργάνων
ελέγχου και βεβαίωσης των παραβάσεων. 

Θα ήθελα εδώ να σταθώ στα πολυσυζητηµένα άρθρα 12 και
13, που αφορούν στη λειτουργία των εταιρειών διαµεσολάβησης.
Με τα άρθρα αυτά, το 12 και το 13, τίθενται για πρώτη φορά κα-
νόνες στην παντελώς αρρύθµιστη µέχρι σήµερα αγορά των υπη-
ρεσιών διαµεσολάβησης για τη µεταφορά επιβατών, τόσο στην
περίπτωση µεταφορικού έργου µε επιβατικά δηµόσιας χρήσης
οχήµατα -αφορά το άρθρο 12- όσο και στην περίπτωση εκµίσθω-
σης επιβατικών ιδιωτικής χρήσης αυτοκινήτων µε οδηγό. 

Συγκεκριµένα µε το άρθρο 12 ορίζεται το πότε φυσικά ή νο-
µικά πρόσωπα που παρέχουν υπηρεσίες ηλεκτρονικής ή τηλε-
φωνικής διαµεσολάβησης για τη µεταφορά επιβατών µε τα
οχήµατα αυτά λογίζεται ότι ασκούν ως κύρια οικονοµική δραστη-
ριότητα αυτή της µεταφοράς επιβατών, κατ’ αντιδιαστολή προς
την περίπτωση που η υπηρεσία τηλεφωνικής ή ηλεκτρονικής δια-
µεσολάβησης είναι απλώς επικουρική και δευτερεύουσα. 

Στη συνέχεια ορίζεται η διαδικασία αδειοδότησης του φορέα
ηλεκτρονικής ή τηλεφωνικής διαµεσολάβησης µε ιδιαίτερες προ-
βλέψεις ανάλογα µε τη χώρα έδρας του φορέα, αν είναι η χώρα
µας, η Ελλάδα, εντός ή εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης και ανάλογα
µε το αν γίνεται η όχι επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων των
επιβατών, ενώ αντιµετωπίζεται και το πολύ σοβαρό θέµα της επε-
ξεργασίας ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων. 

Τέλος, µε την παράγραφο 9 ορίζεται σαφώς, για λόγους προ-
στασίας των δηµοσίων εσόδων και αποφυγής φαινοµένων κατα-
χρηστικών πρακτικών φοροαποφυγής, ότι τα έσοδα από την
άσκηση της δραστηριότητας διαµεσολάβησης, οπουδήποτε και
αν αυτή διενεργείται, φορολογούνται µε βάση την κείµενη φο-
ρολογική νοµοθεσία, εφόσον η µεταφορά διενεργείται εντός της
ελληνικής επικράτειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, κατηγορή-
σατε το Υπουργείο Μεταφορών ότι παριστάνει το ΣΔΟΕ και ότι
ζήλεψε τον ρόλο του Υπουργείου Οικονοµικών. Δεν είναι έτσι και
το ξέρετε. Τους όρους λειτουργίας των εταιρειών του κάθε χώ-
ρου τούς θέτει το αρµόδιο Υπουργείο και τα συναρµόδια Υπουρ-
γεία εκτελούν τους ρόλους που τους αναλογούν. Αλίµονο αν, για
παράδειγµα, η Αστυνοµία νοµοθετούσε τον Ποινικό Κώδικα, επει-
δή συλλαµβάνει τους παραβάτες. 

Τώρα, αν θα προτιµούσατε να µη νοµοθετούν κανόνες, ώστε
τα κέρδη των συγκεκριµένων επιχειρήσεων να φεύγουν αφορο-
λόγητα προς φορολογικούς παραδείσους, πείτε το καθαρά. Με
το άρθρο 13 αντιµετωπίζονται αντίστοιχα τα φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα που παρέχουν ηλεκτρονική ή τηλεφωνική διαµεσολά-
βηση για την ενοικίαση επιβατικών ιδιωτικής χρήσης οχηµάτων
µε οδηγό. Δεν κλείνουµε ούτε διώχνουµε εταιρείες που αναφέ-
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ρονται, είτε αυτή είναι η «UBER» είτε η «TAXIBEAT» ή οποιαδή-
ποτε άλλη δραστηριοποιείται στον συγκεκριµένο χώρο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Το πλαίσιο λειτουργίας τους ορίζουµε,
όπως είναι δικαίωµα και υποχρέωση της πολιτείας. 

Περνώντας στο δεύτερο µέρος, που αναφέρεται στον Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας, πρέπει να επισηµάνω ότι ο Κώδικας Οδι-
κής Κυκλοφορίας αποτελεί το βασικό νοµικό εργαλείο οδικής
ασφάλειας και ως τέτοιο πρέπει να είναι σε θέση να καθοδηγεί
την ανθρώπινη συµπεριφορά. 

Προτεραιότητά µας είναι η πρόληψη και η καλλιέργεια οδικής
κουλτούρας. Με βάση αυτή µας την πεποίθηση, η επιβολή προ-
στίµων αποκτά µε τον νέο Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας άλλο εν-
νοιολογικό περιεχόµενο και αποδεσµεύεται από τον µέχρι σήµε-
ρα εισπρακτικό χαρακτήρα. 

Στο σηµείο αυτό να επιµείνω λίγο στα άρθρα 28 και 29, για να
αποσαφηνίσουµε πλήρως τα σχετικά µε τις κυρώσεις και τα πρό-
στιµα του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, γιατί πολλά έχουν ακου-
στεί αυτές τις µέρες.

Με το άρθρο 28, λοιπόν, όλες οι παραβάσεις του ΚΟΚ κατα-
τάσσονται ανάλογα µε την επικινδυνότητά τους σε τρεις κατη-
γορίες. Ορισµένες από τις παραβάσεις αυτές κατηγοριοποιού-
νται και διαφορετικά και συγκεκριµένα κατατάσσονται στις κα-
τηγορίες Σ1 όσες συνδέονται µε υψηλή συχνότητα πρόκλησης
ατυχηµάτων και στη Σ2 όσες παραπέµπουν σε αντικοινωνική
οδική συµπεριφορά. 

Η κατάταξη, λοιπόν, στο Ε1, Ε2 και Ε3 συνεπάγεται για όλες
τις παραβάσεις χρηµατική ποινή-πρόστιµο, η κατάταξη στο Σ1,
Σ2 επιφέρει πέραν του προστίµου που προκύπτει κατά τα ανω-
τέρω και πρόσθετες διοικητικές κυρώσεις. Σε ό,τι αφορά τα πρό-
στιµα των κατηγοριών Ε1, Ε2 και Ε3, αυτά θα καθοριστούν µε
µια υπουργική απόφαση και θα κυµαίνονται από 0 έως 600 ευρώ.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ)

Μετά την έκδοση των ανωτέρω αποφάσεων, ισχύουν για τις
παραβάσεις του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας οι παλιές ποινές
που προβλέπονται από την κείµενη νοµοθεσία µε οριζόντια µεί-
ωση των προστίµων κατά 50%. 

Παράλληλα καταργείται -και εύλογα- η µέχρι σήµερα προβλε-
πόµενη έκπτωση 50%, στην περίπτωση καταβολής του προστί-
µου εντός δέκα ηµερών από τη βεβαίωσή τους. 

Από την παραπάνω µείωση κατά 50% -αυτό είναι πολύ σηµαν-
τικό- εξαιρούνται, δεν έχουν µείωση, οι παραβάσεις που συνδέ-
ονται µε την κατανάλωση αλκοόλ, οι παραβάσεις των διατάξεων
της πινακίδας Ρ2, του «STOP» και του ερυθρού σηµατοδότη, αυ-
τές για την επίδειξη ικανότητας, εντυπωσιασµού, ανταγωνισµού
ή τέλεσης αυτοσχέδιων αγώνων, καθώς και οι παραβάσεις των
διατάξεων µε τις οποίες ορίζεται ο τρόπος προσπέρασης οχη-
µάτων. Ειδικά για τις παραβάσεις αυτές, πέραν της καταβολής
ολοκλήρου του προστίµου, αυτού που υπήρχε πριν, προβλέπεται
ότι σε περίπτωση τέλεσής τους για τρίτη φορά εντός διαστήµα-
τος πέντε ετών, η άδεια οδήγησης αφαιρείται διά βίου. 

Τέλος, για τη χρήση κινητού τηλεφώνου χωρίς τη χρήση ασύρ-
µατων ακουστικών, bluetooth ή χωρίς την τοποθέτηση κινητού
σε ειδική θέση για ανοικτή ακρόαση, παρεµπόδιση ραµπών διά-
βασης για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, παραβίαση των διατά-
ξεων για τη χρήση ζώνης ασφαλείας ή προστατευτικού κράνους,
ρίψη εκτός οχήµατος αντικειµένων ή ουσιών που µπορούν να
προκαλέσουν πυρκαγιά, όπως το τσιγάρο, που στοιχειοθετούν
παραβάσεις των κατηγοριών αυτών, προβλέπεται η απευθείας
αφαίρεση πινακίδων και άδειας οδήγησης για εξήντα µέρες και
διπλασιασµός της ποινής σε περίπτωση υποτροπής εντός έξι
µηνών, ενώ παράλληλα ο παραβάτης υποχρεούται σε επανεξέ-
ταση και επαναχορήγηση της άδειας. 

Οι κυρώσεις για τις συγκεκριµένες παραβάσεις αποτελούν ξε-
χωριστή νοµοθετική πρωτοβουλία, καθώς έχει διαπιστωθεί ότι
αποτελούν καθηµερινό φαινόµενο οδικής συµπεριφοράς, µε σο-
βαρό αντίκτυπο στην προστασία της ζωής γενικότερα και των
ευαίσθητων κοινωνικά οµάδων συγκεκριµένα. 

Σε ό,τι αφορά τις υπόλοιπες ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου, κύριε
Πρόεδρε, επισηµαίνω ότι στοχεύουν στη διασφάλιση της βιωσι-
µότητας των δηµοσίων ΚΤΕΟ και των συνθηκών ισονοµίας τους

µε τα ιδιωτικά. Κάποιοι, βέβαια, σε αυτή την Αίθουσα, που πολύ
θα ήθελαν να µονοπωλήσουν τον χώρο τα ιδιωτικά ΚΤΕΟ, δια-
φώνησαν. Δεν πειράζει, όµως. Όπως έλεγε κι ο Σαββόπουλος,
«έρχεται και η στιγµή για να αποφασίσεις µε ποιους θα πας και
ποιους θ’ αφήσεις». Αυτοί αποφάσισαν υπέρ των ιδιωτικών
ΚΤΕΟ. Εµείς είναι προφανές ότι θέλουµε συνθήκες ισονοµίας για
όλους.

Στοχεύει, ακόµη, το νοµοσχέδιο στον εξορθολογισµό της νο-
µοθεσίας σε θέµατα σχετικά µε την κυκλοφορία των λεωφορείων
και των ΚΤΕΛ. Η συστηµατοποίηση των ελέγχων που αφορούν
στις µεταφορές επικίνδυνων εµπορευµάτων, στη θέσπιση αυστη-
ρών κανόνων ελέγχου της αγοράς των εισαγόµενων επιβατηγών
ΙΧ αυτοκινήτων ή ελαφρών φορτηγών, για την προστασία του τε-
λικού αγοραστή. 

Εδώ θέλω να εξηγήσω ότι ουδεµία εύνοια δείχνουµε στους µε-
γαλοεισαγωγείς των αντίστοιχων καινούργιων αυτοκινήτων, δυ-
σκολεύοντας την εισαγωγή µεταχειρισµένων, όπως κατηγορη-
θήκαµε από τη Αντιπολίτευση. Ζητάµε συγκεκριµένα έγγραφα
πέραν του τελευταίου αποδεικτικού ελέγχου ΚΤΕΟ της χώρας
προέλευσης, που διασφαλίζουν τον πολίτη-αγοραστή και αποτε-
λεί υποχρέωση και του επίσηµου αντιπροσώπου της κάθε αυτο-
κινητοβιοµηχανίας στη χώρα µας για να παράσχει, µε µεγάλες
µάλιστα ποινές σε περίπτωση άρνησης ή κωλυσιεργίας του. Πώς,
λοιπόν, τον ευνοούµε;

Τέλος, οφείλω να αναφερθώ και στη µετάβαση όλου του πλέγ-
µατος ρυθµίσεων των ελέγχων στην ψηφιακή εποχή, µέσω δηµι-
ουργίας του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ψηφιακών
πλατφορµών και µητρώων. Εµείς φτιάχνουµε πλατφόρµες οι
οποίες θα συνεργάζονται µεταξύ τους και όχι όπως όλα αυτά τα
προηγούµενα χρόνια, που δεν υπήρχε καµµία επαφή της µίας
πλατφόρµας µε την άλλη. Και ξοδεύτηκαν πάρα πολλά χρήµατα
για αυτό και ακόµα δεν µπορεί ακόµη να επικοινωνήσει η µία
πλατφόρµα µε την άλλη.

Όπως είναι, λοιπόν, προχωράµε στο ψηφιακό µητρώο οδικών
µεταφορών, τα µητρώα συνεργείων και τεχνητών επισκευής και
συντήρησης οχηµάτων, τα µητρώα εγκαταστάσεων και διαδι-
κτυακή εφαρµογή ηλεκτρονικής καταγραφής των στοιχείων των
διενεργούµενων οδικών εµπορευµατικών µεταφορών. 

Στο ίδιο πλαίσιο εντάσσεται και η πολύ σηµαντική, κατά τη
γνώµη µου, θεσµοθέτηση παρατηρητηρίου προδιαγραφών, συν-
τελεστών κόστους και τιµών µεταφορικού έργου οδικών µεταφο-
ρών. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µνεία και των διατάξεων που
αφορούν τους φορείς διαχείρισης των φυσικών καταστροφών.
Η διαχείριση των φυσικών καταστροφών αποτελεί βαθιά πολιτικό
θέµα. Και εστιάζεται στον τρόπο που το πολιτικό µας σύστηµα
σχεδιάζει την αντιµετώπιση τέτοιων γεγονότων, καθορίζοντας
την προτεραιότητα της ασφάλειας, της ανθρώπινης ζωής και της
προστασίας του κοινωνικοοικονοµικού ιστού. Σε αυτό αποβλέ-
πουν και οι ρυθµίσεις του παρόντος νοµοσχεδίου.

Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
η συνεχής βελτίωση των υπηρεσιών του κράτους προς τον πο-
λίτη αποτελεί τη βασική υποχρέωση κάθε ευνοµούµενης πολι-
τείας. 

Η υλοποίηση ενός συστήµατος διασφάλισης του πολίτη, η ει-
σαγωγή κανόνων σε κοµµάτια της αγοράς που λειτουργούσαν
χωρίς ρύθµιση, η θέσπιση ενός σύγχρονου πλαισίου αντιµετώπι-
σης της παραβατικότητας, µε ιδιαίτερα αποτρεπτικό χαρακτήρα
όσο αφορά τις παραβάσεις εκείνες που θέτουν σε κίνδυνο την
ανθρώπινη ζωή, η συνεπαγόµενη αύξηση του επιπέδου οδικής
ασφάλειας και η αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών στην αποτε-
λεσµατικότερη εποπτεία των οχηµάτων, καθώς και των εµπορευ-
µατικών µεταφορών και τη συγκρότηση σύγχρονων δοµών ελέγ-
χου, αποτελούν για εµάς τη βασική στόχευση του υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου. Και πιστεύω ότι συµβαδίζουν µε την υποχρέωση
της πολιτείας, την οποία προανέφερα. Οι θετικές συνέπειές τους
στην οικονοµία και στην καθηµερινότητα της ζωής των πολιτών
θα είναι άµεσες και σηµαντικές. 

Καλώ, κατά συνέπεια, όλους τους συναδέλφους να το υπερ-
ψηφίσουν.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω το εξής. 
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Επειδή στη δεύτερη ανάγνωση πριν από δύο µέρες είχα κατα-
θέσει µια τροπολογία, µε θέµα τροποποιήσεις του ν.4412/2016
για τη διευκόλυνση των διαγωνιστικών διαδικασιών και διαδικα-
σιών ωρίµανσης και µελετών των έργων -την οποία κατ’ αρχήν
έκανε αποδεκτή ο κύριος Υπουργός- θα ήθελα να αναφέρω µόνο
ότι στην προσπάθεια οµαλοποίησης της λειτουργίας και επεξερ-
γασίας και παραγωγής των έργων, µε τον ν.4412/2016, κάνουµε
µια συγκεκριµένη πρόταση για τις επιτροπές διενέργειας των
διαγωνισµών, τις ωριµάνσεις των δηµοπρατήσεων έργων και µε-
λετών, για τις δεσµεύσεις των πιστώσεων –το ανέφερα και πριν
από δύο µέρες-, την παράταση των βεβαιώσεων εγγραφής των
εργοληπτικών επιχειρήσεων µέχρι την έκδοση του προεδρικού
διατάγµατος, δηλαδή για το ΜΕΕΠ, καθώς και τις οικονοµικές
τους καταστάσεις κατά τρόπο που να διευκολύνουν τις διαγωνι-
στικές διαδικασίες και να ωριµάσουν γρηγορότερα και αποτελε-
σµατικότερα, τόσο οι µελέτες όσο και έργα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θέλω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το γεγονός είναι καίριας σηµασίας για την παραγωγική

ανασυγκρότηση της χώρας και την ανάταξη της ελληνικής οικο-
νοµίας. Και είναι τροπολογία την οποία ζητούσε επιµόνως όλο
αυτό το χρονικό διάστηµα η Κεντρική Ένωση Δήµων της Ελλά-
δος, καθώς και οι επιχειρήσεις οι οποίες ασχολούνται µε την πα-
ραγωγή µελετών και έργων.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καραναστάση.
Παρακαλώ να έρθει στο Βήµα ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-

τίας κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής.
Έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά τη συνεδρίαση της
Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, που συζητήθηκε το παρόν
νοµοσχέδιο, οµολογώ ότι εξεπλάγην. 

Δεν περίµενα η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Μεταφορών
και Υποδοµών και συγκεκριµένα ο ίδιος ο κύριος Υπουργός να
δείξει τόσο µεγάλο εκνευρισµό και, θα έλεγα, τέτοια αµετροέ-
πεια. Όποτε και αν έλαβε τον λόγο εκτόξευε πυρά κατά δικαίων
και αδίκων, κατά όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων. Έφτα-
σε στο σηµείο, και είναι στα πρακτικά της επιτροπής, να µας πει
ότι καλύτερα να παραλάµβανε καµένη γη. 

Ξέρετε, κύριε Σπίρτζη, εγώ δεν θα σας ακολουθήσω σε αυτόν
τον δρόµο. Και ξέρετε ότι προσωπικά πάντα προσπαθώ να κάνω
µία δίκαιη και εποικοδοµητική κριτική, η οποία είναι πάντα βασι-
σµένη στη σοβαρή πολιτική αντιπαράθεση και αποφεύγω τα επι-
κοινωνιακά πυροτεχνήµατα, τα οποία εσείς στην επιτροπή χρη-
σιµοποιήσατε πάρα πολλές φορές. 

Όµως, επειδή το θράσος, θα έλεγα -ας µου επιτραπεί αυτός ο
όρος- έχει και κάποια όρια, θα ήθελα συνοπτικά να θυµίσω στην
Κυβέρνηση αλλά και στους Βουλευτές το θεάρεστο έργο που
έχει επιτελεστεί αυτά τα τρία χρόνια στο Υπουργείο Μεταφορών
και Υποδοµών. Και θα το κάνω αυτό πριν περάσω στα σχόλιά µου
για το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο, όπως όλοι οι φορείς σχεδόν
διαπίστωσαν, είναι εξόχως προβληµατικό.

Τι έχετε κάνει, λοιπόν, εδώ και τρία χρόνια, αγαπητέ κύριε
Υπουργέ; Ποιος είναι ο δεκάλογος που χαρακτηρίζει τη θητεία
σας;

Πρώτον, θεσµική παράλυση. Ο περίφηµος ν.4412 µε τον οποίο
προσπαθήσατε να αλλάξετε τον νόµο δηµοσίων µελετών, έργων
και συµβάσεων. Τον αλλάξατε τελικά µε έναν απίστευτα πρό-
χειρο τρόπο και ελλειµµατικό. Έχει τεράστιες παραλείψεις, τις
οποίες έχετε παραδεχθεί και εσείς ο ίδιος δηµόσια. 

Έχουν παγώσει εντελώς όλες οι δηµοπρατήσεις κατά το δεύ-
τερο εξάµηνο του 2016 καθώς και το πρώτο τρίµηνο του 2017
και το πρόβληµα εξακολουθεί να υπάρχει και σήµερα. Για αυτό
άλλωστε και ο εισηγητής σας έχει καταθέσει µία τροπολογία
που, ενώ στη βασική της σύλληψη είναι σωστή, είναι φοβερά
πρόχειρα γραµµένη, κατά την άποψή µας. Εσείς ο ίδιος έχετε
τροποποιήσει διακόσες περίπου φορές το νοµοσχέδιο αυτό. 

Ας πάµε, όµως, στο δεύτερο σηµείο του δεκαλόγου. Ποιο είναι
το χαρακτηριστικό του δεύτερου σηµείου; Απέχθεια, αλλεργία
του Υπουργού προς τις ανεξάρτητες διοικητικές αρχές. Κάνατε
διαγωνιστική διαδικασία για τα περίφηµα container για τους µε-
τανάστες, εντελώς διάτρητα νοµικά. Αυτό δεν το λέει η Αντιπο-
λίτευση, αλλά το υπογράµµισε πρώτα απ’ όλους η Ανεξάρτητη
Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, η οποία σηµείωσε ότι παραβιάζετε
διατάξεις του Εθνικού και του Ευρωπαϊκού Δικαίου. 

Και να δούµε τι απάντησε ο κύριος Υπουργός: Κατήγγειλε τις
ανεξάρτητες αρχές ότι είναι «οάσεις σπατάλης και ανοµίας, που
δεν ελέγχονται από πουθενά και µόνο στον Θεό απολογούνται».
Υποστηρίξατε ότι «είναι καλαµπούρι να δίνονται αρµοδιότητες
του κράτους σε δήθεν ανεξάρτητες αρχές». Διαβάζω τα λόγια
σας εντός εισαγωγικών. 

Εδώ έχουµε µια πολιτική διαφορά. Ποια είναι αυτή η πολιτική
διαφορά; Ότι εσείς θεωρείτε καλαµπούρι τις ανεξάρτητες αρχές,
αυτές, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, που όλη η Ευρωπαϊκή Ένωση και
όλος ο δυτικός νοµικός κόσµος τις αντιλαµβάνεται ως θεσµικό
αντίβαρο στις ατασθαλίες και τις ενδεχόµενες αυθαιρεσίες της
κάθε εκτελεστικής εξουσίας.

Τρίτο χαρακτηριστικό: Αποστροφή για τη διαφάνεια στα δη-
µόσια έργα. Ένα από τα πρώτα πράγµατα που κάνατε είναι η
αναβολή της λειτουργίας του ΕΣΗΔΗΣ. Αφού ξεσηκώθηκε όλος
ο πολιτικός και τεχνικός κόσµος και αφού δεχθήκατε αφόρητες
πιέσεις, αποφασίσατε να την ενεργοποιήσετε µόλις πέρυσι τέ-
τοια εποχή.

Τέταρτο χαρακτηριστικό: Πλήρης απουσία νέων έργων. Κανέ-
νας σχεδιασµός για τα έργα της επόµενης δεκαετίας.

Κύριε Υπουργέ, εάν έχετε την καλοσύνη, πείτε µου ένα έργο
που δηµοπρατήσατε και συµβασιοποιήσατε στα τρία χρόνια που
είστε Κυβέρνηση. Υπάρχει έστω και ένα; Η απάντηση είναι όχι.
Το µόνο που ξέρετε να κάνετε –και σ’ αυτό είστε πολύ καλός-
είναι να κόβετε κορδέλες σε έργα, που άλλοι όµως ξεκίνησαν και
όντως εσείς τελειώσατε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Πόσο κόστισαν; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Θα σας πω πόσο κόστι-

σαν τώρα. 
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κόστισαν 1,2 δισεκατοµµύριο, πανωπρο-

ίκια! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Μη βιάζεστε. Θα σας

πω. Η απάντηση, λοιπόν, είναι αυτή.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, σας παρακαλώ να διευκολύνετε τον οµιλητή. Ησυχία!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Πέµπτο χαρακτηρι-
στικό: Η χθεσινή έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου είναι αποκα-
λυπτική και έρχεται να επιβεβαιώσει αυτό το οποίο εµείς λέµε.
Κοιτάξτε να δείτε πώς ψεύδεται ο κύριος Υπουργός, γιατί είναι
πολύ έξυπνος και «λυγίζει» την αλήθεια. 

Το 2011 σταµάτησαν τα έργα, λόγω µνηµονίου της κυβερνή-
σεως Παπανδρέου. Το 2013 επανεκκινήθηκαν µε 750 εκατοµµύ-
ρια, εκ των οποίων το 90% ήταν λεφτά του ΕΣΠΑ. Έρχεται η
περίφηµη «πρώτη φορά Αριστερά», οι πειραµατισµοί µε τον κ.
Βαρουφάκη και τι κάνετε; Σταµατούν τα έργα και έρχεται η κ.
Κρέτσου και σας λέει ότι «εάν στις 31-3-2017 δεν τελειώσουν τα
έργα, θέλουµε όλα τα λεφτά πίσω». Και τι κάνει ο Υπουργός;
Δίνει πριµ επιτάχυνσης 500 εκατοµµυρίων. Ξέρετε από πού τα
δίνει; Από τον κρατικό προϋπολογισµό, από το ΠΔΕ, όχι από ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια, όπως έκανε η κυβέρνηση Σαµαρά. 

Αυτό, λοιπόν, είναι µια πραγµατικότητα. Και να σας πω και κάτι
άλλο; Καλά κάνατε. Να σας πω γιατί; Γιατί, εάν δεν δίνατε αυτό
το µεγάλο έργο στους εργολάβους, δεν θα είχαν τελειώσει τα
έργα.

Πάµε, λοιπόν, να συζητήσουµε και το έκτο χαρακτηριστικό:
Πολλά λόγια για µεγάλα έργα, τεράστιες καθυστερήσεις. 

Πάτρα - Πύργος. Το 2015 το έργο ήταν έτοιµο προς δηµοπρά-
τηση, µε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση. Έρχεστε εσείς, το
«σαλαµοποιείτε», το κόβετε σε οκτώ κοµµάτια και τρία χρόνια
µετά δεν έχετε καταφέρει να φτάσετε ούτε στο σηµείο που ήµα-
σταν τότε, διότι δεν έχει ξεκινήσει τίποτα, δεν έχετε συµβασιο-
ποιήσει τίποτα, δεν έχετε εξασφαλίσει ακόµα χρηµατοδότηση και
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έρχεται η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε επιστολή και σας κάνει αυ-
στηρή παρατήρηση, γιατί έχει θορυβηθεί για τη «σαλαµοποίηση»
του έργου. 

Εµείς ευχόµαστε, γιατί δεν είµαστε υποστηρικτές της δοµικής
αντιπολίτευσης, να βρεθεί χρηµατοδότηση γι’ αυτό το έργο και
να ξεκινήσει. Και, αν το καταφέρετε, εδώ είµαστε να σας πούµε
και συγχαρητήρια, αλλά πολύ φοβάµαι πως δεν θα το κάνετε.

Αεροδρόµιο Καστελίου: Πού είναι η σύµβαση του έργου; Δη-
µοπρατήθηκε και έχει φθάσει Μάρτης - Απρίλης και ακόµη δεν
έχει υπογραφεί η σύµβαση του έργου. 

Τι να αναφέρω; Να αναφέρω τον ΒΟΑΚ, ένα έργο που το εξαγ-
γέλλετε κάθε έξι µήνες και δεν έχετε κάνει ακόµα καµµία µελέτη;
Τι να πω, για τη «Σιδηροδροµική Εγνατία»; Όπου πάτε περιοδεία,
τάζετε ότι θα κάνετε και έναν σταθµό, χωρίς σχέδιο σκοπιµότη-
τας, χωρίς καµµία µελέτη. 

Έβδοµο χαρακτηριστικό: Το βόλεµα των «ηµετέρων». Ογδόντα
στην ΕΥΑΘ, τριακόσια στην ΕΥΔΑΠ, διακόσιοι ενενήντα πέντε
στο µετρό, τετρακόσιοι είκοσι τέσσερις µε συµβάσεις έργων στη
«ROSCO», στην ΕΕΣΤΥ, όταν η ΕΕΣΤΥ έχει µόνιµο προσωπικό τε-
τρακοσίων ανθρώπων, όπως έχει αποκαλύψει σε ερώτησή του ο
κ. Χατζηδάκης.

Όγδοο χαρακτηριστικό: Κρατικοποίηση ή, όπως το λέτε εσείς,
αποϊδιωτικοποίηση επιχειρήσεων. Η περίπτωση του ΟΑΣΘ είναι
χαρακτηριστική. 

Μέσω του ΟΑΣΘ, περνώ και στο ένατο χαρακτηριστικό: Υπο-
βάθµιση αστικών συγκοινωνιών. Θυµάµαι ότι στη συνεδρίαση
των φορέων στην επιτροπή είχαν έρθει διάφοροι δήµαρχοι πε-
ριοχών της Θεσσαλονίκης και µιλούσαν τότε -και το θυµάστε και
εσείς- µε τα καλύτερα λόγια για το νοµοσχέδιο. Τώρα, όµως, κύ-
ριε Υπουργέ, είναι αυτοί που σας καταγγέλλουν και σας εγκα-
λούν για µείωση δροµολογίων.

Έρχεται ο κ. Τριανταφυλλίδης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, όχι της
Νέας Δηµοκρατίας, και καταθέτει τροπολογία µε θέµα: «Βελ-
τίωση δροµολογίων του ΟΑΣΘ». Καλά κάνει ο άνθρωπος, γιατί
πολύ ευγενικά –δεν µπορεί να το πει βέβαια, γιατί είναι Βουλευ-
τής σας- σας εγκαλεί, διότι έχετε µειώσει τα δροµολόγια στη
Θεσσαλονίκη. 

Έχουµε, λοιπόν, λιγότερα λεωφορεία στους δρόµους της Αθή-
νας. Από χίλια επτακόσια λεωφορεία το 2014, έχουµε σήµερα
οκτακόσια πενήντα λεωφορεία. Τα δροµολόγια στην Αθήνα, από
δώδεκα χιλιάδες έγιναν οκτώµισι χιλιάδες. Οι τιµές, κύριε Υπουρ-
γέ, αυξήθηκαν. Τα έσοδα, όµως, κατακρηµνίστηκαν και ταυτό-
χρονα δηµιουργείτε ελλείµµατα εκατοµµυρίων στις αστικές συγ-
κοινωνίες, διότι έχετε έναν απίστευτο λαϊκισµό «όλοι τζάµπα». 

Το «10» το καλό όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, σας το άφησα
για το τέλος: Το µπάχαλο µε το ηλεκτρονικό εισιτήριο. Πραγµα-
τικά, αυτό παίρνει βραβείο κακοδιαχείρισης. Μία απλή πολιτική,
που χρησιµοποιείται σε όλες τις πολιτισµένες χώρες της Ευρώ-
πης, εδώ τη µετατρέψαµε –τη µετατρέψατε εσείς- σε οδύσσεια
για εκατοµµύρια χρήστες του µετρό και των µέσων µαζικής µε-
ταφοράς. 

Ο απλός πολίτης, κύριε Υπουργέ, ο µη προνοµιούχος, τον ο-
ποίο εσείς στην Αριστερά –υποτίθεται- πρέπει να υπερασπίζεστε,
ήταν αυτός ο οποίος ταλαιπωρήθηκε. Ουρές, ασυνεννοησία και
πλήρης απουσία ενηµέρωσης, ακόµη και για τους υπαλλήλους,
µας οδήγησαν στην κατάσταση που έχουµε σήµερα. Ακόµα και
σήµερα που µιλάµε, οι µπάρες έχουν κλείσει µόνο σε είκοσι από
τους εξήντα σταθµούς. Αυτό σηµαίνει ότι θα έχετε τεράστια µεί-
ωση εσόδων. 

Με λίγα λόγια, έχουµε θεσµική παράλυση, καθυστερήσεις σε
έργα, κανένα νέο έργο, περιφρόνηση στις αστικές µεταφορές,
πανωπροίκια, εκτόξευση κόστους, οικειοποίηση έργων που δεν
είναι δικά σας, υποβάθµιση των αστικών συγκοινωνιών, ακριβό-
τερα εισιτήρια για τους χρήστες των αστικών συγκοινωνιών.
Αυτό είναι το έργο σας σήµερα. 

Μετά από αυτόν τον δεκάλογο, µε τι έρχεται ο κύριος Υπουρ-
γός για να το κλείσει όλο αυτό; Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
ένα νοµοσχέδιο προβληµατικό, αναχρονιστικό, ένα νοµοσχέδιο
που κινείται αντίθετα, τόσο στις συνταγµατικές αρχές όσο και τις
αρχές του Ευρωπαϊκού Δικαίου. 

Έρχεται µε ένα νοµοσχέδιο, που τελικά τι στόχευση έχει, για

να είµαστε ειλικρινείς σε αυτή την Αίθουσα; Να εξυπηρετήσει µι-
κρές συντεχνίες, να ενισχύσει τη γραφειοκρατία, να δηµιουργή-
σει υπερσυγκέντρωση αρµοδιοτήτων στον Υπουργό. Όλα αυτά
τα κάνετε, δυστυχώς, µε µια δήθεν αριστερή ιδεοληπτική πρα-
κτική. 

Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, όµως ο ν.4412 είναι
ανεφάρµοστος. Γιατί είναι ανεφάρµοστος; Διότι χρειάζεται πάνω
από διακόσιες είκοσι αποφάσεις του Υπουργού, διότι χρειάζονται
περίπου τριάντα κοινές υπουργικές αποφάσεις µε άλλους Υ-
πουργούς, διότι χρειάζεται πάνω από δεκαπέντε ηλεκτρονικές
πλατφόρµες και ηλεκτρονικά µητρώα για την καταχώριση στοι-
χείων.

Κακά τα ψέµατα, είναι σαφές πως στην Κυβέρνηση, το µόνο
που σας ενδιαφέρει γι’ αυτό το νοµοσχέδιο είναι πώς θα διαχει-
ριστείτε τις διάφορες υποσχέσεις, που δώσατε στον παρελθόν
σχετικά µε την «UBER» και την «BEAT». 

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µια διευκρίνιση. Εµείς από την
πρώτη στιγµή ως Νέα Δηµοκρατία υπογραµµίσαµε ότι άλλο είναι
η «UBER» και άλλο είναι η «BEAT». Η πρώτη χρησιµοποιεί µη
επαγγελµατίες οδηγούς, στηρίζεται στον αθέµιτο ανταγωνισµό
και βρίσκεται νοµικά σε µια γκρίζα ζώνη σε όλη την Ευρωπαϊκή
Ένωση, ενώ οι δεύτεροι συνεργάζονται αποκλειστικά µε επαγ-
γελµατίες οδηγούς ταξί. Μάλιστα, είναι πάρα πολλοί αυτοί. 

Κανείς δεν µπορεί να φρενάρει, φίλες και φίλοι, αγαπητοί Βου-
λευτές, την καινοτοµία, αφού είναι προς όφελος και των ταξί και
των καταναλωτών. Η συζήτηση στην επιτροπή ήταν αποκαλυ-
πτική. Με τον λόγο σας, το ύφος σας, τη διαστρέβλωση των
πραγµατικών περιστατικών δείξατε ότι αποστρέφεστε το και-
νούργιο. Συγκρούστηκαν δύο κόσµοι, ο κόσµος του χθες και ο
κόσµος του αύριο, της καινοτοµίας. Εσείς, δυστυχώς, είστε µε
τον κόσµο του χθες. 

Την ίδια στιγµή, τελικά τι κάνετε; Προσπαθείτε να αποκοµίσετε
µερικές ψήφους από µερικούς συνδικαλιστές. Τελικά, όµως, τι
κάνετε; Κλείνετε το µάτι στην «UBER». Διότι αυτό που κάνετε µε
αυτό το νοµοσχέδιο είναι να δίνετε, χωρίς να το έχετε καταλάβει,
ένα δώρο στην «UBER». 

Και δεν το κάνετε σε αυτό το νοµοσχέδιο. Το έχετε κάνει -γιατί
πραγµατικά κανείς δεν αµφισβητεί την ευφυία σας, κύριε Υπουρ-
γέ,- στο πολυνοµοσχέδιο µε το άρθρο 219Α, που µειώσατε τη
διάρκεια της µίσθωσης οχήµατος µε οδηγό, από έξι σε τρεις
ώρες. Αυτό το πλαίσιο, για να το καταλάβουµε όλοι, ευνοεί τη
λειτουργία της «UBER» και αυτό πρέπει να το καταλάβουν και οι
οδηγοί και οι ιδιοκτήτες ταξί. 

Εν τω µεταξύ, βέβαια, οι όποιες συλλήψεις έγιναν µε τους οδη-
γούς της «UBER» έγιναν στηριζόµενοι στο νοµοθετικό πλαίσιο
που ισχύει µέχρι σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη.
Εποµένως, για να τελειώνω, ποιος πληρώνει τελικά τη νύφη;

Τη νύφη την πληρώνουν οι καταναλωτές, δηλαδή αυτοί που χρη-
σιµοποιούν το ταξί, τη νύφη την πληρώνουν οι ίδιοι οι οδηγοί και
οι επαγγελµατίες ταξί και, βέβαια, την πληρώνει και η ελληνική
κοινωνία. 

Και πάµε σε ένα άλλο κρίσιµο σηµείο για τον νέο Κώδικα Οδι-
κής Κυκλοφορίας. Στο άρθρο 28 προβλέπεται µείωση προστί-
µων. Το αρχικό σχέδιο µιλούσε για 40%. Τελικά το πήγατε µε
νοµοτεχνική βελτίωση στο 50%, έτσι απλά και µπακαλίστικα.
Προσέξτε, στη µείωση του 50% εντάσσονται και οι παραβάσεις
του ορίου ταχύτητας και βάζετε κιόλας και εισοδηµατικά κριτή-
ρια. Θα τα δούµε όλα αυτά ένα προς ένα στη δευτερολογία, που
θα επικεντρωθώ στα συγκεκριµένα άρθρα. 

Το τελευταίο που θα ήθελα να θίξω είναι ότι έχετε κάνει και
µια διάταξη για τις εισαγωγές µεταχειρισµένων οχηµάτων. Και
αυτό εντάσσεται κατά του Ευρωπαϊκού Δικαίου. Δεν δίνετε πλέον
το δικαίωµα στους Έλληνες καταναλωτές να έχουν επιλογές και
εξυπηρετείτε, όπως σας είπα στην επιτροπή, συγκεκριµένα επι-
χειρηµατικά συµφέροντα. 

Κύριε Πρόεδρε, για την ώρα σταµατούµε εδώ. Το νοµοσχέδιο
αυτό από την αρχή µέχρι το τέλος είναι πρόχειρο και είναι προ-
βληµατικό.
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Και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, για να µην το ξεχάσω. Είναι αν-
τισυνταγµατικό και δεν το λέω εγώ αυτό. Αυτό σάς το είπαµε και
στην επιτροπή και έρχεται τώρα και η Επιστηµονική Επιτροπή
της Βουλής και το καταθέτει επισήµως χθες, σε µια έκθεση-κό-
λαφο. 

Είναι προβληµατικές οι διατάξεις σας µε τις βάσεις δεδοµένων
που θέλετε να φτιάξετε, αφού παραβιάζουν τις διαδικασίες περί
προστασίας προσωπικών δεδοµένων. Αντισυνταγµατική είναι,
λέει η επιτροπή, η πρόβλεψη στον νέο ΚΟΚ για εισοδηµατικά κρι-
τήρια. 

Εµείς, ως Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, δεν µπορούµε σε καµµία
περίπτωση να στηρίξουµε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται
σε πλήρη αντίθεση µε την κοινή λογική, σε πλήρη αντίθεση µε
την ευρωπαϊκή νοµοθεσία και χτυπά την υγιή επιχειρηµατικότητα
και εµποδίζει τον σωστό επαγγελµατία ταξί. Ψηφίζουµε, λοιπόν,
«όχι» επί της αρχής και «όχι» στα άρθρα, µε ελάχιστες εξαιρέ-
σεις. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραµανλή. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ιωάννης Μανιάτης για δεκαπέντε
λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που για άλλη µια φορά απο-
δεικνύει ότι η Κυβέρνηση αυτή νοµοθετεί µε τρόπο πρόχειρο,
ρουσφετολογικό και έξω από της ανάγκτηςτης εθνικής οικονο-
µίατηςαι της κοινωνίας. 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι θα καταψηφίσουµε ένα νοµοσχέ-
διο που, όπως έχουµε πει πολλές φορές, είναι ένα γονατογρά-
φηµα, που δεν αντιµετωπίζει κανένα από τα ουσιαστικά προβλή-
µατα στα οποία υποτίθεται ότι αναφέρεται. Είναι ένα αναχρονι-
στικό νοµοσχέδιο, που αντιµετωπίζει µε απολύτως αραχνιασµέ-
νες µικροκοµµατικές αντιλήψεις τα µεγάλα θέµατα που έχει ο
τοµέας των µεταφορών στη χώρα µας. 

Έθεσα στη διάρκεια των συζητήσεων στην επιτροπή δέκα µε-
γάλα ερωτήµατα, τα οποία θα επαναλάβω και σήµερα. Πριν,
όµως, αναφερθώ στα ερωτήµατα αυτά, δεν µπορώ και θα υπο-
κύψω στον πειρασµό να κάνω µια αναφορά στον απρεπή, απρε-
πέστατο Πρωθυπουργό της χώρας κ. Τσίπρα, ο οποίος δεν είχε
τη στοιχειώδη πολιτική γενναιότητα πριν από δύο µέρες, εγκαι-
νιάζοντας το έργο της ηλεκτρικής διασύνδεσης των Κυκλάδων,
ένα έργο που όχι µόνο ήταν απέναντί του, αλλά και ένα έργο που
το 2014 εµείς προχωρήσαµε, εµείς συµβολαιοποιήσαµε, εµείς
διαµορφώσαµε αυστηρότατο χρονοδιάγραµµα υλοποίησης και
είχε το θράσος να το παρουσιάσει ως δικό του, χωρίς καν να κα-
λέσει και την αρµόδια Επίτροπο Περιφερειακής Ανάπτυξης, την
κ. Κορίνα Κρέτσου. Για αυτό υπήρξε για πρώτη φορά, σε επίπεδο
ευρωπαϊκού κράτους, αντίδραση εκ µέρους και της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, συνιστά απρέπεια ένας Πρω-
θυπουργός να εγκαινιάζει ένα έργο που δεν είναι δικό του και να
µην αναφέρει, εκτός των άλλων, ότι το έργο αυτό, που έπρεπε
να έχει παραδοθεί το καλοκαίρι του 2016, µε αυστηρές ρήτρες
που είχαµε βάλει σε βάρος του αναδόχου, παραδίδεται µε ενά-
µιση χρόνο καθυστέρηση, δεν επιβάλλονται οι ρήτρες και έχει
επιπλέον κοστίσει 150 εκατοµµύρια ευρώ στους Έλληνες πολί-
τες για επιπλέον υπηρεσίες κοινής ωφέλειας, λόγω του ότι για
ενάµιση χρόνο συνέχισαν να λειτουργούν οι ρυπογόνες µονάδες
ηλεκτροπαραγωγής στην πρώτη φάση των Κυκλάδων.

Καµµία συγγνώµη, καµµία αίσθηση πολιτικής γενναιότητας,
πολύ περισσότερο -δεν µπορώ να µην το πω, γιατί το θυµήθηκα
όταν έβλεπα τον κύριο Πρωθυπουργό στα εγκαίνια- που ακόµα
και ο Σουφλιάς, όταν εγκαινίασε τα πρώτα του έργα, κάλεσε τον
Λαλιώτη, ενώ ο κ. Τσίπρας δεν είχε τη στοιχειώδη ευαισθησία να
κάνει µία αναφορά και στην Επίτροπο που χρηµατοδότησε, αλλά
και σε αυτούς που είχαν προχωρήσει το έργο.

Θέλω να κάνω και µια δεύτερη αναφορά για ένα ζήτηµα για το
οποίο ζητήσαµε την παραίτηση του Υπουργού κ. Σταθάκη, γι’
αυτή την αθλιότητα, τον εξευτελισµό της προσωπικότητας δεκά-

δων χιλιάδων Ελλήνων πολιτών και µηχανικών µε το «Εξοικονοµώ
κατ’ Οίκον». 

Είχαµε ένα πλαίσιο που υπήρχε, λειτούργησε, βαθµολογήθηκε
ως το δεύτερο καλύτερο της Ευρωπαϊκής Ένωσης το 2015 και
είχε, επίσης, λεφτά. Παρ’ όλα αυτά τρία χρόνια η Κυβέρνηση κοι-
µόταν. Έφτιαξε µια ηλεκτρονική πλατφόρµα και µας είπε µία,
δυο, τρεις, δέκα, δώδεκα, δεκατρείς φορές ότι επρόκειτο να το
ενεργοποιήσει. Δεκατρείς φορές αναβλήθηκε το εξαγγελθέν
πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον». Κι όταν επιτέλους άνοιξε
η πλατφόρµα, η πλατφόρµα έπεσε και ο Υπουργός δεν είχε το
θάρρος να παραιτηθεί µπροστά στο φαινόµενο δεκάδες χιλιάδες
µηχανικοί να περιµένουν να καταθέσουν την αίτηση και εκατον-
τάδες χιλιάδες πολίτες να περιµένουν να ενταχθούν. 

Πολύ περισσότερο, ο Υπουργός «ξέχασε» να µας πει ότι το
προηγούµενο πρόγραµµα, το «Εξοικονοµώ Ι», που τέλειωσε το
2014, είχε 400 εκατοµµύρια δαπάνη για σαράντα χιλιάδες σπίτια
φτωχών νοικοκυριών, ενώ το πρόγραµµα της σηµερινής Κυβέρ-
νησης έχει δηµόσιο προϋπολογισµό µόνο 250 εκατοµµύρια. Σή-
µερα δεσµεύτηκε από τηλεοράσεως ότι µπορεί να βρει άλλα 100.

Ακόµα χειρότερο είναι το γεγονός ότι από το 2015 υπάρχουν
πολλές ευρωπαϊκές χώρες οι οποίες έχουν εντάξει στο πακέτο
Γιούνκερ τα προγράµµατα εξοικονόµησης ενέργειας σε κατοι-
κίες νοικοκυριών χαµηλού και µέσου εισοδήµατος. Είχαµε κάνει
πρόταση στο πακέτο Γιούνκερ το 2014 να ενταχθεί το «Εξοικο-
νοµώ» µε 1 δισεκατοµµύριο ευρώ στην πρόταση αυτή. Η Κυβέρ-
νηση το απέσυρε. Απέσυρε την πρόταση. Δεν έχει επανυποβάλει
πρόταση για πακέτο Γιούνκερ και «Εξοικονοµώ». 

Το 2015 -µόνο το 2015!- η Γαλλία ενέταξε στο πακέτο Γιούνκερ
πενήντα χιλιάδες σπίτια φτωχών Γάλλων οικογενειαρχών. Εµάς
προφανώς µας περισσεύουν τα λεφτά! Δεν χρειάζεται να ζητή-
σουµε. Δεν χρειάζεται να µιµηθούµε έστω αυτό που έκαναν και
οι Γάλλοι και οι Πολωνοί και οι Βέλγοι. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν
κάνει απολύτως τίποτα.

Έρχοµαι σε ένα δεύτερο θέµα, που σχετίζεται µε τον παρόντα
Υπουργό. Γιατί ένα από τα ζητήµατα που δεν αντιµετωπίζουµε
σήµερα είναι το ζήτηµα της καθηµερινής µετακίνησης των πολι-
τών του Λεκανοπεδίου µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το έχω καταγγείλει πάρα
πολλές φορές και θα το επαναλάβω και εδώ: Οι αστικές συγκοι-
νωνίες αποτελούν το πειραµατόζωο της Κυβέρνησης Τσίπρα -
Καµµένου, πάνω στο οποίο δοκιµάζουν πώς µπορούν να ξεπου-
λήσουν δηµόσιες υπηρεσίες, ευτελίζοντάς τες.

Ακούστε δύο νούµερα µόνο. Στο Λεκανοπέδιο ο ΟΑΣΑ έχει στη
διάθεσή του δύο χιλιάδες λεωφορεία. Συνήθως, µέχρι να αναλά-
βουν οι ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, από τις δύο χιλιάδες κυκλοφορούσαν
χίλια εξακόσια µε χίλια επτακόσια. Σήµερα που µιλάµε, τα λεω-
φορεία που κυκλοφορούν είναι οκτακόσια µε εννιακόσια, δηλαδή
λιγότερα από τα µισά, γιατί δεν έχουν ανταλλακτικά, δεν υπάρ-
χουν οδηγοί, δεν υπάρχουν λάστιχα, δεν έχει προβλέψει η Κυ-
βέρνηση να στηρίξει τις αστικές συγκοινωνίες. 

Θέλετε και ένα δεύτερο, ακόµη χαρακτηριστικότερο παρά-
δειγµα, για να δείτε πού έχει οδηγήσει η πολιτική και του «Δεν
πληρώνω - Δεν πληρώνω», αλλά και η πολιτική του λαϊκισµού; Ξέ-
ρετε, αγαπητοί συνάδελφοι, πόσες επιβιβάσεις και µετεπιβιβά-
σεις πολιτών έγιναν το 2014 στις αστικές συγκοινωνίες της Αθή-
νας; Έγιναν ένα δισεκατοµµύριο εκατόν σαράντα τρία εκατοµ-
µύρια επιβιβάσεις και µετεπιβιβάσεις. Ξέρετε πόσες έγιναν το
2017 µε Κυβέρνηση Τσίπρα - Καµµένου; Εξακόσια δεκαννέα εκα-
τοµµύρια! Μειώθηκαν σχεδόν κατά 50% οι χρήσεις των µέσων
µαζικής µεταφοράς από τους φτωχούς πολίτες. Επιπλέον, µειώ-
θηκαν και οι είσοδοι - έξοδοι των ανθρώπων που πληρώνουν ει-
σιτήριο.  

Σηµερινό δηµοσίευµα καθηµερινής εφηµερίδας λέει ότι ενώ
έχει περάσει µία εβδοµάδα αφότου θα έπρεπε στο µετρό και
στον ΗΣΑΠ να έχουν κατέβει οι µπάρες και στους εξήντα πέντε
σταθµούς, οριακά έχουν κατέβει µόνο στους είκοσι πέντε. Και
συνεχίζει η µετακίνηση χωρίς πληρωµή εισιτηρίων. 

Θέλετε και άλλο παράδειγµα ανευθυνότητας και επιπολαιότη-
τας για τις αστικές συγκοινωνίες; Η Κυβέρνηση εξαγγέλλει την
περίφηµη «Γραµµή 4» του µετρό και την έχει τυφλή. Η «Γραµµή
4» του µετρό δεν συνδέεται µε κάποια άλλη γραµµή του µετρό ή
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µε τη γραµµή του ΗΣΑΠ, ώστε να µετακινούνται οι επιβάτες. Ξε-
κινά από το µηδέν και τελειώνει ξανά στο µηδέν! Τραγική περί-
πτωση ανικανότητας, δηµαγωγίας και προχειρότητας. 

Περιττεύει, βέβαια, να σηµειώσω ότι αυτή η αδιανόητη διαχεί-
ριση των αστικών συγκοινωνιών έχει οδηγήσει αστικές συγκοι-
νωνίες οι οποίες το 2014 είχαν λειτουργικό πλεόνασµα, το 2017,
κατά τους συντηρητικότερους υπολογισµούς, να χρειάζονται επι-
πλέον επιδότηση άλλα 50 εκατοµµύρια ευρώ από τον Έλληνα
φορολογούµενο πολίτη, µε προσωπική ευθύνη της Κυβέρνησης
και των διοικήσεων που έχει ορίσει. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Δεν θα κάνω καµµία αναφορά
στο γεγονός ότι η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής έχει πει
ότι η πρόβλεψη για την αλλαγή της φιλοσοφίας επιβολής προ-
στίµων του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας έχει σοβαρότατα προ-
βλήµατα συνταγµατικότητας και αναλογικής εφαρµογής στους
Έλληνες πολίτες, γιατί διαφοροποιεί την επιβολή και το ύψος
των προστίµων και ποινών µε βάση το εισόδηµα. 

Επίσης περιττεύει να τονίσω αυτά που είπα πολλές φορές
στην επιτροπή: άπειρα άρθρα µε άπειρες υπουργικές αποφά-
σεις, χωρίς καµµία δέσµευση και κανένα χρονοδιάγραµµα. Επι-
πλέον, άρθρα µε τα οποία επαναλαµβάνονται ήδη υφιστάµενες
νοµοθετικές ρυθµίσεις. 

Τι χρειάζεται το άρθρο 4, που ξαναµιλά για µεικτά κλιµάκια
ελέγχου, ή τα άρθρα 5 έως 7, που ξαναµιλούν για πειθαρχικά
συµβούλια, όταν ήδη υπάρχει αυτή η νοµοθεσία; 

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα των ταξί της «BEAT» και της «U-
BER». Και θέλω να είµαστε απόλυτα καθαροί και σαφείς στο τι
λέµε και πώς αντιµετωπίζουµε την όχι απλώς παλαιοκοµµατική,
όχι απλώς παλαιολιθική, αλλά την αδιανόητη συµπεριφορά της
Κυβέρνησης. Άλλο είναι η «BEAT» και άλλο είναι η «UBER». Η
«BEAT» είναι µία εφαρµογή που αναπτύχθηκε από ελληνικά
µυαλά, εξυπηρετεί οκτώ χιλιάδες επαγγελµατίες οδηγούς ταξί
και έχει προσφέρει υπηρεσίες σε πάνω από ένα εκατοµµύριο κα-
τοίκους του Λεκανοπεδίου. Η «UBER» κάνει στην πραγµατικό-
τητα υποκλοπή µεταφορικού έργου και ορθά το Δικαστήριο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης την καταδίκασε. 

Δεν φθάνει, όµως, όλο αυτό. Η Κυβέρνηση, ο Υπουργός προ-
σπαθεί να τα µπλέξει και να βάλει αυτές τις δύο προσεγγίσεις
στο ίδιο τσουβάλι και τη µία που σας ανέφερα και την προσέγ-
γιση που έχουµε βαθιά ανάγκη -την έχουν και οι ταξιτζήδες, την
έχουν και οι φορτηγατζήδες, την έχουν και οι πολίτες, όλοι µας-
, να έχουµε ηλεκτρονικές πλατφόρµες, ώστε εύκολα, µε πολιτι-
σµένο τρόπο, τον κατάλληλο χρόνο και µε αξιολόγηση να χρη-
σιµοποιούµε είτε τα ταξί είτε και τα φορτηγά, όταν θέλουµε να
µεταφέρουµε εµπορεύµατα. 

Αυτή είναι η µία αντίληψη στην οποία θα έπρεπε η Κυβέρνηση
και όλα τα συνδικάτα να είναι θετικά, γιατί αυξάνει το µεταφορικό
έργο, γιατί στην πραγµατικότητα αυξάνει το εισόδηµα του επαγ-
γελµατία οδηγού επιβατικών δηµόσιας χρήσης. 

Και είναι άλλο πράγµα η µεταχείριση της «UBER» που έχει µη
επαγγελµατίες οδηγούς, µη σωστά αυτοκίνητα πολλές φορές και
που καταπατά στοιχειώδεις κανόνες εύρυθµης λειτουργίας του
µεταφορικού έργου, χωρίς κόµιστρο. 

Και η Κυβέρνηση από το εξάωρο που προβλεπόταν για τη µί-
σθωση οχήµατος µε οδηγό το κατεβάζει στις τρεις ώρες; Δη-
λαδή το κάνει ακόµη χειρότερο και σε βάρος των επαγγελµατιών
οδηγών ταξί, σε βάρος των επαγγελµατιών που βγάζουν το µε-
ροκάµατό τους; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη
και το Ποτάµι έχουµε καταθέσει µία τροπολογία για την «BEAT»
και δηλώνουµε ότι θα αξιολογήσουµε στο συγκεκριµένο άρθρο
τη στάση µας µε βάση τη συµπεριφορά του Υπουργού αναφο-
ρικά µε την τροπολογία. 

Όµως, σε κάθε περίπτωση, στηρίζουµε όλες τις καινοτοµίες
από οπουδήποτε και να προέρχονται, οι οποίες βελτιώνουν την
ποιότητα παροχής επιβατικού έργου από τα αυτοκίνητα δηµό-
σιας χρήσης, ενώ καταδικάζουµε απολύτως αυτούς που υποκλέ-
πτουν µεταφορικό έργο από τους επαγγελµατίες ιδιοκτήτες ή
οδηγούς ταξί. 

Και, βεβαίως, θα καταψηφίσουµε όλες αυτές τις διατάξεις που
µειώνουν και τη µίσθωση του οχήµατος από την «UBER» από τις

έξι στις τρεις ώρες. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δεν υπάρχει αυτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι, αφήστε να λέω εγώ αυτό που ξέ-

ρω ότι υπάρχει στο µυαλό σας και εσείς, κύριε Υπουργέ, όταν
θα έρθει η ώρα, να το αλλάξετε ή να πείτε ότι κακώς διαβάσαµε
το νοµοσχέδιό σας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Ίσως δεν χρη-
σιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου.

Έρχοµαι σε ένα ακόµη ζήτηµα που σχετίζεται άµεσα µε την
ποιότητα µετακίνησης στο λεκανοπέδιο Αττικής και έχει να κάνει
µε τη χρήση ποδηλάτου. Και ορθά, είναι από τις ελάχιστες σω-
στές διατάξεις του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας που στηρίζουν
τη µετακίνηση µε ποδήλατο. 

Όµως, πέρα από αυτή την ορθή προσέγγιση να στηρίξουµε
την αειφορική, τη βιώσιµη αστική µετακίνηση στα µεγάλα αστικά
κέντρα της χώρας και κυρίως στην Αθήνα, όταν έρθει κανείς και
κατέβει στην ωµή πραγµατικότητα, διαπιστώνει για άλλη µια
φορά την ανικανότητα αυτής της Κυβέρνησης. 

Και γίνοµαι απολύτως συγκεκριµένος: Το 2014 ολοκληρώθηκε
ο σχεδιασµός, η αδειοδότηση και η χρηµατοδότηση του ονοµα-
ζόµενου «µητροπολιτικού πεζοδρόµου Αττικής» που έχει πάνω
από είκοσι πέντε χιλιόµετρα µήκος, ξεκινά από την Κηφισιά,
περνά από το Γκάζι, καταλήγει στο Φάληρο και έχει σύνδεση για
µετεπιβιβάσεις µε όλους σχεδόν τους σταθµούς του Μετρό και
του ΗΣΑΠ. Η πρώτη εργολαβία αυτού του έργου, που είναι στην
πραγµατικότητα η στήριξη της µετακίνησης µε ποδήλατο, ανα-
τέθηκε για το νότιο τµήµα -από το Φάληρο µέχρι το Γκάζι- το
2014, χρηµατοδοτήθηκε και ολοκληρώθηκε µέσα στο 2015. Για
το υπόλοιπο, το βόρειο, αγνοείται η τύχη του. Αυτό θα ήταν µια
καλή κίνηση της Κυβέρνησης, αν θέλει πραγµατικά να δείξει ότι
ενδιαφέρεται για τη στήριξη του ποδηλάτου.

Η επόµενη παρατήρησή µου έχει να κάνει µε τα µεταχειρι-
σµένα µοτοποδήλατα. Θέλω να είναι απολύτως σαφές ότι πρό-
κειται ταυτόχρονα για ένα ζήτηµα οδικής ασφάλειας, αλλά και
στοιχειώδους κοινωνικής ευαισθησίας. Όσοι από εµάς είµαστε
από χωριά ξέρουµε πολύ καλά ότι οι αγρότες για να πάνε στο
χωράφι τους ή οι φτωχοί άνθρωποι, οι µεροκαµατιάρηδες της
υπαίθρου, αλλά και της Αθήνας, για να µετακινηθούν χρησιµο-
ποιούν πολλές φορές δίκυκλα, τα οποία έχουν αγοράσει µετα-
χειρισµένα, γιατί δεν αντέχει η τσέπη τους να πληρώσουν και-
νούργιο δίκυκλο.

Ενώ, λοιπόν, το πιο εύλογο θα ήταν οι προβλέψεις που υπάρ-
χουν σε ευρωπαϊκούς κανονισµούς για την εισαγωγή, την αγορά
και τη χρήση µεταχειρισµένων δίκυκλων να εφαρµοστούν και
στην Ελλάδα, έτσι ώστε να βοηθήσουµε τους φτωχούς ανθρώ-
πους που θέλουν να αγοράσουν ένα µεταχειρισµένο δίκυκλο, ένα
παπάκι, βάζει το Υπουργείο προσκόµµατα, γραφειοκρατίες, χαρ-
τιά και παραχαρτιά, παίζοντας ουσιαστικά το παιγνίδι των εισα-
γωγέων καινουργών αυτοκινήτων και δικύκλων.

Αυτό πρέπει να είναι σαφές. Δεν µπορούµε ούτε αυτό να το
αποδεχτούµε. Αντίθετα, θα αποδεχόµασταν απόλυτη αυστηρο-
ποίηση των προδιαγραφών από τα ΚΤΕΟ για τα µεταχειρισµένα
δίκυκλα, ακόµα µεγαλύτερη αυστηροποίηση, όχι όµως µέσα από
γραφειοκρατία και παραπανίσια χαρτιά εµµέσως να αποκλείεις
το δικαίωµα του Έλληνα πολίτη να χρησιµοποιήσει ένα ασφαλές
αλλά φθηνό µεταφορικό µέσο.

Το νοµοσχέδιο προβλέπει πολλά παρατηρητήρια, µητρώα και
διάφορα τέτοια. Κανείς δεν θα µπορούσε να είναι απέναντι σε
νοµοθετικές προβλέψεις που εκσυγχρονίζουν τον τρόπο και την
καταγραφή προσώπων, οχηµάτων, διαδικασιών κ.λπ., µόνο που
δυστυχώς δεν υπάρχει καµµία χρονική δέσµευση και δεν υπάρχει
και καµµία πρόβλεψη πότε αυτά θα γίνουν πράξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Προτελευταία παρατήρηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Μανιάτη, σας

παρακαλώ, ολοκληρώστε. Έχετε φτάσει στα δεκαεννέα λεπτά.
Καταναλώνετε χρόνο και από τη δευτερολογία.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν θα χρησιµοποιήσω µάλλον τη δευ-
τερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Στο άρθρο 67 η Κυβέρνηση προβλέπει

να παίρνει µισθό ο πρόεδρος του Εθνικού Συµβουλίου Οδικής
Ασφάλειας και -ω της συµπτώσεως!- πρόεδρος του Εθνικού Συµ-
βουλίου Οδικής Ασφάλειας είναι στέλεχος των ΑΝΕΛ, η πρώην
Υφυπουργός Μεταφορών.

Εγώ µερικές φορές αναρωτιέµαι: καλά, δεν υπάρχει η στοιχει-
ώδης προσπάθεια, έστω ως φύλλο συκής, να τηρηθούν προσχή-
µατα πολιτικής ή αισθητικής, στο τέλος-τέλος, δεοντολογίας;
Δική σας Υφυπουργός, δική σας τώρα, να της δώσουµε και
λεφτά; Γιατί; Ήταν κορόιδα οι προηγούµενοι πρόεδροι του Εθνι-
κού Συµβουλίου Οδικής Ασφάλειας που δεν έπαιρναν λεφτά,
γιατί πραγµατικά έκαναν ένα κοινωνικό έργο; Γιατί πρέπει να
παίρνει αµοιβή ο πρόεδρος του Εθνικού Συµβουλίου Οδικής
Ασφάλειας;

Ο Υπουργός δεν απάντησε στο ερώτηµά µου για τα ζητήµατα
των γιατρών εργασίας και δεν απάντησε και στο τι γίνεται µε
τους επτακόσιους περίπου οδηγούς αστικών συγκοινωνιών που
έχουν κατέβει από το τιµόνι, εκ των οποίων οι τριακόσιοι όχι µε
χαρτιά γιατρών, αλλά µε αποφάσεις της διοίκησης. Να µας πει ο
Υπουργός πόσοι κατέβηκαν, πότε κατέβηκαν και πότε προτίθεται
να επανεξετάσει αυτούς που αντί να είναι στο τιµόνι και να προ-
σφέρουν υπηρεσία στους πολίτες, δουλεύουν σε άλλες δου-
λειές, ετεροαπασχολούνται.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την κατανόησή
σας- µε το ζήτηµα του αδιανόητου για µένα άρθρου, του 88, που
αφορά την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας.

Ακούστε, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, που θα κληθείτε να υπερ-
ψηφίσετε το νοµοσχέδιο. Στο άρθρο 88 ο Υπουργός Μεταφορών
προβλέπει για λογαριασµό του να µισθώνει απευθείας κτήρια,
προβλέπει για λογαριασµό του απευθείας να αποφασίζει για κοι-
νές δράσεις µε ιδιωτικό τοµέα και αποφασίζει για λογαριασµό
του απευθείας, χωρίς κανέναν διαγωνισµό, να κάνει ό,τι θέλει.

Προειδοποίησα τον Υπουργό στην επιτροπή και του είπα
«Πρόσεξε, Υπουργέ, γιατί πιθανόν είναι παγίδα». Εύχοµαι να συ-
νειδητοποιήσει ότι είναι πολιτική παγίδα και να µη γίνει συµµέτο-
χος σ’ αυτό το σκάνδαλο. Κατήγγειλα κάτι. Να µη διανοηθεί η
Κυβέρνηση και ο Υπουργός να φέρουν απευθείας ανάθεση για
τα θέµατα της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, δηλαδή την
αναβάθµιση ή τον εκσυγχρονισµό των ραντάρ της Υπηρεσίας
Πολιτικής Αεροπορίας. Εύχοµαι να διαψευσθεί αυτή η υπόνοια. 

Θα συνιστούσε, όµως, τεράστιο σκάνδαλο αν ο Υπουργός σή-
µερα στην Ολοµέλεια δεν δεσµευόταν ότι, πρώτον, θα προχω-
ρήσει στις δράσεις για την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας
όπως προβλέπει ο νόµος, µε διαγωνιστικές διαδικασίες και, δεύ-
τερον, ότι δεν πρόκειται να προχωρήσει σε απευθείας αναθέσεις
σε ιδιώτες χωρίς διαγωνισµό για θέµατα τεχνολογικής επάρκειας
της αεροναυτιλίας στη χώρα µας.

Με όλα τα παραπάνω που είπα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
είναι προφανές ότι για άλλη µια φορά το Υπουργείο Μεταφορών
χρησιµοποιείται ως ένα προεκλογικό όχηµα, προκειµένου µε το
νοµοσχέδιο που καταθέτει να περάσουν ρουσφετολογικές, µι-
κροκοµµατικές ρυθµίσεις.

Όµως, επειδή ακριβώς η Κυβέρνηση είναι σε αποδροµή, σε
αποδροµή είναι πια και ο κύκλος ζωής της. Ευτυχώς, µάλιστα,
που ο κ. Καµµένος είπε ότι θα πάνε µε τον κ. Τσίπρα µέχρι τέ-
λους. Μόνο που το τέλος είναι πάρα πολύ κοντά!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μανιάτη.
Παρακαλώ τον ειδικό αγορητή από τη Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη

Σαχινίδη να λάβει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν αναφερθώ στο σχέδιο νόµου έχω υποχρέωση να κάνω

µία αναφορά σχετικά µε ό,τι διαδραµατίστηκε ακριβώς πριν από
τρεις µέρες σ’ αυτή την Αίθουσα µε τις προτάσεις µοµφής που
υπήρξαν. 

Ακούσαµε από Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κόµµατος του λε-
γόµενου «δηµοκρατικού τόξου» -εντός ή εκτός εισαγωγικών,
όπως θέλετε- να λέει πως δεν είναι ίδιοι µε τη Χρυσή Αυγή.

Εννοείται πως δεν είµαστε σαν τα µούτρα τους, γιατί ούτε απα-
τεώνες είµαστε ούτε κλέφτες ούτε προδότες. Και χωρίς εισαγω-
γικά! Αυτοί που µας κουνάνε το δάκτυλο έχουν καταστρέψει
ολόκληρους κλάδους επαγγελµατιών, αφού κάποτε ανάγκαζαν
αυτούς που είχαν τις άδειες ταξί να πληρώνουν τρελά λεφτά για
να αποκτήσουν µια άδεια ταξί και σήµερα έφτασαν να την ξεφτι-
λίσουν. Κάποτε άφηναν τον κόσµο να εισάγει µεταχειρισµένα αυ-
τοκίνητα µεγάλου κυβισµού, τα οποία δεν φορολογούνταν και
σήµερα τιµωρούνται. Έφθασαν σε σηµείο, µάλιστα, τους ανθρώ-
πους που τους έδιναν επιδόµατα επειδή έκαναν τρία παιδιά, σή-
µερα να µην τους επιδοτούν και να τους τιµωρούν.

Όλα αυτά είναι οι πολιτικές που ακολουθήθηκαν από τους
προλαλήσαντες. Καµµία απολύτως νοµοθέτηση δεν υπάρχει υ-
πέρ κανενός επαγγελµατικού κλάδου.

Ακούσαµε από τη -φιλελεύθερη, κατά τα άλλα- Νέα Δηµοκρα-
τία να µας λέει ότι υποστηρίζει το νέο επιχειρείν και ότι θέλει το
άνοιγµα των επαγγελµάτων και αυτό πάει να το κάνει πράξη, θέ-
λοντας την κατακρεούργηση των οδηγών και ιδιοκτητών ταξί µε
αθέµιτο ανταγωνισµό. Αυτό είχε ως αποτέλεσµα την έντονη αν-
τιπαράθεση µε εκπρόσωπό τους, τον Πρόεδρο της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Επαγγελµατιών Ιδιοκτητών Αυτοκινητιστών Ταξί
και Αγοραίων. 

Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε και κύριοι Υπουργοί, θυµάστε ότι στη
δεύτερη επιτροπή το είχα σχολιάσει και είχα ζητήσει από την
προεδρεύουσα της επιτροπής κ. Καφαντάρη να ενηµερώσει τον
Πρόεδρο της Βουλής σχετικά µε αυτά που ακούστηκαν από τον
εκπρόσωπο. 

Ξέρετε τι µας είπε; Μας είπε ότι δεν ελέγχουν κατ’ ουσίαν τη
συντεχνία -όπως αποκάλεσε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας
τους ταξιτζήδες- και επειδή ξύπνησαν κάποιοι επαγγελµατικοί
κλάδοι και άρχισαν να διεκδικούν τα αυτονότητα, δηλαδή την επι-
βίωσή τους και µια αξιοπρεπή διαβίωση κι επειδή είχε διαφορε-
τική άποψη από τη Νέα Δηµοκρατία, ακούστηκαν κάποια πράγ-
µατα.

Θα πρέπει, όπως το κατήγγειλα και στην επιτροπή, στη συζή-
τηση επί των άρθρων να επιληφθεί ο Πρόεδρος της Βουλής, γιατί
εδώ φαίνεται ότι υπάρχει εγκληµατική οργάνωση εντός του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου, η οποία απειλεί κλάδους φορέων, όταν
δεν συµφωνούν µε τις θέσεις τους. 

Σας διαβάζω από τα πρακτικά, τα οποία και θα καταθέσω στη
Γραµµατεία, τι είπε ο κ. Λυµπερόπουλος. Είπε: «Τι άποψη είναι
αυτή, αυτοί που τα λένε να νοµίζουν, ότι επειδή είµαστε µια τάξη
η οποία πολεµήθηκε τόσο πολύ από το 2010, λόγω µνηµονίων,
γι’ αυτό αγωνίζονται κάποιοι να µείνει το µνηµόνιο ως πολιτική
γραµµή και µετά τον Αύγουστο να αποφασίζουν αυτοί και όχι οι
Έλληνες πολιτικοί και Βουλευτές. Αυτή είναι η προσφορά τους,
ως πολιτικοί». Εδώ δώστε προσοχή: «Και δεν φοβάµαι κάποι-
ους…», εδώ όχι απλώς τους φωτογραφίζει, τους κατονοµάζει και
θα πρέπει να επιληφθεί η Επιτροπή Δεοντολογίας, «…ούτε Αρ-
χηγούς Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µε απειλούν και για να
γίνω καθαρός, µέσω του Βορίδη να το βάζει, ούτε επιχειρηµατίες
αγωγοί, γιατί τους κατηγόρησα για πολιτικές φιλίες και να απο-
δεικνύεται ότι είναι συνεταιριστικές φιλίες, µετά τα τελευταία γε-
γονότα».

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτοί είναι οι εγκληµατίες της Νέας Δηµοκρατίας που εκβιά-
ζουν.

Σχετικά µε το σχέδιο νόµου, έχουµε να επισηµάνουµε ότι στο
άρθρο 3 και στην περίπτωση θ’, κύριε Υπουργέ, όπου έχει ανα-
φορά για τις υποχρεώσεις των πελατών σχετικά µε τα καροτσά-
κια, θα έπρεπε να υπάρχει και µια πρόβλεψη σχετικά µε τα παι-
δικά καρεκλάκια, που θα πρέπει να είναι υποχρεωµένοι οι επιβά-
τες να φέρουν για παιδιά τουλάχιστον ως την ηλικία των τριών
ετών. 
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Θα σχολιάσω τα άρθρα που ως επί το πλείστον έχουµε κά-
ποιες αντιρρήσεις και κάποιες επισηµάνσεις. Στα περισσότερα
άρθρα από το 1 έως το 22 είµαστε θετικοί. Θα υπερψηφίσουµε
αρκετά από αυτά. Σε κάποια θα ψηφίσουµε «παρών». Σε αυτά
που είµαστε αντίθετοι θα αναφερθούµε στη διάρκεια της ψηφο-
φορίας.

Πάµε στο άρθρο 4. Εδώ για ποιον λόγο, κύριε Υπουργέ, θα
πρέπει να υπάρχουν επιπλέον κλιµάκια ελέγχου, πέραν των υφι-
στάµενων; Κυρίως γιατί θα πρέπει να προτείνεται η σύστασή
τους από τη µεγαλύτερη οργάνωση; Εν τέλει ποιους ακριβώς θα
εξυπηρετήσει αυτή η σύσταση; Κατά πόσο θα είναι αµερόληπτος
ο έλεγχος και αντικειµενικά τα αποτελέσµατα;

Πάµε στο άρθρο 7. Και εδώ έχουµε κάποιες επιφυλάξεις σχε-
τικά µε το για ποιον λόγο θα αναθέσει ο Υπουργός και σε άλλα
όργανα την εφαρµογή των παρόντων διατάξεων και ποιο όργανο
ελέγχου είναι καταλληλότερο, εκτός από αυτά που ήδη αναφέ-
ρονται.

Πάµε στο άρθρο 8 και τις πειθαρχικές ποινές. Εν µέρει αυτή η
απόφαση απευθείας επιβολής κυρώσεων χωρίς να µεσολαβεί το
πειθαρχικό συµβούλιο και η ανωτέρω περιγραφόµενη διαδικασία
ελέγχου θα µπορούσε να είναι αποδεκτή µόνο στην περίπτωση,
όµως, που αφορά τα αρχικά όργανα ελέγχου, όπως ανέφερα και
πριν το άρθρο 4, και όχι των επιπλέον που µπορούν να συστα-
θούν µε υπουργική απόφαση λόγω της έλλειψης αντικειµενικό-
τητας εξειδίκευσης και καταλληλόλητας.

Το άρθρο 11, το είχαµε σχολιάσει και στην επιτροπή, αναφέ-
ρεται στη σύσταση επιτροπής ελέγχου και αξιολόγησης των υπη-
ρεσιών των επιβατηγών δηµοσίας χρήσεως αυτοκινήτων. Με
απόφαση του Υπουργού Υποδοµών ορίζεται επταµελής γνωµο-
δοτική διαρκής επιτροπή για θέµατα ελέγχου, για αξιολόγηση
των υπηρεσιών επιβατηγών δηµοσίας χρήσεως. Εδώ, όµως, για
τη δηµιουργία όλων αυτών αναµένεται να προκληθεί δαπάνη επί
του κρατικού προϋπολογισµού, η οποία ως συνήθως δεν µπορεί
να προσδιοριστεί.

Σε αυτό το σηµείο πρέπει να σας θυµίσουµε -είχαµε κάνει και
στην επιτροπή αναφορά- ότι υπήρχε ένας αντίστοιχος τηλεφω-
νικός αριθµός, το 1019, όπου απευθύνονταν για παράπονα µέσω
SMS, ο οποίος όµως είχε λειτουργήσει πιλοτικά µόνο έξι µήνες,
κύριε Υπουργέ, µέχρι τον Μάιο του 2009. Από τότε δεν έχει ενερ-
γοποιηθεί ξανά. Ο σχετικός διαγωνισµός για την ανάθεση αυτού
του έργου, για τη λειτουργία της γραµµής παραπόνων που είχε
προκηρυχθεί στις αρχές Νοεµβρίου του 2010 και ακυρώθηκε
µόλις δέκα µέρες µετά τη λειτουργία του λόγω έλλειψης κονδυ-
λίων, ήταν δαπάνης 550.000 ευρώ.

Αυτό, λοιπόν, που θα πρέπει να προσέξετε είναι όχι µόνο το
κόστος επαναλειτουργίας αυτού του αριθµού, αλλά το προσω-
πικό που θα το διαχειρίζεται και ο προσδιορισµός του χρόνου
ελέγχου της εκάστοτε καταγγελίας.

Είχαµε κάνει µια επισήµανση και είχαµε ζητήσει να συµπερι-
ληφθεί στο παρόν σχέδιο νόµου το εξής. Είµαστε θετικοί στο ότι
εισακούστηκε µια πρόταση της Χρυσής Αυγής. Αφορά την τρο-
πολογία µε γενικό αριθµό 1519 και ειδικό αριθµό 16. Θα την
υπερψηφίσουµε, γιατί ήταν άλλωστε πρόταση δική µας αυτή. Εί-
µαστε ευχαριστηµένοι που την αποδέχτηκε ο κύριος Υπουργός.

Σχετικά µε το άρθρο 15. Εδώ η ελάχιστη επιτρεπτή ηλικία για
την οδήγηση αυτοκινήτων ταξί µειώνεται στα είκοσι έτη από τα
είκοσι ένα και προστίθεται η προϋπόθεση της διετούς εµπειρίας.
Για ποιον λόγο, δεν µας είπατε, κύριε Υπουργέ, µειώθηκε αυτό
το όριο και πώς θα προκύπτει αυτή η διετής εµπειρία; Θα υπάρ-
ξει κάποια ερµηνευτική διάταξη; Πώς θα αποδεικνύεται αυτή η
διετής εµπειρία;

Περνάµε στο άρθρο 22 όπου αναφέρεται σχετικά µε την υπο-
κλοπή µεταφοράς έργου, η οποία διαπράττεται σε µεγάλο βαθµό
και από αλλοδαπά ταξί, κύριε Υπουργέ, τα αλβανικά, ακόµα και
από αλλοδαπά λεωφορεία, τα οποία παρουσιάζουν τις γνωστές
ενδοµεταφορές, τις cabotage. Πρόσφατα πληροφορηθήκαµε
ακόµα και υποκλοπή µεταφορικού έργου από οδηγούς δίκυκλων
στον Νοµό Αττικής. 

Αλήθεια, όταν θα βγει η απόφαση από τους δήµους για τις πιά-
τσες ταξί θα υπάρξει κάποια µέριµνα από το Υπουργείο σας σχε-
τικά µε αυτές τις παράνοµες πιάτσες ταξί των Αλβανών, οι οποίες

ως επί των πλείστων είναι πάνω στη βόρεια Ελλάδα; Και συγκε-
κριµένα θα πρέπει να το έχετε υπ’ όψιν σας, κύριε Υπουργέ, ακρι-
βώς απέναντι από τον σιδηροδροµικό σταθµό Θεσσαλονίκης, το
«Πάρκο Καραϊσκάκη», το οποίο θέλει να το βαφτίσει ο γραφικός
Δήµαρχος Θεσσαλονίκης σε «πάρκο Τιράνων» είναι η πιάτσα των
Αλβανών. Μπορεί να µην πήρε το όνοµα της πρωτεύουσας της
Αλβανίας, αλλά το έχουν καταλάβει οι «πειρατές» Αλβανοί, οι
οποίοι κάνουν υποκλοπή έργου.

Σχετικά µε τα άρθρα 23 έως 27, που αφορούν τον καθορισµό
κατηγοριών παραβάσεων για τη ρύθµιση κυκλοφορίας ποδηλά-
των. Εδώ συνολικά αφορούν την ενσωµάτωση των ποδηλάτων
στο αστικό οδικό δίκτυο. Είναι ιδιαίτερα σηµαντικές αυτές οι ρυθ-
µίσεις, στην Ελλάδα όµως, έχουµε µείνει πάρα πολύ πίσω στον
συγκεκριµένο τοµέα και δεν γίνεται από τη µια να προωθούµε
την ανάπτυξη των ποδηλατοδρόµων και από την άλλη να µην έχει
θεσπιστεί το κατάλληλο νοµοθετικό πλαίσιο, ώστε να µην υπάρ-
χουν κατηγορίες παραβάσεων ή η κατάλληλη σήµανση. 

Επίσης, θα πρέπει να δώσετε βάση στο υπόµνηµα της ΕΛ.ΑΣ.
γενικά και ειδικά, όπου ορθώς επισηµαίνουν πως το πρόστιµο
που επιβάλλεται βάσει του άρθρου 27 δεν επιλύει το πρόβληµα,
αφού µέχρι τη δηµοσίευση της αναφερόµενης υπουργικής από-
φασης δεν υφίσταται πρόβλεψη για επιβολή διοικητικών προστί-
µων.

Σχετικά µε το άρθρο 46 εδώ έχουµε και ένα υπόµνηµα από φο-
ρείς -και θα σας διαβάσω το τι προτείνουν- το οποίο έχει παρα-
ληφθεί από όλους τους εισηγητές-αγορητές και µου κάνει εντύ-
πωση που δεν αναφέρθηκε κανείς. Έχει σχέση µε τα δίκυκλα.
Είναι ένα υπόµνηµα-διαµαρτυρία, κύριε Υπουργέ. 

Τι µας λένε; Ότι το προσχέδιο νόµου ανέφερε «επιβατικά οχή-
µατα ιδιωτικής χρήσεως» τα οποία είναι αυτοκίνητα επιβατικά
ιδιωτικής χρήσεως. Στη συνέχεια βγήκε ο όρος «επιβατικά». Αυτό
σηµαίνει ότι περιλαµβάνει όλα τα οχήµατα και τα δίκυκλα. Κανείς,
όµως, δεν µπήκε στον κόπο να ενηµερώσει τους αρµόδιους εν-
διαφερόµενους. 

Κλήθηκαν στους φορείς και κρίνατε σωστό να ενηµερώσετε
τον Σύνδεσµο των Αντιπροσωπειών, µάλιστα µε τρεις αντιπρο-
σώπους, µε τρία µέλη και δεν κλήθηκε κάποιος από τον Σύλλογο
Εισαγωγέων Μεταχειρισµένων Δίκυκλων. Εδώ οι άνθρωποι µάς
λένε το τι ισχύει στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες και το τι προ-
τείνουν αυτοί, σε σχέση µε αυτά που θέλετε να περάσετε. 

«Η εσωτερική αγορά θα πρέπει να βασίζεται σε διαφανείς,
απλούς και συνεπείς κανόνες που παρέχουν νοµική βεβαιότητα
και σαφήνεια από τους οποίους µπορούν να επωφελούνται εξί-
σου οι επιχειρήσεις και οι καταναλωτές. Οι βεβαιώσεις από τα
ΚΤΕΟ να αντικατασταθούν µε το τελευταίο ΚΤΕΟ το οποίο είναι
και εφικτό. Δεν χρειάζεται καµµία βεβαίωση από τις αντιπροσω-
πείες αλλά ακόµα κι αν χρειαστεί, η υπηρεσία τµήµατος του Υ-
πουργείου Μεταφορών θα αναλαµβάνει να την παίρνει µε κόστος
100 ευρώ». 

Επειδή είναι αρκετές οι προτάσεις που έχουν, για οικονοµία
χρόνου, θα καταθέσω και αυτό το διάβηµα-επιστολή διαµαρτυ-
ρίας στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Σαχινίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Περνάµε, λοιπόν, στο άρθρο 67. Εδώ προβλέπεται –και αυτό
ακούστηκε από όλες τις πτέρυγες και καταδικάστηκε- η δυνατό-
τητα καταβολής αµοιβής στον πρόεδρο του Εθνικού Συµβουλίου
Οδικής Ασφάλειας. 

Όταν συστάθηκε αυτό το 2010 -τα είπαµε και στις επιτροπές-
δεν προβλεπόταν αµοιβή ή αποζηµίωση για τον πρόεδρο. Φυσικά
δεν είναι τυχαίο ότι τοποθετήσατε ως πρόεδρο πριν από λίγες
ηµέρες την κ. Χρυσοβελώνη. Θέλετε προφανώς να την ανταµεί-
ψετε πλουσιοπάροχα. Να σηµειωθεί ότι δεν µας έπεισε καθόλου
ο κύριος Υπουργός που είπε ότι αυτή η ανταµοιβή είναι απαραί-
τητη προκειµένου να λειτουργήσει αυτό το όργανο και να µη βρί-
σκεται µία φορά τον χρόνο για «ταρατατζούµ», όπως είπατε, και
φωτογραφίες. Πολύ ενδιαφέρουσα εξήγηση και σοβαρός αλλά
και στιβαρός πολιτικός λόγος!

Σχετικά µε την τροπολογία 1511, θα ψηφίσουµε «παρών». Εδώ

6138 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θα πρέπει να ισχύσει η παράγραφος 1 του άρθρου 10 του ν.
3897/2010 για όλα τα επαγγέλµατα, κύριε Υπουργέ -δώστε βάση,
είναι πολύ σοβαρό- διότι υπάρχει ένα πρόβληµα, όπως αναφέ-
ραµε και στις επιτροπές, σχετικά µε το νέο χωροταξικό που ψη-
φίστηκε τον Δεκέµβριο του 2015 και εφαρµόζεται, δυστυχώς, σε
πρώτη φάση µόνο στην κεντρική Μακεδονία κατόπιν απόφασης
του Περιφερειάρχη κ. Τζιτζικώστα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Μάλιστα, θα έχει συνέπειες και σε χιλιάδες επιχειρήσεις. Σαν

παράδειγµα σας είχα αναφέρει τον νοµό µου, όπου θα αφορά
πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις τουλάχιστον.

Όµως ο ν.3897, στην παράγραφο 1 τι µας λέει; «Στο διάστηµα
αυτό απαγορεύεται η επέκταση των εγκαταστάσεων του συνερ-
γείου ή η µετεγκατάστασή του σε άλλη θέση». Άρα έρχεται σε
αντίφαση µε το χωροταξικό που ψηφίστηκε. Και εδώ, αν ισχύσει
αυτό, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να συµπεριλάβετε όλα τα επαγ-
γέλµατα και να µην εξαιρείτε µόνο τα συνεργεία. Δηλαδή, για
όσο διάστηµα ισχύει αυτό, η µετεγκατάσταση να µη χρειάζεται
να γίνει. 

Περνάµε στην τελευταία τροπολογία µε αριθµό 1525 και κλεί-
νω. Είναι κι αυτή µια θετική τροπολογία, διότι οι διορθώσεις που
έχετε κάνει είναι ακριβώς σε αυτά που έχουµε επισηµάνει επα-
νειληµµένα σε άλλες επιτροπές και σε άλλα σχέδια νόµου. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σαχινίδη.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας κ. Χρήστος Κατσώτης για δεκαπέντε λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ προηγήθηκαν καυγάδες που κατά τη γνώµη µας είναι πα-

ραπλανητικοί, είναι για επιµέρους ζητήµατα. Θέλουµε να επιση-
µάνουµε για µια ακόµη φορά πως όσο θα υλοποιείται αυτή η
στρατηγική της αστικής τάξης, µε την οποία συντάσσονται όλα
τα κόµµατά της, αυτοί που την υπηρετούν, τόσο θα µεγαλώνει ο
τόνος της φωνής, οι κούφιες αντιπαραθέσεις, για να κρύβουν την
οµοιότητά τους. 

Αλήθεια, µήπως το νοµοσχέδιο είναι σε αντίθεση µε την ελευ-
θερία της αγοράς, την ελεύθερη κίνηση κεφαλαίων; Μήπως είναι
κόντρα στην πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που προσκυνάτε,
αυτής της απελευθέρωσης και των µεταφορών και ιδιαίτερα της
ατοµικής επιβατικής µεταφοράς; Μήπως δεν υπηρετεί τον στόχο
της αστικής τάξης για αναβάθµιση της χώρας σε διαµετακοµι-
στικό κόµβο; Μήπως δεν υπηρετεί την ανάγκη εκσυγχρονισµού
και κύριας συγκέντρωσης της ατοµικής επιβατικής µεταφοράς
για να υπηρετήσει την πολιτική του ποιοτικού τουρισµού; Ή
µήπως στις διατάξεις του νοµοσχεδίου υπάρχει προστατευτισµός
υπέρ των αυτοαπασχολουµένων ταξιτζήδων, στους οποίους κλεί-
νετε το µάτι βέβαια;

Τίποτα από όλα αυτά δεν υπάρχει. Οι καυγάδες εκφράζουν
επιχειρηµατικά συµφέροντα, δεν αγγίζουν την ανάγκη του ίδιου
του λαού για µέσα µαζικής µεταφοράς στην υπηρεσία του µε
ασφαλή, γρήγορη και φθηνή µετακίνηση. Δεν αγγίζετε τα οξυµ-
µένα προβλήµατα των αυτοαπασχολουµένων στα ταξί, που πλη-
ρώνουν φόρο από το πρώτο ευρώ, που πληρώνουν την ακριβή
συντήρηση του οχήµατός τους, τον ενιαίο φόρο καυσίµων και
όλα αυτά που αντιµετωπίζουν όλοι οι υπόλοιποι εργαζόµενοι και
ο λαός µε τους πάνω από χίλιους εφαρµοστικούς νόµους, τα
τρία ή τέσσερα µνηµόνια, όπως τα έχουµε πει εµείς, την τρίτη
και τέταρτη αξιολόγηση που έρχεται και, βεβαίως, όλη αυτή την
εξέλιξη που έχει υπάρξει στην υγεία, την παιδεία, την πρόνοια µε
την εµπορευµατοποίησή τους που στερεί αυτά τα αγαθά, τα
οποία έπρεπε να είναι αποκλειστικά δωρεάν και σύµφωνα µε τις
εξελίξεις της ίδιας της επιστήµης.

Το νοµοσχέδιο πηγαίνει κόντρα στη νέα τεχνολογία, στην και-
νοτοµία, όπως ειπώθηκε; Όχι. Το νοµοσχέδιο βάζει κανονιστικό
πλαίσιο στην ηλεκτρονική ή τηλεφωνική διαµεσολάβηση. Αυτό,
όµως, το πλαίσιο θα αποτελέσει το πεδίο εκείνο, πάνω στο οποίο
θα υπάρξει η συγκέντρωση και συγκεντροποίηση συνολικά της

ατοµικής επιβατικής µεταφοράς µε αντίστοιχα την καταστροφή
των ίδιων των αυτοαπασχολουµένων. 

Η αντικειµενική εξέλιξη, η οποία ενισχύεται, είναι ακριβώς η
ισχυροποίηση των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων και ιδιαίτερα
εκείνων που έχουν στην ιδιοκτησία τους τη νέα τεχνολογία, η
οποία αξιοποιείται για την αύξηση της κερδοφορίας τους. 

Οι αυτοαπασχολούµενοι στον κλάδο των µεταφορών, σε συν-
θήκες απελευθέρωσης, θα βρίσκονται σε συνθήκες ολοένα µε-
γαλύτερης εξάρτησης από τα µονοπώλια που αντικειµενικά συ-
γκεντρώνουν τη µεγάλη µάζα του µεταφορικού έργου. Εργάζον-
ται σε συνθήκες ατέλειωτων ωρών εργασίας, µε χειρότερες απο-
λαβές και είτε παραµένουν αυτοαπασχολούµενοι, µε ό,τι ση-
µαίνει αυτό όσον αφορά τα τεράστια έξοδα, που είπαµε και προ-
ηγουµένως, της συντήρησης ακόµα και του ίδιου του οχήµατος,
που θα βρίσκεται στις πλάτες τους, είτε ως εργαζόµενοι επαγ-
γελµατίες οδηγοί. Είναι γνωστό ότι ελεύθερη αγορά σηµαίνει
ισχυροποίηση των µονοπωλίων, αθέµιτος ανταγωνισµός, κατα-
στροφή των µικρών και, πολύ περισσότερο, των αυτοαπα- σχο-
λουµένων.  

Οι όποιες ρυθµίσεις που κατά καιρούς θεσπίζονται ή που πα-
ραµένουν ακόµη από το παρελθόν, δεν µπορούν να προστατέ-
ψουν του αυτοαπασχολούµενους. Αυτοί µπορούν να εναπο-
θέτουν τις ελπίδες τους στον αγώνα τους κι όχι, βέβαια, στις κού-
φιες αντιπαραθέσεις των κοµµάτων, του κεφαλαίου ή, πολύ πε-
ρισσότερο, στις εναλλαγές τους στην κυβέρνηση ή στη δηµα-
γωγία τους.  

Επισηµαίνουµε ότι η οριστική λύση των προβληµάτων τους θα
έρθει µέσα από την αλλαγή, συνολικά, της τάξης στην εξουσία
και της ίδιας της µορφής οργάνωσης της οικονοµίας, µε απο-
κλειστικά κρατικά µέσα µαζικής µεταφοράς, όλων των ειδών και
των ταξί, µε πλήρη εξασφάλιση των οδηγών, µε µισθό ικανοποι-
ητικό, µε ανθρώπινο ωράριο, επτάωρο, πενθήµερο, µε δωρεάν
κρατικές υπηρεσίες παιδείας, υγείας, µε εξασφάλιση λαϊκής στέ-
γης. Έτσι θα αλλάξει και η ποιότητα ζωής των αυτοαπασχολου-
µένων, που γι’ αυτούς σήµερα γίνεται ο λόγος.  

Το ΚΚΕ είναι γνωστό, και το επικοινωνούµε και µαζί τους, δεν
υποστηρίζει την ύπαρξη ούτε κρατικών µονοπωλίων µαζί µε τα
ιδιωτικά, όπως κάνει η Σοσιαλδηµοκρατία, η οποία εκφράζεται
τώρα από τον ΣΥΡΙΖΑ και παλιότερα από το ΠΑΣΟΚ. Υποστηρίζει,
ακριβώς, την κοινωνικοποίηση όλων των συγκεντρωµένων µέ-
σων, όλων των µέσων µεταφοράς και βέβαια, τον κεντρικό σχε-
διασµό, την πραγµατοποίηση όλων των οικονοµικών δραστηριο-
τήτων µε εργατική, λαϊκή συµµετοχή, µε στόχο την ικανοποίηση
όλων των κοινωνικών αναγκών οι οποίες βαίνουν ανερχόµενες.

Μπροστά σε αυτή την εξέλιξη που υπάρχει και στον χώρο των
αυτοαπασχολουµένων στις µεταφορές, εµείς καλούµε τους αυ-
τοαπασχολούµενους και από αυτό το Βήµα, τους µικροιδιοκτή-
τες, τους οδηγούς, τους επαγγελµατίες που είτε είναι µε σύµ-
βαση µε την «TAXIBEAT» ή την «UBER», να συντονίσουν τη δρά-
ση τους, να αγωνιστούν για τα δικαιώµατά τους. Γιατί ο αντίπα-
λος είναι κοινός και είναι οι καπιταλιστικές επιχειρήσεις, τα µο-
νοπώλια και αυτή η ανάγκη πρέπει να γίνει αγώνας για όλους
αυτούς, εάν θέλουν πραγµατικά να επιβιώσουν και να λύσουν
προβλήµατα. 

Όσον αφορά το δεύτερο µέρος, την τροποποίηση του Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας, σηµειώσαµε και στις επιτροπές ότι πάρα
τους αυστηρούς κανόνες µέχρι τώρα για τις παραβάσεις, τις
προβλεπόµενες ποινές, αυτές δεν λειτούργησαν αποτρεπτικά για
τα πολλά δυστυχήµατα και ατυχήµατα.

Μιλήσαµε, ταυτόχρονα, για τον άλλον πυλώνα, ο οποίος δεν
αγγίζεται, που είναι οι υποδοµές, που είναι η σηµατοδότηση, που
είναι η οδική αγωγή, που είναι πολύ πίσω από αυτά που πρέπει
να γίνουν, για να µπορεί πράγµατι να συµβάλει αποφασιστικά
στην οδική ασφάλεια. 

Δεν έχουµε αντίρρηση, όπως είπαµε και στις επιτροπές, για
την ένταξη του ποδηλάτου στον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας,
αλλά σηµειώσαµε, επίσης, και το σηµείωσαν και όλοι οι υπόλοι-
ποι, ότι οι υποδοµές είναι ανύπαρκτες, οι ποδηλατόδροµοι δεν
υπάρχουν και η κυκλοφορία τους στη ζώνη των λεωφορείων δεν
νοµίζουµε ότι µπορεί, αν διασφαλίσει την ασφάλεια στην οδή-
γηση όσων κυκλοφορούν µε ποδήλατο.   
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Κατά τα άλλα, οι τροποποιήσεις, τα πρόστιµα, η εισαγωγή ει-
σοδηµατικών κριτηρίων µε δυνατότητα τριπλασιασµού του προ-
στίµου, καταδεικνύουν τον εισπρακτικό χαρακτήρα. Η µείωση
του 50% των προστίµων, όπως έγινε µε τη νοµοτεχνική βελτίωση
που ήρθε, δεν αλλάζει τίποτε, γιατί απλά αντικατέστησε την προ-
ηγούµενη ρύθµιση της έκπτωσης 50%, αν πληρώνεται το πρό-
στιµο µέσα σε δέκα ηµέρες.

Δεν υπάρχει, όµως, καµµία πρόβλεψη στον ΚΟΚ για την πρό-
ληψη ατυχηµάτων, εξαιτίας της κόπωσης των εργαζοµένων στις
οδικές µεταφορές από την εντατικοποίηση της εργασίας. Και στη
συνεδρίαση µε τους φορείς ειπώθηκε από τους εργαζόµενους
το ζήτηµα των εργασιακών σχέσεων, της εργασιακής ζούγκλας,
των ατέλειωτων ωρών δουλειάς, µε το πιστόλι στον κρόταφο. 

Αυτή, λοιπόν όλη η κατάσταση συµβάλλει, συµµετέχει στη δη-
µιουργία ατυχηµάτων και δυστυχηµάτων. Δεν µπορεί, λοιπόν,
εδώ αυτό να περνάει έτσι και να µην παίρνονται αυστηρά µέτρα,
προκειµένου οι εργαζόµενοι να εργάζονται κάτω από άλλες συν-
θήκες, µε ασφαλή οδήγηση και να µην προκαλούνται ατυχήµατα.

Το άρθρο 31 αφορά τις «γουρούνες». Εµείς και στην επιτροπή
συνταχθήκαµε µε το αίτηµα των αυτοαπασχολουµένων στα τε-
τράχρονα οχήµατα. Ακόµα και σήµερα, κύριε Υπουργέ, είπατε
ότι θα δώσετε έναν µήνα µεταβατική διάταξη. Όµως θα ισχύει
αυτή η ρύθµιση, η οποία προβλέπει την απαγόρευση κυκλοφο-
ρίας στους ασφαλτοστρωµένους δρόµους. Αυτό σηµαίνει ότι
αυτοί δεν θα µπορούν να προσεγγίσουν αυτούς τους δρόµους,
παρά τους χωµατόδροµους. Οι ίδιοι λένε ότι καταστρέφονται µε
αυτή τη ρύθµιση. Εµείς πιστεύουµε ότι υπάρχουν προβλήµατα
και πρέπει να αντιµετωπιστούν. Μπορούν, όµως, να αντιµετωπι-
στούν και µε έναν άλλον τρόπο, µε όρους και κανόνες που θα
µπουν και µε ελέγχους τέτοιους, έτσι ώστε πράγµατι να πληρώ-
νει αυτός που φταίει για τη χρήση αυτών των οχηµάτων.

Σχετικά µε το τρίτο µέρος τους νοµοσχεδίου. Είµαστε αντίθε-
τοι, κύριε Υπουργέ, µε την αύξηση του ορίου ηλικίας κυκλοφο-
ρίας των λεωφορείων. Μπορεί η ανάγκη σήµερα να σας κάνει να
θέλετε αυτή τη ρύθµιση, για να καλύψετε τις ανάγκες του ΟΑΣ
στη Θεσσαλονίκη και προβλέπεται για την κυκλοφορία των λεω-
φορείων το όριο ηλικίας των είκοσι ετών να πάει στα είκοσι τρία.
Κανείς δεν µπορεί να ισχυριστεί ότι αυτό είναι για την ασφαλή
οδήγηση ή για την ασφαλή µετακίνηση των επιβατών. 

Επίσης, ορίζεται για τα µεταχειρισµένα λεωφορεία το όριο ηλι-
κίας από δεκαπέντε να πάει στα δεκαοκτώ έτη. Εµείς είµαστε αν-
τίθετοι σε αυτές τις ρυθµίσεις γιατί τα «σαπάκια» που θα κυκλο-
φορούν στον δρόµο θα έχουν αρνητικές συνέπειες συνολικά και
για τους επιβάτες αλλά και συνολικά για τους υπόλοιπους οδη-
γούς.

Ορίζετε όριο ηλικίας για τους οδηγούς σχολικών λεωφορείων
τα πενήντα πέντε. Ενώ αρχικά είχατε ανώτατο όριο ηλικίας τα
εξήντα πέντε, κάνατε νοµοτεχνική βελτίωση. Φαίνεται σας πήρε
η κ. Αχτσιόγλου τηλέφωνο και σας είπε ότι δεν µπορείτε να το
πάτε στα εξήντα πέντε, αλλά το όριο θα είναι στα εξήντα επτά.
Και στα εξήντα επτά ο άλλος θα είναι πάνω στο τιµόνι, επαγγελ-
µατίας και θα φεύγει από την Αθήνα να πηγαίνει στη Γερµανία,
διεθνείς µεταφορές και να είναι ο κίνδυνος-θάνατος, γιατί είναι
γνωστό ότι όσο µεγαλώνει κάποιος δεν µπορεί να έχει τα αντα-
νακλαστικά που έχει ένας πιο νέος. Εσείς τον έχετε µέχρι τα
εξήντα επτά στο τιµόνι ή άνεργο, γιατί δεν θα τον παίρνει κανείς. 

Στο τέταρτο µέρος θέλουµε να σταθούµε ιδιαίτερα στην ιδιω-
τικοποίηση των δηµόσιων ΚΤΕΟ. Γίνεται µετατροπή του δηµό-
σιου ΚΤΕΟ σε ανώνυµη εταιρεία, που θα λειτουργεί σύµφωνα µε
τις διατάξεις της εµπορικής και φορολογικής νοµοθεσίας, δη-
λαδή τα δηµόσια ΚΤΕΟ θα λειτουργούν ως επιχειρήσεις. Εµείς,
ζητήσαµε και στις επιτροπές και συντασσόµαστε µε το αίτηµα
των εργαζοµένων για απόσυρση αυτού του άρθρου.

Στο πέµπτο µέρος του νοµοσχεδίου αναφέρεστε σε σιδηρο-
δροµικές µεταφορές. Εισάγετε τον χρόνο εκπαίδευσης των µη-
χανικών για να καλυφθούν οι ανάγκες της αγοράς, των νέων
αδειοδοτούµενων σιδηροδροµικών επιχειρήσεων, όπως αναφέ-
ρει η αιτιολογική έκθεση. Η µείωση του χρόνου εκπαίδευσης των
µηχανοδηγών όµως, θα έχει αρνητικό αποτέλεσµα στην πληρό-
τητα και ποιότητα της εκπαίδευσης. Άρα και στην όσο γίνεται
ασφαλέστερη κυκλοφορία των τρένων. 

Η θέση µας κινείται ακριβώς στην αντίθετη κατεύθυνση για ου-
σιαστική, σύγχρονη, πλήρη εκπαίδευση και µετεκπαίδευση των
µηχανικών από αποκλειστικά δηµόσιο φορέα, που αυτή τη στιγµή
είναι ο ΟΣΕ. Εκπαίδευση βέβαια ικανού αριθµού µηχανοδηγών,
ώστε να επαρκεί για την κάλυψη των αναγκών χωρίς να ιδιωτικο-
ποιείται η εκπαίδευση τους, όπως γίνεται σήµερα που οι µηχα-
νοδηγοί δουλεύουν µέχρι και εννέα ώρες στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»,
κύριε Υπουργέ, και εδώ δεν έχουν παρθεί µέτρα.

Επίσης, έχουµε εκφράσει την πλήρη αντίθεσή µας για την ΕΕΣ-
ΣΤΥ. Πιστεύουµε ότι µε τη ρύθµιση αυτή που εισάγετε, οδηγείτε
µε ταχύτερα βήµατα στην ιδιωτικοποίηση του εργοστασίου του
ΟΣΕ.

Θεωρούµε, επίσης, ότι το άρθρο 82 πρέπει να αποσυρθεί.
Είναι σε πλήρη αντίθεση µε τον κώδικα για την υγεία και την
ασφάλεια των εργαζοµένων, όπως καθορίζεται µε τον ν.3850/
2010. Δεν ξέρουµε αν θα φέρετε κάποια νοµοτεχνική βελτίωση
ή κάποια τροποποίηση αυτού του άρθρου. Ουσιαστικά, όµως,
µέσα απ’ αυτές τις ρυθµίσεις, σήµερα αφαιρείτε τις αρµοδιότη-
τες του γιατρού εργασίας, του εξειδικευµένου αυτού επιστήµονα
και τροποποιείτε τον κανονισµό, ώστε να µην µπορεί να υποδει-
κνύει αλλαγή θέσης εργασίας στον εργαζόµενο µε πρόβληµα
υγείας σε άλλη θέση εργασίας, που έτσι και αλλιώς και η άλλη
θα είναι επιβλαβής, αλλά λιγότερο. 

Αυτό το άρθρο ανοίγει τον ασκό του Αιόλου, κύριε Υπουργέ,
σε όλον τον ιδιωτικό τοµέα που είναι εργασιακά κάτεργα, µε µε-
γάλες συνέπειες για την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµέ-
νων αν αυτό επεκταθεί, που θα επεκταθεί. Δεν θα αφορά µόνο
τον ΟΑΣΑ. Θα αφορά όλον τον ιδιωτικό τοµέα. Γι’ αυτό κι εµείς
σας καλούµε ή να το τροποποιήσετε άµεσα ή να το αποσύρετε
προς το παρόν για να φέρετε άλλη ρύθµιση. Τα ρουσφέτια της
διοίκησης δεν µπορεί να τα ρίχνετε στις πλάτες των γιατρών ερ-
γασίας.

Με το άρθρο 88 για την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, εµείς
λέµε ότι συµπληρώνεται ο διαµελισµός της Υπηρεσίας Πολιτικής
Αεροπορίας µε τη δηµιουργία του πλαισίου για τη λειτουργία των
συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα σε όλους τους τοµείς
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, που θα έχουν κέρδος για
τον ιδιώτη και αυτό γίνεται µε τη δηµιουργία εταιρειών ειδικού
σκοπού.

Όσον αφορά την τεχνική βάση, για την οποία έγινε πολύς
λόγος για την άµεση ανάθεση, εµείς πιστεύουµε ότι αν ήταν δη-
µόσιου χαρακτήρα, θα µπορούσε να δηµιουργήσει θέσεις εργα-
σίας, όµως αυτή θα είναι στην υπηρεσία των ιδιωτικών εταιρειών,
µε ό,τι αυτό θα σηµαίνει και για τους εργαζόµενους σ’ αυτή.

Όσον αφορά το άρθρο 92 για τη διαχείριση των φυσικών κα-
ταστροφών, είπαµε και στις επιτροπές, κύριε Υπουργέ, ότι το κρί-
σιµο ζήτηµα είναι η πρόβλεψη και ο σχεδιασµός των απαιτούµε-
νων έργων για την πρόληψη των φυσικών καταστροφών. Βε-
βαίως, είναι και όλη αυτή η διαδικασία για την ταχεία συγκέν-
τρωση εξειδικευµένων εργαζοµένων, προκειµένου να κάνουν την
ταχεία εκτέλεση των έργων, όµως η πρόβλεψη, η εκτέλεση των
αναγκαίων έργων, αντιπληµµυρικών, αντισεισµικών, είναι το κρί-
σιµο ζήτηµα, το οποίο µένει εκτός της προσοχής της Κυβέρνη-
σης και αυτό επιβεβαιώθηκε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα.

Τέλος, υπάρχουν πολλές τροπολογίες, αλλά θα θέλαµε να
πούµε κάτι για την τροπολογία και το Νεώριο της Σύρου. Αυτή η
τροπολογία δεν έρχεται να αντιµετωπίσει τα οξυµµένα προβλή-
µατα των εργαζοµένων στο συγκεκριµένο ναυπηγείο από τον
µέχρι τώρα επιχειρηµατία, ούτε βέβαια από τον νέο επιχειρηµα-
τικό όµιλο. Από όλα τα δηµοσιεύµατα ο νέος όµιλος φαίνεται ότι
είναι η αµερικάνικη εταιρεία «ONΕX». Έρχεται αυτή η τροπολο-
γία να διευκολύνει τη µεταβίβαση, η οποία βέβαια, σύµφωνα µε
όλα τα δηµοσιεύµατα πάλι, φαίνεται ότι έρχεται να διασφαλίσει
τις ανάγκες του ΝΑΤΟ, που το φέρνετε στο Αιγαίο, καθώς και
του αµερικάνικου στόλου, που αλωνίζει για να υλοποιηθούν πιο
αποτελεσµατικά οι σχεδιασµοί στην περιοχή, που συνιστούν µε-
γάλους κινδύνους για τους λαούς. Δεν αφορά, επίσης, τη δια-
σφάλιση των θέσεων εργασίας των εργαζοµένων µε τα δικαιώ-
µατά τους, αλλά αντίθετα την οµηρία τους, όπως ακριβώς έγινε
και µε τους εργαζόµενους στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. 

Τέλος, επισηµαίνουµε ότι σ’ αυτό το σύστηµα δεν µπορεί να
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ικανοποιείται η ανάγκη για ασφαλείς και φθηνές µεταφορές του
λαού, µε λυµένα τα προβλήµατα των εργαζοµένων σ’ αυτές. Γι’
αυτό το ΚΚΕ έχει τη συνολική του πρόταση και αυτή επικοινωνεί
µε τους ίδιους τους εργαζόµενους και τον λαό.

Ψηφίζουµε «παρών» επί της αρχής. Σε άρθρα που εκφράσαµε
την αντίθεσή µας θα ψηφίσουµε «όχι» και για τα άλλα θα εκφρα-
στούµε στην κατ’ άρθρο ψηφοφορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσώτη.

Παρακαλώ τον κύριο Υπουργό να λάβει τον λόγο για τις νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Με συγχωρείτε, για
ένα λεπτό, κύριε Υπουργέ.

Κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αφού θα µιλήσει ο κύριος Υ-

πουργός, επειδή έχουµε µεγάλο πλήθος τροπολογιών και συνε-
χίζουν να έρχονται και τροπολογίες κατά τη διάρκεια της συζή-
τησης, θα θέλαµε να µας πει ο κύριος Υπουργός ποιες τουλά-
χιστον από τις βουλευτικές κάνει δεκτές, για να έχουµε και εµείς
το χρόνο ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και εισηγητές να
έχουµε µια γνώµη επί των τροπολογιών, να µην περιµένουµε τε-
λευταία στιγµή.

Ήδη, έχω µετρήσει γύρω στις είκοσι τροπολογίες και βουλευ-
τικές και υπουργικές, οι οποίες έχουν έρθει και καταλαβαίνετε
ότι δεν θα έχουµε τον χρόνο να τις επεξεργαστούµε.

Θα ήθελα να κάνω µια παράκληση και κλείνω. Κύριε Πρόεδρε
-και απευθύνοµαι µε τη θεσµική σας ιδιότητα- ήρθαν µόλις δύο
τροπολογίες κατά τη διάρκεια της συζήτησης του νοµοσχεδίου,
δηλαδή έχουν κατατεθεί στις 12.20’. Μάλιστα η µια τροπολογία
είναι του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής. Είναι ολόκληρο νο-
µοσχέδιο, µέτρησα τριάντα διατάξεις. Παράκληση να µη γίνονται
δεκτές από το Προεδρείο τροπολογίες, οι οποίες κατατίθενται
εκπρόθεσµα κατά τη διάρκεια συζήτησης του νοµοσχεδίου.

Το λέω για άλλη µια φορά. Είναι θεσµική εκτροπή το συγκε-
κριµένο ζήτηµα. Είναι κατά του νόµου. Είναι κατά του Κανονι-
σµού της Βουλής και αυτό το πράγµα πρέπει να σταµατήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Κεφαλογιάννη. Δεν το γνώριζα. Θα ενηµερωθώ και θα σας
ενηµερώσω.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα κάνω και µια µικρή παρέµβαση, δεν είναι µόνο οι νοµοτε-

χνικές. Θα ξεκινήσω από την παρέµβαση. Οι νοµοτεχνικές θα
ανακοινωθούν τώρα για να ξέρουν οι Βουλευτές για το σχέδιο
νόµου. Οι τροπολογίες που έχουν κατατεθεί αργότερα, γιατί έ-
χουν να παρουσιαστούν και άλλες και από Υπουργεία βεβαίως.
Ο κ. Γαβρόγλου είναι εδώ για να τις παρουσιάσει και όχι µόνο.

Αυτός είναι ο Κανονισµός της Βουλής, δεν θα τον συζητήσου-
µε σήµερα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν είναι αυτός ο Κανονισµός.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Έχουµε, λοιπόν, και λέµε.
Κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω ότι διαπιστώσαµε στις µέχρι τώρα

τοποθετήσεις -δεν µας παραξενεύει- µια σύγκλιση για µια ακόµα
φορά του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρα-
τίας και της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Ο ένας µίλησε δε-
καεννέα λεπτά εκ των οποίων τα δεκαπέντε δεν αφορούσαν το
σχέδιο νόµου. Ο δεύτερος µίλησε δεκαεπτά λεπτά που τα έν-
τεκα, επίσης, δεν αφορούν το σχέδιο νόµου.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Θα απαντήσουµε σε µερικά από αυτά που δεν αφορούν το
σχέδιο νόµου, κύριε Πρόεδρε, γιατί όλα έχουν όρια. 

Το πρώτο έχει να κάνει µε την αξιόπιστη κριτική και των δύο.
Είπε ο κ. Καραµανλής για τα προβλήµατα του πρόχειρου νόµου,
του ν.4412, για τις δηµόσιες συµβάσεις. Είναι ένας νόµος που
έχει ψηφίσει η Νέα Δηµοκρατία και είναι εναρµόνιση οδηγίας.
Είναι καταπληκτική η αξιοπιστία που κινεί τη Νέα Δηµοκρατία,

όµως, διαπιστώνουµε και σε άλλα θέµατα την ίδια στρεβλή κί-
τρινη αντίληψη και λογική που προσπαθούν τρία χρόνια τώρα να
περάσουν στην ελληνική κοινωνία µε τη βοήθεια και συγκεκριµέ-
νων µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Βλέπουµε, ας πούµε, να µας καταγγέλλει ο κ. Καραµανλής για
τους αυτοκινητόδροµους και για την κατάστασή τους. Προφα-
νώς, από τότε που πούλησαν την Ολυµπιακή δεν χρησιµοποιεί
την Αθηνών-Θεσσαλονίκης, την ΠΑΘΕ για να δει τις διαφορές,
χρησιµοποιεί µόνο το ιδιωτικό µονοπώλιο.

Ο κ. Μανιάτης µάς εγκάλεσε για τον ποδηλατόδροµο που ήταν
έτοιµος και έγινε από τη Γλυφάδα έως το Γκάζι. Φαίνεται ούτε ο
κ. Μανιάτης χρησιµοποιεί ποδήλατο από τη Γλυφάδα έως το
Γκάζι, γιατί όποιον ποδηλάτη και να ρωτήσεις που κάνει αυτή τη
διαδροµή, την κάνει µε την ταυτότητα στο στόµα. 

Έγιναν και µερικοί λίγο πιο βαρείς χαρακτηρισµοί, όπως απρέ-
πεια για τον Πρωθυπουργό. Ο Γιάννης ο Μανιάτης, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, γιατί
δεν κλήθηκε στα εγκαίνια του ενεργειακού έργου στις Κυκλάδες
και ζητήθηκε η παραίτηση του Υπουργού κ. Σταθάκη για το «Εξοι-
κονοµώ κατ’ Οίκον». 

Θα ήθελα να πω εδώ δύο λόγια. Δεν τα αναφέραµε εµείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, ό-

µως, αυτό δεν είναι θέµα τώρα για τον κ. Σταθάκη.
Σας παρακαλώ, να µείνουµε λίγο στις νοµοτεχνικές, γιατί έχου-

µε ακόµα τρεις εισηγητές, γιατί θα ανοίξουµε την κουβέντα πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Γιατί αλλιώς θα πρέπει

να απαντήσουµε και εµείς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ, αλλά θα έπρε-
πε να περιοριστούν και στις πρωτολογίες τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ας µην απαντήσουµε
για τον κ. Σταθάκη, ας προχωρήσουµε, σας παρακαλώ, στις νο-
µοτεχνικές, γιατί έχουµε ακόµα τρεις εισηγητές και τον κ. Γαβρό-
γλου.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Να προχωρήσουµε. Πριν προχωρήσουµε, να πω κάτι που
αφορά το σχέδιο νόµου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν δικαιούται…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Καθόλου δεν δικαιούµαι! Αµετροέπεια, λοιπόν, για µένα
και για τα έργα. 

Και θα ήθελα να πω ότι µάλλον γελάνε οι πολίτες που σας πα-
ρακολουθούν, κύριε Καραµανλή, και γι’ αυτά που είπατε σε
σχέση µε την επίσηµη πλέον έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού
Συνεδρίου για τα έργα ΣΔΙΤ. Κι επειδή κι αυτό ακόµα θέλετε να
το αλλάξετε και να το παρουσιάσετε όπως εσείς θέλετε, θα το
καταθέσουµε στα Πρακτικά. Απλώς να διαβάσουµε µερικά πράγ-
µατα.  

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα έκθεση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Τώρα συγγνώµη, κύριε
Πρόεδρε…

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κάνει νοµοτεχνικές βελτιώσεις τώρα; Θα
τρελαθούµε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Να διαβάσουµε, κύριε Καραµανλή, µερικά πράγµατα από
την έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου γι’ αυτά που
είπατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Σπίρτζη, διευ-
κολύνετε λίγο τη συζήτηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Το ξέρω ότι σας ενο-
χλούν αυτά που λέω, αλλά να τα πείτε στην οµιλία σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα τα πω στην τοποθέτησή µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Θα κατατεθούν στα
Πρακτικά…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα τα πούµε, δεν θα τη γλιτώσετε. Δεν θα διαστρεβλώνετε
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ακόµα και την έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου,
που είναι κόλαφος για τις κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας,
για τις συµβάσεις που αρχικά κάνατε και για τις συµβάσεις που
αναθεωρήσατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, να
προχωρήσουµε λίγο σας παρακαλώ. Διευκολύνετε λίγο και το
Προεδρείο και τους συναδέλφους και τις νοµοτεχνικές. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Και δεν αφορά προφανώς την περίοδο διακυβέρνησης από
τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι όλα δικά σας. Και τα 500 και το 1.200, είναι όλα
δικά σας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριοι συνάδελφοι

σας παρακαλώ. Κύριε Υπουργέ, νοµοτεχνικές. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, νοµοτεχνικές είναι αυτές; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Στις νοµοτεχνικές, λοιπόν. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Μετά από πέντε λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Εσείς µετά από δεκαεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Μα µιλούσα επί της ου-

σίας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ναι, ναι ακριβώς, για το σχέδιο νόµου!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Μην καθυστερούµε,

σας παρακαλώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Μην εκνευρίζεστε. Είπατε ότι εµείς είµαστε εκνευρισµένοι.
Γιατί εκνευρίζεστε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Δεκαεπτά λεπτά µίλησα
εγώ. Εσείς µιλάτε τον διπλάσιο χρόνο. Κάνετε κατάχρηση του
Κανονισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Καραµανλή. 

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις αυτές που κάναµε χθες στην
επιτροπή αποδεκτές και τις καταθέσαµε είναι απ’ όλες τις πτέ-
ρυγες και τις γνωρίζουν τα κόµµατα. Οι σηµερινές έχουν να κά-
νουν µε τα πειθαρχικά στο άρθρο 5 παράγραφος 2. Έχουν να
κάνουν µε τις πιάτσες των ταξί που ορίζονται µέσα στο σχέδιο
νόµου. Εκτός από την απόσταση που έχουµε βάλει ως προδια-
γραφή, είναι και η χωροθέτησή τους και διπλασιάζονται τα πρό-
στιµα σε φορείς και δήµους αν δεν καθορίσουν τις θέσεις. Αυτό

είναι αποδοχή προτάσεων Βουλευτών. Τα εισοδηµατικά κριτήρια
προσαύξησης για τα πρόστιµα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη σχετική
παρατήρηση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής, τίθενται
νοµοθετικώς. 

Για τις «γουρούνες», συνάδελφε Κατσώτη, δίνουµε µεταβατική
έναν µήνα όχι για να ισχύσει, αλλά για να προετοιµάσουµε ένα
ορθολογικό πλαίσιο, όπως είπαµε και στις επιτροπές µε το
Υπουργείο Τουρισµού και µε το Υπουργείο Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης, µαζί µε τα τουριστικά λεωφορεία ανοικτού τύπου και µε τις
«γουρούνες» και µε τα τρενάκια, για να έχει επιτέλους η τοπική
αυτοδιοίκηση λόγο πού θα κυκλοφορούν και ποιος είναι ο επι-
τρεπόµενος φόρος σε κάθε δρόµο για την κυκλοφορία τους. 

Για τα µεταχειρισµένα στο άρθρο 46 γίνεται νοµοτεχνική βελ-
τίωση για επιβεβαίωση τεχνικής επικαιροποίησης. 

Για το άρθρο 47 στο παρατηρητήριο -το πρότεινε ο κ. Δανέλ-
λης- περιλαµβάνουµε και τα ανταλλακτικά τρίτων, όχι µόνο αντι-
προσώπων. 

Το άρθρο 56 -το πρότεινε ο κ. Μπουκώρος- βελτιώνεται για
την προϋπόθεση να ασκείται κύρια επαγγελµατική δραστηριό-
τητα, για τους µη κατά κύριο λόγο αγρότες.

Στο άρθρο 79 επίσης. Και στο άρθρο 82 κάτι που ζήτησε και ο
κ. Κατσώτης και ο κ. Μανιάτης από άλλη αφετηρία και µε άλλον
προσανατολισµό. 

Συµπληρώνεται, λοιπόν, το θεσµικό πλαίσιο της ειδικής επι-
τροπής γιατρών. Η συγκρότηση γίνεται µόνο από γιατρούς δη-
µόσιων νοσοκοµείων. Το δεύτερο είναι ότι σε περίπτωση προσκό-
µισης ιατρικής βεβαίωσης από ιδιώτη ο γιατρός εργασίας έχει
τη δυνατότητα να παραπέµψει το περιστατικό σε δηµόσιο νοσο-
κοµείο προς επανεξέταση. Το ίδιο δικαίωµα έχει και η επιτροπή. 

Το τρίτο είναι ότι οι αποφάσεις της επιτροπής είναι αιτιολογη-
µένες. Το τέταρτο είναι ότι απαγορεύεται σε οποιαδήποτε ια-
τρική βεβαίωση να υποδεικνύεται η θέση εργασίας και ότι η
επιτροπή συνεδριάζει µε τουλάχιστον τρία µέλη. 

Εµείς, κύριε Πρόεδρε, παρ’ ότι προκαλούµαστε από τις διά-
φορες «κίτρινες» τοποθετήσεις που γίνονται, συνεχίζουµε να
έχουµε µία άλλου είδους συµπεριφορά απέναντι στους Βουλευ-
τές όλων των πτερύγων. Και ό,τι συµβάλλει πραγµατικά στον
εξορθολογισµό, τη διαφάνεια, την καλή λειτουργία και τη δικαιο-
σύνη στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Μεταφορών από τους
Βουλευτές γίνεται αποδεκτό και σας τα καταθέτω για να τα έ-
χουν όλοι υπ’ όψιν.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός  κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:

6142 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6146 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Γα-
βρόγλου για την τροπολογία του, όσο πιο σύντοµα γίνεται. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Σας ευχαριστώ πολύ. Θα είµαι σύντο-
µος.

Κατατίθεται µία τροπολογία που επιλύει ορισµένα πολύ επεί-
γοντα ζητήµατα της υπηρεσιακής κατάστασης των εκπαιδευτι-
κών στα πειραµατικά και πρότυπα σχολεία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποιος αριθµός είναι, κύριε Υ-
πουργέ;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Με συγχωρείτε, δεν έχω τον αριθµό.
Δεν είναι αναγραµµένος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ο αριθµός είναι 1523
µε ειδικό 18.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Τα άτοµα αυτά ενώ είχαν τις οργανικές
τους θέσεις, µε νόµο του 2011 καταργήθηκαν και οι οργανικές
τους θέσεις, αλλά καταργήθηκε και η δυνατότητα µετάθεσής
που είχαν.

Εµείς, λοιπόν, προβλέπουµε τώρα τη δυνατότητα µετάθεσης,
που µπορεί να την έχουν άµεσα. Και πάρα πολύ σύντοµα µετά
το νοµοσχέδιο που θα συζητηθεί στη Βουλή που έχει σχέση µε
τις δοµές υποστήριξης πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης, θα καταθέσουµε νοµοσχέδιο για τα πειραµατικά σχο-
λεία, όπου επιλύονται όλα αυτά τα προβλήµατα µακροπρόθεσµα. 

Αυτό κάνουµε τώρα. Και επιµένω ότι αποκαθιστούµε µία αδικία
που έγινε ενάντια σε αυτούς του εκπαιδευτικούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο πρόγραµµα «Ερευνάµε
και συζητάµε για τον Κυβερνήτη Ιωάννη Καποδίστρια» που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθη-
τές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Ιλίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο
επί της τροπολογίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πρώτα-
πρώτα να αναφερθώ στο ότι σύµφωνα µε τον Κανονισµό πρέπει
να τελειώσουν οι εισηγητές και στη συνέχεια να γίνουν οι παρεµ-
βάσεις, είτε για τροπολογίες είτε για νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Θα παρακαλούσα, λοιπόν, να µην καταστρατηγείται ο Κανονι-
σµός –και δεν αναφέροµαι σε εσάς κύριε Πρόεδρε, αναφέροµαι
γενικά στο Προεδρείο- από τους Υπουργούς όταν παίρνουν τον
λόγο για τις νοµοτεχνικές. Και το κάνουν εκτός Κανονισµού, γιατί
πρέπει να τελειώσουν πρώτα όλοι οι εισηγητές. Παίρνουν τον
λόγο και µάλιστα µιλούν για θέµατα πολιτικής ουσίας.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Σπίρτζη, σε ένα πράγµα έπρεπε να ανα-
φερθείτε. Ποιες υπουργικές τροπολογίες κάνετε αποδεκτές και
να δεσµευτείτε ότι δεν θα έρθει άλλη υπουργική τροπολογία από
εδώ και στο εξής. Ερχόµαστε κάθε ώρα και βλέπουµε υπουργική
τροπολογία. Ένα πράγµα περιµέναµε να πείτε και δεν το είπατε.
Σε όλα τα άλλα αναφερθήκατε, τα οποία θα τα πούµε στη συνέ-
χεια στις τοποθετήσεις µας. Και παρακαλώ να αναφερθεί ο κύ-
ριος Υπουργός στο εάν πρόκειται να κάνουν αποδεκτές τροπο-
λογίες που έρχονται σήµερα, την τελευταία στιγµή. Δεν µιλάω γι’
αυτές που ήρθαν προηγουµένως.

Κύριε Γαβρόγλου, σε σχέση µε την τροπολογία που καταθέ-
σατε, θέλω να πω ότι πράγµατι πρόκειται για ένα ζήτηµα που
πρέπει να επιλυθεί. Εµείς από αυτή τη σκοπιά το βλέπουµε. Θα
πρέπει να λυθεί. Είναι οι µόνοι επί θητεία που δεν έχουν οργανική
θέση εξάλλου. Δεν έχουν δικαίωµα µετάθεσης και απόσπασης
στα πρότυπα και πειραµατικά σχολεία κ.ο.κ.. 

Μια ερώτηση θέλω να σας κάνω. Γιατί να µην περιλαµβάνονται
οι εν λόγω διατάξεις στο επόµενο νοµοσχέδιο και συζητάµε σή-

µερα αποσπασµατικά µία τροπολογία σας; Το νοµοσχέδιό σας
για τις αξιολογήσεις είναι σε διαβούλευση και ολοκληρώνεται τις
επόµενες µέρες. Γιατί αυτό το συγκεκριµένο να µη συζητηθεί
µαζί µε τα υπόλοιπα τις επόµενες µέρες που θα έρθει το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Παιδείας για να µπορέσει να γίνει και η
συζήτηση για άρση αδικιών όχι µόνο σε αυτή την κατηγορία,
αλλά και σε άλλες κατηγορίες και το συζητάµε σήµερα στο νο-
µοσχέδιο για τις µεταφορές µαζί µε τα φορτηγά και τα ταξί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Θεοχαρόπουλε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Νοµίζω έχετε διαπιστώσει ότι δεν κα-
ταθέτουµε τροπολογίες σε άλλα νοµοσχέδια, γιατί προσπαθούµε
να ακολουθήσουµε µία κανονικότητα. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ... (δεν
ακούστηκε)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Να µην το ανοίξουµε τώρα όλο το ζή-
τηµα, αν θέλετε. Βλέπω υπάρχει µία διάθεση τέτοιας συζήτησης.

Είµαστε πιεσµένοι να την καταθέσουµε επειδή η προθεσµία
των µεταθέσεων τελειώνει τώρα και επειδή υπάρχει κίνδυνος, αν
δεν την καταθέσουµε ως τροπολογία, να µην προφτάσουν αυτοί
οι άνθρωποι να κάνουν αίτηση. Αυτός είναι ο λόγος και κανένας
άλλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός, για να απαντήσει στον κ. Θεοχαρόπουλο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Έχω την εικόνα ότι δεν θα κατατεθούν άλλες τροπολογίες.
Θα σας ενηµερώσουµε και σε λίγο µόλις ολοκληρωθούν οι το-
ποθετήσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων ποιες γίνονται
αποδεκτές και από τις βουλευτικές, που έχουν καταθέσει Βου-
λευτές απ’ όλες τις πτέρυγες και από τις υπουργικές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων

κ. Λαζαρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα για ένα νο-

µοσχέδιο που δηµιουργεί αξιόπιστους µηχανισµούς ελέγχου
στον τοµέα µεταφορών και εξασφαλίζει ισονοµία και δικαιοσύνη
ανάµεσα σε πολιτεία, ιδιώτες και πολίτες. Οι αλλαγές που γίνον-
ται αφορούν ένα νέο νοµοθετικό πλαίσιο ίδρυσης, δράσης και
λειτουργίας όλων των εταιρειών διαµεσολάβησης µεταφορικού
έργου, τις ρυθµίσεις για τα ταξί και τους αυτοκινητιστές, τις νέες
ρυθµίσεις για τη θεσµοθέτηση µηχανισµών ελέγχου στα εισαγό-
µενα οχήµατα και κυρίως τις ρυθµίσεις του νέου Κώδικα Οδικής
Κυκλοφορίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί θεµελιώδες µέληµα
της πολιτείας η φροντίδα και η προστασία των πολιτών που κι-
νούνται στο οδικό δίκτυο της πατρίδας µας και µε ικανοποίηση
ως µέλος της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής της Βουλής για την
Οδική Ασφάλεια παρατηρώ αρκετές από τις προτάσεις της επι-
τροπής µας να υποστηρίζονται, να θεσµοθετούνται και να δίδεται
εκπαιδευτική στόχευση στον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας και
όχι τυπικά εισπρακτική.

Η πολιτεία, λοιπόν, δηµιουργεί το απαιτητό πλαίσιο, τους θε-
σµούς, τις υποδοµές που θα σεβαστεί ο πολίτης και τροποποιεί
τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας και το πλαίσιο ποινών µε βάση
το πιο πάνω σκεπτικό. 

Παρατηρούµε, όσον αφορά τα πρόστιµα, τον επιχειρούµενο
µετριασµό των προστίµων παραβάσεων που αφορούν τον Κώ-
δικα Οδικής Κυκλοφορίας, έτσι ώστε να µπορούν οι πολίτες που
αδυνατούν να ανταποκρίνονται, κάτι το οποίο αποτελεί θέση της
ΕΛ.ΑΣ.. Όµως, προσοχή, η κατανάλωση αλκοόλ, η παραβίαση
του «STOP» και του κόκκινου σηµατοδότη, η συµµετοχή σε αγώ-
νες ή η ανορθόδοξη προσπέραση θα επιφέρουν τσουχτερά πρό-
στιµα στους παραβάτες οδηγούς, όπως ρητά και ορθώς προ-
βλέπεται.
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Προβλέπονται αλλαγές για τα εισαγόµενα µεταχειρισµένα αυ-
τοκίνητα για τα οποία θεσπίζονται µηχανισµοί ελέγχου µε στόχο
την καταπολέµηση των παράνοµων κυκλωµάτων.

Η ενίσχυση του νοµικού πλαισίου επιβάλλεται για την προστα-
σία του υγειούς ανταγωνισµού και για την εύρυθµη λειτουργία
της συγκεκριµένης αγοράς µε κανόνες για όλους ενώ θα επιβάλ-
λονται κυρώσεις και για παραβάσεις ή ψευδείς δηλώσεις σε κα-
τασκευαστές ή αντιπροσώπους.

Περνώντας τώρα στις ρυθµίσεις για τις δηµόσιες επιβατικές
µεταφορές η ενίσχυση του πλαισίου για την προστασία του υγει-
ούς ανταγωνισµού και της εύρυθµης λειτουργίας της συγκεκρι-
µένης αγοράς κρίνεται αναγκαία καθώς για πρώτη φορά θα
αποσαφηνιστεί το πεδίο δράσης των ξένων εταιρειών που κατέ-
χουν δικαίωµα και παρέχουν µεταφορικό έργο χωρίς να εδρεύ-
ουν στην Ελλάδα και χωρίς να έχουν ουσιαστική και φορολογική
σχέση µε τον τόπο στον οποίο παρέχουν τις υπηρεσίες. 

Η νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία δηλώνει κάτι σηµαντικό: µια
διαφορετική προσέγγιση στον κλάδο των δηµόσιων µεταφορών
καθώς για πρώτη φορά αντιµετωπίζεται ως ένα αναπτυξιακός
κλάδος αυτός των δηµόσιων µεταφορών και αυτό γιατί κάποιοι
άρχισαν να επηρεάζουν µέσω άµεσων ή έµµεσων εκπτώσεων την
εύρυθµη λειτουργία του αλλάζοντας τους όρους της αγοράς.

Εισάγονται επιτέλους κανόνες για τους επαγγελµατίες αυτο-
κινητιστές και για λοιπές δραστηριότητες, όπως αστικές µετα-
φορές µέσω του διαδικτύου ή µέσω ενός τηλεφωνικού κέντρου,
που δεν προβλέπονταν σχετικά. Υπάρχει η πρόβλεψη να δηµι-
ουργηθεί ψηφιακό µητρώο οδικών µεταφορών στο οποίο θα κα-
ταγράφονται ψηφιακά ανά επιχείρηση τα οχήµατα, οι οδηγοί, οι
σχέσεις εργασίας κ.λπ., τη στιγµή που σήµερα, για να γίνουν οι
έλεγχοι αυτοί στις µεταφορικές εταιρείες, απαιτούνται µεικτά
κλιµάκια από τρεις υπηρεσίες, χωρίς να υπάρχει η απαιτούµενη
αποτελεσµατικότητα. Πλέον, από τις εταιρείες που παρέχουν
υπηρεσία ηλεκτρονικής ή τηλεφωνικής διαµεσολάβησης για τη
µεταφορά επιβατών θα απαιτείται άδεια και συγκεκριµένο µον-
τέλο συνεργασίας µε τους οδηγούς, προδιαγραφές, δηλαδή,
που θα πρέπει να πληρούνται για να µην επηρεάζεται το κρίσιµο
έργο της µεταφοράς.

Το σχέδιο νόµου προβλέπει και βαρύτατα πρόστιµα µεταξύ
των οποίων στον οδηγό αυτοκινήτου που συµβάλλεται µε φορέα
διαµεσολάβησης και στερείται ειδικής άδειας κυκλοφορίας επι-
βάλλεται αφαίρεση της άδειας οδήγησης έως δύο χρόνια, ενώ
στον εκµισθωτή του ιδιωτικού οχήµατος, που εκτελεί παρανόµως
έργο, σε συνεργασία µε φορέα διαµεσολάβησης, επιβάλλεται δι-
οικητικό πρόστιµο, ανερχόµενο σε 5.000 ευρώ ανά όχηµα. Σε πε-
ρίπτωση υποτροπής, το ποσό διπλασιάζεται. Σε περίπτωση
λειτουργίας φορέα διαµεσολάβησης χωρίς την άδεια, παρ’ ότι
όφειλε να αδειοδοτηθεί, επιβάλλεται πρόστιµο 50.000 ευρώ και
απαγορεύεται για διάστηµα δύο ετών να ιδρύσει και να λειτουρ-
γήσει άλλον φορέα διαµεσολάβησης. Είναι µεγάλης σηµασίας οι
ρυθµίσεις αυτές. 

Και οι λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου, όµως, εισάγουν εξί-
σου σηµαντικές ρυθµίσεις. Βλέπουµε και την πρόβλεψη στο βα-
σικό ή κύριο οδικό δίκτυο των πρωτευουσών των περιφερειακών
ενοτήτων, οι δήµοι να υποχρεούνται να καθορίσουν θέσεις στά-
σης και στάθµευσης –πιάτσες- και αποβίβασης και επιβίβασης
για τα ΕΔΧ ταξί εντός δεκαοκτώ µηνών, ρύθµιση που θα βελτιώ-
σει τις αστικές συνθήκες κυκλοφορίας µέσω της αποσυµφόρη-
σης των δηµόσιων οδικών αρτηριών από παράνοµες σταθµεύ-
σεις, ενώ και οι σχετικοί έλεγχοι θα διενεργούνται στους επαγ-
γελµατίες µε εύρυθµο τρόπο, γρήγορα και µε ασφάλεια. 

Παράλληλα, στις αλλαγές του νοµοσχεδίου περιλαµβάνεται
και η µείωση του χρονικού διαστήµατος ακινησίας ενός οχήµα-
τος πριν την καταστροφή των πινακίδων κυκλοφορίας του, η
οποία πλέον ορίζεται σε δεκαοκτώ µήνες, αντί για δύο χρόνια.
Εξίσου σηµαντική είναι η απόφαση να αναπτυχθεί ηλεκτρονικό
πληροφοριακό σύστηµα παρακολούθησης και εποπτείας των
ΚΤΕΟ, καθώς και η δυνατότητα που δίδεται στα δηµόσια ΚΤΕΟ
να µπορούν να αναπροσαρµόσουν τις τιµές τους για καλύτερο
ανταγωνισµό µε τα ιδιωτικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες επιση-
µαίνουµε τη σηµασία των εισερχόµενων διατάξεων, την προσπά-

θεια να εκσυγχρονιστεί το πλαίσιο ελέγχου µε νέες τεχνολογίες
και πλατφόρµες που θα υποστηρίζουν τον πολίτη και θα εξασφα-
λίζουν ισοµερώς τα συµφέροντα δηµοσίου και ιδιωτών. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να πω δυο κουβέντες για τις τροπολο-
γίες που κατέθεσα. Ξεκινάω από την τροπολογία που αφορά την
κατάργηση εδαφίων του ν.3897/2010, όπως ισχύει και τροποποι-
ήθηκε µε το άρθρο 25 του ν.4439/2016. 

Το αναφερόµενο στα καταργούµενα εδάφια σύστηµα µανδά-
λωσης «Interlock» είναι ένα µη δοκιµασµένο ως προς την αξιοπι-
στία του σύστηµα, το οποίο δεν λειτουργεί σε καµµία ευρωπαϊκή
χώρα, καθώς δεν υπάρχει αντίστοιχη νοµοθετική διάταξη που να
επιβάλλει κάτι τέτοιο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Με την παρούσα τροπολογία προτείνεται η αντικατάσταση της
παραπάνω περιγραφόµενης µηχανολογικής διάταξης µε την το-
ποθέτηση ανιχνευτή υδρογονανθράκων στην περιοχή που βρί-
σκεται η ανάκτηση των ατµών από τις εξαερώσεις των δεξα-
µενών, ο οποίος προστατεύει επαρκώς, καθώς ειδοποιεί για την
ύπαρξη ατµών υδρογονανθράκων και διακόπτει την τροφοδοσία
ηλεκτρικής ισχύος στο πρατήριο.

Όσον αφορά τη µε γενικό αριθµό 1516 και ειδικό αριθµό 14
τροπολογία, θέλω να πω ότι µε την προτεινόµενη προσθήκη δι-
ευκρινίζεται τι νοείται µε τον όρο «πρατήριο σε ισόγειο κτηρίων
µε ορόφους», ώστε να υπάρξει µια δίκαιη και λογική εφαρµογή
των επιπλέον µέτρων που πρέπει να λάβουν αυτά τα πρατήρια.
Αυτή η διευκρίνιση είναι απαραίτητη, καθώς σε άλλη περίπτωση
θα θεωρούνταν πρατήρια σε ισόγεια κτηρίων µε ορόφους αυτά
που απλώς και µόνο το κατάστηµα του πρατηρίου βρίσκεται
κάτω από οικοδοµή ακόµη και ενός ορόφου, ενώ οι αντλίες, οι
δεξαµενές και οι εξαερώσεις µπορεί να απέχουν από το κτήριο
σε απόσταση ακόµη και δεκάδων µέτρων. Συνεπώς, αυτό που
πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν είναι τα χαρακτηριστικά σηµεία του
πρατηρίου, αντλίες, δεξαµενές, εξαερώσεις και όχι το κατά-
στηµα-αίθουσα πώλησης του πρατηρίου, το οποίο λειτουργεί και
ως µίνι µάρκετ.

Αναφορικά µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1514 και ειδικό
12, που αφορά τους εργαζόµενους στην ΕΥΑΘ, θέλω να πω ότι
η νοµική κατάσταση που υφίστατο από τις 27 Απριλίου 2012 έως
και την 1η Ιανουαρίου 2018, ηµεροµηνία επιστροφής στο ελλη-
νικό δηµόσιο του ποσοστού 51% του µετοχικού κεφαλαίου, δη-
µιούργησε ασάφεια και σύγχυση για το εφαρµοστέο εργασιακό
δίκαιο, ιδίως ως προς τις συµβάσεις εργασίας ορισµένου χρόνου
ή έργου, που συνήφθησαν µεταξύ της «ΕΥΑΘ Α.Ε.» ή θυγατρικών
εταιρειών αυτής και εργαζοµένων κατά το εν λόγω χρονικό διά-
στηµα, µε αποτέλεσµα πεπλανηµένα να εφαρµοσθεί η κείµενη
για τις δηµόσιες επιχειρήσεις νοµοθεσία µε τους τιθέµενους από
το π.δ.164/2004 και το άρθρο 103 του Συντάγµατος περιορι-
σµούς, αντί του κοινού εργατικού δικαίου και των σχετικών ρυθ-
µίσεων του π.δ.81/2003. Με την παρούσα νοµοθετική ρύθµιση
επιχειρείται αφ’ ενός µεν να αρθούν η ασάφεια και η σύγχυση
για το εφαρµοστέο εργατικό δίκαιο κατά την προρρηθείσα χρο-
νική περίοδο, αφ’ ετέρου δε να θεραπευτεί η πλάνη περί του νο-
µοθετικού πλαισίου, αλλά και να µην αποστερηθεί η εταιρεία
έµπειρο προσωπικό που είχε προσληφθεί µε συµβάσεις ιδιωτικού
δικαίου και προφανώς καλύπτει πάγιες και διαρκείς ανάγκες,
σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία.

Τέλος, µε τη µε γενικό αριθµό 1517 και ειδικό αριθµό 15 τρο-
πολογία προτείνεται η πρόβλεψη µονοµελούς κρατικού ιατρικού
οργάνου, που να διαθέτει τα εχέγγυα της επιστηµονικής κατάρ-
τισης και αυθεντικής κρίσης περί της υγείας των οδηγών και να
επιλύει το ζήτηµα αποτελεσµατικά, άµεσα και χωρίς δαπανηρές
διαδικασίες. Αυτό θα έχει ως αποτέλεσµα την καλύτερη διαχεί-
ριση και αξιοποίηση του υπάρχοντος εργατικού δυναµικού και
των ειδικών επιτροπών, την εντεύθεν εξοικονόµηση πόρων και
την εν γένει αναβάθµιση του συγκοινωνιακού έργου. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες στηρίζουµε, σαφώς, το νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Λαζαρίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
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της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 11ο Γυµνάσιο Ιωαννίνων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ενηµερώσω το Σώµα –
νοµίζω ότι έχει γίνει γνωστό σε όλους- ότι έχει κατατεθεί αίτηση
ονοµαστικής ψηφοφορίας. Ζητώ για λίγο την προσοχή σας. Ο
αξιότιµος Πρόεδρος κ. Βούτσης στη Διάσκεψη των Προέδρων
πρότεινε κατά τις 19.00’, ει δυνατόν, να έχουµε τελειώσει τις οµι-
λίες, έτσι ώστε να ξεκινήσει η ονοµαστική ψηφοφορία. Με τον
κατάλογο των οµιλητών που έχουµε στα χέρια µας και τους χρό-
νους όπως προβλέπονται από τον Κανονισµό, ένας απλός υπο-
λογισµός φέρνει τη λήξη των οµιλητών, εάν τηρηθούν όλοι οι
χρόνοι, τα επτά λεπτά και ο αντίστοιχος χρόνος των Υπουργών,
γύρω στις 21.00’, κάτι το οποίο…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ένα λεπτό, κύριε
Κεγκέρογλου. Βιάζεστε εκεί στην Κρήτη, λίγο.

Αυτό σηµαίνει ότι ξεφεύγουµε σχεδόν για ένα δίωρο από την
ώρα που είχε συµφωνηθεί στη Διάσκεψη των Προέδρων. Εγώ
προτείνω στις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, αν θέλετε να γίνει µια
συνεννόηση, έτσι ώστε να διευκολύνουµε το Προεδρείο και τους
οµιλητές, για να έχουµε το συντοµότερο δυνατόν τη λήξη της
συνεδρίασης και να πάµε στην ονοµαστική ψηφοφορία. Δεν
παίρνουµε θέση. Συνεννοηθείτε, αν θέλετε να γίνει κάτι νωρίτερα
και αν µπορούµε να το κάνουµε νωρίτερα, είτε να µειωθούν οι
χρόνοι ή κάτι άλλο. Είµαστε στη διάθεσή µας να το ανακοινώ-
σουµε στο Σώµα. Εάν δεν συµφωνηθεί κάτι, θα µείνουµε στη δια-
δικασία ως έχει.

Κύριε Κεγκέρογλου, ορίστε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η Διάσκεψη των Προέδρων είπε

ότι αυτή είναι η σκέψη, η πρόταση. Για να πραγµατοποιηθεί αυτό,
πρέπει να παρθεί η απόφαση από την Ολοµέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Γι’ αυτό το αναφέρω.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Και, µάλιστα, όταν µαθαίνουµε

ότι την ονοµαστική ψηφοφορία την αιτείται η Πλειοψηφία, την
ώρα που δεν χρήζει τέτοια ανάγκη και µε δεδοµένο ότι σήµερα
υπάρχει µια «χαλαρότητα», εµείς προτείναµε να έλθει η όποια
ονοµαστική ψηφοφορία τη Δευτέρα ή την Τρίτη, που λειτουργεί
η Ολοµέλεια. Δεν είναι λοιπόν απόφαση. Είναι κάτι που θα ληφθεί
από την Αίθουσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Να µην παρεξηγη-
θούµε. Είναι πρόταση. Και περιµένουµε µέχρι το τέλος και των
εισηγητών ή των οµιλητών να βρούµε µια λύση.

Κύριε Γεωργιάδη, συγγνώµη για την καθυστέρηση.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης, ειδικός αγορητής από την Έ-

νωση Κεντρώων.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεκαεννέα σελίδες, επτά σελίδες, κύριε Υπουργέ. Εντάξει, ας

το περιορίσουµε λίγο. Μια νοµοτεχνική βελτίωση δύο σελίδων,
σχέδια νόµου σε σχέδια νόµου. Ας τα λύσουµε κατά τη διάρκεια
των επιτροπών, να µπορούµε να τα συζητάµε, παρά να ερχόµα-
στε εδώ και πέρα από τις συζητήσεις να µην µπορούµε να τα
σχολιάσουµε καν. Θεωρώ ότι κι εσείς θα θέλετε να γίνεται αυτό,
αλλά καλό είναι να κάνουµε µια προσπάθεια όλοι να φύγουµε
από αυτή τη διαδικασία, που δεν οφείλεται µόνο στη δική σας
Κυβέρνηση. Όλες οι κυβερνήσεις το ίδιο κάνουν. Ας κάνουµε µια
αλλαγή κάποια στιγµή να µην έχουµε αυτή την απαξίωση του κοι-
νοβουλευτικού έργου, κάθε φορά µε τροπολογίες επί τροπολο-
γιών, ολόκληρα σχέδια νόµου, µέσα στην ουσιαστική συζήτηση
η οποία γίνεται.

Αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές, η Ένωση Κεντρώων διαχρο-
νικά και σταθερά ενδιαφέρεται για το συµφέρον όλων των πολι-
τών. Δεν κάνει καµµία διάκριση ανάµεσα σε κανέναν πολίτη ούτε
µεροληπτεί υπέρ µιας κοινωνικής οµάδας, υπέρ ενός οργανωµέ-
νου ή µη οργανωµένου συµφέροντος. Αυτό που µας ενδιαφέρει
είναι πάνω από όλα η χώρα να πηγαίνει καλά σαν σύνολο και ο

κάθε πολίτης χωριστά.
Τις τελευταίες µέρες παρακολουθήσαµε για άλλη µια φορά

ένα θέατρο παραλόγου στις κυβερνητικές πρακτικές. Αυθαίρετα
και επιπόλαια συµπεράσµατα, έλλειψη γνώσης και τεχνογνωσίας,
µεροληπτική διάθεση εκ µέρους Υπουργών και Βουλευτών. Όλα
αυτά οδήγησαν τον κόσµο που παρακολουθούσε τις συνεδριά-
σεις, για άλλη µια φορά να αναθεµατίζει τον τρόπο και τη λει-
τουργία της σύγχρονης πολιτικής στην Ελλάδα.

Σήµερα µιλάµε για θέµατα τα οποία έχουν λυθεί προ πολλού
και πριν από πολύ καιρό, µήνες, χρόνια, σε όλες ή στις περισσό-
τερες σύγχρονες δυτικές χώρες. Τόσο ο ρυθµιστικός ρόλος του
κράτους όσο και η ευελιξία στις επενδύσεις των ιδιωτών λειτουρ-
γούν οµαλά, µε σκοπό την ανάπτυξη και την οικονοµία της χώ-
ρας. Στη δική µας χώρα συµβαίνει τελείως το αντίθετο. Από τη
µια πλευρά έχουµε τους οδηγούς ταξί, που υποφέρουν βλέπον-
τας το µεροκάµατό τους να µη φθάνει ούτε για τις στοιχειώδεις
ανάγκες της οικογένειάς τους και από την άλλη έχουµε νέες κερ-
δοφόρες εταιρείες να αντιµετωπίζονται εξ ορισµού ως παραβά-
τες και εγκληµατίες και να ανακρίνονται ως κακούργοι από την
ιερά εξέταση. Οι εξελίξεις και γενικότερα οι ελληνικές κυβερνή-
σεις των τελευταίων ετών, αλλά και η σηµερινή Κυβέρνηση,
έχουν αποτύχει να πετύχουν κάτι καλό γι’ αυτή τη χώρα, τόσο
στον ιδιωτικό τοµέα όσο και στον δηµόσιο. 

Ένας συνδυασµός διαχειριστικής ανεπάρκειας και ιδεοληψίας
καταστρέφει µέρα µε τη µέρα ολοένα και περισσότερο την κοι-
νωνία µας. 

Κατ’ αρχάς συµπάσχουµε µε τους οδηγούς ταξί. Η µείωση του
εισοδήµατος των πολιτών έχει σαν συνέπεια να θεωρείται πλέον
το ταξί πολυτέλεια. Ξέρουµε και βλέπουµε οδηγούς να περιµέ-
νουν στις πιάτσες νύχτες ολόκληρες για να βγάλουν ένα µερο-
κάµατο των 10 και των 20 ευρώ. 

Αιτία, όµως, αυτού του φαινοµένου δεν είναι η µία οποιαδή-
ποτε ηλεκτρονική πλατφόρµα, η οποία µάλιστα διαφηµίζει και τις
ίδιες υπηρεσίες και βοηθάει και στην αύξηση του µεροκάµατου
των ταξιτζήδων. Αυτά πρέπει να τα ξεκαθαρίσουµε, να τα λέµε
όλα. Αν η κοινότητα των ταξιτζήδων αγκαλιάσει τις νέες τεχνο-
λογίες, αυτό θα είναι και προς δική τους βοήθεια και η οποιαδή-
ποτε ηλεκτρονική πλατφόρµα που λειτουργεί ως διαµεσολα-
βητής µεταξύ του ταξί και του πελάτη δεν προσφέρει η ίδια υπη-
ρεσίες µεταφοράς, οπότε δεν έχει και τίποτα να φοβάται όλη η
κοινότητα και ο κλάδος των οδηγών ταξί. 

Από την άλλη, δεν µπορούµε να έχουµε την οποιαδήποτε ιδιω-
τική εταιρεία να αποτελεί µονοπώλιο. Για παράδειγµα, µπορεί
αύριο ο κ. Λυµπερόπουλος να ιδρύσει µια ανάλογη εταιρεία ιδιο-
κτησίας του Συνδικάτου Αυτοκινητιστών Αττικής. Μάλιστα, µπο-
ρεί κάλλιστα να χρησιµοποιήσει τις νέες τεχνολογίες και να
ξεπεράσει και σε δηµοφιλία και σε κέρδη όλες τις υπάρχουσες
ηλεκτρονικές πλατφόρµες. Δεν εµποδίζει κανέναν µε το να µπει
µέσα στον υγιή ανταγωνισµό και να ιδρύσει µια κερδοφόρα εται-
ρεία. Οι νέες τεχνολογίες δεν αποτελούν µονοπώλιο κανενός κ.
Δρανδάκη ή οποιουδήποτε επιχειρηµατία.

Βεβαίως, αν οποιαδήποτε ιδιωτική εταιρεία διαπιστωθεί ότι πα-
ραβιάζει την εθνική ή κοινοτική νοµοθεσία, οφείλει να συµµορ-
φωθεί και να της επιβληθούν οι προβλεπόµενες κυρώσεις. Ιδού
η Ρόδος, κυρίες και κύριοι, ιδού και το πήδηµα, που λέει και η
λαϊκή ρήση. Αν παρανοµεί η «Beat» και η κάθε «Beat», τι περιµέ-
νετε; 

Αν µια εταιρεία παρανοµεί, κύριοι της Κυβέρνησης, στέλνετε
τις αρµόδιες ελεγκτικές αρχές και επιβάλλουν κυρώσεις. Προς
τι να κάνουµε ένα σόου εδώ στη Βουλή και να εκτίθεστε µάλιστα
κι εσείς, αλλά και όλα τα στελέχη της συγκυβέρνησης ως µαθη-
τευόµενοι µάγοι, αγνοώντας το πώς λειτουργούν τα διατραπε-
ζικά συστήµατα και η σύγχρονη διακρατική φορολογική νοµο-
θεσία; 

Οφείλει ο κύριος -και ο κάθε κύριος- Δρανδάκης να εκδώσει
παραστατικό και δεν έκοψε; Παραβίασε τα capital controls; Φο-
ροδιαφεύγει; Κυνηγήστε τον. Αυτά είναι πράγµατα που αποδει-
κνύονται εν ριπή οφθαλµού µε τα σύγχρονα µέσα και εργαλεία
που έχετε στα χέρια σας. 

Κι εγώ απλά µπήκα στο ΓΕΜΗ και είδα αν υπάρχει ίδρυση στην
Ελλάδα της εταιρείας «TAXIBEAT». Μάλιστα, από το 2011 υπάρ-
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χει στην Ελλάδα µε επωνυµία «TAXIBEAT», µε νοµική µορφή
Ε.Π.Ε.. Το καταθέτω στα Πρακτικά για την περίπτωση που δεν
έχει µπει να το αναζητήσει κάποιος.

(Στο σηµείο αυτό ο Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος
Γεωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το αν παρανοµεί και πώς παρανοµεί, οφείλετε εσείς να µας
εξηγήσετε εάν λειτουργεί σωστά ή όχι µε το νοµικό και θεσµικό
πλαίσιο της χώρας µας. 

Οπότε, ας αφήσουµε τους ειδικούς των αρµόδιων ελεγκτικών
αρχών να ασχοληθούν και ας µην προσπαθήσετε να ψαρέψετε
πελάτες στην άλφα ή στη βήτα συντεχνία, µετατρέποντας τη
Βουλή σε κακό µεσηµεριανό ριάλιτι σόου. Δεν είναι θέµα άποψης
του Υπουργού αν ο άλφα ή ο βήτα πολίτης παρανοµεί ή όχι. Η
παρανοµία και η νοµιµότητα κρίνονται στην πράξη µε αποδείξεις
από αρµόδιους ειδικούς και αρµόδιες νοµικές αρχές. 

Αν έχετε διαπιστώσει αποδεδειγµένες παραβάσεις, φέρτε τες
να τις δούµε. Όλα στο φως τα θέλουµε. Και όλα τα άλλα, κυρίες
και κύριοι, είναι απλά παιχνίδια εντυπώσεων για το πελατειακό
σας κοινό.

Επίσης, µε αφορµή την προκείµενη συζήτηση, ήρθε στο προ-
σκήνιο και το θέµα των τερµατικών πληρωµής POS στα ταξί. Η
Ελλάδα δεν έχει επιβάλει τα τερµατικά αυτά ως όφειλε, βάσει
της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας, στα ταξί. Ο κλάδος των ταξιτζήδων
υποστηρίζει ότι αρκετοί αυτοκινητιστές χρωστάνε σε δηµόσιο και
τράπεζες κι αυτό δεν µου κάνει καθόλου εντύπωση στο σηµείο
που έχετε φτάσει αυτή τη στιγµή την ελληνική κοινωνία, που πε-
ρισσότεροι από τους µισούς πολίτες χρωστάνε. 

Οπότε δικαίως κάνουν τα παράπονά τους ότι χρωστάνε και δεν
µπορούν να εναρµονιστούν και υπάρχουν και διάφορα εµπόδια
από τα τραπεζικά ιδρύµατα στο να δεχθούν να εγκαταστήσουν
τα POS, ώστε να δέχονται και οι ταξιτζήδες το πλαστικό χρήµα.

Τέτοια εµπόδια µπορεί να είναι η άρνηση εκ µέρους της τρά-
πεζας, οι κατασχέσεις εισερχόµενων χρηµάτων, γιατί καταλαβαί-
νουµε ότι δεν µπορούν να βγαίνουν για το µεροκάµατο, να
εισπράττετε από το πλαστικό χρήµα µέσω του POS τα χρήµατα
και να µην τα παίρνουν στην τσέπη τους, αλλά να τους κατάσχον-
ται, οπότε στο σπίτι να µην µπορούν να πάνε ούτε ψωµί. 

Από την άλλη, όµως, ως Ένωση Κεντρώων πιστεύουµε ότι οι
πολίτες οφείλουν να είναι ίσης αντιµετώπισης. Η ισονοµία είναι
βασικό προτέρηµα σε µια δηµοκρατία. Όταν, λοιπόν, οι άλλοι
επαγγελµατίες του ιδιωτικού τοµέα υποχρεούνται να έχουν POS,
δεν δικαιούται κανένας να εξαιρεθεί από αυτόν τον κανόνα. Και
άλλοι χρωστάνε και άλλοι έχουν προβλήµατα µε τράπεζες και µε
δάνεια και µε οφειλές στο δηµόσιο. Ωστόσο, όµως, υπάρχουν
πάρα πολλές λύσεις και είναι απλές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Για παράδειγµα, οι οδηγοί των ταξί που βρίσκονται στις µαύ-
ρες λίστες των τραπεζών ή του δηµοσίου µπορούν να αποκτή-
σουν ένα POS και να δέχονται πλαστικό χρήµα από εταιρείες
διαµεσολάβησης που υπάρχουν στην ελληνική αγορά. Δεν χρει-
άζεται να αναφέρω καµµία για να µη θεωρηθεί και διαφήµιση. Τα
χρήµατά τους απλά θα πηγαίνουν σε ένα ηλεκτρονικό πορτοφόλι
και θα τα κάνουν οι ιδιοκτήτες ό,τι θέλουν. Και παντελώς νόµιµη
διαδικασία είναι και ακατάσχετα θα είναι τα χρήµατα και τα τρα-
πεζικά συστήµατα δεν θα εµπλέκονται και διευκόλυνση των πο-
λιτών θα υπάρχει σε οικονοµικό επίπεδο. Η µόνη διαφορά είναι,
για παράδειγµα, αντί για το 1% που µπορεί να κρατάει η τράπεζα,
εδώ να υπάρχει µία προµήθεια του ύψους του 2% και δεν είµαι
ακριβής, δεν θέλω να πω ακριβώς τι µπορεί να είναι. Πάντως, η
διαφορά της συνδροµής είναι πάρα πολύ µικρή σε σχέση µε τα
οφέλη που µπορεί να υπάρχουν.

Όπου υπάρχει πρόβληµα, αγαπητοί και αγαπητές, υπάρχει και
λύση. Θέληση αρκεί να υπάρχει. Το να καταργούµε τις νέες τε-
χνολογίες και να πολεµάµε οποιαδήποτε επένδυση που έρχεται
στη χώρα, είτε από άγνοια είτε από πελατειακή αντίληψη, είναι
το χειρότερο που µπορούµε να κάνουµε ως χώρα.

Στο παρόν νοµοσχέδιο, ωστόσο, παρατηρούµε επίσης διά-
φορα άλλα σηµεία που χρήζουν προσοχής.

Βλέπουµε στο άρθρο 14 στη παράγραφο 5 να αναστέλλεται η
υποχρεωτική αντικατάσταση των παλαιών οχηµάτων ταξί για
άλλα τρία χρόνια µέχρι το τέλος του 2.020 χωρίς κανέναν αστε-
ρίσκο. Θα µπορούσαν να υπάρχουν πάρα πολύ αυστηρά κριτή-
ρια συντήρησης. Δεν µπορεί να ισχύει απλά για όλους χωρίς
καµµία αξιολόγηση, επειδή µπορεί να έχουν έναν γνωστό µέσα
σε ένα ΚΤΕΟ, να µπορούν να παίρνουν ανανέωση. Δεν καταλα-
βαίνω πραγµατικά το σκεπτικό σας ως προς αυτό. Δεν υπάρχει
καµµιά λογική, η οποία να ωφελεί το κοινωνικό σύνολο, τόσο το
περιβάλλον όσο και την ασφάλεια των επιβατών και των πεζών,
που µπορεί να βρίσκεται σε κίνδυνο. Αντί να βάζετε σε κίνδυνο
όλα αυτά, θα µπορούσατε να βρείτε έναν τρόπο ευνοϊκής χρη-
µατοδότησης για τις παραπάνω περιπτώσεις ανανέωσης του
στόλου.

Στο άρθρο 31 βλέπουµε ότι απαγορεύετε τις «γουρούνες» και
αναφέροµαι στα τετράκυκλα µηχανάκια, για τα οποία έγινε και η
σχετική αναφορά από τον Υπουργό. Πρόκειται για µια επιπόλαιη
και αψυχολόγητη κίνηση, κατά τη γνώµη µας, η οποία θα έχει ιδι-
αίτερα αρνητικές επιπτώσεις κατά την περίοδο του τουρισµού.

Στο άρθρο 40 προβλέπετε τη δηµιουργία τουριστικού γρα-
φείου από τον ΟΑΣΑ και στο άρθρο 44 αντίστοιχο δικαίωµα ίδρυ-
σης τουριστικού γραφείου από τον ΟΣΥ. 

Πάλι ευκαιρίες για ρουσφέτια, κυρίες και κύριοι; Δηλαδή πάλι
ψάχνετε αφορµές για διορισµούς και να µεγαλώσετε το πελατει-
ακό σας κράτος; Θέλετε να το παίξετε επιχειρηµατίες και κου-
βαρντάδες στις πλάτες του φορολογούµενου, τη στιγµή που
έχετε καταντήσει ελλειµµατικές όλες τις εταιρείες του δηµοσίου;
Τι δουλειά έχει το κράτος να προσφέρει υπηρεσίες τουρισµού;
Θα φτιάξετε και δηµόσιες ταβέρνες, δηµόσια ξενοδοχεία, δηµό-
σια ζαχαροπλαστεία; Να καταλάβουµε, δηλαδή, που το πάτε,
γιατί από εσάς τα περιµένουµε όλα.

Επίσης στο άρθρο 65 τα όρια ηλικίας των εβδοµήντα τεσσά-
ρων ετών για υποχρέωση οδηγών ανά τρία έτη σε δοκιµασία και
ογδόντα ετών για δοκιµασία ανά δύο έτη είναι πάρα πολύ υψηλά,
κύριε Υπουργέ, αν λάβουµε υπ’ όψιν τα στατιστικά στοιχεία, όπου
βλέπουµε αυξηµένη συχνότητα ατυχηµάτων και δυστυχηµάτων
µε οδηγούς ηλικίας άνω των πενήντα πέντε ετών. 

Έσείς λέτε ότι ένας άνθρωπος µεγαλύτερος κατά είκοσι πέντε
έτη, θα πηγαίνει κάθε δύο έτη και όχι κάθε έτος να δίνει εξετά-
σεις. Προτείνουµε αντίστοιχα τα εξήντα επτά έτη ως όριο για
υποχρέωση δοκιµασίας ανά δύο έτη και τα εβδοµήντα πέντε έτη
ως όριο για υποχρέωση δοκιµασίας ανά έτος. 

Υπάρχουν, βέβαια, και τα θετικά και οφείλω να τα αναφέρω.
Το άρθρο 16, το οποίο επιδεικνύει ιδιαίτερη µέριµνα για τους αν-
θρώπους µε αναπηρίες και τα άρθρα 23 µέχρι 27, όπου ρυθµί-
ζονται θέµατα σχετικά µε τη διευκόλυνση της χρήσης ποδηλάτου
σε αστικές µεταφορές. 

Μακάρι, πραγµατικά, να καταφέρουµε να κάνουµε τη χώρα
µας προσβάσιµη για τους χρήστες ποδηλάτων. Χρειάζονται, βέ-
βαια, και ποδηλατόδροµοι και δεν αρκούν µόνο οι ρυθµίσεις στα
µέσα µεταφοράς, αλλά αυτό είναι µία άλλη κουβέντα και µπο-
ρούµε να το συζητήσουµε εκτενέστερα. 

Τέλος τα άρθρα 29 και 30, τα οποία προβλέπουν κυρώσεις για
συγκεκριµένες περιπτώσεις αντικοινωνικής οδικής συµπεριφο-
ράς, καθώς και ο ορισµός στα εβδοµήντα χιλιόµετρα του κατώ-
τατου ορίου ταχύτητας σε αυτοκινητόδροµους και οδούς τα-
χείας κυκλοφορίας µας βρίσκει θετικούς. 

Για άλλη µία φορά προβλέπεται –και θα το τονίσω, κύριε
Υπουργέ- πολύ µεγάλος αριθµός υπουργικών αποφάσεων. Είναι
εβδοµήντα εννέα, παρακαλώ, στο σύνολο, εάν έχω απαριθµήσει
σωστά, µε πιθανότερο αποτέλεσµα, βέβαια, ποτέ να µην ολοκλη-
ρωθεί η πλήρης εφαρµογή του νόµου. 

Μάλιστα θέλετε να επαναφέρετε –το λέω ξανά καθαρά- στα
µεικτά κλιµάκια ελέγχου για την τήρηση διατάξεων του νόµου τη
συµµετοχή ενός συνδικαλιστή. Αυτό υπήρχε παλαιότερα. Εµείς
δεν βρίσκουµε κανέναν λόγο εµπλοκής για τους ελέγχους κά-
ποιου από τον συνδικαλιστικό κλάδο, που δεν έχει καµµία δου-
λειά να κόβει πρόστιµα. Μπορεί να περιοριστεί στη συµµετοχή
στα πειθαρχικά συµβούλια και να λέει τη γνώµη του. 

Δεν µπορεί να βγαίνει έξω και να κάνει παρατήρηση κανένας
συνδικαλιστής, όπως επίσης δεν γίνεται και στους ελέγχους, µαζί
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µε τον αστυνοµικό να κόβει κλήσεις κάποιος από κάποιον συνδι-
καλιστικό κλάδο. Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. Το θεωρούµε
λάθος αυτό που πάτε να κάνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του Θ’ Αντιπροέδρου της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω σε ένα λεπτό περίπου. Ευχα-
ριστώ για την ανοχή σας. Η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους είναι ατελής, δεδοµένου ότι γίνεται αναφορά σε είκοσι
δύο ενδεχόµενες αυξήσεις δαπανών ή απώλειες εσόδων καθώς
και σε δέκα ενδεχόµενες αυξήσεις εσόδων, χωρίς να καταγρά-
φεται η παραµικρή προσπάθεια ποσοτικοποίησης ούτε να γίνεται
αναφορά για τον τρόπο κάλυψης των επιπλέον αυτών δαπανών,
όπως προβλέπεται ρητά από το άρθρο 75 του Συντάγµατος. 

Συµπερασµατικά σας έδειξα, αφ’ ενός τα τεράστια προβλή-
µατα που δηµιουργείτε στην κοινωνία, αφ’ ετέρου τα ελάχιστα
θετικά που πάτε να φέρετε µε το παρόν σχέδιο νόµου. 

Δεν αισθανόµαστε σε καµµία των περιπτώσεων ότι η τρέχουσα
Κυβέρνηση προσπαθεί για το κοινό καλό. Αντιθέτως αυτή τη
στιγµή µε αυτό το σχέδιο νόµου προσπαθεί να διαµελίσει την κοι-
νωνία σε καλούς και κακούς, σε θύµατα και θύτες. 

Αυτή η µεροληψία υπέρ της µίας ή της άλλης πλευράς είναι
ό,τι χειρότερο µπορεί να αντιµετωπίσει η χώρα µας αυτές τις κρί-
σιµες ώρες. Αποδεικνύεται για άλλη µία φορά η ανεπάρκειά σας
να κυβερνήσετε µε δικαιοσύνη και ισοπολιτεία και -θα σας το πω,
όπως το λέω πάντα- η Ένωση Κεντρώων θα βρίσκεται πάντα απέ-
ναντι σε τέτοιου είδους πρακτικές, οι οποίες επιδεικτικά υπονο-
µεύουν τη χώρα και τους πολίτες της. 

Για όλα τα παραπάνω που είναι και οι κυριότεροι λόγοι, θα ψη-
φίσουµε «παρών» στο εν λόγω νοµοσχέδιο. Δεν θέλω να κατα-
χραστώ περαιτέρω τον χρόνο. Αναλυτικά επί των τροπολογιών
και επί των άρθρων θα τοποθετηθεί και ο Κοινοβουλευτικός µας
Εκπρόσωπος. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για άλλη µία φορά για την ανοχή
σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Κεφα-

λογιάννη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, από τον Αντι-

πρόεδρο της Βουλής τον κ. Δηµήτριο Καµµένο ζητήθηκε προ-
ηγουµένως από τα κόµµατα, να τοποθετηθούν περί της προτά-
σεως για ονοµαστική ψηφοφορία. Μάλιστα µας µεταφέρθηκε η
άποψη του Προέδρου, του κ. Βούτση, ότι πρέπει να ολοκληρωθεί
η διαδικασία µέχρι τις 19.00’.

Εµείς, κατ’ αρχάς, παρατηρούµε το εξής: Είναι πρώτον πρω-
τόγνωρο, η κυβερνητική πλειοψηφία να ζητάει ονοµαστική ψη-
φοφορία, από τη στιγµή που είναι γνωστό ότι ψηφίζουµε διά των
εισηγητών, άρα νοµίζω τεκµαίρεται η κυβερνητική πλειοψηφία,
εκτός και αν υπάρχει κάποιο άλλο εσωτερικό πρόβληµα το οποίο
δεν γνωρίζουµε. 

Όµως επί της ουσίας της προτάσεως εµείς θα λέγαµε το εξής:
Συµφωνώ µε την πρόταση του κ. Κεγκέρογλου από πλευράς ΠΑ-
ΣΟΚ, να πάει η ψηφοφορία τη Δευτέρα και να έχουµε χρόνο σή-
µερα για το νοµοσχέδιο, διότι διαβάζω ότι έχουµε τριάντα οµι-
λητές. Αν όλοι τηρήσουν τους χρόνους τους και οι εισηγητές για
τις δευτερολογίες και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, νοµίζω
ότι θα χρειαστούµε πλέον των πέντε ωρών που ζητείται να ολο-
κληρωθεί η διαδικασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καταγράφεται. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Άρα αυτό που σας λέω, είναι

να ολοκληρωθεί κανονικά η διαδικασία σήµερα χωρίς πίεση χρό-
νου και να έρθουµε τη Δευτέρα εδώ πέρα για την ονοµαστική
ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Σπύρος Δανέλ-
λης, ειδικός αγορητής του Ποταµιού, έχει τον λόγο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα πολυ-

νοµοσχέδιο, που έρχεται να ρυθµίσει πληθώρα διαφορετικής
τάξης ζητηµάτων. 

Πρώτη παρατήρηση. Για την υλοποίηση ενός νόµου ενενήντα

τριών άρθρων χωρίς να ενσωµατώσουµε σε αυτόν τις τροπολο-
γίες, απαιτείται η έκδοση εβδοµήντα εννιά υπουργικών αποφά-
σεων. Βεβαίως για αρκετές από τις επιµέρους διατάξεις µπορεί
αυτό να είναι κατανοητό και απαραίτητο. Ωστόσο είναι γενικό-
τερα γνωστό, πως η αναγκαιότητα εκτεταµένης δευτερογενούς
νοµοθεσίας για την εφαρµογή ενός νόµου, συνήθως σηµαίνει τη
µη εφαρµογή του είτε µερικώς είτε ολικώς. 

Θα ήταν χρήσιµο, λοιπόν, τουλάχιστον, αν για ορισµένες από
αυτές τις περιπτώσεις ορίζατε ένα χρονοδιάγραµµα για την έκ-
δοση αυτών των αποφάσεων. Έτσι θα γινόταν υλοποιήσιµο το
νοµοσχέδιο σε αρκετές περιπτώσεις, όπου πιθανότατα να µείνει
σε αχρηστία. 

Η δεύτερη γενική µου παρατήρηση έχει να κάνει µε την αύ-
ξηση της γραφειοκρατίας, η οποία από µόνη της είναι λόγος ικα-
νός για δυσκολία εφαρµογής των διατάξεων. 

Και τρίτη παρατήρηση. Ένα νοµοσχέδιο που έχει να κάνει µε
πολλές και διαφορετικές οµάδες ενδιαφεροµένων –είτε εργαζο-
µένων είτε συντεχνιών είτε κοινωνίας- προσφέρεται κατ’ εξοχήν
για τη διαδικασία της δηµόσιας διαβούλευσης, που εδώ, δυστυ-
χώς, έλλειψε τελείως. Βεβαίως έγινε διαβούλευση µεταξύ ηµών
και των επιµέρους ενδιαφεροµένων, όµως δεν είχαµε την ολο-
κληρωµένη και τη σφαιρική διαβούλευση και τη συνολικότερη ει-
κόνα που θα ήταν χρήσιµη, έτσι όπως προβλέπεται και από το
«ΟpenGov.», που για κάθε λόγο έχουµε υποχρέωση να στηρί-
ζουµε. 

Ένας προσδοκώµενος δηµόσιος διάλογος, βοηθά πάντα στην
ορθή νοµοθέτηση. Βεβαίως είναι ορθή η αξιολόγηση από µέρους
πολλών, για επιµέρους προβλήµατα που αφορούν ίσως λιγότε-
ρους, αλλά οι ανοιχτοί ορίζοντες θεώρησης είναι πάντα χρήσιµοι. 

Ξεκινώ µε την αναγκαία ρύθµιση για τις υπηρεσίες διαµεσολά-
βησης µεταφοράς επιβατών, την «UBER» και την «TAXIBEAT»,
αλλά και κάποιες µικρότερες που περιλαµβάνονται στο νοµοσχέ-
διο. Η συζήτηση για αυτά τα δύο άρθρα έδωσε τον τόνο στη λει-
τουργία των επιτροπών και, βεβαίως, όπως είδαµε, αυτά τα δύο
άρθρα έρχονται και για ονοµαστική ψηφοφορία. 

Έχουµε να κάνουµε µε ένα νέο προϊόν στην αγορά. Με την
εξέλιξη της τεχνολογίας είναι προφανές ότι στην αγορά και σε
κάθε επιµέρους λειτουργία και έκφραση θα έχουµε αλλαγές. Η
φοβική αντιµετώπιση, προφανώς, δεν βοηθάει και η άµυνα χα-
ρακωµάτων, προφανώς, δεν λύνει προβλήµατα και δεν ρυθµίζει,
έτσι όπως έχουµε υποχρέωση να ρυθµίσουµε. 

Η νέα οικονοµία που έρχεται µπροστά µας –και δεν έρχεται
µονάχα στην παροχή υπηρεσιών που έχουµε στα ταξί, αλλά συ-
νολικότερα στο σύνολο της αγοράς- δηµιουργεί νέες πραγµατι-
κότητες. Πρέπει αφ’ ενός να εντάξουµε αυτές τις νέες µορφές
οικονοµίας στην πραγµατική, τη ρυθµισµένη οικονοµία, διασφα-
λίζοντας, βεβαίως, την ασφάλεια και των πελατών-καταναλωτών
εν προκειµένω τα δικαιώµατα των εργαζοµένων και αφ’ ετέρου
δεν πρέπει να την πνίξουµε γραφειοκρατικά. Εκεί διαφωνούµε
µε τη λογική, µε την οποία προσεγγίζετε αυτά τα ζητήµατα. 

Η ρύθµιση, όπως είπα και λίγο πριν, µιας άναρχα δοµηµένης
αγοράς είναι αναγκαία και για λόγους ισονοµίας και για λόγους
φορολογικής τάξης και για λόγους συµφερόντων των ίδιων των
εργαζοµένων και διασφάλισης των εργασιακών τους δικαιωµά-
των από αθέµιτους ανταγωνισµούς.  

Όµως για το άρθρο 12, κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι η δηµι-
ουργία και η ένταση µιας ιδιότυπης βεντέτας, που φάνηκε να
υπάρχει µεταξύ της συγκεκριµένης επιχείρησης -αύριο µπορεί
να έχουµε και άλλες παρόµοιες- που παρέχει συγκεκριµένες
υπηρεσίες και του Υπουργείου, δεν βοηθά στο να επιλύσουµε
ένα υπαρκτό πρόβληµα, που, αν δεν το λύσουµε τώρα, θα το
βρούµε µπροστά µας διογκωµένο και πιθανώς παραµορφωµένο.

Νοµίζουµε ότι υπάρχει έδαφος συνεννόησης για άρση των
προβληµάτων που ίσως υπάρχουν και θα έπρεπε να γίνει ακόµα
και τώρα, ακόµα και αύριο, µια προσπάθεια εκ µέρους σας. Εξάλ-
λου γι’ αυτόν τον λόγο καταθέσαµε µε τον συνάδελφο, τον κ. Μα-
νιάτη, από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη µια τροπολογία σε
σχέση µε το άρθρο 12, γιατί είναι εντελώς διαφορετικό το καθε-
στώς λειτουργίας και η παροχή του προϊόντος που πουλάει η
«UBER» από εκείνο της «TAXIBEAT».

Βεβαίως θα πρέπει να διασφαλίσουµε τους όρους υγιούς αν-
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ταγωνισµού και δεν πρέπει να ξεχνούµε το πλαίσιο, µέσα στο
οποίο πρέπει να κινηθούµε, των ευρωπαϊκών κανόνων υγιούς αν-
ταγωνισµού, για να µην έχουµε προβλήµατα αύριο σε µια προς
ψήφιση νοµοθεσία, που θα έχει ζητήµατα σε σχέση µε την εναρ-
µόνισή της µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 

Βεβαίως δεν πρέπει να ξεχνούµε ότι η αξιολόγηση από πλευ-
ράς των χρηστών των υπηρεσιών, αναβαθµίζει και βοηθά στη
βελτίωση της παροχής των υπηρεσιών από το σύνολο του κλά-
δου, διότι η ποιότητα στις παρεχόµενες υπηρεσίες και η καθηµε-
ρινή βελτίωσή της είναι αναγκαία και διασφαλίζει και τα συµφέ-
ροντα του κλάδου και το δηµόσιο όφελος, το δηµόσιο καλό.

Σε σχέση, λοιπόν, µε τη λειτουργία της «TAXIBEAT» και την πα-
ροχή της ευκαιρίας να πληρώνει ο πελάτης µε POS, αφού θεω-
ρείται ότι ακόµα δεν είναι ώριµες οι συνθήκες, αυτό το κατα-
νοούµε. Εξαίρεση του κλάδου των ταξί από την υποχρεωτική
χρήση των POS, όπως γίνεται σε ολόκληρο τον πολιτισµένο
κόσµο τουλάχιστον, θα βοηθούσε ακόµα και στην αντιµετώπιση
επιµέρους φορολογικών ζητηµάτων, τα οποία θέτετε ως πρώτης
προτεραιότητας και είναι πρώτης προτεραιότητας.

Σε ό,τι αφορά στην «UBER», πρέπει να είµαστε σαφείς. Η ρύθ-
µιση των ζητηµάτων που µέχρι σήµερα δηµιουργούσαν προβλή-
µατα αθέµιτου ανταγωνισµού αλλά και απώλεια εσόδων από τα
κρατικά ταµεία είναι σωστή και καλώς εναρµονίζεται το δικό µας
δίκαιο µε την απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, την ευρω-
παϊκή νοµοθεσία.

Κλείνοντας την αναφορά µου σε αυτό το θέµα, που κατέληξε
να είναι το µείζον, έτσι όπως µας απασχόλησε στη λειτουργία
της επιτροπής, κύριε Υπουργέ, η γενική αίσθηση που µου αφήνει
όλη η διαχείριση του θέµατος, µε κατάληξη, βεβαίως, και στο αί-
τηµα της ονοµαστικής ψηφοφορίας, για κάτι το οποίο δεν είναι
αναγκαίο, µου επιβάλλει να επαναλάβω κάτι το οποίο είπα και
στην επιτροπή. 

Η Κυβέρνηση και εσείς προσωπικά δεν έχετε καµµία ανάγκη
υπερασπιστικού λόγου του κ. Λυµπερόπουλου. Αυτό δεν φάνηκε
και δεν φαίνεται και νοµίζω ότι επειδή ακριβώς φαντάζοµαι ότι
δεν θα έπρεπε να σας διακρίνει η αισθητική µιας τέτοιας παρου-
σίας και δηµόσιας παρέµβασης και δηµόσιου λόγου, γι’ αυτόν
τον λόγο δεν θα έπρεπε να έχετε οποιαδήποτε ταύτιση ούτε αι-
σθητικά ούτε επί της ουσίας. 

Επειδή οι µεταξύ του κλάδου ανταγωνισµοί και τα µεταξύ του
κλάδου προβλήµατα δεν πρέπει να λύνονται έτσι, σε αρένα, αλλά
θα πρέπει να ρυθµίζονται νοµικά -αυτό κάνει µια ευνοµούµενη
δηµοκρατία- γι’ αυτόν τον λόγο θα πρέπει να έχουµε µια άλλη
προσέγγιση σε αυτά τα επιµέρους ζητήµατα.

Σε σχέση τώρα µε το επί της ουσίας κορυφαίο θέµα αυτού του
νοµοσχεδίου που είναι οι διατάξεις του Κώδικα Οδικής Κυκλο-
φορίας, είναι µια συνήθης διαδικασία σε κάθε σύνοδο περίπου
να φέρνουµε βελτιώσεις στον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, γιατί
είναι γνωστό ότι στους δρόµους της Ελλάδας, συντελείται ένας
ιδιότυπος εµφύλιος πόλεµος, συντελείται µια γενοκτονία, πραγ-
µατικά, στους δρόµους.

Επειδή, µάλιστα, η περιοχή µου η Κρήτη είναι από τις πρώτες
περιοχές σε αυτόν τον φόρο αίµατος σε έναν σύγχρονο Μινώ-
ταυρο, νοµίζω ότι όλοι αντιλαµβανόµαστε ότι θα είµαστε πάντα
πίσω και στις σχετικές λίστες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στους
στόχους που εκείνη θέτει για τη µείωση των θανατηφόρων τρο-
χαίων και συνεχώς θα θρηνούµε θύµατα.

Βεβαίως δεν πρέπει να µας διαφεύγει το γεγονός ότι, πέρα
από το µείζον της απώλειας της ζωής συµπατριωτών και ανθρώ-
πων µας και του αιώνιου πόνου που αυτό αφήνει στους οικείους
του καθενός που χάνεται άδικα στους δρόµους, έχουµε να κά-
νουµε και µε ένα τεράστιο ζήτηµα οικονοµικής ζηµίας της δηµό-
σιας –κυρίως- οικονοµίας.

Νοµίζω ότι θα πρέπει να συµφωνήσουµε ότι και ο πιο λαµπρός
και φωτισµένος Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας, που πιθανώς θα
συντάξουµε και θα θεσπίσουµε, δεν θα φέρει κανένα θετικό απο-
τέλεσµα είτε είναι ελαστικός είτε είναι εκπτωτικός είτε έχει ταξικό
και κοινωνικό χαρακτήρα είτε έχει οποιοδήποτε άλλο πρόσηµο,
αν δεν υπάρξουν άλλες δύο προϋποθέσεις. 

Η πρώτη είναι η εκπαίδευση, η παιδεία, η έµπνευση µιας άλλης
αντίληψης, µιας άλλης νοοτροπίας που πρέπει να εµφυσήσουµε,

κυρίως, στα νέα παιδιά, γιατί οι δικές µας γενιές –δυστυχώς-
είναι χαµένες, γιατί έχουµε αυτή την αντίληψη µε το ιδιότυπο «κα-
πετανιλίκι», το οποίο από περιοχή σε περιοχή, βεβαίως, αυξοµει-
ώνεται, αλλά αυτό µας διακρίνει όπως και αυτή η σχέση µας µε
την ανοµία, αλλά και η ελαστική µας συνείδηση για την τήρηση
του νόµου. 

Νοµίζω ότι τα τελευταία χρόνια γίνονται βήµατα. Η Τροχαία
και η Αστυνοµία προσφέρουν εξαιρετικές υπηρεσίες στην ευαι-
σθητοποίηση και εκπαίδευση των µαθητών. Όµως δεν φτάνει
µόνο αυτό. Θέλουµε και άλλου είδους προσεγγίσεις.

Η δεύτερη προϋπόθεση, βεβαίως, είναι η ουσιαστική αστυνό-
µευση, µία αστυνόµευση έτσι όπως δεν την έχουµε συνηθίσει σε
κανέναν άλλο τοµέα και συνολικότερα στη χώρα.

Νοµίζω ότι αν δεν κάνουµε ουσιαστικά βήµατα προς αυτές τις
δύο κατευθύνσεις, όσες βελτιώσεις και αν φέρουµε στον Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας, το ποθούµενο αποτέλεσµα δεν το προσεγ-
γίζουµε. Δυστυχώς άλλη γιατρειά δεν νοµίζω να υπάρχει.

Σε ό,τι αφορά το άρθρο 31, τόνισα στις επιτροπές ότι σας αξί-
ζουν συγχαρητήρια, κύριε Υπουργέ, γιατί είναι µια τολµηρή πα-
ρέµβαση, που διαχρονικά κανένας από τους Υπουργούς προη-
γουµένως, όπως και τους Υπουργούς Τουρισµού οι οποίοι θα
έπρεπε να είναι και οι επισπεύδοντες µιας τέτοιας ρύθµισης, δεν
άγγιξε, γιατί τα συµφέροντα του λόµπι των εισαγωγέων και των
διακινητών αυτού του προϊόντος που ονοµάζεται «γουρούνα»,
τύγχαναν µιας ιδιότυπης πολιτικής προστασίας. 

Μιλώ εξ ιδίας πείρας, διότι ως δήµαρχος επί σειρά ετών µιας
εξαιρετικά ευαίσθητης τουριστικά περιοχής και εξαιρετικά µεγά-
λης και οργανωµένης τουριστικής περιοχής –από τις µεγαλύτε-
ρες τουριστικές περιοχές της Ελλάδας- τον Δήµο Χερσονήσου,
έζησα και προσωπικά το αδιέξοδο, στην προσπάθεια να οργα-
νώσουµε και να ρυθµίσουµε µια απολύτως ασύδοτη αγορά. 

Όλα αυτά που ακούγονται, περί του να βοηθήσουµε τους επι-
χειρηµατίες να µην έχουν απώλεια των εσόδων τους, όσον αφο-
ρά το κόστος τουλάχιστον της αγοράς των µηχανηµάτων και όλα
τα υπόλοιπα, νοµίζω ότι είναι εκτός πραγµατικότητας, διότι
ούτως ή άλλως δεν απαγορεύουµε την κίνηση των µηχανηµάτων
αυτών. Απλώς οργανώνουµε στοιχειωδώς τον τρόπο µε τον
οποίο πρέπει να κυκλοφορούν, διότι είναι τεράστια τα προβλή-
µατα και της οδικής ασφάλειας αλλά και της όχλησης και υπο-
βάθµισης που δηµιουργούν στους τουριστικούς τόπους. 

Ακούσαµε και τον Δήµαρχο Χερσονήσου στην επιτροπή, που
είπε ότι σε έναν από τους πιο αγαπηµένους νεανικούς προορι-
σµούς που είναι τα Μάλια -και αυτό το προϊόν, κυρίως, αναφέ-
ρεται σε νέους - σε έναν οικισµό δύο-δυόµισι χιλιάδων κατοίκων
έχουµε δύο χιλιάδες δηλωµένες «γουρούνες» στην αγορά αυτή. 

Οπότε αντιλαµβάνεσθε ότι επειδή αυτοί οι επιχειρηµατίες δεν
ήθελαν ποτέ να µπουν σε µια λογική διαχείριση, διευθέτηση και
οριοθέτηση του επαγγέλµατός τους, επειδή δεν κατάλαβαν ποτέ
τι σηµαίνει ο όρος «φέρουσα ικανότητα» κι επειδή ποτέ δεν είδαν
να συνδέεται το δικό τους προϊόν µε το συνολικό τουριστικό προ-
ϊόν που παρέχουν αυτές οι περιοχές, γι’ αυτόν τον λόγο νοµίζω
ότι είναι αναγκαίο να γίνει αυτή η ρύθµιση.

Είναι σωστό που διαχωρίζετε τα µηχανήµατα µέχρι 125 κυβικά
εκατοστά και από εκεί και πάνω σε δύο διαφορετικές ρυθµίσεις.
Όπως είπα και στην επιτροπή, πρέπει να συνοδεύεται η ρύθµιση
αυτή και µε τις ποινές για τους παραβάτες των ρυθµίσεων, αλ-
λιώς δεν έχει νόηµα αν δεν έχουµε ρητά την ποινή. 

Βεβαίως θα πρέπει να περιοριστεί η κίνηση των µεγάλων µη-
χανών στο εθνικό δίκτυο, διότι είναι εξαιρετικά επικίνδυνο για την
ασφάλεια και των ίδιων των οδηγών, που τα οδηγούν χωρίς µά-
λιστα να έχουν εκπαιδευτεί σε αυτά και χωρίς να έχουν κάποιο
δίπλωµα αλλά και των υπολοίπων.

Θα συντοµεύσω στα υπόλοιπα. Σ’ ό,τι αφορά τις διατάξεις για
τα λεωφορεία και τα ΚΤΕΛ, είµαστε αντίθετοι. Αντιλαµβανόµαστε
την ιδιαιτερότητα του ΟΑΣΘ και του στόλου του, που πρέπει να
διατηρηθεί σε ζωή για ένα µεσοπρόθεσµο στάδιο. Όµως έτσι
ανοίγουµε την κερκόπορτα για τη διατήρηση υπέργηρων λεωφο-
ρείων για όλους τους άλλους, διότι µέσω της ισονοµίας, προφα-
νώς, θα επιδιώξουν να έχουν την ίδια αντιµετώπιση, που θα έχει
και ο ΟΑΣΘ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας του κυρίου Βουλευτή)
Αναφέρθηκα, επίσης, στην επιτροπή για την καινοτοµία του νο-

µοσχεδίου να προσθέσουµε µια ελληνική γραφειοκρατία και στο
εξωτερικό. Αναφέροµαι στην εισαγωγή µεταχειρισµένων από το
εξωτερικό, όπου τους δίνουν δικαιολογητικά τύπου ΚΤΕΟ και
άλλες βεβαιώσεις που ενδεχοµένως δεν είναι δυνατόν να απο-
κτηθούν στο εξωτερικό. Θα ήταν πολύ απλούστερο, να προβλέ-
πεται η εξέταση των οχηµάτων αυτών από τα δικά µας ΚΤΕΟ και
η παροχή των βεβαιώσεων από τα ΚΤΕΟ τα δικά µας.

Η διαδικασία µε την οποία προβλέπουµε να γίνεται η πρόσ-
ληψη συµβούλων για τον πρόεδρο της Ρυθµιστικής Αρχής Σιδη-
ροδρόµων εκτός ΑΣΕΠ, χωρίς προκήρυξη, διαγωνισµό ή κριτή-
ρια µε από κοινού απόφαση του προέδρου και του αρµοδίου
Υπουργού, νοµίζουµε ότι δεν είναι στην ορθή κατεύθυνση. Θα
πρέπει να διατηρείται η νοµοθεσία που ισχύει για οποιονδήποτε
άλλον. 

Κλείνω, αφού δεν έχω χρόνο. Θα αναφερθούν και συνάδελφοί
µου σε επιµέρους άλλα ζητήµατα. Θα κλείσω σε σχέση µε αυτό
που ανέφερα ως µείζον κοµµάτι του νοµοσχεδίου, που είναι ό,τι
έχει να κάνει µε την οδική ασφάλεια. 

Πέραν από τις ρυθµίσεις που κάποιες από αυτές βελτιώνονται,
όπως είναι η αυστηροποίηση των προστίµων για τις µεγάλες πα-
ραβάσεις, για τις παραβάσεις των πιο επικίνδυνων παρανοµιών,
νοµίζω ότι αυτό το οποίο έχουµε υποχρέωση να κάνουµε, είναι
να βρούµε τρόπους να καλλιεργήσουµε µια άλλη συνείδηση και
επειδή ποτέ η καλή πρόθεση και η ανάδειξη των καλών πλευρών
του ανθρώπινου χαρακτήρα και της ανθρώπινης υπόστασης δεν
αρκούν, γι’ αυτόν τον λόγο η αστυνόµευση είναι αναγκαία όσο
σε κανέναν άλλον τοµέα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή ετέθη και από

τους συναδέλφους το θέµα να πάει η ονοµαστική σε δεύτερη συ-
νεδρίαση, νοµίζω ότι είναι µάλλον άγονο και κουραστικό, να επα-
ναλάβουµε µία ακόµη συνεδρίαση. Είναι Πέµπτη. Είναι αρκετοί
συνάδελφοι στην Αθήνα ακόµη και από τις περιφέρειες και από
τις επαρχίες. Δεν είναι Παρασκευή, για να πούµε ότι κρατάµε
κόσµο. 

Νοµίζω ότι µε µια οικονοµία στη διαδικασία, µια οικονοµία στον
λόγο, µπορούµε να τελειώσουµε σε έναν εύλογο χρόνο σήµερα.
Εµείς εισηγούµεθα να τελειώσει σήµερα. Έχει γίνει µια µακρά
κοινοβουλευτική συζήτηση στις επιτροπές. Πολιτικά και τεχνικά
έχουµε καταλήξει. Έχουν τοποθετηθεί οι εισηγητές αρκετά ανα-
λυτικά. Νοµίζω ότι είµαστε σε µια ώριµη στιγµή, να τελειώσουµε
απόψε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας
θέλω να πω κάτι.

Αν θέλουµε να πετύχουµε οικονοµία χρόνου, ώστε σήµερα να
ολοκληρωθεί η συζήτηση, αγαπητέ κύριε Ξυδάκη, θα πρέπει
αναγκαστικά κάποιοι από τους οµιλητές, από τους εγγεγραµµέ-
νους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να αποσυρθούν. Αν αυτό είναι εφι-
κτό, εµείς συµφωνούµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δηλαδή µόνο από τον
ΣΥΡΙΖΑ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είναι λίγοι οι οµιλητές από τα άλλα κόµ-
µατα. Όµως αφού την πρόταση την κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, θα πρέπει ο
ΣΥΡΙΖΑ να δώσει και τη λύση. Ευχαριστώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Γίνεται δεκτή η πρόσκληση του συνα-
δέλφου. Είναι περίπου δεκαπέντε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ εγγε-
γραµµένοι. Μπορεί να γίνει µια συζήτηση και να συµπτυχθούν ή
να γίνει οικονοµία του χρόνου διαφορετικά. Είναι άλλοι δεκα-
πέντε από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Μπορεί αντιστοίχως
να γίνει ένας διακανονισµός. Όµως νοµίζω ότι από την πλευρά
της Πλειοψηφίας, κάποιοι Βουλευτές µπορούν να αποσυρθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Δίνει το πα-
ράδειγµα ο ΣΥΡΙΖΑ και το βλέπουν και οι υπόλοιπες Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες.

Ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Μαυραγάνης έ-

χει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω τοποθετούµενος στο περιθώριο του νοµοσχεδίου

που φέρνεται για ψήφιση από το Υπουργείο Μεταφορών, σε µια
αναφορά που έκανε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κα-
ραµανλής, σχετικά µε τον ν.4412/2016.

Εάν θυµάµαι καλά, κύριε Καραµανλή, µας κατηγορήσατε -και
γενικότερα την Κυβέρνηση- ότι µε αυτόν τον κακό νόµο, τον ν.
4412/2016, που ήταν δικό µας επινόηµα, φέραµε την καταστρο-
φή στα δηµόσια έργα. 

Ανέτρεξα, λοιπόν, στα Πρακτικά της Βουλής, της συνεδρίασης
της 2 Αυγούστου 2016:

« Άρθρο 1 
Οι διατάξεις του παρόντος αποτελούν προσαρµογή της ελλη-

νικής νοµοθεσίας προς τις διατάξεις της οδηγίας 2014/24 ΕΕ και
2014/25 ΕΕ….». 

Και πάω πιο πίσω. Να δούµε τι ψήφισε η Νέα Δηµοκρατία επί
αυτού του νόµου, του 4412/2016, που «είναι η καταστροφή της
Ελλάδας». 

Σας διαβάζω από τα Πρακτικά:
«ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρούµε στην

ψήφιση επί της αρχής. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ (ΣΥΡΙΖΑ): Δεκτό, δεκτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Δεκτό, δεκτό».
Εάν δεν κάνω λάθος, είναι από τη Νέα Δηµοκρατία!
Και πάω στα άρθρα, στην ψήφιση που είχε γίνει τότε, και σας

διαβάζω: 
«ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εισερχόµαστε στην

ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Δεκτό, δεκτό». 
«Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Δεκτό, δεκτό». 
«Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Δεκτό, δεκτό». 
Να µη σας κουράζω. Αυτή ήταν η «καταστροφή» της Ελλάδας

που ψήφισε η Νέα Δηµοκρατία, µε επιλογή ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων! 

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί

µια κοινωνική, ηθική και τεχνική αναγκαιότητα. Ηθική γιατί κατά
το πρώτο µέρος του προσπαθούµε να διαπεράσουµε, δηµιουρ-
γώντας έναν νέο κώδικα ηθικής δεοντολογίας, τις επιβατικές µε-
ταφορές. Προσπαθούµε να δηµιουργήσουµε ή να βοηθήσουµε
στη δηµιουργία ενός νέου κλίµατος ήθους µεταξύ του µεταφε-
ρόµενου επιβάτη και του µεταφορέα, βεβαίως δηµιουργώντας
ένα νέο πλήγµα πειθαρχικών διατάξεων από τη µια πλευρά, αλλά
και προσπαθώντας να εµποτίσουµε και να εµπνεύσουµε έναν σε-
βασµό αυτού που µεταφέρεται προς τον µεταφορέα του και του
µεταφορέα προς τον µεταφερόµενο. 

Δεν είναι άξια παραθεώρησης, η διάταξη που αφορά την ιδι-
αίτερη µνεία και προστασία που δίνεται στους εµποδιζόµενους
συνανθρώπους µας ούτε σε αυτούς που πάσχουν από τυφλό-
τητα, αλλά επίσης ούτε το πλέγµα εκείνων των κανόνων που θέ-
τουν ουσιαστικά συµπεριφορά ήθους µέσα ακριβώς στα επιβα-
τικά οχήµατα. 

Στο δεύτερο σκέλος που, πράγµατι, ήταν µια ηθική και νοµική
επιταγή να παρέµβουµε, παρεµβαίνουµε προς την κατεύθυνση
κανόνων στη διαµεσολάβηση των επιβατικών µεταφορών, των
επιβατικών µεταφορών ταξί, αλλά και των ΕΙΧ, επιβατικών ΙΧ αυ-
τοκινήτων τουριστικής χρήσης.

Μας εγκαλούν εδώ ότι εµείς είµαστε κατά της τεχνολογίας και
ουσιαστικά φιµώνουµε αυτή. Ωστόσο µια πιο προσεκτική µατιά
πείθει όλους, πως αυτό το οποίο κάνουµε και µόνο, είναι να θέ-
τουµε κανόνες διαύγειας, νοµιµότητας και, εν πάση περιπτώσει,
εντιµότητας διοικητικής διαχείρισης αλλά και διαχείρισης του
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πλούτου που διακινείται στις εµπορευµατικές µεταφορές, χωρίς
η µια κοινωνική οµάδα να πέφτει πάνω στην άλλη κοινωνική
οµάδα και να δηµιουργούνται φαινόµενα κοινωνικού αυτοµατι-
σµού, που τόσο πολύ είχε αγαπήσει το προηγούµενο πολιτικό
καθεστώς.

Συγκεκριµένα θέτουµε για πρώτη φορά κανόνες και λέµε ότι
αυτός ο οποίος επιβαίνει στο επιβατικό όχηµα, θα πληρώνει -το
αυτονόητο δηλαδή- τον µεταφορέα του. 

Άκουσα µε πολύ µεγάλη απορία εκπροσώπους από τη Νέα Δη-
µοκρατία και το ΠΑΣΟΚ να λένε: «Δεν ξέρουµε πώς λειτουργούν
οι κάρτες, γιατί αυτό» -λέει- «προέκυψε µέσα από την ακρόαση
των φορέων», δηλαδή του συγκεκριµένου φορέα, της «ΒEAT».
Μάλιστα. Τους διέφυγε να προσέξουν ότι η «BEAT» δήλωσε,
πρώτον, ότι δεν τη συνδέει καµµία συµβατική σχέση µε τον µε-
ταφερόµενο επιβάτη -ένα το κρατούµενο, κρατήστε το αυτό- και
παρ’ όλα αυτά δήλωσε συγχρόνως ότι το χρήµα ταξιδεύει, όταν
χρησιµοποιείται κάρτα στο εξωτερικό σε λογαριασµό που συν-
δέεται η «TAXIBEAT» συµβατικά µε µία συγκεκριµένη τράπεζα
και είπε: «Εγώ µ’ αυτή συνεργάζοµαι». 

Και ερωτά ο οποιοσδήποτε µέσος πολίτης: «Αφού δεν συνδέει
καµµία συµβατική σχέση τον επιβάτη µε την οποιαδήποτε διαµε-
σολαβήτρια εταιρεία» -για να µην αναφέροµαι σε ονόµατα- «γιατί
όταν ο επιβάτης θέλει να πληρώσει µε κάρτα, δεν πληρώνει στον
µεταφορέα και ταξιδεύει το χρήµα σ’ αυτόν που συνεργάζεται,
όπως η ίδια Η «BEAT» δήλωσε, στον τραπεζικό οργανισµό µε τον
οποίον εκείνη συνεργάζεται στο εξωτερικό;». 

Δεύτερη απορία. Αφού δεν συνδέει καµµία συµβατική σχέση
τον επιβάτη και από την άλλη πλευρά τον φορέα διαµεσολάβη-
σης, γιατί γίνονται αυτές οι χορηγίες και µε ποια συµβατική
σχέση γίνονται αυτές οι χορηγίες -εµείς τις λέµε εκπτώσεις, εκεί-
νοι τις λένε χορηγίες, τουλάχιστον αποτελούν δωρεές από τον
φορέα διαµεσολάβησης προς τον επιβάτη- για να κάνουν αθέ-
µιτο ανταγωνισµό και dumbing, κατά την ορολογία που αγαπάει
η Νέα Δηµοκρατία; Με ποια λογική δεν µου απάντησαν στην ερώ-
τηση, αν έκαναν δήλωση φόρου δωρεών για τις δωρεές που έκα-
ναν προς αυτούς τους επιβάτες; 

Διαβάζω τον ν.2961/2001 περί δωρεών. Στο άρθρο 87 λέει το
εξής ακριβώς: «Αρµόδιος προϊστάµενος δηµόσιας οικονοµικής
υπηρεσίας για παραλαβή δηλώσεων και βεβαίωση φόρου δω-
ρεών είναι αυτός της κατοικίας του δωρητή και αν αυτός βρίσκε-
ται στο εξωτερικό, η ΔΟΥ στο εξωτερικό». Δεν γνωρίζουµε, αν
από το υποκατάστηµα της Αθήνας ή από το εξωτερικό ταξίδευαν
αυτά τα χρήµατα. Αυτά για το µέλλον.

Τώρα απορώ, για ποιον λόγο µία οποιαδήποτε επιχείρηση η
οποία θέλει να επιχειρεί -και καλά κάνει- στον χώρο των διαµε-
σολαβήσεων, να κλονίζεται απ’ αυτό το νοµοθέτηµα που τι λέει
απλώς; Ότι θα πληρώνεται το τίµηµα στον µεταφορέα και ότι αν
εσένα σε συνδέει κάποια συµβατική σχέση µε τον µεταφορέα,
τότε θα παίρνεις τα χρήµατα απ’ αυτόν ή από οποιονδήποτε
άλλον και θα κόβεις το δελτίο παροχής υπηρεσίας. Γιατί να δη-
µιουργείται πρόβληµα; 

Το άλλο που λέµε, είναι ότι αν παρεµβαίνεις στις τιµές είτε µε
δωρεές, µε έµµεσο τρόπο είτε µε εκπτώσεις µε άµεσο τρόπο,
τότε λογίζεσαι ως µεταφορέας. Αυτό ακριβώς λέει η απόφαση
του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου µε αφορµή πράγµατι την «UBER»,
αλλά διαπερνώντας όλο το πλέγµα των διαµεσολαβήσεων στον
χώρο των µεταφορών. 

Άκουσα κάποιον -ίσως ήταν ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ- που είπε
ότι «δεν µας αφορά αυτή η απόφαση, για την «UBER» µιλάει».
Διάβασε τον τίτλο. Έπρεπε να πάει µέσα για να το δει.

Ωστόσο δεν είναι µόνο αυτά τα θέµατα. Υπάρχουν και άλλα
θέµατα που διαπερνάει αυτό εδώ το νοµοθέτηµα. Υπάρχουν τα
IX τουριστικής χρήσης. Είναι εκεί που διαπερνούσε και η «UBER»
µε τη δράση της. Τι λένε εκεί; Είπε κάποιος: «Εσείς τη διευκολύ-
νετε, δεν την περιορίζετε». Τι λέτε; Γι’ αυτό διαµαρτύρονται
άραγε; Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον. Διευκολύνονται, όταν λέµε ότι πρέπει να υπάρχει
σταθερός χώρος στάθµευσης από τον οποίον να ξεκινάει; Διευ-
κολύνονται, όταν λέµε ότι πρέπει να υπάρχει ψηφιακό µητρώο
και πλατφόρµα στην οποία σε real time θα ανεβαίνουν το στίγµα
του αυτοκινήτου, αυτός που το έχει νοικιάσει, ο προορισµός του

και η ελάχιστη διαδροµή και, βεβαίως, να υπάρχει ένα λογικό τί-
µηµα;

Τι λέτε, διευκολύνονται; Ή διευκολυνόντουσαν µε το τοπίο που
υπήρχε στο παρελθόν, που ουσιαστικά ήταν αρρύθµιστο; 

Κάνουµε µια ακόµα σοβαρή καινοτοµία. Στο άρθρο 19, υπάρ-
χει µια καινοτοµία, πραγµατικά, που θα ακολουθηθεί -είµαι σί-
γουρος- και από άλλες πρωτοβουλίες Υπουργείων, για τις
µεταβιβάσεις περιουσιακών στοιχείων. Είναι γεγονός ότι πολλοί
έντιµοι άνθρωποι των µεταφορών, µεταβίβαζαν αυτοκίνητα µε
αιτία πώλησης, παρακρατούσαν κυριότητα, γιατί προφανώς έδι-
ναν µια προκαταβολή αυτοί που το αγόραζαν είτε από µάντρες
είτε από οπουδήποτε αλλού -κάποιοι από αυτούς, δεν λέω όλοι-
και στη συνέχεια σταµάταγαν να πληρώνουν και το αυτοκίνητο
παρέµενε στα χέρια τους. Το χρησιµοποιούσαν, το εκµεταλ-
λεύονταν, το επαναπωλούσαν κ.λπ. ή εν πάση περιπτώσει το εκ-
µεταλλεύονταν και παρέµενε εκτός των χεριών του ιδιοκτήτη,
που το είχε µεταβιβάσει πρόσκαιρα καλόπιστα, επειδή ξεκίνησε
µια σύµβαση πώλησης.

Εδώ κάνουµε µια µεγάλη τοµή και λέµε ότι µε εύκολες διοικη-
τικές διαδικασίες και όχι δικαστηριακές εµπλοκές θα επανέρχε-
ται, µετά από ακρόαση βέβαια και του αγοραστή, εφόσον έχει
διαρρηχθεί η συµβατική σχέση, στα χέρια του πρώην ιδιοκτήτη,
γιατί αυτός είναι που πρέπει να προστατεύσουµε, ο φτωχός άν-
θρωπος που πώλησε το όχηµά του.

Στον ΚΟΚ προχωρούµε στον εµπλουτισµό µε σηµάνσεις πλη-
ροφοριακές και ρυθµιστικές για τα ποδήλατα και µε απορία
πραγµατική άκουσα τον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ, που είπε ότι έχει
τελειώσει ένα έργο και µπορείς να περιδιαβείς τους δρόµους της
Αθήνας από τη Γλυφάδα µέχρι το Γκάζι, αν δεν κάνω λάθος. Δεν
ξέρω εάν ο ίδιος το κάνει. Του εύχοµαι να είναι ο Θεός µαζί του
εάν το κάνει πάντως. 

Στη συνέχεια προβαίνουµε στη ρύθµιση ενός πραγµατικά δύ-
σκολου πεδίου, που είναι το πεδίο των διοικητικών, ουσιαστικά,
ποινών. Εκεί θέλουµε να συµβολίσουµε ότι για εµάς παίζει µηδα-
µινό ρόλο η είσπραξη χρηµάτων και γι’ αυτό σε παραβάσεις οι
οποίες έχουν ιδιαίτερη κοινωνική και ηθική απαξία, απαλείφουµε
εντελώς το οποιοδήποτε πρόστιµο. Αφαιρούµε, όµως, την άδεια
κυκλοφορίας και φυσικά το δίπλωµα οδηγήσεως για εξήντα
µέρες και, εάν επαναληφθεί για εκατόν είκοσι µέρες, γιατί αυτό
είναι που θέλουµε να συµβολίσουµε ότι η κίνηση µε αυτόν τον
τρόπο- παραδείγµατος χάριν χωρίς κράνος, χωρίς ζώνη, µε παρ-
κάρισµα επάνω στις ράµπες των εµποδιζόµενων συνανθρώπων
µας -έχει µια ιδιαίτερη ηθική απαξία και δεν έχει νόηµα εκεί να
επιβάλλεις κανένα πρόστιµο, αλλά να κατανοήσει τη σφοδρό-
τητα της παραβίασης αυτός που παραβιάζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά για να ολοκλη-
ρώσω τη σκέψη µου.

Στη συνέχεια κάνουµε µια τοµή, µειώνοντας τα πρόστιµα για
όλους. Ακούστηκε εδώ ότι, ξέρετε, εσείς ουσιαστικά δεν µει-
ώνετε, γιατί έτσι και αλλιώς υπήρχε η δυνατότητα, µέσα σε δέκα
µέρες, να πληρώσει κάποιος το πρόστιµο και έτσι και αλλιώς να
απολαύσει µια µείωση του 50%. Από την αριστοκρατική αυτή αν-
τίληψη ότι όλοι µπορούν σε δέκα µέρες να πληρώνουν τα χρή-
µατα αυτά σε καιρούς κρίσης, διαφεύγει ότι αυτοί που, κυρίως,
πρέπει να προστατεύει η διοίκηση ενός κράτους, είναι αυτοί που
έχουν µεγαλύτερη ανάγκη και είναι αυτοί που δεν πλήρωναν
µέσα στο δεκαήµερο. Γι’ αυτό και λέµε ότι για όλους πρέπει να
ισχύουν οι ίδιοι κανόνες. 

Από εκεί και πέρα υπάρχει η δυνατότητα, πράγµατι, διασύνδε-
σης µε κριτήρια εισοδήµατος, που, ουσιαστικά, για την πρώτη
κατηγορία έτσι όπως νοµοτεχνικά βελτιώθηκε, φέρνουµε τα πρό-
στιµα στο ύψος που ήταν προηγουµένως, χωρίς τις µειώσεις
αυτές που κάνουµε σήµερα.

Κλείνοντας, θα αναφερθώ σε δύο άρθρα στο άρθρο 31 και στο
άρθρο 46.

Στο άρθρο 31, γίνεται ουσιαστικά ένα πρώτο βήµα για τη ρύθ-
µιση ενός αρρύθµιστου πεδίου. Είναι γεγονός ότι τα τετράτροχα
οχήµατα είναι ιδιαίτερα οχήµατα, όπως είναι επίσης γεγονός ότι
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παρά την ιδιαιτερότητά τους και το κενό -όπως σωστά ο Υπουρ-
γός έχει επισηµάνει- στο πεδίο της εκπαίδευσης και της εξέτα-
σης οδηγών ακριβώς για αυτά, επιτρέπαµε µέχρι σήµερα, µε
ανοχή µας, να ταξινοµούνται αυτά τα οχήµατα, να πωλούνται και
να τα παίρνουν οι επιχειρήσεις. Προφανώς πρέπει αυτό να ρυθ-
µιστεί µε έναν πιο ολιστικό τρόπο. Γι’ αυτό και µέσα σε αυτή την
σύντοµη προθεσµία των τριάντα ηµερών καλούµε και το Υπουρ-
γείο Τουρισµού και το Υπουργείο Εσωτερικών, να κάνουµε µια
καλή δουλειά και να ρυθµίσουµε οριστικά το ζήτηµα. 

Στο άρθρο 46 -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και σας ευ-
χαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας- προσπαθούµε να λύ-
σουµε ένα θέµα απάτης, που γινόταν σε συνανθρώπους µας που
ήθελαν να αγοράσουν -και καλά έκαναν, ανθρώπινο είναι- µετα-
χειρισµένο αυτοκίνητο µέσα σε καιρούς κρίσης. Τι λέµε γι’ αυτό;
Επειδή έπεφταν θύµατα απάτης νόθευσης χιλιοµετρητή, λέµε ότι
αυτός που το εισάγει, θα φέρνει µαζί του µια βεβαίωση του ιστο-
ρικού των τεχνικών ελέγχων. Λέτε ότι είναι πολύ δύσκολο αυτό.
Τι λέτε; Έχετε προσπαθήσει, να δείτε ακόµα και σε ιδιωτικά site
που υπάρχουν, τόσο στη Γαλλία, στο Βέλγιο όσο και στη Γερµα-
νία ότι καταγράφεται το ιστορικό των τεχνικών ελέγχων όλων των
ευρωπαϊκών χωρών; 

Δεύτερον τι λέµε; Λέµε, όπως νοµοτεχνικά βελτιώθηκε, ότι
εφόσον κάνει µία απλή δήλωση, αίτηση στο ψηφιακό µητρώο που
τηρεί το Υπουργείο Μεταφορών και αυτό το Υπουργείο Μεταφο-
ρών διαβιβάζει την αίτηση περαιτέρω προς τον αρµόδιο διανο-
µέα στην Ελλάδα, µε µόνο κόστος 20 ευρώ του εισαγωγέα του
αυτοκινήτου, εντός δεκαπέντε ηµερών είναι υποχρεωµένος ο
διανοµέας της Ελλάδας, να του χορηγήσει βεβαίωση για τον
αριθµό πλαισίου, τι ακριβώς χαρακτηριστικά παίρνει. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Αγίου Κωνσταντίνου Αγρινίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Όπως καταλαβαίνετε, έχουµε έναν λόγο παραπάνω να χειρο-
κροτήσουµε. Καλώς ήρθατε!

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για τα διαδικα-

στικά πότε θα αποφασίσουµε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Για το τι ώρα θα κά-

νουµε την ονοµαστική; Η πλειοψηφία λέει να την κάνουµε σή-
µερα, γιατί υπάρχουν διάφοροι λόγοι. Στη Θεσσαλονίκη από
Δευτέρα είναι τριήµερο αναπτυξιακό συνέδριο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Δευτέρα, Τρίτη, Τετάρ-
τη…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Υπάρχει και αντιπρόταση. Θα
σας την πω µετά την οµιλία του κ. Τριανταφυλλίδη. Παρακαλώ
να µου δώσετε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, έχετε τον λόγο. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αφορά το
σαβουάρ βιβρ, αλλά ακούστηκε και πρέπει να απαντηθεί, για να
γνωρίζουµε ότι δεν έχουµε όλοι τις ίδιες θέσεις και τις ίδιες αν-
τιλήψεις. Ειπώθηκε από τον εκπρόσωπο της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης, µε αφορµή τα εγκαίνια της υπόγειας διασύνδεσης,
«έργο που δεν είναι δικό του», είπε, για να πει στη συνέχεια «έργο
που κατασκευάστηκε από εµάς» κ.λπ.. 

Να σηµειώσουµε κάτι το οποίο είναι πάρα πού σαφές ότι, το
έργο δεν είναι ούτε δικό του ούτε δικό σας ούτε δικό µας ούτε
του Σπίρτζη ούτε του πρώην ούτε του επόµενου. Τα έργα ανή-
κουν στον ελληνικό λαό, ανήκουν στους Έλληνες πολίτες. Αυτοί
που τα πλήρωσαν πολλαπλάσια, συνεχίζουν να τα πληρώνουν και
µε τα µνηµόνια της δικής σας χρεοκοπίας, από τους κοµµένους

µισθούς, από τις κοµµένες συντάξεις, για να πληρωθούν τα 235
εκατοµµύρια του ΚΕΕΛΠΝΟ, τα 200 εκατοµµύρια δανεικά και
αγύριστα της Νέας Δηµοκρατίας, τα 200 εκατοµµύρια δανεικά
και αγύριστα του ΠΑΣΟΚ. Όποια πέτρα κι αν σηκώσεις, βρίσκεις
σκάνδαλα, µίζες, ρεµούλες, αρπαχτές. Ξύνονται και στη γκλίτσα
του τσοπάνη! 

Ασχολήθηκε ονοµαστικά µάλιστα µε την τροπολογία-προ-
σθήκη που κατέθεσα µε τη σύµφωνη γνώµη του κ. Σπίρτζη και
τον ευχαριστώ θερµά γι’ αυτό. Είναι κάτι που υιοθέτησε και όταν
συζητούσαµε το σχέδιο νόµου για τον ΟΑΣΘ. Είπε ο Κώστας Κα-
ραµανλής στον Σπίρτζη ότι «σας εγκαλεί ο Τριανταφυλλίδης,
επειδή κατέθεσε την τροπολογία-προσθήκη» -µε τη σύµφωνη
γνώµη του Υπουργού- «για τη βελτίωση, την ενίσχυση και τον
πολλαπλασιασµό των δροµολογίων του Οργανισµού Αστικών
Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης, που βρίσκεται υπό εκκαθάριση».
Είναι ο οργανισµός µε το 1,5 δισεκατοµµύριο στα επτά τελευταία
χρόνια, όπου έφαγαν, έφαγαν, έφαγαν και δεν τελείωναν. Θα σας
πω και συγκεκριµένα νούµερα τώρα. 

Η προσθήκη αφορά απλώς τα µεταµεσονύχτια δροµολόγια τα
οποία αφορούν τον κόσµο της εργασίας, που θα πρέπει να µε-
ταφέρεται και µετά τις δώδεκα το βράδυ και αφορούν τη δική
µας µέριµνα για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, που µε ειδικά δρο-
µολόγια θα πρέπει να µετακινούνται, για να διεκδικήσουµε την
απόλυτη κατοχύρωση των δικαιωµάτων τους. Αυτό λέει η τρο-
πολογία-προσθήκη την οποία κατέθεσα και νοµίζω ότι όλοι θα
την κάνουν αποδεκτή.

Θέλω απλώς να σηµειώσω λέγοντας για την «γκλίτσα του τσο-
πάνη». Σήµερα -είναι η ειρωνεία της τύχης!- παραδόθηκαν τρία
ακόµη επιδιορθωµένα λεωφορεία του ΟΑΣΘ. Γιατί κρατήσαµε
ζωντανή και την ΕΛΒΟ, την Ελληνική Βιοµηχανία Οχηµάτων, να
έχει αντικείµενο, και κάθε εβδοµάδα θα παραδίδονται για να πολ-
λαπλασιάζεται ο στόλος. Ποιος στόλος; Καταστρέψατε τον
στόλο! Η απώλεια του εργασιακού χρόνου φτάνει τις σαράντα
µία χιλιάδες ηµέρες, που σηµαίνει 500 ευρώ ανά µέρα, που ση-
µαίνει ότι µέχρι και σήµερα που µιλάµε από την ηµέρα που άρ-
χισε η εκκαθάριση της «Κόπρου του Αυγεία» που λέγεται ΟΑΣΘ,
κοντά στα 20 εκατοµµύρια.

Η διοίκηση υπό τον Στέλιο Παππά κατάφερε τα διακόσια σα-
ράντα πέντε λεωφορεία να τα κάνει τετρακόσια δέκα και η διοί-
κηση µαζί µε το σύνολο των εργαζοµένων, το διοικητικό συµβού-
λιο και όλους τους εργαζόµενους στον ΟΑΣΘ κατάφεραν και
έδωσαν τη δυνατότητα δωρεάν µετακίνησης στους ανέργους,
διέγραψαν τα πρόστιµα. Γιατί αυτός που δεν έχει κάνει απολυ-
µένος άνεργος, δεν ξέρει τι σηµαίνει να σε κατεβάζουν από το
δροµολόγιο, επειδή δεν έχεις να πληρώσεις εισιτήριο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Όχι µόνο αυτό αλλά να σου επιβάλλουν και πρόστιµο και µπρο-

στά στα µάτια των ανθρώπων να σε κάνουν ρεζίλι, κουρέλι σαν
προσωπικότητα. Αυτά δεν τα ξέρουν, γιατί δεν µετακινούνται µε
τα λεωφορεία του ΟΑΣΘ. Προτιµούν την «UBER» και την «TAX-
IBEAT». Προτιµούν τα µεγάλα βαγονέτα -πώς τα λένε;- τα πουλ-
µανάκια πολυτελείας αυτοί που µιλούν για τον ΟΑΣΘ.

Και τελειώνω. Παραλάβαµε διακόσια σαράντα πέντε λεωφο-
ρεία και τα έχουµε κάνει τετρακόσια δέκα. Κάθε εβδοµάδα θα
προστίθενται τρία, τρία από την κρατική ΕΛΒΟ που τα επιδιορ-
θώνει. Την κρατήσαµε ζωντανή, για να κρατήσουµε ζωντανές τις
θέσεις εργασίας. 

Ακούστε τώρα το εκπληκτικό του πράγµατος. Είναι οι νοικοκυ-
ραίοι, οι νοικοκύρηδες! Αφήστε µας εµάς, εµείς είµαστε της Αρι-
στεράς. Εµείς δεν έχουµε κάποια σχέση µε τον ορθό λόγο. Είναι
οι νοικοκυραίοι της Δεξιάς! 

Το αποθεµατικό του ΟΑΣΘ θα έπρεπε να είναι 38 εκατοµµύρια.
Ξέρετε τι αποθεµατικό βρήκε στον ΟΑΣΘ; Βρήκε 614 ευρώ, από
τα 38 εκατοµµύρια που θα έπρεπε να υπάρχουν στον κουµπαρά
του αποθεµατικού. Ξέρετε τι λέει ο νόµος που ισχύει για τον
ΟΑΣΘ; Με βάση τον νόµο θα έπρεπε, αφού δεν υπάρχουν τα 38
εκατοµµύρια, να διατεθούν από το µετοχικό κεφάλαιο, να τα πλη-
ρώσουν οι µέτοχοι. Ποιοι µέτοχοι θα τα πληρώσουν; Γι’ αυτό ανα-
καλώ στη µνήµη το «έφαγαν, έφαγαν, έφαγαν, δεν άφησαν τίπο-
τα», γιατί όποια πέτρα και να σηκώσεις, µίζες, ρεµούλες, αρπα-
χτές, πλιάτσικο!
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Ανελκύσαµε ναυάγιο υποσχέσεων δεκαετιών για τη Θεσσαλο-
νίκη. Κάθε Σεπτέµβριο φούµαρα, αέρας κοπανιστός! 

Στο διάστηµα των τριών ετών ο Υπουργός που κάθεται εκεί –
και δεν έχω λόγο, έχω και δηµόσια και µέσα από τηλεόραση κα-
ταχεριάσει Υπουργούς- ο Σπίρτζης, είναι αυτός που έκανε στο
σταµατηµένο περίπου για τέσσερα χρόνια µετρό της Θεσσαλο-
νίκης, από εκατό εργαζόµενοι να δουλεύουν δύο χιλιάδες, να
τρέχει βολίδα, και το ανέκδοτο που λέγεται µετρό Θεσσαλονίκης
να είναι πλέον µια ορατή πραγµατικότητα. Τελειώνουν τα έργα
πολιτικού µηχανικού το 2018. Το 2019, µπαίνει µπροστά στις ρά-
γες η δοκιµαστική λειτουργία των βαγονέτων και το 2020 παρα-
δίδεται στον λαό της Θεσσαλονίκης. 

Ξαναλέω, το µετρό δεν είναι του Σπίρτζη, το µετρό δεν είναι
των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ. Το µετρό ανήκει στους πολίτες της
Θεσσαλονίκης, που το πλήρωσαν το ξαναπλήρωσαν και το ξα-
ναπλήρωσαν. Ξέρετε, όταν σταµατούσε, ήταν στο παρασκήνιο
για το αν θα τα βρουν στις µίζες. 

Η εξυγιαντική τοµή στον ΟΑΣΘ, οι πρώτες νέες τοπικές µονά-
δες υγείας που λειτουργούν ήδη στη δυτική Θεσσαλονίκη, τα
στρατόπεδα του Παύλου Μελά και του Κόδρα, για όλα αυτά θα
υπάρξει εκτενής απολογισµός και από τους Υπουργούς και από
τον Πρωθυπουργό στο τριήµερο 26,27 και 28, που θα πραγµα-
τοποιηθεί το 11ο Αναπτυξιακό Συνέδριο. 

Συγκροτείται ο Οργανισµός Προστασίας του Θερµαϊκού Κόλ-
που. Επιταχύνθηκαν τα έργα στο Αεροδρόµιο «Μακεδονία». Θα
καταθέσω στα Πρακτικά τη δισέλιδη ανακοίνωση. Είναι αυτοί οι
τύποι που κρατούσαν τον αεροδιάδροµο και ταλαιπωρούσαν τον
κόσµο µε «πέντε συν πέντε» προσαπογειώσεις και πάνε για «δε-
καπέντε συν δεκαπέντε» στο επόµενο χρονικό διάστηµα και στο
τέλος του χρόνου θα είναι «είκοσι πέντε συν είκοσι πέντε» οι προ-
σαπογειώσεις. Αυτοί που έλεγαν στον Σπίρτζη, να µη χαθεί η κα-
λοκαιρινή περίοδος και η τουριστική σεζόν και κατάφερε να
παραδώσει το έργο του αεροδιαδρόµου τρεις εβδοµάδες νωρί-
τερα. Πώς γίνεται -ίδια µυαλά, ίδιοι Έλληνες, ίδιες εταιρείες- στη
µια περίπτωση τα έργα να είναι το γιοφύρι της Άρτας και τώρα
να τελειώνουν, αυτά τα έργα που είχαν τον ατελείωτο;

Το καταθέτω στα Πρακτικά έτσι, για να υπάρχει και µνήµη, η
οποία πρέπει να είναι κάπως πιο οξυµένη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι τώρα και θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µιας που
ήταν ονοµαστική η αναφορά, για ένα µόνο λεπτό στο νοµοσχέδιο
για τα ταξί.

Το νοµοσχέδιο για τα ταξί είναι προς τη σωστή κατεύθυνση
και βάζει όρους και κανόνες σε τρίτους που θέλουν να κάνουνε
µεταφορά. Υπάρχουν άρθρα τα οποία διορθώνουν παθογένειες
πολλών ετών. Για παράδειγµα στο άρθρο 1 παράγραφος 3, δί-
νεται η δυνατότητα και στα ταξί να κάνουν µεταφορά ασυνόδευ-
των δεµάτων µε αντίστοιχα παραστατικά.

Στο άρθρο 14 παράγραφος 1, µπορούν τα πενταθέσια να µε-
ταφέρουν πλέον και αναπηρικό αµαξίδιο στα πολυµορφικά αυ-
τοκίνητα ενός όγκου. Στο ίδιο άρθρο στην παράγραφο 5 υπάρχει
η παράταση ηλικίας των αυτοκινήτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, εντελώς ειρηνικά ο «διαιτητής» σηµαίνει τη λήξη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε, βεβαίως.

Οι ταξιτζήδες ζητούν µία παράταση για τρία χρόνια, που δίνε-
ται και αυτή αναδροµικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είπαµε να επισπεύ-
σουµε την ονοµαστική ψηφοφορία. Αυτό δεν είπαµε;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Βα-
ρεµένε. Σας είπα ότι έγινε προσωπική αναφορά.

Στο άρθρο 13, τίθενται όροι και κανόνες, σε αυτούς που θα ή-
θελαν να φοροδιαφύγουν µε δήθεν καινοτόµες εφαρµογές τύ-
που «UBER» και «TAXIBEAT». 

Επίσης σε θετική κατεύθυνση είναι ότι και στα ταξί πλέον τα
πειθαρχικά συµβούλια οργανώνονται και πλαισιώνονται µε πιο
επίσηµη οντότητα από την περιφέρεια, δικηγόρο και δύο εκπρο-

σώπους και καλά θα ήταν ίσως να υπήρχε και η δυνατότητα της
ένστασης.

Συµφωνούµε, επίσης, µε την αυστηροποίηση των προστίµων,
σε περίπτωση που έχουµε ανθρώπους ΑΜΕΑ.

Κλείνω την παρέµβασή µου, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το κλείσιµο είναι

διαρκείας, όµως.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ο τόπος συνεχίζει να έχει

ανάγκη από µία πεφωτισµένη δεξιά της καραµανλικής σχολής
του µέτρου και της µετριοπάθειας, του ορθού, υπεύθυνου και
συναινετικού λόγου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δυστυχώς αντ’ αυτού καταγράφεται µια έξαλλη, µισαλλόδοξη,

ακροδεξιά Νέα Δηµοκρατία µε χορηγούς την «UBER» και την
«TAXIΒEAT».

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον λόγο, κύ-

ριε Κεφαλογιάννη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ορµώµενος και από το γεγονός

ότι ο προηγούµενος συνάδελφος χρειάστηκε περίπου δέκα
λεπτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ήταν µια εξαίρεση.
Αναλαµβάνω την ευθύνη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δεν ήταν εξαίρεση. Αντί για
επτά λεπτά µίλησε περίπου δέκα λεπτά και τριάντα δευτερόλε-
πτα. Δηλαδή υπερβαίνουν τον χρόνο κατά 50%.

Επανέρχοµαι στην πρόταση που κάναµε ως Νέα Δηµοκρατία.
Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ούτε επείγον είναι ούτε κατεπείγον.
Μπορούµε να πάµε σε µια ονοµαστική ψηφοφορία, από τη στιγ-
µή που η Πλειοψηφία το ζήτησε, την επόµενη εβδοµάδα. Υπάρχει
και αντιπρόταση. Εάν δεν µπορείτε τη Δευτέρα ή την Τρίτη, γιατί
έχετε το αναπτυξιακό συνέδριο, µπορούµε να πάµε την Τετάρτη.
Εµείς επαναφέρουµε την πρόταση. Λέµε να µιλήσουν οι συνά-
δελφοι όσο χρόνο θέλουν, βάσει του Κανονισµού, και να µην
τους κόψουµε κάποια στιγµή τον χρόνο στα πέντε ή στα έξι
λεπτά...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το όσο θέλουν, είναι
λίγο παρεξηγήσιµο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Με βάση τον Κανονισµό λέω,
κύριε Πρόεδρε. Να µιλήσουν επτά λεπτά και όχι να τους κόψουµε
τον χρόνο στα έξι ή στα πέντε λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είναι άβυσσος η
ψυχή του Βουλευτή, εάν του πεις ότι θα µιλήσει όσο θέλει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Όσο θέλει µε βάση τον Κανο-
νισµό, δηλαδή επτά λεπτά και όχι να του κόψουµε τον χρόνο στα
έξι ή πέντε λεπτά, κάτι το οποίο θα γίνει εκ των πραγµάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καταγράφεται.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σε κάθε περί-

πτωση να πάρει απόφαση η Ολοµέλεια της Βουλής, γιατί δεν έχει
πάρει αυτή τη στιγµή µια απόφαση. Έχουν εκφραστεί οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, αλλά δεν υπάρχει απόφαση της Ολο-
µέλειας. Πρέπει να αποφασίσουµε. Θα γίνει ονοµαστική ψηφο-
φορία σήµερα ή θα πάει για την επόµενη εβδοµάδα; Εµείς επα-
ναφέρουµε την πρόταση. Δεν µπορούµε τη Δευτέρα; Ας το κά-
νουµε την Τρίτη ή την Τετάρτη. Δεν υπάρχει ούτε κατεπείγον
ούτε επείγον στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εάν επιµένει η Πλει-
οψηφία, θα γίνει σήµερα. Είναι σαφές. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Να πάρει απόφαση η Ολοµέ-
λεια. Αυτή τη στιγµή η Ολοµέλεια δεν έχει πάρει απόφαση. Έ-
χουµε τοποθετηθεί, αλλά πρέπει να ψηφίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Χατζηδάκης έχει
τον λόγο.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Επί της διαδικασίας; 
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Έχω ζητήσει τον λόγο και µου είπε ο προ-

ηγούµενος Πρόεδρος, να µιλήσει πρώτα ο κ. Τριανταφυλλίδης
και µετά να µιλήσω εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θέλετε να κάνετε
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τώρα την οµιλία σας ή επί της διαδικασίας; 
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Έχω ζητήσει τον λόγο να µιλήσω ως Κοι-

νοβουλευτική Εκπρόσωπος και µε παρακάλεσε ο κ. Καµµένος να
µιλήσει ο πρώτος οµιλητής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει θα µιλήσετε
µετά τον οµιλητή. Είπαµε να µιλήσουν δυο Βουλευτές και µετά
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Θα εναλλάσσονται. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Τώρα το είπαµε, γιατί σ’ εµένα η συνεν-
νόηση ήταν να µιλήσει ένας Βουλευτής και µετά εγώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Είθισται να µιλούν πρώτα κάποιοι οµι-
λητές και µετά οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Χατζηδάκη,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Σπίρτζης, προηγουµένως, σε µια παρέµ-
βασή του αναφέρθηκε στα δηµόσια έργα της περιόδου 2000-
2014 µε τον γνωστό επικριτικό του τόνο. 

Θα ήθελα, πρώτα απ’ όλα, να του υπενθυµίσω ότι εάν δεν κάνω
λάθος, µεταξύ 2000-2014 ο ίδιος ήταν εκλεκτό τέκνο και προβε-
βληµένο στέλεχος του ΠΑΣΟΚ, το οποίο σήµερα κατηγορεί, διότι
ανένηψε τον Ιανουάριο του 2015, όταν είδε το φως το συριζαϊ-
κόν. 

Θέλω, όµως, να του υπενθυµίσω και κάτι άλλο σε σχέση µε τα
έργα και την επανεκκίνησή τους ότι µε την κυβέρνηση Σαµαρά
τα έργα τα οποία είχαν σταµατήσει λόγω της µεγάλης οικονοµι-
κής κρίσης, επανεκκίνησαν σε συµφωνία απόλυτη µε την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και µε χρηµατοδότηση από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µέσω του ΕΣΠΑ, ενώ το 2015 όταν σταµάτησαν εκ νέου
τα έργα λόγω της περιβόητης διαπραγµάτευσης Βαρουφάκη,
της στάσης πληρωµών του δηµοσίου και των capital controls, τα
έργα ξαναξεκίνησαν, όταν ο κ. Σπίρτζης έδωσε 500 εκατοµµύρια
ευρώ στους εργολάβους πανωπροίκι εις υγείαν των Ελλήνων φο-
ρολογουµένων, διότι όλα αυτά τα χρήµατα πληρώθηκαν από τον
ελληνικό προϋπολογισµό, από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. Καλύτερα, λοιπόν, η σιωπή για την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προχωρώ στο νοµοσχέδιο. Πρώτα απ’ όλα θέλω να πω µια

καλή κουβέντα για τον κ. Σπίρτζη, για να µην τον αδικώ. Θέλω να
πω ότι ο κ. Σπίρτζης µε αυτό το νοµοσχέδιο, έχει πετύχει ένα
παγκόσµιο ρεκόρ, το οποίο οφείλουµε να του αναγνωρίσουµε.
Αυτό το παγκόσµιο ρεκόρ έχει να κάνει µε τον αριθµό των υπουρ-
γικών αποφάσεων και των κοινών υπουργικών αποφάσεων που
έχουν εκδοθεί. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Για εσάς δεν υπάρχει καλύτερα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Θεωνά, όταν θα µιλή-

σετε, θα πείτε αυτά τα οποία θέλετε. Από εκεί και πέρα έχω το
θάρρος της γνώµης µου, έχω την άποψή µου και δεν θα πάρω
άδεια από κανέναν Υπουργό και από κανέναν Βουλευτή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για το τι θα πω! Τελεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΩΝΑΣ: Σας ξέρουµε από παλιότερα…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Έχουµε κοινοβουλευτική

δηµοκρατία και θα πρέπει να το καταλάβετε όλοι!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει δεν κινδυ-

νεύει η δηµοκρατία, κύριε Χατζηδάκη.
Κύριε Θεωνά, σας παρακαλώ πολύ να µη διακόπτετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Από εκεί και πέρα, ξαναλέω,

µια καλή κουβέντα για τον κ. Σπίρτζη. Ο κ. Σπίρτζης πετυχαίνει
µε αυτό το νοµοσχέδιο ένα παγκόσµιο ρεκόρ.

Ποιο είναι το παγκόσµιο ρεκόρ; Το ανέφερε προηγουµένως ο
εισηγητής µας, ο Κώστας Καραµανλής. Το νοµοσχέδιο αυτό πε-
ριλαµβάνει την υποχρέωση του Υπουργού, να εκδώσει διακόσες
πενήντα υπουργικές αποφάσεις και κοινές υπουργικές αποφά-
σεις. Αυτό το πράγµα δεν έχει προηγούµενο. Νοµίζω ότι πρέπει
να είµαστε όλοι περήφανοι για την Κυβέρνησή µας, σε σχέση µε
τις πρακτικές καλής νοµοθέτησης που ακολουθεί. 

Δεύτερη παρατήρηση για το νοµοσχέδιο. Φίλες και φίλοι, θα
ήθελα να ακούσω µια απάντηση από την Κυβέρνηση για το εξής:
Ήρθε ο καινούργιος Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας εν χορδαίς

και οργάνοις. Βγήκε το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής και
λέει ότι είναι αντισυνταγµατικός. Το περνάµε χωρίς να το συζη-
τάµε, όπως έλεγε το τραγούδι, «µικρά εγκλήµατα, µικρές δολο-
φονίες» και «δεν βαριέσαι»; Δεν πρέπει κάποιος να απαντήσει και
να τεκµηριώσει την άποψή του, γιατί το νοµοσχέδιο για το οποίο
πανηγυρίζετε, έχει αντιµέτωπό του το Επιστηµονικό Συµβούλιο
της Βουλής, ένα ανεξάρτητο όργανο, το οποίο µιλάει ευθέως για
αντισυνταγµατικότητα; 

Τρίτη παρατήρηση: Αναφέροµαι στο περιβόητο θέµα της
«UBER» και της «TAXIBEAT», για να υπογραµµίσω και από αυτό
το Βήµα τη θέση της Νέας Δηµοκρατίας, που θέλουν να την α-
κούσουν όλοι οι Έλληνες πολίτες και πάνω απ’ όλα οι ταξιτζήδες. 

Για εµάς είναι άλλο η «UBER» και άλλο η «TAXIBEAT». Η
«UBER» είναι µια επιχείρηση που κινείται στη γκρίζα ζώνη και η
οποία θα πρέπει να τύχει µιας αντιµετώπισης αντίστοιχης µε αυτή
που έχει στα περισσότερα ευρωπαϊκά κράτη. Υπάρχει µάλιστα ο
οδηγός, που είναι η απόφαση του δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών
Κοινοτήτων. Η θέση, λοιπόν, της Νέας Δηµοκρατίας είναι κρυ-
στάλλινη και δεν µπορεί να διαστρεβλωθεί από κανέναν. 

Επειδή, όµως, η Κυβέρνηση εµφανίζεται µε περίσσιο θράσος
µπροστά στη Βουλή και θεωρεί τον εαυτό της υπερασπιστή των
ταξιτζήδων, θέλω να θυµίσω, κάτι το οποίο έχω ζήσει εγώ ο ίδιος
και να το υπενθυµίσω εδώ στη Βουλή και αφορά τη ρύθµιση για
τα αυτοκίνητα µε οδηγό, που πέρασε την περίοδο 2012-2014 και
θεσπίστηκε τότε όριο ελάχιστης µίσθωσης έξι ωρών. Τότε, πράγ-
µατι, και από τους ταξιτζήδες και από τον ΣΥΡΙΖΑ ως αντιπολί-
τευση αυτή η ρύθµιση είχε κατηγορηθεί ως ρύθµιση, που θα
συµβάλλει στην υποκλοπή –κατ’ αυτούς που έκαναν κριτική-
έργου από τους ταξιτζήδες. 

Περίµενε, λοιπόν, κανείς από µια τέτοια Κυβέρνηση, να κινηθεί
προς την αντίθετη κατεύθυνση και να καταργήσει τη ρύθµιση ή
να αυξήσει τις ώρες προς τα επάνω. Λοιπόν, έχω εδώ τον ν. 4512/
2018, ο οποίος τώρα πέρασε τον Ιανουάριο µε τις δικές σας ψή-
φους. Οι έξι ώρες που ήταν υποκλοπή, γίνονται τρεις ώρες. Μει-
ώνονται περαιτέρω. «Ουαί υµίν, γραµµατείς και Φαρισαίοι υπο-
κριταί!». Αυτό θέλω να το ακούσει κάθε ταξιτζής. Διότι υπάρχει
το χοντρό δούλεµα και ο ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχουν και κάποια όρια στο
δούλεµα των Ελλήνων πολιτών. 

Θέλω, όµως, να προχωρήσω και παραπέρα. Έρχεστε –υποτί-
θεται- να ρυθµίσετε την «TAXIBEAT». Τι θα ρυθµίσετε; Θα ρυθ-
µίσετε µια εταιρεία, που έχει αγκαλιαστεί από οχτώ χιλιάδες
ταξιτζήδες –δεκαπέντε χιλιάδες είναι οι ταξιτζήδες της Αθήνας-
και η οποία έχει βραβευθεί διεθνώς, για το ό,τι έχει πετύχει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ίδια αντιµετώπιση µε τον κ. Τριαντα-
φυλλίδη. 

Σε δύο λεπτά θα έχω τελειώσει. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΓΙΑΛΑΣ: Ε, καλά τώρα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κοιτάξτε, είχα δύο λεπτά

διακοπές από τον κ. Θεωνά. Δεν θεωρώ ότι είµαι τόσο φοβερός
και τροµερός, ώστε να πέσει η Κυβέρνηση µε αυτή µου την το-
ποθέτηση. Κάνετε λίγο υποµονή. Διαφωνούµε, αλλά θέλω να πι-
στεύω ότι πιστεύετε στις αρχές της κοινοβουλευτικής δηµο-
κρατίας. 

Ακούστε, επειδή νοµίζω µερικοί από εσάς ενδεχοµένως και να
µην ξέρετε τι ρυθµίζεται µε αυτό το νοµοσχέδιο σε σχέση µε την
«TAXIBEAT». Ποιους θέλετε να ελέγξετε; Έχω µπροστά µου το
νοµοσχέδιο, το άρθρο 12. Θέλετε να ελέγξετε κάποιες πλατφόρ-
µες που παρέχουν ηλεκτρονικές υπηρεσίες στο πλαίσιο των ταξί. 

Τι λέτε; Ότι πρέπει να ελέγχονται αυτοί που επηρεάζουν την
τιµή της υπηρεσίας µεταφοράς αµέσως ή εµµέσως διά της πα-
ροχής εκπτώσεων ή επιδοτήσεων κοµίστρου. Δηλαδή λέτε ότι αν
κάποιος δίνει τη νορµάλ τιµή, την κανονική, αυτή που προβλέπει
ο νόµος, είµαστε µια χαρά, αλλά αν κάποιος προσφέρει καλύ-
τερη τιµή, υπάρχει πρόβληµα. Εσείς από κίνηµα «Δεν Πληρώνω»
φτάσατε να γίνετε κίνηµα υπέρ της ακρίβειας. Περί αυτού πρό-
κειται. Είναι γνωστό ότι από αυτή τη ρύθµιση ωφελείται ο κατα-
ναλωτής, γιατί πληρώνει λιγότερο, ωφελείται ο ταξιτζής, γιατί
εισπράττει ολόκληρο το κόµιστρο και απλώς επιβαρύνεται η ίδια
η πλατφόρµα. Στις πλάτες της πλατφόρµας πάει η µείωση.
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Τι κάνετε, λοιπόν; Πραγµατικά διερωτώµαι εάν έχετε καταλά-
βει τι νοµοθετείτε.

Από εκεί και πέρα τι άλλο νοµοθετείτε; Ελέγχετε, επίσης, αυ-
τούς που επηρεάζουν τις κρίσιµες πτυχές της υπηρεσίας µετα-
φοράς, θέτοντας προδιαγραφές που πρέπει να πληρούν τα
αυτοκίνητα πέραν των νοµίµων. Δηλαδή αν η πλατφόρµα λέει ότι
πρέπει να έχεις ένα καλύτερο ταξί, να παρέχεις καλύτερες υπη-
ρεσίες, όχι απαγορεύεται, δεν το θέλουµε. Εµείς θέλουµε τις λι-
γότερες υπηρεσίες. Αυτό το πράγµα είναι σουρεαλιστικό! Και έ-
χετε καταθέσει και ονοµαστική ψηφοφορία, για να αυτοεξευτε-
λιστείτε πολιτικά ψηφίζοντάς την. Αυτό είναι.

Κάνω, λοιπόν, έκκληση στη συνείδησή σας. Αποµακρυνθείτε
από τα τερτίπια του λαϊκισµού του κ. Σπίρτζη και σεβαστείτε
έστω την προσωπική σας πορεία στον πολιτικό σας χώρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μήπως να σεβα-
στούµε και τον χρόνο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κάτι τελευταίο αλλά πολύ
σηµαντικό.

Διαβάστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των
ΑΝΕΛ το άρθρο 88. Αφορά την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας.
Υπάρχει νόµος για τις δηµόσιες συµβάσεις και για τις δηµόσιες
προµήθειες. Σε αυτό το άρθρο 88 ο κ. Σπίρτζης λέει ότι κτήρια ή
άλλες εγκαταστάσεις κατάλληλες για την κάλυψη των αναγκών
στέγασης της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας µισθώνονται
από το δηµόσιο απευθείας, χωρίς διαγωνισµό, κατά παρέκκλιση
των διατάξεων του ν.3130 και οι συµβάσεις καταρτίζονται από
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών.

Θα το ψηφίσετε και αυτό; Θέλω να σας δω να το ψηφίσετε και
να δω πόσα βατράχια θα καταπιείτε ακόµα, για να δείξετε ότι
είστε µία συµπαγής οµάδα. Θα δούµε, όταν θα γίνουν οι ψηφο-
φορίες, τη στάση που θα κρατήσετε και σε αυτό, γιατί ο κατή-
φορος πρέπει να έχει και ένα όριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τώρα που γλίτωσε η
κοινοβουλευτική δηµοκρατία, µήπως να εφαρµόσουµε και τον
κανόνα του χρόνου;

Η κ. Ζαρούλια από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Πριν τοποθετηθώ στο σχέδιο νόµου,

επειδή η κατάσταση έχει ξεφύγει εντελώς τον τελευταίο καιρό,
καλό θα ήταν να ακουστούν µερικά πράγµατα. 

Βιώνουµε το άκρως άωτον του θράσους εκ µέρους όλων του
λεγόµενου «συνταγµατικού τόξου» κατά των Βουλευτών της τρί-
της πολιτικής δύναµης της χώρας, σύµφωνα µε τα τελευταία
εκλογικά αποτελέσµατα, του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή. 

Ας δούµε, λοιπόν, ποιοι είναι αυτοί που µας κουνάνε το δά-
κτυλο. Είναι οι άθεοι, αυτοί που θέλουν να αλλάξουν και τα έχουν
αλλάξει, δηλαδή, τα θρησκευτικά βιβλία, παρ’ όλο που το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας αυτές τις αλλαγές τις έχει κρίνει ως αν-
τισυνταγµατικές. Όµως ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ είναι απτόητοι, δεν
τους ενδιαφέρει. Συνεχίζουν το καταστροφικό τους έργο.

Βλέπουµε εδώ, λοιπόν, εσάς που αυτοδιαφηµίζεστε ως υπε-
ρασπιστές του Συντάγµατος, να το καταπατάτε για άλλη µια φο-
ρά χωρίς αιδώ. Το ίδιο ισχύει και για τα βιβλία της Ιστορίας.
Έγινε µια µεγάλη συγκέντρωση στα Προπύλαια στις 4 Μαρτίου
από ορθόδοξα χριστιανικά σωµατεία κατά των νέων Θρησκευτι-
κών που θέλετε να επιβάλετε και το µοναδικό κόµµα που παρευ-
ρέθη και στήριξε το αίτηµά τους ήταν η Χρυσή Αυγή. 

Βλέπουµε να βεβηλώνονται ιεροί ναοί της Ορθοδοξίας και από
πλευράς συγκυβέρνησης να υπάρχει πλήρης αδιαφορία και φυ-
σικά τα συνεταιράκια σας, τα µέσα µαζικής εξαπάτησης, να µη
λένε κουβέντα. Άχνα, κιχ!

Αν, όµως, βεβηλώνονταν άλλοι ναοί, επί παραδείγµατι κανένα
τζαµί, κανένα τέµενος ή καµµιά συναγωγή, τι θα έπραττε η συγ-
κυβέρνηση;

Αυτό που έχουµε όλοι βιώσει. Θα κινητοποιείτο άµεσα, θα έψα-
χνε για κακούς ναζί, που έχουν ρητορική µίσους, µισαλλοδοξίας
και ρατσισµού, για να τους συλλάβουν και να τους τιµωρήσουν
παραδειγµατικά. Τα δε τσοντοκάναλα της διαπλοκής θα βοούσαν
από το πρωί έως το βράδυ και θα ήταν λαλίστατα.

Άκουσε, αλήθεια, κανένας τίποτα για τη βεβήλωση του Ιερού
Ναού της Αναστάσεως στην Καλαµάτα; Για τον Ιερό Ναό του
Αγίου Βασιλείου στα Εξάρχεια; Ή µήπως για τη βοµβιστική επί-

θεση της Ιεράς Μητροπόλεως Νεαπόλεως και Σταυρουπόλεως;
Άκουσε κανείς για τη Μητρόπολη στο Αίγιο, όπου κατέβασαν οι
«προοδευτικοί» την ελληνική σηµαία; Όχι, βέβαια.

Για του λόγου το αληθές, καταθέτω για τα Πρακτικά τα σχετικά
δηµοσιεύµατα των επιθέσεων.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελένη Ζαρούλια καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ, φυσικά, δεν τίθεται θέµα ρατσισµού και µισαλλοδοξίας
για να ενδιαφερθείτε, ώστε να συλληφθούν οι ιερόσυλοι. Υπάρχει
πλήρης κάλυψη και ατιµωρησία στους βέβηλους των ιερών και
των όσιων της πατρίδας µας.

Μας κουνάνε, επίσης, το δάχτυλο οι απάτριδες και οι αστρά-
τευτοι. Έχουν το θράσος να µας κάνουν και µαθήµατα πατριωτι-
σµού, τη στιγµή που µέντορές τους είναι ο Μαρξ και ο Ένγκελς
γνωστοί µισέλληνες και ένθερµοι υποστηρικτές των οθωµανών. 

Τη στιγµή κατά την οποία δύο Έλληνες στρατιωτικοί είναι για
είκοσι µία ηµέρες αιχµάλωτοι των Τούρκων, η συγκυβέρνηση πα-
ραµένει ψύχραιµη. Ε, βέβαια. Δεν είναι τα παιδιά σας αιχµάλωτα,
για να δώσετε εντολή να τα αφήσουν ελεύθερα, όπως κάνετε,
όταν συλλαµβάνονται καµµιά φορά κατά λάθος από κάποιους
αστυνοµικούς για φθορές δηµόσιας περιουσίας, επιθέσεις κατά
αστυνοµικών µε µολότοφ, καταστροφή καταστηµάτων, εµπρη-
σµών λεωφορείων και αυτοκινήτων των συµπατριωτών µας.

Όταν εµείς εδώ στο Κοινοβούλιο επαναλαµβάνουµε τα λόγια
του Ερντογάν, βγαίνετε και παπαγαλίζετε ότι εµείς κάνουµε κή-
ρυγµα µίσους, ρατσισµού και µισαλλοδοξίας. Στον ίδιον, όµως,
δεν τολµήσατε να απαντήστε όταν τα έλεγε αυτά στη Θράκη µας.

Μας µέµφεστε και µας βάζετε ποινές, ενώ όταν εσείς βρίζεστε
αναµεταξύ σας, δεν ‘τρέχει κάστανο’ µε πρόσφατο παράδειγµα
τη Χριστοδουλοπούλου, που διαολόστειλε τον Αθανασίου, αλλά
δυστυχώς γι’ αυτή την έπιασε το µικρόφωνο στα πράσα και µετά
µας ‘πουλούσε και τρέλα’ από πάνω, αφού είχε εκτεθεί, νοµίζον-
τας ότι απευθύνεται σε φυτά και έλεγε: «Δεν το είπα». Ας ζητού-
σε, τουλάχιστον, ένα συγγνώµη. Ας έλεγε, το είπα κατά λά-
θος.Αλλά όχι. Αυτή σαν γνήσια κοµµουνίστρια θέλησε να κάνει
το άσπρο µαύρο. Τέτοιοι είστε: Ψεύτες, υποκριτές και µόνιµοι
διαστρεβλωτές της αλήθειας.

Ακόµη κι όταν εσείς του συνταγµατικοί τόξου εκστοµίζετε
εναντίον της τρίτης πολιτικής δύναµης της χώρας ευθείες απει-
λές φωνάζοντας: «Φασίστες, έρχονται κρεµάλες» ή «Από το Πέ-
ραµα ως το Κερατσίνι φασίστας δεν θα µείνει», αυτά είναι ψιλά
γράµµατα. Δεν είναι προτροπή σε βία και ρητορική µίσους, είναι
ρητορική αγάπης.

Σας κατανοούµε απόλυτα. Σας πονάει η αλήθεια και δεν την
αντέχετε. Γι’ αυτό και άλλωστε, δεν έρχεστε να απαντήσετε στις
ερωτήσεις της Χρυσής Αυγής.

Τις προάλλες, µάλιστα, ήταν εδώ ο Υπουργός Εξωτερικών και
απαντούσε στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου στα άλλα
κόµµατα και όταν είδε τον Βουλευτή µας κ. Γρέγο, το έβαλε στα
πόδια σαν λωποδύτης.

Τη βαθύτατα αυτή αντικοινοβουλευτική αλλά και αντιδηµοκρα-
τική ενέργεια την έχουµε θέσει υπ’ όψιν του «ευαίσθητου» -εντός
πολλών εισαγωγικών- δηµοκράτη Βούτση, γιατί ξέρουµε πόσο
αµετανόητος µπολσεβίκος είναι, και περιττό να πούµε ότι απάν-
τηση δεν πήραµε ποτέ και ούτε πρόκειται.

Ε, λοιπόν, όσο ο ελληνικός λαός ψηφίζει τον Λαϊκό Σύνδεσµο
- Χρυσή Αυγή και είµαστε στα έδρανα του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, εµείς θα σας ξεµπροστιάζουµε, γιατί έχουµε ορκιστεί να
υπηρετούµε το Σύνταγµα και το έθνος. 

Εσείς, αλήθεια, που έχετε καταστρατηγήσει το Σύνταγµα, ποι-
ους υπηρετείτε ακριβώς; Γιατί σίγουρα δεν υπηρετείτε τον ελλη-
νικό λαό, αλλά ούτε εξυπηρετείτε τα συµφέροντα του ελληνικού
έθνους. Η δε δηµοκρατικότητά σας αρχίζει και τελειώνει εκεί που
θίγονται οι µουσουλµάνοι Βουλευτές και οτιδήποτε ξένο προς τα
ήθη και έθιµα της πατρίδας µας. Γιατί εις ό,τι αφορά τους εκλεγ-
µένους από τον ελληνικό λαό χρυσαυγίτες Βουλευτές, δεν
βλέπω να σας πιάνει το δηµοκρατικό σας αίσθηµα και να σέβεστε
το γεγονός ότι είµαστε κι εµείς εκλεγµένοι. Γράφετε στα παλαι-
ότερα των υποδηµάτων σας την ετυµηγορία ενός σεβαστού πο-
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σοστού των Ελλήνων. Ντροπή και αίσχος, υποκριτές!
Μερικοί σουλατσαδόροι µάλιστα από τα κόµµατα του συνταγ-

µατικού τόξου που από τον ΣΥΡΙΖΑ πάνε στο ΠΑΣΟΚ και κατα-
λήγουν στο Ποτάµι, επιθυµούν την απαγόρευση λειτουργίας
κόµµατος, που εχθρεύεται τον κοινοβουλευτισµό και αναφέρον-
ται ευθέως στη Χρυσή Αυγή. 

Όµως θα είχε πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, να παρουσιά-
ζαµε στον ελληνικό λαό το καταστατικό της Χρυσής Αυγής αλλά
και το καταστατικό του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, για
να αντιληφθούν όλοι, ποιος δεν θα έπρεπε να βρίσκεται στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά το καταστατικό του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας µε τα επίµαχα σηµεία να είναι επιση-
µασµένα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελένη Ζαρούλια καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν Καταστατικό, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πλησιάζει και η 25η Μαρτίου και για άλλη µία φορά τα παιδιά
µας θα υποστούν την πλύση εγκεφάλου των εµπαθών κοµµουνι-
στών και την πλήρη διαστρέβλωση της ιστορίας µας. 

Από πλευράς µου συνιστώ τη µελέτη της ιστορίας και γιατί όχι
από ιστορικούς της Αριστεράς, όπως την ιστορία του Κορδάτου,
για να µην κατηγορηθώ σαν σκοταδίστρια και ότι κάνω προπα-
γάνδα.

Αυτά, όµως, παθαίνει ένας λαός, ο οποίος στέλνει στα έδρανα
της ελληνικής Βουλής άθεους, αστράτευτους και απάτριδες. 

Η Χρυσή Αυγή θα επιµείνει, λέγοντας την αλήθεια στον ελλη-
νικό λαό. και εάν νοµίζετε ότι εµείς σας υβρίζουµε, δεν έχετε ιδέα
τι λέει για εσάς ο ελληνικός λαός. Κάντε µία βόλτα σε κανένα κα-
φενείο, για να ακούσετε µε τα ίδια σας τα αυτιά, τη γνώµη που
έχουν για εσάς. 

Εις ό,τι αφορά τώρα το νοµοσχέδιο, θα τοποθετηθούν οι οµι-
λητές µας. Όµως έχω να κάνω δύο πολύ µικρά σχόλια. Το ένα
αφορά τη µείωση των λεωφορείων, την οποία βρίσκω απολύτως
φυσιολογική, αφού τα παιδιά σας, οι νεαροί, οι αντιεξουσιαστές,
που οι µπαµπάδες τους έχουν υπουργικούς θώκους, τα σπάνε
και τα καίνε. Πώς να µη µειωθούν, λοιπόν, αυτά τα λεωφορεία;
Λογικό το βρίσκω. 

Το άλλο αφορά τους ποδηλατοδρόµους. Είχα κάνει και µία
σχετική ερώτηση και παραδόξως πήρα απάντηση. Την ερώτηση
την είχα καταθέσει το 2016. Έχουµε φτάσει στο 2018 και δεν έχει
ολοκληρωθεί το τµήµα Κηφισιά-Γκάζι. 

Επειδή χρησιµοποιώ το ποδήλατο, υπάρχει ένας υποτυπώδης
ποδηλατόδροµος στην Κηφισιά, ο οποίος είναι «για τα πανηγύ-
ρια». Παρεµβάλλονται κάδοι απορριµµάτων, κάνουν βόλτα οι κυ-
ρίες µε τα καροτσάκια µε τα µωράκια τους, παρκάρουν τα αυτο-
κίνητά τους, όσοι έχουνε εκεί τα σπίτια τους, γιατί έξω ακριβώς
περνά ο ποδηλατόδροµος. 

Εύχοµαι αυτά που θέλετε να κάνετε να τα υλοποιήσετε, για να
είναι προς όφελος του ελληνικού λαού. Έχω, όµως, τις επιφυλά-
ξεις µου.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Βασίλειος Κεγ-
κέρογλου έχει τον λόγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είχαµε αποκαλύψεις σήµερα στο Κοινοβούλιο από διαφορετι-

κές πλευρές. Να σηµειώσω ότι ο κ. Τριανταφυλλίδης είπε ότι
προκειµένου να καταθέσει τροπολογίες, παίρνει την άδεια του
Υπουργού και τις υποδείξεις του και τις καταθέτει. Βεβαίως να
σηµειώσω το πιο σηµαντικό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ενδιαφέρεται για τη δη-
µιουργία µίας πεφωτισµένης Δεξιάς, είπε υπό τον κ. Καραµανλή,
καραµανλικής, δεν κατάλαβα ακριβώς πώς το είπε. Δεν µας ανέ-
λυσε όµως περαιτέρω, ποια είναι αυτή η σκοπιµότητα και τι ακρι-
βώς εννοεί. Προετοιµάζεται ο ΣΥΡΙΖΑ για κάποια συνεργασία
περισσότερο επίσηµη ή ανεπίσηµη;

Βέβαια αυτό θα µπορούσαµε να το συνδυάσουµε και µε την
τροπολογία που έφερε ο κ. Σκουρλέτης, που πήρε τον λόγο στα
κλεφτά για να πει δύο πράγµατα και σηκώθηκε και έφυγε! Και
αναφέροµαι στην τροπολογία για τα ΣΔΙΤ, που αφορά ουσια-

στικά τη διαχείριση απορριµµάτων στην Πελοπόννησο. 
Στις 30 Ιουλίου 2013 –θα τα πουν, βεβαίως, καλύτερα οι Πε-

λοποννήσιοι Βουλευτές- αναδεικνύεται ο ανάδοχος του έργου
και γίνεται τελετή, στην οποία παρευρίσκονται ο κ. Μανιάτης, ο
κ. Χατζηδάκης, ο κ. Μηταράκης και άλλοι και χειροκροτούν την
ανάδειξη του αναδόχου και την έναρξη του έργου. 

Στις 5 Νοεµβρίου 2015, έρχεται η «πρώτη φορά Αριστερά» -ο
θεός να την κάνει!- και ανατρέπει το έργο. Πού είναι το παρά-
ξενο; Από τον ΣΥΡΙΖΑ δεν υπάρχει παράξενο. Αυτή τη δουλειά
έκανε, εξάλλου, όλο το 2015. Το παράξενο είναι από τη Νέα Δη-
µοκρατία, η οποία συµφωνεί µε τη ρύθµιση του ΣΥΡΙΖΑ, ανατρέ-
πουν το έργο, πανηγυρίζουν και καταγγέλλουν εµάς που επιµέ-
ναµε να συνεχιστεί το έργο µε βάση τις προδιαγραφές και τον
τρόπο που είχε δροµολογηθεί. Και, µάλιστα, πάρα πολλά sites
έκαναν καταγγελίες εναντίον των Βουλευτών µας στην Πελοπόν-
νησο για τη στάση τους. 

�Ερχεται σήµερα στα κλεφτά ο κ. Σκουρλέτης να πει: «παιδιά,
δυστυχώς, στις 5 του Νοέµβρη του 2015 κάναµε ένα τεράστιο
σφάλµα, µια γκάφα. Οι κοµµατικές, πολιτικές µας σκοπιµότητες
–δεν ξέρω τι άλλο- µας οδήγησαν σε µια τυφλή απόφαση». Και
χωρίς ίχνος αυτοκριτικής έρχεται και επαναφέρει το θέµα. Το
επαναφέρει το 2018. Να δούµε σήµερα, αν η Νέα Δηµοκρατία
ξαναψηφίσει την επαναφορά αυτού που κατήργησαν µαζί µε τον
ΣΥΡΙΖΑ το 2015, γιατί είπαµε ότι από τον ΣΥΡΙΖΑ τα εµπρός-πίσω,
τις κωλοτούµπες, τις κυβιστήσεις και όλα τα άλλα τα έχουµε συ-
νηθίσει. Ακολουθεί και η Νέα Δηµοκρατία; Έχει σχέση η τοποθέ-
τηση του κ. Τριανταφυλλίδη µε όλα αυτά; Τους θέλει πιο σοβα-
ρούς, πιο κοντά ακόµα ως πεφωτισµένους πλέον; Ίδωµεν, λοι-
πόν. 

Κυρίες και κύριοι, έρχεται ένα νοµοσχέδιο, το οποίο περιλαµ-
βάνει διάφορες τακτοποιητικές ρυθµίσεις. Δεν είναι νοµοσχέδιο
αρχής. Άρα οποιαδήποτε τοποθέτηση επί της αρχής δεν έχει
νόηµα, διότι δεν έχει µια αρχή την οποία να ψηφίζεις, µε την
οποία να συµφωνείς ή να µη συµφωνείς. Είναι τακτοποιητικό.
Έχει διατάξεις αναγκαίες σε πολλές περιπτώσεις, για να ρυθµι-
στούν θέµατα. Έχει πελατειακού τύπου ρυθµίσεις και άλλα σχε-
τικά. Έχει και ρυθµίσεις, οι οποίες έρχονται να αντιµετωπίσουν
-κατά την Κυβέρνηση- τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τις
επιβατικές µεταφορές. 

Ακούστε γενικότερα µε µια δική µας ξεκάθαρη τοποθέτηση.
Εµείς µε πλατφόρµες και επιχειρηµατικές δραστηριότητες τύπου
«TAXIPHONE», «TAXIBEAT» και τα λοιπά είµαστε όχι µόνο υπέρ,
αλλά πιστεύουµε ότι θα πρέπει να προωθηθούν τέτοιες καινοτό-
µες λύσεις. Είναι υπέρ και των ιδιοκτητών ταξί και των οδηγών
και των καταναλωτών. Σε ρυθµίσεις που ανοίγουν την µπουκα-
πόρτα σε πειρατές, σε υποκλοπή έργου και σε παρανοµία, όπως
είναι το άνοιγµα της µπουκαπόρτας στην «UBER» µε νοµιµοποί-
ησή της, µάλλον είµαστε εντελώς αντίθετοι. 

Έρχοµαι και λέω συγκεκριµένα, γιατί αυτό το θέµα εµείς το εί-
χαµε αντιµετωπίσει πολύ πρωτύτερα από ό,τι η Κυβέρνηση σή-
µερα. Στις 17 Ιουλίου 2016, σχεδόν δυο χρόνια πριν, καταθέτω
ερώτηση στο Υπουργείο Υποδοµών, στην οποία λέω ότι επειδή
υπάρχει µια κατάσταση που θέτει εκτός ελέγχου τις επιβατικές
µεταφορές, χρειάζεται να παρθούν µέτρα µε συγκεκριµένες απο-
φάσεις, για να αντιµετωπίσουµε και την υποκλοπή και την πειρα-
τεία και την παρανοµία. 

Πρότεινα συγκεκριµένα πρώτον, τη δηµιουργία ηλεκτρονικής
βάσης για εκµισθώσεις ΕΙΧ αυτοκινήτων µετά οδηγού, προκειµέ-
νου να είναι εφικτός ο έλεγχος και αυτό να είναι συνδεδεµένο µε
το «taxisnet» του Υπουργείου Οικονοµικών. Δεύτερον, πρότεινα
να είναι δυνατός ο έλεγχος της νοµιµότητας µισθώσεων, να
έχουµε σε πραγµατικό χρόνο γνώση της σύµβασης και επίσης –
προχωρώ γρηγορότερα- οι οδηγοί των οχηµάτων αυτών, επειδή
µεταφέρουν επιβατικό προσωπικό µε τη δηµόσια κάλυψη, µε την
κάλυψη του δηµοσίου, θα πρέπει να έχουν τουλάχιστον τα προ-
σόντα των οδηγών ταξί, την ειδική άδεια. Δεν υπάρχει τίποτα τέ-
τοιο, βέβαια.

Επίσης πρότεινα την υποχρέωση τοποθέτησης ηλεκτρονικού
ψηφιακού ταχογράφου. Τα πράγµατα είναι απλά. Εάν δεν υπάρ-
χει ηλεκτρονικός ψηφιακός ταχογράφος, έλεγχος δεν γίνεται. 

Όσον αφορά τον χρόνο µίσθωσης –και έρχοµαι σε αυτό που
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ειπώθηκε πριν- είχαµε ψηφίσει δώδεκα ώρες µίσθωση και ξέχασε
να το πει ο κ. Χατζηδάκης. Έρχεται η κ. Κεφαλογιάννη ένα βράδυ
και το κάνει έξι ώρες. Και έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ ως «πρώτη φορά Αρι-
στερά» να το κάνει τρεις ώρες. 

Έρχεται σήµερα να νοµιµοποιήσει την «UBER» µέσα από αυτό,
χωρίς να βάζει προϋποθέσεις ούτε ελάχιστης µίσθωσης αλλά
ούτε τις προϋποθέσεις τις οποίες ανέφερα, τις οποίες η κ. Χρυ-
σοβελώνη το προηγούµενο διάστηµα θεωρούσε θετικές, αλλά
τώρα δεν τις φέρνουν. Βέβαια τότε είπε ότι «είναι θετικές αλλά
δεν τις προχωρώ, γιατί είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Του-
ρισµού».

Έχω εδώ τη γραπτή απάντηση. Θα καταθέσω τις απαντήσεις
για τα Πρακτικά, για να φανεί η αντιφατικότητα της Κυβέρνησης.

Εµείς, λοιπόν, συνοψίζοντας, λέµε ότι είµαστε ξεκάθαροι σε
σχέση µε αυτά. Έχουµε καταθέσει µια τροπολογία. Θεωρώ ότι
πρέπει να την κάνει ο Υπουργός δεκτή, διότι ακριβώς ξεκαθαρίζει
τα πράγµατα. Θέλουµε την καλύτερη αµοιβή που καθορίζεται
από τον νόµο για τον ιδιοκτήτη ταξί, µε τις καλύτερες υπηρεσίες
και χωρίς επιβάρυνση για τον καταναλωτή. Αυτά πρέπει να επι-
τευχθούν και, βέβαια, στην παρανοµία να φράξει ο δρόµος.

Δυο θεµατάκια και κλείνω. Πρέπει να δοθεί η δυνατότητα
στους ιδιοκτήτες επιβατικών δηµοσίας χρήσεως, στα ταξί, να
µπορούν κατ’ αρχάς στις τουριστικές περιοχές -δεν µε ενδιαφέ-
ρει στην Αθήνα ή στα άλλα κέντρα, αλλά στις κατ’ εξοχήν τουρι-
στικές περιοχές- στην αντικατάσταση µε οχήµατα πέντε-επτά
θέσεων να έχουν ταξίµετρο, όχι να είναι χωρίς ταξίµετρο. Να αν-
τικαθιστούν τα ταξί µε πέντε έως επτά θέσεων µε ταξίµετρο. Οι
ανάγκες του τουρισµού είναι διαφορετικές από ό,τι ήταν µια
φορά.

Θα πρέπει, λοιπόν, να έχουµε αυτή την ευελιξία. Μου είπαν ότι
αρνείται το Υπουργείο να το κάνει. Να ξεκινήσουµε από τις νη-
σιωτικές περιοχές, που έχουµε έντονο πρόβληµα το καλοκαίρι,
την Κρήτη και άλλες περιοχές, όπου νοµίζω ότι το Υπουργεί έχει
τα ερεθίσµατα για όλο αυτό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Χατζησάββας

από τη Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αν δεν κάνω λάθος, ταξίµετρα δεν µπαίνουν στα οχήµατα

πέντε έως επτά θέσεων, γιατί είναι για φιξ διαδροµές και δεν
µπορούν να παίρνουν µισθώσεις σε µικρότερες κούρσες. Είναι
σε προκαθορισµένες διαδροµές. Ούτως ή άλλως υπάρχουν τό-
σες ασάφειες σε πολλά σηµεία, αν και έχει ρυθµίσεις και προ-
βλέψεις. Πού να τις στηρίξουµε; Θα µπορούσαµε να τις στηρί-
ξουµε, αν δεν είχαν αυτές τις ασάφειες όσον αφορά στην εφαρ-
µογή και τα χρονικά πλαίσια.

Θα πρέπει πρωτίστως να νοµοθετηθεί ένα πιο σαφές και πιο
αυστηρό όριο στη λειτουργία των εταιρειών τύπου «UBER» και
της «TAXIBEAT». Η «UBER» είναι µια διαφορετική περίπτωση,
γιατί έχουµε δει στο εξωτερικό, πώς ακριβώς λειτουργεί.

Τώρα ως προς τα µαθηµατικά µε την «TAXIBEAT» ότι βγαίνει
πιο φθηνά, γιατί παίρνει ολόκληρο το κόµιστρο ο ταξιτζής και την
έκπτωση την παίρνει η πλατφόρµα, όχι: Την επιπλέον χρέωση τη
χρεώνεται ο καταναλωτής. Δεν µπορώ να το καταλάβω.

Επίσης δεν µπορώ να καταλάβω αυτό που λέει η Νέα Δηµο-
κρατία ότι κάθε νέο είναι απαραίτητα και πρωτοποριακό, είναι
απαραίτητα και καλό. Η νέα εποχή, παραδείγµατος χάριν, ορίζει,
να είναι η πρώτη εταιρεία σε υπηρεσίες ταξί η «UBER» χωρίς να
κατέχει ούτε ένα όχηµα. Ορίζει, επίσης, η Airbnb να είναι πρώτη
στον κόσµο σε ξενοδοχειακές υπηρεσίες, χωρίς να κατέχει ούτε
ένα ακίνητο.

Βλέπετε τι έγινε µε το θέµα µε τα προσωπικά δεδοµένα γνω-
στού µέσου κοινωνικής δικτύωσης και τη χρήση τους στις εκλο-
γές των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής. Εκεί είναι κακό; Εδώ
είναι καλό; Όπου µας συµφέρει;

Ούτως ή άλλως καθετί νέο τεχνολογικά, το τόσο ελεύθερο και
πρωτοποριακό όπως λέτε, έχει από πίσω διαχειριστές, που το
µοναδικό τους µέληµα είναι το υπερκέρδος. Υπάρχουν, βέβαια,
προτάσεις, που πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν. Θα πρέπει να οριστεί

η ελάχιστη ώρα ανάµεσα σε µισθώσεις, οι ελάχιστες χρεώσεις,
ειδικά για την «UBER», ίδια µέτρα και σταθµά στη φορολόγηση
των δύο εταιρειών, όχι έδρες σε φορολογικούς παραδείσους, να
υπάρχει έλεγχος, ώστε να µην υπάρχουν µαύρες εισπράξεις και
κόµιστρα από τους οδηγούς της «UBER», όπου υπάρχει µια τε-
ράστια ασάφεια. Πάρτε κάποιο πλαίσιο να ορίσετε νοµοθετικά.
Όµως µε την εξέλιξη που έχουµε δει να παίρνει αυτή η εταιρεία
σε άλλες χώρες και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και παγκοσµίως,
βλέπουµε ότι δεν µπορεί να περιοριστεί τόσο εύκολα. Θέλει ένα
συνεχή έλεγχο. Θα πρέπει, δηλαδή, να δοθεί µία ευκαιρία στον
οδηγό ταξί, να µπορεί να ανταγωνιστεί αυτές τις εταιρείες επί
ίσοις όροις.

Εδώ, βέβαια, ερχόµαστε και στο πραγµατικό πρόβληµα του
κλάδου των ταξί και φυσικά και όλων των άλλων κλάδων στην Ελ-
λάδα. Δεν έχει σηµασία τι νοµοθετείτε για τον κλάδο των ταξί.
Το πρόβληµα που υπάρχει, είναι ότι τα ταξί δεν έχουν δουλειά,
όπως και οι υπόλοιποι κλάδοι. Δεν έχουν δουλειά, δεν έχουν ει-
σπράξεις. Δεν έχει σηµασία αν νοµοθετείτε και φορολογικά και
οτιδήποτε άλλο. Δεν έχει χρήµατα ο Έλληνας να χρησιµοποιήσει
το ταξί. Πολλές φορές γίνονται συζητήσεις για την τιµή της ση-
µαίας και για τις χρεώσεις. Εδώ ο Έλληνας δεν έχει λεφτά για
να αγοράσει εισιτήριο για λεωφορείο αστικών συγκοινωνιών και
αναγκάζεται να ανέβει πάνω στο λεωφορείο, για να πάει στη δου-
λειά του ή όπου αλλού έχει ανάγκη, χωρίς εισιτήριο.

Στοχοποιούνται φορολογικά όλοι οι κλάδοι, που είναι υποχρε-
ωµένοι να δείχνουν τις εισπράξεις τους. Στοχοποιούνται φορο-
λογικά και οι ταξιτζήδες. Όταν κόβοντας µία απόδειξη 10 ευρώ
σε ένα κόµιστρο, τα 8 ευρώ έχουν πάει ήδη σε τρίτους και κα-
λούνται να επιβιώσουν αυτοί και οι οικογένειές τους µε 2 ευρώ,
καταλαβαίνετε ότι όταν έρθει και ο αθέµιτος ανταγωνισµός από
την «UBER», τους αποτελειώνει.

Βέβαια όλες οι παραπάνω αναφορές εξηγούν απόλυτα, γιατί
δεν γέµισαν τη λίστα των οµιλητών οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ, για να µιλήσουν γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο προ-
στατεύει και είναι πολύ καλό. Όλη η προστασία και η µέριµνα
που διατυµπανίζετε ότι εµπεριέχεται µέσα σ’ αυτό το νοµοσχέ-
διο, είναι  βέβαια µέσα στα µνηµονιακά όρια, µέσα στις δεσµεύ-
σεις που µας επιβάλλει το ευρώ, µέσα στην εκδικητικότητα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για τους Έλληνες επιχειρηµατίες, όπως και
για τους αγρότες και τους εργάτες.

Όλα αυτά, βέβαια, τα ξέρετε και δεν έγιναν κατά λάθος, γιατί
για να ψηφίσετε µνηµόνιο όλοι εσείς οι αντιµνηµονιακοί του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ -οι περισσότεροι από εσάς, για να µην πω
όλοι και αδικήσω κάποιους- πήρατε κάποια νοµοθετικά ανταλ-
λάγµατα, µέσα σ’ αυτή την τριετία που κυβερνάτε.

Βέβαια το µόνο που προβάλλει η Νέα Δηµοκρατία ως Αντιπο-
λίτευση σ’ αυτό το σχέδιο νόµου, είναι ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
και ΑΝΕΛ εξυπηρετεί συµφέροντα µικρών συντεχνιών, ενώ η ίδια
υπερασπίζεται συµφέροντα µεγάλων πολυεθνικών.

Όσον αφορά τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, αυξάνονται τα
πρόστιµα, µε την ίδια λογική που µπαίνουν τα πρόστιµα από το
Υπουργείο Περιβάλλοντος ότι δηλαδή «ο ρυπαίνων πληρώνει».
Έτσι κι εδώ όποιος έχει παραπάνω χρήµατα και θέλει να δουλέ-
ψει µε µεγαλύτερη ταχύτητα τα επαγγελµατικά του αυτοκίνητα
ή επειδή θέλει να πάει για να διασκεδάσει και δεν έχει πρόβληµα,
έχει λεφτά και πληρώνει, διότι δεν έχει καµµία διαφορά να πλη-
ρώσει 1.000 1.500 ευρώ. Ένας που έχει τα λεφτά να πληρώσει,
δεν θα κολλήσει εκεί πέρα. 

Δεν είναι ίδιες, βέβαια, όλες οι περιπτώσεις παραβάσεων ούτε
φυσικά είναι ίδιες όλες οι περιπτώσεις των ποινών που θα πρέπει
να επιβληθούν. Έχετε γνωρίσει κάποιο παιδί το οποίο δεν γνώ-
ρισε ποτέ τον πατέρα του, επειδή κάποιος µεθυσµένος οδηγός
τον σκότωσε, όταν αυτό ήταν µικρό; Έχετε γνωρίσει κάποιον πα-
ραπληγικό, που είναι έτσι από κάποιο ατύχηµα και είναι νέος και
δεν θα µπορέσει ποτέ να δουλέψει ή να κάνει οικογένεια;

Γι’ αυτό ως Χρυσή Αυγή προτείνουµε κάποιες παραβάσεις του
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας -όπως η παραβίαση του κόκκινου
σηµατοδότη- να είναι κακουργήµατα. Ξέρεις όταν περνάς «µε
κόκκινο» ότι µπορεί να σκοτώσεις κάποιον. Δεν υπάρχει η δικαιο-
λογία «είδα και δεν ερχόταν κανένας». Δεν κρίνουµε κατά το δο-
κούν τα κόκκινα φανάρια, τα STOP ή τις προτεραιότητες. Η
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οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλ ή ναρκωτικών ουσιών θα πρέ-
πει να διώκεται ως κακούργηµα. Δεν λέµε να µην πίνει ο κόσµος
και να µη γλεντάει. Ας το κάνει. Όµως όταν το κάνει, να µην οδη-
γεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ το πολύ δύο λεπτά παραπάνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα την ανοχή σας.

Θα πρέπει άµεσα να υπάρξουν υποχρεωτικά µαθήµατα θεω-
ρίας και πράξης. Θα πρέπει να µπει σε θεωρία και πράξη από το
δηµοτικό. Τα παιδιά οδηγούν ποδήλατα, χωρίς να ξέρουν βασι-
κούς κανόνες οδικής κυκλοφορίας. Να µπει στο DNA µας από µι-
κρές ηλικίες ότι, όταν για παράδειγµα βλέπεις ένα φανάρι να
είναι πορτοκαλί, δεν πατάς γκάζι για να προλάβεις να περάσεις
αλλά πατάς φρένο για να σταµατήσεις.-

Ευθύνη φυσικά φέρουµε και εµείς οι γονείς, όταν οδηγούµε
και έχουµε τα παιδιά µέσα στο αυτοκίνητο και βλέπουν τον τρόπο
που οδηγούµε. 

Η αυστηρότητα των προτάσεών µας είναι λόγω της σφαγής
στο ελληνικό οδικό δίκτυο, σε έναν άτυπο εµφύλιο πόλεµο που
µαίνεται στο εθνικό δίκτυο και τις επιπτώσεις των απωλειών του
στην ελληνική κοινωνία, δεν λέω για την οικονοµία, λέω για την
κοινωνία.

Το θέµα µε τους κινητήρες diesel, κύριε Υπουργέ, να ξέρετε
ότι θα σκάσει πολύ σύντοµα. Ο κόσµος πήγε και αγόρασε αυτο-
κίνητα diesel και µε τις νέες απαγορεύσεις, δεν θα ξέρει τι να τα
κάνει. 

Για το µετρό της Θεσσαλονίκης δεν ακούσαµε τίποτα στην
αρχή. Μετά κάποιος Βουλευτής ευτυχώς, κάτι είπε. Αρκεί πλέον
για τις ανάγκες του αστικού ιστού της Θεσσαλονίκης; Αυτό είχε
γίνει για να ολοκληρωθεί το 2005 και το 2006, όχι για να ολοκλη-
ρωθεί το 2025.

Τώρα δεν προλαβαίνω να αναφερθώ στα άλλα θέµατα που
ήθελα για τον Φίλη και την αντισυνταγµατικότητα. Ούτως ή
άλλως υπάρχει κοινή απόφαση από την Ιερά Σύνοδο και από τον
Αρχιεπίσκοπο για φέτος να λειτουργήσει. Θα πρέπει του χρόνου
να αλλάξει αυτή τη στάση η Ιερά Σύνοδος. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι όσο και αν σας φοβίζει, όλα
τα µνηµονιακά κόµµατα, η εθνική ενότητα των Ελλήνων, που φά-
νηκε πρόσφατα στα µεγάλα συλλαλητήρια, όσο και αν γεµίζετε
εντέχνως µε «εκρηκτικά» µπάλες ποδοσφαίρου, τίποτα δεν θα
πετύχετε. Ο ελληνικός λαός είναι ενωµένος σε κοινό µέτωπο απέ-
ναντι σε αντεθνικούς χειρισµούς, σε µνηµονιακά κόµµατα. Ο ελ-
ληνικός λαός, υπερασπιζόµενος την εθνική του ελληνική ταυτό-
τητα, µέρα µε τη µέρα βλέπει και καταλαβαίνει ότι ο µοναδικός
που εκφράζει αυτή την απλή πατριωτική του σκέψη, είναι οι Έλ-
ληνες πατριώτες του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Εγώ λέω να τηρούµε τον χρόνο αν είναι δυνατόν και προς τα

κάτω, γιατί έχουµε ονοµαστική ψηφοφορία, η οποία θα γίνει
γύρω στις 19.00’. Εντάξει; Εγώ κάνω αυτή την έκκληση, για να
είµαστε µέσα στα όρια. Εντάξει; Συµφωνήσαµε. 

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Πολύ φιλόδοξο είναι αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είπαµε γύρω στις

19.00’ ψηφοφορία ηλεκτρονική. 
Κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα σας δώσω τώρα περισσότερο χρόνο, διότι δεν θα

κάνω χρήση του δωδεκάλεπτου. Θα σας µιλήσω µόνο για τα ταξί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Πόσο χρόνο να βάλω;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βάλτε µου οχτώ, που είναι και το σήµα

του άπειρου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Τον υπόλοιπο χρόνο του κ. Αµυρά τον

θέλω εγώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Η τοποθέτησή µου θα έχει να κάνει µε

τα ταξί και τα ποδήλατα. Θα ξεκινήσω από το πιο εύκολο και το
πιο ευχάριστο, τα ποδήλατα. 

Έχω παρακολουθήσει την ανάπτυξη του ποδηλατικού κινήµα-
τος στην Ελλάδα και ιδιαίτερα στην Αθήνα από τα γεννοφάσκια

του τα τελευταία είκοσι χρόνια. Είµαι από τους λίγους που έκα-
ναν ποδήλατο στην Αθήνα. Γι’ αυτό οι περισσότεροι παλιοί πο-
δηλάτες, να το πω έτσι, γνωρίζουµε ο ένας τον άλλον. Διότι αν
ήσουν στο Σύνταγµα και έβλεπες στην Πανεπιστηµίου κάποιον
άλλον ποδηλάτη να κατεβαίνει προς την Οµόνοια, έτρεχες να
πας να τον γνωρίσεις και να ανταλλάξεις εµπειρίες, όπως πώς
βγαίνει στον δρόµο, ποιες είναι οι ασφαλείς διαδροµές. Αυτό
σιγά-σιγά άρχισε να αραιώνει, διότι έγιναν πάρα πολύ οι ποδη-
λάτες. 

Πώς έγιναν πολλοί οι ποδηλάτες, ειδικά στην Αθήνα; Από δύο
βασικά βήµατα. Το πρώτο ήταν η εισαγωγή του ποδηλάτου στο
µετρό. Απαγορευόταν να πάρεις το ποδήλατό σου και να µπεις
στο µετρό, στο τελευταίο βαγόνι.

Κάναµε κρούση τότε σε δύο Υπουργούς, στον Υπουργό κ. Δη-
µήτρη Ρέππα και στον Σπύρο τον Βούγια. Και οι δύο ήταν ανοι-
χτόµυαλοι και πραγµατικά το δέχθηκαν, µε µια αυτορρύθµιση
των ποδηλατιστών και µε έναν σωστό τρόπο να µην ενοχλούµε
τους επιβάτες τους πεζούς στο µετρό. Και να που το µετρό και
ο ηλεκτρικός πια µε ωραίο, λελογισµένο τρόπο εξυπηρετεί και
τους ποδηλάτες.

Το δεύτερο σηµαντικό βήµα ήταν όταν επετράπη σε εµάς του
ποδηλάτες να µπαίνουµε στους λεωφορειόδροµους. Είχα πάει
τότε που ήταν Υπουργός ο κ. Βορίδης σε εκείνη την µικρή κυ-
βέρνηση των τεσσάρων µηνών και του είχα θέσει το ζήτηµα. Και
υπέγραψε την υπουργική απόφαση. Και έτσι µε ασφάλεια µπο-
ρούσαµε, δεδοµένου ότι είχαµε πια το νόµιµο δικαίωµα, να κυ-
κλοφορούµε στις λεωφορειολωρίδες. Εννοώ µε την ασφάλεια
του να µη µας γράψει κάποιος ή, εν πάση περιπτώσει, να µη µας
µιλήσουν άσχηµα.

Σήµερα µερικά χρόνια µετά, σχεδόν µία δεκαετία µετά από το
φούντωµα της ποδηλατοκίνησης στις µεγάλες πόλεις, πάµε να
δούµε το εξής. Πάρα πολλές µικρές πόλεις, ακόµα και χωριά
τύπου Στενή Ευβοίας ή κωµοπόλεις τύπου Αµαλιάδας, έχουν
καλό δίκτυο ποδηλατοδρόµων. 

Αυτό έγινε χάρη στα χρήµατα της Ευρώπης και του Πράσινου
Ταµείου. Έγιναν και κάποιες αστοχίες που έβλεπες, ξέρω εγώ,
να µην είναι συνδεδεµένα τα ποδηλατικά δίκτυα, οπότε έπρεπε
να σταµατήσεις, να διασχίσεις λεωφόρους και χίλια δύο, αλλά εν
πάση περιπτώσει, µια πρώτη δουλειά έγινε. Σηµαντικό.

Θα περίµενε κάποιος ότι το επόµενο βήµα θα είναι –επιτέλους-
να δούµε ποδηλατοδρόµους στην Αθήνα. Μόνο ένας υπάρχει
στην ουσία, από το Γκάζι στο Φάληρο, το νότιο τµήµα του µεγά-
λου ποδηλατοδρόµου Κηφισιά - Φάληρο. 

Και µάλιστα, θα σας πω και το εξής, µιλάω βιωµατικά. Το 2016
ο κ. Μανιάτης του ΠΑΣΟΚ, έτσι τον γνώρισα, µε είχε καλέσει και
µου είπε: «Πάµε να κάνουµε ποδήλατο να σου δείξω το νότιο
τµήµα». Και πήγαµε και έκανα µε τον κ. Μανιάτη ποδήλατο, ο ο-
ποίος είναι και πάρα πολύ καλός ποδηλάτης, ειρήσθω εν πα-
ρόδω, βαστάει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Μπράβο! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μακάρι και εσείς, να σας δω να ανεβείτε

σε ποδήλατο. Πρώτα απ’ όλα θα γίνετε πιο fit, θα βελτιωθεί και η
ψυχολογία σας. Οπότε µην ειρωνεύεστε τους ποδηλάτες! Πάµε
παρακάτω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Το ποδήλατο το ανακαλύψατε πολύ
µετά από εµάς στα Τρίκαλα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Μα, γιατί ακόµα και στο ποδήλατο να
διαφωνούµε; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Δεν διαφωνούµε, συµφωνούµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Α, µπράβο! 
Πάµε παρακάτω. Δεν υπάρχουν ποδηλατόδροµοι στην Αθήνα.

Καλή βέβαια η διάταξη του άρθρου 27 και των υπολοίπων άρ-
θρων αυτού του νοµοσχεδίου για κατακόρυφη και οριζόντια σή-
µανση στους ποδηλατοδρόµους και φωτεινή σηµατοδότηση,
αλλά σε ποιους ποδηλατοδρόµους; Και γι’ αυτό, λοιπόν, ρωτάω
την ηγεσία του Υπουργείου να µου πει τι θα γίνει µε το βόρειο
κοµµάτι αυτού του µεγάλου ποδηλατοδρόµου, δηλαδή από την
Κηφισιά έως το Γκάζι. Τα χρήµατα ήταν εξασφαλισµένα µέσω
ΕΣΠΑ, γνωστό, δεκαεξίµισι χιλιόµετρα, 9.000.000 ευρώ. Οι περι-
βαλλοντικές µελέτες αδειοδοτηµένες εδώ και τρία χρόνια. Τι
έχετε κάνει για την υλοποίηση αυτού του έργου; Θα είναι ένα ση-
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µαντικότατο έργο. Και το λέει και το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτε-
χνείο, οι επιστήµονες της Μονάδας Βιώσιµης Κινητικότητας, ότι
δεν είναι µόνο ότι θα έχει µια ασφάλεια για όσους κινούνται, αλλά
θα προτρέψει και πολλούς νέους χρήστες ποδηλάτου να ανέ-
βουν στο ποδήλατο και να κυκλοφορούν µε αυτό το µέσο, διότι
θα νιώθουν µια µεγαλύτερη ασφάλεια. 

Όλα αυτά ίσως να µην έχουν και µεγάλη σηµασία, εάν σας πω
ότι το ποδηλατοδρόµιο του ΟΑΚΑ παραµένει κλειστό για τους
αθλητές λόγω έλλειψης χρηµατοδότησης από το Υπουργείο
Αθλητισµού της Ποδηλατικής Οµοσπονδίας για το 2017. Και ανα-
ρωτιέµαι τι θα σκέφτονται ο Χρήστος και ο Ζαφείρης Βολικάκης,
παγκόσµιοι πρωταθλητές, πανελληνιονίκες, µε συµµετοχές σε
Ολυµπιακούς, εξαιρετικά παιδιά, όταν πηγαίνουν στο ποδηλατο-
δρόµιο και τους λέει η Οµοσπονδία: «Δυστυχώς, είναι κλειστό
για σας». 

Στις 20 Απριλίου, τώρα σε λιγότερο από ένα µήνα, θα υπάρχει
το Πανελλήνιο Πρωτάθληµα Ποδηλασίας, το οποίο είναι προ-
γραµµατισµένο να γίνει στο ΟΑΚΑ. Με κλειστό ποδηλατοδρόµιο;
Δείτε το, λοιπόν. Αυτά σας τα λέω για να καταλάβετε ότι υπάρχει
µια απόσταση µεταξύ της θεωρίας και της πράξης. Καλό είναι να
τα συγκλίνουµε αυτά. 

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα των ταξί. Πρώτα, απ’ όλα να πούµε
ότι και οι νέες ρυθµίσεις του ΚΟΚ εξαιρούν τους ταξιτζήδες από
την υποχρέωση του να φοράνε ζώνες ασφαλείας. Είµαστε η µο-
ναδική χώρα στον κόσµο που επιτρέπει σε επαγγελµατίες οδη-
γούς να µην φορούν ζώνη ασφαλείας. Τι άλλο να πούµε; Τι να
πω τώρα για τον ΚΟΚ; Τι να πω; Ο ταξιτζής εάν συγκρουστεί, έχει
ενσωµατωµένο airbag µέσα του και θα σωθεί; Οι επιβάτες που
κουβαλάει; Τι συζητάµε; 

Λοιπόν, η υπουργική απόφαση, την καταθέτω απλά στα Πρα-
κτικά, γιατί πολλοί συνάδελφοι Βουλευτές, δεν θα την ξέρουν,
είναι η 43917 του 2006, όποιος θέλει ας τη δει. Και ας κάνουµε
όλοι µαζί µία προσπάθεια να επιβάλουµε και στους επαγγελµα-
τίες οδηγούς -δεν είναι µόνο οι ταξιτζήδες, είναι και οι διανοµείς,
είναι και οι φορτηγατζήδες που κάνουν πολλές στάσεις- να µην
απαλλάσσονται από την υποχρέωση της ζώνης ασφαλείας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αµυράς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τώρα έρχοµαι στο γνωστό θέµα µε την «TAXIBEAT» και την
«UBER». Άλλο η «TAXIBEAT», άλλο η «BEAT» και άλλο η «UBER».
Εµείς καταθέσαµε µία τροπολογία προκειµένου να ξεµπλοκά-
ρουµε το ζήτηµα. Και εγώ θα ρωτήσω όλους εσάς, τους αγαπη-
τούς συναδέλφους, τους Βουλευτές και τις Βουλευτίνες: Πώς θα
επιλέγατε να στείλετε τα παιδιά σας ασυνόδευτα από το σπίτι
σας σε ένα φροντιστήριο, ας πούµε; Βγαίνοντας στον δρόµο και
βρίσκοντας ένα ταξί, µε έναν ταξιτζή που δεν γνωρίζετε και που
δεν ξέρετε ποια θα είναι η διαδροµή και δεν θα µπορείτε να την
ελέγξετε στο κινητό σας; Ή να στείλετε τα παιδιά σας ασυνό-
δευτα µε έναν ταξιτζή, το όνοµα του οποίου θα γνωρίζετε και τη
διαδροµή θα τη βλέπετε on line και θα ξέρετε ανά πάσα ώρα και
στιγµή πού βρίσκονται τα παιδιά σας µε το ταξί; Αυτό και µόνο
νοµίζω δείχνει ποια είναι η διαφορά αντίληψης της παραδοσια-
κής µεταφοράς, µε την πιο σύγχρονη που διευκόλυνε η «TAX-
IBEAT». 

Η «TAXIBEAT» δεν είναι µεταφορική εταιρεία. Είναι µια εται-
ρεία που α) αξιολογεί τους οδηγούς, β) οι οδηγοί αξιολογούνται
από τους πελάτες και γ) οι οδηγοί, επίσης, αξιολογούν τους πε-
λάτες. Όλες οι συναλλαγές γίνονται µε πλαστικό χρήµα και άρα
δεν υπάρχει θέµα φοροδιαφυγής. Υπάρχει, επίσης, µια ασφάλεια
προς τον τουρίστα. Θυµόσαστε εκείνο το περιστατικό, στον
σταθµό Λαρίσης, που υπήρχε και φωτογραφία την οποία είχαν
βγάλει οι εφηµερίδες, µε έναν Ιάπωνα τον οποίο είχε βάλει ταξι-
τζής στο πορτ-µπαγκάζ; Ακόµα και τώρα ακούµε για περιπτώσεις
ταξιτζήδων, οι οποίοι όταν παίρνουν από το αεροδρόµιο τουρί-
στες, τους χρεώνουν διπλά, τρίδιπλα και υπέρδιπλα. Αυτά είναι
όλα τελειωµένα µε την ηλεκτρονική αυτή πλατφόρµα διασύνδε-
σης του πελάτη µε τον οδηγό ή ιδιοκτήτη ταξί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα δυο λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.
Επίσης, συστήµατα και πλατφόρµες τύπου «TAXIBEAT» αγκα-

λιάζονται κυρίως από τους ταξιτζήδες. Δεν είναι τυχαίο ότι από
τους δεκαπέντε χιλιάδες ταξιτζήδες της Αθήνας, οι µισοί, οι οκτώ
χιλιάδες, είναι συµβεβληµένοι µε την «TAXIBEAT». Σε όποιον τα-
ξιτζή κι αν έχω µπει, είτε δουλεύει µε «TAXIBEAT» είτε όχι, όλοι
µου λένε ότι «µας αρέσει αυτό το σύστηµα, γιατί έχουµε εξασφα-
λισµένη σε µεγάλο βαθµό τη δουλειά µας και επιπλέον αρχίζουµε
και αναβαθµιζόµαστε ως επαγγελµατίες του κλάδου. Διατηρούµε
τα ταξί καθαρά, είµαστε ευγενείς και µας δίνει και κίνητρο η εται-
ρεία να µάθουµε και µια ξένη γλώσσα ή εν πάση περιπτώσει να
µπορούµε να συνεννοούµαστε µε τους τουρίστες». 

Άρα, η τροπολογία που σας καταθέσαµε θα σας έλεγα ότι έχει
βάρος και πρέπει να τη δείτε. Ποια είναι η ουσία της; Είναι αυτό
που αναγνωρίζεται, βεβαίως, από τον οποιονδήποτε µη προκα-
τειληµµένο. Δηλαδή ότι η «Taxi Beat» δεν παρέχει υπηρεσία µε-
ταφοράς, αλλά υπηρεσία µεσολάβησης και υπάγεται στον κύκλο
των υπηρεσιών της «Κοινωνίας της Πληροφορίας». Όπως ορίζε-
ται από την ευρωπαϊκή οδηγία 31/2000 και το άρθρο 3, στην υπη-
ρεσία η οποία παρέχεται συνήθως έναντι αµοιβής, µε ηλεκτρο-
νικά µέσα εξ’ αποστάσεως και κατόπιν προσωπικής επιλογής
ενός αποδέκτη, τα κράτη-µέλη δεν µπορούν να θέτουν περιορι-
σµούς σε αυτήν την ελεύθερη παροχή της υπηρεσίας της «Κοι-
νωνίας της Πληροφορίας». Άρα, το άρθρο 12 στο σύνολό του,
αν δεν γίνει δεκτή η τροπολογία µας, να ξέρετε ότι αντίκειται στο
Ευρωπαϊκό Δίκαιο.

Και πάµε στην «UBER». Δεν χρειάζεται και πολύ σκέψη για την
«UBER». Η «UBER» κινείται σε µαύρους χώρους. Κινείται όχι απ-
λά σε γκρίζα, αλλά σε κατάµαυρη ζώνη, θα σας πω εγώ. Γιατί
έχουµε την απόφαση 434/2015 του Δικαστηρίου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που εκδόθηκε αποκλειστικά για την «UBER» και εκεί
λέει ότι «η «UBER» δηµιουργεί µια νέα αγορά, συµβάλλεται µε
µη επαγγελµατίες οδηγούς, καθορίζει το κόστος της υπηρεσίας
µεταφοράς». Αυτά κάνει η «UBER». Άλλο η «UBER» κι άλλο η
«TAXIBEAT». Σας τα λέω, λοιπόν, µε καλές προθέσεις, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. 

Ελπίζω να απαντήσετε ειλικρινά ο καθένας -και όλοι µας να
απαντήσουµε ειλικρινά µέσα µας και απ’ έξω µας- στο ερώτηµα
«πώς θα επιλέγατε να στείλετε τα παιδιά σας σε έναν προορισµό
ασυνόδευτα;». Με την «TAXIBEAT» και οδηγό που τον γνωρίζεις
και ανά πάσα ώρα και στιγµή µπορείς να ξέρεις που βρίσκεται ή
µε έναν οδηγό ταξί ή ιδιοκτήτη, που µπορεί ο άνθρωπος να είναι
µια χαρά -δεν λέω-, αλλά δεν έχεις κανέναν έλεγχο, δεν ξέρεις
ποιος έχει πάρει τα παιδιά σου, δεν ξέρεις που πηγαίνει το ταξί
ανά πάσα ώρα και στιγµή;

Αυτά είχα να σας πω και ελπίζω να ξανασκεφτείτε το ζήτηµα
και της ενίσχυσης της ποδηλατικής κουλτούρας µε πρακτικά
έργα, όπως να ολοκληρώσετε τον µεγάλο ποδηλατόδροµο Κη-
φισιά - Γκάζι, παρά µόνο µε θεωρητικές διατάξεις, που λέει να
µπει φωτεινός σηµατοδότης σε ποδηλατόδροµο, αλλά δεν υπάρ-
χει ποδηλατόδροµος. Τι να τον κάνω τον φωτεινό σηµατοδότη,
αν δεν έχω ποδηλατόδροµο;

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χιροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Αγίου Κωνσταντί-
νου Αγρινίου, το δεύτερο τµήµα. Το Αγρίνιο σήµερα έχει την τι-
µητική του. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Νίκος Παππάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καταθέτουµε µια τροπολογία, η οποία αφορά τη λειτουργία

της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων. Νο-
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µίζω ότι είναι µια τροπολογία η οποία την ενισχύει διοικητικά ως
προς την αυτοτέλειά της και, βεβαίως, οικονοµικά.

Έχει πρόνοιες, οι οποίες νοµίζω ότι θα µας βοηθήσουν συνο-
λικά ως πολιτικό σύστηµα να µη γίνουµε µάρτυρες φαινοµένων
που είδαµε κατά το τελευταίο χρονικό διάστηµα, είτε φαινοµένων
απόλυτης απαξίωσης µιας ανεξάρτητης αρχής, όπου διά της διο-
λισθήσεως µέλη παραιτούντο και προφανώς κατέληγαν σε κατα-
στάσεις όπου δεν υπήρχε νόµιµη σύνθεση, είτε φαινοµένων δυ-
στυχώς όπου ενεργά κοµµατικά στελέχη ενδύονταν από το
βράδυ έως το πρωί και τον µανδύα του στελέχους µιας ανεξάρ-
τητης αρχής και µάλιστα µε πάρα πολύ συγκεκριµένες και αυξη-
µένες ευθύνες. Αυτά, λοιπόν, νοµίζω ότι µε την τροπολογία που
καταθέτουµε κλείνουν ως δυνατότητες και ως ενδεχόµενα. 

Πιο συγκεκριµένα, διασαφηνίζεται και ενισχύεται ο χαρακτή-
ρας της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων
ως ανεξάρτητης διοικητικής και ρυθµιστικής αρχής µε τη σχετική
διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια. Τίθεται ασυµβίβαστο και
υφίστανται λόγοι έκπτωσης για τα µέλη της επιτροπής που
ασκούν οποιοδήποτε έµµισθο ή άµισθο δηµόσιο λειτούργηµα ή
δραστηριότητα. Απαγορεύεται, επίσης, η ανάληψη έργου ή ερ-
γασίας οποιασδήποτε µορφής που δεν συµβιβάζεται µε την ιδιό-
τητα και τα καθήκοντα της ΕΕΤΤ. Δεν µπορεί, δηλαδή, ένας
νοµικός να είναι στην ανεξάρτητη αρχή και ταυτόχρονα να πα-
ρέχει νοµικές συµβουλές στην ελεύθερη αγορά για θέµατα δι-
καίου των τηλεπικοινωνιών. Όπως –νοµίζω- αντιλαµβάνεται ο
καθένας από µας, πρόκειται για µια κραυγαλέα σύγκρουση συµ-
φερόντων, η οποία καλώς ρυθµίζεται. 

Βεβαίως, ρυθµίζεται και το φαινόµενο, το προσβλητικό για την
πολιτική, των «περιστρεφόµενων θυρών», όπου άνθρωποι έφευ-
γαν από τις ανεξάρτητες αρχές και την επόµενη µέρα προσλαµ-
βάνονταν σε ιδιωτικές εταιρείες για να προσφέρουν υπηρεσίες
στον ίδιο κλάδο, τον οποίο µέχρι το προηγούµενο βράδυ υποτί-
θεται ότι είχαν την ευθύνη να ρυθµίζουν. Τίθεται, λοιπόν, το όριο
των πέντε ετών ως απαγορευτικό χρονικό όριο για την απασχό-
λησή τους στον ιδιωτικό τοµέα σε υπηρεσία βεβαίως η οποία να
σχετίζεται µε την αγορά, µε τον κλάδο που εκαλούντο να ρυθµί-
ζουν όταν ήταν µέλη της ανεξάρτητης αρχής. Εάν υπάρξει πα-
ράπτωµα, θα υπάρξει πρόστιµο το οποίο ισούται µε το δεκαπλά-
σιο των συνολικών αποδοχών και αποζηµιώσεων που έλαβαν ως
µέλη της επιτροπής. 

Υπάρχουν κάποιες άλλες διατάξεις, οι οποίες απλώς είναι ανα-
γκαίες να εισαχθούν, διότι έχει µεταφερθεί η ευθύνη της Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και η αρµοδιότητα από το Υπουργείο
Υποδοµών στο Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής, το οποίο Υπουρ-
γείο Υποδοµών τυχαίνει να είναι και το επισπεύδον Υπουργείο
τώρα για το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάει η Ολοµέλεια. 

Υπάρχει και µια ρύθµιση, η οποία αφορά τη µετοχική σύνθεση
της «ΕΡΤ ΝΕΤ», δηλαδή της εταιρείας η οποία είναι ιδιοκτήτης
του δικτύου της ΕΡΤ. Γίνεται ο µοναδικός µέτοχος στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Επειδή το Υπουργείο Ψηφιακής Πολιτικής
είναι και ρυθµιστής στην αγορά του δικτύου της τηλεοράσεως,
δεν µπορεί να είναι και ιδιοκτήτης, αλλά και να ρυθµίζει. 

Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα πακέτο ρυθµίσεων, το οποίο προ-
ήλθε και από συζήτηση µε τις υπηρεσίες της επιτροπής. Είναι
ένα πακέτο, το οποίο ενισχύει τον ρόλο της Εθνικής Επιτροπής
Τηλεπικοινωνιών και θα της δώσει και τη δυνατότητα να κάνει πα-
ρεµβάσεις, ούτως ώστε να προστατεύσει τον Έλληνα κατανα-
λωτή, τα συµφέροντά του, αλλά και γενικότερα το δηµόσιο
συµφέρον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Σπαρτινός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΠΑΡΤΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η συζήτηση

αυτού του σχεδίου νόµου στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Πα-
ραγωγής και Εµπορίου και η ακρόαση των φορέων που είχαµε
ανέδειξαν µερικά πολύ ενδιαφέροντα από πολιτικής άποψης θέ-
µατα. 

Το πρώτο που θα µπορούσε να σηµειώσει ένας αξιόπιστος πα-
ρατηρητής είναι η µεγάλη απόσταση θέσεων και προτάσεων από
τα ίδια τα κόµµατα, κυρίως από τη Νέα Δηµοκρατία, για τα ίδια

θέµατα, αλλά σε διαφορετικές επιτροπές. 
Ενώ στην Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας, στην οποία συµµετέχω

και εγώ, που δεν είναι βέβαια νοµοπαρασκευαστική, οι τοποθε-
τήσεις όλων των µελών της είναι οµόφωνες ή σχεδόν οµόφωνες,
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου για τα ίδια ζητήµατα
έχουµε υψηλούς αντιπολιτευτικούς, καταγγελτικούς τόνους και
ανεξήγητες θέσεις. Ή µήπως δεν είναι ανεξήγητες και είναι ευε-
ξήγητες; 

Βέβαια, η Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου νοµοθετεί, δε-
σµεύει, δείχνει το πραγµατικό πολιτικό πρόσωπο και αναδεικνύει
πραγµατικά συµφέροντα τα οποία ο καθένας εξυπηρετεί. Δεν
είναι πεδίο για ανέξοδες εκθέσεις ιδεών. Είναι βέβαια σαφές ότι
ένα µεγάλο µέρος της θεµατολογίας του σηµερινού σχεδίου
νόµου αφορά ευθέως ή έµµεσα ζητήµατα οδικής ασφάλειας και
προστασίας των πολιτών, όπως είναι για παράδειγµα ο εκσυγ-
χρονισµός του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, τα κριτήρια επιβο-
λής προστίµων, η µεταφορά επικίνδυνων φορτίων, η κυκλοφορία
των ποδηλάτων, ο έλεγχος των εισαγόµενων µεταχειρισµένων
αυτοκινήτων, ο έλεγχος των ΚΤΕΟ και πολλά άλλα που έχουµε
συζητήσει και στην Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας.

Επίσης, έκανε εντύπωση η ένταση υποστήριξης συγκεκριµέ-
νων επιχειρηµατικών κλάδων που ήθελαν να κινούνται σε γκρίζες
φορολογικές και επαγγελµατικές ζώνες και η άρνηση να µπουν
καθαροί και σαφείς κανόνες άσκησης επιχειρηµατικής δραστη-
ριότητας, υγιούς ανταγωνισµού, προστασίας όσων κλάδων
έχουν πληγεί από αθέµιτες πρακτικές. Αναρωτιέται κανείς αν όλα
αυτά είναι τυχαία. Δεν νοµίζω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το πολύ σηµαντικό νο-
µοσχέδιο επιτυγχάνεται να καλυφθούν κενά στην υφιστάµενη νο-
µοθεσία και να διορθωθούν αστοχίες του παρελθόντος. Εκσυγ-
χρονίζεται, όπως είπα και πριν, ο Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας.
Ορίζεται το θεσµικό πλαίσιο για τη χρήση του ποδηλάτου, ενός
µέσου που τα τελευταία χρόνια η χρήση του έχει αυξηθεί και
οφείλει η πολιτεία να µεριµνά, τόσο για την ασφάλεια των ποδη-
λατιστών όσο και για την εύρυθµη και ασφαλή λειτουργία για όλα
τα µέσα µεταφοράς.

Αναδιαµορφώνεται το πλαίσιο παραβάσεων µε βάση την επι-
κινδυνότητα, τη συχνότητα ατυχήµατος, αλλά και την αντικοινω-
νική συµπεριφορά. Η θέσπιση της παράβασης αντικειµενικής
συµπεριφοράς, εκτός του ότι συµβάλλει ιδιαίτερα στην ενίσχυση
της οδικής ασφάλειας, συµβάλλει επίσης και στην ανάπτυξη της
αίσθησης σεβασµού απέναντι στον συµπολίτη και στο περιβάλ-
λον. 

Θεσπίζονται εισοδηµατικά κριτήρια στην επιβολή των προστί-
µων ώστε να εξαλειφθούν οι συµπεριφορές του τύπου «παρα-
νοµώ και πληρώνω» ή ακόµα χειρότερα «παρανοµώ γιατί µπορώ
να πληρώνω». Είναι µια θέση που είχε προταθεί και από την Επι-
τροπή Οδικής Ασφάλειας όπως είπα και προηγουµένως.

Επιπλέον, αυστηροποιείται το θεσµικό πλαίσιο της εισαγωγής
µεταχειρισµένων οχηµάτων µε τη δηµιουργία µηχανισµών ελέγ-
χου, ώστε να µπει τέλος σε παράνοµα κυκλώµατα, προστατεύον-
τας έτσι τους πολίτες αλλά και τις εταιρείες που δραστηριο-
ποιούνται στον χώρο αυτό από µερικούς επιτήδειους.

Επίσης, επαναφέρεται το σύστηµα ελέγχου των ιδιωτικών
ΚΤΕΟ µέσω της «online» πλατφόρµας του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών η οποία είχε καταργηθεί αναιτιολόγητα από προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις και ευνοούσε αντικειµενικά τις δυνατό-
τητες αδιαφάνειας στην εκτέλεση των ελέγχων που διενεργούν
τα ιδιωτικά ΚΤΕΟ.

Παράλληλα, δίνεται η δυνατότητα στις περιφέρειες να λει-
τουργούν τα δηµόσια ΚΤΕΟ µε τη µορφή ανώνυµης εταιρείας
στην οποία η περιφέρεια θα κατέχει την απόλυτη πλειοψηφία του
µετοχικού κεφαλαίου, ώστε να υπάρχει ευελιξία στην πρόσληψη
προσωπικού και θεσπίζεται το ποσό του αντιτίµου για τον περιο-
δικό και τακτικό έλεγχο οχηµάτων στα δηµόσια ΚΤΕΟ, µε αντα-
γωνιστικά κριτήρια στην αγορά κάθε περιφέρειας, ώστε να µην
βρίσκονται σε µειονεκτική θέση σε σχέση µε τα ιδιωτικά.

Επίσης, θεσπίζονται ασυµβίβαστα λειτουργίας ιδιωτικών ΚΤΕΟ
µε άλλες δραστηριότητες που έρχονται σε σύγκρουση µε την
ιδιότητά τους ως ελεγκτών οχηµάτων. 

Όσον αφορά το καυτό θέµα των εταιρειών διαµεσολάβησης -
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µεταφοράς επιβατών µε την επιβατικά οχήµατα δηµόσιας χρή-
σης, είχαµε την ευκαιρία να απολαύσουµε τις αγωνιώδεις προ-
σπάθειες µέρους της Αντιπολίτευσης και κυρίως της Νέας
Δηµοκρατίας και του εισηγητή της, να υπηρετήσουν πιστά τα
συµφέροντα ορισµένων επιχειρήσεων έναντι των συµφερόντων
των παραδοσιακών επαγγελµατιών του χώρου αλλά και του δη-
µοσίου συµφέροντος.

Μίλησε, λοιπόν, ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας για κατα-
στροφή της υγιούς επιχειρηµατικότητας, διότι εντάσσουµε τις
εταιρείες αυτές, που βεβαιότατα λειτουργούν επί της ουσίας ως
εταιρείες µεταφοράς, στο θεσµικό πλαίσιο που ορίζεται για κάθε
τέτοιου είδους επιχείρηση. Θα φορολογούνται και θα ελέγχονται
από εδώ και πέρα µε τον ίδιο τρόπο µε όλες τις άλλες αντίστοι-
χες επιχειρήσεις και θα πρέπει να ακολουθούν τη σχετική νοµο-
θεσία περί συλλογής και επεξεργασίας προσωπικών δεδοµένων.
Δηλαδή, η αµερόληπτη στάση και η ίση µεταχείριση από το κρά-
τος οµοειδών εταιρειών για το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας και
ορισµένους άλλους θεωρείται καταστροφή της υγιούς επιχειρη-
µατικότητας.

Μήπως µιλάτε, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, για
την επιχειρηµατικότητα των κολλητών και των φίλων, µια επιχει-
ρηµατικότητα που ενίσχυσε τα κυκλώµατα διαφθοράς, που τρο-
φοδότησε τις ανά τον κόσµο offshore των παραδείσων, που
στέγνωσε και κατέστρεψε το χρηµατοπιστωτικό τοµέα µε την
εκροή κεφαλαίων στο εξωτερικό και τα δάνεια των κολλητών,
που χρέωσε τη χώρα δισεκατοµµύρια µε αποτέλεσµα να οδηγη-
θούµε σε οικονοµική κρίση, χρεοκοπία, µνηµόνια, καταστροφή
του κοινωνικού ιστού και φτωχοποίηση ενός µεγάλου µέρους
των Ελλήνων πολιτών; Τότε, ναι, σε αυτήν την επιχειρηµατικό-
τητα εµείς συνειδητά βάζουµε φραγµούς και είµαστε περήφανοι
γι’ αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, σε λιγότερο από µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Μας κατηγορήσατε, επίσης, ότι αγνοούµε τις βασικές αρχές

του ηλεκτρονικού επιχειρείν. Εάν κρίνουµε από την επιλογή σας
για χρήση της γλώσσας COBOL στη δηµιουργία µητρώου οχη-
µάτων, µιας γλώσσας ξεπερασµένης, που απαιτεί µάλιστα και
υψηλό κόστος συντήρησης, τότε δεν νοµίζω ότι θα πρέπει να νοι-
ώθετε και πολύ περήφανοι για τις δικές σας γνώσεις στον τοµέα.
Η επόµενη, προχωρηµένη βέβαια, πρότασή σας ποια θα είναι;
Να δουλεύουµε µε FORTRAN; Θα ήταν και αυτό πρόοδος για
εσάς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θα ήθελα να πω πως
είναι ιδιαίτερα θετικό που ενσωµατώθηκαν από τον Υπουργό και
τον Υφυπουργό προτάσεις βελτίωσης του σχεδίου νόµου που
προτείναµε στην επιτροπή τόσο Βουλευτές από όλες τις πτέρυ-
γες όσο και φορείς που συµµετείχαν κατά τη συνεδρίαση ακρό-
ασης των φορέων, απόδειξη του πραγµατικού διαλόγου που
έγινε αυτές τις µέρες µεταξύ όσων τον θέλησαν αυτόν τον διά-
λογο, αλλά και µε την κοινωνία πέρα από προκατασκευασµένες
αντιδράσεις και υστερόβουλες αντιπολιτευτικές κορώνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.
Μαυρωτάς από το Ποτάµι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε το νοµοσχέδιο το οποίο έχει να κάνει µε τις µεταφο-

ρές και επειδή επτά λεπτά σίγουρα δεν αρκούν για να αναφερθώ
στα περισσότερα από τα ενενήντα άρθρα του, επιτρέψτε µου να
σταθώ σε δύο ζητήµατα τον έλεγχο του Κώδικα Οδικής Κυκλο-
φορίας που είναι καθοριστικό στοιχείο της οδικής µας συµπερι-
φοράς και για τη διαµάχη που έχει ξεσπάσει µε τις υπηρεσίες
παροχής µεταφορικού έργου και τις προεκτάσεις της.

Να ξεκινήσω λέγοντας ότι κανονικά θα πρέπει να µιλάµε όχι
γενικά για µεταφορές απλά έτσι, αλλά για νοµοσχέδιο περί βιώ-
σιµης κινητικότητας. Δεν θα σταθώ τόσο πολύ στα θέµατα του
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας εάν είναι σωστά τα πρόστιµα ή όχι,
κ.λπ., και αν πρέπει να συναρτώνται µε την οικονοµική κατά-
σταση. Ακόµα και η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής έχει εν-
στάσεις σε αυτό. Τα ανέπτυξε αυτά όλα και ο εισηγητής µας και

ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος πριν από λίγο. Θα σταθώ
σε κάτι άλλο. Ό,τι και να νοµοθετούµε, όσο αυστηρές διατάξεις
και να βάζουµε, εάν δεν υπάρχει έλεγχος για την υλοποίηση της
νοµοθεσίας, είναι λόγια του αέρα ή µάλλον είναι νόµοι του αέρα.

Δείτε, παραδείγµατος χάριν, τα φαινόµενα αθλητικής βίας, τον
αντικαπνιστικό νόµο τον αγαπηµένο µου, την οδηγική συµπερι-
φορά. Σκεφτείτε: Γιατί δεν γίνονται επεισόδια στα ευρωπαϊκά
παιχνίδια των οµάδων; Γιατί δεν ντουµανιάζουν τα καφενεία οι
Έλληνες θεριακλήδες στο εξωτερικό; Γιατί δεν κάνουν µαγκιές
στους δρόµους, όταν βρίσκονται στις άλλες χώρες; 

Διότι εκεί δεν έχουν την αίσθηση του ακαταδίωκτου όπως εδώ,
αλλά εκεί πέρα υπάρχει ουσιαστικός έλεγχος και αστυνόµευση.
Εδώ ούτε καν κάµερες κυκλοφορίας για τον έλεγχο των λεωφο-
ρειόδροµων δεν σηκώνει ο περήφανος τράχηλος του Έλληνα,
που θεωρεί τον δρόµο τσιφλίκι του.

Δεν αρκεί, λοιπόν, µόνο ένας πιο αυστηρός Κώδικας Οδικής
Κυκλοφορίας, αλλά και αποτελεσµατικότερος έλεγχος από την
Αστυνοµία µε την βοήθεια βέβαια και της τεχνολογίας, που την
έχουµε αδρανοποιήσει πλήρως στο όνοµα µιας επίπλαστης υπε-
ρευαισθησίας.

Όµως, πραγµατική ευαισθησία είναι να αποτρέπεις κάποιον
από αντικοινωνική συµπεριφορά στον δρόµο. 

Επιτρέψτε µου να πάω τώρα στο κοµµάτι του νοµοσχεδίου στη
λεγόµενη διαµεσολάβηση µεταφοράς, το κοµµάτι που αφορά
την «BEAT», την πρώην «TAXIBEAT», την «UBER» κ.λπ.. Εδώ -νο-
µίζω ότι τα άκουσα και από τις οµιλίες προηγουµένως- το νοµο-
σχέδιο βάζει µήλα και πορτοκάλια στο ίδιο καλάθι. Το ακούσαµε
και από άλλους. 

Άλλο είναι η «BEAT» που χρησιµοποιεί τον υπάρχοντα στόλο
ταξί για τη διαµεσολάβηση και άλλο η «UBER» που δηµιουργεί
τον δικό της στόλο κι εκεί σίγουρα χρειάζεται µια οριοθέτηση το
πεδίο, όπως έχει γίνει και σε άλλες χώρες ή προσπαθεί να γίνει
τουλάχιστον. Είναι σαν να συγκρίνεις για παράδειγµα την book-
ing.com, που αποτελεί µια εταιρεία διαµεσολάβησης για δωµάτια
σε υπάρχοντα ξενοδοχεία και ενοικιαζόµενα µε την πλατφόρµα
airbnb που έχει απλούς ιδιώτες µέσα. 

Το καθεστώς για την «UBER» και την airbnb χρειάζεται ρύθ-
µιση και αυτό γίνεται σε όλες τις χώρες, καθότι πρόκειται για ένα
ανοιχτό ζήτηµα, τις υπηρεσίες διαµοιραζόµενης οικονοµίας,
όπως λέγεται, ώστε να διασφαλίζονται οι συνθήκες ανταγωνι-
σµού µε ίσους όρους και µε τους συµβατικούς παρόχους. 

Όµως, η «BEAT» τι δουλειά έχει µε αυτά; Είναι η «BEAT» εται-
ρεία παροχής µεταφορικού έργου; Είναι σαν να λέτε ότι η «AIR-
TICKETS» -και φαντάζοµαι ότι όσοι χρησιµοποιείτε συχνά αερο-
πορικά ταξίδια σίγουρα την ξέρετε- είναι µια αεροπορική εται-
ρεία ή σαν να λέτε ότι το efood.gr, που είναι µία ηλεκτρονική
πλατφόρµα διαµεσολάβησης για παραγγελίες φαγητού, είναι
ένα εστιατόριο. 

Και είναι απορίας άξιο που το Υπουργείο θεωρεί την «BEAT»
εταιρεία µεταφορικού έργου, προφανώς παρακινούµενο από το
συνδικάτο αυτοκινητιστών ταξί που τη βλέπουν, κακώς, ως κάτι
εχθρικό. Αν µάλιστα ήµουν Πρόεδρος στο συγκεκριµένο συνδι-
κάτο, θα έλεγα στον Υπουργό όχι να βάζει εµπόδια αλλά να τη
διευκολύνει γιατί θα τη θεωρούσα σύµµαχο, καθότι αυξάνει το
µερίδιο αγοράς των ταξί στο µεταφορικό έργο. 

Είναι µια ελληνική καινοτοµία που πουλήθηκε σε έναν κολοσσό
της αυτοκινητοβιοµηχανίας στην «DAIMLER» κι έκανε µόδα την
εύκολη χρήση ταξί, σε µια εποχή που -το υπενθυµίζω- η νεολαία
και η κοινωνία γενικότερα περνάει όλο και περισσότερο από την
ιδιοκτησία στη χρήση των υπηρεσιών. 

Η «BEAT» ήταν το σωστό εργαλείο τη σωστή στιγµή, ώστε η
χρήση των ταξί να αναβαθµιστεί, να αναπτυχθεί µία σχέση εµπι-
στοσύνης, ευκολίας, ποιότητας και ασφάλειας, ώστε η αγορά αυ-
τοκινήτου ή η ενοικίαση αυτοκινήτου για τις καθηµερινές µετα-
κινήσεις να φαντάζει πολυτέλεια όταν υπάρχει µια εύκολη και
ασφαλής πρόσβαση σε ταξί. Αντί αυτού είδαµε στην επιτροπή,
στην ακρόαση των φορέων, µία κανονική ανάκριση του εκπρο-
σώπου της «BEAT» από τον Υπουργό, ανάκριση ως υπόπτου για
το έγκληµα της καινοτοµίας. 

Τι κρύβεται λοιπόν από πίσω; Κατά τη γνώµη µου, κρύβεται ο
µπαµπούλας της αξιολόγησης που κάποιοι θέλουν να την απο-
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φεύγουν όπως ο διάβολος το λιβάνι. Και η Κυβέρνηση δεν τους
χαλάει χατίρι. Το βλέπουµε στην παιδεία, το βλέπουµε στη δη-
µόσια διοίκηση. 

Η αξιολόγηση για την Κυβέρνηση είναι όπως το µουρουνέλαιο,
κάτι που την αναγκάζουν οι Ευρωπαίοι να το πιει, το βάζει στο
στόµα και όταν δεν κοιτάζουν, γυρνάει από την άλλη και το φτύ-
νει. Είτε προσποιείται ότι κάνει αξιολόγηση για τα µάτια του κό-
σµου ή δεν κάνει καθόλου, όπως στην εκπαίδευση µε το νοµο-
σχέδιο που βλέπουµε να έρχεται για τις διάφορες δοµές εκπαί-
δευσης. 

Για να γυρίσουµε στα του νοµοσχεδίου, πιστεύω ότι το έγ-
κληµα της «BEAT» είναι ότι επιτρέπει την αξιολόγηση του οδη-
γού, κάτι που για µερικούς είναι ανεπίτρεπτο. «Από πού κι ως πού
ο πολίτης να επιλέγει;», ακούστηκε. «Τι είµαστε; Κορίτσια στη βι-
τρίνα;». 

Δεν νοµίζω ότι αυτό απηχεί την άποψη όλων των επαγγελµα-
τιών που παρέχουν υπηρεσίες, είτε ταξιτζήδες είτε δάσκαλοι είτε
καθηγητές είτε δηµόσιοι υπάλληλοι. Αυτός που τον ενδιαφέρει
η δουλειά του, που του αρέσει η δουλειά του, θέλει να βελτιώνε-
ται. 

Ο προοδευτικός, ο δηµιουργικός ο οποίος θέλει να εξελίσσε-
ται, να βελτιώνεται δεν φοβάται να αξιολογηθεί. Αυτός που φο-
βάται να αξιολογηθεί είναι αυτός που είναι βολεµένος µε αυτά
που κάνει. Δεν θέλει κάποιους να προσπαθούν περισσότερο και
να χαλάνε την πιάτσα. Οι λιγότερες δυνατές απαιτήσεις, η λιγό-
τερη προσπάθεια που οδηγεί στο «όλοι το ίδιο είναι», χαλάει όταν
υπάρχει αυτή η αξιολόγηση. 

Όµως, όταν η αξιολόγηση έχει συνδεθεί στο µυαλό ορισµένων
µε την τιµωρία και όχι µε την εξέλιξη και κάποιοι έχουν σοβαρές
ευθύνες γι’ αυτό, τότε µοιραία η αξιολόγηση γίνεται συνώνυµο
της τιµωρίας αντί να είναι συνώνυµο της βελτίωσης. 

Σχετικά µε την τροπολογία για τους καθηγητές σε πρότυπα
πειραµατικά σχολεία –και κλείνω σιγά-σιγά, κύριε Πρόεδρε- ο
Υπουργός είπε τη µισή τροπολογία. Ανέφερε τις µεταθέσεις των
εκπαιδευτικών που είναι όντως στη σωστή κατεύθυνση. Για την
παράταση της θητείας, όµως, -για την οποία δεν αναφέρθηκε ο
Υπουργός- η Κυβέρνηση προφανώς έχει στο µυαλό της ό,τι είχε
κάνει µε τα Συµβούλια Ιδρύµατος στα ΑΕΙ. Όταν θέλει να εκφυ-
λιστεί ένας θεσµός, δεν τον λειτουργεί κανονικά, µε βάση τους
νόµους, αλλά δίνει παρατάσεις θεωρώντας τον θνησιγενή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τα φέρνει µαζί, όµως, και τις µεταθέσεις και την παράταση θη-

τείας σε ένα πακέτο, ώστε να µην µπορούµε να ψηφίσουµε το
ένα και να καταψηφίσουµε το άλλο.

Κλείνοντας, στις συγκεκριµένες διατάξεις που αναφέρθηκα για
την «BEAT» και όχι για την «UBER», που είναι άλλη περίπτωση –
όπως πολύ καλά έχουν πει και οι συνάδελφοί µου- έχουµε από
τη µία µεριά την καινοτοµία, την επιλογή και από την άλλη τα συν-
τηρητικά αντανακλαστικά µιας κατεστηµένης νοοτροπίας. Δεν εί-
µαστε «Beat». Είµαστε µε τους πολίτες και µε τις καλύτερες υπη-
ρεσίες προς αυτούς.

Μεταξύ, λοιπόν, συντήρησης και προόδου µε το δικό µου σκε-
πτικό και όχι µε τα στερεότυπα που έχουν καλλιεργηθεί ότι τάχα
προοδευτικός είναι ο αριστερός και συντηρητικός είναι ο δεξιός,
η Κυβέρνηση στο συγκεκριµένο θέµα διάλεξε στρατόπεδο. Και
αυτό σίγουρα δεν είναι το στρατόπεδο µε την προοδευτική ση-
µαία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς.
Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Κατσανιώτης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών

και Μεταφορών, το οποίο για να πραγµατοποιηθεί θα χρειαστεί
διακόσιες είκοσι υπουργικές αποφάσεις, τριάντα κοινές υπουρ-
γικές αποφάσεις και δεκαπέντε καινούργιες ηλεκτρονικές πλατ-
φόρµες. Και δεν λέµε ότι όλα αυτά θα τα κάνει ένα οποιοδήποτε
Υπουργείο. Μιλάµε για το συγκεκριµένο Υπουργείο.

Είναι το Υπουργείο που εδώ και τρία χρόνια ακύρωσε τον δια-

γωνισµό Πατρών - Πύργου. Τον έκανε οκτώ κοµµάτια. Μας έλεγε
πριν τρία χρόνια, ότι πολύ σύντοµα θα ξεκινήσει. Ο Υπουργός
µας καλούσε για ούζα στην Πάτρα για να µας πει πώς θα ξεκινή-
σει. Το έκανε οκτώ εργολαβίες και τρία χρόνια µετά δεν έχει
πέσει ούτε µια φτυαριά χαλίκι σε αυτόν τον δρόµο.

Είναι ο Υπουργός που έταζε µελέτες για νότια χάραξη, που
φυσικά κανείς δεν είδε. Είναι ο Υπουργός που τώρα τάζει στους
«ιθαγενείς» της Αχαΐας βύθιση του τρένου από τη µία άκρη µέχρι
την άλλη. Είναι φυσικά µελέτες που δεν έχουν γίνει ποτέ. Άρα,
αυτός ο Υπουργός που δεν µπορεί να κάνει ένα τόσο σηµαντικό
έργο για την Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας, θα κάνει διακόσιες
είκοσι υπουργικές αποφάσεις.

Όσον αφορά την εµπειρία της Κυβέρνησης για το κοµµάτι της
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, της εισαγωγής της τεχνολογίας
στη δηµόσια διοίκηση, τη διαφάνεια, το µόνο που έχει να επιδεί-
ξει τα τρία χρόνια είναι τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, τί-
ποτα άλλο. 

Μπαίνοντας στην ουσία, στα δύο κοµµάτια αυτού του νοµο-
σχεδίου, που είναι τα επίµαχα, προσπαθούµε να ξεκαθαρίσουµε
τα αυτονόητα, γιατί δυστυχώς σε αυτήν τη χώρα µε αυτήν την
Κυβέρνηση και µε αυτόν τον Υπουργό δυσκολευόµαστε να κα-
ταλάβουµε τα αυτονόητα. 

Μεταφορικό έργο στην Ελλάδα εκτελούν βάσει του νόµου
πολύ συγκεκριµένες κατηγορίες. Είναι τα ταξί από τη µία πλευρά,
είναι τα ταξιδιωτικά γραφεία και είναι και οι εταιρείες ενοικιά-
σεως αυτοκινήτων. Αυτοί εκτελούν µεταφορικό έργο. 

Πέρα απ’ αυτό υπάρχουν κάποιες ηλεκτρονικές πλατφόρµες
που στην ουσία έρχονται και διευκολύνουν τους πελάτες να
βρουν ταξί την ώρα που θέλουν και όπου θέλουν, τηρώντας από-
λυτα τον νόµο.

Στην ουσία δηµιουργείται µια νέα ηλεκτρονική πιάτσα ταξί.
Γιατί αυτό χρειαζόµαστε, οι ανάγκες αλλάζουν. Κάποτε σταµα-
τούσαµε στον δρόµο, µετά περάσαµε στα ραδιοταξί. Ευτυχώς
είµαστε στην εποχή της ηλεκτρονικής επανάστασης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Από εκεί και πέρα αν υπάρχει µία γκρίζα περιοχή, µια περιοχή
που στην ουσία κάποιοι παρανοµούν και χρησιµοποιούν κενά του
νόµου για να υποκλέψουν µεταφορικό έργο από τα ταξί, γιατί η
Κυβέρνηση δεν προχωρά στη σύλληψή τους; Η σύλληψη των
οδηγών που έγινε βάσει ποιων νόµων έγινε; Έγινε βάσει νόµων
που έφερε αυτή η Κυβέρνηση ή η προηγούµενη κυβέρνηση; Η
προηγούµενη κυβέρνηση. 

Άρα, αυτό που κάνουµε είναι πίσω από µια γκρίζα ζώνη και
πίσω από µια οµίχλη να τα βάζουµε µε την τεχνολογία. Ο κ. Σπίρ-
τζης τα πολιτικά γράµµατα τα έµαθε στο παλαιό ΠΑΣΟΚ, όπως
ο ίδιος λέει. Θα σας θυµίσω τον Υπουργό Τύπου, τον αείµνηστο
Μαρούδα. Όταν του είχαν πει τότε ότι θα εκπέµψουν ιδιωτικά κα-
νάλια, είχε πει «θα τα απαγορεύσω». Όταν του είπαν ότι θα εκ-
πέµψουν δορυφορικά, είχε πει «θα ρίξω τους δορυφόρους». Τα
γράµµατα τα έµαθε από εκεί ο κ. Σπίρτζης. 

Πραγµατικά πρέπει να απαντήσουµε στο ερώτηµα ποιος θέ-
λουµε να πάει µε ασφάλεια το παιδί µας σπίτι. Το ταξί. Δεν µας
ενδιαφέρει η πλατφόρµα. Και µε την «BEAT» ή µε οποιαδήποτε
άλλη πλατφόρµα, το παιδί µας σπίτι το πηγαίνει ένα ταξί. Αυτό
που πρέπει να πούµε -και είναι η γλώσσα της αλήθειας- είναι να
κάνουµε τα ταξί καλύτερα, να δώσουµε εργαλεία στους ανθρώ-
πους που ασκούν αυτό το επάγγελµα να νικήσουν τον φόβο
τους. 

Αυτό που κάνετε είναι να τους µεγαλώνετε τον φόβο, απειλών-
τας ή δηµιουργώντας νέους εχθρούς. Πραγµατικά εγώ πήγα και
µίλησα µε αρκετούς ταξιτζήδες στην Πάτρα. Είναι ο φόβος για
το άγνωστο, ο φόβος για το νέο και η οµίχλη που δηµιουργεί για
να δηµιουργήσει εχθρούς ο Υπουργός. 

Αυτό που πρέπει να κάνουµε και αυτό που πρέπει να δούµε
είναι εργαλεία έτσι ώστε πραγµατικά τα ταξί να αναβαθµιστούν.
Αυτό που έχουµε στο µυαλό µας πάντα, όταν µιλούµε για προ-
σωπική µεταφορά, είναι το ταξί. Εργαλεία καλό είναι να υπάρ-
χουν. Εργαλεία θα έρθουν και άλλα. Δεν µπορούµε να σταµα-
τήσουµε την τεχνολογία. Δεν πρέπει να σταµατήσουµε την τε-
χνολογία. 
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Στην Ελλάδα ο νόµος είναι ξεκάθαρος, ο νόµος λέει ότι για
τρεις ώρες µπορείς να νοικιάζεις αυτοκίνητο µε οδηγό ή να νοι-
κιάζεις από το τουριστικό γραφείο οδηγό. Είναι ξεκάθαρος. Αν
χρησιµοποιείται αυτό το κοµµάτι και περνάει σε γκρίζες περιο-
χές, είναι κοµµάτι που πρέπει να το λύσει η πολιτεία. Άρα, θα
πρέπει, επιµένω, να δώσουµε εργαλεία στους ταξιτζήδες να γί-
νουν καλύτεροι. Θα πρέπει να τελειώνουµε µε αυτήν τη µάχη οπι-
σθοφυλακής, ότι θα ρίξουµε τους δορυφόρους. Οι δορυφόροι
δεν θα έρθουν. 

Η χώρα έχει ανάγκη την τεχνολογία, η χώρα έχει ανάγκη την
καινοτοµία. Αυτό που όλοι θα πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας
είναι ότι µε ασφάλεια θα πηγαίνει στο σπίτι το παιδί µε ένα καλό,
αναβαθµισµένο ταξί, το οποίο θα χρησιµοποιεί τεχνολογίες, έτσι
ώστε να µπορούµε να ξέρουµε πραγµατικά που είναι. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Κωνσταντινόπουλος.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πέσατε έξω σε

µία ώρα. Είπατε ότι δεν έχετε εικόνα για τροπολογίες, αλλά ήρθε
ο κ. Παππάς και κατέθεσε νέα τροπολογία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Είχε κατατεθεί.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Το πρωί.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Συγγνώµη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας πω το εξής για την

τροπολογία που είχε καταθέσει, την εκπρόθεσµη, ο κ. Παππάς:
Εγώ συµφωνώ πάρα πολύ µε αυτήν την τροπολογία. Βάζει ασυµ-
βίβαστα ότι κάποιος που είναι στην Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
δεν µπορεί να είναι µετά, παραδείγµατος χάριν, δικηγόρος σε
οποιαδήποτε άλλη εταιρεία για πέντε χρόνια και οτιδήποτε. Ανα-
ρωτιέται η κ. Θάνου από Πρόεδρος του Αρείου Πάγου µπορεί να
είναι στο Γραφείο του Πρωθυπουργού; Αναρωτιέµαι και το θέτω
ως ερώτηµα.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να βάλω ένα θέµα. Εµείς πραγµατικά εν-
τοπίσαµε πριν λίγο καιρό δυο προβλήµατα που αφορούσαν την
απορρόφηση του ΕΣΠΑ. Ένα από τα θέµατα είναι οι δηµόσιες
συµβάσεις τις οποίες είχαµε καταθέσει. Εύχοµαι και ελπίζω να
λυθούν για να προχωρήσουµε. 

Όµως, θα µου επιτρέψετε σήµερα να ασχοληθώ µε µια µικρή
τροπολογία η οποία είναι έξι γραµµές, αλλά είναι πολύ σπουδαία,
διότι αναδεικνύει το πρόβληµα της χώρας, δείχνει υποκρισίες και
πώς η χώρα δεν µπορεί να προχωρήσει µπροστά και χρειάζονται
πέντε ολόκληρα χρόνια για να υπογραφεί µια σύµβαση ΣΔΙΤ.
Αυτό είναι ίσως το πρόβληµα της χώρας τα τελευταία χρόνια!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα σκουπίδια –και το ξέρετε
όλοι- παράγουν πλούτο, αν τα αξιοποιήσουµε. Θα µου επιτρέ-
ψετε να σας πω ότι όλα τα ΣΔΙΤ, τα οποία ήταν να προχωρήσουν,
δηλαδή Δυτικής Μακεδονίας, Πελοποννήσου, Ηλείας, Σερρών,
Ηπείρου, καθώς και αυτά που είχαν προχωρήσει, Αιτωλοακαρ-
νανίας, Αχαΐας, Αττικής και Κέρκυρας, έγιναν όλα από το 2009
έως το 2011 και συνεχίστηκαν. Είχαν προϋπολογισµό 1,7 δισε-
κατοµµύριο ευρώ. Δηλαδή, τι έδιναν; Ήταν ένας πραγµατικός
πυλώνας ανάπτυξης: Προστατεύαµε το περιβάλλον και τους
υδάτινους πόρους, υπήρχαν ευεργετικές συνέπειες για τον του-
ρισµό και τον αγροτικό τοµέα και, βεβαίως, νέες θέσεις εργα-
σίας. 

Κύριοι Υπουργοί, γι’ αυτό τον λόγο να ξέρετε ότι θα βάλουµε
και ονοµαστική ψηφοφορία. Θα έχει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον. 

Θα αναφερθώ στο συγκεκριµένο έργο ΣΔΙΤ Πελοποννήσου.
Δεν έχω δει κανέναν, ελπίζω να µιλήσουν και οι Βουλευτές Πε-
λοποννήσου του ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτό το θέµα. 

Στις 30 Ιουλίου 2013 αναδεικνύεται µειοδότης η «ΤΕΡΝΑ» για
τη διαχείριση απορριµµάτων σκουπιδιών Πελοποννήσου. Τότε γί-
νεται µια µεγάλη εκδήλωση στην Τρίπολη µε τον κ. Μανιάτη, τον
κ. Χατζηδάκη, τον κ. Μηταράκη. Τότε λέει ο κ. Χατζηδάκης ότι
είναι πολύ σηµαντικό έργο, πρέπει να προχωρήσει και λύνουµε
όλα τα προβλήµατα σιγά-σιγά.

Τον Ιούλιο του 2014 από το ΥΠΕΚΑ έχουµε την έκδοση από-
φασης έγκρισης περιβαλλοντικών όρων. Τότε, όλο αυτό τον και-
ρό, ο ΣΥΡΙΖΑ έλεγε ότι το έργο είναι φαραωνικού τύπου, το οποίο
έχει γίνει µε σκανδαλώδη σύµβαση µε γνωστούς κατασκευαστές.
Και έρχεται το 2015 ο κ. Τσιρώνης και η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
και λέει ότι αυτό το έργο δεν µπορεί να προχωρήσει. Και τι κάνει
ουσιαστικά; Γιατί έχει αξία αυτό. 

Παίρνει την αρµοδιότητα από την περιφέρεια –οι Υπουργοί θα
το ξέρουν εδώ, δεν είναι και άλλοι- και λέει ότι η αρµοδιότητα
αυτή δεν έχει ξαναγίνει ποτέ στον κόσµο. Με την τροπολογία των
τριών σειρών σήµερα ξαναδίνει την αρµοδιότητα στην Περιφέ-
ρεια Πελοποννήσου! Τσιρώνης την παίρνει, Σκουρλέτης την φέρ-
νει!

Τώρα, το σηµείο αυτό έχει πάρα πολύ ενδιαφέρον: Ο κ. Φάµελ-
λος, που υπογράφει σήµερα τη διαδικασία αυτή, τι λέει εκείνη
την ηµέρα; Λέει ότι είναι πολύ σωστή η τροπολογία του κ. Τσι-
ρώνη. 

Μοίραζαν την Ελλάδα σε πακέτα για να κάνουν µεγάλα εργο-
στάσια! Η εταιρεία, που είχε πάρει τον διαγωνισµό, είναι η ίδια
που θα συνεχίσει το έργο. Γι’ αυτούς λέγατε; 

Πάµε παρακάτω. Το δυστύχηµα, όµως, είναι –και εδώ συγχω-
ρείστε µε- ότι έρχεται και η Νέα Δηµοκρατία και αυτή τη διάταξη
την ψηφίζουν και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία. Δηλαδή, αυτό
που ο κ. Χατζηδάκης έλεγε ότι είναι φοβερό έργο, ερχόταν µαζί
µε τον κ. Τσιρώνη και το καταδίκαζαν, το κατήγγειλαν. Και σή-
µερα, µετά από πέντε χρόνια, στα οποία χάσαµε πόρους, θέσεις
εργασίας, χρόνο, έρχεστε χωρίς ντροπή, σε ένα λεπτό, µαζί µε
τον κ. Σκουρλέτη και λέτε «προχωράµε αυτή τη διαδικασία». 

Θέλω να σας δείξω κάτι. Το 2007, όταν είχε κάνει τη διαπραγ-
µάτευση η Κυβέρνηση -και καλώς έκανε, κατά την άποψή µου- τι
έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ; Θα ψάχνουµε να κρυφτούµε, έλεγαν, στην Πε-
λοπόννησο -το δείχνω, αν και δεν υπάρχει κανείς από την Πελο-
πόννησο- εάν υπογραφεί η σύµβαση για τα σκουπίδια. Το κατα-
θέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω όµως –γι’ αυτό είµαστε περήφανοι ως Δηµοκρατική
Συµπαράταξη, γιατί τότε ξεψηφίσατε και σήµερα ψηφίζετε- τη
δική µου επιστολή, του Γιάννη Μανιάτη και του Λεωνίδα Γρηγο-
ράκου, όπου λέµε ότι σύντοµα θα έρθετε στον δρόµο που επιλέ-
ξαµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταθέτω, επίσης, την ερώτησή µας για το κόστος των σκου-
πιδιών. Μας απάντησε ο κ. Φλαµπουράρης και παραδέχεται όλα
αυτά που λέγαµε. Το καταθέτω και αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, χωρίς ίχνος ντροπής κάνετε όλα αυτά που
κάνετε. Ξέρετε, σήµερα θέλουµε να δούµε εάν θα ψηφίσετε όλοι
-έχει πολύ µεγάλη σηµασία-αυτές τις έξι σειρές, που είναι το
πραγµατικό πρόβληµα της χώρας, στο οποίο στοχοποιούµε επι-
χειρηµατίες και έργα, µόνο και µόνο για να κερδίσουµε λίγο κοµ-
µατικό χρόνο και φθάνετε σήµερα όλοι να αποδεχθείτε αυτή τη
σύµβαση. 

Και θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, γιατί ήσασταν στο τελευ-
ταίο αναπτυξιακό συνέδριο, ότι αυτή η σύµβαση δεν είναι του κ.
Τατούλη. Ο κ. Τατούλης δεν έχει δική του σύµβαση. Άλλωστε,
µπορεί να σας πει για τον κ. Τατούλη πάρα πολλά ο Γενικός σας
Γραµµατέας, που υπήρξε και αντιπεριφερειάρχης του. Και µη
σας κολακεύει που σας είπε δηµόσια ότι θα πάρετε δεύτερη κυ-
βερνητική θητεία. Τα λέει σε όλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, ο-
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λοκληρώστε παρακαλώ. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Δέκα λεπτά, κύριε Πρό-

εδρε, όπως και οι προηγούµενοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είστε στα εννιά λεπτά.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Το ΣΔΙΤ δεν ανήκει σε

κανέναν. Ανήκει στον κόσµο, στους αγρότες, στον τουρισµό,
ανήκει σε όλη την Πελοπόννησο, που πρέπει και το αξίζει να γίνει. 

Και επειδή, κύριοι, φθάνουµε σήµερα να τελειώνει ένα µεγάλο
θέµα, το οποίο ξεκίνησε το 2013, στο οποίο ΣΥΡΙΖΑ και µετά δυ-
στυχώς η Νέα Δηµοκρατία, καταψήφισαν αυτό το µεγάλο έργο,
όχι ως έργο προσωπικό, αλλά ως µεγάλο έργο αναπτυξιακό. Εί-
µαστε εδώ περήφανοι σήµερα, ως Δηµοκρατική Συµπαράταξη,
γιατί όλα τα ΣΔΙΤ ξεκίνησαν το 2009 έως το 2012. Είµαστε περή-
φανοι, γιατί µέχρι και το 2012 υπεγράφησαν και είµαστε ακόµα
περήφανοι, γιατί δεν κάναµε ούτε ένα βήµα πίσω για να προχω-
ρήσει η χώρα προς την ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο Υπουργός κ. Σπίρ-

τζης έχει τον λόγο, για να κάνει νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ στις τροπολογίες που γίνονται δεκτές. Σας δια-

βάζω τους αριθµούς και αναπτύσσω µερικές απ’ αυτές.
Είναι η τροπολογία µε αριθµό 1512/10 του Υπουργείου Οικο-

νοµικών και αφορά τις «Ναυπηγικές και Βιοµηχανικές Επιχειρή-
σεις Σύρου Ανώνυµος Εταιρεία». 

Είναι η τροπολογία µε αριθµό 1522/17 του Υπουργείου Εσω-
τερικών µε θέµα τη διάθεση πιστώσεων από ΚΑΠ στους ΟΤΑ για
πυροπροστασία. 

Είναι η τροπολογία µε αριθµό 1523/18 του Υπουργείου Παι-
δείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων για την εκ νέου ρύθµιση θε-
µάτων υπηρεσιακής κατάστασης του εκπαιδευτικού προσωπικού
των Πρότυπων και Πειραµατικών Σχολείων. 

Επίσης γίνεται δεκτή η τροπολογία µε αριθµό 1526 του Υπουρ-
γείου Υγείας, µε θέµα την αποσαφήνιση του ιδιοκτησιακού κα-
θεστώτος οικοπέδου το οποίο περιέρχεται µετά από πάρα πολλά
χρόνια στο Γενικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης «Άγιος Παύλος». 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1527 του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, µε θέµα τη ρύθµιση θεµάτων αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. 

Επίσης, γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1531 για
τον επανακαθορισµό της διαδικασίας έκδοσης οικοδοµικών
αδειών επί ακινήτων ιδιοκτησίας ή διαχείρισης της «ΓΑΙΑΟΣΕ
Α.Ε.». 

Η βουλευτική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1529 και ειδικό 23,
µε θέµα πρόσθετη αποζηµίωση για έργα εξωστρέφειας από πό-

ρους εκτός κρατικού προϋπολογισµού, γίνεται δεκτή. 
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1525 και ειδικό 19, όπου πρό-

κειται για τροποποιήσεις στον ν.4412/16. Πρόκειται για πολύ ση-
µαντικές ρυθµίσεις και για την ωρίµανση του έργου. Η τροπο-
λογία αυτή είναι επίσης βουλευτική και γίνεται δεκτή. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1519 και ειδικό 16, που αφορά
το ελάχιστο µίσθωµα στα ΕΙΧ. Η τροπολογία αυτή είναι επίσης
βουλευτική και είναι Βουλευτές άνω των δύο κοµµάτων που την
υπογράφουν. Γίνεται επίσης δεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1513 και ειδικό 11 για την πα-
ράταση λειτουργίας συνεργείων του άρθρου 22 του π.δ.78/1988,
του κ. Σιµορέλη, επίσης γίνεται δεκτή. 

Τέλος, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1532 για το πρόγραµµα
δροµολογίων ΟΑΣΘ, του κ. Τριανταφυλλίδη, γίνεται επίσης δεκ-
τή. 

Θα αναπτύξουµε και µετά γιατί τις κάνουµε αποδεκτές. Αν θέ-
λετε, µπορώ και τώρα. 

Επίσης, µία υπουργική τροπολογία του Υπουργείου Οικονοµι-
κών για τους εργαζόµενους από τον παλιό ΗΛΠΑΠ νυν ΣΤΑΣΥ,
γίνεται δεκτή. 

Θα ήθελα να πω, για να µην υπάρχουν κενά, όσον αφορά σε
δύο βουλευτικές του κ. Λαζαρίδη, ότι η µία έγινε δεκτή, η τρο-
πολογία µε αριθµό 1516/14 –το είπα και πριν- µε νοµοτεχνική βελ-
τίωση, όπως και του κ. Καραναστάση, που την είπαµε στην
επιτροπή της Βουλής. 

Η δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 1517/15, που αφορά
τις διατάξεις, το ζήτησαν και οι εκπρόσωποι των ιδιοκτητών πρα-
τηρίων. Επιφυλασσόµαστε, κύριε Λαζαρίδη, να ζητήσουµε τεχνι-
κή αξιολόγηση από τις υπηρεσίες και θα επανέλθουµε σε περί-
πτωση που καλύπτεται αυτό που λέτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Μια τροπολογία δική µας για το άρ-
θρο 12; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Οι υπόλοιπες που έχουν κατατεθεί και δεν αναφέρθηκε ότι
γίνονται δεκτές δεν γίνονται. Στη συνέχεια θα αναπτύξουµε και
το γιατί δεν γίνονται δεκτές. 

Για να µην γίνει κάποια παρεξήγηση, η νοµοτεχνική βελτίωση
που είχαµε πει, είναι η εξής:

1) Επί του άρθρου 73 του σχεδίου νόµου:
Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 6 του άρθρου 1 του νο-

µοθετικού διατάγµατος 511/1970 (Α’91), όπως αντικαθίσταται µε
το άρθρο 73 του σχεδίου νόµου, η φράση «και αυτών που υπά-
γονται στον ν.2963/2001(Α’268)» διαγράφεται. 

Καταθέτω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
κάποιες ερωτήσεις στον Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κατσώτη, ο κ.
Γρέγος είναι ήδη στο Βήµα. Μόλις τελειώσει ο κύριος συνάδελ-
φος, κύριε Κατσώτη, θα σας δώσω τον λόγο. Να είµαστε λίγο
διακριτικοί. 

Κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν ξέρουµε αν θα φέρετε άλλες τροπολογίες. Έχουµε ακόµη

δύο ώρες. Ίσως φέρετε κάποιες µετά την ψήφιση του νοµοσχε-
δίου. Μόνο αυτό δεν έχει γίνει µέχρι στιγµής. 

Να πω κατ’ αρχάς ότι οι λέξεις σκοταδισµός, µισαλλοδοξία,
ρητορική µίσους και ρατσισµός σε βάρος των Ελλήνων ανήκουν
εξ ολοκλήρου στο ΣΥΡΙΖΑ και στην Αριστερά. Επίσης, όταν µας
κατηγορείτε για οποιονδήποτε λόγο και µε οποιονδήποτε τρόπο
δεν το κάνετε µόνο σε εµάς τους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής,
αλλά το κάνετε κατ’ επέκταση και στις εκατοντάδες χιλιάδες Έλ-
ληνες υποστηρικτές µας. 

Ακούσαµε έναν οµιλητή του ΣΥΡΙΖΑ να λέει για τα λεωφορεία
του ΟΑΣΘ, αλλά δεν µας είπε για τα λεωφορεία που έχουν κάψει
τα «δικά σας παιδιά», ούτε για τα δροµολόγια του τρόµου στις
γνωστές περιοχές των Αθηνών και της Θεσσαλονίκης. 

Επίσης, ένα σηµαντικότατο θέµα είναι αυτό της ασφάλειας των
οδηγών των ταξί, που πολύ συχνά πέφτουν θύµατα κάθε είδους
εγκληµατία και δεν έχουν καµµία προστασία. 

Επίσης, δεν ξέρω πόσοι από εσάς κυκλοφορείτε µε τα µέσα
µαζικής µεταφοράς, αλλά µάλλον δεν το διακινδυνεύετε και όχι
για λόγους οικονοµίας.

Συζητάµε ένα πάρα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά
πολλά και διαφορετικά ζητήµατα. Θα αναφερθώ κυρίως σ’ αυτά
που αφορούν τις διατάξεις του ΚΟΚ.

Τα τραγικά αποτελέσµατα της ανικανότητας των κυβερνήσεων
τα βιώνουµε όλοι καθηµερινά, µε τραγικό απολογισµό, απόρροια
των τροχαίων σε όλη την επικράτεια. Όλοι συµφωνούν ότι η αν-
τιµετώπισή τους είναι κυρίως θέµα παιδείας, αλλά σίγουρα δεν
είναι µόνο αυτό. Αλλά ας ξεκινήσουµε από αυτό. Ποιας παιδείας;
Αυτής που δεν υπάρχει σε καµµία έκφανση της µαθητικής, οικο-
γενειακής και κοινωνικής ζωής και συµπεριφοράς; Το πρότυπο
για κάθε νέο οδηγό οποιουδήποτε οχήµατος είναι κυρίως ο στε-
νός οικογενειακός κύκλος. Η εικόνα του πατέρα ή της µητέρας
µε αντικοινωνική συµπεριφορά, η επικίνδυνη οδήγηση, είναι
σαφώς ένα πολύ άσχηµο παράδειγµα για τον µελλοντικό οδηγό.

Όσον αφορά την εκπαίδευση, τι καλύτερο από το να οριστεί
το µάθηµα Κυκλοφοριακής Αγωγής ως πρωτεύον και βασικό στις
τρεις τάξεις του γυµνασίου; Είναι τόσο βασικό, τόσο σηµαντικό
όσο η ανθρώπινη ζωή και πολύ πιο βασικό από άλλα µαθήµατα.

Να πούµε εδώ ότι στοιχειώδες δείγµα πολιτισµού είναι ο σε-
βασµός στο περιβάλλον απ’ όλους τους οδηγούς. Είναι συχνό-
τατο το φαινόµενο τού να πετάγονται κάθε είδους απορρίµµατα
από τα παράθυρα των αυτοκινήτων, πράγµα που είναι επικίνδυνο
και για άλλους οδηγούς, ειδικά για οδηγούς µοτοσυκλετών, αλλά
προκαλεί και ρύπανση της περιοχής. Και εδώ τα πρόστιµα θα
πρέπει να είναι πάρα πολύ αυστηρά.

Ένα άλλο µεγάλο θέµα, που δεν το θίγει κανείς και κανείς δεν
ασχολείται µε αυτό, είναι η προσοχή που θα πρέπει να δίνεται
στον σεβασµό των ζώων, που ναι µεν δεν γνωρίζουν τον Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας, αλλά πολλοί οδηγοί συµπεριφέρονται σαν
ζώα στα ζώα.

Για να επανέλθω στο θέµα της εκπαίδευσης, να σας επιση-
µάνω, όπως έχουµε κάνει και µε συχνές ερωτήσεις, το γνωστό
αλλά εντελώς απαξιωµένο θέµα των Πάρκων Κυκλοφοριακής
Αγωγής. Τα περισσότερα, αν όχι όλα, έχουν µετατραπεί σε σκου-
πιδότοπους και όχι µόνο εκπαίδευση δεν παρέχουν στα παιδιά,
αλλά και επικίνδυνα είναι. Θα πρέπει να µεριµνήσουν εδώ τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία και γι’ αυτό το θέµα.

Βεβαίως, πέρα από την αύξηση των προστίµων για σοβαρές
παραβάσεις, όπως η οδήγηση υπό την επήρεια αλκοόλ, η συµ-
µετοχή σε αυτοσχέδιους αγώνες, η επίδειξη ικανότητας ανταγω-
νισµού και εντυπωσιασµού, εδώ θα έπρεπε ίσως να προβλέπεται
και η κατάσχεση του οχήµατος, η παραβίαση του κόκκινου ση-
µατοδότη και του STOP και φυσικά η παράνοµη προσπέραση.

Επίσης, βαρύ θα πρέπει να είναι και το πρόστιµο σε όσους
οδηγούν αργά στην αριστερή λωρίδα κυκλοφορίας, καθώς συ-
νήθως προκαλούν θανατηφόρα ατυχήµατα, αλλά και σε όσους
οδηγούν στις λωρίδες εκτάκτου ανάγκης χωρίς λόγο. Εδώ απαι-
τείται και η συνδροµή άλλων οδηγών µε µια απλή κλήση στην
τροχαία.

Σχετικά µε την υποβολή προστίµων µε βάση τα εισοδηµατικά
κριτήρια, µια απλή ερώτηση θέλω να κάνω: Παραδείγµατος
χάριν, οδηγεί ένας νεαρός, άνεργος νεαρός, ένα µισθωµένο αυ-
τοκίνητο και προκαλεί ατύχηµα. Μπορεί ο πατέρας του, όµως,
να έχει µια µεγάλη οικονοµική επιφάνεια. Επαναλαµβάνω ότι
είναι άνεργος ο νεαρός και έχει µεγάλο εισόδηµα ο πατέρας. Τι
γίνεται σ’ αυτήν την περίπτωση; Δηλαδή η Τροχαία θα ζητάει και
Ε9; Τι γίνεται, επίσης, στην περίπτωση που άλλος µισθώνει, άλ-
λος οδηγεί και προκαλεί ατύχηµα; Ποιος, τι και πώς θα πληρώσει
και µε τι δεδοµένα; Υπάρχουν ασάφειες και αδικίες και σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο. 

Ένας σηµαντικός οδηγός είναι τα στατιστικά στοιχεία της
ΕΛ.ΑΣ. και, φυσικά οι ειδικοί που υπάρχουν, ευτυχώς, για τέτοια
θέµατα. Φυσικά οι αιτίες για τη µάστιγα που εξολοθρεύει χιλιά-
δες ανθρώπους στην πατρίδα µας είναι γνωστές, όπως γνωστή
είναι και η ανικανότητα των κυβερνήσεων που ευθύνονται κυρίως
γι’ αυτήν την ιδιότυπη γενοκτονία: Οι ελλιπείς έλεγχοι σε οχή-
µατα και οδηγούς, παίρνεις δίπλωµα και οδηγείς χωρίς κάποιον
επανέλεγχο για πάρα πολλά χρόνια, οι κακοφτιαγµένοι δρόµοι
µε τους γνωστούς εργολάβους που φυσικά ποτέ δεν τιµωρούν-
ται για την οποιαδήποτε υπαιτιότητα έχουν, η ελλιπής σήµανση
και ο φωτισµός, η ανύπαρκτη κυκλοφοριακή αγωγή, όπως είπα
και παραπάνω, η ασήµαντη ενηµέρωση σε όλα τα επίπεδα από
το κράτος, σχετικά µε τους κινδύνους και τους κανόνες που πρέ-
πει να τηρούνται απ’ όλους. 

Εδώ θα µπορούσε πολύ εύκολα να γίνει µια διανοµή έντυπου
υλικού από τις αρµόδιες υπηρεσίες σε αστικά κέντρα, διόδια και
επαρχιακούς δρόµους, αλλά και να ληφθούν πιο δραστικά µέτρα,
όπως η τοποθέτηση κατεστραµµένων οχηµάτων σε περίοπτες
θέσεις, αλλά και σοκαριστικές φωτογραφίες από θανατηφόρα
ατυχήµατα σε ειδικά σποτ, τα οποία θα παίζονται συχνά στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης σε ώρες µεγάλης τηλεθέασης. Είναι
σαφώς µικρότερο το σοκ που θα προκαλούσαν αυτές οι εικόνες
από το τραγικό αποτέλεσµα ενός ατυχήµατος. 

Είναι και πολλές ακόµα οι αιτίες, που ναι µεν έχουν εντοπιστεί
και καταγραφεί από τους φορείς, αλλά ελάχιστα έχουν γίνει
µέχρι τώρα.

Επίσης, όπως είπα και παραπάνω, ο νόµος πρέπει να εφαρµό-
ζεται για όλους. Τώρα βέβαια πώς να εφαρµόσεις τον νόµο σε
ανθρώπους που αδιαφορούν για τη ζωή τους ή τη ζωή των παι-
διών τους; Χαρακτηριστική είναι η περίπτωση των Ροµά, όπως
τους λέτε, οι οποίοι µε διάφορα οχήµατα κάθε είδους µεταφέ-
ρουν όρθια παιδιά, ακόµα και στην καρότσα.

Φυσικά σε αυτούς ούτε πρόστιµα µε εισοδηµατικά κριτήρια
µπορείτε να βάλετε ούτε µπορείτε να τους απαγορεύσετε τίποτε.

Το νοµοσχέδιο, όπως είπε και ο ειδικός µας αγορητής, έχει και
θετικά άρθρα, κάποια από τα οποία θα ψηφίσουµε, κάποια θα
καταψηφίσουµε και σε κάποια θα ψηφίσουµε «παρών». Το θέµα
είναι να σταµατήσει αυτή η ιδιότυπη γενοκτονία που µαστίζει την
πατρίδα µας. Μας αφορά όλους, γιατί είµαστε όλοι εν δυνάµει
θύµατα αυτού του ακήρυκτου πολέµου, που πρέπει επιτέλους να
σταµατήσει και να αναλάβουν όλοι τις ευθύνες τους.

Η οικονοµική κρίση που µαστίζει τη χώρα αντανακλάται και σε
αυτό το θέµα, µε καταστροφικές συνέπειες. Θα κλείσω µε τις
φράσεις και τις σκέψεις του γνωστού Ιαβέρη: «Δεν υπάρχει τί-
ποτε πιο δραµατικό και τραγικό από το να συνοδεύουν οι γονείς
τα λατρευτά τους παιδιά στην τελευταία τους κατοικία ή να τα
βλέπουν ζωντανά µεν, αλλά ανάπηρα, παραπληγικά και ανήµ-
πορα για πάντα σε µια σκοτεινή γωνιά του κελιού-τάφου, που
έγινε το σπίτι τους µετά το απίστευτο και απρόσµενο τροχαίο.

Δεν είναι λιγότερος ο πόνος, βέβαια, των ορφανών παιδιών,
που οι γονείς τους χάθηκαν ή ακρωτηριάστηκαν στην άσφαλτο,
γιατί δεν κατάλαβαν ότι τα τροχαία δεν ξεχωρίζουν κανέναν και
χτυπούν αδιάκριτα όσους κυκλοφορούν µαζί τους, χωρίς να τα
βλέπουν στους δρόµους. Δεν θα συµβεί ποτέ σε εµάς, θα συµβεί
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µόνο σε άλλους».
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
«Δυστυχώς, όµως, όλοι είµαστε «εµείς οι άλλοι» και αν δεν δεί-

ξουµε σεβασµό και φόβο, θα έλεγα, για κάτι που πραγµατικά
εξοντώνει και καταστρέφει δεκάδες ζωές καθηµερινά, είναι σί-
γουρο ότι το πιο φρικτό θα χτυπήσει και τη δική µας πόρτα και
τότε θα είναι πολύ αργά για µετάνοιες και άλλες πια συµπεριφο-
ρές. Από τον πρώτο πολίτη έως τον τελευταίο αυτής της ανόητης
χώρας θα έπρεπε να γίνει πιστευτό ένα πραγµατικά εθνικό µας
θέµα. Είναι αυτό που το αφήνουµε, δυστυχώς, να γιγαντώνεται
πάνω στην εχθρική για τη ζωή µας άσφαλτο».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Καρράς έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, όταν τί-

θεται ζήτηµα νοµοσχεδίου Μεταφορών, αναζητούµε στις «άλλες
διατάξεις» τι ρυθµίζει ή τι δεν ρυθµίζει, γιατί πάντοτε στα θέµατα
των µεταφορών υπάρχουν κενά και ελλείψεις.

Ανέτρεξα, λοιπόν, στις άλλες διατάξεις του νοµοσχεδίου -και
δεν θέλω να γίνω κουραστικός για τα τέσσερα πρώτα µέρη,
έχουν ειπωθεί πολλά- και διαπίστωσα τούτο, ότι αποδεικνύει την
απαξίωση των σιδηροδροµικών µεταφορών. Γιατί το λέω αυτό;
Αποδεικνύεται από τις ίδιες τις διατάξεις τις οποίες περιέχει.

Έρχεται, λοιπόν, στο άρθρο 75 και οµολογεί ότι δεν έχουν εκ-
παιδευτεί µηχανοδηγοί, δεν έχουν εκπαιδευτεί βοηθοί µηχανο-
δηγοί και έρχεται σήµερα και µας λέει το νοµοσχέδιο ότι έχουµε
ανάγκη. Πράγµατι, έχουµε ανάγκη. Αν θέλουµε να έχουµε ένα
πλαίσιο µεταφορών σε µια χώρα, αν θέλουµε µια χώρα να βρί-
σκεται υπό καθεστώς ανάπτυξης, έχει ανάγκη και τις σιδηροδρο-
µικές µεταφορές. Όµως, αυτό το κάνουν άνθρωποι, δεν το
κάνουν αυτόµατα τα µηχανήµατα.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι έχουµε έλλειψη σε µηχανοδηγούς και
βοηθούς και προσπαθούµε σήµερα να δώσουµε µε περικοπή, µε
περιορισµό του χρόνου εκπαίδευσης, τις άδειες αυτές που απαι-
τούνται.

Πάµε παρακάτω. Βλέπουµε ότι έχουµε µια Ρυθµιστική Αρχή
Σιδηροδρόµων, τη ΡΑΣ, η οποία είναι υποστελεχωµένη, της ο-
ποίας την απόδοση του έργου δεν ξέρω. Στην ιστοσελίδα της
αναρτά πεπραγµένα, αλλά όσο τουλάχιστον µπορώ να αντιλη-
φθώ, είναι τα κοινότοπα και συνήθη και µας λένε, λοιπόν, ότι «θα
καταργήσουµε τρεις θέσεις» -µα, οι θέσεις αυτές που καταρ-
γούνται δεν είχαν πληρωθεί- «και θα διορίσουµε ειδικούς συµ-
βούλους του Προέδρου».

Πάµε, λοιπόν, να δούµε αν αυτό θα αποδώσει ή όχι ή απλώς
θα τακτοποιηθούν κάποιοι οι οποίοι θα αναγορευτούν σε ειδι-
κούς συµβούλους, επιστηµονικούς συνεργάτες και θα έχουν και
τα προνόµια αυτά των ειδικών θέσεων.

Εκείνο, όµως, το οποίο έρχεται πολύ σπουδαιότερα να ενοχλή-
σει είναι το άρθρο 79, το οποίο αναφέρεται κυρίως στα ζητήµατα
της τεράστιας περιουσίας που διαχειρίζεται η ΓΑΙΑΟΣΕ, των τε-
ραστίων ακινήτων της παλιάς σιδηροδροµικής υποδοµής, του
πολυδιαφηµισµένου έργου του εµπορευµατικού σταθµού του
Θριασίου Πεδίου.

Τι διαπιστώνουµε, λοιπόν, σήµερα από την ανάγνωση του άρ-
θρου 79; Ότι προσπαθεί σήµερα να αδειοδοτήσει η Κυβέρνηση
το έργο αυτό, το οποίο κοιµάται τόσα χρόνια. Και πώς προσπαθεί
να το αδειοδοτήσει, κύριοι συνάδελφοι; Μέσω του νόµου και όχι
µέσω της πάγιας διαδικασίας καθορισµού όρων και περιορισµών
δοµήσεως, ούτως ώστε να είναι δυνατόν να ελεγχθούν.

Επιχειρεί διά νόµου να µην µπορεί να ελεγχθούν εάν είναι συµ-
βατές ή όχι µε τις διατάξεις περί προστασίας του περιβάλλοντος,
να µη γνωρίζουµε εάν είναι συµβατές µε τον Γενικό Οικοδοµικό
Κανονισµό και κατά παρέκκλιση όλα θα αδειοδοτηθούν διά
νόµου. Μπορεί να είναι καλό, αλλά δεν είναι ο ορθόδοξος τρό-
πος, ούτως ώστε να µιλάµε και για προστασία του περιβάλλον-
τος και για τήρηση της νοµιµότητας. 

Αλλά µέσα στο ίδιο άρθρο κρύβονται και κάποια άλλα ζητή-

µατα, τα οποία έχουν ενδιαφέρον. Επαναλαµβάνεται για µία
ακόµη φορά αυτό, το οποίο έχω σχολιάσει πολλές φορές, πως
όταν µιλάµε για παραχωρήσεις, για ΣΔΙΤ ή για άλλες επενδύσεις
τέτοιας µορφής, πάντοτε την πληρώνει ο οικείος ΟΤΑ, ο οικείος
δήµος. 

Αναφέρει ότι η επιχείρηση «αυτοεξυπηρετείται». Η επιχείρηση
θα αυτοεξυπηρετείται και δεν θα πληρώνει δηµοτικά τέλη καθα-
ριότητας ανταποδοτικά, για τον λόγο ότι θα τα φροντίζει η ίδια η
επιχείρηση. Σε ένα σηµείο, όµως, δεν µπορεί να φροντίσει η ίδια
η επιχείρηση και θα αναγκαστεί να καλέσει τον δήµο χωρίς να
του πληρώσει τις υπηρεσίες: Στο σηµείο εκείνο που αφορά την
απόρριψη των υπολειµµάτων. Πού θα γίνεται; Θα γίνεται άτακτα
δεξιά και αριστερά; Όχι! Αυτά τα διαχειρίζεται εκ του νόµου ένας
φορέας, ένας δήµος. Περί αυτού δεν ακούω τίποτα. 

Βέβαια προχωρώ παραπέρα, γιατί κατ’ ανάγκη λόγω του χρό-
νου θα περιοριστώ σε αυτά τα ζητήµατα. Έχουµε τις περίφηµες
υποχρεώσεις δηµόσιας υπηρεσίας για τις επιβατικές µεταφορές
µε το τρένο. 

Είχα κάνει πριν από έναν χρόνο µία επίκαιρη ερώτηση και ρω-
τούσα ποιες περιοχές επιδοτούνται ως άγονες µε τα περίφηµα
50 εκατοµµύρια κατ’ έτος, τα οποία διαθέτει το ελληνικό δηµόσιο
στην ΤΡΑΙΝΟΣΕ χωρίς διαγωνισµό, δι’ απευθείας ανάθεσης. 

Ξέρετε ποια ήταν η απάντηση; Ότι επιδοτείται η γραµµή Αθη-
νών - Θεσσαλονίκης, που έχει µία βασική πληρότητα, η προα-
στιακή γραµµή Αθηνών - Χαλκίδας, αλλά οι περιοχές εκείνες που
έχουν περιοριστεί οι σιδηροδροµικές µεταφορές, όπως ιδιαίτερα
οι γραµµές Πελοποννήσου, από την Πάτρα και κάτω, δεν επιδο-
τούνται. Θα τεθούν, λέει, αργότερα στο πακέτο Γιούνκερ, αλλά
τρένο δεν φτάνει. 

Θέλω να θυµίσω ότι το τρένο είναι µία διαχρονική αξία, µε την
έννοια ότι εξυπηρετεί όχι µόνο επιβάτες, αλλά και εµπορεύµατα
και πολλές φορές είναι φθηνότερη η σιδηροδροµική µεταφορά.
Δυστυχώς, όµως, ούτε αυτό επιλύεται από το νοµοσχέδιο. Διότι
για να µεταφέρει τον χρόνο λύσης των προβληµάτων, λέει «θα
φτιάξουµε µία ηλεκτρονική πλατφόρµα, στην οποία θα βάζουµε
τα δεδοµένα µέσα για να βγαίνουν τα συµπεράσµατα». 

Όµως, κύριε Πρόεδρε, για να τελειώνω, επειδή βλέπω ότι πλη-
σιάζει το τέλος του χρόνου µου, θα αναφερθώ και στο άρθρο 84
για την περίφηµη «ΕΕΣΣΤΥ», την εταιρεία που έχει την ευθύνη
της συντήρησης του τροχαίου υλικού. 

Τι βλέπουµε, λοιπόν; Ότι και αυτή δεν έχει µηχανολογικές
άδειες. Έρχεται ο νόµος τώρα και λέει ότι θα δοθεί µία ετήσια
προσωρινή άδεια. Δεν έχει τις προϋποθέσεις, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει αδειοδοτείται. 

Γιατί, όµως, το θυµήθηκαν τώρα; Διότι έγινε ένας διαγωνισµός
µέσω του ΤΑΙΠΕΔ, ο οποίος απέδειξε την αποτυχία όλου αυτού
του συστήµατος. Όταν η ίδια η εταιρεία ΕΕΣΣΤΥ έχει αποτιµηθεί
από ανεξάρτητο εκτιµητή στα 25 εκατοµµύρια περίπου, η µονα-
δική προσφορά που δόθηκε ήταν τα 9 εκατοµµύρια. Και γιατί δό-
θηκαν τα 9 εκατοµµύρια; Διότι υπήρχε ένα άλλο προηγούµενο,
το οποίο δυστυχώς δεν συνεισφέρει: είχε εξαγοραστεί η ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ έναντι 45 εκατοµµυρίων. 

Αλήθεια, έχω ένα ερώτηµα: Αυτή η περίφηµη σύµβαση της
ΤΡΑΙΝΟΣΕ δεν θα έρθει ποτέ στη Βουλή να τη δούµε; Δεν θα
ενεργοποιηθεί ποτέ, για να δούµε εάν ο αγοραστής είναι πράγ-
µατι και επενδυτής; Ή αρκείται ο αγοραστής µόνο στην απόλαυ-
ση των 50 εκατοµµυρίων που διαθέτει κατ’ έτος το κράτος για
την εξυπηρέτηση -υποτίθεται- των αγόνων γραµµών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, ο-
λοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. 

Υπάρχει ανάπτυξη στο σιδηροδροµικό δίκτυο; Υπάρχει ανά-
πτυξη στις εµπορευµατικές σιδηροδροµικές και επιβατικές µε-
ταφορές ή θα σέρνεται και τα επόµενα χρόνια; 

Δυστυχώς, αυτό το νοµοσχέδιο στις σχετικές διατάξεις δεν
µου έδωσε θετικές απαντήσεις, αντίθετα, ενίσχυσε τις ανησυχίες
µου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ και εγώ,

κύριε συνάδελφε. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συνεννοηθούµε λίγο για την
εξέλιξη της συζήτησης. Έχουµε πάρει απόφαση στις 19.00’ να
κάνουµε την ονοµαστική ψηφοφορία. Αυτό δεν µπορεί να αλλά-
ξει, γιατί έχουν προσαρµόσει πάρα πολλοί συνάδελφοι την ανα-
χώρησή τους και για την περιφέρεια, µε βάση αυτό το δεδοµένο.
Αυτό δεν θα αλλάξει. Αποκλείεται να τελειώσει όλος ο κατάλογος
µέχρι εκείνη την ώρα -διότι δεν έχει δεχθεί κανένας συνάδελφος
να αυτοεξαιρεθεί- εάν δεν µειώσουµε τον χρόνο και εάν δεν συ-
νεννοηθούµε µε κάποιον τρόπο να είµαστε συνεπείς στον χρόνο.
Διαφορετικά, οι επτά, οκτώ και παραπάνω τελευταίοι συνάδελφοι
δεν θα µιλήσουν και αυτό είναι κρίµα. Σας το λέω για να το
έχουµε υπ’ όψιν µας. Παρακαλώ, βοηθήστε όλοι, γιατί αλλιώς
δεν είναι σωστό για τους τελευταίους συναδέλφους. 

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ήρθα να τοποθετηθώ στο νοµοσχέδιό σας, πα-

ρακινούµενος από δύο κυρίως πράγµατα που είπατε στην επι-
τροπή. 

Το πρώτο ήταν και το πιο ανατριχιαστικό. Είναι η πιο ανατρι-
χιαστική σκηνή που έχω δει, Υπουργός να απευθύνεται µε αυτόν
τον τρόπο σε οποιονδήποτε έχει συµµετάσχει σε µια κοινοβου-
λευτική επιτροπή. Είπατε προς τον κ. Δρανδάκη της «TAXIBEAT»
ότι το ΣΔΟΕ θα έχει πολλή δουλειά να κάνει. 

Παλιά, ξέρετε, κύριε Υπουργέ, εµείς, όσοι δουλεύουµε και
έχουµε επιχειρήσεις και είµαστε στην πιάτσα, θεωρούσαµε τους
πιο ανήθικους ανθρώπους, τους πιο χυδαίους αυτούς που απει-
λούσαν τον άλλο ότι θα του στείλουν την εφορία. Και είδα ξαφ-
νικά κάποιον να το κάνει ως Υπουργός. Δεν ξέρω πώς το κάνατε,
αλλά να γνωρίζετε ότι δεν είναι καθόλου στην αρµοδιότητά σας
να απειλείτε οποιονδήποτε έρχεται στη Βουλή των Ελλήνων.
Ήταν µια ντροπιαστική σκηνή για το Κοινοβούλιο. 

Ο δεύτερος λόγος είναι από το βίντεο αυτό στο οποίο προ-
σπαθούσε να σας εξηγήσει ο κ. Δρανδάκης τη διαφορά µεταξύ
επιδότησης και έκπτωσης. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, µπορεί να έχουµε πολλές πολιτικές
διαφορές. Υπήρξατε, όµως, πρόεδρος του ΤΕΕ. Ήσασταν επαγ-
γελµατίας, δεν ήσασταν ανεπάγγελτος. Δεν µπορεί να έρχεται
ένας πολίτης, έστω και επιτυχηµένος επιχειρηµατίας και να εξευ-
τελίζει έναν Υπουργό κατ’ αυτόν τον τρόπο. Προφανώς, καθένας
που έχει εργαστεί στη ζωή του µπορεί να καταλάβει τη διαφορά
µεταξύ της επιδοτήσεως και της εκπτώσεως. 

Στην προκειµένη περίπτωση, θα ήθελα, λοιπόν, να σας ρω-
τήσω πολύ καλόπιστα: Σε τι ενοχλείται η Κυβέρνηση αν µία εται-
ρεία από τα δικά της κέρδη να επιδοτεί την κούρσα, ο οδηγός
ταξί να παίρνει αυτό που προβλέπει ο νόµος, ο πελάτης να πλη-
ρώνει λιγότερο και η εταιρεία να κερδίζει λιγότερα; Γιατί αυτό
σας ενοχλεί; Διότι ειλικρινά αυτό δεν το έχω καταλάβει. 

Νόµιζα ότι όλοι είµαστε υπέρ των πολιτών και θέλουµε να πλη-
ρώνουν λιγότερα. Πρώτη φορά βλέπω κυβέρνηση που θέλει να
νοµοθετήσει για να πληρώνουν οι πολίτες περισσότερα. 

Σηµειώστε δε -επειδή έχετε εκεί και τον υποστηρικτή σας, δεν
θα πω καν το όνοµά του, που γράφει άρθρα και µας υβρίζει, αν
και κατά πολλά έτη είναι πολλαπλώς ευεργετηθείς από τη Νέα
Δηµοκρατία- ότι η βασική κατηγορία είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία
είναι το κόµµα της «UBER».

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σας ρωτήσω, για να το κατα-
λάβω: Πότε ωφελείται περισσότερο η «UBER»; Με τον νόµο Χα-
τζηδάκη που προέβλεπε έξι ώρες κούρσα ή µε τον νόµο Σπίρτζη
που προβλέπει τρεις ώρες κούρσα; Γιατί οι ταξιτζήδες, οι επαγ-
γελµατίες οδηγοί ταξί που τώρα µας ακούν πρέπει να γνωρίζουν
ότι εάν µία κυβέρνηση στα αλήθεια νοµοθέτησε υπέρ της
«UBER» είστε εσείς, που κάνατε τις έξι ώρες τρεις. Και για έναν
περίεργο λόγο ο καλός σας φίλος και σύµµαχος αυτό το έχει ξε-
χάσει, δεν το έχει προσέξει να το πει στους επαγγελµατίες που
τον ψηφίζουν, έστω αυτούς τους λίγους. 

Τρίτον, θα ήθελα πάρα πολύ να καταλάβω, κύριε Υπουργέ, για
ποιον λόγο σας ενοχλεί η αξιολόγηση των οδηγών από µία εται-
ρεία. Έχετε υπογράψει ένα µνηµόνιο. Και εγώ να πω ότι η αξιο-
λόγηση αφετηριακά δεν σας αρέσει και σας αρέσει να κάνουµε
όλοι τα ίδια, γιατί αυτή είναι η ιδεολογία σας. Έχετε υπογράψει

ένα µνηµόνιο. Και εσείς το έχετε υπογράψει, ο Σπίρτζης. Μπορεί
να κλαίτε όταν βάζετε υπογραφή στις αποκρατικοποιήσεις και να
πέφτει το δάκρυ πάνω στην υπογραφή, αλλά την καρέκλα την
κρατάτε και το µνηµόνιο το έχετε ψηφίσει. Σε αυτό το µνηµόνιο
η αξιολόγηση αναφέρεται σε όλα: αξιολόγηση στο δηµόσιο,
αξιολόγηση δοµών, αξιολόγηση πτυχίων. Όλο το µνηµόνιο είναι
πώς θα φέρετε στην Ελλάδα την αξιολόγηση. Και ξαφνικά έρχε-
ται ο κ. Σπίρτζης και λέει «όχι, ειδικά για τις εταιρείες οι οποίες
συνεργάζονται µε οδηγούς ταξί δεν πρέπει να υπάρχει αξιολό-
γηση. Πρέπει να πάνε όλοι προς τα κάτω, να µην πιέζουµε κανέ-
ναν να προσφέρει καλύτερες υπηρεσίες». 

Δεν καταλαβαίνω το γιατί. Έχετε εσείς κάποιο λόγο να προ-
στατεύσετε τον κακό επαγγελµατία; Σας πειράζει; Θα τον προ-
στατεύσετε; Μη γελάτε, γιατί αυτό κάνετε.

Κύριε Πρόεδρε, η Νέα Δηµοκρατία έχει ξεκαθαρίσει. Άλλο
πράγµα είναι η «UBER» και άλλο πράγµα είναι η «TAXIBEAT». Για
την «UBER» υπάρχει απόφαση των ευρωπαϊκών οργάνων που
δίνει διέξοδο στο πώς θα αντιµετωπιστεί αυτή η εταιρεία και ο
τρόπος που χρησιµοποιεί τις µεταφορικές υπηρεσίες σε πανευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. Τη στηρίζουµε αυτή τη λύση. Η «TAXIBEAT»
και κάθε παρόµοια πλατφόρµα -µιλώ για µια εταιρεία- δεν χρη-
σιµοποιεί µη επαγγελµατίες οδηγούς ταξί. Όλες της, δηλαδή, οι
µεταφορικές υπηρεσίες και όλος της ο τζίρος πηγαίνει σε επαγ-
γελµατίες οδηγούς ταξί. 

Άρα, δεν υπάρχει κανένας λόγος αυτοί οι άνθρωποι να είναι
αντίθετοι σε προσπάθειες που µεγαλώνουν τον τζίρο, άρα πολ-
λαπλασιάζουν τις κούρσες τους, άρα πολλαπλασιάζουν τη δου-
λειά τους. Όµως, είναι η νέα εποχή και στη νέα εποχή δεν
µπορείς να λες διαρκώς «όχι», για να κάνεις ρουσφέτια ή να φτιά-
χνεις πολιτικές συµµαχίες. Η Ελλάδα πρέπει µε κάποιον τρόπο
να µπορέσει να πάει µπροστά. 

Κλείνω, κύριε Υπουργέ, µόνο µε το σχετικό άρθρο 86, αν θυµά-
µαι καλά, περί της απευθείας αναθέσεως που θα ψηφίσετε σή-
µερα το βράδυ, γιατί ζούµε και σ’ αυτήν την περίοδο της σκαν-
δαλολογίας και της εκατέρωθεν λάσπης και όλα αυτά, που εµένα
δεν µου αρέσουν καθόλου. Οφείλω, όµως, να σας πω, γιατί θέλω
να είµαι καθαρός και για να ξέρουν και οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
τι ψηφίζουν. Σας δίνουν την απευθείας εξουσιοδότηση να προ-
χωρείτε σε απευθείας αναθέσεις και πρέπει να σας πω ότι ήδη η
πιάτσα –λυπούµαι που θα το πω, αλλά έφτασε στα αυτιά µου-
λέει και την εταιρεία που θα το πάρει.

Θέλω να σας ρωτήσω, λοιπόν, το εξής: Είναι γνωστή η εται-
ρεία που θα το πάρει και έχει αρχαιοελληνικό όνοµα φιλοσόφου
γαλλικής προελεύσεως; Το λέω και το καταλάβατε. Συνεννοηθή-
καµε. Αν το πάρει αυτή η εταιρεία -η πιάτσα ήδη βοά, καθώς ζη-
τάτε αυτήν την τροπολογία για να το δώσετε σε αυτή τη
συγκεκριµένη εταιρεία- τότε καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ, γιατί
το κάνετε. Με νοµοθετική εξουσιοδότηση, δηλαδή, περνάτε την
ευθύνη στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ.

Δεν καταλαβαίνω γιατί εσείς, κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζετε µια
τέτοια τροπολογία. Πού ξανάγινε να δίνεται νοµοθετική εξουσιο-
δότηση για απευθείας ανάθεση στον Υπουργό; Ουδέποτε ξανά. 

Άρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, συνοψίζοντας, θα πρέπει, πρώ-
τον, να µας εξηγήσετε για ποιον λόγο είστε κατά του να πληρώ-
νουν οι πολίτες λιγότερα χρήµατα, όταν ο οδηγός ταξί δεν χάνει
ούτε λεπτό του ευρώ. Δεύτερον, για ποιον λόγο είστε αντίθετοι
στο να υπάρχει αξιολόγηση και να παρέχονται καλύτερες µετα-
φορικές υπηρεσίες; Τρίτον, να µας πείτε εάν έχετε ήδη προαπο-
φασίσει σε ποια εταιρεία θα κάνετε απευθείας ανάθεση και για
ποιον λόγο.

Σ’ αυτά τα τρία ερωτήµατα θα ήθελα συγκεκριµένες απαντή-
σεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θα θέλατε να σας απαντήσω τώρα, κύριε Γεωργιάδη;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εγώ θα ήθελα και τώρα,

αν θέλετε τον λόγο για να µου απαντήσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, όχι

τώρα, γιατί θα διακόψουµε τους άλλους συναδέλφους. 
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, Κοινο-
βούλιο είµαστε. Αφήστε τον να πει δυο κουβέντες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, ας
είµαστε λίγο δίκαιοι και έναντι των συναδέλφων. 

Ο συνάδελφος κ. Θεοχαρόπουλος έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, κύριοι Υπουργοί, πριν αναφερθώ στα εξειδικευµένα θέµατα
του νοµοσχεδίου, να πούµε για άλλη µια φορά σε ποιο περιβάλ-
λον συζητάµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Πρόκειται για ένα
περιβάλλον, το οποίο παρά τις όποιες επικοινωνιακές δεξιότητες
της Κυβέρνησης, προκαλεί ανησυχία και βαθιά αβεβαιότητα
στους πολίτες. Βέβαια, απέχει πολύ και από την εικονική πραγ-
µατικότητα που προσπαθεί να δηµιουργήσει αυτή η Κυβέρνηση.
Τρία χρόνια τώρα συνεχίζεται η διγλωσσία της Κυβέρνησης σε
όλα τα επίπεδα, η υποεκτίµηση σοβαρών καταστάσεων, η επιφα-
νειακή αντιµετώπιση άλλων, αλλά και η προσπάθεια ελέγχου ανε-
ξάρτητων αρχών, γιατί ακούσαµε σήµερα για προσπάθεια ενί-
σχυσης µιας ανεξάρτητης αρχής από τον Υπουργό, χωρίς να πει
τίποτα για όλη την προσπάθεια υπονόµευσης ανεξάρτητων
αρχών που έχει γίνει το προηγούµενο χρονικό διάστηµα. Μάλι-
στα, µερικές από αυτές αφορούν και την ίδια τη Βουλή.

Όσον αφορά δε την οικονοµία, σύµφωνα µε την τελευταία έκ-
θεση του ΟΟΣΑ, η Ελλάδα είναι πρωταθλήτρια σε φόρους και
τελευταία σε ανάπτυξη και στήριξη ανέργων. Το µέσο φορολο-
γικό βάρος στην Ελλάδα είναι 38,2% του εισοδήµατος έναντι
πολύ χαµηλών ποσοστών όλο τον χρόνο ακόµα και των πιο πλού-
σιων χωρών. 

Όµως, όσον αφορά αυτήν την αναλογία, κύριε Σπίρτζη, επειδή
πολλές φορές θέλετε να µιλάτε για αριστερή και σοσιαλιστική
πολιτική, ποια σοσιαλιστική και αριστερή πολιτική γίνεται µε επι-
κράτηση των έµµεσων φόρων και µε αύξησή τους τα τελευταία
χρόνια; 

Είναι το βασικό θέµα στη φορολογία, το οποίο ουσιαστικά κα-
θορίζει το πρόσηµο της πολιτικής και δείχνει την τεράστια αύ-
ξηση των έµµεσων φόρων που έχει κάνει αυτή η Κυβέρνηση τα
τελευταία χρόνια. Σε αυτό το περιβάλλον συζητούµε σήµερα το
νοµοσχέδιο για τις ρυθµίσεις των µεταφορών.

Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο συγκεντρώνει εξουσίες στον
Υπουργό, όπως ενδεικτικά στο άρθρο 88, όπου τις συµβάσεις για
τις απευθείας µισθώσεις ακινήτων θα υπογράφει ο τοµεακός
Υπουργός, δηλαδή εσείς. Εδώ βέβαια εκτός από την υπερσυγ-
κέντρωση εξουσιών προωθείτε και τις απευθείας αναθέσεις -σας
το είπαν πολλοί οµιλητές- κατά παρέκκλιση του νόµου για άλλη
µία φορά. Αποφεύγετε τον διαγωνισµό για τη µίσθωση ακινήτων
για τη στέγαση της Yπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας και συγκε-
κριµένα για την άσκηση δραστηριότητας παροχής εµπορικών τε-
χνικών εκπαιδευτικών και άλλων υπηρεσιών, εκτός αν πρόκειται
για έναν ακόµη τρόπο να ευνοήσετε τους συγκεκριµένους δικούς
σας.

Επιπρόσθετα µε το άρθρο 82, το οποίο είναι άλλο ένα παρά-
δειγµα, νοµοθετείτε αµειβόµενη δευτεροβάθµια επιτροπή, ξεψη-
φίζοντας προηγούµενη διάταξή σας που την καταργούσε. Τώρα
δεν θα αποτελείται µόνο από ιατρούς του ΕΣΥ, αλλά και από
ιδιώτες συγκεκριµένων ειδικοτήτων µε τους αναπληρωτές τους.
Και θα αποφασίζετε για αυτή εσείς. Με ποια κριτήρια θα αποφα-
σίζετε εσείς και για τους γιατρούς;

Το νοµοσχέδιο προϋποθέτει την έκδοση δεκάδων υπουργικών
αποφάσεων. Δεν παρέχονται δεσµευτικά χρονοδιαγράµµατα. Η
µέχρι τώρα εµπειρία έχει δείξει ότι σε ανάλογες περιπτώσεις η
εφαρµογή του όποιου νόµου καθυστερεί υπερβολικά, ενώ υφέρ-
πει µια εξαιρετικά γραφειοκρατική διάσταση. Δεν δεσµεύεστε µε
συγκεκριµένα χρονοδιαγράµµατα. 

Το νοµοσχέδιο, επίσης, αποσκοπεί περισσότερο σε φοροει-
σπρακτικά µέτρα, παρά στην εύρυθµη λειτουργία της αγοράς.
Παντού πρόστιµα, τα οποία σε κάποιες περιπτώσεις διπλασιά-
ζονται ή και τριπλασιάζονται, χωρίς κάποια τεκµηρίωση, αξιολό-
γηση αποτελεσµάτων, για παράδειγµα, υφιστάµενων ρυθµίσεων,
χωρίς παράλληλη θέσπιση µέτρων πρόληψης των παραβάσεων.
Οπότε µοιραία έχουµε ένα νοµοσχέδιο φοροεισπρακτικό, αντί
ενός νοµοσχεδίου που πραγµατικά θα διευκολύνει τη λειτουργία
της ίδιας της αγοράς µε κανόνες, µε κανόνες που πρέπει να

βάζει το κράτος, αλλά να τη διευκολύνει, όχι να την εµποδίζει. 
Το νοµοσχέδιο είναι ακοστολόγητο. Καταλαβαίνετε ότι όχι

µόνο δεν µπορεί να γίνει νοικοκύρεµα µε αυτόν τον τρόπο, αλλά
δηµιουργούνται και υποψίες νέας σπατάλης και γενικά δηµιουρ-
γείται αβεβαιότητα για το τελικό κόστος.

Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει σκανδαλώδεις
διατάξεις, όπως ενδεικτικά του άρθρου 67 -δεν σας έχω δει να
απαντάτε-, όπου ορίζεται αµοιβή στην Πρόεδρο του Εθνικού
Συµβουλίου Οδικής Ασφάλειας που «τυχαίνει» να είναι η πρώην
Υφυπουργός σας, του Υπουργείου σας, του συγκυβερνώντος
κόµµατός σας, των ΑΝΕΛ, της Κυβέρνησής σας, ενός Συµβου-
λίου του οποίου το έργο είναι έργο κοινωνικής προσφοράς και
όχι έργο είσπραξης µισθού. Γι’ αυτό και από τη σύστασή του το
2010 δεν προβλέπει αµοιβή ή αποζηµίωση για τον πρόεδρο. Κα-
νένας πρόεδρος µέχρι τώρα δεν είχε αµοιβή ή αποζηµίωση. 

Μα, δεν έχετε κανένα όριο; Δεν κρατάτε ούτε τα προσχήµατα;
Βγάζετε, αγαπητοί κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, σήµερα µισθό
στην κ. Χρυσοβελώνη; Περί αυτού πρόκειται. Αυτό νοµοθετεί σή-
µερα το ελληνικό Κοινοβούλιο. Ειδικά για την Πρόεδρο του Εθνι-
κού Συµβουλίου Οδικής Ασφάλειας. Έτσι θα κρατήσετε τους
ΑΝΕΛ στην Κυβέρνηση, στην εξουσία; Αυτός είναι ο τρόπος µε
τον οποίο λειτουργείτε; Πρόκειται για µείζον θέµα στο οποίο
χρειάζεται να απαντήσετε και να φύγει έστω και τώρα αυτή η διά-
ταξη, από τη στιγµή που έχει προκύψει τέτοιο θέµα.

Εµπεριέχει, όµως, και µερικές διατάξεις µε πολλά µπρος πίσω.
Και πάµε να δούµε τι καταφέρατε τελικά για αυτές τις διατάξεις
µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στην επιτροπή. Όσον αφορά το
όριο ηλικίας οδηγών, στην αρχή είχατε προτείνει για τις σχολικές
µεταφορές να είναι το όριο στα εξήντα. 

Πρώτο λάθος: Δεν είχατε ενιαία συµπεριφορά σε σχέση µε
τους οδηγούς σχολικών µεταφορών και µε τις εκδροµικές µετα-
φορές. Το διορθώσατε αυτό. Είδατε µετά ότι αν µείνει στα
εξήντα θα µένει ένα κενό µέχρι να βγουν στη σύνταξη. Το είχατε
πάει λοιπόν στις επιτροπές από τα εξήντα πέντε, στα εξήντα. Έρ-
χεστε τώρα και το πάτε από τα εξήντα στα εξήντα εφτά µέσα σε
µια ηµέρα. Δηλαδή, το φέρατε από τα εξήντα πέντε στα εξήντα
και από τα εξήντα τώρα ξανά στα εξήντα εφτά. Δηλαδή, είναι µια
νοµοθέτηση που ανά µία µέρα αλλάζει τον τρόπο και την ηλικία.
Ενώ θέλατε να το µειώσετε, το αυξάνετε στη συνέχεια. Βεβαίως,
όλα τα ενδιάµεσα στάδια είναι τα ίδια και ξέρουµε πώς λειτουρ-
γούν στην πράξη. Ξέρουµε και τα µειονεκτήµατα του θεσµικού
µας πλαισίου -δεν χρειάζεται να τα αναλύσουµε εδώ- που ίσχυαν
και στο προηγούµενο νοµοθετικό πλαίσιο και σε αυτό.

Όµως, λέω για την αλλαγή την οποία κάνετε τώρα, η οποία
πραγµατικά δείχνει ότι δεν υπάρχει σχεδιασµός, λειτουργούµε
εδώ µέσα στο πόδι. Να δώσετε µία απάντηση. Τελικά ήταν στα
εξήντα το καλό και απλώς, γιατί δεν µπορούνε να πάρουν την
σύνταξη, τους πάτε στα εξήντα επτά ή είναι στα εξήντα επτά;
Δεν µπορεί να είναι και τα δύο. 

Δεν µιλάω τώρα για άλλες ακατανόητες διατάξεις, όπως, για
παράδειγµα το άρθρο 31, όπου απαγορεύεται η διενέργεια συγ-
κοινωνιακού έργου µε στάσεις και κόµιστρο από τουριστικά λε-
ωφορεία κλειστού τύπου. Ενώ, κύριε Υπουργέ, τα τουριστικά
λεωφορεία µπορούν στην ουσία να περισυνελλέγουν οµάδες επι-
βατών, οπότε διενεργούν στάσεις έτσι και αλλιώς. Ευτυχώς διορ-
θώσατε αυτό το οποίο είχατε να µη διενεργούν και διεθνείς
τακτικές λεωφορειακές γραµµές, ενώ αυτό γίνεται µε άδεια
άλλης υπηρεσίας του δικού σας Υπουργείου. Το µπάχαλο!

Τώρα, όσον αφορά το άρθρο 28 για τα πρόστιµα. Μεγάλη συ-
ζήτηση και για τα πρόστιµα. Μπρος, πίσω, να δούµε τι έχετε
κάνει. Στην αρχή συναρτώνται είπατε µε εισοδηµατικά και περι-
ουσιακά κριτήρια. Θεωρώ ότι τελείτε σε σύγχυση. Και τι νοµοθε-
τούµε σήµερα και σε αυτό το επίπεδο; Γιατί θεωρώ ότι κρατή-
σατε τελικά τα εισοδηµατικά, να µπορούν να γίνουν µε υπουρ-
γική απόφαση -για να είµαι ακριβής- και πετάτε στην άκρη τα πε-
ριουσιακά κριτήρια. Και έρχεστε, µας µπερδεύετε εδώ, µπερ-
δεύετε ακόµα και την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής, αν τη διαβάσετε καλά, καθώς στην αιτιολογική έκθεση
αναφέρεται ότι για την έκδοση σχετικής υπουργικής απόφασης
µπορούν να λαµβάνονται υπ’ όψιν τα κατάλληλα δεδοµένα από
την Εθνική Στατιστική Υπηρεσία, ενώ ακριβώς αυτά θα έπρεπε
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να τα έχετε λάβει υπ’ όψιν για να τεκµηριώσετε την προτεινόµενη
διάταξη στην όποια εκδοχή της. Όπως βλέπω εδώ, η ίδια η έκ-
θεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής λέει ξεκάθαρα
ότι «ως εκ τούτου δεν µπορούν κατά το Σύνταγµα να αποτελέ-
σουν αντικείµενο εκδιδόµενης υπουργικής απόφασης.»

Δεν απαντάτε σε µας, όµως απαντήστε στην έκθεση της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Νοµίζω ότι κάποιος Βουλευ-
τής σάς το έχει θέσει ξανά. Και βέβαια λέει και άλλα η έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, ότι στο πλαίσιο του
Συντάγµατος οι όροι «εισοδηµατικά κριτήρια» χρήζουν διευκρί-
νισης, όπως, επίσης, και το είδος των δεδοµένων που συλλέγον-
ται από την Ελληνική Στατιστική Αρχή και άλλες αρχές, όπως και
ο τρόπος αξιολόγησής τους. Όλα αυτά µένουν σήµερα µετέωρα. 

Τώρα, το νοµοσχέδιο, επίσης, δεν παρέχει κάποια επιστηµο-
νική τεκµηρίωση, στην οποία να θεµελιώνονται οι προτεινόµενες
αλλαγές για τις υπηρεσίες διαµεσολάβησης για τη µεταφορά
επιβατών. 

Προς επίρρωση αυτού, βλέπουµε στην Έκθεση Αξιολόγησης
Συνεπειών Ρυθµίσεων να σας ζητείται να αναφέρετε ένα παρά-
δειγµα αντιµετώπισης του ίδιου ή παρόµοιου προβλήµατος σε
χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αναφέρετε κάπου που να έχει
αντιµετωπισθεί µε τον ίδιο τρόπο που το αντιµετωπίζετε εσείς.
Κενό εδώ δεν απαντάτε. Σε όλα τα άλλα απαντώνται. Κενό. Γιατί;
Γιατί δεν υπάρχει καµµία χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση στην
οποία να συµβαίνει αυτό. Και θα εξηγήσω τι εννοώ. 

Πώς θα µπορούσε, από τη στιγµή που οι σχετικές διατάξεις
έτσι όπως είναι γραµµένες –εµείς καταθέσαµε τροπολογία για
να µπορούµε να υποστηρίξουµε κάποια πράγµατα- αντίκεινται
στο δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεδοµένου ότι ο βασικός
κανόνας αναφορικά µε την παροχή υπηρεσιών της «Κοινωνίας
της Πληροφορίας» είναι ότι τα κράτη-µέλη δεν µπορούν να θέ-
τουν περιορισµούς στην ελεύθερη παροχή τους. Το τι συνιστά
δε η υπηρεσία της «Κοινωνίας της Πληροφορίας» προκύπτει από
την οδηγία. 

Συνεπώς, οι παρεχόµενες υπηρεσίες ηλεκτρονικής διαµεσο-
λάβησης υπάγονται στην έννοια των υπηρεσιών της «Κοινωνίας
της Πληροφορίας». Πρόκειται για εφαρµογή νέων τεχνολογιών,
πλατφορµών εξυπηρέτησης επαγγελµατιών οδηγών και επιβα-
τών, των οποίων τη λειτουργία και ανάπτυξη θα έπρεπε να προ-
ωθείτε, όχι να τη δυσκολεύετε και να τη µποϊκοτάρετε. Για ποιον
λόγο να µην αφήνουµε να επιλέξει ο πολίτης τι τον εξυπηρετεί
περισσότερο; 

Κοιτάξτε, για να το ξεκαθαρίσουµε. Κακώς η «UBER» λειτουρ-
γεί µε αυτόν τον τρόπο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Καλώς υπάρχει
η απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την «UBER». Δεν είναι
ακριβώς το ίδιο η «TAXIBEAT» µε αυτό που κάνει εδώ, που χρη-
σιµοποιεί οδηγούς ταξί, όχι µη οδηγούς ταξί και όλα τα άλλα πα-
ραδείγµατα. που σας έχουν αναλυθεί. Σκοπίµως συγχέετε τα δύο
γεγονότα και φαίνεται αυτό, για ποιους λόγους ουσιαστικά δεν
εναρµονίζεστε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση σε αυτό το πεδίο. Ενώ,
λοιπόν, ορθώς για την «UBER» υπάρχουν όλες οι ενστάσεις που
υπάρχουν -και εµείς λέµε ότι δεν δεχόµαστε τέτοια νεοφιλελεύ-
θερα µοντέλα όπως στην «Uber»- καλώς πρέπει να διευκολύ-
νουµε τους επιβάτες µε τρόπους όπως περίπου λειτουργεί η
«TAXIBEAT», το «TAXIPHONE» και πολλά παρόµοια που λειτουρ-
γούν και εξυπηρετούν τους πολίτες. Γι’ αυτό λέµε ότι πρόκειται
για προσκόλλησή σας σε ιδεοληψίες.

Μάλιστα φτάσατε σε µία απάντησή σας, κύριε Υπουργέ, στην
επιτροπή να πείτε -τα έχω εδώ τα Πρακτικά- «Τι να κάνουµε;
Έχουµε την Κυβέρνηση αλλά όχι την εξουσία.». Όταν σας λέµε
«Μα, γιατί; Δεν µπορεί να κάνουν αυτόν τον έλεγχο τα τραπεζικά
ιδρύµατα; Δεν µπορεί να το κάνει το ΣΔΟΕ, κ.ο.κ.;», εσείς µας
λέτε τα εξής. «Εµείς είµαστε η Κυβέρνηση, αλλά όχι εξουσία. Την
εξουσία την έχει ακόµα η Αντιπολίτευση στον τραπεζικό τοµέα
και αλλού, όπως ξέρετε καλά».

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επιχειρήµατα, τα οποία είχατε στην επιτροπή, για να πείτε ότι

δεν µπορούν οι άλλες υπηρεσίες ή του κράτους τα τραπεζικά
ιδρύµατα να κάνουν αυτό και άρα νοµοθετείτε µε αυτόν τον
τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η Κυβέρνηση ενοχοποιεί την υγιή επιχειρηµατικότητα, υιοθε-
τώντας παλαιοκοµµατικές πρακτικές. Γι’ αυτό λέµε ότι η επι-
στροφή στο παρελθόν δεν µπορεί να είναι η λύση στα σηµερινά
προβλήµατα της χώρας. Το δικαίωµα των πολιτών, επιβατών να
επιλέγουν και να αξιολογούν τις παρεχόµενες υπηρεσίες δεν
µπορεί να αµφισβητείται. Να µην αρνούµαστε τις τεχνολογικές
εξελίξεις. Υιοθετείτε ψηφοθηρικές πρακτικές και µάλιστα βάζετε
και σε ονοµαστική ψηφοφορία τα άρθρα αυτά, σε µια πρόκληση
µε τη Νέα Δηµοκρατία -επειδή ο παλαιός συνδικαλιστής της
Νέας Δηµοκρατίας είναι τώρα µαζί σας-, για να δείτε τι θα κάνει
η Νέα Δηµοκρατία, σε ένα τέτοιο παιχνιδάκι το οποίο είναι κατώ-
τερο των περιστάσεων. Γι’ αυτόν τον λόγο θα πρέπει να σκε-
φτείτε πολύ περισσότερο αυτό το ζήτηµα, αν θα έπρεπε να το
έχετε βάλει σε ονοµαστική. Επιλέγετε αυτήν την τακτική. Θεωρώ
ότι είναι µια τακτική µικροκοµµατική που έρχεται από το παρελ-
θόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με τις πρακτικές σας, λοιπόν, τραβάτε χειρόφρενο σε κάθε

επένδυση κρατώντας δέσµια τη χώρα στις παθογένειες του πα-
ρελθόντος. Γι’ αυτό δεν µπορούµε να συνεχίσουµε έτσι. Χρειάζε-
ται αλλαγή πολιτικών σε όλα τα επίπεδα και στις µεταφορές µε
γενναίες τοµές, µε τολµηρές µεταρρυθµίσεις. Γι’ αυτό χρειάζεται
να κάνουµε τοµές και παρεµβάσεις προοδευτικές. Οι πολίτες δεν
µπορούν να παραµένουν άλλο εγκλωβισµένοι σε αυτήν την πο-
λιτική.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσε-
ρις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο
Ρεθύµνου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνω την έκκληση της
συντόµευσης του χρόνου. Προτείνω από τον επόµενο συνά-
δελφο και µετά, να µιλήσετε πέντε λεπτά και όχι επτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Από τον µεθεπόµενο, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Λέω από τον επόµενο,

κύριε συνάδελφε. Ξέρετε, δεν το λέω έτσι αυτό. Το µετράω. Έχω
τον κατάλογο εδώ και πέντε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
που πρέπει να µιλήσουν. Φοβάµαι ότι τουλάχιστον εννέα µε δέκα
συνάδελφοι δεν θα µιλήσουν στο τέλος και βλέπω ότι δεν είναι
σωστό. Εν πάση περιπτώσει, κάνω την έκκληση του πεντάλεπτου
και ακολουθήστε την κατεύθυνση.

Κύριε Κέλλα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου, επι-

χειρείται η ρύθµιση των µεταφορών στη χώρα µας, εν µέσω δια-
τάξεων που ανακυκλώνονται, φέροντας τη δηµιουργία άνω των
δεκαπέντε ηλεκτρονικών βάσεων και µητρώων και εγκαταλείπον-
τας µεγάλο µέρος της εφαρµογής των διατάξεων και πάλι µέσω
κοινών υπουργικών αποφάσεων στο µέλλον -παλιά µου τέχνη κό-
σκινο οι υπουργικές αποφάσεις στο µέλλον, κύριε Υπουργέ,
έτσι;-επιτείνοντας το φαινόµενο και της πολυνοµίας, αλλά και της
κακονοµίας στη χώρα µας. 

Και αυτά βέβαια συµβαίνουν, επειδή η Κυβέρνηση προσπαθεί
να συγκεράσει ετερόκλητα συµφέροντα, δίχως να χαράσσει ένα
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επαρκές πλαίσιο εναρµονισµένης πολιτικής µεταφορών, που θα
συµβάλλει στην ανάπτυξη του τόπου. 

Θα ήθελα επίσης εκ προοιµίου να αναφέρω ότι το µόνο θετικό
είναι οι προβλέψεις στον νέο Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας για τα
ποδήλατα, η ηλικία των οδηγών των λεωφορείων που µεταφέ-
ρουν τους µαθητές και οι προβλέψεις ασφαλείας κατά τη µετα-
φορά επικίνδυνων εµπορευµάτων. 

Σε ό,τι αφορά το υπόλοιπο σχέδιο νόµου, κατ’ αρχάς αφιερώ-
νετε, κύριε Υπουργέ, ένα µεγάλο µέρος των διατάξεων στη λει-
τουργία των ταξί, όπου επαναδιατυπώνονται και αναµασιούνται
διατάξεις για τη συµπεριφορά των οδηγών και τη λειτουργία του
κλάδου, οι οποίες ήδη καλύπτονται από την υπάρχουσα νοµοθε-
σία. Τίποτα δεν αλλάζει ουσιαστικά, απλώς προσφέρεται µια φαι-
νοµενική ικανοποίηση στους οδηγούς και ιδιοκτήτες ταξί, σε
σχέση µε τη θέσπιση του εταιρικού πλαισίου για τις µέχρι σήµερα
παρεχόµενες υπηρεσίες ηλεκτρονικής και τηλεφωνικής διαµεσο-
λάβησης. Ωστόσο ούτε προς αυτούς ικανοποιείτε τις υποσχέσεις
σας, σχετικά µε την παύση λειτουργίας συγκεκριµένων εταιρειών
εφαρµογών. 

Δεύτερον, επιχειρείται µια συγκεχυµένη και δαιδαλώδη ρύθ-
µιση, θεσπίζοντας ειδική διαδικασία για την είσοδο των εταιρειών
στο συγκεκριµένο κλάδο, τόσο για τα επιβατικά δηµοσίας χρή-
σεως όσο και για τα επιβατικά ιδιωτικής χρήσεως. Δηλαδή τι κά-
νετε; Αφήνετε και πάλι ανοικτό παράθυρο για τη νόµιµη λειτουρ-
γία των συγκεκριµένων εταιρειών εφαρµογών µέσω της διαδικα-
σίας αδειοδότησης, της πληρωµής παραβόλου και της εγγραφής
των οχηµάτων και των οδηγών που θα λάβουν ειδική άδεια στα
µητρώα του Υπουργείου Μεταφορών. Κάθε επαγγελµατίας που
θέλει να εργαστεί νόµιµα και να βγάλει το µεροκάµατό του θα
πρέπει να έχει το δικαίωµα εισόδου σε µια αγορά και σε µια οι-
κονοµία που δεν θα δεσµεύονται από ποσοστώσεις και από απε-
ριόριστα κριτήρια. 

Το λάθος σας είναι ότι δεν υπήρξατε από την αρχή ξεκάθαροι
απέναντι στον κλάδο τον ταξί ούτε στις εταιρείες διαµεσολάβη-
σης. Δεν θεσπίζετε ένα εναρµονισµένο πλαίσιο για όλους και εν-
δεχοµένως στο µέλλον να προκύψουν µεταφορές δύο ταχυτήτων
µε ευνοηµένους από τη µια µεριά και αδικηµένους από την άλλη.
Από τη µία αναφέρεστε σε πιάτσες ταξί, αλλά από την άλλη δεν
ορίζετε συγκεκριµένα το εύρος των επιλεγόµενων µεταφορών
των εν δυνάµει εταιρειών. Θα µπορούν να παίρνουν πελάτες από
οπουδήποτε; Αυτό εννοείτε; Αν ναι, γιατί δεν το λέτε ξεκάθαρα;
Πιστεύετε ότι οι ρυθµίσεις αυτές θα τερµατίσουν τον ανταγωνι-
σµό και τη συγκρουσιακή σχέση µεταξύ των ταξί και των εται-
ρειών; Προφανώς και όχι. Προσπαθείτε να γεφυρώσετε αντι-
κρουόµενα συµφέροντα. 

Συν τοις άλλοις αφήνετε το περιθώριο εισόδου στον κλάδο σε
εταιρείες που δεν έχουν τη µεταφορά σαν αποκλειστική δραστη-
ριότητα. Άρα θα έχουµε και τρίτη εµπλεκόµενη πλευρά στο µέλ-
λον. Όπως είπα και προηγουµένως, είναι σεβαστό ο καθένας να
βγάζει νόµιµα το µεροκάµατο, όµως µη λέτε ψέµατα και µη δί-
νετε κίβδηλες υποσχέσεις σε όλους, θεσπίζοντας ένα δυσλει-
τουργικό πλαίσιο. 

Τρίτον, εισάγετε διατάξεις που τροποποιούν τον ΚΟΚ. Μει-
ώνετε µεν τα πρόστιµα κατά 50% και τα προσαυξάνετε µε βάση
τα εισοδηµατικά κριτήρια των παραβατών, ενώ καταργείται η έκ-
πτωση των δέκα ηµερών. Δηλαδή, οι παραβάσεις θα τιµωρούνται
ανάλογα µε τα εισοδήµατα του καθενός και της καθεµιάς; Πέραν
του ότι είναι αντισυνταγµατικό, σύµφωνα και µε την έκθεση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, είναι και άδικο. 

Πείτε µου λίγο: Πώς θα γίνει αυτό πρακτικά, κύριε Υπουργέ;
Θα σταµατάει η Αστυνοµία τον παραβάτη, θα του βεβαιώνει το
πρόστιµο, αλλά δεν θα ξέρει ο οδηγός τι πρόστιµο θα του επι-
βληθεί; Και κάτι ακόµα: Ποια θα είναι τα κριτήρια; Οι δηλώσεις
φόρου εισοδήµατος; Πιστεύετε ότι είναι αντικειµενικές; Τέλος
πάντων, αυτά δεν αρκούν προς τον σκοπό αυτόν. Μόνο οι στατι-
στικές. 

Η νοµοθεσία σας έχει µια δόση ιδεοληψίας για να γίνετε αρε-
στοί στο κοµµατικό ακροατήριο. Μειώνετε τα πρόστιµα, αλλά εν-
θαρρύνετε την παραβατικότητα, καταργώντας την εισπρακτική
τακτική των δέκα ηµερών. Έτσι θεσπίζετε παραβάτες δύο ταχυ-
τήτων. 

Τέταρτον, φέρνετε µια σειρά από ρυθµίσεις οι οποίες είναι
πρόχειρες και αποσπασµατικές, δίχως να δίνουν ποιότητα παρο-
χής υπηρεσιών στον πολίτη. Η καταβολή εισφοράς της τάξεως
του 0,5% επί της ΡΑΕΜ πώς θα συµβάλει στη λειτουργία της; 

Καταργείτε την αυτοπρόσωπη διαδικασία καταστροφής και αν-
τικατάστασης πινακίδων και ορίζετε τη διεκπεραίωσή της µέσω
ταχυδροµείου, κούριερ, ΚΕΠ, αυξάνοντας διοικητικές διαδικα-
σίες και ταλαιπωρώντας τους πολίτες. Επιβαρύνετε µε πρόσθε-
τες διαδικασίες την εισαγωγή µεταχειρισµένων αυτοκινήτων και
δηµιουργείτε ένα πλαίσιο απορρύθµισης της λειτουργίας των
ΚΤΕΟ µε βάση τις αποφάσεις των οικείων περιφερειακών συµ-
βουλίων. 

Τέλος, εισάγετε ευνοϊκές ρυθµίσεις για τη «ΓΑΙΑΟΣΕ», «ΑΤ-
ΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» και την ΥΠΑ. 

Κοντολογίς και κλείνοντας, έχειτε περιπλέξει µέσα σ’ ένα σχέ-
διο νόµου, το οποίο αρχικά προοριζόταν για τον κατευνασµό των
οδηγών ταξί, ετερόκλητες, αποσπασµατικές και πρόχειρες ρυθ-
µίσεις που επ’ ουδενί δεν πρόκειται να συµβάλουν στην ανά-
πτυξη µιας εναρµονισµένης πολιτικής µεταφορών στη χώρα µας.
Μόνος σας στόχος είναι η εξυπηρέτηση των κοµµατικών σας
φίλων και η απόσπαση ψήφων από συγκεκριµένες οµάδες. 

Η Νέα Δηµοκρατία θα είναι αντίθετη στο συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο.

Να είστε καλά. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Σιµορέλης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα

έπαιρνα τον λόγο, αν δεν είχα την τροπολογία.
Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι πραγµατικά που επιτέλους φέρατε

αυτό το νοµοσχέδιο και ας αργήσαµε λίγο. Πέρα απ’ αυτό, σας
λέω ότι ακουµπά στην κοινωνία και λύνει όλες τις γκρίζες ζώνες.
Σας µιλά ένας Βουλευτής της επαρχίας, των Τρικάλων. Στα Τρί-
καλα τα έχουµε όλα, αυτοκίνητα, µεταφορές, σέρβις, γκαράζ,
οπότε πραγµατικά σας φέρνω µια πληροφόρηση από την κοινω-
νία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία που καταθέτω
στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Μεταφορών έχει ως θέµα την
παράταση λειτουργίας των συνεργείων του άρθρου 22 του προ-
εδρικού διατάγµατος 78/1988. Το συγκεκριµένο άρθρο αφο-
ρούσε ορισµένα συνεργεία επισκευής και συντήρησης αυτοκινή-
των, µοτοσικλετών και µοτοποδηλάτων.

Με αυτήν την τροπολογία επιλύεται οριστικά ένα παλιό πρό-
βληµα που διαιωνίζεται από το 1988 και αφορά τις παρατάσεις
των προσωρινών αδειών λειτουργίας αυτών των συνεργείων. 

Για να κατανοήσουµε την ιστορία του ζητήµατος, στο προ-
εδρικό διάταγµα 78 του 1988, στο άρθρο 22 περιλαµβάνεται µια
µεταβατική διάταξη για τα προϋπάρχοντα της εκδόσεώς του συ-
νεργεία τα οποία δεν πληρούσαν τις προδιαγραφές για πάρουν
άδειες λειτουργίας αορίστου χρόνου και χορηγήθηκαν σε αυτά
µια άδεια λειτουργίας ορισµένης χρονικής ισχύος η οποία µέχρι
σήµερα παρατείνεται. 

Αναφερόµαστε, λοιπόν, στους επαγγελµατίες που εξυπηρε-
τούν καθηµερινά για πολλά χρόνια τον αστικό ιστό µε τον οποίο
γειτονεύουν. Αυτοί οι πολίτες και οι οικογένειές τους βρίσκονται
σε ένα αδιέξοδο επειδή µέχρι σήµερα η πολιτεία επέλεξε να πα-
ρατείνει το πρόβληµά τους αντί να το λύσει. Είναι προφανές ότι
σήµερα, τριάντα χρόνια µετά, πρέπει επιτέλους να δοθεί ένα
τέλος σε αυτήν την κατάσταση, διότι η αποσπασµατική αντιµε-
τώπιση και το καθεστώς της οµηρίας που είναι απότοκα αυτής
της πρακτικής δεν οδηγούν πουθενά. Είναι εµφανές, µάλιστα, ότι
αυτή η ασταθής κατάσταση -σήµερα έχω άδεια, αύριο δεν έχω-
συγκροτούσε πολλές φορές τους επαγγελµατίες από το να κά-
νουν επενδύσεις, εκσυγχρονισµούς, ανακαίνιση, πρόσληψη πρό-
σθετου προσωπικού λόγω της αναγκαιότητας του επαγγελµα-
τικού τους µέλλοντος. Το ιδιότυπο, λοιπόν, πρόβληµα που κλη-
ρονοµήσαµε µαζί µε άλλα από τις προηγούµενες κυβερνήσεις
είναι αφ’ ενός το υψηλό απαγορευτικό κόστος και οι χωροταξικές
συνθήκες καθιστούν τη µετεγκατάσταση των συνεργείων αδύ-
νατη και αφ’ ετέρου, το κλείσιµο, όσων τέτοιων συνεργείων
έχουν αποµείνει, οδηγεί σε αδιέξοδο τους εκµεταλλευτές τους,
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πολλοί µάλιστα εκ των οποίων βρίσκονται πριν τη συνταξιοδό-
τηση. 

Με την παρούσα ρύθµιση λύνουµε αυτό το πρόβληµα εξασφα-
λίζοντας την οµαλή διακοπή της λειτουργίας αυτών των συνερ-
γείων και τη δυνατότητα εφοδιασµού τους µε άδεια λειτουργίας
από την επωνυµία των σηµερινών εκµεταλλευτών τους. 

Οι άδειες λειτουργίας που θα χορηγηθούν, σε αντίθεση µε τις
άδειες λειτουργίας αορίστου χρόνου, θα είναι προσωποπαγείς,
µη µεταβιβάσιµες και ως εκ τούτου περιορισµένης χρονικής
ισχύος που θα λήγουν µε τη συνταξιοδότηση του επαγγελµατία.
Με αυτόν τον τρόπο θα δοθεί µια οριστική λύση στο πρόβληµα
αυτών των επιχειρήσεων µε οµαλή σταδιακή διακοπή της λει-
τουργίας τους, χωρίς τελεσίγραφα σφράγισης των εγκαταστά-
σεών τους και διαιώνιση της οµηρίας τους.

Η πολιτική της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είναι η ενίσχυση
της µικροµεσαίας επιχείρησης και το κάνουν πράξει µε όσες δυ-
νατότητες έχουν. Προφανώς, εν µέσω της οικονοµικής κρίσης,
το κλείσιµο τέτοιων µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων αποτελεί
πράξη άκυρη και ανεύθυνη. 

Με αυτόν τον τρόπο υπερβαίνουµε το πρόβληµα στο πλαίσιο
των αρχών της αναγκαιότητας, της αναλογικότητας και της χρη-
στής διοίκησης. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Λαγός. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Την ώρα που εµείς µιλάµε, να τονίσουµε

ότι υπάρχουν δύο Έλληνες στρατιώτες οι οποίοι είναι όµηροι του
καθεστώτος Ερντογάν, τον οποίο εσείς πριν από λίγες µέρες,
πριν από ενάµιση µήνα περίπου, τον φέρνατε µε τυµπανοκρου-
σίες στην Ελλάδα, τον οποίον τον είχατε κάτσει και τον ακούγατε
να σας προβάλλει µέσα στη χώρα µας και για τον οποίο δεν τολ-
µήσατε να πείτε τίποτα. Ήταν ένα ταξίδι το οποίο σας το λέγαµε
από τότε ότι θα είναι όπλο στη φαρέτρα των Τούρκων για να προ-
χωρήσουν τις προκλήσεις. Βλέπουµε πού έχει φτάσει η κατά-
σταση. 

Αποδεικνύεται ότι και η εξωτερική σας πολιτική είναι για τα πα-
νηγύρια. Φτάσαµε στο σηµείο αυτήν τη στιγµή να έχουµε δύο
Έλληνες στρατιώτες που φοράνε την τιµηµένη στολή µας µε τη
γαλανόλευκη να έχουν συλληφθεί και το «ελληνικό» κράτος να
αδιαφορεί παντελώς -το «ελληνικό» εντός εισαγωγικών και το το-
νίζουµε-, όταν υπάρχει µια Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή στην
εξουσία η οποία ευθέως τονίζει ότι δεν ενδιαφέρεται για τα εθ-
νικά, κυριαρχικά δικαιώµατα της πατρίδος µας.

Σε ένα συµφωνεί ο Τσίπρας µε τον Ερντογάν: Ο Τσίπρας, όταν
είχε αναλάβει τη διακυβέρνηση της πατρίδας µας, έλεγε ότι δεν
υπάρχουν θαλάσσια σύνορα. Τώρα βγαίνει ο Ερντογάν µε τους
υπηκόους του και φωνάζουν ότι τα θαλάσσια σύνορα που υπάρ-
χουν αµφισβητούνται από την πλευρά της Τουρκίας, έχοντας δει
µε ποιους έχουν να κάνουν. 

Ειπώθηκε, λοιπόν, πριν από λίγο -από ό,τι διαβάσαµε και ευ-
χόµαστε να είναι ψέµατα αλλά πολύ φοβόµαστε ότι δεν θα είναι-
ότι στα κινητά των Ελλήνων στρατιωτών µας βρέθηκαν στρατιω-
τικά σχεδιαγράµµατα. Τώρα, τι εννοούν µε αυτό οι Τούρκοι, ένας
Θεός ξέρει. Εκεί, λοιπόν, η κατάσταση είναι πολύ σοβαρή. Φτά-
σαµε εκεί, γιατί εδώ και είκοσι µια µέρες οι Έλληνες πολιτικοί
έχουν παραδώσει τους στρατιωτικούς µας. 

Εδώ, λοιπόν, είναι ένα κοµβικό σηµείο. Δεν µπορείτε όχι µόνο
να διεκδικήσετε τα δικαιώµατά µας, αλλά δέχεστε συνεχόµενες
σφαλιάρες, τις οποίες ο ελληνικός λαός δεν τις αποδέχεται.

Υπάρχει λύση, λοιπόν, για να τελειώσουν τα παιδιά και να
βγουν µια ώρα αρχύτερα, γιατί µε εσάς, όπως πάει η δουλειά θα
ταλαιπωρηθούν, δυστυχώς πάρα πολύ. Και συµπονούµε και ειλι-
κρινά το λέµε µόνο τις οικογένειές τους. Εγώ προσωπικά σκέ-
φτοµαι µόνο αυτούς και τις οικογένειές τους, την ταλαιπωρία
που τραβάνε αυτά τα παιδιά. Λοιπόν, εάν υπάρχουν κάποιοι πο-
λιτικοί που φοράνε παντελόνια, κάποιοι που το παίζουν αρχηγοί
των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας µας να µην φοράνε τα τζάκετ
και κάνουν βόλτες, υπάρχει µια λύση. Στην επόµενη παραβίαση
που θα γίνει από τουρκικό µαχητικό πρέπει να καταρριφθεί αµέ-

σως. Και αν δεν σκοτωθεί ο Τούρκος πιλότος, να συλληφθεί κα-
τευθείαν και να οδηγηθεί στα µπουντρούµια. Μόνο έτσι µπορούν
να γυρίσουν τα παιδιά πίσω. Ανθέλληνες, προδότες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ακούσαµε πριν από λίγο και βλέπουµε γενικά τις τελευταίες

δύο µέρες τους θεµατοφύλακες του Συντάγµατος να βάλουν συ-
νεχώς εναντίον των δικαστικών αρχών, µέχρι και στο Συµβούλιο
της Επικρατείας φτάσανε, γιατί δεν αποφάσισε σύµφωνα µε τα
«θέλω» τους, µε αυτά που θα ήθελαν. Και βγήκε, λοιπόν, το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας -ευτυχώς υπάρχουν και τέτοιοι άνθρω-
ποι- και έβγαλε φυσικά αντισυνταγµατικό τον νόµο του Φίλη, που
έλεγε ότι πρέπει να γίνεται η διδασκαλία των παιδιών στα Θρη-
σκευτικά και να τους µαθαίνουµε για µουσουλµανισµό, να τους
µαθαίνουµε για τους Εβραίους, να τους µαθαίνουµε χίλια δύο
πράγµατα.

Είτε το θέλετε, προδότες συριζαίοι, είτε δεν το θέλετε η Ελ-
λάδα είναι χριστιανική ορθόδοξη χώρα. Πάρτε το χαµπάρι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Και είδαµε, λοιπόν, τους θεµατοφύλακες του Συντάγµατος,

τον Υπουργό αυτήν τη στιγµή Παιδείας -ο Θεός να τον κάνει- να
βγαίνει και να λέει χθες σε συνέντευξή του στην ΕΡΑ ανερυθρία-
στα ότι δεν έγινε και τίποτα που έβγαλε µια απόφαση το Σ.τ.Ε.,
εµείς θα συνεχίσουµε να κάνουµε τα µαθήµατα κατ’ αυτόν τον
τρόπο και τα παιδιά θα συνεχίσουµε να τα κάνουµε γενίτσαρους
επί της ουσίας. Αυτή ήταν η απάντηση του Γαβρόγλου. Και λέει
ότι δεν έχει καµµία σηµασία η απόφαση του Σ.τ.Ε.. 

Λοιπόν, Γαβρόγλου, καµµία σηµασία δεν έχουν οι δικές σου
απόψεις και δεν έχουν οι απόψεις των συριζαίων Υπουργών και
του Πρωθυπουργού στους Έλληνες πολίτες. Και αυτό σας το
απόδειξαν περίτρανα µε τα συλλαλητήρια και µε τη στάση που
κρατάνε απέναντι στο σκοπιανό ζήτηµα, στο οποίο και εκεί πάτε
να προδώσετε την πατρίδα µας και στο ζήτηµα το θρησκευτικό,
το οποίο σας προβληµατίζει και σας πονάει πάρα πολύ.

Δεν θα σας χαρίσουµε τίποτα και όσο υπάρχει η Χρυσή Αυγή
µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο θα εκπροσωπεί τους απλούς Έλ-
ληνες πατριώτες που είναι έξω και θέλουν να σας τα πουν, αλλά
δεν σας βρίσκουν πουθενά, γιατί είστε αποστειρωµένοι σε κάτι
αίθουσες Κοινοβουλίου, στα σπίτια σας και εκεί που δεν µπορεί
να σας αγγίξει κανείς. Εµείς που κυκλοφορούµε στην ελληνική
κοινωνία θα εκπροσωπούµε τον µέσο Έλληνα πολίτη. Λαµόγια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Και για να τελειώσουµε, γιατί µας δίνετε και πέντε λεπτά µόνο,

βγήκε µια επιστολή πριν από µερικές µέρες από τις «Παµµακε-
δονικές Ενώσεις» και παρεξηγήθηκε ο Πρόεδρος της Βουλής και
είπε ότι αυτά είναι ανεπίτρεπτα και όχι µόνο ο Πρόεδρος της
Βουλής και από τα υπόλοιπα τα κόµµατα όλοι είχαν βγει και κλα-
ψούριζαν, γιατί φοβούνται πάρα πολύ. Έλεγε, λοιπόν, αυτή η επι-
στολή ότι θα υπάρχουν και Ειδικά Δικαστήρια και ότι υπάρχει και
η εσχάτη προδοσία και αν ο Θεός µας αξιώσει όλους τους Έλ-
ληνες πολίτες θα οδηγηθούν στη φυλακή αυτοί που τα έχουν
υπογράψει όλα αυτά.

Και βγήκε και έκλαιγε ο Πρόεδρος της Βουλής και οι συν αυτώ
και έλεγαν ότι δεν έχουν κανένα δικαίωµα να τα λένε αυτά. Μα,
τι λέτε; Έχετε πάρει....

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Πιο σιγά!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Σταµάτα, ρε προδότη!

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, δεν

είναι καφενές εδώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Σταµάτα, προδότη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Σταµάτα, ρε προδότη! Προδότες! Πουλη-

µένοι!
(Θόρυβος στην Αίθουσα - έντονες διαµαρτυρίες)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, ειδοποι-
ήστε τη φρουρά!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Αρνητή της δηµοκρατίας. Βρίζεις τη
δηµοκρατία και τη Βουλή.

(Θόρυβος στην Αίθουσα - έντονες διαµαρτυρίες)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

δεν υπάρχει περίπτωση να συνεχίσει η συνεδρίαση. 
Κύριοι συνάδελφοι, διακόπτεται η συνεδρίαση. 
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(Έντονες διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Κατέβα ναζιστή κάτω!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Λαµόγια! 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κατέβα κάτω…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Καραγκιόζη!

(Έντονες διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Ξυδάκη, καθίστε

κάτω! Κυρία Βάκη!
Η συνεδρίαση διακόπτεται, αποκλείεται να συνεχίσει τη διαδι-

κασία το Προεδρείο µε τέτοια εξυβριστική συµπεριφορά. Διακό-
πτουµε τη συνεδρίαση για πέντε λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μόνο διακόπτουµε τη συνεδρίαση, κύριε
Πρόεδρε; Δεν θα πείτε τίποτα γι’ αυτά που είπε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, δεν
είναι δυνατόν να συνεχιστεί αυτήν την ώρα η συνεδρίαση. Δεν
επιτρέπω να συνεχιστεί. Αν συνεχιστεί θα έχουµε χειρότερη εξέ-
λιξη. Παρακαλώ, καθίστε, ηρεµήστε. Καλύτερη απάντηση από τη
δική σας ηρεµία δεν µπορεί να υπάρχει. Καθίστε, ηρεµήστε πέντε
λεπτά και θα δούµε τι θα γίνει. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Κύριε συνάδελφε, κύριε Ξυδάκη, αντιλαµβάνοµαι την οργή
σας. Κοιτάξτε να δείτε, δεν έχει περάσει παρά ένα εικοσιτετρά-
ωρο από την ώρα που στη συζήτηση στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων και στην Επιτροπή Δεοντολογίας κ.λπ., ετέθη κανονικά
ένα θέµα συµπεριφοράς των συναδέλφων της Χρυσής Αυγής.
Δεν υπάρχει περίπτωση να ανακοπεί αυτό το υβρεολόγιο παρά
µόνο αν η υπόλοιπη Βουλή αντιµετωπίσει µε ηρεµία και µε δηµο-
κρατική συνείδηση αυτήν την ιστορία. Δεν µπορεί να συνεχιστεί.
Εγώ ήθελα κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας παρακαλώ κύριε

Παπαδόπουλε, βοηθήστε µε τώρα. 
Κατά τη διάρκεια της οµιλίας του κ. Λαγού ήθελα να κάνω τη

διακοπή όταν άκουσα για πρώτη φορά τις λέξεις «προδότες»,
«λαµόγια» και όλα τα υπόλοιπα. Αυτά δεν µπορούν να ακούγον-
ται στο Κοινοβούλιο. Σκέφτηκα ότι θα εξελιχθεί ακόµα χειρότερα
η συνεδρίαση. Δεν διέκοψα και πάλι η συνεδρίαση εξελίχθηκε
πάρα πολύ άσχηµα. Θα ήθελα να σας παρακαλέσω να περά-
σουµε σε µια πιο ήρεµη διαδικασία, να συνεχίσει ο επόµενος συ-
νάδελφος και να δούµε να ρυθµίσουµε… 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µιλήσουν
από ένα λεπτό οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κεφαλογιάννη,
παρακαλώ. Μπορεί να χρειαστεί και αυτό που λέτε. Αφήστε µε
να διαχειριστώ τη διαδικασία. Και αυτό µπορεί να γίνει. Το έχω
υπ’ όψιν µου, κύριε Κεφαλογιάννη. 

Θα ήθελα να σας πω ότι προφανώς όλη αυτή η εικόνα θα µε-
ταφερθεί. Ήδη υπάρχει. Δεν ξέρω πώς ήταν η διαδικασία από
άποψη αναµετάδοσης. Θα ενηµερωθεί ο Πρόεδρος και η Διά-
σκεψη των Προέδρων. Είναι απίστευτο το υβρεολόγιο που ακού-
σαµε. Εγώ δεν θυµάµαι να το έχουµε δει ποτέ, όπως επίσης και
την επιθετική κίνηση κατά του κ. Ξυδάκη από το Βήµα της Βου-
λής. Λέω να ηρεµήσουµε. Θα ειδοποιηθεί ο Πρόεδρος, θα πάµε
στη Διάσκεψη των Προέδρων να δούµε τι άλλο θα κάνουµε. 

Προφανώς, όµως, κύριε Κεφαλογιάννη, απέναντι σε αυτήν την
ιστορία που περάσαµε προ ολίγου, νοµίζω ότι χρειάζεται να πά-
ρουν τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι για ένα λεπτό,
τουλάχιστον για να τοποθετηθεί απέναντι σε αυτό το υβρεολόγιο
ο δηµοκρατικός χώρος της Βουλής. 

Κύριε Ξυδάκη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ που µας

δίνετε τον λόγο. Ζητώ συγγνώµη από το Σώµα, από το ελληνικό
Κοινοβούλιο αν παραφέρθηκα. Ήταν αβάσταχτο για µένα προ-
σωπικά. Δεν µπορώ να πάρω στον λαιµό µου όλους τους δηµο-
κράτες Βουλευτές. Ήταν αβάσταχτο για µένα να ακούω έναν
αρνητή της δηµοκρατίας να καθυβρίζει τη Βουλή των Ελλήνων
και την Ελληνική Δηµοκρατία. Γνωρίζω τις προσπάθειες που έγι-
ναν και τα µέτρα που ελήφθησαν και την ειδική Ολοµέλεια τις τε-

λευταίες µέρες από τη Βουλή των Ελλήνων για να προστατευθεί
το κλίµα, τα µίνιµουµ της συναινέσεως και οι κανόνες λειτουρ-
γίας. 

Νοµίζω ότι και µε το σηµερινό είναι σκοπούµενη δράση, κλι-
µακούµενη να προκαλέσει, να σπάσει κάθε όριο. Δεν µπορεί να
µιλάει µε αυτόν τον τρόπο. Ήταν ασύλληπτο. Τον άκουσα από
το µόνιτορ και µπήκα µέσα και ήρθα να σας παρακαλέσω, είχατε
γνώση όλης της καταστάσεως, να δοθεί ένα τέλος. Διότι µεταδί-
δεται, είναι δηµόσια συνεδρίαση, είναι Ολοµέλεια, έχουµε σχο-
λεία, έχουµε παιδιά, έχουµε επισκέπτες.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευτυχώς, δεν είχαµε
σχολείο αυτήν την ώρα! Ευτυχώς! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κοιτάξτε. Η κλιµάκωση αυτή δείχνει ότι
οι αρνητές της δηµοκρατίας, οι υπόδικοι για εγκλήµατα και σύ-
σταση εγκληµατικής οργάνωσης, εν εξελίξει η δίκη µε όλα τα
αναγνωστήρια και τα ντοκουµέντα να καταδεικνύουν τη δράση
µιας εγκληµατικής οργάνωσης, καθυβρίζουν τη δηµοκρατία
µέσα στον ναό της.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Ξυδάκη, ολο-
κληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Αυτό θέλω να πω και κλείνω. 
Ο ρόλος µας, εκτός από το να νοµοθετούµε, εκτός από το να

διαφωνούµε, εκτός από το να συνθέτουµε, είναι να διαπαιδαγω-
γούµε τον ελληνικό λαό και να δίνουµε ένα ζωντανό παράδειγµα.
Το παράδειγµα αυτών των ανθρώπων είναι αβάσταχτο. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε δίκιο.
Κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι σαφές ότι

και από την πλευρά µας υπάρχει µία οµόθυµη και ξεκάθαρη κα-
ταδίκη του περιστατικού το οποίο είδαµε προηγουµένως. 

Δυστυχώς, κι εδώ θα συµφωνήσω µε τον συνάδελφο, τον κ.
Ξυδάκη, υπάρχει µία κλιµακούµενη συµπεριφορά από τους Βου-
λευτές της Χρυσής Αυγής να προκαλέσουν και πολύ φοβούµαι
ότι αν δεν ληφθούν ακόµα πιο αυστηρά µέτρα, ενδεχοµένως θα
τους δούµε να κάνουν και κάποιες ενέργειες που θα ξεφεύγουν
πέρα και από το λεκτικό.

Γι’ αυτό κι εγώ και νοµίζω όλη η παράταξη της Νέας Δηµοκρα-
τίας έχουµε ξεκάθαρη θέση ότι καταδικάζουµε τέτοιου είδους
περιστατικά. Είµαστε συµπαραστάτες σε όλους τους συναδέλ-
φους που δέχονται τέτοιου είδους λεκτικές επιθέσεις και νοµίζω
ότι όλες οι δηµοκρατικές πτέρυγες της Βουλής πρέπει να κατα-
δικάσουν όχι µόνο τέτοιου είδους συµπεριφορές, αλλά κι εκείνες
τις οποίες, ενδεχοµένως, θα προσπαθήσουν στο µέλλον να κά-
νουν. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Κε-

φαλογιάννη.
Είναι προφανές ότι το σηµερινό επεισόδιο και η επικινδυνό-

τητά του δεν περιορίστηκε, δυστυχώς, στις ύβρεις, αλλά η όλη
κίνηση µας δείχνει ότι πρέπει να ανησυχούµε. 

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Πρέπει να πούµε ότι είναι καταδικα-

σµένη στη συνείδηση του λαού όλη αυτή η στάση της Χρυσής
Αυγής, η οποία έχει θεωρηθεί εγκληµατική οργάνωση. Το δικα-
στήριο ακόµη καθυστερεί και θα έπρεπε να έχει τελειώσει και να
καταδικαστούν για τις πράξεις τους. 

Είναι κλιµακούµενη όλη αυτή η τακτική που ακολουθεί και πι-
στεύω ότι η συζήτηση που έγινε εδώ στην Ολοµέλεια προχθές
νοµίζω αναδεικνύει συνολικά τη στάση της, τον ρόλο, γι’ αυτό
και πρέπει να αποµονωθεί από τον ελληνικό λαό.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Κα-
τσώτη. 

Ο κ. Λαζαρίδης έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν χωράει αµφιβολία, όπως είπαν και οι προλαλήσαντες συ-

νάδελφοι, αυτή η κλιµάκωση από πλευράς της Χρυσής Αυγής
αποδεικνύει την αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά τους και απο-
δεικνύει το γεγονός ότι αυτή ακριβώς τη συµπεριφορά που επέ-
λεξαν είναι αυτό που τους συντηρεί ως κόµµα. Το ακροατήριο
στο οποίο απευθύνονται φαίνεται ότι το συγκινούν. Κι εµείς οφεί-

6178 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λουµε, σεβόµενοι τον κοινοβουλευτισµό και τις διαδικασίες του
Κοινοβουλίου, να αποµονώνουµε τέτοιες τακτικές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Λα-

ζαρίδη. 
Κύριε Δανέλλη, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
«Πριν αλέκτορα φωνήσαι τρις», αποδεικνύεται ότι βεβαίως δεν

είναι µία πολιτική οργάνωση, ένα πολιτικό κόµµα. Είναι µία εγ-
κληµατική οργάνωση και επιβεβαιώνεται αυτό που είπαµε, δεν
είναι ένας από εµάς. Γι’ αυτό, αρµόζει απόλυτη αποµόνωση. Δεν
συνδιαλεγόµαστε µαζί τους. Ο ελληνικός λαός να δει και κυρίως
οι πολίτες που τους έστειλαν εδώ µέσα, ποιους έστειλαν.     

Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε της Βουλής, νοµίζω ότι επιβεβαιώνε-
ται αυτό που είπαµε, ότι οι προκλήσεις δεν θα σταµατήσουν γιατί
αυτό τους θρέφει, γιατί έτσι επικοινωνούν µε την κοινωνία, που
όσο κι αν βρίσκεται σε σύγχυση και σε οργή, ας δουν µε τι έχουν
να κάνουν και ποιους νοµίζουν, αν στηρίξουν, τι λύσεις θα φέ-
ρουν. 

Επίσης, να δουν και οι «πατριώτες» -γιατί δεν είναι κανένας πιο
πατριώτης από τον άλλο και ιδιαίτερα από εµάς εδώ µέσα- των
Παµµακεδονικών και λοιπών σωµατείων ποιους στηρίζουν και για
ποιους παίζουν. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η δηµοκρατική απάντηση του συνόλου της Βουλής
είναι νοµίζω η καλύτερη ασπίδα στην επίθεση της Χρυσής Αυγής.

Να συνεχίσουµε τη διαδικασία. Βλέπω τον Πρόεδρο της Βου-
λής ότι είναι εδώ. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.  
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δυστυχώς,

επιβεβαιώνονται οι εκτιµήσεις ότι υπάρχει µία µεθοδευµένη
στρατηγική έντασης και διχαστικής πολιτικής λειτουργίας, έτσι
ώστε το δηλητήριο αυτό να µπει στο σώµα και της πολιτικής
ζωής του τόπου, αλλά και στην ίδια την κοινωνία εν όψει αποφά-
σεων οι οποίες πρέπει να ληφθούν και που αφορούν στη σταθε-
ρότητα της περιοχής µας, στη σταθερότητα της χώρας µας και
κυρίως στην επανασύσταση του κοινωνικού ιστού, που είναι ανα-
γκαίο ζήτηµα, εκ των ων ουκ άνευ, για τη χώρα µας βγαίνοντας
από την πολύχρονη κρίση. Περί αυτού πρόκειται.

Οι κραυγές για «προδότες, πουληµένους» και όλα αυτά τα
οποία αναπαράγονται και από κάποια έντυπα µε πρωτοσέλιδα,
που είναι στα µανταλάκια -ανεξάρτητα του πόσοι τα αγοράζουν,
το ίδιο κάνει- σπέρνουν σε όλο τον λαό αυτό το µίσος µε χαρα-
κτηριστικές εκφορές λόγου ή και εικόνων περί προδοτών, κρε-
µάλων και δείχνουν αυτή τη στρατηγική της έντασης.

Αυτή η στρατηγική για να αποδυναµωθεί δεν θα πρέπει απλά
να περιθωριοποιηθεί και να αποκλειστεί, θα πρέπει να καταγγελ-
θεί µε όλους τους τόνους και όλη τη δύναµη, απ’ όλο το πολιτικό
σύστηµα του δηµοκρατικού και συνταγµατικού τόξου, χωρίς
συµψηφισµούς, χωρίς τακτικισµούς, οι οποίοι έδειξαν και στην
Ευρώπη και στη χώρα µας πού οδηγούν, όταν το αυγό του φιδιού
συνεχώς µε την ατζέντα την οποία αναδεικνύεται και παράγεται,
το ζεσταίνεις και του διαµορφώνεις υπόσταση µιας µεγάλης επι-
κινδυνότητας για τη χώρα.

Αυτή η υπόθεση δεν µπορεί να συνεχιστεί τουλάχιστον µέσα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Θα πρέπει οι αναφορές που έγιναν
προηγούµενα από τον Βουλευτή Λαγό, να έρθουν και πάλι για
συζήτηση στην Επιτροπή Δεοντολογίας. Πλην, όµως, θα πρέπει
να είµαστε πάρα πολύ σαφείς ότι εάν αποτελούν –και φαίνεται
ότι αποτελούν- συνέχιση µιας στρατηγικής έντασης, επίθεσης,
διχασµού, µισαλλοδοξίας, και επικινδυνότητας στις διεθνείς σχέ-
σεις της χώρας -τις οποίες δυναµιτίζουν µε τις δηλώσεις τους,
έτσι ώστε να δηµιουργούνται αντισώµατα και να ανατροφοδοτεί-
ται µία ένταση µε τις πιο ακραίες δυνάµεις γκρίζων και άλλων πο-
λύχρωµων λύκων στη γείτονα χώρα- αυτά όλα θα πρέπει να
αποκαλυφθούν, να στηλιτευτούν, να αποµονωθούν και να κολα-
στούν κατά τον πλέον αυστηρό τρόπο και µέσα από τον Κανονι-
σµό της Βουλής, αλλά και µέσα από τον δηµόσιο λόγο.

Αυτό πιστεύω ότι θα πρέπει όλους να µας συνέχει σαν καθή-
κον. Εάν δεν το κάνουµε εµείς εδώ, δεν µπορεί να το κάνει κανέ-

νας άλλος, είτε σε αποµονωµένες δικαστικές αίθουσες της πε-
ριφέρειας, είτε σε πόλεις και κωµοπόλεις και δήµους, είτε στον
δρόµο, όταν υπάρχουν αυτά τα χαρακτηριστικά και αυτές οι νο-
οτροπίες.

Και θέλω να σας πω και κάτι τελευταίο, κύριε Πρόεδρε -και µε
συγχωρείτε- γιατί πράγµατι έχουµε πει ότι η δηµοκρατία λειτουρ-
γεί µε αυτόν τον τρόπο τον παιδαγωγικό, τον αποτρεπτικό, τον
προληπτικό, τον ανεκτικό αλλά ταυτόχρονα τον αυστηρό.

Πριν από τρεις ώρες συνέβη κάτι που µέχρι τη στιγµή που θα
σας το πω τώρα δεν το γνώριζε κανένας σε αυτήν την Αίθουσα
και θα µπορούσε να είχε δηµιουργηθεί σάλος. Δεν λειτουργούµε
έτσι. Δυστυχώς έγινε ένα επεισόδιο όπου µία πρώτη συγγενής
επίλεκτου στελέχους, Βουλευτού της Χρυσής Αυγής, µέσα από
εδώ, παίρνοντας τα παιδάκια της από τον βρεφονηπιακό σταθµό,
εξύβρισε κατά τον χειρότερο τρόπο, παρόντων πάρα πολλών,
τον Βουλευτή Ζεϊµπέκ µε απίστευτες ύβρεις κ.λπ.. 

Αυτό το θέµα έληξε σε επίπεδο Φρουράρχου. Θα υπάρξει ει-
δική αναφορά. Ζήτησε συγγνώµη η κυρία. Δεν ειδοποιήσαµε καν
τον σύζυγό της, το επίλεκτο στέλεχος της Χρυσής Αυγής ούτε
δηµιουργήθηκε κανένα άλλο ζήτηµα. Πήρε η ίδια την ευθύνη
πάνω της. Κατεγράφησαν αυτά. Ο ίδιος ο Βουλευτής ήταν πα-
ρών και είπε ότι αποδέχεται τη συγγνώµη. Αυτά συµβαίνουν κα-
θηµερινά εδώ µέσα, που είµαστε προστατευµένοι πολλαπλά και
όχι µόνο µε ασυλίες, για να συνεννοούµαστε. 

Τι συµβαίνει έξω; Τι θα συµβεί έξω, εάν από εδώ µέσα φύγει
το σήµα ότι δεν πειράζει, λέµε και µια κουβέντα παραπάνω; Για
όσους παλαιότερους ζήσαµε το 2012-2013, είχαν παρουσιαστεί
ογδόντα τέσσερις εγκληµατικές ενέργειες δηµόσια, και ενώ φέ-
ραµε αυτά τα στοιχεία µας απαντούσαν τότε, ότι όχι είναι δύο,
τρία, τέσσερα, µέχρι ξαφνικά ένα Σάββατο είδαµε στις τηλεορά-
σεις την εξέλιξη, µε τη δολοφονία του Παύλου Φύσσα. Το θυµό-
µαστε. Και αυτές οι µνήµες ξαναγυρνάνε τώρα. 

Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε να ξαναγίνουν αυτά τα πράγ-
µατα στη χώρα, µέσα στην κοινωνία, µέσα στους χώρους δου-
λειάς, µέσα στα σχολειά, µέσα στα προσφυγικά και µεταναστευ-
τικά κέντρα που υπάρχουν. Αυτή η άποψη, αυτή η φωνή, αυτή η
φωνή του µίσους, αυτή η ύβρις, αυτός ο εξευτελισµός, αυτή η
απόλυτα συνειδητή υπονόµευση των σχέσεων της χώρας έτσι
ώστε να οδηγηθούµε σε εκρηκτικές καταστάσεις και να τροφο-
δοτείται η ένταση. Πρέπει να σταµατήσει. 

Και η αρχή για να σταµατήσει πρέπει να γίνει από εδώ µέσα
και πρέπει να είµαστε όλοι σύµφωνοι µε αυτήν την εξέλιξη. Θα
παρακαλούσα να εφαρµοστούν µεν κατ’ αρχάς αυτά που λέει ο
Κανονισµός, όσον αφορά αυτά που είπε ο κύριος προηγούµενα.
Αλλά από εκεί και πέρα, ενδεχοµένως, καθώς θα γενικευθεί ξανά
η συζήτηση εδώ, να υπάρξει παραποµπή επιπλέον µε άλλο
άρθρο του Κανονισµού που αφορά τη συλλογική παρουσία -
αποκλεισµό της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Χρυσής Αυγής. 

Εάν είναι αµετανόητοι και κάθε φορά τους δίνουµε -και είµα-
στε υποχρεωµένοι να τους δώσουµε- το περιθώριο να ανασκευά-
σουν -και επαναλαµβάνω, ένα επεισόδιο που έγινε πριν τρεις
ώρες δεν το έµαθε κανείς, ακριβώς διότι δηλώθηκε µια µετάνοια,
υπήρξε δηλαδή µια συνεννόηση σε ένα πλαίσιο- κάθε φορά, λοι-
πόν, που πιάνουν µικρόφωνο, ενδεχοµένως θεωρούν ότι έτσι
παίρνουν επαφή µε κάτι άλλα ακραία στοιχεία ή διχοτοµούν
άλλες παρατάξεις που αµφιταλαντεύονται σε αυτήν την φάση.
Είναι δικαίωµά τους να θεωρούν ό,τι θέλουν. Δεν θα το ανε-
χτούµε. Αυτό το µήνυµα πιστεύω ότι θα πρέπει να φύγει από εδώ
µέσα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απλώς θέλω να επαναλάβω,
γιατί νωρίτερα το κύκλωµα ήταν κλειστό της αναµετάδοσης της
συνεδρίασης και έτσι οι Έλληνες πολίτες δεν άκουσαν, τη σύσ-
σωµη, µέσα σε µια ιδιαίτερη δηµοκρατική οµοθυµία, αντίδραση
του συνόλου των κοµµάτων της Βουλής απέναντι στην επιθετι-
κότητα της Χρυσής Αυγής. Επαναλαµβάνω ότι όλα τα κόµµατα
µε τους εκπροσώπους τους καταδίκασαν απερίφραστα αυτό το
απερίγραπτο επεισόδιο και όρθωσαν τη δηµοκρατική τους ασπί-
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δα απέναντι στην επιθετικότητα αυτού του κόµµατος απέναντι
στον κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο εκ µέρους της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, για να κάνω
µία δήλωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Καταδικάζουµε απερίφρα-

στα αυτό το συµβάν, το οποίο, όπως είπε και ο Πρόεδρος της
Βουλής πριν από λίγο, δεν είναι µεµονωµένο. Πρόκειται για σειρά
τραµπούκικων ενεργειών εντός του Κοινοβουλίου και εκτός του
Κοινοβουλίου. Είναι µια οργάνωση που κατηγορείται ως εγκλη-
µατική και ως τέτοια πρέπει να την αντιµετωπίσουµε εδώ στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο. 

Η δηµοκρατία έχει τρόπους να αµύνεται και δεν µπορούµε
εµείς να την αφήσουµε ανυπεράσπιστη. Γι’ αυτόν τον λόγο πρέ-
πει άµεσα να πάρουµε όλα τα θεσµικά µέτρα. Υπάρχουν τρόποι
να προστατεύεται η δηµοκρατία. Σε αυτό το πλαίσιο οι δικές µας
οι προτάσεις θα κινηθούν και στο πλαίσιο του Προεδρείου της
Βουλής, όταν τεθούν, και στη Διάσκεψη των Προέδρων, µε στόχο
να αντιµετωπίσουµε αυτό το φαινόµενο.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 2ο Γυµνάσιο Κατερίνης (πρώτο
τµήµα).

Καλώς ήρθατε, αγαπητοί φίλοι, στην ελληνική Βουλή! Καλώς
ήρθατε τώρα, δηλαδή, ευτυχώς!

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω να κάνω µια ανακοίνωση

προς το Σώµα.
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµά-
των «Ι) Κύρωση της Σύµβασης του Συµβουλίου της Ευρώπης για
την Πρόληψη και την Καταπολέµηση της Βίας κατά των γυναικών
και της Ενδοοικογενειακής Βίας και προσαρµογή της ελληνικής
νοµοθεσίας, ΙΙ) Ενσωµάτωση της 2005/2014/ΔΕΥ απόφασης-
πλαίσιο, όπως τροποποιήθηκε µε την απόφαση-πλαίσιο 2009/
299/ΔΕΥ, σχετικά µε την εφαρµογή της αρχής της αµοιβαίας
αναγνώρισης επί χρηµατικών ποινών και ΙΙΙ) Άλλες διατάξεις αρ-
µοδιότητας Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπί-
νων Δικαιωµάτων».

Τον λόγο έχει στη συνέχεια η συνάδελφος κ. Καφαντάρη για
πέντε λεπτά.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βρίσκοµαι στο Βήµα µετά από αυτό το δυσάρεστο, διχαστικό

και -πώς αλλιώς να το χαρακτηρίσω;- πολεµικό ανακοινωθέν, θα
έλεγα, από τους αρνητές της δηµοκρατίας. Το καταδικάζω φυ-
σικά και εγώ απερίφραστα, δηλώνοντας ότι και το Κοινοβούλιο,
όπως εκφράστηκε από τις πολιτικές δυνάµεις της δηµοκρατίας
εδώ µέσα, αλλά και ο ελληνικός λαός, προχωρεί δηµοκρατικά. Η
δηµοκρατία είναι ισχυρή, έχει τα όπλα και πάντοτε είναι ο νικη-
τής.

Έρχοµαι τώρα να τοποθετηθώ στο νοµοσχέδιο. Όντως, πρό-
κειται για ένα νοµοσχέδιο - τοµή, ένα πρωτοποριακό -θα έλεγα-
καινοτόµο νοµοσχέδιο, που δοµήθηκε µε στόχο τη βελτίωση της
ποιότητας ζωής των πολιτών και τη βέλτιστη εξυπηρέτησή τους.
Επιχειρεί αυτό το σχέδιο νόµου να εξαλείψει τα κακώς κείµενα
που δυσκολεύουν την καθηµερινότητα όλων µας στον τοµέα των
µεταφορών.

Εγώ θα έλεγα ότι είναι και ένα κοινό αίτηµα της κοινωνίας µάλ-
λον πραγµατικά να υπάρξει διαφάνεια στον τοµέα των µεταφο-
ρών και βέβαια να διορθωθούν πολλά -κακά, θα έλεγα- που
ισχύουν χρόνια. Εισάγονται νοµοθετικές παρεµβάσεις και ρυθ-
µίσεις, επιλύονται θέµατα κακής διοίκησης, διαφθοράς και κυ-
κλωµάτων. Οι ηλεκτρονικές πλατφόρµες που θα λειτουργήσουν

θα οδηγήσουν, µεταξύ άλλων, στον συντονισµό, στην παρακο-
λούθηση και στην επίλυση πλήθους θεµάτων των εµπλεκόµενων
φορέων.

Αξίζει να τονίσουµε ότι το σχέδιο νόµου είναι προϊόν µιας δη-
µοσίευσης που έγινε εδώ και πολλούς µήνες, όπου έγινε και µια
εκτενής διαβούλευση, ένας εποικοδοµητικός διάλογος. Πολλές
από τις προτάσεις των φορέων έγιναν δεκτές και στη δηµοσί-
ευση αυτού του σχεδίου νόµου και βέβαια έγινε και εποικοδοµη-
τικός διάλογος στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, όπου
θεσµοθετούνται ισχυροί µηχανισµοί ελέγχου, εποπτείας σε όλες
τις γκρίζες ζώνες των µεταφορών, κάτι που δεν το λέµε εµείς
µόνο, αλλά είναι µια πραγµατικότητα και ο ελληνικός λαός το
γνωρίζει πολύ καλά.

Στο Α’ Μέρος του νοµοσχεδίου επαναπροσδιορίζονται θέµατα
επιβατικών µεταφορών, τροποποιούνται διατάξεις της κείµενης
νοµοθεσίας σχετικά µε τη λειτουργία επιβατικών δηµόσιας χρή-
σης αυτοκινήτων. Επανακαθορίζονται οι επιβαλλόµενες πειθαρ-
χικές ποινές και καθορίζεται το θεσµικό πλαίσιο σχετικά µε την
ηλεκτρονική ή τηλεφωνική διαµεσολάβηση.

Επιτέλους, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µπαίνουν κανόνες,
µπαίνουν όροι, µπαίνουν όρια και αυτό για µένα είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Πλέον οι παραβάσεις ορίζονται και επιβάλλονται πρό-
στιµα. Ορίζεται ότι τα έσοδα από την άσκηση της δραστηριότη-
τας διαµεσολάβησης φορολογούνται µε βάση την κείµενη νοµο-
θεσία -νοµίζω ότι αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό-, τηρούνται
ηλεκτρονικά µητρώα, στα οποία καταχωρούνται οι φορείς δια-
µεσολάβησης, οι ανακλητικές πράξεις των αδειών διαµεσολάβη-
σης και οι πράξεις διαπίστωσης των παραβάσεων και επιβολής
προστίµου και προβλεπόµενων κυρώσεων.

Με υπουργική απόφαση ορίζονται, εκτός των άλλων, οι όροι
και οι προϋποθέσεις για τη δηµιουργία του µητρώου και τη δια-
σύνδεση αυτού µε το µητρώο του Υπουργείου Τουρισµού και µε
άλλα µητρώα, ο έλεγχος καταχώρησης των συµβάσεων, τα αρ-
µόδια όργανα, η διαδικασία επιβολής ποινών.

Ορίζεται η έδρα ή το υποκατάστηµα ή ο νοµίµως δηλωµένος
χώρος στάθµευσης της επιχείρησης που εκµισθώνει το όχηµα
ως σηµείο έναρξης της µίσθωσης. 

Θα έλθω να πω, λοιπόν, ότι κάποιοι κατηγόρησαν το Υπουρ-
γείο που έφερε το εν λόγω σχέδιο νόµου, ότι δεν είµαστε υπέρ
της καινοτοµίας. Όµως υπάρχει καινοτοµία χωρίς τήρηση κανό-
νων, χωρίς διαφάνεια, χωρίς φορολόγηση και διαφανή φορολο-
γική βάση; Αυτό είναι ένα ερώτηµα.

Υπάρχουν και άλλα σοβαρά ζητήµατα που έχουν να κάνουν και
µε τις κατηγορίες των ποδηλατών που θεσπίζονται κατηγορίες
παραβάσεων -κάτι που είναι πολύ σηµαντικό-, τα διοικητικά πρό-
στιµα εξειδικεύονται. 

Όµως θα πω ότι το νοµοσχέδιο εν γένει δεν έχει εισπρακτικό
χαρακτήρα, έχει περισσότερο παιδευτικό χαρακτήρα, γι’ αυτό
στο πλαίσιο αυτό ταξινοµούνται οι παραβάσεις οδικής κυκλοφο-
ρίας σε χαµηλής, µεσαίας και υψηλής επικινδυνότητας.

Επίσης, έρχοµαι να πω ότι στο τρίτο µέρος ρυθµίζονται θέµατα
για τα λεωφορεία και τα ΚΤΕΛ. Μάλιστα, έχουµε από αρµόδιους
φορείς και οµοσπονδίες µεταφορών θετική ανταπόκριση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Στο τέταρτο µέρος περιλαµβάνονται διατάξεις για οχήµατα και

οδηγούς που αφορούν ρυθµίσεις για την καταστροφή πινακίδων
κυκλοφορίας οχηµάτων, καθώς επίσης ρυθµίσεις για την κατα-
στροφή ή αχρήστευση λόγω φυσικών καταστροφών ιδιωτικών ΙΧ
αυτοκινήτων.

Επίσης, ένα πολύ σηµαντικό που εισάγεται αφορά τα µεταχει-
ρισµένα αυτοκίνητα. Θεσπίζονται µηχανισµοί ελέγχου µε στόχο
να µπει τέλος στα παράνοµα κυκλώµατα πώλησης –δεν θα γίνει
χώρα µας νεκροταφείο γηρασµένων αυτοκινήτων-, καθώς επίσης
και όλες οι ρυθµίσεις που αφορούν την εισαγωγή αυτοκινήτων
µε ενδελεχείς ελέγχους, παραστατικά κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Καφαντάρη,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνοντας, το σηµαντικό
που θέλω να πω είναι το µεγάλο κοµµάτι της έκδοσης των αδειών
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κυκλοφορίας. Εκεί θα έλεγα ότι όλοι γνωρίζουν πώς λειτουρ-
γούσε δεκαετίες το σύστηµα. Στοχεύουµε µε τα µέτρα στην κα-
ταπολέµηση της διαφθοράς και στον τοµέα αδειών κυκλοφορίας,
αφού όλα θα γίνονται ηλεκτρονικά ή µέσω ταχυδροµικών υπη-
ρεσιών ή µέσω ΚΕΠ.

Τέλος, µία κουβέντα: Το νοµοσχέδιο αυτό εισάγει διαφάνεια,
όρους, όρια και κανόνες. Γίνεται πραγµατικά µια σηµαντική προ-
σπάθεια, ώστε να γίνουµε ένα κανονικό ευρωπαϊκό κράτος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για τον χρόνο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο κ.
Μάρδας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,

όταν εισάγονται κάποιες καινοτόµες ρυθµίσεις στα διάφορα νο-
µοσχέδια είναι εύλογο ότι µπορεί να µην έχουµε τις βέλτιστες
λύσεις οι οποίες χρειάζονται. Και αυτό συµβαίνει και σε διάφορα
άλλα νοµοσχέδια που έχουν περάσει, νοµοσχέδια που έπρεπε να
είχαν τεθεί προς συζήτηση στη Βουλή χρόνια πριν και έρχονται
τώρα.

Ως εκ τούτου, αυτά τα νοµοσχέδια κινούνται προς µια θετική
κατεύθυνση και από εκεί και πέρα, αυτό που έχουµε να κάνουµε
είναι να ελέγξουµε κατά τη διάρκεια της εφαρµογής τους ποιες
είναι οι αδυναµίες τους. 

Έχουµε και άλλα τέτοια καινοτόµα νοµοσχέδια που πέρασαν,
όπως η δεύτερη ευκαιρία που πρέπει να δίνεται σε έναν έντιµο
έµπορο ο οποίος έχει πτωχεύσει. Και εκεί σηµειώθηκαν διάφορα
ζητήµατα, διάφορα πράγµατα, τα οποία µπορούσαν να συµπλη-
ρώσουν και να κάνουν πιο ολοκληρωµένο αυτό το νοµοσχέδιο.
Τέθηκε όµως αυτό το νοµοσχέδιο σε εφαρµογή, κάτι που απο-
τελούσε µία ριζοσπαστική προσέγγιση για εκείνη την εποχή και
στην πορεία θα δούµε τι βελτιώσεις χρειάζονται, καθώς, όπως
έχουµε πει κατ’ επανάληψη, νόµος είναι και αλλάζει.

Έρχοµαι στο άρθρο 12, το οποίο αναφέρεται σε εταιρείες δια-
µεσολάβησης - µεταφοράς επιβατών, ένα άρθρο το οποίο συγ-
κέντρωσε εύλογα τα πυρά συναδέλφων της Βουλής. 

Αυτή η άναρχη κατάσταση, η οποία έπρεπε να είχε ρυθµιστεί
εδώ και χρόνια, καθώς αυτές οι ηλεκτρονικές πλατφόρµες δεν
είναι κάτι καινούργιο, ρυθµίζεται για πρώτη φορά και αυτή η ρύθ-
µιση αντιµετωπίζει κάποιες εύλογες κριτικές.

Κατά την άποψή µου, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, όπως σας είχα
εκφράσει την προηγούµενη φορά, έχω την αίσθηση ότι εάν συµ-
πληρώνατε πριν το β’ της παραγράφου 1, αντί για το «ή» βάζατε
τη λέξη «και», θα υπήρχε µια βελτίωση στο νοµοσχέδιο. Και εν-
δεχοµένως αν κατά την εξέλιξη εφαρµογής του συγκεκριµένου
νόµου διαπιστωθεί ότι χρειάζονται κάποιες βελτιώσεις, εδώ έγ-
κειται σε εµάς, στο Υπουργείο, να κάνει τις απαραίτητες εκείνες
βελτιώσεις, έτσι ώστε να έχουµε έναν πιο ολοκληρωµένο νόµο
στην περίπτωση κατά την οποία αποδεικνύεται ότι κάτι δεν λει-
τουργεί. 

Έρχοµαι σε µια άλλη ενότητα που αναφέρεται στα καύσιµα.
Στο άρθρο 70 στην παράγραφο 2, εκεί µε υπουργική απόφαση
µπορούν να καταργηθούν οι διακρίσεις ανάµεσα στα πρατήρια
υγρών καυσίµων και πρατηρίων που διακινούν αµιγώς υγραέριο
ή και των µεικτών. Αντί για την υπουργική απόφαση, θα µπο-
ρούσε να υπήρχε απλώς ένα άρθρο του νόµου, το οποίο θα πε-
ριόριζε ως ένα βαθµό τη γραφειοκρατία. Αυτό, ίσως, πρέπει να
το ξαναδεί το Υπουργείο.

Τέλος, έρχοµαι στο άρθρο 11 του ν.3870/2010, ενός νόµου,
που παρότι έθεσα το ερώτηµα δυο φορές στην επιτροπή, κατά
κύριο λόγο στο ΠΑΣΟΚ, δεν πήρα την απάντηση που περίµενα
να πάρω. Γιατί ο συγκεκριµένος νόµος προέβλεπε αποµάκρυνση
όλων των πρατηρίων καυσίµων από τις πόλεις, κάτω από ορισµέ-
νες προϋποθέσεις; 

Εµείς διορθώσαµε αυτή την κατάσταση και δεν υπάρχει πλέον
πρόβληµα. Σε ό,τι αφορά τις όποιες αποστάσεις, τα πρατήρια
µπορούν να µείνουν στις πόλεις, κάτω από ορισµένες προϋπο-
θέσεις ασφαλείας. Αυτές οι προϋποθέσεις ασφαλείας ορίζονται
από δυο οδηγίες της κοινότητας και από µια άλλη διάταξη δική
µας, η οποία αναφέρεται στον έλεγχο των υδρογονανθράκων. 

Πρόσθετα µε τον έλεγχο των υδρογονανθράκων, στο άρθρο

25 του ν.4439/2016 προστέθηκε και µια ακόµη δέσµευση, ένα
ακόµη µέτρο προστασίας, το interlock, που κατά ένα αυτόµατο
τρόπο δείχνει εάν υπάρχει διαφυγή υδρογονανθράκων. 

Θα καλούσαµε το Υπουργείο στη µεταβατική περίοδο που δό-
θηκε, έτσι ώστε να εφαρµοστεί αυτό το µέτρο, να επανεξετάσει
αυτό το µέτρο και κατά την άποψή µας, πρέπει να καταργηθεί.
Είναι περιττό, δεν εφαρµόζεται πουθενά στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και θα επιβαρύνει τα πρατήρια µε 3.000, 4.000 ή 5.000 ευρώ πα-
ραπάνω, κάτι που –επαναλαµβάνω- δεν το βλέπουµε πουθενά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Μάρδα.

Ο συνάδελφος κ. Κεφαλογιάννης έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω περιττεύει να επαναλάβω την ξεκάθαρη καταδίκη της

Νέας Δηµοκρατίας για το περιστατικό, το οποίο έλαβε χώρα εδώ.
Βεβαίως, είναι πολύ θετικό το γεγονός ότι όλες οι πτέρυγες που
εντάσσονται στο συνταγµατικό δηµοκρατικό τόξο καταδίκασαν
οµόθυµα αυτήν τη στάση. Σε κάθε περίπτωση, όµως, θα πρέπει
να έχουµε τα µάτια µας ανοιχτά, διότι τέτοιου είδους προκλή-
σεις, εντός κι εκτός Κοινοβουλίου, δυστυχώς πιστεύω ότι θα συ-
νεχιστούν, γιατί αυτή η παράταξη –αν µπορεί να τη χαρακτηρίσει
κανείς παράταξη, στην ουσία είναι εγκληµατική οργάνωση- τρέ-
φεται από τέτοιου είδους περιστατικά. Νοµίζω ότι όλοι µας πρέ-
πει να σταθούµε απέναντι καταδικαστικοί σε όλους αυτούς, οι
οποίοι προσπαθούν στην ουσία να βλάψουν τον κοινοβουλευτι-
σµό και τη δηµοκρατία. 

Μιλώντας, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για κοινοβου-
λευτισµό, πρέπει πολλές φορές να είµαστε κι εµείς τυπικοί σε
κάποια πράγµατα. Έχουµε καταγγείλει πάρα πολλές φορές το
γεγονός ότι δυστυχώς ο Κανονισµός της Βουλής δεν τηρείται ή
–αν θέλετε- προσπαθούν κάποιοι συνάδελφοι να τον τηρήσουν
µε έναν τρόπο διασταλτικό. 

Έχουµε καταγγείλει πολλές φορές µια κακή πρακτική, η οποία
ήταν δυστυχώς διαχρονική, αλλά συνεχίζεται και υπό την πα-
ρούσα Κυβέρνηση, το γεγονός δηλαδή να έρχονται πολλές τρο-
πολογίες άσχετες µε το νοµοσχέδιο, οι οποίες είναι εκπρόθεσ-
µες. Μάλιστα, σήµερα, ενώ είχε ξεκινήσει η διαδικασία, κατατέ-
θηκαν δύο νέες τροπολογίες. Συγκεκριµένα, κατατέθηκε η
υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1534 και ειδικό 26 και η
υπουργική τροπολογία µε γενικό αριθµό 1535 και ειδικό 27. Απ’
ό,τι βλέπω, κατατέθηκαν σήµερα στις 12.20’. Για µία ακόµη φορά
κάνω έκκληση προς όλους και κυρίως προς την Κυβέρνηση και
για τις µελλοντικές κυβερνήσεις ότι θα πρέπει να είµαστε από-
λυτα τυπικοί σε αυτές τις διαδικασίες. Διότι πολλές φορές τέ-
τοιου είδους συµπεριφορές από εκείνες τις πτέρυγες της Βου-
λής που θέλουν να χτυπήσουν τον κοινοβουλευτισµό βρίσκουν
πρόσφορο έδαφος σε συµπεριφορές οι οποίες δεν είναι τυπικές,
προκειµένου να προχωρήσουν σε αυτή τους τη δράση. 

Βεβαίως, δεν έχω καµµία αυταπάτη ότι δεν περιµένουν µόνο
τέτοιου είδους ενέργειες. Προφανώς, θα τις έκαναν ανεξαρτή-
τως αυτών. Καλό είναι όµως να δίνουµε πρώτοι εµείς το παρά-
δειγµα ότι σεβόµαστε κυρίως τον Κανονισµό, σεβόµαστε τους
συναδέλφους µας και ότι µπορεί να έχουµε εδώ τις αντιπαραθέ-
σεις και τις αντίθετες πολιτικές απόψεις, αλλά τουλάχιστον κι-
νούµαστε µέσα σε ένα συγκεκριµένο πλαίσιο, το οποίο ορίζει ο
νόµος, το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της Βουλής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι όσοι συµ-
πολίτες µας αφιέρωσαν έστω και λίγο χρόνο για να παρακολου-
θήσουν αυτές τις ηµέρες τις συνεδριάσεις τόσο της επιτροπής,
όσο και της Ολοµέλειας για τη σηµερινή συζήτηση του νοµοσχε-
δίου, πλέον δεν έχουν καµµία αµφιβολία γι’ αυτή τη χώρα και για
το πώς συνεχίζει να αποτελεί δυστυχώς τον κακό δαίµονα γι’
αυτό το οποίο λέµε «επιχειρείν». 

Αναρωτιέµαι ειλικρινώς πώς αισθάνονται πάρα πολλοί νέοι συ-
νάνθρωποί µας, άνθρωποι της δικής µου γενιάς που ονειρεύονται
να εφαρµόσουν µια καινοτόµα επιχειρηµατική ιδέα, µπροστά
στην κραυγαλέα άγνοια που επιδείχθηκε από την ηγεσία του
Υπουργείου σε στοιχειώδη ζητήµατα –και το είδαµε και στην επι-
τροπή- όπως για παράδειγµα ο τρόπος λειτουργίας του ηλεκτρο-
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νικού εµπορίου, των ηλεκτρονικών συναλλαγών ή ακόµα και των
υπηρεσιών ηλεκτρονικής διαµεσολάβησης. 

Προσωπικά, εγώ αισθάνοµαι την ανάγκη να εκφράσω τη συµ-
πάθειά µου και να ζητήσω συγγνώµη από όλους αυτούς τους
νέους, που µέσα από µια τέτοια συζήτηση προσπαθούν ακόµα
και µε τεράστιες δυσκολίες και αντιξοότητες να κρατήσουν την
Ελλάδα µέσα στο ραντάρ των διεθνών επενδυτών. 

Επίσης, θέλω να γνωρίζετε, κύριοι Υπουργοί, ότι νοµοσχέδιο
όπως το σηµερινό είναι νοµοσχέδια-σηµαία, φτιάχνουν δηλαδή
ένα προφίλ και δίνουν έναν πολιτικό και ιδεολογικό τόνο. 

Να ξέρετε, λοιπόν, ότι µε το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε
σήµερα σε λίγο καιρό θα πάµε στην κοινωνία και εµείς και εσείς
και θα λογοδοτήσουµε για τη στάση και την ψήφο µας σήµερα.
Εσείς θα απευθυνθείτε δυστυχώς σε µία στενή συνδικαλιστική
ηγεσία, που το µόνο που την ενδιαφέρει είναι να αναπαράξει τον
εαυτό της για να εξαγοράσετε το σηµερινό νοµοσχέδιο µε τη χει-
ραγώγηση µερικών δεκάδων ψήφων, ενώ εµείς, κύριε Υπουργέ,
θα απευθυνθούµε στην πλειοψηφία των οδηγών και ιδιοκτητών
ταξί, στους οκτώ χιλιάδες αυτή τη στιγµή που προσπαθούν να
αναβαθµίσουν το µεταφορικό έργο και προσφέρουν µέσα από
διάφορες ηλεκτρονικές πλατφόρµες και το ένα εκατοµµύριο επί-
σης χρηστών, οι οποίοι καθηµερινά χρησιµοποιούν αυτές τις
πλατφόρµες. Εσείς, κύριε Υπουργέ, θα είστε µε το συντεχνιακό
καλό, ενώ εµείς θα είµαστε µε το κοινό καλό. Τότε νοµίζω θα
µπορέσουµε να µετρήσουµε πολιτικά τις δυνάµεις µας. 

Επί της ουσίας τώρα, διατείνεστε ότι όλο αυτό το διάστηµα
βάζετε για πρώτη φορά κανόνες στη ρύθµιση της αγοράς των
υπηρεσιών διαµεσολάβησης. 

Το θέµα είναι πώς θα το κάνετε αυτό; Στην ουσία διαστρεβλώ-
νετε το σκεπτικό της απόφασης του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου,
µε το οποίο εταιρείες όπως η «UBER», µιας και αναφέρθηκε στη
συζήτηση της Ολοµέλειας, δεν είναι υπηρεσία ηλεκτρονικής δια-
µεσολάβησης, αλλά πάροχος µεταφορικού έργου. Για ποιο λόγο
το διαστρεβλώνετε;

Γιατί η απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, κύριε Υπουρ-
γέ, αναφέρεται σε µια πολύ συγκεκριµένη περίπτωση, στην αξιο-
ποίηση της «UBER» από ιδιώτες µη επαγγελµατίες οδηγούς. 

Υπάρχει τέτοιο πράγµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
Ελλάδα; Η απάντηση είναι πως όχι. Στην Ελλάδα, πλην των οδη-
γών ΕΔΧ, οι µόνοι που µπορούν να ασκήσουν µεταφορικό έργο,
είναι τα τουριστικά γραφεία και τα γραφεία ενοικιάσεων αυτοκι-
νήτων. Δηλαδή, µιλάµε για µια εντελώς διαφορετική αγορά. 

Πώς υποκλέπτετε το µεταφορικό έργο των ταξί; Πολύ απλά η
υποκλοπή γίνεται όταν δεν τηρείται αυτή η ελάχιστη διάρκεια µί-
σθωσης των τριών ωρών από αυτά τα γραφεία. Όπως πολύ
σωστά ανέφεραν και οµιλητές από τη Νέα Δηµοκρατία, εσείς οι
ίδιοι ως ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξάρτητοι Έλληνες ήσασταν εκείνοι, οι
οποίοι µειώσατε την ελάχιστη διάρκεια από τις έξι ώρες στις
τρεις, στην ουσία βοηθώντας την υποκλοπή µεταφορικού έργου,
που σήµερα έρχεστε να πείτε ότι τη διορθώνετε. 

Το ζητούµενο, συνεπώς, για την προστασία είναι η εντατικο-
ποίηση των επιτόπιων ελέγχων στη βάση του υπάρχοντος θεσµι-
κού πλαισίου. Και αναφέροµαι, κύριε Υπουργέ, στο ίδιο θεσµικό
πλαίσιο που η Κυβέρνηση αξιοποίησε επικοινωνιακά πριν από
λίγες µέρες για να συλλάβει δέκα οδηγούς όχι της «UBER», όπως
ψευδώς διαδόθηκε, αλλά γραφείων ενοικιάσεων αυτοκινήτων.

Θα ρωτήσει κάποιος: Τι σχέση έχει η «UBER» µε όλο αυτό; Η
απάντηση είναι: Άµεσα καµµία. Η «UBER» δεν φαίνεται πουθενά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτό που η «UBER» κάνει είναι να
επιτελεί ρόλο µεσάζοντα συνάπτοντας συµφωνίες µε τις εται-
ρείες που έχουν στην κατοχή τους τα αυτοκίνητα. Οι οδηγοί στην
ουσία δεν έχουν σύµβαση µε την UBER. 

Να τονίσω για άλλη µια φορά, διότι η Νέα Δηµοκρατία σ’ αυτό
έχει µια κρυστάλλινη θέση, ότι είναι τελείως διαφορετικό αυτό
το οποίο κάνει η «UBER» και είναι τελείως διαφορετικό αυτό το
οποίο κάνει η «TAXIBEAT».

Αναρωτιέται, όµως, εύλογα κανείς τι κέρδος υπάρχει και πώς
προστατεύεται πραγµατικά το έργο των ταξί από τη µετατροπή
της «UBER» από µια εταιρεία- υπηρεσία διαµεσολάβησης σε
εταιρεία µεταφορικού έργου.

Σας ρωτώ ευθέως, κύριε Υπουργέ: Πώς θα αλλάξει στη πράξη,

ακόµα και µε το νοµοσχέδιο, η λειτουργία της «UBER», όταν η
σύµβαση συνάπτεται µεταξύ των πελατών και των γραφείων ενοι-
κιάσεων αυτοκινήτων; Πώς σχετίζεται αυτό µε την προστασία
των οδηγών ταξί από την παραβίαση της ελάχιστης διάρκειας µί-
σθωσης; Τι εµποδίζει την «UBER» να συνεχίσει να λειτουργεί
στην πράξη αποκλειστικά ως πλατφόρµα ηλεκτρονικής διαµεσο-
λάβησης; Εν τέλει, πώς θα µπορέσετε να ελέγξετε το µεταφο-
ρικό έργο και να επιβάλλετε κυρώσεις σε µια εταιρεία, η οποία
δεν έχει κανένα αυτοκίνητο στην κατοχή της ή κανέναν οδηγό σε
σχέση εξαρτηµένης εργασίας;

Βεβαίως, αυτές τις απαντήσεις δεν πρέπει να τις δώσετε σ’
εµάς. Πρέπει να τις δώσετε στους χιλιάδες οδηγούς και ιδιοκτή-
τες ταξί, οι οποίοι αυτήν τη στιγµή αναρωτιούνται και έχουν εύ-
λογες απορίες. Και νοµίζω ότι µε το παρόν νοµοσχέδιο καταλα-
βαίνετε και εσείς ότι στην ουσία αντί να προστατεύσετε το µετα-
φορικό έργο αυτών των ιδιοκτητών και οδηγών ταξί, στην ουσία
συνεχίζετε να κινείστε σε µια γκρίζα ζώνη και να µην υιοθετείτε
τίποτα ουσιαστικό σε σχέση µε την «UBER».

Κι όµως, αν την «UBER» δεν την αγγίζετε στην ουσία καθόλου,
οι ρυθµίσεις που εισάγετε για εταιρείες όπως είναι η «TAX-
IBEAT», στην ουσία αλλοιώνουν σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό τον
τρόπο λειτουργίας της και στην ουσία νοµοτελειακά την οδηγείτε
σε µια εξαφάνιση.

Κι εδώ, βέβαια, για άλλη µια φορά διαστρεβλώνεται η από-
φαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, η οποία –επαναλαµβάνω-
αναφέρεται µόνο σε µη επαγγελµατίες οδηγούς ταξί –κι αν έχω
άδικο, κύριε Υπουργέ, µπορείτε να µε διορθώσετε- ενώ η «TAX-
IBEAT» είναι µια πλατφόρµα, στην οποία χρησιµοποιούνται επαγ-
γελµατίες οδηγοί ταξί.

Το λέω αυτό, διότι η αγορά ταξί πρώτον, υπάρχει και χωρίς,
αλλά και µε την «TAXIBEAT». Δεύτερον, η «TAXIBEAT» συνδέει
αποκλειστικά, όπως σας είπα προηγουµένως, επαγγελµατίες
οδηγούς και πελάτες και, τρίτον, δεν επηρεάζεται το ύψος του
κοµίστρου, το οποίο καταβάλλεται ακέραιο από τον πελάτη στον
πάροχο, δηλαδή στον οδηγό ταξί.

Εδώ πέρα, βεβαίως, τι χρειάζεται να πρωτοπεί κανείς; Ότι σε
όλη την Ευρώπη έτσι λειτουργούν οι αντίστοιχες πλατφόρµες
διαµεσολάβησης; Ότι η ρύθµιση αυτή του άρθρου 12, κατά τη
γνώµη πολλών νοµικών, θα καταπέσει στο Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο;

Σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Έστω, λοιπόν, ότι η «BEAT» χαρα-
κτηρίζεται ως µεταφορέας, ποιος θα έχει την ευθύνη για το µε-
ταφορικό έργο; Ο ελεύθερος επαγγελµατίας, ο οδηγός ΕΔΧ, ή
η «BEAT»; Ποιος θα καθορίζει το ύψος του κοµίστρου που κατα-
βάλλει ο πελάτης; Η «BEAT» ή το κράτος;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ποιος θα καθορίζει τις προδιαγραφές των οχηµάτων; Η

«BEAT» ή το κράτος; Τι σχέση εργασίας θα έχει ο οδηγός ΕΔΧ
µε τη «BEAT»; Μπορεί, για παράδειγµα, ένας ελεύθερος επαγ-
γελµατίας να αποκτήσει µία σχέση εξαρτηµένης εργασίας µε τη
«BEAT» και για ποιον λόγο να το κάνει; Σε ποιον θα εφαρµόζονται
οι συνέπειες από την παραβίαση των υποχρεώσεων των οδηγών
ΕΔΧ του άρθρου 1 του σχεδίου νόµου αυτού; Στη «BEAT» ή στον
οδηγό;

Νοµίζω ότι είναι ερωτήµατα εύλογα, τα οποία, δυστυχώς, από
ό,τι φαίνεται και από το νοµοσχέδιο, δεν σας έχουν απασχολήσει.
Και δεν σας έχουν απασχολήσει, διότι ο στόχος σας είναι ο συγ-
κεκριµένος, που θα σας πω ευθύς αµέσως: Με τη ρύθµιση που
εισάγετε, µία εταιρεία, όπως είναι η «BEAT», εάν χαρακτηριστεί
ως πάροχος µεταφορικού έργου έχει στην ουσία δύο εναλλακτι-
κές: είτε να µετατραπεί σε έναν συνεταιρισµό ταξί που ενδεχο-
µένως να έχει και µία δική της πλατφόρµα διαµεσολάβησης είτε
να κλείσει το υποκατάστηµά της στην Ελλάδα, επειδή δεν θα
υπάρχει κανένα επενδυτικό ενδιαφέρον για την εγχώρια αγορά. 

Εάν, όµως, αυτό το θέλετε εσείς και η στενή συνδικαλιστική
κλίκα, η οποία συνδιαµόρφωσε αυτό το νοµοσχέδιο, καλό είναι
να το πείτε ευθέως. Μην προσπαθείτε εµµέσως στην ουσία µε
αυτές τις ρυθµίσεις να το περάσετε. Και καλό είναι να σταµατή-
σετε να κρύβεστε πίσω από ιστορίες για αγρίους, µε υπονοού-
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µενα περί φοροδιαφυγής και για offshore, που νοµίζω ότι εκθέ-
τουν την ηγεσία του Υπουργείου ανεπανόρθωτα. 

Τελειώνω µε µία σύντοµη αναφορά στον νέο Κώδικα Οδικής
Κυκλοφορίας. Παρότι υπάρχουν και θετικές ρυθµίσεις και προ-
βλέψεις, δυστυχώς, παρόλο που προσπαθήσατε µέσω νοµοθε-
τικής ρύθµισης να τον διορθώσετε, στην ουσία δεν κάνετε κάτι
το ουσιαστικό. 

Έρχεται η επιτροπή της Βουλής και σας λέει ότι κινείστε σε
µία αντισυνταγµατική πορεία γιατί µε τον τρόπο µε τον οποίο ει-
σήγατε τη συγκεκριµένη διάταξη, στην ουσία αντίκειται σε συγ-
κεκριµένες διατάξεις του Συντάγµατος. Φέρατε µία νέα ρύθµιση,
στην ουσία µία νοµοθετική βελτίωση, η οποία πολύ φοβούµαι,
κύριε Υπουργέ, ότι και η ίδια θα καταπέσει σε οποιοδήποτε δι-
καστήριο. Είναι αντισυνταγµατική και σας το λέµε ευθέως. 

Ο νοµικός µας πολιτισµός όχι µόνο τις τελευταίες δεκαετίες,
αλλά τους τελευταίους αιώνες, έχει κατακτήσει ένα πράγµα: ότι
για το ίδιο αδίκηµα επιβάλλεται πάντοτε η ίδια ποινή, ανεξαρτή-
τως των συγκεκριµένων οικονοµικών χαρακτηριστικών που µπο-
ρεί να έχει ο δράστης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κεφαλογιάννη,
παρακαλώ ολοκληρώστε, γιατί θα µείνουν πολλοί συνάδελφοί
σας χωρίς να µιλήσουν.   

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εάν και σε άλλα νοµοσχέδια ο χρόνος είναι δώδεκα λεπτά για
τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, αλλά περιορίσαµε
τον χρόνο και σε άλλους συναδέλφους σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Για την ισότητα των όπλων,
κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ να µε αφήσετε να ολοκληρώσω. 

Πέραν, λοιπόν, από την αντισυνταγµατικότητα της διάταξης,
κύριε Υπουργέ, υπάρχουν και πολλά πρακτικά ζητήµατα, τα
οποία ανέδειξε και ο εισηγητής µας και συνάδελφοι βεβαίως από
τη Νέα Δηµοκρατία, όπως για παράδειγµα το πώς θα εφαρµοστεί
πρακτικά αυτή η διάταξη. 

Σας καλούµε να την ξανασκεφτείτε. Νοµίζω ότι θα πρέπει να
την αποσύρετε, διότι οποιοσδήποτε Έλληνας πολίτης προσφύγει
κατά της διάταξης, είµαι βέβαιος ότι θα δικαιωθεί. 

Κλείνω λέγοντας ότι πράγµατι εισάγονται και κάποιες θετικές
ρυθµίσεις όσον αφορά τον νέο Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. Δυ-
στυχώς, όµως, από την όλη συζήτηση αυτό το οποίο θα µείνει
είναι τα αρνητικά, τα οποία εισάγετε στο νοµοσχέδιο, γι’ αυτόν
τον λόγο και εµείς, όπως σας είπαµε και δια του εισηγητή µας,
είµαστε αρνητικοί, διότι στην ουσία αυτό το οποίο κάνετε είναι
να κλείνετε το µάτι σε µειοψηφίες συνδικαλιστικές και όσον αφο-
ρά τη µεγάλη πλειοψηφία των οδηγών των ταξί και των ιδιοκτη-
τών αυτών να µην επιλύετε τα συγκεκριµένα προβλήµατα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Κά-
τσης έχει τον λόγο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω κι εγώ µε τη σειρά µου να καταδικάσω αυτά, τα οποία

συνέβησαν στην ελληνική Βουλή και την άθλια συµπεριφορά των
εκπροσώπων της νεοναζιστικής οργάνωσης, που δεν τιµούν κα-
νέναν. Νοµίζω πως όλοι οι πολίτες και οι δηµοκρατικές δυνάµεις
στο Κοινοβούλιο πρέπει να ορθώσουν τοίχος και ανάστηµα και
να αρθρώσουν ένα σηµαντικό «ως εδώ!», προκειµένου να µην
υπάρχουν τέτοιες πρακτικές στο µέλλον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται
να βάλει τάξη σε εκκρεµότητα πολλών ετών στον χώρο των µε-
ταφορών. Στοχεύει στη δηµιουργία ενός υγιούς τοπίου, µε από-
λυτο σεβασµό στους πραγµατικούς επαγγελµατίες, θέσπιση
κανόνων διαφάνειας στις νέες τεχνολογίες του κλάδου των µε-
ταφορών, ενώ παράλληλα υπάρχουν διατάξεις που εκσυγχρονί-
ζουν το πλαίσιο λειτουργίας, αλλά και προάγουν την οδική
ασφάλεια. 

Το σχέδιο νόµου που έχουµε µπροστά µας είναι ένα προϊόν
διαβούλευσης και εξαντλητικού διαλόγου µε όλους τους φορείς,
οι οποίοι στην πλειονότητά τους τοποθετήθηκαν θετικά στις επι-
τροπές. 

Και επιτρέψτε µου εδώ µια παρένθεση. Έχει περιέλθει στην

κατοχή µου ένα δελτίο Τύπου της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας
Ταξί και Αγοραίων –και νοµίζω ότι πρέπει να το καταθέσω στα
Πρακτικά, γιατί η Νέα Δηµοκρατία ισχυρίζεται ότι οι αυτοκινητι-
στές που συµµετέχουν στην εταιρεία διαµεσολάβησης «TAX-
IBEAT» αντιτίθενται στο νοµοσχέδιο- το οποίο αναφέρει ρητά ότι
δεν υπάρχει ούτε ένα από τα εκατόν σαράντα οχτώ σωµατεία
ταξί της χώρας ούτε και καµµία από τις ογδόντα πέντε ενώσεις
ραδιοταξί και ούτε ένας απλός αυτοκινητιστής που να µην είναι
στο πλευρό της οµοσπονδίας ή να µην συµφωνεί µε τους χειρι-
σµούς της διοίκησης σε αυτή τη µάχη µε τον αθέµιτο ανταγωνι-
σµό που δίνει ο κλάδος ενώπιον της «UBER» και της «TAXIBEAT». 

Άρα νοµίζω ότι η Νέα Δηµοκρατία απέναντι σε αυτή την ανα-
κοίνωση πρέπει να τοποθετηθεί και να µας πει ακριβώς τι εννοεί
και µε ποιον ακριβώς τρόπο οι επαγγελµατίες αυτοκινητιστές
που έχουν σύµβαση µε την «TAXIBEAT» αντιτίθενται στο νοµο-
σχέδιο. Καταθέτω στα Πρακτικά το δελτίο Τύπου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάριος Κάτσης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δελτίο Τύπου, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι, επίσης, ένα τρανό παράδειγµα αυτό το νοµοσχέδιο για
το πώς αντιλαµβανόµαστε εµείς τον υγιή ανταγωνισµό, τη βιώ-
σιµη επιχειρηµατικότητα και την εξέλιξη των µεταφορών και πώς
τοποθετείται η Αντιπολίτευση πάνω σε αυτά τα ζητήµατα. 

Εδώ συγκρούονται, αγαπητοί συνάδελφοι, δύο διαφορετικοί
κόσµοι, υπάρχουν δύο σαφείς διαχωριστικές γραµµές. 

Ξεκαθαρίζουµε κάτι, γιατί σκοπίµως έχει δηµιουργηθεί σύγ-
χυση για τα άρθρα 12 και 13: Δεν καταργούµε την «UBER» ούτε
την «TAXIBEAT», ούτε καµµία άλλη εταιρεία ηλεκτρονικής διαµε-
σολάβησης. Πριν καν βγει το τελικό νοµοσχέδιο στη διαβού-
λευση, ένας ολόκληρος µηχανισµός προπαγάνδας µε κανάλια,
έντυπα, αλλά και τις ίδιες τις πολυεθνικές και κυρίως µε την υπο-
στήριξη του πολιτικού φορέα τους, της Νέας Δηµοκρατίας, διέ-
διδαν ότι καταργούµε τις νέες τεχνολογίες, διώχνουµε τις
καινοτόµες επιχειρήσεις, τον εκµοντερνισµό των applications και
ούτω καθεξής. Ψευδές απολύτως! Φαίνεται ότι είναι τα µεγάλα
διαφηµιστικά πακέτα και το lobbying των εταιρειών που θέλουν
να κάνουν ό,τι θέλουν σε µία αγορά, ώστε να αυξάνουν τα κέρδη
τους. 

Τι κάνουµε, λοιπόν, εµείς; Ρυθµίζουµε απλά και θέτουµε καθα-
ρούς κανόνες σε ένα ξεχαρβαλωµένο τοπίο, που µε πολλά πα-
ραθυράκια στους προϋπάρχοντες νόµους καταστρατηγεί την
κείµενη νοµοθεσία που διέπει τις µεταφορές. Τι γινόταν έως σή-
µερα; Αντί να έχουν ως κύρια οικονοµική δραστηριότητα τη δια-
µεσολάβηση, δηλαδή να βρίσκουν πελάτες για τους οδηγούς
ταξί, που θα ήταν θεµιτό και το κάνουν πολλές εταιρείες, χαµή-
λωναν τις τιµές κούρσας, δηµιουργώντας αθέµιτο ανταγωνισµό.
Πώς; Απλά φοροδιέφευγαν, δεν πλήρωναν φράγκο σε φορολο-
γία εισοδήµατος στη χώρα και εν µέσω capital control έδιναν
«µαύρα» χρήµατα ως επιστροφές ή επιδότηση στους συµβεβλη-
µένους οδηγούς ταξί, για να έχουν χαµηλότερες τιµές. Και µάλι-
στα, όπως αποδείχθηκε στις επιτροπές, αυτά τα λεφτά έρχονταν
και από φορολογικούς παραδείσους. 

Μάλιστα, συγκεκριµένη εταιρεία, εν προκειµένω η «TAX-
IBEAT», έχει και κάποιες offshore στο µετοχολόγιό της, που σύµ-
φωνα µε δηµοσιεύµατα κυριακάτικης εφηµερίδας, της «ΝΕΑΣ
ΣΕΛΙΔΑΣ», που ακόµη να διαψευσθούν από τη Νέα Δηµοκρατία,
µία εξ αυτών είναι η «Endeavor Greece». 

Και ρωτάµε: Συµµετέχει στην «Endeavor» µέλος της οικογέ-
νειας Μητσοτάκη, ναι ή όχι; Είναι µείζον ηθικό και πολιτικό θέµα,
ναι ή όχι; Για εµάς είναι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τα έχεις µπερδέψει!
ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Τι παρακολουθούµε, όµως, ολόκληρο το

προηγούµενο διάστηµα; Μία Νέα Δηµοκρατία που διάφορα στε-
λέχη της βγήκαν ανοιχτά όχι απλά να υποστηρίξουν την «UBER»,
αλλά στην ουσία να επικροτήσουν ένα δαιδαλώδες σύστηµα φο-
ροαποφυγής που χτυπάει ευθέως τον ανταγωνισµό µε αθέµιτες
πρακτικές και οδηγεί χιλιάδες επαγγελµατίες οδηγούς και ιδιο-
κτήτες ταξί στην ανεργία και την απόγνωση. 

Εµείς, όµως, βάζουµε ίσους κανόνες για όλους. Όλες οι εται-
ρείες θα φορολογούνται στην Ελλάδα µε τους ελληνικούς νό-
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µους, θα έχουν έδρα και θα αδειοδοτούνται στην Ελλάδα, θα δί-
νουν άλλη απόδειξη στον πελάτη και άλλη στον αυτοκινητιστή,
αν κάνουν µια απλή διαµεσολάβηση. Αν κάνουν και µεταφορικό
έργο µε µίσθωση ιδιωτικών επιβατικών, θα υποβάλλονται και σε
επιπλέον κανόνες διαφάνειας. Δεν τους διώχνουµε, απλά δεν θα
είναι ασύδοτοι, εκτός αν προϋπόθεση για να επιχειρούν στη χώ-
ρα µας είναι να κάνουν ό,τι γουστάρουν. Λυπάµαι, αλλά ούτε η
ευρωπαϊκή νοµοθεσία τους το επιτρέπει, όσο lobbying και να κά-
νουν µε τη νεολαία του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Λόµµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και ένα τελευταίο, όσον αφορά αυτές τις εταιρείες: Οι νέες
ψηφιακές πλατφόρµες παντός είδους είναι µια µεγάλη πρόοδος
της τεχνολογίας και ένα σηµαντικό εργαλείο, αλλά πίσω από το
τυράκι υπάρχει και µια κολοσσιαία φάκα µε µεγάλα οικονοµικά
συµφέροντα. Αφορά το ζήτηµα της διαχείρισης ευαίσθητων προ-
σωπικών δεδοµένων από ψηφιακές εταιρείες του εθελούσιου ή
µη φακελώµατος των πολιτών, όσον αφορά προτιµήσεις, κατα-
ναλωτικές συνήθειες, πολιτικές απόψεις και τα λοιπά και πώς
αυτά µπορούν να πωληθούν σε εταιρείες ή πρόσωπα, ώστε να
χειραγωγήσουν τις µάζες. 

Προσφάτως –και είναι επίκαιρο- κατηγορήθηκε η εταιρεία
«FACEBOOK» για διαρροή προσωπικών δεδοµένων πενήντα εκα-
τοµµυρίων χρηστών στην εταιρεία «Cambridge Analytica» εν
αγνοία των χρηστών. Ελέγχεται, λοιπόν, ότι συνέλεξε και επεξερ-
γάστηκε δεδοµένα των χρηστών, όπως like, φίλους, τα αθώα
κουίζ και λοιπά και σε συνεργασία µε συµπεριφορικούς επιστή-
µονες τούς βοµβάρδιζε στο χρονολόγιό τους µε στοχευµένα πο-
λιτικά µηνύµατα και διαφηµίσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
Το σκάνδαλο ερευνάται από τις αµερικανικές αρχές, γιατί πι-

θανόν να επηρέασε τις αµερικανικές εκλογές, ενώ ανάλογες
έρευνες διεξάγουν Αγγλία και Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Το παραπάνω φαινόµενο ονοµάζεται «data mining» και αποτε-
λεί την κρυφή υπεραξία αυτών των ψηφιακών εφαρµογών και τη
µεγάλη πηγή εσόδων τους. Όπως καταλαβαίνετε, εγκυµονεί τε-
ράστιους κινδύνους για τη δηµοκρατία και την ελευθερία στην
εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, αλλά γεννά και
ζητήµατα ηθικής στον τοµέα της επιστήµης. 

Οι πολιτικές δυνάµεις πρέπει να σκύψουν πάνω σ’ αυτό το
θέµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ακολουθούν δεκαπέντε συνάδελφοί σας που δεν θα µιλήσουν. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, θέλοντας να κάνω
µία επισήµανση λόγω του πεπιεσµένου χρόνου στον κύριο Υ-
πουργό.

Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά το άρθρο 92, θα ήθελα να σας
πω ότι γνώµη µου είναι, µετά και από µία επιστολή που έστειλε η
Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµατείων Εργαζοµένων του Υπουρ-
γείου, να προχωρήσετε σε µία ρύθµιση -κατά τη γνώµη µου νο-
µοθετική ή νοµοτεχνική βελτίωση- ούτως ώστε να διατηρείτε την
τυχόν προσωπική διαφορά σύµφωνα µε τις διατάξεις του νό-
µου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, πη-
γαίνετε στα οκτώ λεπτά. Σας παρακαλεί το Προεδρείο να ολο-
κληρώσετε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΚΑΤΣΗΣ: …και να έχουν και την ίδια σχέση εργασίας.
Γιατί το ζητάνε αυτό οι άνθρωποι; Διότι οι Βουλευτές από την πε-
ριφέρεια που έχουν υποστεί φυσικές καταστροφές γνωρίζουν
ότι δεν θα στελεχωθούν αυτές οι υπηρεσίες, αν πάρουν τη µετά-
θεση και τη µετάταξη σ’ αυτές τις υπηρεσίες αλλά τους κοπεί η
προσωπική διαφορά, αυτή που ήδη έπαιρναν στην προηγούµενη
θέση.

Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να το δείτε µε επιείκεια. 
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αποµένουν τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, µε
τους οποίους θα ολοκληρώσουµε. Οι άλλοι συνάδελφοι δεν θα

µιλήσουν.
Ο συνάδελφος κ. Καραθανασόπουλος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καταγγέλλει µε τον πιο κα-

τηγορηµατικό τρόπο και καταδικάζει την απαράδεκτη και προ-
κλητική ενέργεια του εκπροσώπου της εγκληµατικής και ναζιστι-
κής οργάνωσης της Χρυσής Αυγής, του Λαγού, πριν από λίγο. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, κατά τη γνώµη µας, απαιτείται
ακόµη µεγαλύτερη αποφασιστικότητα από τη µεριά του εργατι-
κού λαϊκού κινήµατος, για να αποµονώσει αυτήν την εγκληµατική
οργάνωση. 

Ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας απαιτούµε την επιτάχυνση
της διαδικασίας της δίκης, µέσα από την οποία θα προχωρήσει
η καταδίκη των εγκληµάτων, αλλά και η εγκληµατική δράση αυ-
τής της οργάνωσης. 

Βεβαίως και στο σηµερινό νοµοσχέδιο παρατηρήσαµε κάτι, το
οποίο το βλέπουµε σχεδόν σε όλα τα νοµοσχέδια. Η Κυβέρνηση
µε τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εκφράζουν διαφωνίες,
τη στιγµή όµως που συµφωνούν στις στρατηγικές επιλογές. Αυτό
ακριβώς γίνεται και στον κλάδο των µεταφορών. Η  Κυβέρνηση,
αλλά και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, συµφωνούν, για πα-
ράδειγµα, στην ευρωπαϊκή πολιτική της απελευθέρωσης του
κλάδου των µεταφορών. Πρόκειται για µία απελευθέρωση, η
οποία έχει ως αποτέλεσµα να συγκεντρώνει την οικονοµική δρα-
στηριότητα σε όλο και λιγότερους επιχειρηµατικούς οµίλους και
να προχωρά σε ιδιωτικοποιήσεις δηµόσιων ή κρατικών επιχειρή-
σεων. 

Από αυτήν την άποψη, τόσο όσον αφορά τις επιβατικές µετα-
φορές, όσο και τις εµπορευµατικές µεταφορές, πρόκειται για µία
απελευθέρωση η οποία ταυτόχρονα οδηγεί στη βίαιη εκτόπιση
δεκάδων χιλιάδων αυταπασχολούµενων και επαγγελµατιών από
τον χώρο και από τον κλάδο. 

Σε αυτήν ακριβώς τη λογική κινείται και το σηµερινό νοµοσχέ-
διο. Δεν αντιστρατεύεται τη φιλοσοφία της απελευθέρωσης της
αγοράς. Επί της ουσίας, δηλαδή, νοµοθετεί και η σηµερινή Κυ-
βέρνηση στον τοµέα των µεταφορών για λογαριασµό των µονο-
πωλίων και των επιχειρήσεων. Οι όποιες διαφοροποιήσεις ανά-
µεσα στην Κυβέρνηση και στα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
βρίσκονται σε επιµέρους ζητήµατα που δεν αναιρούν αυτήν την
πολιτική και δεν µπορούν να αναιρέσουν τις οδυνηρές συνέπειες
που πρόκειται να υποστούν οι αυταπασχολούµενοι, για παρά-
δειγµα, στον κλάδο από την επιδείνωση του παρεχόµενου έργου,
όσον αφορά τα λαϊκά στρώµατα και τη λαϊκή οικογένεια. 

Απ’ αυτήν την άποψη, αν κάτι επιβεβαιώνεται στις σηµερινές
συνθήκες του 21ου αιώνα, κύριε Υπουργέ, είναι η τεράστια υπε-
ροχή του σοσιαλιστικού συστήµατος, του σοσιαλισµού που γνω-
ρίσαµε και στον τοµέα των µεταφορών, όπου ένας ακριβός
ενιαίος κρατικός φορέας µεταφορών είχε στην ευθύνη του και
σχεδίαζε το σύνολο του µεταφερόµενου έργου και τον συµπλη-
ρωµατικό ρόλο των διαφόρων τύπων των επιχειρήσεων που δρα-
στηριοποιούνται στον τοµέα των µεταφορών, είτε ήταν αστικές
µεταφορές, είτε ήταν υπεραστικές µεταφορές, είτε αφορούσε
τους επιβάτες, είτε τις εµπορευµατικές µεταφορές. 

Όλο αυτό βεβαίως είχε ως αποτέλεσµα τις πολύ καλύτερες
παρεχόµενες υπηρεσίες, την ικανοποίηση των αναγκών για
φθηνή µεταφορά για τις λαϊκές οικογένειες, µε ασφάλεια των µε-
ταφερόµενων, µε προστασία του περιβάλλοντος και µε µια τερά-
στια εξοικονόµηση πόρων.

Αντίθετα, αυτό το οποίο βλέπουµε στον καπιταλισµό είναι
πραγµατικά µια σπατάλη πόρων, όταν ακριβώς τα διάφορα µέσα
µεταφοράς λειτουργούν µεταξύ τους ανταγωνιστικά, όχι συµ-
πληρωµατικά, αλλά ανταγωνιστικά. Αυτό οδηγεί πραγµατικά σε
µια σπατάλη πόρων και σε µια προσπάθεια να εκτοπίσουν και να
κερδίσουν όλο και µεγαλύτερο κοµµάτι της πίτας. 

Αυτό έχει ως συνέπεια να οδηγείται σε ακόµα µεγαλύτερη εµ-
πορευµατοποίηση ο τοµέας των µεταφορών, σε βάρος δηλαδή
της λαϊκής οικογένειας, στην υποβάθµιση της δυνατότητας ικα-
νοποίησης των λαϊκών αναγκών και στον τοµέα των µεταφορών
και βεβαίως στην εξέγερση της εντατικοποίησης της εργασίας
στους εργαζόµενους του κλάδου. 
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Δεν είναι τυχαίο ότι ένα από τα βασικά ζητήµατα που αφορούν
τους οδηγούς, για παράδειγµα, στον κλάδο µεταφορών είναι η
τεράστια εντατικοποίηση της εργασίας τους. Δουλεύουν ατελεί-
ωτες ώρες, χωρίς συλλογικές συµβάσεις, χωρίς σταθερό ωρά-
ριο, χωρίς υψηλό ηµεροµίσθιο, µε υποβάθµιση των βαρέων και
ανθυγιεινών, ως επάγγελµα. Αυτό βεβαίως έχει σηµαντικές επι-
πτώσεις στην ασφάλεια και των ίδιων των εργαζόµενων, αλλά και
των λαϊκών στρωµάτων και των οικογενειών. 

Μάλιστα, φτάνετε στο σηµείο µε σηµερινές σας διατάξεις να
αυξάνετε ακόµα περισσότερο τα όρια συνταξιοδότησης στους
οδηγούς και να τα πάτε µέχρι τα εξήντα επτά χρόνια. Δηλαδή θε-
ωρείτε ότι έχουν τα απαραίτητα αντανακλαστικά και µπορούν να
επιτελέσουν µε ασφάλεια το µεταφορικό έργο το οποίο αναλαµ-
βάνουν. 

Μάλιστα, φτάνετε στο σηµείο όχι µόνο να εντατικοποιείτε
ακόµα περισσότερο τις συνθήκες εργασίας, αλλά και να αξιοποι-
είτε έναν υπέργηρο στόλο, δίνοντας τη δυνατότητα να αυξάνον-
ται τα όρια ηλικίας των λεωφορείων, τα οποία χρησιµοποιούνται
για το µεταφορικό έργο. Αυτό ποιον ωφελεί; Ποιον εξυπηρετεί;
Ικανοποιεί τις ανάγκες για ασφαλείς µεταφορές; Εξυπηρετεί το
περιβάλλον και την προστασία του; Κάθε άλλο παρά προς αυτή
την κατεύθυνση είναι. Αντίθετα, στο όνοµα του περιορισµού των
δηµοσίων πόρων, διαθέτετε κονδύλια για την ικανοποίηση των
αναγκών των µονοπωλιακών οµίλων, χρηµατοδοτώντας τις επι-
χειρηµατικές επενδυτικές δραστηριότητες, χρηµατοδοτώντας
τις στρατιωτικές δαπάνες που εξυπηρετούν τους ιµπεριαλιστι-
κούς οργανισµούς και σχεδιασµούς, όπως του ΝΑΤΟ.

Δεύτερο σηµείο βασικής σύγκλισης είναι ότι µέσα από αυτή
τη διαδικασία, και όχι µόνο στον τοµέα των µεταφορών, επιτα-
χύνεται η διαδικασία και µε άρθρα και µε τροπολογίες της σύµ-
πραξης δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Δηλαδή ο δηµόσιος το-
µέας µετατρέπεται σε έναν υποδοχέα, επί της ουσίας, για τη στή-
ριξη της επιχειρηµατικής δραστηριότητας µιας σειράς επιχειρη-
µατικών οµίλων που δραστηριοποιούνται σε διαφόρους κλάδους.
Το παράδειγµα της διαχείρισης των απορριµµάτων της Πελοπον-
νήσου είναι χαρακτηριστικό. 

Όµως αυτή η φιλοσοφία αποτυπώνεται και σε µια σειρά άλλα
άρθρα, τα οποία ακριβώς διευκολύνουν ακόµη περισσότερο τη
σύνθεση του κράτους µε τους επιχειρηµατικούς οµίλους και οδη-
γούν σε ακόµη βαθύτερη εµπορευµατοποίηση των λαϊκών αναγ-
κών.

Σε αυτή την κατεύθυνση αποτυπώνονται και τα άρθρα που
αφορούν, για παράδειγµα, την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας.
Επί της ουσίας διευκολύνετε µέσα από την παροχή των διαφό-
ρων υποδοµών να µπορέσει να αναπτυχθεί η επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα της ΥΠΑ, σε συνεργασία και σε συνδυασµό µε επι-
χειρήσεις που δραστηριοποιούνται στον κλάδο, µε ιδιωτικούς,
µονοπωλιακούς οµίλους που δραστηριοποιούνται στον κλάδο.
Αυτό έχει ως αποτέλεσµα να µπορέσουν πολύ πιο εύκολα να βά-
λουν χέρι στις υποδοµές, οι οποίες έχουν διαµορφωθεί µε χρή-
µατα του ελληνικού λαού, πολύ φθηνά, και ταυτόχρονα χωρίς να
διασφαλίζουν βεβαίως τις θέσεις εργασίας, τις εργασιακές σχέ-
σεις και τις εργασιακές συνθήκες, γιατί ακριβώς θα δούµε µια
επιδείνωση στις θέσεις των εργαζόµενων.

Τέλος, θα θέλαµε να σηµειώσουµε, κύριε Υπουργέ, τις διατά-
ξεις που αφορούν την τροπολογία για το Ναυπηγείο της Σύρου.
Επί της ουσίας εδώ αυτό που θέλουµε να καταγγείλουµε ως ΚΚΕ
είναι ότι ετοιµάζεστε να παραδώσετε το Ναυπηγείο της Σύρου
στα αµερικάνικα συµφέροντα, όχι για να αναπτυχθεί επιχειρηµα-
τικά, αλλά για να µεταβληθεί σε µια νέα βάση αµερικάνικη, τύπου
Σούδας, όπου επί της ουσίας θα εξυπηρετεί τον ελλιµενισµό του
έκτου στόλου.

Ήδη Αµερικανοί παράγοντες επισκέπτονται καθηµερινά το
νησί, εκφράζουν την ευγνωµοσύνη για τα µέτρα ασφαλείας που
λαµβάνονται στο νησί, τα οποία µπορεί να εξυπηρετήσουν και το
λιµάνι αλλά και το ναυπηγείο. Και ταυτόχρονα γίνονται οι επισκέ-
ψεις του έκτου στόλου στην περιοχή, για να επιθεωρήσουν τις
εγκαταστάσεις του Ναυπηγείου του Νεωρίου, που επί της ουσίας
θα αποτελεί τον επιχειρηµατικό βραχίονα στη συντήρηση του
έκτου στόλου, των δράσεων, των οποίων έχει στην Ανατολική Με-
σόγειο, που και µε την ευθύνη της Ελληνικής Κυβέρνησης ανα-

βαθµίζεται ο ρόλος του αµερικάνικου παράγοντα και των νατοϊ-
κών, συµµετέχει ακόµη πιο ενεργητικά η ελληνική Κυβέρνηση σε
αυτούς τους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς. 

Από αυτήν την άποψη βεβαίως, όχι µόνο δεν πρόκειται να
υπάρξει ανάπτυξη προς όφελος του λαού, αλλά αντίθετα οι κίν-
δυνοι για την εδαφική ακεραιότητα και τα κυριαρχικά δικαιώµατα
µπαίνουν πλέον -και µε την επιθετικότητα της Τουρκίας- στην
ηµερήσια διάταξη. 

Για αυτό ακριβώς τον λόγο έχει µεγάλη ανάγκη, µεγάλη απαί-
τηση, σήµερα η επαγρύπνηση του λαϊκού παράγοντα στο να αν-
τισταθεί ακριβώς στην υλοποίηση αυτών των ιµπεριαλιστικών
σχεδιασµών, που µέσα σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται και η πα-
ράδοση των Ναυπηγείων της Σύρου στα αµερικάνικα ιµπεριαλι-
στικά συµφέροντα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε.
Ο κ. Σαρίδης έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εικόνες οι

οποίες έλαβαν χώρα µέσα στην Αίθουσα της Βουλής πριν από
µιάµιση ώρα, είναι εικόνες ντροπής. Η Ένωση Κεντρώων κατα-
δικάζει απερίφραστα τέτοιου είδους φαινόµενα.

Θα ξεκινήσω κάνοντας µια αναφορά στην ελληνική πραγµατι-
κότητα για να µιλήσω και για το νοµοσχέδιο, στην πραγµατικό-
τητα την οποία ζούµε και βιώνουµε. Οδική αγωγή, αγαπητοί
συνάδελφοι, στους Έλληνες πολίτες δεν υπάρχει. Οι υποδοµές
είναι ελλιπείς. Δρόµοι ασφαλείς δεν υπάρχουν. Η σήµανση ακό-
µα και στις µέρες µας, σε πάρα πολλές περιοχές, είναι ανεπαρ-
κής έως µηδενική. Βενζινάδικα είναι εγκατεστηµένα νόµιµα σε
πολυκατοικίες. Ποδηλατόδροµοι δεν υπάρχουν, παρά µόνο σε
τέσσερις ελληνικές πόλεις, όταν έχουν γεµίσει όλη την Ευρώπη.
Ο στόλος των αυτοκινήτων µας, λόγω και της κρίσης, είναι πε-
παλαιωµένος. 

Στην ελληνική πραγµατικότητα -το έχω ξαναπεί από το Βήµα
αυτό- οι Έλληνες πολίτες πιστεύουν πως το µεγάλο ψάρι τρώει
το µικρό, όποιος έχει µπάρµπα στην Κορώνη έχει και τις περισ-
σότερες πιθανότητες να επιβιώσει και αυτός που κερδίζει είναι
ο πιο ισχυρός, ο πιο δικτυωµένος. 

Διανύουµε τον όγδοο µνηµονιακό χρόνο έχοντας αφήσει πολ-
λές ευκαιρίες να χαθούν και έχοντας οδηγήσει πολλές τάξεις
συµπολιτών µας στη φτωχοποίηση. Η ανεπάρκεια του πολιτικού
προσωπικού της χώρας, σε όλο της το µεγαλείο, να οραµατιστεί,
να σχεδιάσει και να υλοποιήσει φαίνεται από τον αριθµό των νο-
µοθετηµάτων που έχουµε ψηφίσει, στο όνοµα του ελληνικού
λαού, για την πιθανότητα προοπτικής εξόδου από την κρίση. 

Χωρίς ευθύνη του σηµερινού Υπουργού Μεταφορών για τις
οποίες ελλείψεις κληρονόµησε σε νοµοθετικό επίπεδο, έχουµε
σήµερα µπροστά µας ένα νοµοσχέδιο που φιλοδοξεί να δώσει
λύσεις, µε τις ρυθµίσεις του, σε θέµατα που η ελληνική νοµοθε-
σία δεν είχε προβλέψει, είτε µε πρόθεση είτε χωρίς. Η όποια,
όµως, προσπάθεια του Υπουργού υποβαθµίζεται µέσω των δια-
κοσίων πενήντα και πλέον υπουργικών αποφάσεων που λείπουν
για την πλήρη εφαρµογή του. Ένας βασικός λόγος, όπου η Έ-
νωση Κεντρώων ψηφίζει «παρών» στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
είναι και αυτός. 

Ένας άλλος βασικός λόγος, που θα ήθελα να αναφερθώ, είναι
ο λόγος για τον οποίο µας έστειλαν οι συµπολίτες µας σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα και αυτός είναι ο λόγος για να δίνουµε απαντή-
σεις, απλές, ξεκάθαρες και σαφείς απαντήσεις. Να δίνουµε
απαντήσεις στα µεγάλα, στα δύσκολα, τα ζόρικα ερωτήµατα, µε
γνώµονα το συµφέρον και το καλό όλων. 

Με λίγα λόγια οι συµπολίτες µας, µας εµπιστεύονται να δί-
νουµε απαντήσεις οι οποίες επηρεάζουν µε άµεσο και δραστικό
τρόπο την καθηµερινότητά τους, την ζωή τους, το µέλλον των
παιδιών τους. 

Ένα καλό παράδειγµα αποτελεί το άρθρο 30. Με τη δική µας
ψήφο, επί αυτού του συγκεκριµένου άρθρου, δίνουµε ταυτό-
χρονα απάντηση και στο εξής ερώτηµα: «Πρέπει να υπάρχει κα-
τώτερο όριο ταχύτητας στους ελληνικούς αυτοκινητόδροµους;».

Και αν κρίνουµε πως «ναι», τότε ποια πρέπει να είναι αυτή η µι-
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κρότερη ταχύτητα, µε την οποία θα οφείλει, βάσει του νόµου, να
κινείται όποιος βγαίνει στους δρόµους ταχείας κυκλοφορίας; 

Το εθνικό Κοινοβούλιο, δηλαδή εµείς, απαντάµε σήµερα πως
«ναι», πρέπει να υπάρχει κατώτερο όριο ταχύτητας και στις ελ-
ληνικές οδούς ταχείας κυκλοφορίας και αυτό είναι τα εβδοµήντα
χιλιόµετρα την ώρα. Και αυτό µοιάζει να είναι το σωστό. 

Εκείνο που µε προβληµατίζει, όµως και παραµένει αναπάντητο
ακόµα και τώρα είναι το αν και πότε αυτή η πληροφορία θα φθά-
σει στους πολίτες. Πόσοι οδηγοί θα το γνωρίζουν αυτό µέσα σε
ένα µήνα, µετά από ένα µήνα από σήµερα; Θα το γνωρίζουν όσοι
βγουν στους ελληνικούς δρόµους;

Ρωτώ, λοιπόν όλους όσους σκοπεύουν να ψηφίσουν το άρθρο
30, µεταξύ των οποίων είµαι κι εγώ, υπάρχει κάποια σχετική πρό-
βλεψη στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, που να µεριµνά για την
ενηµέρωση των οδηγών και δεν τη γνωρίζουµε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να αναρωτιόµαστε
τα δύσκολα και όχι τα εύκολα. Έχουµε άραγε αναλάβει πράγ-
µατι, ως Κοινοβούλιο, το µερίδιο της ευθύνης, που µας αναλογεί
στην ενηµέρωση των συµπολιτών µας; Και δεν µιλώ µόνο για το
άρθρο 30 και για το σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά για κάθε νοµο-
σχέδιο που έχουµε ψηφίσει µέσα σε αυτήν την Αίθουσα. 

Μήπως τελικά έχουµε δώσει και εµείς οι ίδιοι το δικαίωµα να
µας κατηγορούν αδιακρίτως πως έχουµε επιλέξει συνειδητά ως
εκπρόσωποι του εγχώριου πολιτικού συστήµατος, να αποδί-
δουµε αυτήν την ευθύνη, την ευθύνη της ενηµέρωσης, πάντα
στους Έλληνες πολίτες; 

Αναγνωρίζω πως πράγµατι υπάρχει ευθύνη του κάθε πολίτη
ξεχωριστά να είναι ενηµερωµένος. Δεν είναι, όµως, δικιά του
αποκλειστικά ευθύνη. Είναι και δική µας, είναι και της Κυβέρνη-
σης, αλλά και της περίφηµης τέταρτης εξουσίας, των µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης. Για ό,τι ψηφίζουµε µέσα εδώ, ενηµερώνεται
αντικειµενικά ο πολίτης εκεί έξω; Δεν είναι δουλειά φυσικά η ενη-
µέρωση της δικαιοσύνης. Η δικαιοσύνη οφείλει να εφαρµόζει
τους νόµους, που εµείς φτιάχνουµε. 

Και εδώ ακριβώς εντοπίζω εγώ προσωπικά τα δύσκολα ερω-
τήµατα, εκείνα που συστηµατικά αποφεύγουµε να απαντήσουµε
µέσα σε αυτήν την Αίθουσα, αλλά πλέον απασχολούν το σύνολο
των συµπολιτών µας, επειδή ακριβώς αρνούµαστε να δώσουµε
εµείς µια ξεκάθαρη απάντηση. Ποιος φταίει; Ο Πρωθυπουργός,
ο νοµοθέτης ή ο δικαστής; Ποιος φταίει; Η κυβέρνηση, η Βουλή
ή τα δικαστήρια; 

Ποιος φταίει που οι φράσεις «να τον λιντσάρετε» και «αν είχα
όπλο, θα του έριχνα, να τελειώνουµε» αποκτούν και µεταφορική
χροιά, όταν αυτές εκφέρονται δηµόσια; Φταίει αυτός που έγραψε
και πρότεινε τους νόµους; Φταίει αυτός που ψήφισε τους νό-
µους; Ή φταίει αυτός που εφαρµόζει τους νόµους; 

Και αντί να δώσουµε απαντήσεις, εµείς έχουµε επιλέξει να συν-
τηρούµε την εικόνα πως υπάρχει σύγκρουση µεταξύ του πολιτι-
κού προσωπικού της χώρας και της δικαιοσύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορούµε να συνεχίσουµε
να κρυβόµαστε πίσω από το δικαίωµα να ασκούµε κριτική στις
δικαστικές αποφάσεις ως απλοί πολίτες, όταν δεν έχουµε ανα-
λάβει πρώτα την ευθύνη ως Βουλευτές, για να απαντήσουµε στο
ποιος φταίει. Αυτό αναρωτιούνται οι πολίτες και σήµερα. 

Και όσο κι αν κατηγορούµε, εµείς, οι νοµοθέτες και τους δικα-
στές, που δεν εφαρµόζουν τους νόµους µας και τους δηµοσιο-
γράφους, που δεν ενηµερώνουν για τους νόµους µας, εµείς
φταίµε. Δείτε µε τι τρόπους νοµοθετούµε. Το κάνουµε ανταλλάσ-
σοντας ευθύνες. Δείτε υπό ποιο καθεστώς νοµοθετούµε. Το κά-
νουµε εν µέσω µνηµονίων. 

Δείτε πόσο συχνά τα όσα ψηφίζουµε, µέσα εδώ σε αυτήν την
Αίθουσα, κρίνονται αντισυνταγµατικά. Δείτε πόσο συχνά τα όσα
νοµοθετούµε παραµένουν ανεφάρµοστα, πόσο εύκολα καταρρέ-
ουν οι σχεδιασµοί µας, πόσο γρήγορα αποδεικνύονται µη βιώσι-
µες οι λύσεις που προτείνουµε. Το αποδεικνύει η παραδοχή της
αναγκαιότητας να νοµοθετούµε σήµερα τα αυτονόητα. Ξέρετε
αυτό αποδεικνύει τον σεβασµό στις εγκύους, στους τυφλούς και
στα ΑΜΕΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δείτε τελικά σε ποιες ερωτήσεις
απαντήσαµε. Είναι το ίδιο η «BEAT» µε την «UBER»; Όχι βέβαια.
Όπως όλες και όλοι διαβεβαιώσαµε τους Έλληνες πολίτες, είναι

άλλο πράγµα η «BEAT» κι άλλο πράγµα η «UBER». Αυτό καταφέ-
ραµε, τουλάχιστον, να το ξεκαθαρίσουµε σε αυτήν την αίθουσα,
όπως φροντίσαµε να διευκρινίσουµε πως διαφορετικό πράγµα
είναι και το συνδικάτο των ταξιτζήδων. 

Αυτά τα καταστήσαµε σαφή στους πολίτες. Στο τι κάνουµε για
να διασφαλίσουµε πως αυτοί τελικά θα πληρώνουν τους φόρους
τους και θα προσφέρουν τις υπηρεσίες που πρέπει, δεν έχουµε
πει και πάρα πολλά. Για όλους αυτούς, που θα πρέπει να πληρώ-
νουν. Τα ίδια δεν έχουµε πει και για τα ποδήλατα κα τους ποδη-
λάτες. Θα είναι πιο ασφαλείς αύριο οι ποδηλάτες, στους δρό-
µους στην Ελλάδα; Ποιος µπορεί να το εγγυηθεί αυτό, µε τη διά-
ταξη την οποία σήµερα θα ψηφίσουµε, ότι θα είναι πιο ασφαλείς,
αλλά και να το εγγυηθούµε, έχει αναρωτηθεί κανείς τι αξία έχουν
οι εγγυήσεις µας;

Ας ρωτήσουµε τους µικροοµολογιούχους να µας πουν αυτοί
τι σηµαίνει εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, να µας πουν αυτοί
τι µπορεί να πάθει κανείς δείχνοντας εµπιστοσύνη στο ελληνικό
δηµόσιο. Πρέπει να θυµόµαστε τι συνέβη σ’ αυτούς τους ανθρώ-
πους και να ακούµε µε εξαιρετική προσοχή την άποψή τους. 

Η άποψή τους αποτελεί βαρόµετρο, ξέρετε, για την ανάπτυξη.
Αν δεν ακούσουµε αυτούς τους ανθρώπους να παραδέχονται δη-
µόσια και να µας επιβεβαιώνουν πως ναι, γύρισε η ανάπτυξη σ’
αυτήν τη χώρα, δεν µπορούµε να περιµένουµε να θεωρούµαστε
αξιόπιστοι, κάνοντας τάχα µου λόγο για καθαρή έξοδο από τα
µνηµόνια. 

Δεν γίνεται να µιλάµε για µεταρρύθµιση, ανάπτυξη και έξοδο
από τα µνηµόνια όσο οι µικροοµολογιούχοι παραµένουν ξεχα-
σµένοι από το πολιτικό σύστηµα. Η µέρα εκείνη που θα νοµοθε-
τούµε την αποκατάσταση των µικροοµολογιούχων θα µπορούσε
να θεωρηθεί η µέρα που καταφέραµε να αντιστρέψουµε την ει-
κόνα της αδύναµης χώρας µας, της οποίας οι εκπρόσωποι «τρώ-
γονται» µεταξύ τους και που ξεκινήσαµε επιτέλους να προβά-
λουµε την ισχύ µας ως ενωµένη Ελλάδα, διεκδικώντας και ανα-
λαµβάνοντας τον ρόλο που µας αξίζει ως ηγέτιδα δύναµη στα
Βαλκάνια. 

Η προσπάθεια αποκατάστασης της αξιοπιστίας της χώρας ξε-
κινά υποχρεωτικά από τους πολίτες αυτής της χώρας. Κάθε
νόµος που ψηφίζουµε θα έπρεπε να ενισχύει την εµπιστοσύνη
των Ελλήνων στους δηµοκρατικούς θεσµούς.

Ακριβώς, λοιπόν, γι’ αυτόν τον λόγο οφείλω να παραδεχθώ
πως πολλά από τα αυτονόητα που περιέχει η θαρραλέα –κατά
την προσωπική µου γνώµη- νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουρ-
γού, έλειπαν από τη χώρα µας. Σίγουρα το νοµοσχέδιο δίνει
λαβές. 

Η Ένωση Κεντρώων θα ψηφίσει «παρών», γιατί απλά µέσα του
το νοµοσχέδιο εµπεριέχει διακόσιες πενήντα υπουργικές απο-
φάσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 2ο Γυµνασίο Κατερίνης (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ξυδάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νιώθω την ανάγκη ενώπιον των συναδέλφων στο Σώµα να πω

µια σκέψη, τώρα που είµαστε πιο ήρεµοι, για το προηγηθέν θλι-
βερό και ανησυχητικό επεισόδιο µε τη Χρυσή Αυγή. 

Θέλω να προσθέσω τη δική µου εκτίµηση ότι το προκληθέν
επεισόδιο δεν είναι µεµονωµένο, δεν είναι τυχαίο, αλλά εντάσ-
σεται σε µια κατασκευασµένη και προσεκτικά ακολουθούµενη
στρατηγική χαµηλής έντασης από τη Χρυσή Αυγή, καθώς εξε-
λίσσεται η δίκη, που αφορά φόνους και σύσταση εγκληµατικής
οργάνωσης. 

Έχουν ολοκληρωθεί στη µεγάλη αυτή δίκη οι µαρτυρικές κα-
ταθέσεις µε εξαιρετικά µεγάλο ενδιαφέρον και ποινικό και πολι-
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τικό και το δικαστήριο τώρα ακολουθεί την εξέταση σωρείας
πολύ ισχυρών τεκµηρίων γραπτών, ηχητικών και οπτικοακουστι-
κών. 

Θα πρέπει ως εκλεγµένοι αντιπρόσωποι του ελληνικού λαού,
ως φορείς µε µια βαριά κληρονοµιά των πολλών φάσεων της ελ-
ληνικής δηµοκρατίας σε δύο αιώνες και των συνταγµατικών πο-
λιτευµάτων, ως τελευταίοι φορείς το 2018 της Γ’ Ελληνικής
Δηµοκρατίας, όπως επανιδρύθηκε το 1974 και συνεχίζεται απρο-
σκόπτως µέχρι σήµερα, να δώσουµε µήνυµα στις νεότερες γε-
νεές και σ’ αυτούς, που µας παρακολουθούν σ’ αυτήν την ιστο-
ρική περιπέτεια ότι η δηµοκρατία µπορεί µεν να ανέχεται, να συµ-
περιλαµβάνει, να συνθέτει, να αγκαλιάζει, να µεγαθυµεί, να συγ-
χωρεί, αλλά ποτέ δεν συγχωρεί τους αρνητές της δηµοκρατίας,
τους υβριστές του δηµοκρατικού φρονήµατος του ελληνικού
λαού και τους καθυβριστές της ιστορικής µνήµης. Δεν θα επιτρέ-
ψουµε σε κανέναν αρνητή και υπόδικο να µετατρέψει την Ελλη-
νική Δηµοκρατία του 2018 σε δηµοκρατία της Βαϊµάρης του
1933. 

Κατόπιν τούτων περιµένουνε από όλες τις πολιτικές δυνάµεις
του συνταγµατικού τόξου να συµµετάσχουµε σε µια συζήτηση
για το πώς όχι µόνο θα εξαντλήσουµε τα όρια του Κανονισµού
της Βουλής, αλλά πώς ενδεχοµένως θα συγκλίνουµε για να ενι-
σχύσουµε τον Κανονισµό της Βουλής, εν ανάγκη και µε συνταγ-
µατική αναθεώρηση. 

Είναι µια συζήτηση η οποία έχει πολύ περισσότερο επείγοντα
χαρακτήρα από ό,τι φανταζόµαστε. Τα επεισόδια αυτά δεν θα
σταµατήσουν εδώ. Οι άνθρωποι αυτοί, οι αρνητές της δηµοκρα-
τίας, δεν θα διστάσουν να χρησιµοποιήσουν κανένα µέσο και κα-
νένα πολιτικό πεδίο από αυτά που ανοίγονται µπροστά µας, είτε
στα µεγάλα εθνικά θέµατα, είτε στα µεγάλα θέµατα εξωτερικής
πολιτικής, για να κάνουν τη δική τους προπαγάνδα. 

Σε ό,τι αφορά το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, η συζήτηση επι-
κεντρώθηκε κυρίως στις καινοτοµικές πλατφόρµες οι οποίες ει-
σάγονται στις υπηρεσίες µεταφορών. Εκεί νοµίζω ότι το νοµο-
σχέδιο µε κάποιους τρόπους φτιάχνει µια εποπτική ρυθµιστική
οµπρέλα και προσαρµόζεται µε αυτά τα οποία συµβαίνουν στην
αγορά µεταφορών και στην ελληνική κοινωνία.

Αντιλαµβανόµαστε και σε αυτήν την Αίθουσα ότι το διεθνές και
το εγχώριο εµπόριο έχουν µετασχηµατιστεί στα χρόνια που πέ-
ρασαν, όχι µόνο µε την είσοδο των ψηφιακών τεχνολογιών και
της ψηφιακής πλατφόρµας, αλλά σε µερικούς τοµείς µε την κυ-
ριαρχία τους. 

Δεν υπάρχει Έλληνας πολίτης που µε τον άλφα ή βήτα τρόπο
να µην έχει χρησιµοποιήσει τις υπηρεσίες παγκόσµιων διεθνών
κολοσσών, όπως το ebay και το paypal, τα οποία άλλαξαν το διε-
θνές εµπόριο τα τελευταία πολλά χρόνια. Δεν υπάρχει Έλληνας
πολίτης που σε κάποιο βαθµό να µην έχει χρησιµοποιήσει τις
υπηρεσίες από πλατφόρµες όπως είναι το «Skroutz.gr», που µε-
τέβαλε το λιανεµπόριο ή το «Viva.gr», το οποίο µετέβαλε το εµ-
πόριο πολλών υπηρεσιών, από εισιτήρια παραστάσεων µέχρι
εισιτήρια ακτοπλοϊκών και αεροπορικών συγκοινωνιών.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Αυτό το οποίο καλείται η πολιτεία να κάνει σε αυτές τις καινο-
φανείς υπηρεσίες εµπορίου είναι να σπεύσει πολύ γρήγορα, να
κατανοήσει τους µηχανισµούς και να επιβάλλει κανόνες, ώστε να
προστατεύσει τον πολίτη και να προστατεύσει και τον θεµιτό, τον
καθαρό ανταγωνισµό, βάζοντας κανόνες. 

Μια ακόµη µέριµνα είναι να εντοπίσει, κάτι που δεν είναι πολύ
εύκολο, τους τρόπους µε τους οποίους πολλές µεγάλες εται-
ρείες, κυρίως αυτές που έχουν διεθνή βάση, βρίσκουν τρόπους
να φοροδιαφύγουν. Είναι ένα θέµα που απασχολεί έντονα και την
επιτροπή στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το Ευρωκοινοβούλιο. Δεν
είναι τόσο εύκολο. Ωστόσο, αυτή πρέπει να είναι η πρώτη µας
µέριµνα, το πώς ο παραγόµενος πλούτος και η προστιθέµενη
αξία που παράγεται σε έναν τόπο να αποδίδει το νόµιµο φόρο
στον τόπο στον οποίον γίνεται ο τζίρος και στον οποίο γίνεται η
αγοραπωλησία. Εκεί ακολουθούµε ασφαλώς αναγκαστικά τις
διεθνείς εξελίξεις, αλλά πρέπει και εµείς να είµαστε διαρκώς εν
εγρηγόρσει.

Για την πλατφόρµα «UBER» έχουµε, ήδη, την αντίδραση σε

πολλές ξένες χώρες, από τις Ηνωµένες Πολιτείες έως τις ευρω-
παϊκές πρωτεύουσες και τις χώρες µε τις οποίες βρισκόµαστε
µαζί στην Ένωση. Τα προβλεπόµενα στη δική µας νοµοθετική
ρύθµιση νοµίζω αναγνωρίστηκαν από όλες τις δυνάµεις στο Κοι-
νοβούλιο ότι εναρµονίζονται µε τα προβλεφθέντα και τα δεδικα-
σµένα από το δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Παρόµοιες πρακτικές καλούµεθα να ακολουθήσουµε εναρµο-
νισµένοι µε την Ευρωπαϊκή Ένωση σε µια άλλη πλατφόρµα του
«AIRBNB», το οποίο αφορά και αυτό µε πολύ έντονο τρόπο τον
ελληνικό τουρισµό και την ελληνική οικονοµία. Από εκεί και πέρα,
νοµίζω ότι ακόµη και οι διαφοροποιήσεις και οι ενστάσεις που
ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση είναι προς µια λογική κατεύ-
θυνση, αλλά δεν αφίστανται από τις προβλέψεις του νοµοθετή-
µατος. 

Νοµίζω ότι βρισκόµαστε σε µια µεγάλη αλλαγή έτσι και αλλιώς
των εµπορικών συναλλαγών, στην οποία δεν µπορούµε να αγνοή-
σουµε και τις καινούργιες συνήθειες και τον καινούργιο τρόπο
ζωής µε τα smart phones και τη διαρκή δικτύωση και στο νοικο-
κυριό και σε κάθε µεµονωµένο πολίτη. Πρέπει να είµαστε κοντά,
πρέπει να αγρυπνούµε διαρκώς και να προσαρµόζουµε τη νοµο-
θεσία µας.

Θα ήθελα να πω σε ό,τι αφορά τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφο-
ρίας και τις ρυθµίσεις για ενοικιαζόµενα, παρ’ ότι πολλοί µικρο-
επιχειρηµατίες θα διαµαρτυρηθούν και έχουν ένα κάποιο δίκιο,
η ρύθµιση για τις λεγόµενες «γουρούνες», τα τρίκυκλα οχήµατα
και την ασύδοτη χρήση και ενοικίαση στους τουριστικούς τόπους
ήταν επιβεβληµένη και έρχεται το νοµοθέτηµα αυτό να βάλει µια
τάξη.

Όσοι προέρχονται από τουριστικούς νοµούς, από τουριστικές
περιοχές γνωρίζουν πολύ καλά ότι η ασύδοτη ενοικίαση οχηµά-
των σε ανθρώπους που δεν έχουν καν τις γνώσεις ή την πιστο-
ποίηση προκαλεί εκατόµβες κάθε χρόνο. Τα κέντρα υγείας στα
τουριστικά νησιά των Κυκλάδων και στην Κρήτη είναι γεµάτα από
µελλοντικούς ανάπηρους κάθε χρόνο. Αυτό δεν τιµά ούτε τον ελ-
ληνικό τουρισµό, ούτε την ελληνική νοµοθεσία, την ελληνική έν-
νοµη τάξη, ούτε την ελληνική επιχειρηµατικότητα. Δεν µπορείς
να κάνεις επιχειρηµατικότητα παίζοντας µε τη ζωή του άλλου,
βάζοντας τον σε κίνδυνο και κίνδυνο που πιθανόν να µην τον
ξέρει.

Από εκεί και πέρα ειπώθηκαν κάποια πράγµατα για µια τροπο-
λογία του Υπουργείου Εσωτερικών. Νοµίζω ότι υπάρχουν πολλές
και ουσιώδεις µεταβολές στη σύµβαση της εταιρείας για τα
απορρίµµατα στην Πελοπόννησο. Η σύµβαση, η οποία θα κληθεί
να υπογράψει το ελληνικό δηµόσιο σύντοµα, δεν είναι η ίδια µε
την αρχική. Έχουν έρθει πολλές ουσιαστικές µεταβολές προς
όφελος των τοπικών κοινωνιών, προς όφελος των δήµων και
προς όφελος συνολικά της Πελοποννήσου, η οποία ταλανίζεται
επί µια δεκαετία µε την ανεξέλεγκτη εναπόθεση απορριµµάτων.
Αυτά τα στοιχεία υπάρχουν. Νοµίζω ότι σε κάποια άλλη στιγµή
θα µπορούσαν να τα πουν αναλυτικά. 

Αυτό που θα ήθελα να πω -και να κλείσω- είναι ότι έχουµε ένα
δίδαγµα από τη σηµερινή συνεδρίαση. Είναι µια συνεδρίαση µε
όλες τις γκρίνιες, τις εντάσεις και τις αντιπαραθέσεις µιας τυπι-
κής συνεδρίασης, ενδεχοµένως µε κάποιες περισσότερες κορυ-
φές. 

Ωστόσο, όταν συµβαίνει το γεγονός, το σκοτάδι, η άρνηση, ο
φασισµός να εισβάλει σε αυτήν την Αίθουσα όλοι καταλαβαί-
νουµε ποιος είναι ο κοινός σκοπός, ποια είναι τα κοινά υπερασπί-
σιµα πεδία και τι µας ενώνει σε ελάχιστη βάση, τουλάχιστον, και
τι µας βάζει να υπερασπιστούµε. Είναι η εντολή, η ψήφος και η
προσδοκία του ελληνικού λαού, των Ελλήνων πολιτών που µας
παρακολουθούν.

Είναι υποχρέωσή µας να υπερασπιστούµε το κύρος, την αξιο-
πιστία και την τόλµη της ελληνικής δηµοκρατίας µετά από οκτώ
χρόνια µεγάλης οικονοµικής και κοινωνικής ταλαιπωρίας, µετά
από µια µεγάλη ιστορική περιπέτεια.

Είµαστε µπροστά σε µεγάλες ιστορικές προκλήσεις, σε µεγά-
λες γεωπολιτικές αναταραχές και σε µια µεγάλη κρίση ταυτότη-
τας. Ας ξεκινήσουµε από την τελευταία, αυτή την κρίση αυτο-
πεποίθησης, την κρίση ταυτότητας, τη µελαγχολία της δηµοκρα-
τίας. Είναι δικό µας καθήκον να ξεκινήσουµε δίνοντας πίστη, ελ-
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πίδα, αυτοπεποίθηση και δύναµη απέναντι στις προκλήσεις. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τώρα

τον λόγο στον κ. Κασαπίδη. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ

θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για την ονοµαστική;

Πριν από λίγο κατατέθηκε. Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Για το τυπικό, κύριε Πρό-

εδρε. 
Καταθέτουµε αίτηµα για διεξαγωγή ονοµαστικής ψηφοφορίας

-έχει ήδη έρθει το χαρτί- στην υπ’ αριθµόν 1527/21 τροπολογία
και ο βασικός λόγος, που αναπτύχθηκε µε το σκεπτικό του κ.
Κωνσταντινόπουλου, είναι για να δούµε εδώ µέσα ποιοι παραµέ-
νουν σταθεροί στις θέσεις τις οποίες έχουν το τελευταίο χρονικό
διάστηµα από τις παρατάξεις και ποιοι όχι. Ονοµαστική ψηφο-
φορία, λοιπόν, στην τροπολογία 1527/21.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ήδη έχει κατατε-
θεί, όπως ξεκίνησα να λέω, κύριε Θεοχαρόπουλε. Απλώς θέλατε
κι εσείς να το πείτε, ώστε να καταγραφεί και δηµόσια η θέση της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης. Έχει κατατεθεί, είναι υπ’ όψιν του
Προεδρείου και το δικό σας αίτηµα για ονοµαστική ψηφοφορία. 

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον κ. Κασαπίδη και µετά ενδε-
χοµένως σε άλλους δύο οµιλητές. Τα λέω για να συνεννοούµα-
στε, για να µην υπάρχουν απορίες. Προφανώς υπήρχε συνεν-
νόηση ότι µετά το τέλος του κύκλου των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων θα έπαιρνε τον λόγο ο Υπουργός για να κλείναµε.
Αυτή τη στιγµή επίκεινται κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις από
τον Υπουργό, γι’ αυτό θα παραταθεί κατά τι η ώρα ή ο χρόνος,
αν θέλετε, της ονοµαστικής ψηφοφορίας. Θα δώσουµε τον λόγο,
λοιπόν, σε όσους Βουλευτές µπορούµε σε αυτό το διάστηµα να
δώσουµε τον λόγο και θα πάρει κάποια στιγµή τον λόγο όταν έρ-
θουν οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις ο κύριος Υπουργός, για να το-
ποθετηθεί. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Τι να κάνουµε; Πώς αλλιώς να το διαχειριστούµε; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να δώσουµε τον

λόγο στον κ. Κασαπίδη και να σας δώσω µετά τον λόγο, κύριε
Κεφαλογιάννη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Δέκα δευτερόλεπτα µόνο χρει-
άζοµαι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αν επιτρέπει ο κ.
Κασαπίδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ορίστε,

κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Έχει ανακοινωθεί εδώ και πάρα

πολλή ώρα ότι η ψηφοφορία θα ξεκινήσει στις 7 η ώρα. Αυτό έχει
ως αποτέλεσµα µια σειρά από συναδέλφους, γύρω στους δεκα-
πέντε, στην ουσία να µην λάβουν τον λόγο. Εµείς δεν διαφω-
νούµε να λάβει τον λόγο ένας ή δύο οµιλητές, αλλά δεν µπο-
ρούµε να παρεκκλίνουµε απ’ αυτό το οποίο έχει συµφωνήσει η
πλειοψηφία της Ολοµέλειας, παρ’ ότι πολλοί εξ ηµών διαφωνή-
σαµε µε αυτήν τη διαδικασία. Όµως, τουλάχιστον, αυτά τα οποία
έχουν ανακοινωθεί από το Προεδρείο και το λέω επειδή αποτε-
λείτε µέλος του Προεδρείου, είναι ενιαίο το Προεδρείο, θα πρέ-
πει να τηρούνται, ασχέτως αν εµείς διαφωνήσαµε µε τη διαδι-
κασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κασαπίδη,
έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ως προς την αντισυνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου µιλάει,

κύριε Υπουργέ, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής κι έχει ανα-
λυθεί από τους προλαλήσαντες η διάσταση αυτή. 

Ως προς το νοµοσχέδιο αυτό, είναι ένα βαρύ γραφειοκρατικό,
έντονα παρεµβατικό νοµοσχέδιο. Αυτό φαίνεται απλά και µόνο
από τον αριθµό των υπουργικών αποφάσεων, που ξεπερνούν τις

διακόσιες και από τον αριθµό των κοινών υπουργικών αποφά-
σεων, περίπου τριάντα. Είναι πολύ δύσκολο να εφαρµοστεί ένα
τέτοιο νοµοσχέδιο, αλλά δίνει και το στίγµα της προσέγγισης που
έχετε και του πνεύµατος ότι θέλετε να έχετε µία κρατική επο-
πτεία και έναν κρατικό παρεµβατισµό σε έναν χώρο που θα µπο-
ρούσατε µε έναν νόµο - πλαίσιο να περιγράψετε τα όρια πέρα
από τα οποία θα απαγορεύονταν κάποιες δράσεις και µέσα σε
αυτό το θεσµικό πλαίσιο να βάζατε κανόνες για την εύρυθµη λει-
τουργία αυτής της αγοράς προς εξυπηρέτηση σαφώς και των
επαγγελµατιών, πολύ δε περισσότερο και των πολιτών. 

Και τέλος, µια άλλη παρατήρηση που θα ήθελα ακροθιγώς να
θίξω, για να προλάβω και τον χρόνο που περιορίστηκε, είναι ότι
ενώ προεκλογικά εσείς διαρρηγνύατε τα ιµάτιά σας για τα θέ-
µατα της «UBER» και της «TAXIBEAT», τώρα έρχεστε και τα νο-
µοθετείτε και µάλιστα τα βάζετε στην ίδια πλευρά, θεωρώντας
τα ότι είναι κάτι αντικειµενικό και ίδιο σε σχέση µε τους υφιστά-
µενους επαγγελµατίες.  

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επισηµάνω -και γι’ αυτό
ζήτησα να µιλήσω στο νοµοσχέδιο- κάποιες ελλείψεις, που θα
µπορούσατε να ενσωµατώσετε σε αυτό το νοµοσχέδιο και
θεωρώ ότι είναι µια χαµένη ευκαιρία, µια από τις πολλές χαµένες
ευκαιρίες, σε θέµατα που θα µπορούσαµε να είχαµε και µια κοινή
συνισταµένη.   

Και εξηγώ τι εννοώ. Ο Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας που δια-
πραγµατεύεστε µέσα στο νοµοσχέδιο είναι ο κανονισµός, αν θέ-
λετε, της καλής λειτουργίας των οδηγών και των πεζών. Τα
θανατηφόρα ατυχήµατα στη χώρα, που προκαλούνται από αυ-
τοκινητιστικά δυστυχήµατα είναι η τρίτη αιτία θανάτων στην πα-
τρίδα µας και είναι η τρίτη βασικότερη παράµετρος στο δηµο-
γραφικό, µετά την υπογεννητικότητα και τη µετανάστευση. 

Σε αυτό το θέµα, λοιπόν, που κυρίως άπτεται της παιδείας των
Ελλήνων πολιτών, πεζών ή οδηγών, δεν βλέπουµε κάτι χειροπια-
στό. Και λέω ότι χάθηκε µια ευκαιρία, γιατί θα µπορούσατε να
ενεργοποιήσετε όλη τη Βουλή, αφού προηγουµένως ενεργοποι-
ούσατε όλη την Κυβέρνηση µε όλα τα συναρµόδια Υπουργεία,
το Υπουργείο Παιδείας, το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης, το
Υπουργείο Πολιτισµού, το Υπουργείο Τουρισµού, το Υπουργείο
Ανάπτυξης, σε θέµατα που να βάζουν ως εθνική προτεραιότητα
τη µείωση των θανατηφόρων ατυχηµάτων, µέχρι εκµηδενισµού
τους.  

Αυτό, όµως, δυστυχώς δεν τίθεται και θα ήθελα να θέσω κά-
ποιες παραµέτρους που ίσως σε ένα επόµενο σχέδιο νόµου,
ίσως και σε κάποιες τροπολογίες, θα µπορούσατε να το προσεγ-
γίσετε. Και τι εννοώ; Να καθιερωθεί µέσα στο Υπουργείο Παι-
δείας το µάθηµα της οδικής αγωγής, ώστε από µικρές ηλικίες να
γνωρίζουν τους κινδύνους και τους κανόνες, που πρέπει να τη-
ρούν οι νέοι οδηγοί, από τη µικρή αυτή ηλικία. 

Επίσης, η χώρα µας είναι µία τουριστική χώρα, µε ένα απαρά-
µιλλο φυσικό περιβάλλον. Η οδική συµπεριφορά δεν περιορίζεται
µόνο στην πρόκληση των ατυχηµάτων, κύριε Υπουργέ. Αναφέ-
ρεται σίγουρα και στην εικόνα, που δίνουµε στις οδικές αρτηρίες
της χώρας µας και ιδιαίτερα την περίοδο του τουρισµού, όπου
οι περισσότεροι δρόµοι βρίθουν από σκουπίδια κι αυτό βασίζεται
στη συµπεριφορά των οδηγών. 

Επίσης, θα µπορούσαµε να προβάλλουµε µία άλλη διάσταση
µέσα από τα θέµατα του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, που αφο-
ρούν και την παρουσία των αυτοκινήτων στους δρόµους, µε την
εισαγωγή καινοτόµων τεχνολογιών στην κίνηση και στις µεταφο-
ρές, ιδιαίτερα στις τουριστικές περιοχές, υιοθετώντας «πράσινες
τεχνολογίες», για τις οποίες γίνεται πολύς λόγος. Απ’ ό,τι φαίνε-
ται, όµως, η πατρίδα µας µένει πάλι ουραγός των εξελίξεων. 

Θα σας πω τι εννοώ, κύριε Υπουργέ, και καταθέτω και µια πρό-
ταση πάνω σε αυτό. Υπήρχε ένα πρόγραµµα κάποτε για τον Άη
Στράτη να γίνει το πράσινο νησί. Μεταξύ άλλων, προέβλεπε οι
µεταφορές και οι µετακινήσεις, ιδίως των τουριστικών αυτοκινή-
των, να γίνονται µε ηλεκτρικές µπαταρίες, δίνοντας έµφαση στην
ηλεκτροκίνηση, οι οποίες θα φορτίζονταν από ανανεώσιµες
πηγές. 

Αυτό θα µπορούσατε, κύριε Υπουργέ, να το ενεργοποιήσετε -
είναι ένα έτοιµο σχέδιο- µε µια διάταξη σε αυτό το νοµοσχέδιο.
Δυστυχώς, χάθηκε κι αυτή η ευκαιρία. Ωστόσο, υπάρχει αυτή η
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πρόταση, που θα µπορούσε να ενεργοποιήσει και το Υπουργείο
Τουρισµού και το Υπουργείο Πολιτισµού. Γιατί είναι δείκτης πο-
λιτισµού η εξοικονόµηση ενέργειας, οι πράσινες µεταφορές, η
µείωση των εκποµπών του διοξειδίου του άνθρακα. Είναι, αν θέ-
λετε, ένα πράσινο πιστοποιητικό στον τουρισµό µας, που δίνει
και µια άλλη εικόνα για τη χώρα. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και στα πορίσµατα της Μόνιµης
Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας. Είναι αυτό το τεύχος που εξέ-
δωσε η επιτροπή µας, η οποία µε τον Πρόεδρο, τον κ. Ουρσου-
ζίδη, κάνει πολύ καλή δουλειά και θα µπορούσατε πολλά από
αυτά τα συµπεράσµατα να τα ενσωµατώσετε σε αυτό το νοµο-
σχέδιο και να είχατε έτοιµες λύσεις, τις οποίες θα υπερψηφίζαµε
και θα είχαµε και µία συναινετική, αν θέλετε, κουβέντα πάνω σε
βασικά θέµατα τα οποία ενώ συζητήθηκαν και αναδείχθηκαν
µέσα στην πιτροπή, δεν τα είδαµε σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Γι’ αυτές τις ελλείψεις, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι χά-
σαµε µία ακόµα µεγάλη ευκαιρία να διορθώσουµε ένα πρόβληµα
της χώρας, που είναι κοινωνικό και είναι µια εθνική µάστιγα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τώρα
τον λόγο στον κ. Σπίρτζη για να καταθέσει τις νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις. 

Κύριε Υπουργέ, θερµή παράκληση να είστε και σύντοµος. Θα
δώσω τον λόγο µετά στον κ. Καµατερό.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Μη φωνάζετε, σας παρακαλώ πολύ. Καλούµαι στο παρά πέντε

να διαχειριστώ µία κατάσταση για την οποία δεν ξέρω τι και πώς
αποφασίστηκε προηγουµένως.

Ακούστε µε. Πρέπει να καταθέσει αυτή τη στιγµή ο Υπουργός
αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, ναι ή όχι; Ναι. Πρέπει αυτές
οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις να µοιραστούν στο Σώµα, να ενσω-
µατωθούν κατόπιν διορθώσεων προφανώς στο «σπλάχνο», που
θα σας διανεµηθεί και αυτό απαιτεί κάποιο χρόνο.

Οι λύσεις, λοιπόν, ήταν δύο: Ή να παρατείνουµε τη συνεδρία-
ση αξιοποιώντας από τον κατάλογο οµιλητών όποιους οµιλητές
µπορούν να πάρουν τον λόγο ή να διακόψουµε. Αποφασίστε, λοι-

πόν, ποιο από τα δύο θέλετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Έχει αποφασίσει η Ολοµέλεια. Πάλι να

πάρει απόφαση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφήστε τα αυτά,

κύριε Τραγάκη. Εγώ βάζω στην Ολοµέλεια αυτό το θέµα. Θέλετε
να διακόψουµε; Ευχαρίστως να διακόψουµε. Θέλετε να αξιοποι-
ήσουµε τον χρόνο ούτως ώστε να ετοιµαστούν και οι υπηρεσίες
µε το λεγόµενο «σπλάχνο», στο οποίο θα ενσωµατωθούν και οι
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, που θα αναφέρει και ευθύς αµέσως θα
καταθέσει ο Υπουργός και να δώσουµε τον λόγο σε Βουλευτές
ή να διακόψουµε; Σας ακούω.

Απ’ ό,τι διαπιστώνω, συµφωνείτε µε την πρόταση του Προ-
εδρείου. Ωραία.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός κ. Σπίρτζης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Είναι τρεις οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, κύριε Πρόεδρε. 
Η µία είναι από εισήγηση τόσο του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-

σώπου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης όσο και της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αφορά το άρθρο 88 -θα το αναπτύξω µετά στην
τοποθέτησή µου- για την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. Προ-
στίθεται η φράση «µετά από σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Στέ-
γασης του άρθρου 9 του ν.3130/2003». Γιατί προφανώς δεν
έχουµε να φοβηθούµε τίποτα. 

Η δεύτερη νοµοτεχνική βελτίωση αφορά το άρθρο 47. Προ-
στίθεται η φράση «ή νοµικού», δίπλα στη λέξη «φυσικού».

Και η τρίτη νοµοτεχνική βελτίωση αφορά το άρθρο 92. Είναι
αυτή, που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Κάτσης.  Μετά τη φράση «και
το µισθολογικό κλιµάκιο που κατέχει.», προστίθεται η φράση «και
διατήρηση τυχόν προσωπικής διαφοράς, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις της παραγράφου 5 του άρθρου 2 του ν.4440/2016». Και µετά
τη φράση «µε την ίδια σχέση εργασίας», προστίθεται η φράση
«και διατήρηση της τυχόν προσωπικής διαφοράς, σύµφωνα µε
τις διατάξεις της παραγράφου 5 του άρθρου 2 του ν.4440/2016».

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να δια-
νεµηθούν οι προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Τον λόγο έχει ο κ. Καµατερός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι, εάν και είµαστε κου-

ρασµένοι, θα πω σύντοµα δύο λόγια.
Το νοµοσχέδιο αυτό σίγουρα αποτελεί ένα βήµα εκσυγχρονι-

σµού. Είναι ένα µεταρρυθµιστικό βήµα -θα έλεγα- και γιατί προ-
βλέπει τη δηµιουργία µιας πλατφόρµας, που θα λειτουργεί
ηλεκτρονικά και ηλεκτρονικά θα δίνονται οι αδειοδοτήσεις σε
όσους εκτελούν µεταφορικό έργο και ηλεκτρονικά θα γίνεται ο
έλεγχος.

Και είναι πολύ θετικό -και σας ευχαριστούµε, κύριε Υπουργέ-
που αποδεχτήκατε την τροπολογία που είχαµε καταθέσει, για να
δίνεται η δυνατότητα να µπει και ελάχιστο µίσθωµα στα ιδιωτικά
αυτοκίνητα, που εκτελούν έργο µε οδηγό. Γιατί αυτό είναι ένα
µέτρο, που κλείνει δρόµους όσον αφορά τη φοροδιαφυγή και
την υποκλοπή έργου άλλων επιχειρηµατιών. Και δείξατε µε αυτό
την ευαισθησία σας στην λειτουργία του κοινοβουλευτισµού.
Όπως επίσης θετικό ήταν και το ότι ακούσατε τις ευαισθησίες
και τις αγωνίες των ανθρώπων όσον αφορά τη λειτουργία των
τετράτροχων. Όχι ότι δεν έχετε δίκιο φυσικά, αλλά δώσατε έναν
µήνα περιθώριο για να γίνουν διαβουλεύσεις και να µπουν κανο-
νιστικές διατάξεις. Και αυτό επίσης δείχνει ότι σέβεστε τον κοι-
νοβουλευτισµό.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, όµως, τι ακούσαµε σήµερα;
Ακούσαµε µια γενική απαξίωση από την Αντιπολίτευση, και από
τη Νέα Δηµοκρατία και τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Κατηγό-
ρησαν και το νοµοσχέδιο αυτό για προχειρότητα, αλλά και γενι-
κότερα κατηγόρησαν για προχειρότητα την Κυβέρνηση όσον
αφορά τη νοµοθέτηση.

Ποιοι µας κατηγορούν για προχειρότητα; Για να καµαρώσουµε
τα επιτεύγµατά τους και πόσο µεθοδευµένα αντιµετώπισαν την
περασµένη περίοδο διάφορα προβλήµατα.

Για ποιο να µιλήσουµε; Για το λιµάνι του Πειραιά, που είχαν
τραβήξει µία γραµµή και τα παραχώρησαν όλα, χωρίς να δουν τι
περιείχε; Μέχρι δρόµους περιείχε, δηµόσια κτήρια, ναυπηγεία. 

Για το Ελληνικό, που τα είχαν δώσει όλα και αναγκαστήκαµε
να διαπραγµατευτούµε για απελευθέρωση της παραλίας, για αύ-
ξηση του πρασίνου, για περιορισµό της δόµησης, για απελευθέ-
ρωση στους περίοικους της περιοχής του χώρου του πρασίνου; 

Για τα αεροδρόµια, που είχαν συµφωνήσει και είχαν παραχω-
ρήσει ακόµα και τον έλεγχο του εναέριου χώρου και αναγκαστή-
καµε να νοµοθετήσουµε πάνω σε αυτό; 

Μας κατηγόρησαν σαν αναχρονιστές και το νοµοσχέδιο σαν
αναχρονιστικό. Να καµαρώσουµε τον εκσυγχρονισµό τους, το
πώς λειτουργούσε ο ΟΑΣΘ; Τα ξέρουµε πόσα εκατοµµύρια χά-
ριζαν σε µία εταιρεία ιδιωτική από τον κορβανά του δηµοσίου.
Να καµαρώσουµε τον εκσυγχρονισµό τους στο ΚΕΕΛΠΝΟ, που
ακούσαµε προχθές τόσα και για το πού πήγαιναν τα χρήµατα!
Να καµαρώσουµε τη διαχείριση του µετρό και τις δηµοπρασίες!
Και τι άλλο; 

Μας λένε, επίσης, ανίκανους γιατί δεν µπορούµε ούτε να νο-
µοθετήσουµε ούτε να διαχειριστούµε τίποτα σωστά. Ποιοι; Για
να καµαρώσουµε την ικανότητά τους: Αυτοί που δεν µπόρεσαν
να τελειώσουν ούτε έναν δρόµο, δεν τελείωναν τους δρόµους.
Και είναι προς τιµήν του κυρίου Υπουργού που κατάφερε και
τους τελείωσε και µε χαµηλότερο κόστος και πιο γρήγορα. 

Να πω για το µετρό της Θεσσαλονίκης; Για τις διαπραγµατεύ-
σεις; Είµαστε ανίκανοι επειδή εµείς οδηγούµε τη χώρα έξω από
τα µνηµόνια, ενώ ξέραµε πού πηγαίναµε µε τη δική τους πολι-
τική! 

Επίσης, για να τελειώσω µε τις κατηγορίες, µας κατηγορούν
ότι κάνουµε έργα που είχαν προγραµµατίσει αυτοί, όπως για πα-
ράδειγµα τους δρόµους. Αναφέρθηκε και από τη Νέα Δηµοκρα-
τία αλλά και από τους εκπροσώπους της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης. Ξέρετε κάτι, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης; Δεν
κάνατε αυτά που έπρεπε, όπως ήταν οι δρόµοι, η αντιµετώπιση
όσον αφορά τις λίστες Λαγκάρντ και όλα αυτά, όπως ήταν η φο-
ροδιαφυγή, και κάνατε αυτά που δεν έπρεπε. Διαλύσατε την
υγεία, απολύσατε τους γιατρούς, µειώσατε τις συντάξεις, πή-
ρατε δάνεια δανεικά και αγύριστα. Αυτός είναι ο εκσυγχρονισµός

σας και αυτή είναι η µεταρρυθµιστική σας πολιτική! 
Ε, λοιπόν, όσο και να θέλετε να µας παρουσιάσετε ίδιους, δεν

κρύβεστε µε τις τοποθετήσεις σας πάνω σε αυτά τα ζητήµατα.
Ξέρουµε γιατί θέλετε εσείς το κράτος, ξέρουµε ποιος είναι ο εκ-
συγχρονισµός σας, ξέρουµε ποιους θέλετε να εξυπηρετήσετε
και ξέρουµε, επίσης, και ο κόσµος ξέρει τι κράτος θέλουµε εµείς
και ποιους θέλουµε να εξυπηρετήσουµε, δηλαδή το όφελος των
πολλών και την αποκατάσταση των αδικιών που εσείς δηµιουρ-
γήσατε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Καµατερό.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σπίρ-
τζης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, βρισκόµαστε λίγους
µήνες πριν τελειώσει ο εφιάλτης όπου έβαλε τη χώρα και τον ελ-
ληνικό λαό η Νέα Δηµοκρατία και οι δυνάµεις του παλαιοκοµµα-
τισµού και συγκεκριµένα συµφέροντα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Φωνάξτε όσο θέλετε!
Οφείλουµε γι’ αυτό να προχωρήσουµε εντατικότατα το επό-

µενο διάστηµα στη θεσµοθέτηση ενός νέου πλαισίου σε όλες τις
πτυχές της κοινωνικής, οικονοµικής και παραγωγικής ζωής του
τόπου. Οφείλουµε να δηµιουργήσουµε τους όρους µιας διαφο-
ρετικής αντίληψης για το πώς λειτουργεί το πολιτικό σύστηµα
της χώρας σε µια πραγµατική δηµοκρατία. Οφείλουµε να επιχει-
ρήσουµε µεγάλες τοµές, πραγµατικές αλλαγές, που διαµορφώ-
νουν έναν κοινωνικό κώδικα αξιών. Οφείλουµε να ανατρέψουµε
την πολιτική, που αποδόµησε την ελληνική κοινωνία, που διέλυσε
τις παραγωγικές δυνάµεις, που έδωσε για δεκαετίες λάθος µη-
νύµατα στους πολίτες, που επέτρεψε τη δράση κυκλωµάτων και
τον πλουτισµό συγκεκριµένων ευνοούµενων του παλαιοκοµµατι-
σµού.

Με το σχέδιο νόµου, που συζητάµε σήµερα επιχειρείται σε
πολλούς τοµείς και σε αρκετούς επαγγελµατικούς χώρους ένα
νέο θεσµικό πλαίσιο, που ανατρέπει την πολιτική αποδόµησης
των επαγγελµάτων, θέτοντας κανόνες για µια άλλη λειτουργία
που σέβεται τον πολίτη, που σταµατά την ευνοιοκρατία σε συγ-
κεκριµένα συµφέροντα, που έχτισε η Νέα Δηµοκρατία και ο πα-
λαιοκοµµατισµός. Είναι ένα σχέδιο νόµου που έχει ξεκάθαρο
προοδευτικό, πολιτικό και σε πολλά σηµεία ταξικό πρόσηµο. 

Αντιµετωπίζει τον εργαζόµενο, τον αυτοαπασχολούµενο, τους
χιλιάδες συµπολίτες µας στον χώρο των µεταφορών ισότιµα, σε
σχέση µε τις λίγες εταιρείες που ευνοήθηκαν από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Διασφαλίζει ότι δεν θα επιτρέπεται κάποιοι να παρανο-
µούν, να µην πληρώνουν φόρους, να βγάζουν τα χρήµατα του
ελληνικού λαού σε φορολογικούς παραδείσους και κάποιοι να
µην µπορούν να βγάλουν ούτε το µεροκάµατο, να µην µπορούν
να πληρώσουν τους φόρους, που κάποιοι δεν πληρώνουν, να µην
µπορούν να πληρώσουν τις ασφαλιστικές εισφορές που κάποιοι
δεν πληρώνουν, που δεν µπορούν να ανταποκριθούν για να πλη-
ρώσουν τα σπασµένα της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί όλα τα χρή-
µατά τους είναι σε φορολογικούς παραδείσους µε πολιτική
κάλυψη. Αυτοί είναι και οι κύριοι λόγοι, που παρακολουθείτε τη
λυσσαλέα επικοινωνιακή µάχη εναντίον µας και εναντίον του σχε-
δίου νόµου. 

Θέλουµε να στείλουµε ένα µήνυµα: Πείτε ό,τι θέλετε, αγαπητοί
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, και εσείς και όσοι σας χει-
ροκροτούν και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης που σας στηρίζουν.
Στο τέλος η αλήθεια θα µαθευτεί και εσείς θα µείνετε άφωνοι και
µοιραίοι, θα τρέχετε όπως χθες, για να µην παρουσιαστεί το θέ-
µα της επίσηµης έκθεσης του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνε-
δρίου για τους αυτοκινητόδροµους.

Θα ήθελα ένα αντίγραφο να το κάνω δώρο στον κ. Χατζηδάκη
που ήταν τότε ο αρµόδιος Υπουργός στις επιτροπές της δια-
πραγµάτευσης, για να µην έχει και λάθος εικόνα σε σχέση µε
αυτά που µας είπε.

Προσπαθείτε σήµερα να στρεβλώσετε ακόµη και την έκθεση
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του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου. Καλά κάνετε και επιχει-
ρείτε τρία χρόνια τώρα να παρουσιάζετε το άσπρο µαύρο, µε όλα
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τρία χρόνια σε σχέση µε την Κυ-
βέρνηση. Όµως, να ακυρώνετε εσείς και την έκθεση του Ευρω-
παϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου; Εσείς, οι δήθεν υπερασπιστές των
ευρωπαϊκών θεσµών;

Κύριε Καραµανλή και κύριε Χατζηδάκη, µετά την έκθεση του
Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου έχουν όλοι καταλάβει γιατί
καθυστέρησαν τα έργα, γιατί κόστισαν πολύ περισσότερο, γιατί
µειώσατε το φυσικό αντικείµενο, γιατί τα όργανα της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής ξεσκονίζουν τις εγκρίσεις των τµηµάτων που
αφαιρέσατε από τις παραχωρήσεις, όπως είναι το Πάτρα-Πύρ-
γος, όπως είναι ο Ε65, όπως είναι τα υπόλοιπα τµήµατα. 

Δίνετε και ένα µήνυµα στους πολίτες: Να µην πιστεύουν στα
µάτια τους αλλά εσάς. Να πιστέψουν εσάς, γιατί εµείς τελει-
ώσαµε τα έργα και το κακό Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συνέδριο δια-
πίστωσε ότι δεν είχατε ως το 2014 ολοκληρώσει ούτε τις απαλλο-
τριώσεις ούτε τις αδειοδοτήσεις. Είχατε αφαιρέσει το 55% του
φυσικού αντικειµένου και είχατε προβλέψει πανωπροίκια 1,2 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ. Αυτά τα λέει το Ευρωπαϊκό Ελεγκτικό Συ-
νέδριο σε εσάς που είσαστε άριστοι! 

Μετά από πέντε µήνες δηµόσιας και εξαντλητικής διαβούλευ-
σης και τέσσερις συνεδριάσεις στην αρµόδια Επιτροπή Παρα-
γωγής και Εµπορίου εισηγούµαστε προς ψήφιση το σχέδιο νό-
µου. 

Δυστυχώς, παρ’ ότι το εύρος και η θεµατολογία αφορούν όλα
αυτά τα θέµατα την καθηµερινότητα του πολίτη, την ποιότητα
της ζωής µας, τη ζωή χιλιάδων επαγγελµατιών και εργαζοµένων
πολλών κατηγοριών, παρ’ ότι καταβάλαµε προσπάθεια ευρύτε-
ρων συγκλίσεων και ενός ειλικρινούς διαλόγου µε όλα τα κόµ-
µατα, σήµερα ακούσαµε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση για µια
ακόµη φορά να κινείται στον ίδιο δρόµο του κιτρινισµού, της
στρέβλωσης της αλήθειας και της υπεράσπισης συγκεκριµένων
συµφερόντων και καταλαβαίνουµε το γιατί. 

Η Νέα Δηµοκρατία και ο παλαιοκοµµατισµός, δυστυχώς για τη
χώρα, διαχρονικά αντιµετώπιζε τις µεταφορές ως τον κύριο χώρο
άσκησης παλαιοκοµµατικών πολιτικών και εξυπηρέτησης συµφε-
ρόντων. Νοµοθετούσε θυσιάζοντας το δηµόσιο συµφέρον, το πε-
ριβάλλον, τους κανόνες και την κοινή λογική, για τη συγκρότηση
παλαιοκοµµατικών µηχανισµών. Νοµοθετούσε αφήνοντας κενά
και «γκρίζες» ζώνες, για να εξυπηρετηθούν λίγοι και εκλεκτοί.

Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, είναι πράγµατι
λυπηρό για εσάς να βλέπετε να γκρεµίζονται ένα-ένα τα άρθρα
του παλαιοκοµµατισµού που είχατε χτίσει, να πέφτει φως σε
κάθε σκοτεινή γωνιά εξυπηρέτησης συµφερόντων που είχατε δη-
µιουργήσει για να σας υπηρετεί.

Είναι ακόµα πιο λυπηρό για εσάς, τους δήθεν µεταρρυθµιστές,
τους δήθεν εκπροσώπους της αγοράς, τους δήθεν υπερασπι-
στές των νέων τεχνολογιών, να αποδεικνύετε πόσο αναχρονιστι-
κοί έχετε παραµείνει, πόσο αταλάντευτοι παραµείνατε στην
εξυπηρέτηση συµφερόντων, πόσο ακλόνητοι έχετε µείνει στην
πολιτική άνισης µεταχείρισης των πολιτών, πόσο αταλάντευτοι
είστε στην ευνοιοκρατία των δικών σας εκλεκτών συµφερόντων,
πόσο αµετανόητοι λάτρεις του παλαιοκοµµατισµού παραµείνατε. 

Θα ήθελα να παρουσιάσω το σχέδιο νόµου, µια κατηγοριοποί-
ηση των διατάξεων που περιλαµβάνει και τους στόχους του. 

Η πρώτη κατηγορία θεµάτων αφορά τη θεσµοθέτηση κενών
«γκρίζων» ζωνών, θα µπορούσαµε να πούµε, που άφηναν το πε-
ριθώριο καταστρατήγησης της νοµοθεσίας σε βάρος του ελλη-
νικού λαού. Είναι γνωστά σε όλους και για πολλά χρόνια αυτά τα
φαινόµενα, που δεν αντιµετωπίζονταν για χρόνια. Χαρακτηρι-
στικά παραδείγµατα αποτελούν η ρύθµιση για τις εταιρείες δια-
µεσολάβησης επιβατικών δηµόσιας χρήσης, η ρύθµιση για τις
εταιρείες διαµεσολάβησης ενοικίασης αυτοκινήτων µε οδηγό, οι
διατάξεις για τον έλεγχο των εισαγόµενων αυτοκινήτων, η ρύθ-
µιση για την εξυπηρέτηση των πολιτών µε την κατάργηση του
γκισέ στις υπηρεσίες µεταφορών των περιφερειών και εποµένως,
το χτύπηµα των µεσαζόντων. 

Για να δούµε, όµως, τις «γκρίζες» ζώνες, για να δούµε τι δηµι-
ουργήσατε. Υπάρχουν τα επιβατικά δηµόσιας χρήσης. Είναι συγ-
κεκριµένος αριθµός. Ανοίξατε το επάγγελµα του ταξί, θεσπίσατε

µεγαλύτερο αριθµό σε σχέση µε τις ευρωπαϊκές χώρες. Ορίζει
ο νόµος, που εσείς κάνατε, το τιµολόγιο, την έδρα, τη φορολο-
γία, τις ασφαλιστικές εισφορές. Θεσπίσατε την ενοικίαση αυτο-
κινήτων µε οδηγό. Είχατε µάλιστα δώδεκα ώρες, το κάνατε έξι,
αλλά και είκοσι έξι να το κάνατε, µε τις «γκρίζες» ζώνες, που εί-
χατε θα καταστρατηγούσε τη νοµοθεσία που εσείς ψηφίσατε.

Ποιο είναι, λοιπόν, το θεσµικό πλαίσιο; Ποιοι είναι οι µηχανι-
σµοί ελέγχου που είχατε, ποια τα χαρακτηριστικά των οδηγών,
ποιος ο έλεγχος των συµβάσεων; Τίποτα. Αφήσατε να αναπτυχ-
θούν εταιρείες διαµεσολάβησης…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, έχω µόνο δέκα λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε χρόνο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ποιοι είναι ιδιοκτήτες; Ποιοι φορολογούνται; Τι αποδείξεις
εκδίδουν; Τίποτα. Συνέπεια; Το απόλυτο χάος. 

Για να είµαστε πάρα πολύ ειλικρινείς, εµείς ούτε υπερασπιζό-
µαστε, αλλά ούτε είµαστε αντιµέτωποι µε καµιά εταιρεία. Αυτά
τα κάνετε εσείς. Εσείς µιλάτε για την υπεράσπιση της «TAX-
IBEAT», γίνατε και µαχητές της «UBER» ξαφνικά, µετά την από-
φαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, αν και ο Κοινοβουλευτικός
σας Εκπρόσωπος το «γκρίζαρε». Είναι δυο οι γραµµές που έχετε.
Το παρακολουθούµε. 

Θα µας πείτε εάν ανέχεστε όλη αυτή την κοροϊδία που γίνεται
απέναντι στον ελληνικό λαό; Θα µας πείτε, επειδή έχουν ακου-
στεί και διάφορα και για να παρουσιάσουµε τον «κιτρινισµό» σας,
εάν η «TAXIBEAT» έχει έδρα στο εξωτερικό; Έχει µετόχους από
τις βρετανικές Παρθένες Νήσους και από πολλούς άλλους φο-
ρολογικούς παραδείσους στο εξωτερικό; 

Κύριε Καραµανλή, δεν ξέρω από πού πήρατε τα στοιχεία των
οκτώ χιλιάδων αυτοκινητιστών, αλλά δεν αφήσατε ένα πλαίσιο
να τα ξέρουµε και εµείς. Μάλλον, έχετε µια ιδιαίτερη σχέση µε
την «TAXIBEAT» και σας τα έχει πει ή σας έχει πει ότι έχει µετα-
κινήσει ένα εκατοµµύριο πολίτες. Πού τα ξέρετε αυτά; Να µας
τα πείτε. 

Ξέρετε ότι δέχεται και δεχόταν κάρτες όλο αυτό τον καιρό που
πήγαιναν τα χρήµατα, σε τράπεζα του εξωτερικού; Το είπε ο κ.
Δρανδάκης. Όχι µόνο εσείς, αλλά και όλα τα «παπαγαλάκια» των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης, πριν από λίγο καιρό βρήκαν, λέει,
ένα κύκλωµα που έβγαζε, µέσω των POS, χρήµατα στο εξωτε-
ρικό. Η «TAXIBEAT» επιτρέπεται να τα βγάζει στο εξωτερικό; 

Πρέπει να καταλάβετε ότι η πολιτική σας και αυτό που θέλετε,
να σταµατήσουµε να οδηγούµε τη χώρα στην έξοδο από τα µνη-
µόνια, για να υπηρετείτε τις δικές σας πολιτικές, έχει λάβει τέλος. 

Αξιότιµοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, εµείς θεσµοθε-
τούµε το πλαίσιο που διασφαλίζει να µην υπάρχει υποκλοπή του
µεταφορικού έργου. 

Εσείς προφανώς, κατά την πάγια τακτική σας, υπερασπίζεστε
συγκεκριµένες εταιρείες. Γιατί σας ενοχλεί να µας πείτε. Γιατί
στηρίζετε τη δραστηριοποίηση των εταιρειών στο εξωτερικό
χωρίς να πληρώνουν φόρους, χωρίς να πληρώνουν ασφαλιστικές
εισφορές, χωρίς να ελέγχεται από τις ανεξάρτητες αρχές, όπως
εκείνη των προσωπικών δεδοµένων, που δήθεν υπερασπίζεστε;
Για να δούµε τη ντροπή που υπερασπίζεστε. 

Σας καταθέτω µια σειρά από διαφηµίσεις της «TAXIBEAT»:
«Κερδίστε 200 ευρώ». «Έκπτωση 30% µε PayPal». «Τώρα το «BE-
AT» σου δίνει να µετακινηθείς άνετα µε 50% µε κάρτα PayPal».
Τις απόκριες έχουν άλλη εκπτωτική πολιτική. 

Τα καταθέτω για να τα δώσετε στους Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας, που µας έλεγαν µαζί µε τον κ. Δρανδάκη ότι έκαναν
επιδότηση. Λέει, έκανε επιδότηση η Νέα Δηµοκρατία. Να τρελαί-
νεται κανείς. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τα λεφτά όµως αυτά, που γλίτωναν από τη φορολογία, πήγαι-
ναν στην εκπτωτική πολιτική για να αποδοµείται ο νόµος που
εσείς ψηφίσατε. 
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Το δεύτερο που θα ήθελα να καταθέσω -δεν είναι επίσηµο, στο
διαδίκτυο κυκλοφορούν- είναι αν πραγµατικά αυτές οι offshore
εταιρείες που αναφέρονται εδώ ήταν στο µετοχολόγιο της «TAX-
IBEAT» πριν πουληθεί το 2017; 

Τα καταθέτω, για να ξέρουµε τι γίνεται. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είπε ο κ. Γεωργιάδης: «Aπό το κέρδος της. Τι σας ενοχλεί, ό-
ταν δίνει το κέρδος στους πολίτες;». Κανένα πρόβληµα, κύριε Γε-
ωργιάδη. Μόνο που η «TAXIBEAT» δεν έχει κέρδη. Από το 2011,
που δηµιουργήθηκε µέχρι σήµερα στη χώρα µας, το παράρτηµα
είναι µόνιµα µέσα. Ποια κέρδη; Και εµείς αυτό λέµε. Πού είναι
αυτή η εταιρεία που έχει κέρδη και ως νέος Ροµπέν των Δασών
τα παίρνει από τους κακούς ταξιτζήδες και τα διανέµει στους πο-
λίτες; Πού είναι; Αφού δεν έχει κέρδη. Είναι ένα θέµα το να µην
έχεις κέρδη και να µοιράζεις λεφτά. Κάτι άλλο συµβαίνει. 

Τι να περιµένει, όµως, κανείς, πραγµατικά, όταν δεν διαβάζετε
καν –καλά να µην παρακολουθείτε την προσπάθεια που γίνεται
µέσα στη Βουλή- το σχέδιο νόµου. Πού απαγορεύτηκε η αξιολό-
γηση; Πού το είδατε αυτό; Εδώ, θεσπίζουµε και διατάξεις να
αξιολογούνται όλοι οι αυτοκινητιστές και να υπάρχει και πλατ-
φόρµα που θα κάνουν καταγγελία οι πολίτες. 

Δεν πρόκειται, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, να πάµε απέναντι στην κοινωνία. Εµείς πάµε να πεί-
σουµε τις επαγγελµατικές οµάδες να τηρούνται οι κανονισµοί και
οι νόµοι, να υπάρχει από τον ίδιο τον κλάδο, ει δυνατόν, έλεγχος
για να γίνουν πολύ καλύτεροι. 

Ειπώθηκαν πολλά. Για να καταλάβουµε πώς κινήθηκε η Νέα
Δηµοκρατία, λέω τα εξής: Έρχοµαι στο θέµα του ΚΤΕΟ. Από τον
νόµο του 2001 -µιλάω για τη δική σας νοµοθεσία για την οργά-
νωση και λειτουργία των ΚΤΕΟ- βγήκαν πολλές κοινές υπουργι-
κές αποφάσεις. Καταλήγουµε στο 2012 που επιβάλλεται προσω-
ρινή αφαίρεση της άδειας λειτουργίας ή προσωρινή απαγό-
ρευση λειτουργίας ιδιωτικού ΚΤΕΟ, αν αναιτιολόγητα δεν ενηµε-
ρώνεται εντός λεπτού της ώρας από την έκδοση τεχνικού δελ-
τίου σε ένα ΚΤΕΟ. Αυτό ήταν επί Αναπληρωτού Υπουργού κ. Κα-
λογιάννη. 

Τον Γενάρη του 2015, ο Υφυπουργός κ. Παπαδόπουλος –είχαν
προκηρυχθεί εκλογές, τα πάντα- καταργεί την κοινή υπουργική
απόφαση του 2012 και επιβάλλει κυρώσεις για αναιτιολόγητη µη
αυτόµατη ενηµέρωση το αργότερο µέχρι τις 0.00’ της ηµέρας,
για να µην µπορεί να γίνει άµεσος και απευθείας έλεγχος των αυ-
τοκινήτων που είναι στα ΚΤΕΟ. 

Καταθέτω τις αποφάσεις στα Πρακτικά, για να τις δώσετε στη
Νέα Δηµοκρατία και να δει πώς έστηνε βήµα, βήµα τον παλαι-
οκοµµατισµό και την εξυπηρέτηση συµφερόντων στις µεταφο-
ρές, για να µην µπορούν να γίνουν έλεγχοι, ούτε στην «UBER»,
ούτε στην «TAXIBEAT», ούτε στα ΚΤΕΟ, ούτε πουθενά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Καραµανλή, να δούµε διάφοροι διευθυντές Υπουργών
που υπηρέτησαν στο Υπουργείο Μεταφορών εάν έχουν οι συγ-
γενείς τους ΚΤΕΟ. Να το δούµε, γιατί είναι κοινά µυστικά όλα
αυτά απ’ αυτούς που κατηγορούσαν και καταργούσαν τις διατά-
ξεις. 

Η δεύτερη κατηγορία θεµάτων σχετίζεται µε τους κανόνες και
το θεσµικό πλαίσιο σε αρκετά θέµατα, που η υπάρχουσα νοµο-
θεσία είχε αστοχήσει ή δεν είχε αποτελέσµατα στην καθηµερι-
νότητα του πολίτη, µε άµεσες συνέπειες στον πολιτισµό µας,
στην ασφάλεια των πολιτών, στην οδική συµπεριφορά όλων µας,
στις ζωές και στην υγεία µας και κυρίως στους συµπολίτες µας
µε αναπηρία.

Χαρακτηριστικά παραδείγµατα αποτελούν τα έντεκα πρώτα
άρθρα που, επιτέλους, φτιάχνουν πειθαρχικά συµβούλια για τους
αυτοκινητιστές, γιατί δεν συγκροτούνταν ποτέ και γιατί διαγρά-
φονταν οι πειθαρχικές τους ποινές. Nοµοθετούµε κανόνες, νο-
µοθετούµε πλατφόρµα για καταγγελία των πολιτών στους αυτο-

κινητιστές που δεν τηρούν αυτούς του κανόνες, επιτέλους, κάτι
που δεν έκανε η Νέα Δηµοκρατία. Εµείς είµαστε υπέρ της αξιο-
λόγησης, όχι εσείς.

Βέβαια, σ’ αυτήν την οµάδα υπάρχει και το θεσµικό πλαίσιο
για τη σήµανση και τους κανόνες µετακίνησης µε ποδήλατο, που
δεν είχαν γίνει όλα αυτά τα χρόνια, ενώ είχαν πέσει εκατοµµύρια
σε µελέτες και όχι σε ποδηλατοδρόµους.

Όσον αφορά τις αλλαγές στον ΚΟΚ, εδώ θα ήθελα να σταθώ
για να αναπτύξουµε τους στόχους της πολιτικής µας. Μας λέτε
ότι είναι αντισυνταγµατικό. Δεν είπε αυτό η επιτροπή. Άλλο είπε.
Μίλησε για την εξουσιοδοτική. Μίλησε για την υπουργική από-
φαση. Γι’ αυτό και καταθέσαµε νοµοτεχνική, που ο νόµος, το Κοι-
νοβούλιο, εσείς δηλαδή, θα αποφασίσει τα όρια αυτά. 

Κατά καιρούς -πάµε στην ουσία λίγο- έγιναν πολλές προσπά-
θειες για τη διαµόρφωση του ΚΟΚ και κυρίως για τη συµµόρ-
φωση σ’ αυτόν. Ας πούµε ότι ήταν καλοπροαίρετες. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να τελειώνου-
µε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Δεν πειράζει, κύριε Γιακουµάτο. Άκουσα όλα τα στελέχη
της Νέας Δηµοκρατίας δυο βδοµάδες σαν Παναγία. Θα τα ακού-
σετε κι εσείς τώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Θέλετε τον διπλό χρό-
νο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Έχω µιλήσει λιγότερο από εσάς, κύριε Καραµανλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, να
ολοκληρώνουµε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Είναι ταξικά τα πρόστιµα; Κατ’ αρχάς, τα πρόστιµα είναι
ίδια για όλους. Υπάρχει προσαύξηση ανάλογα µε το εισόδηµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Α, τα αλλάζουµε τώρα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Να διαβάσετε. Δεν διαβάζετε. Τι να σας κάνω; Είστε άρι-
στα αδιάβαστοι σ’ αυτό το σχέδιο νόµου. Να διαβάσετε τι λέει
το σχέδιο νόµου και µετά να κάνετε τις παρατηρήσεις σας.

Δεν µπορεί, όµως, οι πολίτες να συνδέουν τον ΚΟΚ µε τις πα-
ραβάσεις. Δεν µπορεί, όπως είπατε στην επιτροπή της Βουλής,
ο ΚΟΚ για τον πολίτη να είναι πρόστιµα και εισπρακτική πολιτική.
Εµείς πηγαίνουµε σε µια άλλη λογική, σε µια άλλη αρχή του ΚΟΚ
όχι ως εισπρακτικού µέσου, αλλά του ΚΟΚ της ασφάλειας, του
πολιτισµού, του σεβασµού του διπλανού µας, κυρίως του διπλα-
νού µας µε αναπηρία. Γι’ αυτό υπάρχει η κατηγοριοποίηση που
προβλέπουµε, που θα την κάνει η αρµόδια Επιτροπή του Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας, όπου µετέχουν όλοι οι ειδικοί και όσοι
έχουν προβλεφθεί να µετέχουν.

Να δώσουµε, για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µερικές απαντή-
σεις γι’ αυτά που ακούστηκαν. 

Όσον αφορά τον ΟΑΣΑ, η σύµβαση που ο κ Χατζηδάκης χωρίς
να πάει στο Ελεγκτικό Συνέδριο είχε υπογράψει, η επέκταση,
προέβλεπε πεντακόσια είκοσι λεωφορεία. Πεντακόσια είκοσι λε-
ωφορεία δεν υπήρχαν ποτέ στον ΟΑΣΘ. Γιατί δεν υπήρχαν; Γιατί
-κάθε µέρα αποκαλύπτεται και µια νέα δραστηριότητα του ΟΑΣΘ
και της Νέας Δηµοκρατίας- από το 2003 µέχρι το 2014 ο ΟΑΣΘ,
πέρα από αυτό, που είπε και έχει γίνει γνωστό, ότι στον λογαρια-
σµό θα έπρεπε να υπήρχαν 37 εκατοµµύρια για την ανανέωση
του στόλου και υπήρχαν 614 ευρώ, εκποίησε τριακόσια ενενήντα
τέσσερα λεωφορεία δωδεκαετίας, τα πούλησε σε ΚΤΕΛ, τα πού-
λησε σε εταιρείες δήθεν ανακύκλωσης και δεν τα έδωσε στο ελ-
ληνικό δηµόσιο ως όφειλε, έστω και υπό αυτές τις άθλιες -αν
θέλετε- υπηρεσίες που προσφέρατε.

Προβλέπουµε, λοιπόν, να µπουν τα πραγµατικά δροµολόγια
και προβλέπουµε και είναι πολιτικός µας στόχος τα νέα λεωφο-
ρεία που θα γίνουν στη χώρα µας, που θα αγοράσουµε για τη
Θεσσαλονίκη και την Αθήνα, να αξιοποιήσουν την ΕΛΒΟ, που θέ-
λατε να την κλείσετε, όπως αποδοµήσατε όλες τις παραγωγικές
µονάδες της χώρας.

Κύριε Πρόεδρε, έχουµε πολλά να πούµε ακόµη γι’ αυτά που
ακούστηκαν. Σεβόµενος τους Βουλευτές της περιφέρειας που
πρέπει να φύγουν και να γίνει η ονοµαστική ψηφοφορία, θέλω
να κλείσω µε το εξής:
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Δεν θα χαριστούµε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και κύριοι
που την χειροκροτούν σε κανένα συµφέρον, όσες πιέσεις και εάν
δεχθούµε, όσο και εάν σπεκουλάρετε µε τα µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης που ελέγχετε, όσο και εάν βάλετε να µας ασκήσουν πιέ-
σεις ή εκφοβισµούς. Εµείς αυτό που πρέπει να κάνουµε θα το
κάνουµε, προς όφελος του ελληνικού λαού. 

Κύριε Καραµανλή, να δώσετε, σας παρακαλώ, αυτό το έγ-
γραφο που έχω καταθέσει στον κ. Χατζηδάκη, γιατί δεν τον βλέ-
πω, για να διαβάσετε το θεάρεστο έργο σας στις µεταφορές, στα
έργα, στις υποδοµές, στο 1,2 δισεκατοµµύριο πανωπροίκι που
το Ελεγκτικό Συνέδριο της Ευρώπης σας κάνει δώρο από χθες. 

Να είστε καλά! 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν ολοκληρώ-

σουµε τη διαδικασία, να δώσουµε τον λόγο στον κ. Μανιάτη. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Παρακαλώ πολύ, κάνετε λίγη ησυχία! Σας ενδιαφέρει, εξάλ-
λου, όλους άµεσα. 

Κύριε Μανιάτη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αναφέροµαι στην τρο-

πολογία µε γενικό αριθµό 1527 και ειδικό αριθµό 21 και πρώτο
υπογράφοντα τον Υπουργό Εσωτερικών κ. Σκουρλέτη. 

Μετά τις διαβεβαιώσεις, που µας έδωσαν και ο ΣΥΡΙΖΑ και η
Νέα Δηµοκρατία, που είχαν ξεψηφίσει αυτή τη διάταξη, εµείς,
κύριε Πρόεδρε, δεν επιµένουµε στην ονοµαστική ψηφοφορία,
δεδοµένου ότι και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία έρχονται στη
δική µας θέση. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι πλέον παρέλκει να βάλουµε σε ονοµα-
στική ψηφοφορία τη συγκεκριµένη τροπολογία.  

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Άρα, η Δηµοκρατική

Συµπαράταξη αποσύρει το αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας για
την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1527 και ειδικό 21.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπολογιών και του συ-
νόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών: «Ρυθµίσεις θεµάτων µεταφορών και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ναι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Παρών. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Πα-

ρών. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-

σχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Ρυθµίσεις
θεµάτων µεταφορών και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της
αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και των τροπολογιών. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγω-

γής ονοµαστικής ψηφοφορίας Βουλευτών του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς επί των άρθρων 12, 13, 20 και 21 του
σχεδίου νόµου, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα αναγνώσω και
τον κατάλογο των υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής ψη-
φοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρχει ο απαιτούµενος από
τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή της. 

Ο κ. Αντωνίου Χρήστος. Παρών. 
Ο κ. Αραχωβίτης Σταύρος. Παρών. 
Ο κ. Βαρδάκης Σωκράτης. Παρών. 
Η κ. Γκαρά Αναστασία. Παρούσα. 
Ο κ. Δέδες Ιωάννης. Παρών. 
Ο κ. Δηµητριάδης Δηµήτριος. Παρών. 
Η κ. Θεοπεφτάτου Αφροδίτη. Παρούσα. 
Ο κ. Θραψανιώτης Εµµανουήλ. Παρών. 
Ο κ. Καµατερός Ηλίας. Παρών. 
Ο κ. Καραναστάσης Απόστολος. Παρών. 
Ο κ. Κάτσης Μάριος. Παρών. 
Ο κ. Μάρδας Δηµήτριος. Παρών. 
Ο κ. Μιχελής Αθανάσιος. Παρών. 
Ο κ. Ξυδάκης Νικόλαος. Παρών. 
Ο κ. Ουρσουζίδης Γεώργιος. Παρών. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών. 

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό. 

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα διεξαχθεί ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρ-
θρων 12, 13, 20 και 21 του νοµοσχεδίου και µετά την ανακοίνωση
του αποτελέσµατος θα προχωρήσουµε στην ψηφοφορία επί των
υπόλοιπων άρθρων του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
Θα αναγνώσουµε ακόµα µία φορά τη διαδικασία, αν και ήδη

οι Βουλευτές έχουν εµπειρία από µία ψηφοφορία.
Το πρώτο στάδιο, το πρώτο βήµα, είναι να περάσουµε την

κάρτα µας στην κάτω δεξιά πλευρά της οθόνης προκειµένου να
µας αναγνωρίσει το σύστηµα. Πατάµε «ΣΥΝΔΕΣΗ», όταν το αν-

τίστοιχο εικονίδιο ενεργοποιηθεί. 
Στην οθόνη σας εµφανίζονται τα άρθρα της ονοµαστικής ψη-

φοφορίας και αντίστοιχα του νοµοσχεδίου, για τα οποία πρέπει
να ψηφίσετε.

Εκείνος που ψηφίζει υπέρ του άρθρου δηλώνει την προτίµησή
του επιλέγοντας «ΝΑΙ». Εκείνος που ψηφίζει κατά του άρθρου
δηλώνει την προτίµησή του επιλέγοντας «ΟΧΙ». Εκείνος που ψη-
φίζει «ΠΑΡΩΝ» δηλώνει την προτίµησή του επιλέγοντας «ΠΑ-
ΡΩΝ». 

Εφόσον έχουµε ψηφίσει, επιλέγουµε «ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ» και στη
συνέχεια επιλέγουµε «ΝΑΙ», για να καταχωρισθεί και να οριστι-
κοποιηθεί η ψήφος µας ή όχι, για να επιστρέψουµε και να την
ελέγξουµε ή να αναθεωρήσουµε.

Σαν τελική ψήφο το σύστηµα καταχωρεί την τελευταία οριστι-
κοποιηµένη ψήφο.

Παρακαλώ να αρχίσει η ψηφοφορία.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ διεξάγεται η ψηφοφορία,
θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, δεκατέσσερις
µαθήτριες και µαθητές και ένας συνοδός εκπαιδευτικός τους
από το ΙΕΚ Χαλανδρίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο
επιστολές ή τηλεοµοιοτυπίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το
άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνωστο-
ποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα ανακοινωθούν και θα
συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους
συναδέλφους σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχουν έλθει στο Προεδρείο επι-
στολές των συναδέλφων κ.κ. Ιωάννη Μιχελογιαννάκη, Αναστά-
σιου Κουράκη, Έφης Γεωργοπούλου-Σαλτάρη, Ιωάννη Μπαλά-
φα, Ανδρέα Ξανθού, Γεράσιµου Μπαλαούρα, Μάρκου Μπόλαρη
και Γεώργιου Βαρεµένου, οι οποίοι µας γνωρίζουν ότι απουσιά-
ζουν από την ψηφοφορία και ότι αν ήταν παρόντες θα ψήφιζαν
«ΝΑΙ».

Επίσης, έχουν έλθει στο Προεδρείο επιστολές των συναδέλ-
φων κ.κ. Θεόδωρου Καράογλου, Κωνσταντίνου Γκιουλέκα, Κων-
σταντίνου Αλ. Καραµανλή,  Απόστολου Βεσυρόπουλου, Σάββα
Αναστασιάδη, Χρήστου Μπουκώρου, Μάξιµου Χαρακόπουλου,
Σταύρου Καλαφάτη, Όλγας Κεφαλογιάννη, Γεωργίου Κουµου-

τσάκου, Κωνσταντίνου Τζαβάρα, Χρήστου Σταϊκούρα, Έλενας
Ράπτη, Δηµητρίου Κυριαζίδη, Κωνσταντίνου Κοντογεώργου,
Κωνσταντίνου Καρασµάνη, Ευάγγελου Μεϊµαράκη, Φωτεινής
Αραµπατζή, Νίκης Κεραµέως, Εµµανουήλ Κόνσολα και Γεωργίου
Βαγιωνά, οι οποίοι µας γνωρίζουν ότι απουσιάζουν από την ψη-
φοφορία και ότι αν ήταν παρόντες θα ψήφιζαν «ΟΧΙ».

Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα
καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην ηλεκτρονική καταµέτρηση των
ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχουν ψηφίσει όλοι; Υπάρχει συνάδελφος, ο οποίος
δεν έχει ψηφίσει; Σας ρωτώ διότι θα πρέπει να κλείσουµε το σύ-
στηµα, για να συνεχίσουµε την ηλεκτρονική ψηφοφορία για τα
υπόλοιπα άρθρα.

Δεν υπάρχει συνάδελφος, λοιπόν, που να µην ψήφισε.
Άρα µπορούµε να κλείσουµε το σύστηµα.
Εποµένως κηρύσσεται περαιωµένη η ψηφοφορία και αναµέ-

νουµε την καταµέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του αποτε-
λέσµατος.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πόση ώρα διαρκεί

η ψηφοφορία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν µπορώ να σας

πω πόση ώρα διαρκεί.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν δεν µπορείτε

εσείς να µου πείτε, ποιος θα µου πει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε να σας πω

την ακριβή ώρα;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πείτε µου τη διάρκεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η διάρκεια εξαρτά-

ται πάντα από τα άρθρα που είναι να ψηφίσουµε και από τη δική
σας ηλεκτρονική ψηφοφορία.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν καταλάβατε
αυτό που λέω. Μετά από πόσα λεπτά µπορώ να διορθώσω την
ψήφο µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μέχρι να ανακοινώ-
σουµε το αποτέλεσµα, µπορείτε να διορθώσετε την ψήφο σας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Το δικό µου σύστηµα έχει κλείσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Από τη στιγµή,

όµως, που ανακοινώνεται ότι το σύστηµα κλείνει στη συγκεκρι-
µένη ψηφοφορία που έχει να κάνει µε τα συγκεκριµένα άρθρα
του αιτήµατος για ονοµαστική, έκλεισε το σύστηµα της ψηφοφο-
ρίας.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεν είµαι απέναντί σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ερώτηµά σας

ποιο είναι τώρα; Ρωτάτε σε πόση ώρα και ποια στιγµή µπορείτε
να διορθώσετε την ψήφο σας; 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι προσω-
πικό το ερώτηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν το εκλαµβάνω
ως προσωπικό.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Το σύστηµά µου, µου το κλείσατε
αµέσως. Πόση ώρα έχω το δικαίωµα εγώ να αλλάξω την ψήφο
µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όση ώρα διαρκεί η
συγκεκριµένη ψηφοφορία.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πόση είναι η ώρα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ανακοινώνεται από

το Προεδρείο από τη στιγµή που όλοι ψηφίσουνε και διατυπώ-
νεται το ερώτηµα εάν όλοι ψήφισαν ή όχι, αν υπολείπεται κά-
ποιος ή αν κάποιος ενδεχοµένως θέλει να διορθώσει. Περίπου
σε πέντε λεπτά. Περίπου εκεί να υπολογίσετε, αν µπορώ να υπο-
λογίζω σωστά. Ανοχή υπάρχει, ούτως ή άλλως

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω; Εάν
θα είµαι εγώ εδώ ή όχι, δεν το ξέρετε εσείς. Η ψηφοφορία ξεκί-
νησε στις 19.00’. Πότε τελειώνει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, δεν τελείωσε
στις 19.00’.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα
πολύ. Έλεος! Εγώ σας λέω η ψηφοφορία ξεκινάει την τάδε ώρα
και τελειώνει την τάδε ώρα. Μπορώ να το ξέρω αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν µπορώ να σας
το πω µε σιγουριά. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Αν δεν µου το πείτε εσείς, ποιος
θα µου το πει; Εσείς προεδρεύετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μιλάτε για το σύ-
νολο της ψηφοφορίας;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το σύνολο της ψη-

φοφορίας έχει ως εξής. Αυτή τη στιγµή έχουµε τελειώσει ένα

µικρό κοµµάτι και υπολείπονται τα υπόλοιπα άρθρα. Δεν µπορώ
να σας πω την ώρα ή πόση ώρα.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Αγαπητέ µου Πρόεδρε, δεν µιλάω
για τώρα. Ξεκινάµε όλοι να ψηφίζουµε και λέτε ότι υπάρχει έναρ-
ξη της ψηφοφορίας. Για πόση ώρα διαρκεί αυτή η ψηφοφορία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πέντε λεπτά; Επτά
λεπτά θέλετε; Περίπου εκεί.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Εγώ θέλω να ξέρω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό σας λέω. Τι

άλλο να σας πω; Με ρωτάτε κατά προσέγγιση τον χρόνο.
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πρόεδρέ µου, δεν είναι προσω-

πικό. Εγώ πιστεύω ότι πρέπει να έχουµε εδώ πέρα ένα πλαίσιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γρηγοράκο,

για να µην παίζουµε τώρα, πέντε λεπτά σας αρκούν ως απάν-
τηση; Εάν δεν σας αρκούν, δεν µπορώ να σας µεταπείσω. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Είναι αυθαίρετο αυτό, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν µιλάτε σε έναν οποιονδήποτε. Μιλάτε σε έναν Βου-
λευτή ο οποίος είναι είκοσι χρόνια εδώ και θέλει απάντηση. Είναι
αυθαίρετο αυτό που κάνετε. Σας παρακαλώ πάρα πολύ θέλω να
ξέρω πόσο διαρκεί η ψηφοφορία. Μπορείτε να µου πείτε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε να σας πω
ακριβώς;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Να µου πείτε πόσο διαρκεί η συγ-
κεκριµένη ψηφοφορία. Ελληνικά µιλάω. Εάν δεν ξέρετε, κύριε
Πρόεδρε, µη µου µιλάτε. Σας παρακαλώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να είστε λίγο πιο
ευγενικός. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Σας παρακαλώ πολύ! Μη µου µι-
λάτε έτσι. Δεν θέλω να µου µιλάτε έτσι. Δεν µιλάτε σε υποτακτι-
κούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ
πολύ. Σας είπα πέντε λεπτά.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µε αφήσετε να
µιλήσω; Μπορώ να µιλήσω;

Θέλω να ανακοινώνεται στην ψηφοφορία ότι η ψηφοφορία ξε-
κινάει τώρα και τελειώνει τώρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το ακούσατε ότι

ανακοινώθηκε; 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν φταίω εγώ.

Όλοι οι Βουλευτές το άκουσαν. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεν το άκουσε κανείς. Γιατί δεν το

είπατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, µε συγχωρείτε,

δεν το ανακοίνωσα; Τα Πρακτικά είναι εδώ. 
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πόση ώρα δεν είπατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τα Πρακτικά είναι

εδώ. Και ανακοίνωσα την έναρξη…
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ο

Πρόεδρος ανακοίνωσε…
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Δεν θέλω δικηγόρους. Μπορείς να

καθίσεις εκεί; Δεν θέλω κανένα δικηγόρο. Μπορώ και υπερασπί-
ζοµαι τον εαυτό µου. Κάθισε κάτω τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γρηγοράκο!
Παρακαλώ! 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Πού
νοµίζει ότι είναι, κύριε Πρόεδρε;

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Πείτε του να καθίσει κάτω σας πα-
ρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν αξίζει να µπού-
µε σε µια αντιδικία.

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κάθισε κάτω, παιδί µου, σου λέω! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γρηγοράκο,

σας παρακαλώ!
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, πού νοµίζει ότι είναι και µου λέει να καθίσω κάτω;
ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κοιτάξτε εγώ θέλω να  ξέρω τους

κανόνες του παιχνιδιού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Διάβασα τους κα-

νόνες της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, όταν ξεκινήσαµε την ψη-
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φοφορία. Όταν έφτασε η στιγµή για να ανοίξει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής καταγραφής των ψήφων, έδωσα την εντολή –επι-
τρέψτε µου την λέξη- να ανοίξει το σύστηµα. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Ωραία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Στο τέλος της δια-

δικασίας της ψηφοφορίας ρωτώντας δυο και τρεις φορές εάν
έµεινε κάποιος Βουλευτής, που δεν πρόλαβε να ψηφίσει, δεν
υπήρξε απάντηση ή αίτηµα από κάποιον. Και έδωσα την εντολή
πάλι να κλείσει η ψηφοφορία. Απλό είναι. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρέ µου σεβαστέ, εγώ
θέλω να ξέρω, εάν έχω κάποιο περιθώριο από την ώρα που εσείς
ξεκινάτε την ψηφοφορία –αυτό είναι το ερώτηµά µου- πόσο
χρόνο έχω, εάν είµαι στο δρόµο, πόσα λεπτά έχω εγώ εδώ για
να έρθω και να ψηφίσω; Εάν εγώ έχω καθυστερήσει, µπορώ να
έχω ένα περιθώριο χρόνου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γρηγοράκο,
τις όποιες απορίες έχετε, στην Διάσκεψη των Προέδρων, να τις
συζητήσουµε. Δεν θα αναλώσουµε εδώ τον χρόνο µας τώρα. 

ΛΕΩΝΙΔΑΣ ΓΡΗΓΟΡΑΚΟΣ: Μπορώ να έχω ένα περιθώριο
χρόνου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Περιθώριο χρόνου
υπάρχει, γιατί µέχρι στιγµής, παρ’ όλο που είναι η δεύτερη φορά
που γίνεται ηλεκτρονική ψηφοφορία, δεν υπήρξε κανένα «παρα-
τράγουδο» ούτε κανένα πρόβληµα. Και στο κάτω-κάτω, όποιος
δεν προλάβει, σε αυτό το χρονικό πλαίσιο που σας λέω, της διε-
ξαγωγής της ψηφοφορίας, µπορεί να κάνει διόρθωση ψήφου,
προφανώς και στα Πρακτικά. Τι άλλο να σας πω; Πόση ώρα θα
κρατήσει; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στις προηγούµενες
ψηφοφορίες δεν γινόταν και δεύτερη ανάγνωση του καταλόγου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κατ’ αρχάς, δεν
υπάρχει ανάγνωση καταλόγου στην ηλεκτρονική ψηφοφορία. Δί-
νουµε το δικαίωµα στον Βουλευτή και γενικά στους Βουλευτές…

Μου υπενθυµίζουν ότι έχει ανακοινωθεί και στη Διάσκεψη ότι
δεν υπάρχει τέτοιο θέµα ανάγνωσης των ονοµάτων, εφόσον γί-
νεται ηλεκτρονική ψηφοφορία. Πώς θα γίνει ανάγνωση των ονο-
µάτων;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Δεν θα έπρεπε να δώσετε κάποια πα-
ράταση χρόνου όπως κάναµε στις προηγούµενες ψηφοφορίες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ήσασταν εδώ στην
Αίθουσα. Ακούσατε από το Προεδρείο…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ: Δεν άκουσα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, αν δεν ακούσατε,

ας κάνετε ησυχία να ακούσετε. Δηλαδή, τι πρέπει να κάνει το
Προεδρείο άλλο; 

Τρεις φορές απευθυνόµενος στο Σώµα ρώτησα εάν υπάρχουν
Βουλευτές, οι οποίοι δεν ψήφισαν. Δεν σήκωσε κανένας χέρι, δεν
παραπονέθηκε κανένας κ.λπ.. Τέλος πάντων. 

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχουµε, λοιπόν, την

ανακοίνωση του αποτελέσµατος για να µη χάνουµε χρόνο, που
προφανώς διαµαρτύρεστε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοι-
νώσω το αποτέλεσµα της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας σε ό,τι αφορά τα άρθρα 12, 13, 20 και 21 του νοµοσχεδίου:

Επί του άρθρου 12:
Εψήφισαν συνολικά 224 Βουλευτές.
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 153 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 65 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ», εψήφισαν 6 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Επί του άρθρου 13:
Εψήφισαν συνολικά 224 Βουλευτές. 
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 167 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 51 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 6 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 20:
Εψήφισαν συνολικά 224 Βουλευτές.
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 169 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 51 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Επί του άρθρου 21:
Εψήφισαν συνολικά 224 Βουλευτές.
Υπέρ του άρθρου, δηλαδή «ΝΑΙ», εψήφισαν 169 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου, δηλαδή «ΟΧΙ», εψήφισαν 51 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» εψήφισαν 4 Βουλευτές.
Συνεπώς το άρθρο 21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
(Το πρωτόκολλο της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας

καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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6240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6250 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6252 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6253



6254 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6256 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6258 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6260 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6264 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6266 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6267



6268 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Α’ - 22 ΜΑΡΤΙΟΥ 2018 6269



6270 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6272 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6274 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6276 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6278 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6282 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6284 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6286 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6288 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6290 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αφού ολοκληρώ-
θηκε η ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφοφορία, προχωρούµε στην
ψήφιση των υπολοίπων άρθρων και τροπολογιών. Η ψηφοφορία
θα γίνει και πάλι ηλεκτρονικά από τους εισηγητές και ειδικούς
αγορητές του νοµοσχεδίου.

Αρχίζει λοιπόν, η ψηφοφορία. Λίγα δευτερόλεπτα αναµονή
µέχρι να ανοίξει το σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να ανοίξει το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα. Οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές µπορούν να
ξεκινήσουν την ηλεκτρονική ψηφοφορία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουν ενσωµατωθεί
τροπολογίες. Πρέπει να λέτε από νωρίς ποιες τροπολογίες έχουν
ενσωµατωθεί. Βλέπω τώρα αυτήν του Νεωρίου και αυτήν του
Αγίου Παύλου. Είναι και άλλες που έχουν ενσωµατωθεί στο
σπλάχνο; Είναι µόνο δύο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατσώτη,
είναι οι τροπολογίες, που είχαν κατατεθεί στην επιτροπή και
είχαν γίνει δεκτές στην επιτροπή και είχαν συζητηθεί. Δεν ξέρω
αν σας έχει διανεµηθεί η αντίστοιχη κατάσταση των τροπολογιών
που έχουν ενσωµατωθεί. Αναφέροµαι τώρα σε όλες τις τροπο-
λογίες, σε συγκεκριµένο κείµενο.

Παρακαλώ να ξεκινήσουν οι εισηγητές και οι ειδικοί αγορητές
την ηλεκτρονική ψηφοφορία.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 15ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλά σας καλωσορίσαµε, αλλά επειδή µας βλέπετε και δεν
µας ακούτε, είµαστε βουβοί –απευθύνοµαι στα παιδιά που µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία από τη Θεσσαλο-
νίκη- να σας εξηγήσω ότι αυτή τη στιγµή έχει διεξαχθεί και πε-
ραιωθεί η ηλεκτρονική ψηφοφορία. Είναι η δεύτερη φορά που
διεξάγεται µε τον νέο τρόπο, ηλεκτρονικά πλέον, η ψηφοφορία
ενός νοµοσχεδίου. Περιµένουµε τα αποτελέσµατα της ψηφοφο-
ρίας στα άρθρα του νοµοσχεδίου τα οποία θα ανακοινωθούν από

τον Προεδρεύοντα και µε αυτό θα ολοκληρωθεί η νοµοθετική ερ-
γασία για σήµερα.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλε-
σµα της διεξαχθείσης ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

Τα άρθρα 1 έως 11 έγιναν δεκτά κατά πλειοψηφία.
Τα άρθρα 14 έως 19 έγιναν δεκτά κατά πλειοψηφία.
Τα άρθρα 22 έως 95 έγιναν δεκτά κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1522 και ειδικό 17 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1523 και ειδικό 18 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1531 και ειδικό 24 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1534 και ειδικό 26 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1535 και ειδικό 27 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1513 και ειδικό 11 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1516 και ειδικό 14 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1519 και ειδικό 16 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1525 και ειδικό 19 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1529 και ειδικό 23 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1532 και ειδικό 25 έγινε δεκτή

κατά πλειοψηφία.
Το ακροτελεύτιο άρθρο του νοµοσχεδίου έγινε δεκτό κατά

πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-

φορών: «Ρυθµίσεις θεµάτων µεταφορών και άλλες διατάξεις»
έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Όπως προκύπτει από την ηλεκτρονική ψηφοφορία, το νοµο-
σχέδιο έγινε δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.

(Το πρωτόκολλο της διεξαχθείσης ηλεκτρονικής ψηφοφορίας
καταχωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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6292 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6294 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6296 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6298 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Ρυθµίσεις
θεµάτων µεταφορών και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής: 

«Ρυθµίσεις θεµάτων µεταφορών και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΘΕΜΑΤΩΝ ΕΠΙΒΑΤΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑΣ Ε.Δ.Χ. ΑΥΤΟΚΙΝΗΤΩΝ

Άρθρο 1
Υποχρεώσεις οδηγών Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων

1. Στις διατάξεις του παρόντος υπάγονται οι οδηγοί που έχουν
συνάψει οποιασδήποτε φύσης σύµβαση µε τους ιδιοκτήτες των
Επιβατηγών Δηµόσιας Χρήσης (Ε.Δ.Χ.) αυτοκινήτων και οι ιδιο-
κτήτες, οι οποίοι αυτοπροσώπως οδηγούν τα Ε.Δ.Χ. αυτοκίνητά
τους.

Στους οδηγούς Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων απαγορεύεται:
α. η επιλογή επιβατών και προορισµών για τους οδηγούς

Ε.Δ.Χ. ΤΑΞΙ,
β. η µε υπαιτιότητά τους διακοπή της µίσθωσης ήδη µισθωµέ-

νου Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτου,
γ. η είσπραξη κοµίστρου διάφορου του νοµίµου για τους οδη-

γούς ΤΑΞΙ και διάφορου του συµφωνηµένου για τους οδηγούς
οχηµάτων Ειδικής Μίσθωσης (ΕΙΔΜΙΣΘ) και Ειδικών Μεταφορών
(ΕΙΔΜΕΤ),

δ. η άρνηση της µίσθωσης µη µισθωµένου Ε.Δ.Χ. ΤΑΞΙ,
ε. η µη συµµόρφωση προς τις υποδείξεις του επιβάτη ως προς

τη διαδροµή και τον προορισµό,
στ. η απρεπής, ανάρµοστη, άσεµνη, προκλητική ή απειλητική

µε οποιονδήποτε τρόπο συµπεριφορά, όπως υβριστικές εκφρά-
σεις και χειρονοµίες, προς τους επιβάτες και τους άλλους οδη-
γούς,

ζ. το κάπνισµα εντός του οχήµατος,
η. να οδηγούν το όχηµά τους υπό την επίδραση οινοπνεύµα-

τος, τοξικών-ναρκωτικών ουσιών ή φαρµάκων, κατά παράβαση
των κείµενων διατάξεων.

2. Οι οδηγοί των Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων είναι υποχρεωµένοι:
α. να εκτελούν τη φορτοεκφόρτωση των αποσκευών του επι-

βάτη από και προς το πεζοδρόµιο, εφόσον αυτές δεν υπερβαί-
νουν τα είκοσι (20) κιλά,

β. µόλις αναλαµβάνουν τη µίσθωση, να κατεβάζουν την πινα-
κίδα µε την επιγραφή «ΕΛΕΥΘΕΡΟ» και να θέτουν σε λειτουργία
το ταξίµετρο. Με το τέλος της διαδροµής και το µηδενισµό του
ταξίµετρου είναι υποχρεωµένοι να ανεβάζουν την πινακίδα µε την
επιγραφή «ΕΛΕΥΘΕΡΟ»,

γ. κατά τη διάρκεια της νύχτας, να έχουν τις πινακίδες µε τις
επιγραφές «ΕΛΕΥΘΕΡΟ» και «ΤΑΞΙ» ή «ΡΑΔΙΟΤΑΞΙ» σβηστές,
όταν το αυτοκίνητο είναι µισθωµένο, και φωτεινές, όταν δεν είναι
µισθωµένο, 

δ. να ερωτούν τον επιβάτη, όταν βγαίνει από τα όρια της περι-
µετρικής ζώνης, αν θα επιστρέψει σε σηµείο εντός της περιµε-
τρικής ζώνης και, σε περίπτωση αρνητικής απάντησης, να αλλά-
ζουν τη χρέωση µε χρήση του τιµολογίου 2 (διπλή ταρίφα), 

ε. να µη θέτουν σε λειτουργία µουσικές συσκευές, ούτε να
ανοίγουν τα παράθυρα του αυτοκινήτου, χωρίς τη συγκατάθεση
του επιβάτη. Για το άνοιγµα του παραθύρου του οδηγού δεν
απαιτείται η συγκατάθεση του επιβάτη,

στ. να διακόπτουν τη λειτουργία του ταξίµετρου, όταν το αυ-
τοκίνητο σταµατήσει να κινείται για λόγους που ευθύνεται ο οδη-
γός, όπως µικροεπισκευές, αλλαγή ελαστικών, ανεφοδιασµός µε
καύσιµα,

ζ. να παραδίδουν στην αστυνοµία ή στον κάτοχό του οποιοδή-
ποτε αντικείµενο λησµονήθηκε στο αυτοκίνητο,

η. να παρέχουν στον επιβάτη οποιαδήποτε πληροφορία τους
ζητηθεί για την παρεχόµενη εξυπηρέτηση, όπως για το κόµιστρο

και τη διαδροµή,
θ. να µεριµνούν για την καθαριότητα του αυτοκινήτου τόσο

εσωτερικά όσο και εξωτερικά,
ι. να µεριµνούν για την ασφαλή µετακίνηση των επιβατών, απα-

γορεύοντας τη µεταφορά εύφλεκτων και εκρηκτικών υλών,
ια. να µεριµνούν για τη διατήρηση των κατάλληλων εσωτερι-

κών συνθηκών θερµικής άνεσης και ποιότητας αέρα.
3. Επιπλέον των περιπτώσεων της παραγράφου 4, µε τα Ε.Δ.Χ.

ΤΑΞΙ επιτρέπεται η µεταφορά ασυνόδευτων δεµάτων και λοιπών
αντικειµένων, έως είκοσι (20) κιλά, εφόσον υπάρχουν συνοδευ-
τικά έγγραφα, όπως προβλέπονται από την κείµενη νοµοθεσία.
Στις περιπτώσεις µεταφοράς ασυνόδευτων δεµάτων και αντικει-
µένων, σύµφωνα µε τα ανωτέρω, το ταξίµετρο λειτουργεί όπως
και σε κάθε άλλη διαδροµή και ο οδηγός δεν φέρει καµία ευθύνη
για το περιεχόµενο των ασυνόδευτων αντικειµένων.

4. Με τα µισθωµένα Ε.Δ.Χ. αυτοκίνητα είναι υποχρεωτική η µε-
ταφορά των αποσκευών των επιβατών που τοποθετούνται στον
ειδικό χώρο των αποσκευών, εφόσον τηρούνται οι προδιαγραφές
του κατασκευαστή του αυτοκινήτου από πλευράς βάρους και
όγκου και δεν παραβιάζονται οι σχετικές διατάξεις του Κ.Ο.Κ..

5. Με τα Ε.Δ.Χ. αυτοκίνητα απαγορεύεται γενικά η µεταφορά
εύφλεκτων ή εκρηκτικών υλών, καθώς και άλλων υλικών που ρυ-
παίνουν το χώρο του αυτοκινήτου.

6. Με τα Ε.Δ.Χ. αυτοκίνητα επιτρέπεται η µεταφορά από τον
επιβάτη µικρών ζώων συντροφιάς, σύµφωνα µε το ν. 4039/2012
(Α’ 15), µε την προϋπόθεση ότι είναι τοποθετηµένα σε ειδικό κα-
λάθι ή φέρουν φίµωτρο. Ο οδηγός µπορεί να αρνηθεί τη µίσθωση
εφόσον δεν συντρέχουν οι ανωτέρω προϋποθέσεις, εκτός από
την περίπτωση σκύλου οδηγού/συνοδηγού ατόµου µε αναπηρία
για τον οποίο δεν ισχύουν οι παραπάνω προϋποθέσεις, σύµφωνα
µε το ν. 4235/2014, ή αν αυτό δικαιολογείται για λόγους υγείας
του ιδίου που αποδεικνύονται µε πιστοποιητικό γιατρού, µε το
οποίο είναι εφοδιασµένος.

7. Ο οδηγός Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτου είναι υποχρεωµένος να µετα-
φέρει στο νοσοκοµείο πρόσωπα τα οποία χρειάζονται βοήθεια,
ακόµη και από ατυχήµατα στα οποία ο ίδιος δεν έχει ανάµιξη,
εφόσον αυτό ζητηθεί από τις αρχές που επιλαµβάνονται του ατυ-
χήµατος.

8. Το άρθρο 98 του ν. 4070/2012 (Α’ 82) καταργείται.

Άρθρο 2
Υποχρεώσεις ιδιοκτητών και εκµεταλλευτών 

Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων 

Ο ιδιοκτήτης ή, σε περίπτωση παραχώρησης της εκµετάλλευ-
σης του Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτου, ο εκµεταλλευτής του είναι υποχρε-
ωµένος:

α. να φροντίζει ώστε το αυτοκίνητο να βρίσκεται σε άριστη κα-
τάσταση από τεχνικής πλευράς. Εφόσον διαπιστώνει οποιαδή-
ποτε βλάβη που είναι δυνατόν να επηρεάσει την ασφαλή οδική
συµπεριφορά του αυτοκινήτου, το αποσύρει για άµεση επιδιόρ-
θωση της βλάβης,

β. να ελέγχει την ορθή λειτουργία του ταξίµετρου, αν πρόκει-
ται για ταξί, και να µεριµνά αµέσως για την επιδιόρθωση οποιασ-
δήποτε βλάβης. Εφόσον διαπιστωθεί βλάβη στο ταξίµετρο, το
αυτοκίνητο αποσύρεται για άµεση επιδιόρθωση της βλάβης,

γ. να χρησιµοποιεί οδηγούς που διαθέτουν ειδική άδεια οδή-
γησης, σε ισχύ,

δ. εφόσον του ζητηθεί από αρµόδια αρχή να καταθέσει τις
κρατικές πινακίδες κυκλοφορίας και την άδεια κυκλοφορίας του
αυτοκινήτου, για λόγους που αφορούν την τήρηση διατάξεων
του παρόντος, να παραδώσει τα αφαιρούµενα στοιχεία, µέσα σε
πέντε (5) ηµέρες από την επόµενη της κοινοποίησης της σχετι-
κής έγγραφης ειδοποίησης ή της γνώσης της από αυτόν,

ε. να µεριµνά ώστε το αυτοκίνητο να φέρει τα προβλεπόµενα
για τη συγκεκριµένη κατηγορία Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων εξωτερικά
γνωρίσµατα και εξαρτήµατα,

στ. να µεριµνά για την απαιτούµενη τακτική συντήρηση και
ορθή λειτουργία των συστηµάτων κλιµατισµού για τη θέρµανση,
τη ψύξη και τον αερισµό. Εφόσον διαπιστωθεί βλάβη στο σύ-
στηµα κλιµατισµού για τη θέρµανση, τη ψύξη και τον αερισµό,
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το αυτοκίνητο αποσύρεται για άµεση επιδιόρθωση της βλάβης.

Άρθρο 3
Υποχρεώσεις επιβατών που χρησιµοποιούν 

Ε.Δ.Χ. αυτοκίνητα

1. Οι επιβάτες πρέπει να αποφεύγουν κάθε ενέργεια που µπο-
ρεί να προκαλέσει προβλήµατα στην ασφάλεια της κυκλοφορίας.
Ιδιαίτερα πρέπει:

α. να µην εµποδίζουν τον οδηγό µε ενέργειές τους κατά τη
διάρκεια της οδήγησης,

β. να µην επιχειρούν να αποβιβαστούν ή να επιβιβαστούν στο
αυτοκίνητο όταν αυτό κινείται,

γ. να µην καπνίζουν,
δ. να µην ανοίγουν τα παράθυρα και τις πόρτες χωρίς τη συγ-

κατάθεση του οδηγού,
ε. να είναι ευπρεπείς, ευγενικοί και να µην επιδεικνύουν ανάρ-

µοστη, υβριστική, προκλητική ή απειλητική συµπεριφορά µε
οποιονδήποτε τρόπο κατά τη διάρκεια της µίσθωσης,

στ. να µην προβαίνουν σε οποιαδήποτε ενέργεια που µπορεί
να προξενήσει φθορά στο αυτοκίνητο,

ζ. να µεριµνούν για τα µεταφερόµενα µε ευθύνη τους παιδιά,
ζώα και αντικείµενα,

η. να µη ρίχνουν αντικείµενα εντός ή εκτός των οχηµάτων και
να µη ρυπαίνουν µε οποιονδήποτε τρόπο τα οχήµατα,

θ. να τηρούν επιµελώς τις οδηγίες για τη µετακίνηση µε µικρά
παιδιά και για τη µεταφορά βρεφικών και παιδικών καροτσιών,
αποσκευών, ποδηλάτων και κατοικίδιων ζώων,

ι. να µην καταναλώνουν φαγητό και ποτό καθ’ όλη τη διάρκεια
της µετακίνησής τους και µέχρι το τέλος της διαδροµής. 

2. Αν το αυτοκίνητο ρυπανθεί από τα µεταφερόµενα ζώα ή αν-
τικείµενα ή από υπαιτιότητά του, ο επιβάτης είναι υποχρεωµένος
να µεριµνήσει για την αποκατάσταση της καθαριότητας.

3. Κατά την αναµονή Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτου για µίσθωση παρα-
χωρείται προτεραιότητα στα άτοµα µε αναπηρία και τις εγκύους.

4. Ο επιβάτης δεν επιτρέπεται να ζητήσει από τον οδηγό µι-
σθωµένου από αυτόν Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτου να διακόψει την κίνησή
του και να σταθµεύσει σε σηµείο της διαδροµής για χρονικό διά-
στηµα µεγαλύτερο των δεκαπέντε (15) λεπτών, εκτός αν υπάρχει
σοβαρός λόγος που να δικαιολογεί την παράταση της αναµονής.
Αν ο επιβάτης πρόκειται να αποµακρυνθεί από το µισθωµένο
Ε.Δ.Χ. αυτοκίνητο οφείλει να επιδείξει στον οδηγό του αυτοκινή-
του την αστυνοµική του ταυτότητα ή να καταβάλει το κόµιστρο
προσαυξηµένο κατά το κόστος αναµονής δεκαπέντε (15) λεπτών
της ώρας. 

5. Ο επιβάτης δεν επιτρέπεται να επιβιβάζεται σε Ε.Δ.Χ. αυτο-
κίνητα µε ρυπαρά ή µολυσµένα ρούχα.

Άρθρο 4
Όργανα ελέγχου

1. Αρµόδια όργανα για τον έλεγχο τήρησης των υποχρεώσεων
του παρόντος και των κανονισµών λειτουργίας Ε.Δ.Χ. αυτοκινή-
των και κάθε άλλης συναφούς διάταξης ορίζονται τα Μικτά Κλι-
µάκια Ελέγχου, που έχουν συσταθεί και λειτουργούν, σύµφωνα
µε τους νόµους 2800/2000 (Α’ 41), 2801/2000 (Α’ 46) και το
άρθρο 1 του ν. 3446/2006 (Α’ 49), η Ελληνική Αστυνοµία, οι Γενι-
κές Διευθύνσεις Μεταφορών και Επικοινωνιών των οικείων Περι-
φερειών, το Λιµενικό Σώµα για τους χώρους ευθύνης του και το
Σώµα Επιθεωρητών Ελεγκτών του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών. Τα Μικτά Κλιµάκια Ελέγχου µπορούν, ανεξαρτήτως
των άλλων κυρώσεων που προβλέπονται στον παρόντα ή άλλους
νόµους, να αφαιρούν επιτόπου από τον οδηγό που διέπραξε τις
παραβάσεις τoυ άρθρου 1 την ειδική άδεια οδήγησης Ε.Δ.Χ. αυ-
τοκινήτου, για χρονικό διάστηµα δεκαπέντε (15) ηµερών. Στις πε-
ριπτώσεις διαπίστωσης των ανωτέρω παραβάσεων τα αρµόδια
όργανα διαβιβάζουν την έκθεση διαπίστωσης στο αρµόδιο Πει-
θαρχικό Συµβούλιο.

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, ύστε-
ρα από αιτιολογηµένη πρόταση της µεγαλύτερης πρωτοβάθµιας
επαγγελµατικής οργάνωσης ιδιοκτητών Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων της

Περιφερειακής Ενότητας , η οποία υποβάλλεται στη Διεύθυνση
Επιβατικών Μεταφορών της Γενικής Διεύθυνσης Μεταφορών του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, και γνώµη της οικείας
δευτεροβάθµιας επαγγελµατικής οργάνωσης, µπορεί να συγκρο-
τούνται κλιµάκια ελέγχου µε σκοπό την εφαρµογή του παρόντος,
µε τη συµµετοχή ενός υπαλλήλου της ανωτέρω Διεύθυνσης,
ενός εκπροσώπου της οικείας Αστυνοµικής Αρχής και ενός εκ-
προσώπου της επαγγελµατικής οργάνωσης που υπέβαλε τη σχε-
τική πρόταση.

2. Το άρθρο 104 του ν. 4070/2012 (Α’82) καταργείται.

Άρθρο 5
Πειθαρχικό Συµβούλιο - Λοιπά όργανα

1. Το άρθρο 103 του ν. 4070/2012 (Α’82) αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Συνιστάται ανά διετία εντός του πρώτου διµήνου του πρώ-
του έτους στην έδρα κάθε Περιφέρειας Πειθαρχικό Συµβούλιο
µε διετή θητεία, το οποίο είναι αρµόδιο για τον έλεγχο της τήρη-
σης και την επιβολή κυρώσεων σχετικά µε την παράβαση διατά-
ξεων, που προβλέπουν πειθαρχικά παραπτώµατα των οδηγών,
ιδιοκτητών και εκµεταλλευτών Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων. Οι παραβά-
σεις εκδικάζονται από το Πειθαρχικό Συµβούλιο της έδρας του
Ε.Δ.Χ. αυτοκίνητου.

2. Κάθε Πειθαρχικό Συµβούλιο αποτελείται από:
α. Δύο (2) εκπρόσωπους της Γενικής Διεύθυνσης Μεταφορών

και Επικοινωνιών της οικείας Περιφέρειας, µε τους αναπληρωτές
τους, οι οποίοι ορίζονται από τον Περιφερειάρχη,

β. έναν (1) δικηγόρο µε έµµισθη εντολή µε τον αναπληρωτή
του, ο οποίος υπηρετεί στην οικεία Περιφέρεια,

γ. έναν (1) εκπρόσωπο της αστυνοµικής αρχής της Περιφέ-
ρειας, µε τον αναπληρωτή του, που ορίζονται αρµοδίως και
έχουν την ιδιότητα του αξιωµατικού της Ελληνικής Αστυνοµίας
και προέρχονται κατά προτίµηση από υπηρεσίες τροχαίας κίνη-
σης της Περιφέρειας,

δ. έναν (1) εκπρόσωπο των ιδιοκτητών και έναν (1) εκπρόσωπο
των οδηγών Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων της οικείας Περιφέρειας, µε
τους αναπληρωτές τους, που ορίζονται όπως προβλέπεται στο
παρόν. Ο εκπρόσωπος των ιδιοκτητών µετέχει για εκδίκαση πα-
ραβάσεων ιδιοκτητών και ο εκπρόσωπος των οδηγών για εκδί-
καση παραβάσεων οδηγών που δεν έχουν την ιδιότητα του
ιδιοκτήτη Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων. 

Τους εκπροσώπους των ιδιοκτητών και των οδηγών Ε.Δ.Χ. αυ-
τοκινήτων υποδεικνύουν από κοινού, κατά περίπτωση, όλες οι οι-
κείες επαγγελµατικές οργανώσεις των ενδιαφεροµένων, εντός
δέκα (10) ηµερών, ύστερα από πρόσκληση του οικείου Περιφε-
ρειάρχη. Αν η προθεσµία αυτή παρέλθει άπρακτη, ο Περιφερει-
άρχης απευθύνει νέα πρόσκληση στις επαγγελµατικές
οργανώσεις να υποδείξουν εκπροσώπους µέσα σε αποκλειστική
προθεσµία πέντε (5) ηµερών από την κοινοποίηση της πρόσκλη-
σης. Αν και στη δεύτερη περίπτωση δεν υποδειχθούν εκπρόσω-
ποι, ο Περιφερειάρχης αυτεπάγγελτα ορίζει εκπρόσωπο αντί-
στοιχα από την οικεία επαγγελµατική οργάνωση µε τα περισσό-
τερα εγγεγραµµένα µέλη, σύµφωνα µε το πρακτικό εκλογής του
τελευταίου Διοικητικού Συµβουλίου. Με απόφαση του Περιφε-
ρειάρχη ή του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών στην περί-
πτωση της παραγράφου 11 δύνανται να οριστούν ως µέλη των
Πειθαρχικών Συµβουλίων υπάλληλοι της Περιφέρειας ή του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών όταν οι επαγγελµατικές
οργανώσεις ή/και η οικεία αστυνοµική αρχή δεν ανταποκρίνονται
στην πρόσκληση για ορισµό εκπροσώπων τους.

3. Αν σε Περιφέρεια δεν υπάρχει αµιγές σωµατείο οδηγών
Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων, αλλά υπάρχει µικτό σωµατείο οδηγών που
αποτελείται από οδηγούς Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων, λεωφορείων, του-
ριστικών λεωφορείων και φορτηγών στο Πειθαρχικό Συµβούλιο
συµµετέχει, για τις παραβάσεις οδηγών Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων, εκ-
πρόσωπος από το µικτό σωµατείο και συγκεκριµένα από τον
κλάδο των οδηγών Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων.

Αν σε Περιφέρεια δεν υπάρχει ούτε µικτό σωµατείο οδηγών,
εκπρόσωπος των οδηγών ορίζεται από τον Περιφερειάρχη ένας
από τους οδηγούς Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων της Περιφέρειας µε τον
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αναπληρωτή του.
4. Χρέη Προέδρου για το Πειθαρχικό Συµβούλιο εκτελεί ένας

από τους εκπροσώπους της Γενικής Διεύθυνσης Μεταφορών και
Επικοινωνιών της οικείας Περιφέρειας, που ορίζεται µε την
πράξη συγκρότησης. 

5. Ο χώρος και οι ηµεροµηνίες συνεδριάσεων των συµβουλίων
καθορίζονται από τον Περιφερειάρχη, ανάλογα µε τις υπάρχου-
σες ανάγκες.

6. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο βρίσκεται σε απαρτία όταν παρί-
στανται τρία (3) τουλάχιστον µέλη του, στα οποία συµπεριλαµ-
βάνονται απαραίτητα ο Πρόεδρος και ο εκπρόσωπος της αστυ-
νοµίας ή οι αναπληρωτές τους. Οι αποφάσεις του Πειθαρχικού
Συµβουλίου λαµβάνονται µε απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων
µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας γίνεται παραποµπή σε επόµενη
συνεδρίαση. 

7. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο υποστηρίζεται από γραµµατεία,
η οποία:

α. τηρεί ειδικά σχετικό πρωτόκολλο,
β. δέχεται τις εκθέσεις παραβάσεων των κανονισµών λειτουρ-

γίας αυτοκινήτων Ε.Δ.Χ., τις γραπτές απόψεις ή εξηγήσεις όσων
έχουν διαπράξει παράβαση, τις ενστάσεις, καθώς και τις έγγρα-
φες καταγγελίες πολιτών τις οποίες παραδίδει στον Πρόεδρο
του Πειθαρχικού Συµβουλίου,

γ. διεκπεραιώνει τη σχετική αλληλογραφία που απαιτείται,
δ. εισηγείται ηµεροµηνίες συνεδριάσεων του Πειθαρχικού

Συµβουλίου,
ε. τηρεί και ενηµερώνει µητρώο παραβάσεων.
8. Τα σχετικά ζητήµατα µε τις διαδικασίες που πρέπει να τη-

ρούνται για την εύρυθµη λειτουργία του συµβουλίου αυτού ρυθ-
µίζονται από τον πρόεδρό τους. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο
χρησιµοποιεί πρόσφορα αποδεικτικά µέσα, που εκτιµώνται ελεύ-
θερα, για να εκδώσει τις αποφάσεις του.

9. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο αποφασίζει µέσα σε προθεσµία
ενός (1) µηνός από τη διαβίβαση σε αυτό από τα αρµόδια όρ-
γανα εκθέσεων παραβάσεων οδηγών Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων ή ανα-
φορών ή καταγγελιών επιβατών. 

10. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο κάθε τρίµηνο υποβάλλει στην
αρµόδια Γενική Διεύθυνση Μεταφορών και Επικοινωνιών της οι-
κείας Περιφέρειας και στην αρµόδια Διεύθυνση του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών αναλυτική κατάσταση µε τις υποθέ-
σεις που έχουν διεκπεραιωθεί ή εκκρεµούν σε αυτό.

11. Τα Πειθαρχικά Συµβούλια µπορεί να συγκροτούνται µε
απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών αν παρέλθει
άπρακτο χρονικό διάστηµα δύο (2) µηνών για τη συγκρότησή
τους από τον Περιφερειάρχη.»

2. Το άρθρο 21 του π.δ. 243/1987 (Α’ 104) και το άρθρο 21 του
π.δ. 244/1987 (Α’104) καταργούνται.

Άρθρο 6
Πειθαρχικά παραπτώµατα

Κάθε παράβαση, µε πράξη ή παράλειψη, των διατάξεων των
άρθρων 1 και 2 αποτελεί πειθαρχικό παράπτωµα. Πειθαρχικό πα-
ράπτωµα επίσης, αποτελεί και κάθε καταλογιστέα παράβαση του
Ποινικού Κώδικα ή ειδικών ποινικών νόµων κατά την εκτέλεση
των καθηκόντων του οδηγού.

Άρθρο 7
Έλεγχος

1. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών µπορεί µε απόφασή
του να αναθέτει τον έλεγχο εφαρµογής του παρόντος και σε
άλλα όργανα εκτός από όσα προβλέπονται στο άρθρο 4.

2. Τα αρµόδια όργανα ελέγχου για κάθε παράβαση που βεβαι-
ώνουν, συντάσσουν έκθεση, αντίγραφο της οποίας παραδίδεται
στον παραβάτη, και την αποστέλλουν το αργότερο µέσα σε
πέντε (5) ηµέρες στη γραµµατεία του αρµόδιου Πειθαρχικού
Συµβουλίου. Αν η παράβαση αφορά Ε.Δ.Χ. αυτοκίνητο που ο
οδηγός του απουσιάζει, το αντίγραφο της έκθεσης τοποθετείται
στον ανεµοθώρακα του αυτοκινήτου. Μέσα σε προθεσµία πέντε
(5) ηµερών από τη βεβαίωση της παράβασης ο παραβάτης µπο-

ρεί να καταθέσει εγγράφως στη γραµµατεία του Πειθαρχικού
Συµβουλίου έγγραφο µε τις απόψεις ή εξηγήσεις του.

3. Μετά την παρέλευση της ανωτέρω προθεσµίας και πάντως
το αργότερο µέσα σε (1) ένα µήνα από τη διαβίβαση της βεβαί-
ωσης της παράβασης, το αρµόδιο Πειθαρχικό Συµβούλιο εκδι-
κάζει την υπόθεση, ανεξάρτητα από το αν έχουν υποβληθεί ή όχι
οι γραπτές απόψεις ή εξηγήσεις του παραβάτη, και επιβάλλει τις
προβλεπόµενες διοικητικές κυρώσεις. Αν επιβληθεί πρόστιµο, η
σχετική απόφαση αποστέλλεται στη Δ.Ο.Υ. της κατοικίας του πα-
ραβάτη και το πρόστιµο εισπράττεται κατά τις διατάξεις του Κώ-
δικα Εισπράξεως Δηµοσίων Εσόδων (ν.δ. 356/1974, Α’ 90). Κατά
των αποφάσεων του Πειθαρχικού Συµβουλίου δεν επιτρέπεται
ένσταση. 

4. Οι αποφάσεις επιβολής διοικητικών κυρώσεων του Πειθαρ-
χικού Συµβουλίου επιδίδονται στους παραβάτες.

5. Ο παραβάτης µέσα σε ενενήντα (90) ηµέρες από την κοινο-
ποίηση σε αυτόν της απόφασης για την επιβολή προστίµου, είναι
υποχρεωµένος να υποβάλει στη γραµµατεία του Πειθαρχικού
Συµβουλίου αποδεικτικό πληρωµής του προστίµου σε Δ.Ο.Υ.. Αν
ο παραβάτης είναι κάτοχος της ειδικής άδειας και δεν υποβάλει
µέσα στην ανωτέρω προθεσµία το αποδεικτικό πληρωµής, ο Πε-
ριφερειάρχης, µε απόφασή του, αφαιρεί την ειδική άδεια οδήγη-
σης Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων µέχρι να υποβληθεί το σχετικό απο-
δεικτικό πληρωµής.

6. Για τις παραβάσεις που αναφέρονται στην παρ. 2 του άρ-
θρου 23 των προεδρικών διαταγµάτων 243/1987 και 244/1987
σχετικά µε την οδήγηση ή χρησιµοποίηση αυτοκινήτου που δεν
διαθέτει άδεια κυκλοφορίας ως Ε.Δ.Χ. αυτοκίνητο σε ισχύ, καθώς
και στις παραγράφους 3 και 4 των ιδίων άρθρων, σχετικά µε την
υπέρβαση της απρεπούς συµπεριφοράς και τις ειδικές παραβά-
σεις σε αεροδρόµια, λιµάνια κ.λπ., που καταγγέλλονται από πο-
λίτες ή βεβαιώνονται από τα όργανα ελέγχου του άρθρου 4, το
οικείο Πειθαρχικό Συµβούλιο αποφασίζει κατά προτεραιότητα.
Ο παραβάτης µπορεί, εφόσον επιθυµεί, να εκθέσει γραπτά τις
απόψεις του µέσα σε προθεσµία πέντε (5) ηµερών από την ηµέρα
της έγγραφης ειδοποίησής του για τη σχετική καταγγελία. Μετά
την παρέλευση της προθεσµίας αυτής, το Πειθαρχικό Συµβούλιο
εκδικάζει την υπόθεση ανεξάρτητα από το αν ο παραβάτης έχει
υποβάλει ή όχι υπόµνηµα απόψεων. 

Άρθρο 8
Πειθαρχικές ποινές

1. Οι πειθαρχικές ποινές που επιβάλλονται στους παραβάτες
των διατάξεων των άρθρων 1 και 2 είναι οι εξής:

α. επίπληξη,
β. διοικητικό πρόστιµο,
γ. αφαίρεση ειδικής άδειας οδήγησης.
2. Οι παραβάσεις των υποχρεώσεων που προβλέπονται στα

άρθρα 1 και 2 κατατάσσονται µε κριτήρια τη βαρύτητά τους, τη
µέριµνα για την ασφάλεια των επιβατών και της σωµατικής ακε-
ραιότητάς τους, τη συµπεριφορά και την υπευθυνότητα των οδη-
γών, καθώς και τις επιπτώσεις στους επιβάτες σε τρεις (3) κατη-
γορίες:

α. χαµηλής αξιολόγησης,
β. µεσαίας αξιολόγησης,
γ. υψηλής αξιολόγησης.
3.α. Οι χαµηλής αξιολόγησης παραβάσεις τιµωρούνται µε επί-

πληξη και διοικητικό πρόστιµο έως τριακόσια (300) ευρώ,
β. οι µεσαίας αξιολόγησης παραβάσεις τιµωρούνται µε διοικη-

τικό πρόστιµο από τριακόσια ένα (301) έως και εξακόσια (600)
ευρώ και αφαίρεση της ειδικής άδειας οδήγησης για έως έξι (6)
µήνες,

γ. οι υψηλής αξιολόγησης παραβάσεις τιµωρούνται µε αφαί-
ρεση της ειδικής άδειας οδήγησης για έξι (6) µήνες και επανεξέ-
ταση για την επαναχορήγηση αυτής.

4. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, οι
παραβάσεις του άρθρου 2 κατατάσσονται στις ανωτέρω κατη-
γορίες και καθορίζονται λεπτοµερώς τα διοικητικά πρόστιµα και
οι διοικητικές κυρώσεις ανά κατηγορία παράβασης, καθώς και η
συγχώνευση ποινών σε περίπτωση συνεκδίκασης περισσότερων
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πειθαρχικών παραπτωµάτων. Με την ίδια απόφαση µπορεί να
προβλέπεται η απευθείας επιβολή διοικητικών κυρώσεων και
προστίµων από τα όργανα ελέγχου για παραβάσεις χαµηλής
αξιολόγησης, χωρίς αυτοί να παραπέµπονται στο Πειθαρχικό
Συµβούλιο του άρθρου 5 και χωρίς να ακολουθείται η διαδικασία
του άρθρου 7.

5. Για παραβάσεις του παρόντος Κανονισµού που συνδέονται
µε χρήση αλκοόλ, τοξικών ουσιών ή ναρκωτικών ουσιών και
έχουν σαν αποτέλεσµα να τίθεται σε κίνδυνο η σωµατική ακεραι-
ότητα και η ασφάλεια των επιβατών, ο υπαίτιος τιµωρείται µε δι-
οικητικό πρόστιµο δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ, καθώς και µε
αφαίρεση της ειδικής άδειας για έξι (6) µήνες. Σε περίπτωση
υποτροπής επιβάλλεται διοικητικό πρόστιµο τεσσάρων χιλιάδων
(4.000) ευρώ και αφαίρεση της ειδικής άδειας για ένα (1) έτος.
Για την επαναχορήγηση της ειδικής άδειας απαιτείται επανεξέ-
ταση.

6. Τα διοικητικά πρόστιµα του παρόντος µπορεί να αναπρο-
σαρµόζονται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφο-
ρών έως πενήντα τοις εκατό (50%). 

7. Με την επιφύλαξη των διατάξεων των παραπάνω παραγρά-
φων, για τις παραβάσεις των διατάξεων του παρόντος ισχύουν
οι διοικητικές κυρώσεις που προβλέπονται στα προεδρικά δια-
τάγµατα 243/1987 και 244/1987.

8. Οι διατάξεις των περιπτώσεων α’, β’ και ιε’ της παρ. 6 του
άρθρου 8 των προεδρικών διαταγµάτων 243/1987 και 244/1987
καταργούνται.

Άρθρο 9
Εκτέλεση πειθαρχικής απόφασης

Η πειθαρχική απόφαση εκτελείται µέσα σε δύο (2) µήνες από
την κοινοποίησή της, µε επιµέλεια του Πειθαρχικού Συµβουλίου,
στην αρµόδια υπηρεσία της Περιφέρειας.

Άρθρο 10
Παραγραφή πειθαρχικών παραπτωµάτων και ποινών

1. Τα πειθαρχικά παραπτώµατα παραγράφονται εφόσον πα-
ρέλθουν τρία (3) έτη από την ηµέρα που διαπράχθηκαν. 

2. Πειθαρχικό παράπτωµα που αποτελεί συγχρόνως και ποι-
νικό αδίκηµα, δεν παραγράφεται πριν από την εξάλειψη του αξιό-
ποινου του τελευταίου.

3. Πειθαρχικά παραπτώµατα, που έχουν τελεστεί µέχρι την
έναρξη ισχύος του παρόντος και για τα οποία έχουν παρέλθει
τρία (3) έτη από την ηµέρα σύνταξης της έκθεσης βεβαίωσης
χωρίς να έχει εκδοθεί πειθαρχική απόφαση, παραγράφονται.

Άρθρο 11

1. Συνιστάται στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών γνω-
µοδοτική επταµελής διαρκής Επιτροπή για θέµατα ελέγχου και
αξιολόγησης των υπηρεσιών των Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων. Έργο της
Επιτροπής είναι η υποβολή προτάσεων για την αναµόρφωση των
διατάξεων που ρυθµίζουν τη λειτουργία των Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων
και η εισήγηση για την κατάρτιση του Κανονισµού Λειτουργίας
των Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων, των υποχρεώσεων των ιδιοκτητών, εκ-
µεταλλευτών και των οδηγών κατά τη λειτουργία αυτών για την
εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού, των κανόνων ευπρεπούς εµ-
φάνισης και των προσόντων των οδηγών, την αναµόρφωση του
πλαισίου για την απόκτηση της ειδικής άδειας, την κατάσταση
των οχηµάτων και τις προϋποθέσεις διάθεσης αυτών για την
εκτέλεση µεταφορικού έργου, τις διοικητικές κυρώσεις που επι-
βάλλονται για την παράβαση των υποχρεώσεων που απορρέουν
από τις παραπάνω διατάξεις, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα
που δεν ρυθµίζεται µε την υφιστάµενη νοµοθεσία.

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών ορί-
ζονται ο πρόεδρος, τα µέλη της Επιτροπής, που θα πρέπει να
είναι πρόσωπα εγνωσµένου κύρους µε τουλάχιστον εµπειρία άνω
της δεκαετίας σε θέµατα ελέγχου και αξιολόγησης των υπηρε-
σιών των Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων, καθώς και ο γραµµατέας µε τον
αναπληρωτή του και καθορίζεται και ο τρόπος λειτουργίας της

Επιτροπής. 
3. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δηµιουργείται

κεντρικό ηλεκτρονικό σύστηµα, τηλεφωνικό κέντρο και υπηρεσία
σύντοµων γραπτών µηνυµάτων (sms) παραπόνων και καταγγε-
λιών των επιβατών για παραβάσεις του παρόντος. Με απόφαση
του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζεται κάθε θέµα
σχετικό µε τον τρόπο λειτουργίας του κεντρικού ηλεκτρονικού
συστήµατος, του τηλεφωνικού κέντρου και της υπηρεσίας σύν-
τοµων γραπτών µηνυµάτων (sms), καθώς και η Διεύθυνση του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών στην ευθύνη της οποίας
θα υπαχθεί και θα λειτουργεί. Μέχρι την έκδοση της απόφασης
του προηγούµενου εδαφίου, ως αρµόδια υπηρεσία για τη διαχεί-
ριση καταγγελιών και παραπόνων των επιβατών για παραβίαση
διατάξεων του παρόντος ορίζεται η οικεία Διεύθυνση Μεταφο-
ρών και Επικοινωνιών της Περιφέρειας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2
ΑΛΛΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΕΠΙΒΑΤΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Άρθρο 12
Ηλεκτρονική ή τηλεφωνική διαµεσολάβηση µεταφοράς επι-

βατών µε οχήµατα Ε.Δ.Χ. 

1. Πέραν των δικαιούχων µεταφοράς επιβατών µε οχήµατα δη-
µόσιας χρήσης (Ε.Δ.Χ.), σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων
82 και επ. του ν. 4070/2012, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα που πα-
ρέχουν υπηρεσία ηλεκτρονικής ή τηλεφωνικής διαµεσολάβησης
για τη µεταφορά επιβατών µε όχηµα Ε.Δ.Χ., λογίζεται ότι ασκούν
ως κύρια οικονοµική δραστηριότητα αυτή της µεταφοράς επιβα-
τών εάν: (α) επηρεάζουν την τιµή της υπηρεσίας µεταφοράς αµέ-
σως ή εµµέσως διά της παροχής παράνοµων εκπτώσεων ή
επιδοτήσεων κοµίστρου ή άλλων τρόπων διαµόρφωσης του τε-
λικά καταβαλλόµενου ποσού από τον καταναλωτή ή (β) επηρεά-
ζουν τις κρίσιµες πτυχές της υπηρεσίας µεταφοράς, θέτοντας
προδιαγραφές, που πρέπει να πληρούν τα αυτοκίνητα, πέραν
των νοµίµων. Στην περίπτωση αυτή, η παροχή υπηρεσίας διαµε-
σολάβησης, η οποία έχει ως κύρια οικονοµική δραστηριότητα
αυτή της µεταφοράς επιβατών, ασκείται κατόπιν άδειας, σύµ-
φωνα µε τους όρους και προϋποθέσεις της παραγράφου 2.

Δεν απαιτείται η άδεια της παραγράφου 2 για την παροχή υπη-
ρεσιών διαµεσολάβησης, οι οποίες δεν έχουν ως κύρια οικονο-
µική δραστηριότητα αυτή της µεταφοράς επιβατών σύµφωνα µε
τα ανωτέρω. 

2. Για τη χορήγηση άδειας ο φορέας ηλεκτρονικής ή τηλεφω-
νικής διαµεσολάβησης υποβάλλει ηλεκτρονικά στην αρµόδια Δι-
εύθυνση επιβατικών µεταφορών του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών στην ελληνική γλώσσα ή σε επίσηµη µετάφραση τα
εξής:

α) Αίτηση του φυσικού ή νοµικού προσώπου. Αν ο αιτών είναι
νοµικό πρόσωπο, την αίτηση µαζί µε τα κατά περίπτωση νοµιµο-
ποιητικά έγγραφα υποβάλλει ο νόµιµος εκπρόσωπός του. Σε πε-
ρίπτωση αίτησης νοµικού προσώπου, που έχει την έδρα του σε
χώρα εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ορίζεται µε την αίτηση αν-
τίκλητος και αναπληρωτής του, που κατοικεί ή εδρεύει στη χώρα
και δηλώνονται τα εξής στοιχεία του: ονοµατεπώνυµο/επωνυµία,
Α.Δ.Τ., Α.Φ.Μ., Δ.Ο.Υ., διεύθυνση και τηλέφωνα επικοινωνίας. Σε
περίπτωση θανάτου του αντικλήτου, αυτός αντικαθίσταται εντός
δύο (2) µηνών µε αίτηση του φορέα διαµεσολάβησης. Αν νοµικό
πρόσωπο, που έχει την έδρα του σε χώρα εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, λάβει την άδεια, υποχρεούται να ενηµερώνει το Μη-
τρώο της παραγράφου 10 εντός πέντε (5) ηµερών για την αλ-
λαγή της εκπροσώπησής του.

Σε περίπτωση αίτησης φυσικού ή νοµικού προσώπου από
χώρα εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε θα ιδρύει εταιρεία µε
έδρα την Ελλάδα δια της οποίας θα υποβάλλεται η αίτηση και
θα ασκεί τη δραστηριότητα είτε θα ιδρύει υποκατάστηµα. Αν
ιδρύει υποκατάστηµα, ορίζεται υπεύθυνος άσκησης της δραστη-
ριότητας διαµεσολάβησης στην Ελλάδα, ο οποίος ευθύνεται αλ-
ληλεγγύως και εις ολόκληρον µε το φορέα διαµεσολάβησης για
κάθε ευθύνη του τελευταίου, που προκύπτει µε βάση τις διατά-
ξεις του παρόντος και της φορολογικής νοµοθεσίας. Σε περί-
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πτωση θανάτου του υπεύθυνου άσκησης δραστηριότητας, αυτός
αντικαθίσταται εντός δεκαπέντε (15) ηµερών µε αίτηση του
φορέα διαµεσολάβησης. Αν νοµικό πρόσωπο, που έχει την έδρα
του σε χώρα εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λάβει την άδεια,
υποχρεούται να ενηµερώνει το Μητρώο της παραγράφου 10
εντός πέντε (5) ηµερών για την αλλαγή της εκπροσώπησης και
της έδρας της εταιρείας στην Ελλάδα δια της οποίας ασκείται η
δραστηριότητα ή για την αλλαγή της εκπροσώπησης και της
έδρας του υποκαταστήµατος.

β) Παράβολο Δηµοσίου χιλίων (1.000) ευρώ.
γ) Αν, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2472/1997 (Α’50), γίνε-

ται επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων, κατά την υπηρεσία
διαµεσολάβησης, επικυρωµένο αντίγραφο της έγγραφης γνω-
στοποίησης από τον υπεύθυνο επεξεργασίας προς την Αρχή
Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων για τη σύσταση και λει-
τουργία αρχείου ή την έναρξη της επεξεργασίας και, αν γίνεται
επεξεργασία ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων, επικυρωµένο
αντίγραφο της άδειας της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δε-
δοµένων. Αν δεν γίνεται επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων ή
ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων ο αιτών υποβάλλει υπεύ-
θυνη δήλωση για αυτό. Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων
της παρούσας περίπτωσης, όπως όταν, παρότι γίνεται επεξερ-
γασία προσωπικών δεδοµένων ή ευαίσθητων προσωπικών δεδο-
µένων, έχει δηλωθεί από τον αιτούντα το αντίθετο, επιβάλλεται
η αφαίρεση της άδειας για δύο (2) έτη.

3. Η αρµόδια υπηρεσία της Διεύθυνσης Επιβατικών Μεταφο-
ρών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών οφείλει εντός
τριάντα (30) ηµερών να εκδώσει την άδεια. Σε περίπτωση παρέ-
λευσης άπρακτης της παραπάνω προθεσµίας τεκµαίρεται ως εκ-
δοθείσα η άδεια. Η µη έγκαιρη διεκπεραίωση µέσα στην ανω-
τέρω προθεσµία συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα των υπαίτιων
προϊσταµένων και υπαλλήλων, το οποίο επιφέρει πειθαρχική
ποινή σε βάρος τους ίση µε τις αποδοχές τριών (3) µηνών.

4. Μέχρι την έκδοση των αναγκαίων πράξεων για την ηλεκτρο-
νική διεξαγωγή της διαδικασίας αδειοδότησης αυτή διεξάγεται
εγγράφως.

5. Οι φορείς διαµεσολάβησης, οι οποίοι έχουν λάβει την άδεια
της παραγράφου 2 χωρίς υπαίτια καθυστέρηση υποχρεούνται
να καταχωρούν στο Μητρώο της παραγράφου 10, τους όρους
χρήσης της υπηρεσίας διαµεσολάβησης όπως εκάστοτε
ισχύουν, τα στοιχεία των ιδιοκτητών ή των οδηγών των Ε.Δ.Χ.
οχηµάτων, εφόσον είναι αυτοί οι χρήστες, που κάνουν αποδε-
κτούς τους ανωτέρω όρους, τις άδειες κυκλοφορίας των Ε.Δ.Χ.
οχηµάτων και τις ειδικές άδειες οδήγησης των οδηγών των
Ε.Δ.Χ. οχηµάτων. Εναλλακτικά αντί των στοιχείων των ιδιοκτητών
ή των οδηγών των Ε.Δ.Χ. οχηµάτων, εφόσον είναι αυτοί οι χρή-
στες, που κάνουν αποδεκτούς τους όρους χρήσης της υπηρε-
σίας διαµεσολάβησης και των παραπάνω όρων, όπως εκάστοτε
ισχύουν, επιτρέπεται η καταχώριση οποιουδήποτε τύπου σύµβα-
σης µεταξύ των παραπάνω προσώπων και του φορέα διαµεσο-
λάβησης. Αν η σύµβαση για τη χρήση της υπηρεσίας διαµεσο-
λάβησης καταρτίζεται από τους οδηγούς καταχωρούνται και τα
στοιχεία των ιδιοκτητών των οχηµάτων. Η καταχώριση των στοι-
χείων γίνεται ανά Ε.Δ.Χ. όχηµα.

6.α) Αν δεν αντικατασταθεί εµπρόθεσµα ο αντίκλητος που απο-
βίωσε, σύµφωνα µε την παράγραφο 2, επιβάλλεται στο φορέα
ηλεκτρονικής ή τηλεφωνικής διαµεσολάβησης πρόστιµο ποσού
χιλίων (1.000) ευρώ. 

Αν δεν αντικατασταθεί εµπρόθεσµα ο υπεύθυνος άσκησης
δραστηριότητας, σύµφωνα µε την παράγραφο 2, αναστέλλεται
η ισχύς της άδειας και εφαρµόζεται η παράγραφος 7 µέχρι τον
ορισµό νέου υπεύθυνου άσκησης δραστηριότητας.

β) Σε περίπτωση παύσης της λειτουργίας της εταιρείας ή του
υποκαταστήµατος στη χώρα, φυσικού ή νοµικού προσώπου από
χώρα εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανακαλείται η άδεια της πα-
ραγράφου 2 και εφαρµόζεται η παράγραφος 7.

γ) Για τη µη καταχώριση της άδειας κυκλοφορίας Ε.Δ.Χ. οχή-
µατος ή της ειδικής άδειας οδήγησης οδηγού, επιβάλλεται την
πρώτη φορά πρόστιµο πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ, τη δεύτερη
φορά πρόστιµο δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ, την τρίτη φορά
ανάκληση της άδειας για δύο (2) µήνες και την τέταρτη φορά

ανάκληση της άδειας για δύο (2) χρόνια. Για τις λοιπές παραβά-
σεις των διατάξεων του παρόντος, καθώς και των διατάξεων που
καθορίζουν το πλαίσιο διαµόρφωσης της τιµής της υπηρεσίας
της µεταφοράς, διατυπώνεται την πρώτη φορά σύσταση στο
φορέα διαµεσολάβησης, τη δεύτερη φορά επιβάλλεται πρόστιµο
δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ, την τρίτη φορά πρόστιµο είκοσι
πέντε χιλιάδων (25.000) ευρώ, την τέταρτη φορά πρόστιµο πε-
νήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ και την πέµπτη φορά ανάκληση
της άδειας της παραγράφου 2 και εφαρµόζεται η παράγραφος
7, καθώς και απαγορεύεται για διάστηµα δύο (2) ετών να ιδρύσει
και να λειτουργήσει άλλον φορέα διαµεσολάβησης. Σε περί-
πτωση νοµικού προσώπου στην παραπάνω απαγόρευση υπόκει-
ται και ο διαχειριστής του.

δ) Στον οδηγό του Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτου που συµβάλλεται µε
φορέα διαµεσολάβησης του πρώτου εδαφίου της παραγράφου
1 και στερείται ειδικής άδειας οδήγησης, επιβάλλεται αφαίρεση
της άδειας οδήγησης για δύο (2) χρόνια. 

ε) Στον κύριο του Ε.Δ.Χ. οχήµατος που εκτελεί παρανόµως
έργο σε συνεργασία µε φορέα διαµεσολάβησης, επιβάλλεται δι-
οικητικό πρόστιµο ανερχόµενο σε πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ.
Σε περίπτωση υποτροπής το ποσό διπλασιάζεται.

στ) Σε περίπτωση λειτουργίας φορέα διαµεσολάβησης χωρίς
την άδεια της παραγράφου 2, παρότι όφειλε να αδειοδοτηθεί,
επιβάλλεται πρόστιµο πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ, εφαρµό-
ζεται η παράγραφος 7 και απαγορεύεται για διάστηµα δύο (2)
ετών να ιδρύσει και να λειτουργήσει άλλον φορέα διαµεσολάβη-
σης. Σε περίπτωση νοµικού προσώπου στην παραπάνω απαγό-
ρευση υπόκειται και ο διαχειριστής του.

Τα άνω ποσά βεβαιώνονται, κατά την οικεία νοµοθεσία, παρα-
χρήµα στο δηµόσιο ταµείο σε ειδικό κωδικό για τις δράσεις οδι-
κής ασφάλειας και ηλεκτρονικών συστηµάτων.

Τα παραπάνω πρόστιµα και κυρώσεις επιβάλλονται από την
υπηρεσία που εκδίδει την άδεια µετά από ακρόαση του εµπλε-
κόµενου προσώπου. 

7. Ειδικά, σε περίπτωση λειτουργίας άνευ αδείας φορέα δια-
µεσολάβησης, ο οποίος όφειλε να λάβει τη άδεια της παραγρά-
φου 2, η αρµόδια υπηρεσία κοινοποιεί τη σχετική απόφαση
επιβολής προστίµου ή άλλης κύρωσης προς την υπηρεσία δίω-
ξης ηλεκτρονικού εγκλήµατος, για τη διεκπεραίωση της διακο-
πής λειτουργίας τυχόν διαδικτυακού ιστότοπου του φορέα και
κάθε είδους εφαρµογών σε κινητά τηλέφωνα, ηλεκτρονικούς
υπολογιστές και άλλα µέσα.

8. Τα Ε.Δ.Χ. οχήµατα, µε τα οποία παρέχονται οι υπηρεσίες µε-
ταφοράς κατόπιν διαµεσολάβησης φορέα που έχει λάβει άδεια,
σύµφωνα µε την παράγραφο 2, φέρουν διακριτικό γνώρισµα σε
εµφανές σηµείο στο εσωτερικό και στο εξωτερικό του Ε.Δ.Χ.
οχήµατος. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφο-
ρών καθορίζονται οι λεπτοµέρειες σχετικά µε το διακριτικό γνώ-
ρισµα του προηγούµενου εδαφίου.

9. Εφόσον η µεταφορά διενεργείται εντός της ελληνικής επι-
κράτειας τα έσοδα από την άσκηση της δραστηριότητας διαµε-
σολάβησης φορολογούνται µε βάση την κείµενη φορολογική
νοµοθεσία. Οι φορείς διαµεσολάβησης εκδίδουν διαφορετικά
φορολογικά στοιχεία προς τον καταναλωτή και διαφορετικά
προς τους οδηγούς και τους ιδιοκτήτες των οχηµάτων. 

10. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών τηρείται ηλε-
κτρονικό µητρώο, στο οποίο τηρούνται, επιπλέον των αναφερο-
µένων στην παράγραφο 5, και τα παρακάτω στοιχεία:

α) Οι φορείς διαµεσολάβησης, οι οποίοι έχουν λάβει την άδεια
της παραγράφου 2, και οι αντίκλητοι τους στις περιπτώσεις που
απαιτείται.

β) Οι ανακλητικές πράξεις των αδειών διαµεσολάβησης και οι
πράξεις διαπίστωσης των παραβάσεων και επιβολής του προστί-
µου και των λοιπών κυρώσεων.

11. Αρµόδια όργανα για τον έλεγχο της ορθής ή µη εφαρµο-
γής των διατάξεων του παρόντος, ο οποίος διενεργείται σύµ-
φωνα και µε τις οικείες διατάξεις του ν. 4512/2018 (Α’ 5), είναι
επιπλέον των οριζοµένων µε βάση την υφιστάµενη κατά την ψή-
φιση του παρόντος νοµοθεσία και το Σώµα Επιθεωρητών Ελεγ-
κτών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, καθώς και κάθε
άλλο όργανο του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, το
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οποίο ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών. Τα αρµόδια όργανα ελέγχου επιτρέπεται να συνδέονται
και να έχουν πρόσβαση στη βάση δεδοµένων των φορέων δια-
µεσολάβησης, αναφορικά µε τα εκτελούµενα δροµολόγια, µε τή-
ρηση της νοµοθεσίας για την προστασία των προσωπικών
δεδοµένων.

12. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια σχετικά µε την ηλεκτρο-
νική διεξαγωγή της διοικητικής διαδικασίας αδειοδότησης του
παρόντος, την ίδρυση και λειτουργία του Μητρώου της παρα-
γράφου 10, καθώς και το ύψος των ποινών της παραγράφου 7
του παρόντος. Με την παραπάνω απόφαση καθορίζεται ο χρόνος
έναρξης λειτουργίας του Μητρώου της παραγράφου 11, από την
οποία τίθεται σε ισχύ και η παράγραφος 5.

13. Φορέας διαµεσολάβησης που έχει ως κύρια οικονοµική
δραστηριότητα αυτή της µεταφοράς επιβατών, σύµφωνα µε τις
διατάξεις της παραγράφου 1 του παρόντος, καθώς και τις δια-
τάξεις της παραγράφου 1 του επόµενου άρθρου πρέπει να αδει-
οδοτείται σύµφωνα µε τις διατάξεις και των δύο άρθρων.

14. Οι άδειες του παρόντος είναι αµεταβίβαστες.

Άρθρο 13
Ηλεκτρονική ή τηλεφωνική διαµεσολάβηση 

για την ενοικίαση Επιβατικών Ιδιωτικής 
Χρήσης (Ε.Ι.Χ.) οχηµάτων µε οδηγό

1. Φυσικά ή νοµικά πρόσωπα, που παρέχουν υπηρεσία ηλε-
κτρονικής ή τηλεφωνικής διαµεσολάβησης για την ενοικίαση,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της υποπαραγράφου Η.2 της παρ. Η
του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 και των κατ’ εξουσιοδό-
τησή της κανονιστικών πράξεων, Επιβατικών Ιδιωτικής Χρήσης
(Ε.Ι.Χ.) οχηµάτων µε οδηγό, λογίζεται ότι ασκούν ως κύρια οικο-
νοµική δραστηριότητα αυτή της µεταφοράς επιβατών, εφόσον
ασκούν αποφασιστική επιρροή επί των όρων παροχής της υπη-
ρεσίας από τους οδηγούς. Ειδικότερα, ασκούν αποφασιστική
επιρροή εάν: (α) καθορίζουν την τιµή της υπηρεσίας µεταφοράς
αµέσως ή εµµέσως δια της παροχής εκπτώσεων ή άλλων τρόπων
διαµόρφωσης του τελικά καταβαλλόµενου ποσού από τον κατα-
ναλωτή και (β) καθορίζουν τις κρίσιµες πτυχές της υπηρεσίας µε-
ταφοράς, θέτοντας προδιαγραφές, που πρέπει να πληρούν τα
αυτοκίνητα, πέραν των νοµίµων. Στην περίπτωση αυτή, η παροχή
υπηρεσίας διαµεσολάβησης, η οποία έχει ως κύρια οικονοµική
δραστηριότητα αυτή της µεταφοράς επιβατών, ασκείται κατόπιν
άδειας, σύµφωνα µε τους όρους και προϋποθέσεις της παρα-
γράφου 2. 

Δεν απαιτείται η άδεια της παραγράφου 2 για την παροχή υπη-
ρεσιών διαµεσολάβησης, οι οποίες δεν έχουν ως κύρια οικονο-
µική δραστηριότητα αυτή της µεταφοράς επιβατών, σύµφωνα µε
τα ανωτέρω. 

2. Για τη χορήγηση άδειας ο φορέας υπηρεσίας ηλεκτρονικής
ή τηλεφωνικής διαµεσολάβησης, ως ανωτέρω περιγράφεται,
υποβάλλει ηλεκτρονικά στην αρµόδια Διεύθυνση Επιβατικών Με-
ταφορών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών στην ελλη-
νική γλώσσα ή σε επίσηµη µετάφραση τα εξής:

α) Αίτηση του φυσικού ή νοµικού προσώπου. Αν ο αιτών είναι
νοµικό πρόσωπο, την αίτηση µαζί µε τα κατά περίπτωση νοµιµο-
ποιητικά έγγραφα υποβάλλει ο νόµιµος εκπρόσωπός του. Αν ο
αιτών είναι νοµικό πρόσωπο που έχει την έδρα του σε χώρα
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ορίζεται µε την αίτηση αντίκλη-
τος και αναπληρωτής του, που κατοικεί ή εδρεύει στη χώρα και
δηλώνονται τα εξής στοιχεία του: ονοµατεπώνυµο/επωνυµία,
Α.Δ.Τ., Α.Φ.Μ., Δ.Ο.Υ., διεύθυνση και τηλέφωνα επικοινωνίας. Σε
περίπτωση θανάτου του αντικλήτου αυτός αντικαθίσταται εντός
δύο (2) µηνών µε αίτηση του φορέα διαµεσολάβησης. Αν νοµικό
πρόσωπο που έχει την έδρα του σε χώρα εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, λάβει την άδεια, υποχρεούται να ενηµερώνει το Μη-
τρώο της παραγράφου 10 εντός πέντε (5) ηµερών για την αλ-
λαγή της εκπροσώπησής του.

Σε περίπτωση αίτησης φυσικού ή νοµικού προσώπου από
χώρα εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε θα ιδρύει εταιρεία µε
έδρα την Ελλάδα δια της οποίας θα υποβάλλεται η αίτηση και

θα ασκεί τη δραστηριότητα είτε θα ιδρύει υποκατάστηµα. Αν
ιδρύει υποκατάστηµα, ορίζεται υπεύθυνος άσκησης της δραστη-
ριότητας διαµεσολάβησης στην Ελλάδα, ο οποίος ευθύνεται αλ-
ληλεγγύως και εις ολόκληρον µε το φορέα διαµεσολάβησης για
κάθε ευθύνη του τελευταίου, που προκύπτει µε βάση τις διατά-
ξεις του παρόντος και της φορολογικής νοµοθεσίας. Σε περί-
πτωση θανάτου του υπεύθυνου άσκησης δραστηριότητας αυτός
αντικαθίσταται εντός δεκαπέντε (15) ηµερών µε αίτηση του
φορέα διαµεσολάβησης. Αν νοµικό πρόσωπο, που έχει την έδρα
του σε χώρα εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λάβει την άδεια,
υποχρεούται να ενηµερώνει το Μητρώο της παραγράφου 10
εντός πέντε (5) ηµερών για την αλλαγή της εκπροσώπησης και
της έδρας της εταιρείας στην Ελλάδα δια της οποίας ασκείται η
δραστηριότητα ή για την αλλαγή της εκπροσώπησης και της
έδρας του υποκαταστήµατος.

β) Παράβολο Δηµοσίου χιλίων (1.000) ευρώ.
γ) Αν, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2472/1997 (Α’ 50), γίνε-

ται επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων, κατά την υπηρεσία
διαµεσολάβησης, επικυρωµένο αντίγραφο της έγγραφης γνω-
στοποίησης από τον υπεύθυνο επεξεργασίας προς την Αρχή
Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων για τη σύσταση και λει-
τουργία αρχείου ή την έναρξη της επεξεργασίας και, αν γίνεται
επεξεργασία ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων, επικυρωµένο
αντίγραφο της άδειας της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δε-
δοµένων. Αν δεν γίνεται επεξεργασία προσωπικών δεδοµένων ή
ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων ο αιτών υποβάλλει υπεύ-
θυνη δήλωση για αυτό. Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων
της παρούσας περίπτωσης, όπως όταν, παρότι γίνεται επεξερ-
γασία προσωπικών δεδοµένων ή ευαίσθητων προσωπικών δεδο-
µένων, έχει δηλωθεί από τον αιτούντα το αντίθετο, επιβάλλεται
η αφαίρεση της άδειας για δύο (2) έτη.

3. Η αρµόδια υπηρεσία οφείλει εντός τριάντα (30) ηµερών να
εκδώσει την άδεια. Σε περίπτωση παρέλευσης άπρακτης της πα-
ραπάνω προθεσµίας τεκµαίρεται ως εκδοθείσα η άδεια. Η µη έγ-
καιρη διεκπεραίωση µέσα στην ανωτέρω προθεσµία συνιστά
πειθαρχικό παράπτωµα των υπαίτιων προϊσταµένων και υπαλλή-
λων, το οποίο επιφέρει πειθαρχική ποινή σε βάρος τους ίση µε
τις αποδοχές τριών (3) µηνών.

4. Μέχρι την έκδοση των αναγκαίων πράξεων για την ηλεκτρο-
νική διεξαγωγή της διαδικασίας αδειοδότησης αυτή διεξάγεται
εγγράφως.

5. Οι φορείς διαµεσολάβησης, οι οποίοι έχουν λάβει την άδεια
της παραγράφου 2, χωρίς υπαίτια καθυστέρηση υποχρεούνται
να καταχωρούν στο Μητρώο της παραγράφου 10 τους όρους
χρήσης της υπηρεσίας διαµεσολάβησης, όπως εκάστοτε ισχύ-
ουν, τις άδειες κυκλοφορίας των Ε.Ι.Χ. οχηµάτων, τα στοιχεία των
εκµισθωτών των Ε.Ι.Χ. οχηµάτων και των οδηγών τους, που τους
κάνουν αποδεκτούς. Εναλλακτικά, αντί των στοιχείων των εκµι-
σθωτών των Ε.Ι.Χ. οχηµάτων, που κάνουν αποδεκτούς τους
όρους χρήσης της υπηρεσίας διαµεσολάβησης και των παρα-
πάνω όρων, επιτρέπεται η καταχώριση οποιουδήποτε τύπου σύµ-
βασης µεταξύ των παραπάνω προσώπων και του φορέα διαµε-
σολάβησης. Η καταχώριση των στοιχείων γίνεται ανά Ε.Ι.Χ.
όχηµα.

6.α) Αν δεν αντικατασταθεί εµπρόθεσµα ο αντίκλητος που απο-
βίωσε, σύµφωνα µε την παράγραφο 2, επιβάλλεται στο φορέα
ηλεκτρονικής ή τηλεφωνικής διαµεσολάβησης πρόστιµο ποσού
χιλίων (1.000) ευρώ. 

Αν δεν αντικατασταθεί εµπρόθεσµα ο υπεύθυνος άσκησης
δραστηριότητας που αποβίωσε, σύµφωνα µε την παράγραφο 2,
αναστέλλεται η ισχύς της άδειας και εφαρµόζεται η παράγραφος
7 µέχρι τον ορισµό νέου υπεύθυνου άσκησης δραστηριότητας.

β) Σε περίπτωση παύσης της λειτουργίας της εταιρείας ή του
υποκαταστήµατος στη χώρα, φυσικού ή νοµικού προσώπου από
χώρα εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης, ανακαλείται η άδεια της πα-
ραγράφου 2 και εφαρµόζεται η παράγραφος 7.

γ) Για τη µη καταχώριση της άδειας κυκλοφορίας Ε.Ι.Χ. οχή-
µατος ή της άδειας οδήγησης οδηγού, που προβλέπονται από
τις διατάξεις του παρόντος, επιβάλλεται την πρώτη φορά πρό-
στιµο πέντε χιλιάδων (5.000) ευρώ, τη δεύτερη φορά πρόστιµο
δέκα χιλιάδων (10.000) ευρώ, την τρίτη φορά ανάκληση της
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άδειας για δύο (2) µήνες και την τέταρτη φορά ανάκληση της
άδειας για δύο (2) χρόνια. Για τις λοιπές παραβάσεις των διατά-
ξεων του παρόντος, καθώς και των διατάξεων που καθορίζουν
το πλαίσιο διαµόρφωσης της τιµής της υπηρεσίας της µεταφο-
ράς, διατυπώνεται την πρώτη φορά σύσταση στο φορέα διαµε-
σολάβησης, τη δεύτερη φορά επιβάλλεται πρόστιµο δέκα χιλιά-
δων (10.000) ευρώ, την τρίτη φορά πρόστιµο είκοσι πέντε χιλιά-
δων (25.000) ευρώ, την τέταρτη φορά πρόστιµο πενήντα χιλιά-
δων (50.000) ευρώ και την πέµπτη φορά ανάκληση της άδειας
της παραγράφου 2 και εφαρµόζεται η παράγραφος 7, καθώς και
απαγορεύεται για διάστηµα δύο (2) ετών να ιδρύσει και λειτουρ-
γήσει άλλον φορέα διαµεσολάβησης. Σε περίπτωση νοµικού
προσώπου στην παραπάνω απαγόρευση υπόκειται και ο διαχει-
ριστής του.

δ) Στον οδηγό του Ε.Ι.Χ. αυτοκινήτου που συµβάλλεται µε
φορέα διαµεσολάβησης του πρώτου εδαφίου της παραγράφου
1 και στερείται ειδικής άδειας οδήγησης επιβάλλεται αφαίρεση
της άδειας οδήγησης έως δύο (2) χρόνια. 

ε) Στον εκµισθωτή του Ε.Ι.Χ. οχήµατος, που εκτελεί παρανό-
µως έργο σε συνεργασία µε φορέα διαµεσολάβησης επιβάλλεται
διοικητικό πρόστιµο ανερχόµενο σε πέντε χιλιάδες (5.000) ευρώ
ανά όχηµα. Σε περίπτωση υποτροπής το ποσό διπλασιάζεται.

στ) Σε περίπτωση λειτουργίας φορέα διαµεσολάβησης χωρίς
την άδεια της παραγράφου 2, παρότι όφειλε να αδειοδοτηθεί,
επιβάλλεται πρόστιµο πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ, εφαρµό-
ζεται η παράγραφος 7 και απαγορεύεται για διάστηµα δύο (2)
ετών να ιδρύσει και λειτουργήσει άλλον φορέα διαµεσολάβησης.
Σε περίπτωση νοµικού προσώπου στην παραπάνω απαγόρευση
υπόκειται και ο διαχειριστής του.

Τα άνω ποσά βεβαιώνονται, κατά την οικεία νοµοθεσία, παρα-
χρήµα στο δηµόσιο ταµείο σε ειδικό κωδικό για τις δράσεις οδι-
κής ασφάλειας και ηλεκτρονικών συστηµάτων.

Τα παραπάνω πρόστιµα και κυρώσεις επιβάλλονται από την
υπηρεσία που εκδίδει την άδεια µετά από ακρόαση του εµπλε-
κόµενου προσώπου.

7. Σε περίπτωση λειτουργίας του φορέα άνευ αδείας, η αρµό-
δια υπηρεσία κοινοποιεί τη σχετική απόφαση επιβολής προστί-
µου ή άλλης κύρωσης προς την υπηρεσία δίωξης ηλεκτρονικού
εγκλήµατος, για τη διεκπεραίωση της διακοπής λειτουργίας
τυχόν διαδικτυακού ιστότοπου του φορέα και κάθε είδους εφαρ-
µογών σε κινητά τηλέφωνα, ηλεκτρονικούς υπολογιστές και άλλα
µέσα.

8. Τα οχήµατα, µε τα οποία παρέχονται οι παραπάνω υπηρε-
σίες κατόπιν διαµεσολάβησης φορέα, που έχει λάβει άδεια σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 2, φέρουν διακριτικό γνώρισµα σε
εµφανές σηµείο στο εσωτερικό και στο εξωτερικό του Ε.Ι.Χ. οχή-
µατος. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
καθορίζονται οι λεπτοµέρειες σχετικά µε το διακριτικό γνώρισµα
του προηγούµενου εδαφίου.

9. Εφόσον η εκτέλεση του αντικειµένου της µίσθωσης διενερ-
γείται εντός της ελληνικής επικράτειας τα έσοδα από την άσκηση
της δραστηριότητας διαµεσολάβησης φορολογούνται µε βάση
την κείµενη φορολογική νοµοθεσία. Οι φορείς διαµεσολάβησης
εκδίδουν διαφορετικά φορολογικά στοιχεία προς τον κατανα-
λωτή και διαφορετικά προς τους εκµισθωτές Ε.Ι.Χ. οχηµάτων µε
οδηγό ή/και τους οδηγούς ή/και τους ιδιοκτήτες των οχηµάτων.

10. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών τηρείται ηλε-
κτρονικό µητρώο, στο οποίο τηρούνται, επιπλέον των αναφερό-
µενων στην παράγραφο 5, και τα παρακάτω στοιχεία:

α) Οι φορείς διαµεσολάβησης, οι οποίοι έχουν λάβει την άδεια
της παραγράφου 2 και οι αντίκλητοί τους στις περιπτώσεις που
απαιτείται.

β) Οι ανακλητικές πράξεις των αδειών διαµεσολάβησης και οι
πράξεις διαπίστωσης των παραβάσεων και επιβολής του προστί-
µου και των λοιπών κυρώσεων.

11. Αρµόδια όργανα για τον έλεγχο της ορθής ή µη εφαρµο-
γής των παραπάνω διατάξεων, ο οποίος διενεργείται σύµφωνα
και µε τις οικείες διατάξεις του ν. 4512/2018 (Α’ 5), είναι επιπλέον
των οριζοµένων µε βάση την υφιστάµενη κατά την ψήφιση του
παρόντος νοµοθεσία και το Σώµα Επιθεωρητών Ελεγκτών του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, καθώς και κάθε άλλο όρ-

γανο του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, το οποίο ορί-
ζεται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών. Τα
αρµόδια όργανα ελέγχου επιτρέπεται να συνδέονται και να έχουν
πρόσβαση στη βάση δεδοµένων των φορέων διαµεσολάβησης
αναφορικά µε τα εκτελούµενα δροµολόγια µε τήρηση της νοµο-
θεσίας για την προστασία των προσωπικών δεδοµένων. 

12. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια σχετικά µε την ηλεκτρο-
νική διεξαγωγή της διοικητικής διαδικασίας αδειοδότησης του
παρόντος, την ίδρυση και λειτουργία του Μητρώου της παρα-
γράφου 10, καθώς και το ύψος των ποινών της παραγράφου 6
του παρόντος. Με την παραπάνω απόφαση καθορίζεται ο χρόνος
έναρξης λειτουργίας του Μητρώου της παραγράφου 10, από την
οποία τίθεται σε ισχύ και η παράγραφος 5. 

13. Οι άδειες του παρόντος είναι αµεταβίβαστες.

Άρθρο 14
Ρυθµίσεις θεµάτων Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων

1. Η περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 82 του ν. 4070/2012
(Α’ 82) αντικαθίσταται ως εξής:

«α) Ε.Δ.Χ. πέντε (5) θέσεων ή πολυµορφικά (ενός όγκου), µε
µετρητή (ΤΑΞΙ). Τα πολυµορφικά (ενός όγκου) ΤΑΞΙ εφόσον µπο-
ρούν να µεταφέρουν αναπηρικό αµαξίδιο πρέπει να έχουν στα
εξαρτήµατα ράµπα και υποχρεωτικά ιµάντες στήριξης και ασφά-
λειας του αµαξιδίου, καθώς και οποιοδήποτε τεχνικό µέσο διευ-
κολύνει την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία στο όχηµα ταξί
και επιτρέπεται να διενεργούν µεταφορά ατόµων µε αναπηρία.»

2. α. Στην παρ. 3 του άρθρου 83 του ν. 4070/2012 η φράση
«Με απόφαση του οικείου Περιφερειακού Συµβουλίου, η οποία
εκδίδεται εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου» αντικαθίσταται από τη φράση «Με απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, η οποία εκδίδεται µετά
από εισήγηση του αρµόδιου Περιφερειακού Συµβουλίου, στην
οποία αναφέρονται υποχρεωτικά οι προηγούµενες µεταβολές
των εδρών επιτρέπεται να».

β. Στην παρ. 3 του άρθρου 84 του ν. 4070/2012 µετά τη φράση
«σε διαφορετικές Περιφερειακές ενότητες αυτής» προστίθεται
η φράση «ή εντός της ίδιας Περιφερειακής ενότητας».

3. Στο τέλος του πέµπτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 85
του ν. 4070/2012 προστίθεται η φράση «Στις διανυκτερεύσεις
αυτές δεν περιλαµβάνονται όσες οφείλονται σε έκτακτα γεγο-
νότα, όπως εισροές µεταναστών, σεισµοί κ.λπ..»

4. Στην παρ. 2α του άρθρου 85 του ν. 4070/2012 ο αριθµός
«250» αντικαθίσταται από τον αριθµό «335» και η φράση «δύναται
να χορηγείται µία άδεια Επιβατηγού Αυτοκινήτου Δηµοσίας Χρή-
σης» από τη φράση «επιτρέπεται να χορηγούνται δύο άδειες Επι-
βατηγών Αυτοκινήτων Δηµοσίας Χρήσης».

5. Αναστέλλεται η ισχύς των περιπτώσεων α’ και β’ της παρ. 5
του άρθρου 89 του ν. 4070/2012 για χρονικό διάστηµα τριών (3)
ετών µε αναδροµική ισχύ δύο (2) ετών.

6. Η περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 92 του ν. 4070/2012
αντικαθίσταται ως εξής:

«δ. Να έχουν ενιαίο χρωµατισµό σε ολόκληρη την επικράτεια,
ο οποίος καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών.»

7. Στην περίπτωση α’ της παρ. 4 του άρθρου 105 του ν. 4070/
2012 µετά τη φράση «µε το Δηµόσιο ή µε Ν.Π.Δ.Δ.» προστίθεται
η φράση «ή µε Ν.Π.Ι.Δ.».

8. Η παρ. 2 του άρθρου 106 του ν. 4070/2012 αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Η διαδικασία εκδόσεως νέων αδειών διενεργείται σε όλες
τις περιφέρειες της Ελληνικής Επικράτειας ανά δύο (2) χρόνια,
ήτοι κάθε δεύτερο έτος από την προηγούµενη διαδικασία υπό
την προϋπόθεση προηγούµενης έκδοσης από τον εκάστοτε Πε-
ριφερειάρχη της αποφάσεως του άρθρου 85 του παρόντος.»

Άρθρο 15

Η περίπτωση στ’ της παρ. 2 του άρθρου 14 του π.δ. 243/1987
(Α’ 104) και του π.δ. 244/1987 (Α’ 104) τροποποιείται ως εξής: 
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«στ) Να είναι τουλάχιστον είκοσι (20) ετών µε διετή εµπειρία.»

Άρθρο 16

1. Κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης επιβάλλεται η στάση
Ε.Δ.Χ. - Ταξί, για την επιβίβαση ή αποβίβαση ατόµων µε εµφανείς
βαριές κινητικές αναπηρίες ή τυφλότητα. Σε περίπτωση παρά-
βασης της υποχρέωσης της διάταξης του προηγούµενου εδα-
φίου επιβάλλεται στον οδηγό του οχήµατος πρόστιµο ποσού δύο
χιλιάδων (2.000) ευρώ. Σε περίπτωση υποτροπής εντός τριών (3)
ετών ανακαλείται η επαγγελµατική-ειδική άδεια οδήγησης του
οδηγού του οχήµατος για έξι (6) µήνες.

2. Αν φορέας διαµεσολάβησης ή Ε.Δ.Χ. όχηµα συνδεόµενο µε
αυτόν αρνηθούν την κατάρτιση σύµβασης µε άτοµο µε εµφανείς
βαριές κινητικές αναπηρίες ή τυφλότητα επιβάλλεται η αφαίρεση
της άδειας για δύο (2) έτη και απαγορεύεται τα φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα που ίδρυσαν το φορέα διαµεσολάβησης να ιδρύσουν
άλλον φορέα διαµεσολάβησης είτε αµέσως είτε δια συγγενών
µέχρι β’ βαθµού είτε δια νοµικών προσώπων, στα οποία ορίζουν
ή ελέγχουν τη διοίκηση ή κατέχουν την πλειοψηφία του κεφα-
λαίου. Στην παραπάνω απαγόρευση υπόκεινται και τα µέλη διοί-
κησης του νοµικού προσώπου ή τα πρόσωπα που κατέχουν την
πλειοψηφία του κεφαλαίου της εταιρείας.

Άρθρο 17

Στο βασικό ή κύριο οδικό δίκτυο των πρωτευουσών των περι-
φερειακών ενοτήτων οι Δήµοι υποχρεούνται να καθορίσουν θέ-
σεις στάσης/στάθµευσης (πιάτσες) και αποεπιβίβασης για τα
Ε.Δ.Χ. - Ταξί εντός δεκαοκτώ (18) µηνών. Ως αρµόδιοι φορείς για
την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη ορίζονται ο ΟΑΣΑ και ο ΟΣΕΘ αν-
τίστοιχα, µετά από γνώµη των αρµόδιων Δήµων. Η παραπάνω
προθεσµία για την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη ορίζεται σε δύο (2)
χρόνια. 

Η µέγιστη απόσταση των καθοριζόµενων, µε βάση τα παρα-
πάνω εδάφια, θέσεων στάσης/στάθµευσης (πιάτσες) ορίζεται σε
2,5 χλµ. και των θέσεων αποεπιβίβασης σε 150 µέτρα. Σε περί-
πτωση τεχνικών κωλυµάτων επιτρέπεται, µετά από τεκµηριωµένη
µε βάση µελέτη εισήγηση του Δήµου ή του αρµόδιου φορέα και
έγκριση της αρµόδιας υπηρεσίας της Διεύθυνσης Οδικών Υπο-
δοµών της Γενικής Διεύθυνσης Συγκοινωνιακών Υποδοµών του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, να υπάρξει απόκλιση
αναφορικά µε τη µέγιστη απόσταση ή και τη χωροθέτηση των
θέσεων.

Αν δεν καθοριστούν οι ως άνω θέσεις, επιβάλλεται από τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, για κάθε έτος που παρέρ-
χεται άπρακτο, πρόστιµο ποσού πενήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ
στους παραπάνω φορείς και στους Δήµους µε πληθυσµό έως
20.000 άτοµα, εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ, στους δήµους µε
πληθυσµό από 20.001 έως 100.000 άτοµα και διακόσιες χιλιάδες
(200.000) ευρώ στις υπόλοιπες περιπτώσεις.

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών επι-
τρέπεται να καθορίζονται οι λεπτοµέρειες για την εφαρµογή των
διατάξεων του παρόντος, καθώς και για τη διαδικασία επιβολής
του παραπάνω προστίµου.

Άρθρο 18
Μητρώο

Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών τηρείται ψηφιακό
Μητρώο Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων και Επιβατικών Ιδιωτικής Χρήσης
(Ε.Ι.Χ.) οχηµάτων µε οδηγό, στο οποίο καταχωρούνται και τη-
ρούνται όλα τα στοιχεία των Ε.Δ.Χ. αυτοκινήτων και των Επιβα-
τικών Ιδιωτικής Χρήσης (Ε.Ι.Χ.) οχηµάτων µε οδηγό και των
οδηγών τους, των φορέων που παρέχουν υπηρεσίες ηλεκτρονι-
κής διαµεσολάβησης, οι οποίες ασκούν ως κύρια οικονοµική
δραστηριότητα αυτή της µεταφοράς επιβατών, σύµφωνα µε τα
άρθρα 12 και 13, των σχετικών συµβάσεων και των στοιχείων κυ-
κλοφορίας ενός εκάστου των συµβεβληµένων οχηµάτων µε τους
ως άνω φορείς ηλεκτρονικής διαµεσολάβησης. Το παραπάνω
Ψηφιακό Μητρώο είναι διασυνδεδεµένο µε τα προβλεπόµενα

στα άρθρα 86 και 96 του ν. 4070/2012 Μητρώα και αντλεί αυτό-
µατα κάθε δεδοµένο, που εισάγεται σε αυτά. Με απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζονται οι όροι και οι
προϋποθέσεις για τη δηµιουργία, ανάπτυξη, λειτουργία και συν-
τήρηση του ανωτέρω ψηφιακού Μητρώου.

Άρθρο 19

1. Σε περίπτωση µεταβίβασης ολόκληρου ή ιδανικού µεριδίου
Επιβατικού Δηµόσιας Χρήσης (Ε.Δ.Χ.) οχήµατος εκδίδεται από
την αρµόδια αρχή νέα άδεια κυκλοφορίας Ε.Δ.Χ. για το όχηµα
αυτό, στην οποία απεικονίζεται η νέα κατάσταση κυριότητας του
οχήµατος. Για την έκδοση της νέας άδειας κυκλοφορίας, εκτός
των ήδη προβλεπόµενων όρων και προϋποθέσεων από το ν.δ.
1146/1972 (Α’ 64), το β.δ. 109/1973 (Α’ 33) και το άρθρο 102 του
ν. 4070/2012 (Α’ 82), προσκοµίζεται απαραίτητα δήλωση του πω-
λητή του οχήµατος, βέβαιης χρονολογίας και γνησιότητας υπο-
γραφής, στην οποία αναφέρεται ρητώς το συνολικό τίµηµα
µεταβίβασης του οχήµατος και του δικαιώµατος χρήσης αυτού
ως Ε.Δ.Χ. όχηµα και ότι το συνολικό αυτό τίµηµα έχει εξοφληθεί
εξ ολοκλήρου. 

2. Σε περίπτωση που έχει εξοφληθεί µέρος του συνολικού τι-
µήµατος µεταβίβασης του οχήµατος και του δικαιώµατος χρή-
σης αυτού ως Ε.Δ.Χ. όχηµα, τίθεται παρακράτηση κυριότητας
στην κατάλληλη θέση στο βιβλιάριο µεταβολών και κυριότητας
και κατοχής του οχήµατος και εκδίδεται η άδεια κυκλοφορίας
του οχήµατος µε παρακράτηση κυριότητας. Η παρακράτηση κυ-
ριότητας αίρεται µε την προσκόµιση στην αρµόδια αρχή δήλω-
σης του πωλητή του οχήµατος, βέβαιης χρονολογίας και γνησιό-
τητας υπογραφής, ότι το συνολικό τίµηµα µεταβίβασης του οχή-
µατος και του δικαιώµατος χρήσης αυτού ως Ε.Δ.Χ. όχηµα, έχει
εξοφληθεί εξ ολοκλήρου.

3. Με µονοµερή δήλωση του πωλητή του οχήµατος και του δι-
καιώµατος χρήσης αυτού ως Ε.Δ.Χ. όχηµα, ότι ο αγοραστής πα-
ραβίασε την κατατεθειµένη σύµβαση µεταβίβασης του οχήµατος
και του δικαιώµατος χρήσης αυτού ως Ε.Δ.Χ. όχηµα, η αρµόδια
υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινωνιών της οικείας Περιφέρειας
θέτει προθεσµία πέντε (5) εργάσιµων ηµερών προς τον αγορα-
στή, η οποία του κοινοποιείται µε απόδειξη, για να προσκοµίσει
απόδειξη ή δήλωση πλήρους εξόφλησης του συνολικού τιµήµα-
τος που προβλέπεται στη σύµβαση µεταβίβασης του οχήµατος
και του δικαιώµατος χρήσης αυτού ως Ε.Δ.Χ. όχηµα, µε βέβαιη
χρονολογία και γνησιότητα υπογραφής του πωλητή του οχήµα-
τος. Εφόσον δεν προσκοµισθεί η παραπάνω απόδειξη ή δήλωση
από τον αγοραστή, η αρµόδια υπηρεσία Μεταφορών και Επικοι-
νωνιών της οικείας Περιφέρειας προβαίνει στη µεταβίβαση του
οχήµατος µετά του δικαιώµατος χρήσης αυτού ως Ε.Δ.Χ. όχηµα
και εκδίδει άδεια κυκλοφορίας αυτού στο όνοµα του πωλητή, κα-
θόσον µετά την άπρακτη παρέλευση της τεθείσας προθεσµίας
έχει χαθεί κάθε δικαίωµα του αγοραστή επί του οχήµατος και του
δικαιώµατος χρήσης αυτού ως Ε.Δ.Χ. όχηµα. Η αρµόδια υπηρε-
σία Μεταφορών και Επικοινωνιών της οικείας Περιφέρειας ενη-
µερώνει εγγράφως την οικεία Δ.Ο.Υ. του αγοραστή και του
πωλητή για την ανωτέρω διοικητική πράξη µεταβίβασης του
Ε.Δ.Χ. οχήµατος.

4. Επιτρέπεται ο αποχαρακτηρισµός Ε.Δ.Χ. οχήµατος, στην
άδεια κυκλοφορίας του οποίου έχει τεθεί παρακράτηση κυριό-
τητας, σύµφωνα µε τα αναφερόµενα στην παράγραφο 2 του πα-
ρόντος άρθρου και η θέση σε κυκλοφορία νέου οχήµατος σε
αντικατάσταση αυτού, µόνον εφόσον προσκοµισθεί στην αρµό-
δια αρχή δήλωση του πωλητή του οχήµατος, βέβαιης χρονολο-
γίας και γνησιότητας υπογραφής, ότι συναινεί ρητά στην
πραγµατοποίηση της ως άνω διαδικασίας αποχαρακτηρισµού
του Ε.Δ.Χ. οχήµατος. Στην περίπτωση αυτή τίθεται παρακράτηση
κυριότητας και για το νέο όχηµα στην κατάλληλη θέση στο βι-
βλιάριο µεταβολών και κυριότητας και κατοχής του οχήµατος και
εκδίδεται η άδεια κυκλοφορίας του νέου οχήµατος µε παρακρά-
τηση κυριότητας. Η παρακράτηση κυριότητας αίρεται µε την
προσκόµιση στην αρµόδια αρχή δήλωσης του πωλητή του οχή-
µατος, βέβαιης χρονολογίας και γνησιότητας υπογραφής, ότι το
συνολικό τίµηµα µεταβίβασης του οχήµατος και του δικαιώµατος
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χρήσης αυτού ως Ε.Δ.Χ. όχηµα, έχει εξοφληθεί εξ ολοκλήρου.

Άρθρο 20

1. Η σύµβαση ενοικίασης, σύµφωνα µε τις διατάξεις της υπο-
παραγράφου Η.2 της παρ. Η του άρθρου πρώτου του ν.
4093/2012 και των κατ’ εξουσιοδότησή της κανονιστικών πρά-
ξεων, Επιβατικών Ιδιωτικής Χρήσης (Ε.Ι.Χ.) οχηµάτων µε οδηγό,
και για οποιοδήποτε Ε.Ι.Χ. µε οδηγό, περιλαµβάνει µε ποινή ακυ-
ρότητας τα στοιχεία του εκµισθωτή, του µισθωτή, του οδηγού,
της ηµεροµηνίας και της ώρας κατάρτισής της, της ηµεροµηνίας
και της ώρας έναρξης και λήξης της, του τιµήµατος της µίσθω-
σης. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών τηρείται ψηφιακό
µητρώο συµβάσεων, στο οποίο καταχωρούνται, µέσω ηλεκτρο-
νικής εφαρµογής, πριν την έναρξή τους, µε ευθύνη των εκµισθω-
τών ή σε περίπτωση διαµεσολάβησης και των φορέων διαµε-
σολάβησης, όλα τα στοιχεία των παραπάνω συµβάσεων. Στο πα-
ραπάνω µητρώο έχουν πρόσβαση οι αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Τουρισµού. Σε περίπτωση παράβασης των υποχρε-
ώσεων, που προβλέπονται µε τις διατάξεις των δύο προηγουµέ-
νων εδαφίων, επιβάλλεται στον εκµισθωτή απαγόρευση κατάρ-
τισης σύµβασης εκµίσθωσης µε οδηγό Επιβατηγού Ιδιωτικής
Χρήσης αυτοκινήτου (Ε.Ι.Χ.) για χρονικό διάστηµα τριών (3)
µηνών και σε περίπτωση υποτροπής για χρονικό διάστηµα έξι (6)
µηνών. Για την επιβολή της κύρωσης ενηµερώνεται αµέσως το
παραπάνω Μητρώο. 

2. Σε περίπτωση λύσης µε οποιονδήποτε τρόπο της σύµβασης
προ της παρόδου της ελάχιστης διάρκειας της υποβάλλεται, µε
ευθύνη του εκµισθωτή, εντός 30 λεπτών, εκτός αν συντρέχει πε-
ρίπτωση ανωτέρας βίας ή αποδεδειγµένης αδυναµίας προς
τούτο και για όσο αυτή διαρκεί, ηλεκτρονική γνωστοποίησή της
στην αρµόδια Υπηρεσία της Γενικής Γραµµατείας Μεταφορών
και απαγορεύεται η σύναψη νέας σύµβασης για το χρονικό διά-
στηµα, που αποµένει µέχρι τη συµπλήρωση της ελάχιστης διάρ-
κειας της λυθείσας σύµβασης. Σε περίπτωση λύσεως σε
διάστηµα δεκαπέντε (15) ηµερών δύο (2) ή περισσότερων συµ-
βάσεων προ της παρόδου της ελάχιστης διάρκειάς τους, ελέγ-
χονται όλες οι συµβάσεις της παραγράφου 1, λαµβανοµένου
υπόψη και κάθε άλλου στοιχείου και δεδοµένου, όπως τα στοι-
χεία της εταιρείας, για να διαπιστωθεί αν οι συµβάσεις λύθηκαν
µε σκοπό την παροχή µεταφορικού έργου ή την καταστρατήγηση
των διατάξεων του άρθρου 19 και όχι στο πλαίσιο της άσκησης
δραστηριότητας της εκµίσθωσης Ε.Ι.Χ. οχηµάτων µε οδηγό. Σε
περίπτωση παράβασης των προηγούµενων εδαφίων επιβάλλον-
ται από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών ή άλλο οριζό-
µενο από αυτόν όργανο του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών τα εξής πρόστιµα στα υπεύθυνα πρόσωπα:

α) Στον εκµισθωτή τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ.
β) Στον οδηγό του οχήµατος, εφόσον υποχρεούται µε βάση τη

σύµβασή του µε τον εκµισθωτή στην εκπλήρωση των υποχρεώ-
σεων των παραπάνω παραγράφων, χίλια (1.000) ευρώ.

Σε περίπτωση υποτροπής επιβάλλονται τα παραπάνω πρό-
στιµα διπλασιασµένα.

Αν η σύµβαση καταρτίστηκε µε την οποιασδήποτε µορφής δια-
µεσολάβηση τρίτου προσώπου επιβάλλεται και σε αυτό πρό-
στιµο δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ, εφόσον συνετέλεσε
στη διάπραξη της παράβασης και σε περίπτωση υποτροπής πρό-
στιµο τριάντα χιλιάδων (30.000) ευρώ.

Αρµόδια όργανα για τον έλεγχο της ορθής ή µη εφαρµογής
των παραπάνω διατάξεων είναι επιπλέον των οριζοµένων µε
βάση την υφιστάµενη κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νο-
µοθεσία και το Σώµα Επιθεωρητών Ελεγκτών του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, καθώς και κάθε άλλο όργανο του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, το οποίο ορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών.

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπο-
ρούν να καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για τη δηµι-
ουργία, ανάπτυξη, λειτουργία, συντήρηση, ανταλλαγή πληροφο-
ριών και διασύνδεση µε το Μητρώο του Υπουργείου Τουρισµού
και µε άλλα Μητρώα του ανωτέρω ψηφιακού Μητρώου, για τη
διαδικασία και τον έλεγχο της καταχώρισης των παραπάνω συµ-

βάσεων, για τη διαδικασία επιβολής των ποινών των παραπάνω
εδαφίων, για τη διαδικασία και τους όρους γνωστοποίησης της
λύσης των παραπάνω συµβάσεων, καθώς και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια.

3. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται τα αρµόδια όργανα και η διαδικασία επιβολής κυρώ-
σεων των παραπάνω παραγράφων, καθώς και τα θέµατα συγκ-
ρότησης και λειτουργίας της επιτροπής του επόµενου εδαφίου.
Κατά των πράξεων επιβολής των παραπάνω κυρώσεων επιτρέ-
πεται, εντός τριάντα (30) ηµερών από την κοινοποίησή τους, η
άσκηση προσφυγής ενώπιων τριµελούς επιτροπής εξέτασης
προσφυγών, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών.

4. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος που προϋποθέτουν τη
δηµιουργία του ψηφιακού Μητρώου της παραγράφου 1, αρχίζει
ένα (1) µήνα µετά τη δηµιουργία του.

Άρθρο 21

Ως σηµείο έναρξης της µίσθωσης Ε.Ι.Χ. οχήµατος µε οδηγό
ορίζεται η έδρα ή το υποκατάστηµα ή νοµίµως δηλωµένος χώρος
στάθµευσης της επιχείρησης που εκµισθώνει το όχηµα. Σε περί-
πτωση παράβασης της παραπάνω διάταξης επιβάλλονται οι κυ-
ρώσεις της παραγράφου 2 του παραπάνω άρθρου. 

Άρθρο 22

Η παρ. 1 του άρθρου 18 του ν. 1903/1990 (Α’ 142) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Ο οδηγός κάθε Επιβατικού Ιδιωτικής Χρήσης (Ε.Ι.Χ.) οχή-
µατος, ο οποίος διενεργεί επιβατικές µεταφορές µε κόµιστρο, οι
οποίες έχουν ανατεθεί σε άλλο φορέα ή πρόσωπο σύµφωνα µε
τις ισχύουσες διατάξεις, καθώς και ο ιδιοκτήτης αυτού, εφόσον
είναι πρόσωπο διαφορετικό του οδηγού, τιµωρούνται µε φυλά-
κιση τουλάχιστον έξι (6) µηνών και χρηµατική ποινή τουλάχιστον
τριών χιλιάδων (3.000) ευρώ. Σε περίπτωση υποκλοπής µεταφο-
ρικού έργου άλλης επαγγελµατικής κατηγορίας επιβάλλεται
πρόστιµο τριών χιλιάδων (3.000) ευρώ.»

ΜΕΡΟΣ Β’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ ΚΩΔΙΚΑ ΟΔΙΚΗΣ 

ΚΥΚΛΟΦΟΡΙΑΣ (Κ.Ο.Κ.)

Άρθρο 23
Σήµανση Οδών µε Πινακίδες

Το άρθρο 4 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας (ν. 2696/1999, Α’
57) τροποποιείται ως εξής:

α. Στο τέλος της παραγράφου 2, όπως αυτή τροποποιήθηκε
µε την περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 22 του ν. 3254/2004
(Α’ 137) και την παρ. 1 του άρθρου 16 του ν. 4233/2014 (Α’ 22),
προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Κ-43 Κίνδυνος λόγω παράλληλων διαβάσεων πεζών και πο-
δηλάτων

Κ-44 Κίνδυνος λόγω κοινής διάβασης πεζών και ποδηλάτων».
β.Στην παράγραφο 3, όπως αυτή τροποποιήθηκε µε την περί-

πτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 22 του ν. 3254/2004:
αα) Μετά τη φράση «Ρ-66 Οι διάφορες κατηγορίες χρηστών

που απεικονίζουν τα αντίστοιχα σύµβολα επιτρέπεται να χρησι-
µοποιούν ταυτόχρονα τον ειδικό διάδροµο» προστίθεται εδάφιο,
ως εξής: «Ρ-66α Οδός µεικτής χρήσης από οχήµατα και ποδή-
λατα».

ββ) Μετά τη φράση «Ρ-67 Αποκλειστική διέλευση λεωφορείων
ή τρόλεϊ» προστίθεται εδάφιο, ως εξής:«Ρ-67α Αποκλειστική διέ-
λευση λεωφορείων, τρόλεϊ και ποδηλάτων».

γγ) Μετά τη φράση «Ρ-68 Τέλος αποκλειστικής διέλευσης λε-
ωφορείων ή τρόλεϊ» προστίθεται εδάφιο, ως εξής: «Ρ-68α Τέλος
αποκλειστικής διέλευσης λεωφορείων, τρόλεϊ και ποδηλάτων».

γ. Στην παράγραφο 4, όπως αυτή τροποποιήθηκε µε την περί-
πτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 22 του ν. 3254/2004:
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αα) Το πρώτο εδάφιο αντικαθίσταται ως εξής: «Οι πληροφο-
ριακές πινακίδες (Π-1 µέχρι Π-131) τοποθετούνται για την πα-
ροχή πληροφοριών σχετικά µε τις οδούς και τη διευκόλυνση των
χρηστών των οδών, όπως κατευθύνσεις, αρίθµηση, χιλιοµέ-
τρηση, τοπωνυµίες, εγκαταστάσεις κ.λπ..» 

ββ) Μετά τη φράση «Π-21 διάβαση πεζών» προστίθενται εδά-
φια, ως εξής: 

«Π-21α Διάβαση ποδηλάτων
Π-21β Παράλληλες διαβάσεις πεζών και ποδηλάτων
Π-21γ Κοινή διάβαση πεζών και ποδηλάτων».
γγ) Μετά τη φράση «Π-31γ Κατεύθυνση προς χώρο επιτρεπό-

µενης στάθµευσης» προστίθεται εδάφιο, ως εξής:
«Π-31δ Χώρος Επιτρεπόµενης στάθµευσης ποδηλάτων».
δδ) Μετά τη φράση «Π-95 Τροχιόδροµος επί του οδοστρώµα-

τος» προστίθενται εδάφια, ως εξής: 
«Π-95α Προειδοποιητική διασταύρωσης µε αποκλειστική λω-

ρίδα ΜΜΜ και ποδηλάτων (η φορά των βελών είναι ενδεικτική).
Π-98α Αποκλειστική λωρίδα ΜΜΜ, µοτοσικλετών και ποδηλά-

των παράλληλης ροής µε την υπόλοιπη κυκλοφορία, καθώς και
οχηµάτων που στρίβουν δεξιά.

Π-99α Αποκλειστική λωρίδα ΜΜΜ και ποδηλάτων, αντίθετης
ροής µε την υπόλοιπη κυκλοφορία.

Π-100α Αποκλειστική λωρίδα ΜΜΜ και ποδηλάτων, αντίθετης
ροής µε την κυκλοφορία.

Π-104α Αποκλειστική λωρίδα ΜΜΜ, µοτοσικλετών και ποδη-
λάτων παράλληλης ροής µε την υπόλοιπη κυκλοφορία.

Π-121 Προειδοποιητική έναρξης αποκλειστικής λωρίδας πο-
δηλάτων παράλληλης ροής µε την υπόλοιπη κυκλοφορία.

Π-121α Προειδοποιητική έναρξης λωρίδας ποδηλάτων µη απο-
κλειστικής χρήσης παράλληλης ροής µε την υπόλοιπη κυκλοφο-
ρία. 

Π-122 Αποκλειστική λωρίδα ποδηλάτων παράλληλης ροής µε
την υπόλοιπη κυκλοφορία.

Π-122α Λωρίδα ποδηλάτων µη αποκλειστικής χρήσης.
Π-123 Αποκλειστική λωρίδα ποδηλάτων αντίθετης ροής µε την

υπόλοιπη κυκλοφορία.
Π-124 Διαδροµή ποδηλάτων που είναι αριθµηµένη και αποτε-

λεί µέρος δικτύου ποδηλάτων.
Π-125 Κατεύθυνσης ποδηλάτου µιας τοπωνυµίας µε µορφή βέ-

λους.
Π-130 Προειδοποιητική διασταύρωσης µε αποκλειστική λω-

ρίδα ποδηλάτων.
Π-131 Αποκλειστική λωρίδα ποδηλάτων αντίθετης ροής µε την

κυκλοφορία.
Π-132 Τηλέφωνο έκτακτης ανάγκης.
Π-133 Πυροσβεστήρας.
Π-134α Χώρος στάσης έκτακτης ανάγκης. Υποδεικνύει το

χώρο που µπορεί να χρησιµοποιηθεί από τους οδηγούς για
στάση ή στάθµευση σε περίπτωση ανάγκης ή κινδύνου. Αν αυτός
ο χώρος είναι εξοπλισµένος µε τηλέφωνο έκτακτης ανάγκης ή
και πυροσβεστήρα, η πινακίδα πρέπει να φέρει τα σύµβολα Π –
132 ή και Π – 133 είτε στο κάτω µέρος της είτε σε ορθογώνιο
πλαίσιο τοποθετηµένο κάτω από την πινακίδα.

Π-134β Χώρος στάσης έκτακτης ανάγκης. Υποδεικνύει το
χώρο που µπορεί να χρησιµοποιηθεί από τους οδηγούς για
στάση ή στάθµευση σε περίπτωση ανάγκης ή κινδύνου. Αν αυτός
ο χώρος είναι εξοπλισµένος µε τηλέφωνο έκτακτης ανάγκης ή
και πυροσβεστήρα, η πινακίδα πρέπει να φέρει τα σύµβολα Π –
132 ή και Π – 133 είτε στο κάτω µέρος της είτε σε ορθογώνιο
πλαίσιο τοποθετηµένο κάτω από την πινακίδα.

Π-135α Έξοδος κινδύνου. Η πινακίδα αυτή υποδεικνύει τη
θέση της εξόδου κινδύνου.

Π-135β Έξοδος κινδύνου. Η πινακίδα αυτή υποδεικνύει τη
θέση της εξόδου κινδύνου.

Π-136α Έξοδοι κινδύνου. Η πινακίδα αυτή υποδεικνύει την κα-
τεύθυνση και την απόσταση της πιο κοντινής εξόδου κινδύνου.
Σε σήραγγες πρέπει να τοποθετούνται σε µέγιστη απόσταση πε-
νήντα (50) µέτρων µεταξύ τους και σε ύψος 1 έως 1,5 µέτρο από
το πεζοδρόµιο.

Π-136β Έξοδοι κινδύνου. Η πινακίδα αυτή υποδεικνύει την κα-
τεύθυνση και την απόσταση της πιο κοντινής εξόδου κινδύνου.

Σε σήραγγες πρέπει να τοποθετούνται σε µέγιστη απόσταση πε-
νήντα (50) µέτρων µεταξύ τους και σε ύψος 1 έως 1,5 µέτρο από
το πεζοδρόµιο.

Π-136γ Έξοδοι κινδύνου. Η πινακίδα αυτή υποδεικνύει τις κα-
τευθύνσεις και τις αποστάσεις των πιο κοντινών εξόδου κινδύ-
νου. Σε σήραγγες πρέπει να τοποθετούνται σε µέγιστη από-
σταση πενήντα (50) µέτρων µεταξύ τους και σε ύψος 1 έως 1,5
µέτρο από το πεζοδρόµιο.

Οι πινακίδες Π-135 και Π-136 έχουν πράσινο υπόβαθρο και τα
σύµβολα, βέλη και αποστάσεις είναι λευκά ή ανοιχτόχρωµα.»

δ. Στην παρ. 11 του άρθρου 4 µετά τη φράση «Ρ-66» προστί-
θεται η φράση «, Ρ-66α», µετά τη φράση«Ρ-67» προστίθεται η
φράση «, Ρ-67α» και µετά τη φράση «Ρ-68» προστίθεται η φράση
«, Ρ-68α».

Άρθρο 24

Οι παράγραφοι 1 έως 9 του άρθρου 5 του Κώδικα Οδικής Κυ-
κλοφορίας αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Οι σηµάνσεις των οδοστρωµάτων µε διαγραµµίσεις ή ανα-
γραφή λέξεων ή απεικόνιση συµβόλων χρησιµοποιούνται για τη
ρύθµιση της κυκλοφορίας ή για την προειδοποίηση ή καθοδή-
γηση αυτών που χρησιµοποιούν οδούς είτε µόνες είτε σε συν-
δυασµό µε πινακίδες σήµανσης ή σηµατοδότες για να τονιστεί ή
να διευκρινιστεί η σηµασία αυτών. Όταν χρησιµοποιούνται για
ρύθµιση της στάθµευσης, σε συνδυασµό µε ανάλογες πινακίδες,
υπερισχύουν των πινακίδων στάθµευσης.

Οι διαγραµµίσεις οδών, που προορίζονται για κινούµενα οχή-
µατα, πρέπει να αναγνωρίζονται εύκολα και έγκαιρα από τους
οδηγούς και να είναι ορατές τόσο κατά την ηµέρα όσο και κατά
τη νύχτα. 

2. Τα κύρια είδη των σηµάνσεων επί των οδοστρωµάτων µε
διαγραµµίσεις είναι οι:

α) οι κατά µήκος διαγραµµίσεις,
β) οι κατά πλάτος (εγκάρσιες) διαγραµµίσεις και 
γ) οι ειδικές διαγραµµίσεις.
3. Οι κατά µήκος διαγραµµίσεις είναι:
α) η αποτελούµενη από µία ή δύο συνεχείς γραµµές η οποία

σηµαίνει διαχωρισµό των λωρίδων αντίθετων κατευθύνσεων,
β) η αποτελούµενη από µία διακεκοµµένη γραµµή επί του οδο-

στρώµατος, η οποία καθορίζει τα όρια των λωρίδων για την κα-
θοδήγηση της κυκλοφορίας,

γ) η αποτελούµενη από µία διακεκοµµένη γραµµή, διπλάσιου
πλάτους της προηγούµενης, η οποία καθορίζει τα όρια µεταξύ
της λωρίδας επιτάχυνσης ή επιβράδυνσης και της παράπλευρης
λωρίδας κυκλοφορίας,

δ) η αποτελούµενη από µία διακεκοµµένη γραµµή επί του οδο-
στρώµατος µε µήκη τµηµάτων και των µεταξύ τους κενών, πολύ
µικρότερα της διακεκοµµένης γραµµής της περίπτωσης β’, η
οποία σηµαίνει προειδοποίηση για την προσέγγιση σε διπλή ή
συνεχή γραµµή ή για την προσέγγιση σε άλλο τµήµα οδού, το
οποίο παρουσιάζει ιδιαίτερο κίνδυνο.

Η προειδοποιητική αυτή γραµµή µπορεί να συµπληρωθεί ή να
αντικατασταθεί µε βέλη εκτροπής,

ε) η αποτελούµενη από µία συνεχή γραµµή και άλλη παρά-
πλευρα διακεκοµµένη, η οποία σηµαίνει διαχωρισµό των λωρί-
δων αντίθετων κατευθύνσεων,

στ) η αποτελούµενη από διπλές διακεκοµµένες γραµµές, η
οποία καθορίζει λωρίδα ή λωρίδες κυκλοφορίας στις οποίες η
κατεύθυνση της κυκλοφορίας µπορεί να αντιστραφεί.

4. Οι κατά πλάτος (εγκάρσιες) διαγραµµίσεις είναι:
α) η αποτελούµενη από µία συνεχή γραµµή επί του πλάτους

µιας ή περισσοτέρων λωρίδων κυκλοφορίας, η οποία καθορίζει
τη θέση πριν από την οποία οι οδηγοί είναι υποχρεωµένοι να δια-
κόψουν την πορεία τους λόγω της πινακίδας «ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗ
ΔΙΑΚΟΠΗ ΠΟΡΕΙΑΣ (STOP)» (P-2), λόγω ένδειξης φωτεινού ση-
µατοδότη, σήµατος τροχονόµου ή πριν από σιδηροδροµική διά-
βαση (γραµµή διακοπής πορείας).

Η λέξη «STOP» µπορεί να αναγράφεται επί του οδοστρώµατος
πριν από τις πιο πάνω διαγραµµίσεις,

β) η αποτελούµενη από µία διακεκοµµένη γραµµή επί του πλά-
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τους µιας ή περισσοτέρων λωρίδων κυκλοφορίας, η οποία καθο-
ρίζει τη θέση πριν από την οποία οι οδηγοί οχηµάτων οφείλουν
να παραχωρούν προτεραιότητα, συµµορφούµενοι προς την πι-
νακίδα Ρ-1, «ΥΠΟΧΡΕΩΤΙΚΗ ΠΑΡΑΧΩΡΗΣΗ ΠΡΟΤΕΡΑΙΟΤΗΤΑΣ».

Μπροστά από µία τέτοια διαγράµµιση µπορεί να σηµειωθεί επί
του οδοστρώµατος, για να συµβολίζει την πινακίδα Ρ-1, µεγάλο
τρίγωνο µε τη µία πλευρά παράλληλη προς τη διαγράµµιση και
την απέναντι αυτής κορυφή προς τον υποχρεούµενο να παρα-
χωρήσει προτεραιότητα.

Η διακεκοµµένη αυτή γραµµή µπορεί να αντικατασταθεί µε τρί-
γωνα σηµειούµενα το ένα κοντά στο άλλο επί του οδοστρώµα-
τος, µε τις κορυφές τους προς τον οδηγό ο οποίος υποχρεούται
να παραχωρήσει προτεραιότητα,

γ) η αποτελούµενη από ραβδώσεις µεγάλου πλάτους παράλ-
ληλα προς τον άξονα του οδοστρώµατος, η οποία καθορίζει διά-
βαση πεζών (ZEBRA),

δ) η αποτελούµενη από τετράγωνα ή παραλληλόγραµµα σχή-
µατα, η οποία καθορίζει τις διαβάσεις των ποδηλάτων,

ε) η αποτελούµενη από δύο συνεχείς παράλληλες γραµµές,
σε απόσταση τεσσάρων ως πέντε µέτρων µεταξύ τους, η οποία
καθορίζει την επιφάνεια αναµονής των ποδηλάτων, στην οποία
καταλήγει η λωρίδα ποδηλάτου. Η επιφάνεια αναµονής διαµορ-
φώνεται σε σηµατοδοτούµενες διασταυρώσεις µπροστά από τη
γραµµή υποχρεωτικής διακοπής πορείας των οχηµάτων, τροφο-
δοτείται από λωρίδα ποδηλάτων, είναι χρωµατισµένη στο ίδιο
χρώµα µε αυτήν και σηµαίνεται µε το σύµβολο του ποδηλάτου. 

5. Οι ειδικές διαγραµµίσεις είναι:
α) η αποτελούµενη από παράλληλες λοξές λωρίδες, οι οποίες

πλαισιώνονται από µία συνεχή ή διακεκοµµένη γραµµή επί τµή-
µατος ή επί ελαφρώς ανυψωµένης περιοχής του οδοστρώµατος
και η οποία σηµαίνει απαγόρευση ή περιορισµό εισόδου οχηµά-
των στις περιοχές αυτές,

β) η τεθλασµένη κίτρινη γραµµή (ζιγκ-ζαγκ) στην πλευρά του
οδοστρώµατος, η οποία σηµαίνει ότι σε όλο το µήκος της γραµ-
µής επί της πλευράς αυτής απαγορεύεται η στάθµευση, ανεξαρ-
τήτως της παράλληλης οδικής σήµανσης µε κατακόρυφες
πινακίδες απαγορευτικές της στάσης και της στάθµευσης και
των απαγορεύσεων του άρθρου 34. Διακοπή της τεθλασµένης
γραµµής συνοδευόµενη από την αναγραφή της λέξης «ΛΕΩΦΟ-
ΡΕΙΟ» ή απεικόνιση λεωφορείου µπορεί να χρησιµοποιείται για
την υπόδειξη αποκλειστικά στάσης λεωφορείου ή ηλεκτροκίνη-
του λεωφορείου,

γ) συνεχής κίτρινη γραµµή στο κράσπεδο ή στην άκρη του
οδοστρώµατος, η οποία σηµαίνει ότι σε όλο το µήκος της και
προς την πλευρά αυτήν του οδοστρώµατος απαγορεύεται η
στάση και στάθµευση των οχηµάτων, ανεξαρτήτως της παράλ-
ληλης οδικής σήµανσης µε κατακόρυφες πινακίδες απαγορευτι-
κές της στάσης και της στάθµευσης και των απαγορεύσεων
στάθµευσης του άρθρου 34,

δ) διακεκοµµένη κίτρινη γραµµή στο κράσπεδο ή στο άκρο του
οδοστρώµατος, η οποία σηµαίνει ότι σε όλο το µήκος της γραµ-
µής και επί της πλευράς αυτής του οδοστρώµατος απαγορεύεται
ή υπόκειται σε περιορισµούς η στάθµευση, η οποία υποδεικνύε-
ται µε άλλα µέσα. Αν χρησιµοποιείται η γραµµή αυτή προς έν-
δειξη απαγόρευσης ή περιορισµών της στάσης ή στάθµευσης
πρέπει, εφόσον υπάρχει λευκή γραµµή υποδεικνύουσα το άκρο
του οδοστρώµατος, να βρίσκεται εξωτερικώς και παραπλεύρως
της λευκής γραµµής, 

ε) πλέγµα κίτρινων γραµµών, οι οποίες σχηµατίζουν παραλλη-
λόγραµµα, σε ισόπεδους οδικούς κόµβους, το οποίο σηµαίνει πε-
ριοχή µέσα στην οποία δεν µπορεί να εισέλθει όχηµα και αν
ακόµη οι φωτεινοί σηµατοδότες επιτρέπουν αυτό, όταν η πυκνό-
τητα της κυκλοφορίας είναι τέτοια ώστε, αν εισέλθει, να υποχρε-
ωθεί πιθανώς να παραµείνει στη διασταύρωση. Οι διατάξεις της
παραγράφου 2 του άρθρου 26 εξακολουθούν να ισχύουν και αν
ακόµη δεν υπάρχει η πιο πάνω διαγράµµιση,

στ) συνεχής ή διακεκοµµένη γραµµή που προσδιορίζει λωρίδα
κυκλοφορίας συνοδευµένη από πινακίδες σήµανσης ή αναγραφή
λέξεων ή απεικόνιση συµβόλων στο οδόστρωµα, όπως λεωφο-
ρεία, ταξί και ποδήλατα, η οποία σηµαίνει ότι η χρήση της λωρί-
δας κυκλοφορίας επιτρέπεται µόνο στα αναγραφόµενα ή απει-

κονιζόµενα οχήµατα,
ζ) βέλη εκτροπής, βέλη επιλογής, παράλληλες ή λοξές λωρί-

δες ή αναγραφές µπορούν να χρησιµοποιούνται για την επανά-
ληψη των δεδοµένων από πινακίδες οδηγιών ή για να δίνουν σε
αυτούς που χρησιµοποιούν τις οδούς πληροφορίες, οι οποίες
δεν µπορούν να δοθούν ικανοποιητικά µε πινακίδες.

Τέτοιες διαγραµµίσεις χρησιµοποιούνται ιδίως για να δείχνουν
τις οριογραµµές ζωνών ή λωρίδων στάθµευσης, για να σηµει-
ώσουν στάσεις λεωφορείων και για την προεπιλογή λωρίδας κυ-
κλοφορίας, µπροστά από διασταυρώσεις. Αν υπάρχει βέλος επι-
λογής στο οδόστρωµα, όπου αυτό είναι χωρισµένο σε λωρίδες
κυκλοφορίας µε κατά µήκος διαγραµµίσεις, οι οδηγοί υποχρε-
ούνται να επιλέγουν έγκαιρα τη λωρίδα η οποία φέρει το βέλος
της κατεύθυνσης την οποία θέλουν να ακολουθήσουν και δεν
µπορούν πλέον να πάρουν άλλη κατεύθυνση,

η) περιγράµµατα ρόµβων κατά αποστάσεις στο µέσο λωρίδας
κυκλοφορίας, τα οποία σηµαίνουν ότι η λωρίδα αυτή έχει καθο-
ριστεί ως αµέσου ανάγκης, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του
άρθρου 44.

6. Δεν θεωρούνται ως κατά µήκος διαγραµµίσεις, µε την έν-
νοια του παρόντος, οι κατά µήκος γραµµές που χρησιµοποιούν-
ται ως οριογραµµές των άκρων του οδοστρώµατος, για να
καταστούν αυτά ευκολότερα ορατά, οι κατά µήκος γραµµές που
συνδέονται µε τέτοιες καθέτους οι οποίες χρησιµοποιούνται για
την οριοθέτηση χώρων στάθµευσης στο οδόστρωµα, καθώς και
κατά µήκος γραµµές που δείχνουν απαγορεύσεις ή περιορι-
σµούς στις στάσεις ή στις σταθµεύσεις.

7. Οι διαγραµµίσεις των οδών είναι λευκές, εκτός από τις ακό-
λουθες περιπτώσεις:

α) διαγραµµίσεων χώρων στους οποίους επιτρέπεται ή περιο-
ρίζεται η στάθµευση, οι οποίες µπορούν να είναι κυανές,

β) τεθλασµένων γραµµών (ζιγκ-ζαγκ) σε χώρους όπου απαγο-
ρεύεται η στάθµευση, οι οποίες είναι κίτρινες,

γ) της συνεχούς ή διακεκοµµένης γραµµής στο κράσπεδο ή
το άκρο του οδοστρώµατος, της απαγορευτικής ή περιοριστικής
στάσης ή στάθµευσης, η οποία είναι κίτρινη,

δ) των γραµµών πλέγµατος των διασταυρώσεων της περίπτω-
σης ε’ της παραγράφου 5, οι οποίες είναι κίτρινες.

Ως λευκό χρώµα νοούνται και οι αποχρώσεις του αργυρόχρου
ή του ανοικτού γκρίζου χρώµατος.

Σε περίπτωση ανάγκης προσωρινής ακύρωσης των µόνιµων
διαγραµµίσεων µε αντικατάσταση µε άλλες, οι προσωρινές
αυτές διαγραµµίσεις πρέπει να είναι χρώµατος άλλου από το συ-
νήθως χρησιµοποιούµενο και από υλικό που να εξαλείφεται εύ-
κολα.

Για τις προσωρινές διαγραµµίσεις οδών, µπορεί να χρησιµο-
ποιούνται ανακλαστήρες, φωτεινοί δείκτες, κώνοι και οποιοδή-
ποτε άλλο κατάλληλο υλικό ή αντικείµενο οι προδιαγραφές των
οποίων καθορίζονται σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου
10.

8. Στους οδηγούς των οδικών οχηµάτων απαγορεύεται:
α) να διαβαίνουν την εκ µιας ή δύο συνεχών γραµµών, κατά

µήκος, διαγράµµιση, καθώς και να κινούνται στην αριστερή
πλευρά αυτής,

β) να διαβαίνουν την εκ διπλών διακεκοµµένων γραµµών, κατά
µήκος, διαγράµµιση, καθώς και να κινούνται στην αριστερή
πλευρά αυτής, όταν η διαγράµµιση αυτή διαχωρίζει τις δύο κα-
τευθύνσεις,

γ) σε µία συνεχή γραµµή και άλλη παραπλεύρως διακεκοµ-
µένη, να διαβαίνουν τη συνεχή γραµµή, όταν κινούνται επί της
πλευράς αυτής, επιτρεπόµενης της κίνησης και του προσπερά-
σµατος από την πλευρά της διακεκοµµένης. Στην περίπτωση
αυτή, η συνεχής γραµµή δεν εµποδίζει τον οδηγό ο οποίος προ-
σπέρασε κατά τον επιτρεπόµενο τρόπο να επανέλθει στην κανο-
νική του θέση επί του οδοστρώµατος,

δ) να κινούνται πάνω σε κατά µήκος διαγραµµίσεις (ιππαστί),
ε) να υπερβαίνουν τη διαγράµµιση µιας συνεχούς γραµµής

κατά πλάτος σε περίπτωση υποχρεωτικής διακοπής πορείας,
στ) να υπερβαίνουν τη διαγράµµιση µιας διακεκοµµένης γραµ-

µής κατά πλάτος σε περίπτωση υποχρεωτικής παραχώρησης
προτεραιότητας,
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ζ) να εισέρχονται σε περιοχή του οδοστρώµατος η οποία
προσδιορίζεται µε παράλληλες λοξές λωρίδες και πλαισιώνεται
µε συνεχή γραµµή. Αν η περιοχή αυτή πλαισιώνεται µε διακεκοµ-
µένη γραµµή, οι οδηγοί επιτρέπεται να εισέρχονται σε αυτή
µόνον όταν βεβαιωθούν ότι είναι δυνατό να κάνουν αυτό ασφα-
λώς ή για να στρίψουν σε οδό η οποία συµβάλλει στη πλευρά
της αντίθετης κατεύθυνσης της κυκλοφορίας,

η) να σταθµεύουν στην πλευρά της οδού που έχει διαγραµµι-
στεί µε κίτρινη τεθλασµένη γραµµή (ζιγκ-ζαγκ),

θ) να σταµατούν ή να σταθµεύουν ή να µη συµµορφώνονται
µε τους περιορισµούς οι οποίοι υποδεικνύονται µε άλλα µέσα,
κατά περίπτωση επί της πλευράς του οδοστρώµατος η οποία
έχει τη συνεχή ή διακεκοµµένη κίτρινη γραµµή στο κράσπεδο ή
το άκρο του οδοστρώµατος σε όλο το µήκος της γραµµής αυτής,

ι) να κινούνται µέσα σε λωρίδα κυκλοφορίας η οποία έχει πι-
νακίδες σήµανσης ή λέξεις ή σύµβολα επί του οδοστρώµατος,
όπως λεωφορεία, ταξί και ποδήλατα, αν δεν οδηγούν οχήµατα
της κατηγορίας αυτής,

ια) να ακολουθούν στις διασταυρώσεις άλλη κατεύθυνση από
αυτήν που δείχνουν τα βέλη επιλογής, αν κινούνται σε λωρίδα
κυκλοφορίας προδιαλογής η οποία έχει τα βέλη αυτά,

ιβ) να εισέρχονται σε περιοχή οδοστρώµατος η οποία έχει ση-
µανθεί µε πλέγµα κίτρινων γραµµών οι οποίες σχηµατίζουν πα-
ραλληλόγραµµα, αν η πυκνότητα της κυκλοφορίας είναι τέτοια
ώστε, αν εισέλθουν, να υποχρεωθούν, πιθανώς, να παραµείνουν
στη διασταύρωση,

ιγ) να διαβαίνουν σε οδούς ταχείας κυκλοφορίας, τις διακε-
κοµµένες κατά µήκος γραµµές, εκτός από την περίπτωση αλλα-
γής λωρίδας κυκλοφορίας.

9. Αν τα άκρα του οδοστρώµατος διαγραµµίζονται µέσω
φώτων ή αντανακλαστικών στοιχείων, τα φώτα ή αντανακλαστικά
στοιχεία είναι: 

α) είτε όλα λευκού ή ανοιχτού κίτρινου χρώµατος,
β) είτε λευκού ή κίτρινου χρώµατος προς διαγράµµιση του αν-

τίθετου προς την κατεύθυνση της κυκλοφορίας άκρου του οδο-
στρώµατος και ερυθρού ή σκούρου κίτρινου χρώµατος προς
διαγράµµιση του αντίστοιχου προς την κατεύθυνση της κυκλο-
φορίας άκρου του οδοστρώµατος. 

Η χάραξη και η σχεδίαση των διαγραµµίσεων των οδών εκτε-
λείται µε βάση τις προδιαγραφές διαγραµµίσεων οδών της Γενι-
κής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών.»

Άρθρο 25

Μετά το άρθρο 6 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας προστίθε-
ται άρθρο 6Α ως εξής:

«Άρθρο 6Α
Φωτεινή σηµατοδότηση για τους ποδηλάτες

1. Οι ποδηλάτες υποχρεούνται να συµµορφώνονται µε τις εν-
δείξεις των ειδικών για αυτούς φωτεινών σηµατοδοτών, εκτός αν
η ρύθµιση της κυκλοφορίας γίνεται από τροχονόµους κατά διά-
φoρo τρόπο, ως εξής: 

α) Πράσινο σταθερό φως µε σύµβολο ποδήλατου: 
Ο ποδηλάτης προχωρεί κατευθείαν µπροστά ή στρίβει προς

τα δεξιά ή αριστερά εκτός αν άλλο σήµα ή πινακίδα απαγορεύει
την κατευθείαν κίνηση ή στροφή. Ο ποδηλάτης υποχρεούται και
αν ακόµη ο φωτεινός σηµατοδότης έχει πράσινη ένδειξη, κινού-
µενος κατευθείαν µπροστά, να παραχωρεί προτεραιότητα σε
όχηµα ή ποδήλατο ή πεζό που κινείται ακόµη από προηγούµενη
σηµατοδότηση, στρίβοντας δε να παραχωρεί προτεραιότητα
στους ποδηλάτες ή τους πεζούς οι οποίοι κινούνται στην οδό
στην οποία πρόκειται να εισέλθει.

β) Ερυθρό σταθερό φως µε σύµβολο ποδηλάτου: 
Ο ποδηλάτης υποχρεούται να σταµατήσει πριν από την ειδική

γραµµή διακοπής πορείας ή, αν δεν υπάρχει τέτοια, σε αρκετή
απόσταση από το σηµατοδότη, ώστε η σηµατοδότηση να είναι
σε αυτόν ευχερώς ορατή και να παραµένει σε στάση µέχρις ότου
ανάψει η πράσινη ένδειξη του ποδηλάτη. Επίσης υποχρεούται να
µην εισέρχεται στον οδικό κόµβο και να µην κινείται πάνω στις
διαβάσεις πεζών ή ποδηλάτων αν o σηµατοδότης είναι τοποθε-
τηµένος στο µέσο ή στην απέναντι πλευρά του κόµβου. 

γ) Κίτρινο σταθερό φως µε σύµβολο ποδήλατου: 
O ποδηλάτης υποχρεούται να σταµατήσει, όπως και πριν από

ερυθρό σύµβολο ποδηλάτου, εκτός αν βρίσκεται τόσο κοντά στο
σηµατοδότη, ώστε να µην µπορεί να κάνει αυτό µε ασφάλεια. 

δ) Απλό ή διπλό κίτρινο φως µε σύµβολο ποδηλάτου το οποίο
αναβοσβήνει (αναλάµπoν): 

O ποδηλάτης υποχρεούται να ανακόπτει ταχύτητα, να προχω-
ρεί µε ιδιαίτερη προσοχή και να παραχωρεί προτεραιότητα
στους πεζούς, στους ποδηλάτες και στα οχήµατα.

ε) Πράσινο φως µε σύµβολο ποδηλάτου και µε ένα ή περισσό-
τερα βέλη από κάτω: 

Ο ποδηλάτης µπορεί να προχωρήσει µόνο προς την κατεύ-
θυνση που δείχνει το βέλος ή τα βέλη. Βέλος προς τα πάνω ση-
µαίνει υποχρεωτική κίνηση κατευθείαν µπροστά.

στ) Ερυθρό φως µε σύµβολο ποδηλάτου και µε ένα βέλος από
κάτω:

Ο ποδηλάτης απαγορεύεται να κινηθεί προς την κατεύθυνση
που δείχνει το βέλος και υποχρεούται να σταµατήσει το ποδή-
λατό του, όπως και πριν από ερυθρό σύµβολο ποδηλάτου.

ζ) Κίτρινο φως µε σύµβολο ποδηλάτου και µε ένα βέλος από
κάτω το οποίο είναι σταθερό ή αναβοσβήνει:

Ο ποδηλάτης έχει τις ίδιες υποχρεώσεις, όπως και πριν από
κίτρινο σύµβολο ποδηλάτη.

2. Σηµατοδότες σε κοινή διάβαση ποδηλάτων και πεζών:
α) Πράσινο φως µε σύµβολο ατόµου που βαδίζει και µε πρά-

σινο σύµβολο ποδηλάτου από κάτω:
Οι πεζοί και οι ποδηλάτες µπορούν να διασχίσουν το οδό-

στρωµα.
β) Κόκκινο φως µε σύµβολο ατόµου σε στάση και µε κόκκινο

σύµβολο ποδηλάτου από κάτω:
Οι πεζοί και οι ποδηλάτες δεν µπορούν να διασχίσουν το οδό-

στρωµα.
γ) Πράσινο φως µε σύµβολο ατόµου που βαδίζει και µε πρά-

σινο σύµβολο ποδηλάτου από κάτω που αναβοσβήνει:
Οι πεζοί και οι ποδηλάτες µπορούν να διασχίσουν το οδό-

στρωµα µε ιδιαίτερη προσοχή.
3. Σηµατοδότες σε αποκλειστική διάβαση ποδηλάτων:
α) Πράσινο φως µε σύµβολο ποδηλάτου:
Οι ποδηλάτες µπορούν να διασχίσουν το οδόστρωµα.
β) Κόκκινο φως µε σύµβολο ποδηλάτου:
Οι ποδηλάτες δεν µπορούν να διασχίσουν το οδόστρωµα.
γ) Πράσινο σύµβολο ποδηλάτου, που αναβοσβήνει.
Οι ποδηλάτες µπορούν να διασχίσουν το οδόστρωµα µε ιδιαί-

τερη προσοχή.
4. Αν ο ποδηλάτης καταληφθεί στη διάβαση από την ερυθρά

ένδειξη του σηµατοδότη του (µε το σύµβολο του ποδηλάτη σε
στάση), δικαιούται να συνεχίσει την πορεία του προς την απέ-
ναντι πλευρά της οδού.

5. Οι φωτεινοί σηµατοδότες τοποθετούνται κατακόρυφα µε το
ερυθρό φως πάντοτε πάνω και το πράσινο φως πάντοτε κάτω.»

Άρθρο 26

Ο Πίνακας «Σχεδίων πινακίδων σήµανσης οδών» που προβλέ-
πεται στην παράγραφο 6 του άρθρου 4 του Κώδικα Οδικής Κυ-
κλοφορίας και συνοδεύει αυτόν, τροποποιείται ως εξής:
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Άρθρο 27

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών καθο-
ρίζονται οι κατηγορίες παραβάσεων που αφορούν τη ρύθµιση
κυκλοφορίας ποδηλάτων, καθώς και οι επιβαλλόµενες διοικητι-
κές κυρώσεις στους παραβάτες ποδηλάτες. Το εύρος των διοι-
κητικών προστίµων ανάλογα µε την κατηγορία επικινδυνότητας
της παράβασης µπορεί να καθοριστεί έως το ποσό των εξακο-
σίων (600) ευρώ.

Άρθρο 28

1. Οι παραβάσεις που προβλέπονται από τον Κώδικα Οδικής
Κυκλοφορίας κατατάσσονται ανάλογα µε την επικινδυνότητά
τους για τη ζωή, την υγεία και τη σωµατική ακεραιότητα των χρη-
στών του οδικού δικτύου, την υποχρέωση για ιδιαίτερη µέριµνα
και προστασία για τα άτοµα µε αναπηρία, την πρόληψη της πρό-
κλησης τροχαίων ατυχηµάτων, καθώς και τις επιπτώσεις της πα-
ράβασης στην οδική ασφάλεια, στις εξής κατηγορίες:

α) χαµηλής επικινδυνότητας (Ε1),
β) µεσαίας επικινδυνότητας (Ε2),
γ) υψηλής επικινδυνότητας (Ε3).
2. Περαιτέρω και ανεξάρτητα της κατηγορίας επικινδυνότη-

τας, οι ανωτέρω παραβάσεις µπορεί να κατατάσσονται και στις
εξής κατηγορίες :

α) πολύ υψηλής συχνότητας πρόκλησης ατυχηµάτων (Σ1),
β) αντικοινωνικής οδικής συµπεριφοράς (Σ2). 
Για τις κατατασσόµενες στις κατηγορίες της παρούσας παρα-

βάσεις καθορίζονται µε την απόφαση της παραγράφου 3 µόνο
διοικητικές κυρώσεις και όχι πρόστιµα.

3. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
τατάσσονται στις κατηγορίες των παραγράφων 1 και 2 οι παρα-
βάσεις του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας και καθορίζονται τα
διοικητικά πρόστιµα και κυρώσεις ανά κατηγορία παράβασης,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Για κάθε κατηγορία παράβα-
σης προβλέπονται τα ίδια διοικητικά πρόστιµα και οι ίδιες διοι-
κητικές κυρώσεις. Με την ίδια απόφαση εξειδικεύονται τα
διοικητικά πρόστιµα ανά κατηγορία παράβασης, για τις παραβά-
σεις χαµηλής επικινδυνότητας έως και εκατό (100) ευρώ, για τις
παραβάσεις µεσαίας επικινδυνότητας από εκατό ένα (101) έως
και τριακόσια (300) ευρώ και για τις παραβάσεις υψηλής επικιν-
δυνότητας από τριακόσια ένα (301) έως και εξακόσια (600) ευρώ.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµι-
κών και Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζεται η διαδικασία βε-
βαίωσης και επιβολής αυτών από τα αρµόδια όργανα και η
διαδικασία είσπραξης των βεβαιωµένων διοικητικών προστίµων
της παραγράφου 3. Τα καθοριζόµενα µε την απόφαση του προ-
ηγούµενου εδαφίου διοικητικά πρόστιµα προσαυξάνονται κατά
εκατό τοις εκατό (100%), αν ο παραβάτης µε βάση την πιο πρό-
σφατη πράξη διοικητικού προσδιορισµού φόρου εισοδήµατος
έχει ετήσιο ατοµικό φορολογητέο εισόδηµα από πενήντα χιλιά-
δες ένα (50.001) ευρώ έως εκατό χιλιάδες (100.000) ευρώ και
κατά διακόσια τοις εκατό (200%), αν ο παραβάτης µε βάση την
πιο πρόσφατη πράξη διοικητικού προσδιορισµού φόρου εισοδή-
µατος έχει καθαρό ετήσιο φορολογητέο εισόδηµα άνω των
εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ. Με απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών µπορεί, τα παραπάνω
ποσά του φορολογητέου εισοδήµατος, καθώς και τα ποσοστά
προσαύξησης να τροποποιούνται, ανάλογα και µε την κατηγορία
της παράβασης, κατ’ ανώτατο όριο µέχρι το τριπλάσιο του αρχι-
κού προστίµου. Για την έκδοση της παραπάνω απόφασης µπορεί
να λαµβάνονται υπόψη δεδοµένα από την Ελληνική Στατιστική
Αρχή και άλλες αρχές και επιστηµονικούς ή άλλους φορείς, δη-
µόσιους ή ιδιωτικούς.

5. Μέχρι την έκδοση των υπουργικών αποφάσεων των παρα-
γράφων 3 και 4, εξακολουθούν να ισχύουν ο ν. 2696/1999, καθώς
και τα προεδρικά διατάγµατα και οι υπουργικές αποφάσεις που
έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότηση διατάξεων των προηγούµε-
νων Κωδίκων Οδικής Κυκλοφορίας, µε µειωµένα τα διοικητικά
πρόστιµα κατά πενήντα τοις εκατό (50%), µε εξαίρεση τις παρα-
βάσεις που συνδέονται µε την κατανάλωση αλκοόλ, τις παραβά-

σεις της πινακίδας Ρ2 και του ερυθρού σηµατοδότη, την επίδειξη
ικανότητας, εντυπωσιασµού, ανταγωνισµού ή την τέλεση αυτο-
σχέδιων αγώνων, την παράλειψη ή πληµµελή σήµανση εργασιών
που εκτελούνται στις οδούς, καθώς και τις παραβάσεις των δια-
τάξεων µε τις οποίες ορίζεται ο τρόπος προσπέρασης οχηµά-
των.

6. Σε περίπτωση διάπραξης των παραβάσεων που συνδέονται
µε την κατανάλωση αλκοόλ, των παραβάσεων της πινακίδας Ρ2
και του ερυθρού σηµατοδότη, των παραβάσεων που συνδέονται
µε την επίδειξη ικανότητας, εντυπωσιασµού, ανταγωνισµού ή την
τέλεση αυτοσχέδιων αγώνων, καθώς και των παραβάσεων των
διατάξεων µε τις οποίες ορίζεται ο τρόπος προσπέρασης οχη-
µάτων για τρίτη φορά µέσα σε διάστηµα πέντε (5) ετών, η άδεια
οδήγησης αφαιρείται δια βίου.

7. Η έκπτωση στο ήµισυ, που προβλέπεται από την παρά-
γραφο 2 του άρθρου 104 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας για
την καταβολή του διοικητικού προστίµου µέσα σε δέκα (10) ηµέ-
ρες, καταργείται.

8. Στο άρθρο 104 παρ. 1 του ν. 2696/1999 µετά τη λέξη «βε-
βαιώνεται» προστίθεται η φράση «, µε έντυπο ή ηλεκτρονικό τρό-
πο».

Άρθρο 29

1. Μέχρι την έκδοση των προβλεπόµενων από τις παραγρά-
φους 3 και 4 του άρθρου 28 αποφάσεων και µόνο για τις παρα-
βάσεις που αναφέρονται στις ακόλουθες περιπτώσεις και οι
οποίες κατατάσσονται, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρ-
θρου 28, ισχύουν, από την έναρξη ισχύος του παρόντος, τα εξής: 

α. Οι οδηγοί οχηµάτων που χρησιµοποιούν κινητό τηλέφωνο
εν κινήσει χωρίς ακουστικά ασύρµατης επικοινωνίας ή χωρίς να
είναι αυτό τοποθετηµένο σε ειδική θέση για ανοικτή ακρόαση, τι-
µωρούνται µε επί τόπου αφαίρεση των στοιχείων κυκλοφορίας
και της άδειας οδήγησης, από το βεβαιούντα την παράβαση, για
εξήντα (60) ηµέρες,

β. οι οδηγοί οχηµάτων που παρεµποδίζουν ράµπες διάβασης
ατόµων µε αναπηρία ή σταθµεύουν σε αποκλειστικές ή γενικές
θέσεις στάθµευσης ατόµων µε αναπηρία τιµωρούνται µε επί
τόπου αφαίρεση των στοιχείων κυκλοφορίας και της άδειας οδή-
γησης, από το βεβαιούντα την παράβαση, για εξήντα (60) ηµέ-
ρες,

γ. οι οδηγοί που χρησιµοποιούν µε οποιονδήποτε τρόπο τη Λω-
ρίδα Έκτακτης Ανάγκης (Λ.Ε.Α.), έστω και για ελάχιστο χρόνο,
όπως για να προσπεράσουν προπορευόµενα οχήµατα, κατά πα-
ράβαση της παραγράφου 9 του άρθρου 29 του Κώδικα Οδικής
Κυκλοφορίας, τιµωρούνται µε επί τόπου αφαίρεση των στοιχείων
κυκλοφορίας και της άδειας οδήγησης, από το βεβαιούντα την
παράβαση, για εξήντα (60) ηµέρες,

δ. οι οδηγοί βαρέων οχηµάτων, όπως φορτηγά και λεωφορεία,
οι οποίοι κινούνται συνεχώς στην αριστερή λωρίδα ή τη χρησι-
µοποιούν για προσπέραση και αιφνιδιάζουν τους κινούµενους σε
αυτήν τιµωρούνται µε επί τόπου αφαίρεση της άδειας οδήγησης,
από το βεβαιούντα την παράβαση, για εξήντα (60) ηµέρες,

ε. οι οδηγοί πάσης φύσεως οχηµάτων που απορρίπτουν εκτός
του οχήµατός τους αντικείµενα ή ουσίες που ρυπαίνουν ή που
µπορούν να προκαλέσουν πυρκαγιά ή ατύχηµα, όπως τσιγάρα,
τιµωρούνται µε επί τόπου αφαίρεση των στοιχείων κυκλοφορίας
και της άδειας οδήγησης, από το βεβαιούντα την παράβαση, για
εξήντα (60) ηµέρες,

στ. οι οδηγοί που παραβιάζουν τις διατάξεις για τη χρήση
ζώνης ασφαλείας ή προστατευτικού κράνους τιµωρούνται µε επί
τόπου αφαίρεση των στοιχείων κυκλοφορίας και της άδειας οδή-
γησης, από το βεβαιούντα την παράβαση, για εξήντα (60) ηµέ-
ρες,

ζ. οι οδηγοί που παραβιάζουν τις διατάξεις για τη χρήση ειδι-
κών µέσων συγκράτησης και προστασίας κατά τη µεταφορά παι-
διών τιµωρούνται µε επί τόπου αφαίρεση των στοιχείων κυκλο-
φορίας και της άδειας οδήγησης, από το βεβαιούντα την παρά-
βαση, για εξήντα (60) ηµέρες. Για τις παραβάσεις των περιπτώ-
σεων α’ έως ζ’, σε περίπτωση υποτροπής µέσα σε διάστηµα έξι
(6) µηνών, η άδεια οδήγησης αφαιρείται για διπλάσιο χρονικό
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διάστηµα και ο παραβάτης υποχρεούται σε επανεξέταση για την
επαναχορήγησή της.

2. Κάθε πινακίδα οχήµατος που αφαιρείται από αρµόδιο όρ-
γανο, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 καταχωρείται µηχανογρα-
φικά στο αρχείο στο οποίο τηρούνται τα στοιχεία όλων των
οχηµάτων της οικείας οργανικής µονάδας του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών. Τα όργανα που βεβαιώνουν τις παραβά-
σεις διαβιβάζουν τις σχετικές εκθέσεις βεβαίωσης στις οικείες
περιφερειακές υπηρεσίες Μεταφορών, οι οποίες µεριµνούν για
τη µηχανογραφική καταχώρισή τους.

3. Κατ’ εξαίρεση των αναφεροµένων στην παράγραφο 8 του
άρθρου 103 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας (ν. 2696/1999) και
των διατάξεων του προηγούµενου και του άρθρου αυτού, δεν
αφαιρούνται οι κρατικές πινακίδες και η άδεια κυκλοφορίας των
πιο κάτω κατηγοριών οχηµάτων:

α) Οδικών οχηµάτων που ανήκουν στις νόµιµα λειτουργούσες
επιχειρήσεις εκµίσθωσης αυτών, κατά τη διάρκεια της µίσθωσης.

β) Οχηµάτων δηµόσιας χρήσης.

Άρθρο 30
Τροποποίηση επιτρεπόµενων ορίων ταχύτητας

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 29 του Κώδικα Οδικής Κυκλο-
φορίας οι λέξεις «50 χιλιοµέτρων την ώρα» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «70 χιλιοµέτρων την ώρα, µε την επιφύλαξη ειδικότε-
ρων διατάξεων.».

Άρθρο 31

1. Στο άρθρο 40 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας προστίθεται
παράγραφος 7 ως εξής:

«7.α. Ειδικά οι ελαφριές και βαριές τετράτροχες µοτοσικλέτες,
που είναι εξοπλισµένες µε κινητήρα εσωτερικής καύσης µε κυ-
λινδρισµό έως 125 κυβικά εκατοστά, απαγορεύεται να κυκλοφο-
ρούν σε ασφαλτοστρωµένες οδούς και χώρους του άρθρου 1.
Τις οδούς αυτές επιτρέπεται µόνο να διασχίζουν κάθετα. Με από-
φαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπορεί να προ-
βλέπεται η ειδική εκπαίδευση των οδηγών µοτοσικλετών της
παρούσας, καθώς και οχηµάτων, που είναι σχεδιασµένα για
χρήση εντός δρόµου ή και παντός εδάφους, όπως αυτά ορίζον-
ται στην υποπερίπτωση (i) της περίπτωσης στ’ και στις υποπερι-
πτώσεις (i) και (ii) της περίπτωσης ζ’ της παρ. 2 του άρθρου 4
του Κανονισµού 168/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου (L 53), το περιεχόµενο και η διάρκειά της, καθώς και
οι όροι, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία για την πιστοποίηση
των αναγκαίων πρόσθετων δεξιοτήτων για τη χρήση των οχηµά-
των αυτών, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό για την εφαρµογή
της παραγράφου αυτής. Δεν εµπίπτει στην απαγόρευση του
πρώτου εδαφίου η κυκλοφορία των παραπάνω µοτοσικλετών
από οδηγούς, άτοµα µε αναπηρία, στους οποίους έχουν παρα-
χωρηθεί µε βάση ειδικές διοικητικές πράξεις, και από οδηγούς
που έχουν υποβληθεί επιτυχώς στην ειδική εκπαίδευση του προ-
ηγούµενου εδαφίου.

β. Η ισχύς της διάταξης του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης
α’ αρχίζει τριάντα (30) ηµέρες µετά τη δηµοσίευση του παρόντος
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.»

2. Αν εκµισθωθεί µοτοσικλέτα ή όχηµα σε πρόσωπο που δεν
έχει την απαιτούµενη άδεια οδήγησης, επιβάλλεται στον εκµι-
σθωτή, στο µισθωτή και στον οδηγό, αν ο τελευταίος επίσης δεν
έχει την απαιτούµενη άδεια οδήγησης, πρόστιµο χιλίων (1.000)
ευρώ. Σε περίπτωση υποτροπής επιβάλλεται πρόστιµο δύο χιλιά-
δων (2.000) ευρώ και κατάσχεση της µοτοσικλέτας ή του οχήµα-
τος. Τα κατασχεθέντα εκπλειστηριάζονται µε αναλογική εφαρµο-
γή των διατάξεων του ΚΕΔΕ. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών µπορούν να καθορί-
ζονται τα θέµατα που είναι σχετικά µε την επιβολή της κατάσχε-
σης και τη διαδικασία του πλειστηριασµού. 

3. Η παράγραφις 8 του άρθρου 103 του Κύρωση Κώδικα Οδι-
κής Κυκλοφορίας αντικαθίσταται ως εξής:

«8. Για παραβάσεις της παραγράφου 3 του άρθρου 4 (πινακίδα
Ρ-40), επιβάλλεται το διοικητικό µέτρο της αφαίρεσης της άδειας

κυκλοφορίας µετά των κρατικών πινακίδων του οχήµατος για εί-
κοσι (20) ηµέρες. Από το µέτρο αυτό εξαιρούνται τα οδικά οχή-
µατα των περιπτώσεων α’ και β’ της παραγράφου 4, στα οποία
όµως επιβάλλονται τα διοικητικά πρόστιµα της παραγράφου 11
του άρθρου 4 και της παραγράφου 10 του άρθρου 34 στο διπλά-
σιο.»

4. Απαγορεύεται η διενέργεια συγκοινωνιακού έργου µε στά-
σεις και κόµιστρο από τουριστικά λεωφορεία κλειστού τύπου,
πλην της περίπτωσης των διεθνών τακτικών λεωφορειακών γραµ-
µών. Οι έλεγχοι για τη διαπίστωση της παράβασης διενεργούνται
κατά το λόγο αρµοδιότητάς τους, από τις αδειοδοτούσες υπη-
ρεσίες του Υπουργείου Τουρισµού, τις διευθύνσεις Μεταφορών
της Περιφέρειας, την Τροχαία, το Σώµα Επιθεωρητών Ελεγκτών
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες της Γενικής Γραµµατείας Μεταφορών. Οι εκθέσεις διαπί-
στωσης των παραβάσεων διαβιβάζονται στις αρµόδιες
υπηρεσίες του Υπουργείου Τουρισµού για την επιβολή των προ-
βλεπόµενων διοικητικών κυρώσεων.

Άρθρο 32

Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 46 του Κώδικα Οδι-
κής Κυκλοφορίας προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η ακινητοποίηση οχήµατος σύµφωνα µε την παρ. 8 του άρ-
θρου δεύτερου του ν. 4388/2016 (Α’ 93) γίνεται σύµφωνα µε την
παράγραφο 12 του τελευταίου αυτού άρθρου».

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΛΕΩΦΟΡΕΙΑ ΚΑΙ ΚΤΕΛ

Άρθρο 33
Δικαίωµα µετατροπής ΚΤΕΛ σε ΚΤΕΛ Α.Ε. 

Στο τέλος της παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 2963/2001 (Α’ 268)
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Τα ανωτέρω ΚΤΕΛ µπορούν µε τις ίδιες προϋποθέσεις να µε-
τατρέπονται σε ανώνυµες εταιρείες µε τη µορφή της περίπτωσης
β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 3.»

Άρθρο 34
Όριο ηλικίας λεωφορείων ΟΑΣΘ

Η ηλικία των λεωφορείων ιδιοκτησίας, πριν από την έναρξη
ισχύος του ν. 4482/2017 (Α’ 102), του Οργανισµού Αστικών Συγ-
κοινωνιών Θεσσαλονίκης υπολογιζόµενη από την πρώτη ηµέρα
κυκλοφορίας τους ως καινούριων δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει
τα είκοσι τρία (23) έτη. Η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου
δεν λαµβάνεται υπόψη για τον υπολογισµό του χρόνου απόσβε-
σης της αξίας των παραπάνω λεωφορείων, ο οποίος διενεργείται
αποκλειστικά µε βάση το ισχύον καθεστώς κατά την έναρξη
ισχύος του ν. 4482/2017.

Άρθρο 35
Όριο ηλικίας λεωφορείων που ταξινοµούνται πρώτη φορά

ως αστικά ΚΤΕΛ

Τα αναφερόµενα στην παρ. 1 του άρθρου 11 του ν. 2963/2001
αστικά λεωφορεία δηµόσιας χρήσης, όταν τίθενται για πρώτη
φορά σε κυκλοφορία είτε καινούργια είτε µεταχειρισµένα πρέπει
να είναι ηλικίας µέχρι δεκαοκτώ (18) ετών.

Άρθρο 36
Θέσπιση ενιαίου ορίου ηλικίας οδηγών λεωφορείων 

1. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης δ’ της παρ. 8 του άρ-
θρου 20 του ν. 3185/2003 (Α’ 229) αντικαθίσταται ως εξής:

«Το όριο ηλικίας των οδηγών λεωφορείων ιδιωτικής και δηµό-
σιας χρήσης και των σχολικών λεωφορείων ορίζεται στα πενήντα
πέντε (55) έτη. Το όριο αυτό παρατείνεται µέχρι το εξηκοστό (60)
έτος, αν προηγούνται οι ιατρικές εξετάσεις που προβλέπονται
για την ανανέωση της άδειας οδήγησης και δοκιµασία προσόν-
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των και συµπεριφοράς. Με την ίδια διαδικασία µπορεί να παρα-
τείνεται για µία ακόµη φορά, µετά τη συµπλήρωση του εξηκο-
στού (60) έτους, το ανώτατο όριο µέχρι το εξηκοστό έβδοµο (67)
έτος.»

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζεται κάθε θέµα σχετικά µε τη διαδικασία και τις ειδικότερες
προϋποθέσεις για την παράταση του ορίου ηλικίας της παραγρά-
φου 1. Η ισχύς της παραγράφου 1 αρχίζει από την έκδοση της
απόφασης του προηγούµενου εδαφίου.

Άρθρο 37

Τα εδάφια β’, γ’ και δ’ της παρ. 15 του άρθρου 34 του ν. 2696/
1999 καταργούνται.

Άρθρο 38
Τροποποίηση του π.δ. 246/2006 (Α’ 261)

1. Μετά το τρίτο εδάφιο της υποπερίπτωσης αα’ της περίπτω-
σης β’ της παρ. 2 του άρθρου 5 του π.δ. 246/2006 (Α’ 261) προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Η προϋπόθεση της προηγούµενης κλήτευσης του εργαζόµε-
νου από τον εργοδότη για την υποβολή πιστοποιητικού υγείας
ισχύει ανεξάρτητα από το χρόνο κατάρτισης της σύµβασης ερ-
γασίας.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 6 του π.δ. 246/2006 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Οι προσλήψεις του τακτικού ή του έκτακτου προσωπικού
διενεργούνται µε αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου κάθε
ΚΤΕΛ, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον παρόντα Κανονισµό. Συµ-
βάσεις εργασίας οι οποίες κατά παράβαση του πρώτου εδαφίου
καταρτίζονται απευθείας από τον πρόεδρο του ΔΣ ή το διευθύ-
νοντα σύµβουλο ή άλλο µέλος του ΔΣ ή το διευθυντή του οικείου
ΚΤΕΛ θεωρούνται έγκυρες µετά την πάροδο διµήνου από την
πρόσληψη, εφόσον δεν καταγγελθούν εντός του διαστήµατος
αυτού από το ΚΤΕΛ.»

3. Στο άρθρο 6 του π.δ. 246/2006 προστίθεται παράγραφος 8
ως εξής: 

«8. Συµβάσεις εργασίας που συνάφθηκαν στο παρελθόν, σύµ-
φωνα µε το π.δ. 257/1989 (Α’ 123) ή µε το π.δ. 229/1994 (Α’178)
ή το π.δ. 246/2006, για την κατάρτιση των οποίων δεν τηρήθηκε
η προβλεπόµενη διαδικασία επιλογής, θεωρούνται έγκυρες, εφό-
σον δεν καταγγέλθηκαν εντός διµήνου από την κατάρτισή τους.»

Άρθρο 39
Χρήση θέσης πληρώµατος από επιβάτη

Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης 2.7 της παρ. 2 του άρθρου
3 της 37492/1795/2003 απόφασης του Υπουργού Μεταφορών (Β’
922) καταργείται.

Άρθρο 40

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 3920/2011 (Α’ 33) προστί-
θεται περίπτωση κκ’ ως εξής: 

«κκ. Η λειτουργία τουριστικού γραφείου, το οποίο ιδρύεται µε
το παρόν και αδειοδοτείται σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις.»

Άρθρο 41
Καθιέρωση νέας διανοµαρχιακής γραµµής ΚΤΕΛ

Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 6 του άρθρου
7 του ν. 2963/2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«Αν οι Περιφερειάρχες διαφωνούν, η γραµµή και οι όροι συ-
νεκµετάλλευσης δύνανται να καθορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών.»

Άρθρο 42
Κυρώσεις για µη εµπρόθεσµη καταβολή 
της ειδικής εισφοράς 5% του άρθρου 13 

του ν. 2963/2001 για τα ΚΤΕΛ

Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 13 του ν. 2963/
2001 αντικαθίσταται ως εξής:

«Αν η εισφορά της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1 δεν έχει
εµπρόθεσµα καταβληθεί, το ποσό αυτής καταλογίζεται σε βάρος
του υπόχρεου ΚΤΕΛ, βεβαιώνεται ως δηµόσιο έσοδο και ει-
σπράττεται κατά τις διατάξεις του ΚΕΔΕ, τηρουµένης της κάτωθι
διαδικασίας:

α) µετά τη λήξη της νόµιµης προθεσµίας και ύστερα από εισή-
γηση της Διεύθυνσης Επιβατικών Μεταφορών του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, εκδίδεται απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών καταλογισµού των οφειλοµένων
ποσών κάθε υπόχρεου ΚΤΕΛ. Η απόφαση αυτή αποστέλλεται, µε
απόδειξη, στη ΔΟΥ στην οποία ανήκει το υπόχρεο ΚΤΕΛ Α.Ε. ή
ΚΤΕΛ και στον οφειλέτη συγκοινωνιακό φορέα, 

β) τυχόν εκκρεµείς οφειλές παρελθόντων τριµήνων καταλογί-
ζονται µε την ίδια απόφαση. Σε περίπτωση µη υποβολής των προ-
βλεπόµενων στοιχείων από τους υπόχρεους, ο υπολογισµός της
οφειλής πραγµατοποιείται µε βάση τα υψηλότερα έσοδα ανά τρί-
µηνο από την εφαρµογή της εκάστοτε ισχύουσας απόφασης κα-
θορισµού κοµίστρου, εκ των τεσσάρων πιο πρόσφατων τριµήνων
για τα οποία έχουν υποβληθεί στοιχεία. 

Εφόσον σε µεταγενέστερο χρόνο και µε βάση τα πραγµατικά
έσοδα, προκύπτει εισφορά µεγαλύτερη από την υπολογιζόµενη
σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, το υπόχρεο ΚΤΕΛ οφείλει
να καταβάλει τη διαφορά,

γ) η αρµόδια ΔΟΥ βεβαιώνει ταµειακά και εισπράττει από το
υπόχρεο ΚΤΕΛ το καταλογισθέν ποσό, το οποίο υποχρεούται να
αποδώσει στον ειδικό λογαριασµό εισφοράς 1% που υφίσταται
στο Νέο Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, µε τίτλο «Ειδικός Λογαρια-
σµός Εισφοράς 1% του άρθρου 13 του ν. 2963/2001 για οικονο-
µική ενίσχυση και εκσυγχρονισµό των ΚΤΕΛ Α.Ε. και ΚΤΕΛ», 

δ) σε ΚΤΕΛ Α.Ε. ή ΚΤΕΛ που έχουν καταλογιστεί οφειλές πα-
ρελθόντων τριµήνων παρέχεται η δυνατότητα ρύθµισης αυτών
σε δόσεις, ύστερα από αίτηση προς την οικεία ΔΟΥ, σύµφωνα
µε τις ισχύουσες διατάξεις, η οποία αποδίδει τα αναλογούντα
ποσά στο λογαριασµό της περίπτωσης γ’.

Αν η εισφορά των περιπτώσεων β’ και γ’της παραγράφου 1 δεν
έχει εµπρόθεσµα καταβληθεί στους ειδικούς ατοµικούς λογαρια-
σµούς των ΚΤΕΛ Α.Ε. και ΚΤΕΛ αντίστοιχα: 

αα) η αρµόδια Υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινωνιών της οι-
κείας Περιφέρειας που εποπτεύει το φορέα (ΚΤΕΛ Α.Ε. ή ΚΤΕΛ),
αποστέλλει σε αυτόν ειδοποίηση, στην οποία τίθεται προθεσµία
ενός (1) µηνός για την κατάθεση των οφειλόµενων ποσών και την
προσκόµιση των αποδεικτικών στοιχείων που προβλέπονται στα
άρθρα 2 και 4 της Β-1188/36/2003 απόφασης του Υπουργού Με-
ταφορών και Επικοινωνιών (Β’ 24),

ββ) αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία αυτή, η αρµόδια Υπη-
ρεσία επιβάλλει πρόστιµο στο υπόχρεο ΚΤΕΛ Α.Ε. ή ΚΤΕΛ, το
οποίο ισούται µε το 10% του οφειλόµενου ποσού ή ποσών των
ανωτέρω εισφορών και εισπράττεται κατά τις διατάξεις του
ΚΕΔΕ,

γγ) το ποσό του προστίµου καταλογίζεται µε απόφαση του Πε-
ριφερειάρχη της οικείας Περιφέρειας στην οποία ανήκει το υπό-
χρεο ΚΤΕΛ, ύστερα από εισήγηση της αρµόδιας υπηρεσίας
Μεταφορών και Επικοινωνιών της ίδιας Περιφέρειας. Η απόφαση
αυτή αποστέλλεται, µε απόδειξη, στη ΔΟΥ όπου ανήκει το υπό-
χρεο ΚΤΕΛ Α.Ε. ή ΚΤΕΛ και στον οφειλέτη συγκοινωνιακό φορέα,

δδ) πρόστιµα για εκκρεµείς οφειλές παρελθόντων τριµήνων
καταλογίζονται µε την ίδια απόφαση του Περιφερειάρχη,

εε) η αρµόδια ΔΟΥ βεβαιώνει ταµειακά και εισπράττει από το
υπόχρεο ΚΤΕΛ το καταλογισθέν πρόστιµο, το οποίο αποδίδει
στον ειδικό λογαριασµό του Νέου Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου
της περίπτωσης α’ της παρ.1 του άρθρου 13 του ν. 2963/2001.»

Άρθρο 43
Καταβολή εισφοράς 0,5% υπέρ ΡΑΕΜ

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 76 του ν. 4199/2013
(Α’ 216) η φράση «από την 1η Νοεµβρίου 2014» αντικαθίσταται
ως εξής:

«από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος της κοινής απόφασης
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της παραγράφου 4 του παρόντος άρθρου».

Άρθρο 44

Η περίπτωση κκ’ της παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 3920/2011
ισχύει και για την εταιρεία Οδικές Συγκοινωνίες Α.Ε..

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΟΔΗΓΩΝ

Άρθρο 45
Καταστροφή πινακίδων κυκλοφορίας οχηµάτων 

και αντικατάσταση αυτών

1. Μετά την πάροδο χρονικού διαστήµατος δεκαοκτώ (18) συ-
νεχόµενων µηνών από τη θέση οχήµατος σε κατάσταση ακινη-
σίας, σύµφωνα µε το άρθρο 22 του ν. 2367/1953 (Α’ 82), οι
πινακίδες κυκλοφορίας του οχήµατος καταστρέφονται, µε ανα-
κύκλωσή τους, µε µέριµνα των αρµοδίων υπηρεσιών της ΑΑΔΕ.
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών
και Μεταφορών καθορίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη διαδικασία
καταστροφής των πινακίδων κυκλοφορίας. Σε περίπτωση αφαί-
ρεσης των κρατικών πινακίδων οχήµατος, κατ’ εφαρµογή του
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, η αρµόδια Υπηρεσία της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας προβαίνει σε καταστροφή των πινακίδων κυκλο-
φορίας του οχήµατος, µετά την πάροδο δύο (2) ετών από τη
λήξη του διοικητικού µέτρου της αφαίρεσης. Οι αρµόδιες κατά
περίπτωση Υπηρεσίες χορηγούν βεβαίωση καταστροφής πινακί-
δων κυκλοφορίας, ύστερα από αίτηση εκ µέρους του ιδιοκτήτη
ή του κατόχου του οχήµατος.

2. Για την άρση της κατάστασης ακινησίας ή την εκ νέου θέση
σε δηµόσια κυκλοφορία οχήµατος του οποίου οι πινακίδες κυ-
κλοφορίας έχουν καταστραφεί, σύµφωνα µε την παράγραφο 1,
οι αρµόδιες Υπηρεσίες Μεταφορών και Επικοινωνιών των οικείων
περιφερειακών ενοτήτων (Π.Ε.) της χώρας προβαίνουν σε αντι-
κατάσταση των κρατικών πινακίδων κυκλοφορίας αυτοκινήτων,
µοτοσικλετών ή ρυµουλκούµενων, ύστερα από αίτηση του κατό-
χου ή του ιδιοκτήτη. Για τη διεκπεραίωση της διαδικασίας αντι-
κατάστασης των κρατικών πινακίδων, ο αιτών υποβάλλει µαζί µε
την αίτηση και τη βεβαίωση καταστροφής του τρίτου εδαφίου
της παραγράφου 1 και καταβάλλει παράβολο, υπέρ του Δηµο-
σίου, ύψους τριάντα (30) ευρώ. Στην περίπτωση αυτή, ο αιτών
απαλλάσσεται από το ανταποδοτικό τέλος που προβλέπεται στην
οικ. Β-39170/850/1997 κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Μεταφορών και Επικοινωνιών (Β’ 124). Εξαιρετικά αν τα
κατατεθειµένα στοιχεία κυκλοφορίας καταστρέφονται από λό-
γους, που ανάγονται σε περιστατικά ανωτέρας βίας και αφορούν
ακινησίες χρονικής διάρκειας µικρότερης των δεκαοκτώ (18)
µηνών συνεχούς ακινησίας, για την επανέκδοση αυτών δεν απαι-
τείται η καταβολή του παραβόλου των τριάντα (30) ευρώ, µετά
από βεβαίωση της αρµόδιας αρχής.

3. Κάθε πινακίδα οχήµατος που καταστρέφεται καταχωρείται
µηχανογραφικά και στο αρχείο στο οποίο τηρούνται τα στοιχεία
όλων των οχηµάτων της οικείας οργανικής µονάδας του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών. Στο ίδιο αρχείο τηρούνται και
τα στοιχεία για όσα οχήµατα έχει υποβληθεί δήλωση κλοπής
οχήµατος ή φορολογικής ακινησίας στην αρµόδια υπηρεσία. Το
αρχείο διασυνδέεται και µε άλλα µητρώα ή συστήµατα που τη-
ρούνται σε άλλες υπηρεσίες.

4. Με απόφαση του Διοικητή της ΑΑΔΕ καθορίζονται οι αρµό-
διες υπηρεσίες και η διαδικασία καταστροφής των πινακίδων κυ-
κλοφορίας για την εφαρµογή της παραγράφου 1. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Εσωτερικών, καθορίζονται οι λεπτοµέρειες καταχώρισης
των στοιχείων των οχηµάτων και η διασύνδεση µε άλλα µητρώα,
καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόν-
τος.

5.α. Οι ιδιοκτήτες οχηµάτων ιδιωτικής χρήσεως, ανεξαρτήτως
κυβισµού, τα οποία υπέστησαν καταστροφή ή αχρήστευση λόγω
φυσικών καταστροφών, σε περιοχές που κηρύχθηκαν σε κατά-
σταση εκτάκτου ανάγκης στους µήνες Σεπτέµβριο, Οκτώβριο και

Νοέµβριο 2017 (τις πληµµύρες της 25ης και 26ης Σεπτεµβρίου
2017 στο Δήµο Σαµοθράκης της Περιφερειακής Ενότητας
Έβρου, την πληµµύρα της 13ης Νοεµβρίου 2017 στο Δήµο
Σύµης της Περιφερειακής Ενότητας Ρόδου, τις πληµµύρες 15ης-
17ης Νοεµβρίου 2017 στους Δήµους Αγιάς και Τεµπών της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Λάρισας, τις πληµµύρες της 16ης
Νοεµβρίου 2017 στους Δήµους Τρικαίων, Καλαµπάκας, Φαρκα-
δόνας και Πύλης της Περιφερειακής Ενότητας Τρικάλων, τις
πληµµύρες 16ης και 17ης Νοεµβρίου 2017 στο Δήµο Κατερίνης
της Περιφερειακής Ενότητας Πιερίας, τις πληµµύρες της 11ης
Φεβρουαρίου 2017 και της 26ης Οκτωβρίου 2017 στους Δήµους
Πλατανιά, Αποκορώνου και Χανίων της Περιφερειακής Ενότητας
Χανίων, τις πληµµύρες 11ης Νοεµβρίου 2017 στο Δήµο Κέρκυ-
ρας της Περιφερειακής Ενότητας Κέρκυρας και την πληµµύρα
της 15ης Νοεµβρίου 2017 στους πληγέντες Δήµους της Περιφε-
ρειακής Ενότητας Δυτικής Αττικής), καθώς και την πυρκαγιά της
11ης Σεπτεµβρίου 2017 στη Δυτική Αχαϊα, στις τέως κοινότητες
Σαντοµέρι, Χαραυγή, Άρλα, Φώσταινα, Ελαιοχώριο και Πετροχώ-
ριο δύνανται να υποβάλουν αίτηση διαγραφής αυτών από το Μη-
τρώο Αδειών Κυκλοφορίας οχηµάτων του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών, χωρίς την προσκόµιση Πιστοποιητικού κατα-
στροφής του οχήµατος, και χωρίς την καταβολή οποιουδήποτε
τέλους διαγραφής. 

β. Η σχετική αίτηση υποβάλλεται σε οποιαδήποτε υπηρεσία
Μεταφορών και Επικοινωνιών των Περιφερειών της Χώρας έως
ένα (1) µήνα από τη δηµοσίευση του παρόντος και σε αυτή ανα-
φέρεται ο λόγος για τον οποίο ζητείται η οριστική διαγραφή του
οχήµατος κατά τα ανωτέρω. Για την ως άνω υποβολή απαιτείται
µόνο βεβαίωση του οικείου Δήµου, στον οποίο ο αιτών δηλώνει
την κατοικία του ή πιστοποιείται από τον αρµόδιο Δήµο ότι εκεί
αποδεδειγµένα ασκεί (µόνιµη ή πρόσκαιρη) εργασιακή ή επαγ-
γελµατική απασχόληση. Πινακίδες του οχήµατος και η άδεια κυ-
κλοφορίας παραδίδονται µαζί µε την αίτηση µόνο σε περίπτωση
που υπάρχουν ή άλλως προσκοµίζεται υπεύθυνη δήλωση του αι-
τούντος περί απώλειάς τους. Αίτηση διαγραφής κατά τα ανω-
τέρω δύνανται να υποβληθεί και από κληρονόµους, µετά τη
δήλωση αποδοχής της κληρονοµίας, για κληρονοµηθέντα οχή-
µατα, καθώς και από συγγενείς πρώτου βαθµού, η συγγένεια των
οποίων αποδεικνύεται µε πιστοποιητικό οικογενειακής κατάστα-
σης. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών δύ-
ναται να παραταθεί η ως άνω προθεσµία για την υποβολή της
σχετικής αιτήσεως.

γ. Στον αιτούντα χορηγείται βεβαίωση διαγραφής µε ηµερο-
µηνία τις ως άνω αναφερόµενες ηµεροµηνίες φυσικής καταστρο-
φής ανά τόπο, όπου συνέβη η φυσική καταστροφή ένεκα της
οποίας καταστράφηκε ή αχρηστεύθηκε το όχηµα του αιτούντος. 

δ. Σε περίπτωση οριστικής διαγραφής οχήµατος που βασί-
στηκε αποδεδειγµένα σε ψευδή δήλωση, επιβάλλεται πλέον των
σχετικών ποινικών κυρώσεων περί ψευδούς δηλώσεως , διοικη-
τικό πρόστιµο υπέρ του Δηµοσίου, ύψους χιλίων πεντακοσίων
(1.500) ευρώ, το οποίο εισπράττεται από τις αρµόδιες υπηρεσίες
της ΑΑΔΕ. Πέραν των ανωτέρω κυρώσεων το όχηµα σε περί-
πτωση που βρεθεί, κατάσχεται και περιέρχεται στην κυριότητα
του Δηµοσίου και στη συνέχεια παραδίδεται στη Διεύθυνση Δια-
χείρισης Δηµοσίου Υλικού για το Νοµό Αττικής ή στο αρµόδιο
Τελωνείο για τους υπόλοιπους νοµούς. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Μεταφορών και Υποδοµών καθορί-
ζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµογής της παρούσας περίπτωσης.

ε. Η παρ. 6.6 του άρθρου 69 του ν. 4484/2017 (Α’ 110) ισχύει
και έχει εφαρµογή και για την παρούσα διάταξη.

6. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 8 του π.δ. 116/
2004 (Α’ 81) όπως προστέθηκε µε το άρθρο 69 του ν. 4484/2017
(Α’ 110), αντικαθίσταται ως εξής: 

«6. Για επιβατικά Ι.Χ. αυτοκίνητα και για φορτηγά Ι.Χ. κατηγο-
ρίας Ν1 µε ηµεροµηνία πρώτης άδειας κυκλοφορίας στην Ελ-
λάδα πριν τις 4.3.2004, τα οποία δεν βρίσκονται πλέον στην
κατοχή των ιδιοκτητών τους, οι τελευταίοι µπορούν να υποβά-
λουν αίτηση διαγραφής αυτών από το Μητρώο Αδειών Κυκλοφο-
ρίας Οχηµάτων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών,
χωρίς την προσκόµιση Πιστοποιητικού Καταστροφής του οχήµα-
τος, στην περίπτωση που αυτά έχουν δοθεί για καταστροφή, διά-
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λυση ή αχρήστευση έως τις 4.3.2004, γεγονός που βεβαιώνεται
µε υπεύθυνη δήλωση του αιτούντος και κάθε άλλο διαθέσιµο
αποδεικτικό έγγραφο.»

7. Το πρώτο εδάφιο της υποπαραγράφου 2 της παρ. 6 του άρ-
θρου 8 του π.δ.116/2004 (Α’ 81) όπως προστέθηκε µε το άρθρο
69 του ν. 4484/2017 (Α’ 110) αντικαθίσταται ως εξής: 

«6.2. Η αίτηση διαγραφής επιβατικού Ι.Χ. οχήµατος υποβάλλε-
ται σε οποιαδήποτε υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινωνιών των
Περιφερειών της Χώρας, ενώ η αίτηση διαγραφής φορτηγού Ι.Χ.
στην υπηρεσία Μεταφορών και Επικοινωνιών της Περιφέρειας
στην οποία έχει εκδοθεί η άδεια κυκλοφορίας και σε αυτή ανα-
γράφεται ο λόγος για τον οποίο ζητείται η οριστική διαγραφή
του αυτοκινήτου κατά τα ανωτέρω.»

Άρθρο 46
Βεβαιώσεις οχηµάτων

1. Θεσπίζονται οι εξής βεβαιώσεις, οι οποίες απαιτούνται σύµ-
φωνα µε τις επόµενες παραγράφους:

α) Βεβαίωση τεχνικής επικαιροποίησης, η οποία εκδίδεται από
τον εγχώριο εθνικό διανοµέα ή τον κατασκευαστικό οίκο του οχή-
µατος, µε την οποία βεβαιώνεται για το συγκεκριµένο αριθµό
πλαισίου:

αα) το µοντέλο και η έκδοση ή η παραλλαγή του, ββ) το πρώτο
έτος κυκλοφορίας του οχήµατος και το γνήσιο του αριθµού πλαι-
σίου και κινητήρα, ο κυβισµός, ο χρωµατισµός και η κατηγορία
του οχήµατος, γγ) ο επιπλέον του βασικού (εξτρά) εξοπλισµός
του, σύµφωνα µε τους τιµοκαταλόγους λιανικής πώλησης του
οχήµατος στη χώρα µας, δδ) η εκ κατασκευής αντιρρυπαντική
τεχνολογία και οι εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα, εε) ποιες
ανακλήσεις έχουν γίνει στο όχηµα και ποιες εκκρεµούν και στστ)
οι πλέον σύγχρονες καταχωρηµένες πληροφορίες οδοµέτρου
από τη µηχανογραφική βάση του εργοστασίου. Για τη χορήγηση
της βεβαίωσης τεχνικής επικαιροποίησης της περίπτωσης α’ της
παραγράφου 1, ο εισαγωγέας µεταχειρισµένου οχήµατος ή ελα-
φρού φορτηγού, τα οποία προέρχονται από άλλη χώρα, υποβάλ-
λει αίτηση στο Ηλεκτρονικό Σύστηµα, που τηρείται στο Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών σύµφωνα µε την παράγραφο 6,
η οποία διαβιβάζεται αµελλητί από τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών στον κατά περίπτωση εγ-
χώριο εθνικό διανοµέα. Η βεβαίωση χορηγείται εντός δεκαπέντε
(15) ηµερών από τη διαβίβαση της αίτησης στον εγχώριο εθνικό
διανοµέα,

β) βεβαίωση του Κ.Τ.Ε.Ο. της χώρας προέλευσης µε το εξής
περιεχόµενο: αα) πότε έπρεπε να γίνουν οι έλεγχοι και πότε έγι-
ναν, καθώς και ποιοι εκκρεµούν, ββ) ποιοί ήταν επιτυχείς και ποιοί
όχι και γιατί και γγ) πόσα χιλιόµετρα είχε διανύσει το όχηµα σε
κάθε έλεγχο, 

γ) βεβαίωση της αρχής που εξέδωσε την ξένη άδεια κυκλοφο-
ρίας, η οποία περιλαµβάνει: αα) την έγκριση τύπου µε βάση την
οποία ταξινοµήθηκε το όχηµα, ββ) τα στοιχεία κυβισµού, εκποµ-
πών CO2 και οδηγίας αντιρρυπαντικής τεχνολογίας που καλύπτει
το όχηµα, γγ) την ηµεροµηνία πρώτης ταξινόµησης και δδ) τον
προηγούµενο ιδιοκτήτη. Η βεβαίωση δεν είναι απαραίτητο να πε-
ριλαµβάνει όσα στοιχεία αναφέρονται στην άδεια κυκλοφορίας. 

Οι παραπάνω βεβαιώσεις των αρχών της αλλοδαπής υποβάλ-
λονται µε επίσηµη µετάφρασή τους. 

2. Για τον υπολογισµό του Τέλους Ταξινόµησης, των άρθρων
121 και 123 του ν. 2960 /2001, µεταχειρισµένου επιβατηγού οχή-
µατος ή ελαφρού φορτηγού απαιτείται, επιπλέον των προβλεπό-
µενων από άλλες διατάξεις δικαιολογητικών, η υποβολή της
βεβαίωσης της περίπτωσης α’ της παραγράφου 1.

3. Για την έκδοση της άδειας κυκλοφορίας µεταχειρισµένου
που προέρχεται από άλλη χώρα επιβατηγού οχήµατος ή ελα-
φρού φορτηγού απαιτείται, επιπλέον των προβλεπόµενων από
άλλες διατάξεις δικαιολογητικών, η υποβολή των βεβαιώσεων
της παραγράφου 1, καθώς και υπεύθυνη δήλωση του αγοραστή
ότι έχει λάβει πλήρη γνώση των στοιχείων των παραπάνω βεβαι-
ώσεων και του δελτίου Κ.Τ.Ε.Ο. στη χώρα µας, που απαιτείται
πριν από την ταξινόµηση.

4. Για τη µεταβίβαση πάσης φύσεως οχήµατος για το οποίο

δεν έχουν εφαρµοστεί οι διατάξεις των παρ. 2 και 3 απαιτείται,
επιπλέον των προβλεπόµενων από άλλες διατάξεις δικαιολογη-
τικών, η υποβολή των βεβαιώσεων των περιπτώσεων α’ και β’ της
παραγράφου 1.

5. Οι βεβαιώσεις από τον εγχώριο εθνικό διανοµέα ή τον κα-
τασκευαστικό οίκο, που προβλέπονται από το παρόν, εκδίδονται
µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από την υποβολή της σχετικής
αίτησης. Σε περίπτωση παράβασης του προηγούµενου εδαφίου
επιβάλλεται πρόστιµο δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ από το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών. Με απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζεται κάθε θέµα σχετικό µε την
εφαρµογή του παρόντος.

6. Η ισχύς των διατάξεων των παραπάνω παραγράφων αρχίζει
από την έκδοση απόφασης του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε την οποία εκκινεί η λειτουργία ηλεκτρονικού συστή-
µατος για την καταχώριση των βεβαιώσεων των εγχώριων
εθνικών διανοµέων ή κατασκευαστικών οίκων. Οι όροι, οι προ-
ϋποθέσεις, οι προδιαγραφές και οι λεπτοµέρειες για την ανά-
πτυξη και λειτουργία του ηλεκτρονικού συστήµατος καθορίζο-
νται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών.

7. Για την έκδοση της βεβαίωσης της περίπτωσης α’ της πα-
ραγράφου 1 καταβάλλεται άπαξ παράβολο ύψους είκοσι (20)
ευρώ υπέρ του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Για την
έκδοση νέας βεβαίωσης για το ίδιο όχηµα δεν χρησιµοποιείται
άλλο παράβολο. Από το παραπάνω παράβολο ποσοστό έως πε-
νήντα τοις εκατό (50%) αποδίδεται για την αποζηµίωση των φο-
ρέων έκδοσης της παραπάνω βεβαίωσης και το υπόλοιπο
αποδίδεται σε ειδικό κωδικό για εκπαιδευτικές δράσεις οδικής
ασφάλειας, για ανάπτυξη και συντήρηση των ηλεκτρονικών συ-
στηµάτων, καθώς και για κατασκευή κλειστών χώρων (πίστες)
εκτέλεσης των ειδικών δοκιµασιών των υποψήφιων οδηγών και
οδηγών. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
καθορίζεται το ακριβές ποσοστό επί του παραβόλου που αποδί-
δεται για την αποζηµίωση των φορέων έκδοσης της παραπάνω
βεβαίωσης και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του πα-
ρόντος, µπορεί δε να µειώνεται και το ύψος του παραβόλου
αυτού.

8. Οι αρµόδιες υπηρεσίες υποβάλλουν, κάθε έξι (6) µήνες,
προς τις αντίστοιχες αρµόδιες υπηρεσίες του εξωτερικού αίτηµα
για χορήγηση καταλόγου µε τα νοµίµως λειτουργούντα Κ.Τ.Ε.Ο.
της χώρας τους.

9. Σε περίπτωση υποβολής πλαστής βεβαίωσης του Κ.Τ.Ε.Ο.
της χώρας προέλευσης ή βεβαίωσης µη νοµίµως λειτουργούν-
τος Κ.Τ.Ε.Ο., επιβάλλεται από την αρµόδια Υπηρεσία του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών ή από ειδικά εξουσιοδοτηµένο
προς τούτο όργανο από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών
πρόστιµο στον εισαγωγέα του οχήµατος ίσο µε το πενταπλάσιο
της αξίας πώλησης του οχήµατος, το οποίο βεβαιώνεται σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του ΚΕΔΕ και εισπράττεται από την οικεία
ΔΟΥ.

Άρθρο 47
Παρατηρητήριο Τιµών Ανταλλακτικών Οχηµάτων

Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δηµιουργείται Πα-
ρατηρητήριο ενδεικτικών τιµών λιανικής πώλησης των ανταλλα-
κτικών οχηµάτων ανά τύπο οχήµατος, που εισάγεται στη χώρα.
Οι εθνικοί διανοµείς οχηµάτων είναι υποχρεωµένοι να προσκο-
µίσουν πλήρη κατάλογο ανταλλακτικών του τύπου του οχήµατος
και ενδεικτικών τιµών λιανικής πώλησής τους µέσα σε σαράντα
(40) ηµέρες από την εισαγωγή του πρώτου αυτοκινήτου του συγ-
κεκριµένου τύπου και µέσα σε ένα (1) έτος πλήρη κατάλογο αν-
ταλλακτικών και ενδεικτικών τιµών λιανικής πώλησης όλων των
τύπων οχηµάτων που έχουν εισαχθεί τα τελευταία δεκαπέντε (15)
έτη. Την παραπάνω υποχρέωση έχουν και τα φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα που διακινούν νοµίµως αντίστοιχα ανταλλακτικά. Με
απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζεται
κάθε θέµα σχετικό µε τη δηµιουργία και τη λειτουργία του Πα-
ρατηρητηρίου.
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Άρθρο 48

Αν σε υπάρχουσα άδεια κυκλοφορίας βεβαιωθεί από τον αντι-
πρόσωπο ή τον κατασκευαστικό οίκο πλαστός αριθµός πλαισίου,
ο εισαγωγέας αποζηµιώνει εις ολόκληρον τον ιδιοκτήτη του οχή-
µατος στην τιµή κτήσης του οχήµατος, χωρίς να αποκλείονται
λοιπές αξιώσεις του ιδιοκτήτη του οχήµατος για επιπλέον θετική
ή αποθετική ζηµία. Η αποζηµίωση εις ολόκληρον από τον εισα-
γωγέα πραγµατοποιείται ακόµα και αν το όχηµα έχει εν τω µε-
ταξύ µεταπωληθεί. 

Άρθρο 49

Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δηµιουργούνται τα
κάτωθι Μητρώα και Διαδικτυακές Εφαρµογές: 

1. α. Εθνικό Μητρώο Οχηµάτων.
β. Στο Μητρώο τηρούνται τα στοιχεία όλων των οχηµάτων. 
γ. Το Μητρώο µπορεί να διασυνδέεται µε Μητρώα ή Συστή-

µατα που τηρούνται από άλλες Υπηρεσίες. 
δ. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών ρυθ-

µίζεται κάθε λεπτοµέρεια για την τήρηση του παραπάνω Μη-
τρώου.

2. α. Ψηφιακό Μητρώο Οδικών Μεταφορών.
β. Στο Μητρώο καταγράφονται ψηφιακά, ανά επιχείρηση, τα

στοιχεία της επιχείρησης, των οχηµάτων ιδιόκτητων και µισθω-
µένων (όπως τεχνικά χαρακτηριστικά και προδιαγραφές), των
οδηγών και του είδους της σχέσης που τους συνδέει µε την επι-
χείρηση. 

γ. Για την παρακολούθηση της πληρότητας και της ισχύος των
στοιχείων της περίπτωσης β’, αρµόδια είναι η Διεύθυνση του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών στην οποία τηρείται το
Μητρώο.

δ. Το Μητρώο µπορεί να διασυνδέεται µε Μητρώα που τηρούν-
ται από άλλες Υπηρεσίες.

ε. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται ο τρόπος λειτουργίας του Μητρώου Οδικών Μεταφο-
ρών, ο χρόνος έναρξης της λειτουργίας του, η αρµόδια
Διεύθυνση τήρησής του, τα Μητρώα µε τα οποία διασυνδέεται,
και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

3. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών τηρούνται ηλε-
κτρονικά µητρώα στα οποία καταχωρίζονται όλα τα στοιχεία των
ειδικών τουριστικών λεωφορείων δηµόσιας χρήσης ανοιχτού
τύπου αστικής περιήγησης πόλεων και των τουριστικών τρένων,
όπως ο αριθµός κυκλοφορίας τους, τα στοιχεία των οδηγών
τους, οι εγκριθείσες ειδικές διαδροµές και στάσεις και κάθε άλλο
συναφές στοιχείο. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών µπορεί να καθορίζονται και άλλα στοιχεία ως περιε-
χόµενο των παραπάνω µητρώων και να ρυθµίζεται κάθε θέµα
σχετικό την τήρηση τους σε θέµατα αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών.

4. α. Διαδικτυακή Εφαρµογή Ηλεκτρονικής Καταγραφής στοι-
χείων διενεργούµενων οδικών εµπορευµατικών µεταφορών.

β. Στην Εφαρµογή καταγράφονται πριν από τη διενέργεια
οποιασδήποτε µεταφοράς τα στοιχεία της επιχείρησης, του πε-
λάτη, του οχήµατος, του οδηγού, του είδους και της ποσότητας
του φορτίου, καθώς και του τόπου φόρτωσης και παράδοσης
του φορτίου. Τα ίδια στοιχεία καταγράφονται και κατά την είσοδο
στη χώρα οποιασδήποτε διενεργούµενης οδικής εµπορευµατι-
κής µεταφοράς.

γ. Τα στοιχεία της περίπτωσης β’ εκτυπώνονται και συνο-
δεύουν το φορτίο σε όλη τη διαδροµή από τον τόπο φόρτωσης
έως τον τόπο παράδοσης.

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών καθο-
ρίζονται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στα άρθρα 4 έως 4Β του ν.
3446/2006 (Α’ 49), ανάλογα µε το είδος και την ποσότητα του
φορτίου, οι κυρώσεις σε περίπτωση µεταφοράς φορτίου χωρίς
το συνοδευτικό εκτυπωµένο έντυπο ή αν διαπιστωθεί αναντιστοι-
χία µεταξύ µεταφερόµενου και δηλωµένου φορτίου. 

δ. Η Εφαρµογή µπορεί να διασυνδέεται µε Συστήµατα και Μη-
τρώα που τηρούνται από λοιπές αρµόδιες Υπηρεσίες. Όταν κα-
ταστεί τεχνικά εφικτό να δέχεται την πληροφορία για τη θέση

του οχήµατος σε «πραγµατικό χρόνο» µπορεί να είναι προσβά-
σιµο στους πολίτες.

ε. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται ο τρόπος λειτουργίας της Εφαρµογής, ο χρόνος
έναρξης της λειτουργίας της, η αρµόδια Διεύθυνση τήρησής της,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

5. Παρατηρητήριο προδιαγραφών, καθώς και συντελεστών κό-
στους και τιµών µεταφορικού έργου οδικών µεταφορών. Στο Πα-
ρατηρητήριο καταγράφονται οι προδιαγραφές και το κόστος
λειτουργίας και συντήρησης των οχηµάτων οδικών µεταφορών,
όπως λιπαντικών, ελαστικών, εξαρτηµάτων, καυσίµων, το κόστος
των διοδίων και άλλα κόστη που επηρεάζουν τα κόστη µεταφο-
ράς, καθώς και σχετικά στατιστικά δεδοµένα και επεξεργασία
τους. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται ο χρόνος έναρξης της λειτουργίας του Παρατηρητη-
ρίου, λοιπά στοιχεία προς καταγραφή, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.

Άρθρο 50
Κυρώσεις για εγκρίσεις τύπου οχηµάτων

1. Σε κατασκευαστή οχηµάτων ο οποίος: α) υποβάλλει ψευδείς
δηλώσεις στο πλαίσιο των διαδικασιών έγκρισης ή των διαδικα-
σιών που οδηγούν σε ανάκληση έγκρισης τύπου, β) παραποιεί
τα αποτελέσµατα των δοκιµών για την έγκριση τύπου ή τη συµ-
µόρφωση εν χρήσει, γ) αποκρύπτει στοιχεία ή τεχνικές προδια-
γραφές που µπορεί να οδηγήσουν στην ανάκληση ή την
απόσυρση της έγκρισης τύπου, δ) χρησιµοποιεί ελαττωµατικές
συσκευές ή συστήµατα αναστολής για την έκδοση έγκρισης ή τη
διατήρηση σε ισχύ αυτής και ε) αρνείται την παροχή πρόσβασης
σε πληροφορίες που απαιτούνται για τη διαπίστωση των παρα-
βάσεων των περιπτώσεων α’ έως δ’, επιβάλλεται πρόστιµο σύµ-
φωνα µε τις παραγράφους 4 και 5. Αν ο κατασκευαστής υπο-
πέσει εκ νέου στις πράξεις ή παραλείψεις των περιπτώσεων α’
έως ε’ µέσα σε µία πενταετία από τη τέλεση αυτών, επιβάλλεται
νέο πρόστιµο πενταπλάσιο της αξίας του ήδη επιβληθέντος. 

2. Σε κατασκευαστή, αντιπρόσωπο του κατασκευαστή, εισα-
γωγέα ή διανοµέα που διαθέτει στην αγορά οχήµατα, συστή-
µατα, µηχανικά µέρη ή χωριστές τεχνικές µονάδες που
υπόκεινται σε έγκριση, σύµφωνα µε οποιαδήποτε εθνική ή κοι-
νοτική κανονιστική πράξη, χωρίς να έχει χορηγηθεί τέτοια έγ-
κριση ή παραποιεί τα σχετικά έγγραφα ή σήµατα ή αρνείται την
παροχή πρόσβασης σε πληροφορίες που απαιτούνται για τη δια-
πίστωση των παραβάσεων αυτών επιβάλλεται πρόστιµο σύµ-
φωνα µε τις παραγράφους 4 και 5. Αν ο κατασκευαστής, αντι-
πρόσωπος του κατασκευαστή, εισαγωγέας ή διανοµέας υποπέ-
σει εκ νέου στις ίδιες πράξεις ή παραλείψεις του προηγούµενου
εδαφίου επιβάλλεται νέο πρόστιµο πενταπλάσιο της αξίας του
ήδη επιβληθέντος. 

3. Σε κατασκευαστή που εκδίδει πιστοποιητικά συµµόρφωσης
για έγκριση τύπου οχήµατος που εκδόθηκαν κατά παράβαση των
ευρωπαϊκών και εθνικών διατάξεων ή µε τη µη νόµιµη χρήση συ-
στηµάτων αναστολής επιβάλλεται πρόστιµο ανά όχηµα, που τέ-
θηκε σε κυκλοφορία βάση των παραπάνω πιστοποιητικών συµ-
µόρφωσης, ποσού ίσου µε την τιµή κτήσης του οχήµατος, εφό-
σον το όχηµα έχει τεθεί σε κυκλοφορία κατά τα προηγούµενα
τρία (3) έτη. Για οχήµατα που έχουν τεθεί σε κυκλοφορία προ
των τριών (3) προηγούµενων ετών το ποσό του προστίµου ανά
όχηµα µειώνεται κατά πέντε τοις εκατό (5%) για κάθε έτος πέραν
των τριών (3) από τη θέση σε κυκλοφορία του οχήµατος και µε
ανώτατο ποσοστό µείωσης το εξήντα τοις εκατό (60%). 

4. α) Τα πρόστιµα και οι κατηγοριοποιήσεις των παραγράφων
1 και 2 επιβάλλονται διακριτά ανά παράβαση ως εξής: 

αα) πρόστιµο ίσο τουλάχιστον µε το 700πλάσιο και έως το
1000πλάσιο του παραβόλου για την έκδοση της έγκρισης αν από
την παράβαση µπορεί να δηµιουργηθεί κίνδυνος θανάτου ή
τραυµατισµού, βλάβης στην περιουσία του χρήστη ή τρίτου,

ββ) πρόστιµο ίσο τουλάχιστον µε το 400πλάσιο και έως το
700πλάσιο του παραβόλου για την έκδοση της έγκρισης αν από
την παράβαση µπορεί να προκληθεί ζηµία του περιβάλλοντος,

γγ) πρόστιµο ίσο τουλάχιστον µε το 100πλάσιο και έως το
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400πλάσιο του παραβόλου για την έκδοση της έγκρισης αν από
την παράβαση µπορεί να προκληθεί ζηµία του οδικού δικτύου ή
παραβιάζεται η νοµοθεσία έκδοσης έγκρισης τύπου.

β) Για την επιβολή του προστίµου σε κάθε συγκεκριµένη περί-
πτωση λαµβάνεται υπόψη και ο αριθµός των οχηµάτων, συστη-
µάτων χωριστών τεχνικών µονάδων, µηχανικών µερών ή χωρι-
στών τεχνικών µονάδων που πωλήθηκαν ή διατέθηκαν προς πώ-
ληση.

5. Για τη διαπίστωση των παραβάσεων των παραγράφων 1 έως
3 συντάσσεται έκθεση της αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, η οποία κοινοποιείται στον καθ’ ου
µε κλήση σε ακρόαση εντός δέκα (10) ηµερών. Ο καθ’ ου η έκ-
θεση διαπίστωσης της παράβασης µπορεί να ζητήσει και να
λάβει προθεσµία έως είκοσι (20) ηµέρες για να εκθέσει τις από-
ψεις του επί της έκθεσης αυτής. Μετά την υποβολή των απόψεων
του καθ’ ου ή µετά την πάροδο άπρακτων των ως άνω προθε-
σµιών εκδίδεται από την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών η απόφαση επιβολής ή µη του προστίµου.

6. Σε περίπτωση που οχήµατα που κυκλοφορούν στην ελλη-
νική επικράτεια, είτε συστήµατά τους, είτε µηχανικά µέρη τους
ή χωριστές τεχνικές µονάδες που υπόκεινται σε έγκριση, δεν
είναι σύµφωνα µε την έγκριση τύπου, ή έχουν υποβληθεί για
αυτά ψευδείς δηλώσεις στο πλαίσιο των διαδικασιών έγκρισης ή
των διαδικασιών που οδηγούν σε ανάκληση έγκρισης τύπου, ή
έχουν δηλωθεί για αυτά παραποιηµένα αποτελέσµατα δοκιµών
για την έγκριση τύπου ή τη συµµόρφωση εν χρήσει, ή έχουν απο-
κρυφθεί για αυτά στοιχεία ή τεχνικές προδιαγραφές που µπορεί
να οδηγήσουν στην ανάκληση ή την απόσυρση της έγκρισης
τύπου, ή έχουν χρησιµοποιηθεί ελαττωµατικές συσκευές ή συ-
στήµατα αναστολής για την έκδοση έγκρισης ή τη διατήρηση σε
ισχύ αυτής, επιβάλλονται στον κατασκευαστή, αντιπρόσωπο του
κατασκευαστή, εισαγωγέα ή διανοµέα που τα διαθέτει στην
αγορά πρόστιµα σύµφωνα µε τις παραγράφους 4 και 5.

7. Τα πρόστιµα της παραγράφου 4 καταβάλλονται υπέρ του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και χρησιµοποιούνται για
τη λειτουργία, τον εξοπλισµό και τη συντήρηση του εργαστηρίου
ανάλυσης καυσαερίων του Υπουργείου, για τις ανάγκες λειτουρ-
γίας της εθνικής «εγκριτικής αρχής» που αναφέρεται στον Κανο-
νισµό 168/2013/ΕΕ και την ενίσχυση των µέσων µαζικής µετα-
φοράς.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών µπορεί να αναπροσαρµόζονται τα ποσά των
προστίµων και να ρυθµίζεται κάθε θέµα σχετικό µε την εφαρµογή
του παρόντος.

Άρθρο 51
Μητρώο Εγκρίσεων Τύπου Οχηµάτων και ηλεκτρονικό σύ-

στηµα διεκπεραίωσης διαδικασίας εγκρίσεων

1.α. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών τηρείται ψη-
φιακό Μητρώο Εγκρίσεων Τύπου Οχηµάτων, στο οποίο καταγρά-
φονται ψηφιακά, ανά έγκριση τύπου, τα στοιχεία της έγκρισης
και κάθε στοιχείο ανταλλαγών αντιγράφων του πιστοποιητικού
έγκρισης τύπου ΕΕ, συνοδευόµενο από τα συνηµµένα σε αυτό
έγγραφα, συµπεριλαµβανοµένων των εκθέσεων δοκιµών, ενηµέ-
ρωσης σχετικά µε την έκδοση, τις τροποποιήσεις, τις απορρί-
ψεις, ανακλήσεις και αρχείων δεδοµένων του πιστοποιητικού
συµµόρφωσης σε ηλεκτρονικό µορφότυπο.

β. Για την παρακολούθηση της πληρότητας και της ισχύος των
ανωτέρω στοιχείων αρµόδια είναι η Διεύθυνση του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών στην οποία τηρείται το Μητρώο.

γ. Το Μητρώο µπορεί να διασυνδέεται µε Μητρώα που τηρούν-
ται από άλλες Υπηρεσίες, αλλά και µε το ηλεκτρονικό σύστηµα
της παραγράφου 2.

2. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δηµιουργείται
ηλεκτρονικό σύστηµα για τη διεκπεραίωση των διαδικασιών για
θέµατα έγκρισης τύπου οχηµάτων, οι οποίες πραγµατοποιούνται
αποκλειστικά µέσω αυτού. 

3. α. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
καθορίζονται ο τρόπος λειτουργίας του Μητρώου της παραγρά-
φου 1, ο χρόνος έναρξης της λειτουργίας του, η αρµόδια Διεύ-

θυνση τήρησής του, τα λοιπά Μητρώα µε τα οποία µπορεί να δια-
συνδέεται, σύµφωνα µε την περίπτωση γ’ της παραγράφου 1,
καθώς και λεπτοµέρειες εφαρµογής της διασύνδεσης µε τα Μη-
τρώα αυτά και µε το ηλεκτρονικό σύστηµα της παραγράφου 2. 

β. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών ορί-
ζονται ο τρόπος λειτουργίας, οι λεπτοµέρειες για την ανάπτυξη
και λειτουργία του ηλεκτρονικού συστήµατος της παραγράφου
2, ο χρόνος ενεργοποίησής του, καθώς και οι προϋποθέσεις πρό-
σβασης σε αυτό.

Άρθρο 52
Κατάθεση αιτήσεων για έκδοση αδειών κυκλοφορίας και χο-

ρήγηση κρατικών πινακίδων στις Υπηρεσίες 
Μεταφορών και Επικοινωνιών των Περιφερειών 

όλης της χώρας

1. Η κατάθεση, µαζικά ή ατοµικά, αιτήσεων στις Υπηρεσίες Με-
ταφορών και Επικοινωνιών των Περιφερειών όλης της χώρας για
θέµατα έκδοσης, χορήγησης, επανέκδοσης και ανανέωσης
αδειών κυκλοφορίας, καθώς και για χορήγηση ή αντικατάσταση
κρατικών πινακίδων οχηµάτων πραγµατοποιείται αποκλειστικά
είτε µέσω ταχυδροµικών υπηρεσιών (συστηµένη επιστολή ή τα-
χυµεταφορά) είτε µέσω των Κέντρων Εξυπηρέτησης Πολιτών
(ΚΕΠ) και δεν επιτρέπεται η αυτοπρόσωπη προσέλευση των πο-
λιτών στις υπηρεσίες αυτές για την παραπάνω δραστηριότητα. 

2. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού καθορίζε-
ται ο τρόπος εφαρµογής της παραγράφου 1, οι κατηγορίες των
οχηµάτων που εµπίπτουν σε αυτή, οι προθεσµίες διεκπεραίωσης
των αιτήσεων, και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

3. α. Δηµιουργείται ηλεκτρονικό σύστηµα για τη διεκπεραίωση
των διαδικασιών για θέµατα έκδοσης, χορήγησης, επανέκδοσης
και ανανέωσης αδειών κυκλοφορίας, καθώς και για τη χορήγηση
ή αντικατάσταση κρατικών πινακίδων οχηµάτων, οι οποίες πραγ-
µατοποιούνται αποκλειστικά µέσω αυτού. Στο παραπάνω ηλε-
κτρονικό σύστηµα έχουν πρόσβαση και τα ΚΕΠ για τη διευκό-
λυνση των ευαίσθητων κοινωνικών οµάδων, που ορίζονται µε την
απόφαση της επόµενης περίπτωσης.

β. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις, οι προδιαγραφές και οι λε-
πτοµέρειες για την ανάπτυξη και τη λειτουργία του ηλεκτρονικού
συστήµατος, ο χρόνος έναρξης της λειτουργίας του, οι προϋπο-
θέσεις πρόσβασης σε αυτό από τα ΚΕΠ, και κάθε άλλο σχετικό
θέµα.

Άρθρο 53
Ρυθµίσεις θεµάτων δηµόσιων Κ.Τ.Ε.Ο.

1. Τα τέλη διενέργειας του περιοδικού τεχνικού ελέγχου, αρ-
χικού και επανελέγχου, στα δηµόσια Κ.Τ.Ε.Ο. καθορίζονται µε
απόφαση του αρµόδιου περιφερειακού συµβουλίου, στην οποία
λαµβάνονται υπόψη οι τιµές της αγοράς της οικείας περιφέ-
ρειας. Η απόφαση αυτή εγκρίνεται από τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών.

2. Τα δηµόσια Κ.Τ.Ε.Ο. µπορούν, µε απόφαση του αρµόδιου
περιφερειακού συµβουλίου, η οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, να λειτουργούν µε τη µορφή ανώνυ-
µης εταιρείας σύµφωνα µε τις διατάξεις της εµπορικής και φο-
ρολογικής νοµοθεσίας, τις διατάξεις που ρυθµίζουν τη λειτουρ-
γία των Κ.Τ.Ε.Ο. και τις ειδικότερες ρυθµίσεις των περιπτώσεων
α’, β’ και γ’.

α. Η Περιφέρεια διατηρεί πάντοτε την απόλυτη πλειοψηφία
του µετοχικού κεφαλαίου. Κατά το υπόλοιπο µπορεί να συµµε-
τέχουν το Δηµόσιο, Ν.Π.Δ.Δ., δήµοι και νοµικά πρόσωπα των πε-
ριφερειών και των δήµων.

β. Όλες οι µετοχές είναι ονοµαστικές και δεν εισάγονται στο
Χρηµατιστήριο Αξιών. 

γ. Αν η εταιρεία λυθεί, η Περιφέρεια έχει δικαίωµα προτίµησης
για την αγορά της εκποιούµενης περιουσίας.

δ. Με απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Υποδοµών και
Μεταφορών καθορίζεται κάθε θέµα σχετικό µε την εφαρµογή
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του παρόντος άρθρου όπως τα θέµατα της διαδοχής των φο-
ρέων, της περιουσίας τους, και του προσωπικού.

Άρθρο 54
Τροποποίηση του άρθρου 34 του ν. 2963/2001 (Α’ 268)

1. Η παρ. 3 του άρθρου 34 του ν. 2963/2001 (Α’ 268) αντικαθί-
στανται ως εξής:

«3. Τα ιδιωτικά Κ.Τ.Ε.Ο. (Ι.Κ.Τ.Ε.Ο.) δεν µπορούν να συστεγά-
ζονται µε συνεργεία επισκευής και συντήρησης αυτοκινήτων, µο-
τοσυκλετών και µοτοποδηλάτων, µε εταιρείες εισαγωγής και
εµπορίας αυτοκινήτων, µοτοσυκλετών, µοτοποδηλάτων και αν-
ταλλακτικών αυτών, µε εγκαταστάσεις επιχειρήσεων οδικής βοή-
θειας, καθώς και µε γραφεία µηχανολόγων ή και ηλεκτρολόγων
µηχανικών. Αν σε οικόπεδο ή γήπεδο χρησιµοποιείται ένα τµήµα
αυτού για την εγκατάσταση και λειτουργία Ι.Κ.Τ.Ε.Ο., σύµφωνα
µε τις απαιτήσεις αρτιότητας για τη συγκεκριµένη περιοχή, η
ανωτέρω απαγόρευση ισχύει για το τµήµα του οικοπέδου ή γη-
πέδου που χρησιµοποιείται για την εγκατάσταση και τη λειτουρ-
γία του Ι.Κ.Τ.Ε.Ο..»

2. Ιδιωτικά Κ.Τ.Ε.Ο. δεν επιτρέπεται να ιδρυθούν από υπαλλή-
λους του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ή των διευθύν-
σεων Μεταφορών των Περιφερειών, καθώς και από συγγενικά
τους πρόσωπα έως και δεύτερου βαθµού εξ αίµατος ή εξ αγχι-
στείας ή από νοµικά πρόσωπα στα οποία τα παραπάνω πρόσωπα
ορίζουν ή ελέγχουν τη διοίκηση ή κατέχουν την πλειοψηφία του
κεφαλαίου. Η παραπάνω απαγόρευση ισχύει και για διάστηµα
δύο (2) ετών µετά την απώλεια της ιδιότητας του υπαλλήλου. 

3. Το λογισµικό των ιδιωτικών Κ.Τ.Ε.Ο. είναι διαρκώς συνδεδε-
µένο και επικοινωνεί µε τη βάση δεδοµένων του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών. Στο άρθρο 5 της κ.υ.α. µε αριθµό
3326/212/2015 (Β’ 158) των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών
και Μεταφορών η φράση «Για την αναιτιολόγητη µη αποστολή
προς το ΥΠΥΜΕΔΙ το αργότερο µέχρι την 12η βραδινή της ηµέρας
διενέργειας του ελέγχου,» αντικαθίσταται από τη φράση «Για την
αναιτιολόγητη µη αποστολή προς το ΥΠΥΜΕΔΙ αυτοµάτως : i)».

Άρθρο 55
Τροποποίηση του άρθρου 18A του ν. 3446/2006 

1. Οι παράγραφοι 3 και 4 του άρθρου 18A του ν. 3446/2006
αντικαθίστανται ως εξής:

«3. Πρόστιµο ύψους εκατόν πενήντα (150) ευρώ, το οποίο βε-
βαιώνεται ταµειακά από την φορολογική διοίκηση και εισπράτ-
τεται κατά τις διατάξεις του ΚΕΔΕ επιβάλλεται από το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών στους ιδιοκτήτες οχηµάτων για τα
οποία συµπληρώνεται χρονικό διάστηµα: 

α. έξι (6) µηνών από την καταληκτική ηµεροµηνία εµπρόθε-
σµης διενέργειας περιοδικού τεχνικού ελέγχου,

β. έξι (6) µηνών από την ηµεροµηνία κατά την οποία υποχρε-
ούνται, σύµφωνα µε τις περιπτώσεις στ’ και ζ’ της παραγράφου
4 του άρθρου 5 του ν. 1350/1983 (Α’ 55), να υποβληθούν αντί του
επαναληπτικού ελέγχου σε αρχικό έλεγχο.

Το πρόστιµο επιβάλλεται κάθε φορά που προκύπτει από τη
διαδικασία εντοπισµού, όπως αυτή προβλέπεται στην κοινή
υπουργική απόφασης της παραγράφου 4, ότι οι παραβάτες δεν
συµµορφώνονται µε την υποχρέωση προσκόµισης των οχηµάτων
τους σε Κ.Τ.Ε.Ο. για τη διενέργεια του τεχνικού ελέγχου.

Σε όσους επιβάλλεται το ανωτέρω πρόστιµο δεν επιβάλλεται
το πρόστιµο της παραγράφου 4 του άρθρου 86 του Κώδικα Οδι-
κής Κυκλοφορίας (ν. 2696/1999 Α’ 57). 

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών ορίζεται ο τρόπος πληρωµής του µειωµένου
πρόσθετου τέλους της παραγράφου 1, τα όργανα, η διαδικασία
και ο τρόπος πληρωµής του προστίµου της παραγράφου 3, ρυθ-
µίζονται τα σχετικά µε τις διασταυρώσεις αρχείων για τον εντο-
πισµό των εκπρόθεσµων σε τεχνικό έλεγχο οχηµάτων και κάθε
άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του παρόντος.»

2. H ισχύς του παρόντος άρθρου αρχίζει έξι (6) µήνες από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως.

Άρθρο 56

1. Το πρώτο εδάφιο µετά το τέλος της περίπτωσης δ’ της παρ.
2 του άρθρου 1 του ν.δ. 49/1968 (Α’ 294), όπως έχει κωδικοποι-
ηθεί µε το β.δ. 281/1973 (Α’ 84), αντικαθίσταται ως εξής:

«Ειδικότερα, το Φ.Ι.Χ. αυτοκίνητο µέγιστης αποδεκτής µάζας
φορτωµένου οχήµατος (ΜΑΜΦΟ) µέχρι τέσσερις χιλιάδες
(4.000) χιλιόγραµµα, καθώς και το Φ.Ι.Χ. που έχει τεθεί σε κυκλο-
φορία στο όνοµα «επαγγελµατία αγρότη» σύµφωνα µε το Μη-
τρώο Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων (ΜΑΑΕ), ανεξαρ-
τήτως ΜΑΜΦΟ, µπορεί να το οδηγούν και µέλη της οικογένειας
του ιδιοκτήτη του, εφόσον έχουν τις νόµιµες προϋποθέσεις.»

2. Η υποπερίπτωση βα’ της παρ. 2 του άρθρου 2 του ν.δ.
49/1968 αντικαθίσταται ως εξής:

« βα) Μικτού βάρους µέχρι 1.200 χιλιόγραµµα σε εκατόν πε-
νήντα (150) ευρώ.»

3. Στο δεύτερο εδάφιο µετά το τέλος της περίπτωσης γ’ της
παρ. 2 του άρθρου 2 του ν.δ. 49/1968 µετά τις λέξεις «ιδιωτικής
χρήσης» η φράση «µικτού βάρους µέχρι 2.500 χιλιόγραµµων,
στους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, εφόσον αυτοί απο-
κτούν και δηλώνουν αρµοδίως γεωργικό εισόδηµα από οποιαδή-
ποτε γεωργική δραστηριότητα» αντικαθίσταται από τη φράση
«µέγιστης αποδεκτής µάζας φορτωµένου οχήµατος (ΜΑΜΦΟ)
µέχρι 2.500 χιλιόγραµµα ή ωφέλιµου φορτίου µέχρι 1.300 χιλιό-
γραµµα σε φυσικά πρόσωπα που αποκτούν και δηλώνουν αρµο-
δίως γεωργικό εισόδηµα από οποιαδήποτε γεωργική δραστη-
ριότητα. Απαραίτητη προϋπόθεση για τους δικαιούχους αποτελεί
η άσκηση άλλης κύριας επαγγελµατικής δραστηριότητας.»

4. Στην υποπερίπτωση ββ’ της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν.δ.
49/1968 µετά τον αριθµό «235» προστίθενται οι λέξεις «προσαυ-
ξανόµενο κατά 0,05 ευρώ ανά χιλιόγραµµο». 

5. Το πρώτο εδάφιο µετά το τέλος της περίπτωσης γ’ της παρ.
2 του άρθρου 2 του ν.δ. 49/1968 αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Η παραπάνω εισφορά υπέρ του Δηµοσίου περιορίζεται στο
1/3 για Φ.Ι.Χ. αυτοκίνητα που ανήκουν σε «επαγγελµατίες αγρό-
τες», σε δασεργάτες, ρητινοσυλλέκτες µέλη ή µη αγροτικών –
δασικών συνεταιρισµών ή δασικών επιχειρήσεων που «ασκούν
αγροτική δραστηριότητα» σύµφωνα µε το Μητρώο Αγροτών και
Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων (ΜΑΑΕ), καθώς και για αυτοκίνητα
που εκποιούνται από τον Ο.Δ.Δ.Υ..»

6. Η παρ. 8 του άρθρου 2 του ν.δ. 49/1968 καταργείται.

Άρθρο 57
Τροποποίηση της Α2/29542/5347/1991 (Β’ 707) 

απόφασης του Υπουργού Μεταφορών

Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 1 του Κεφαλαίου Β’ της
Α2/29542/5347/1991 απόφασης του Υπουργού Μεταφορών (Β’
707) αντικαθίσταται ως εξής:

«γ. Το Φ.Ι.Χ. αυτοκίνητο οδηγείται από τον επαγγελµατία ή από
προσωπικό που απασχολείται από την επιχείρηση ή από προσω-
πικό που τίθεται στη διάθεση της επιχείρησης σύµφωνα µε συµ-
βατική υποχρέωση. Το Φ.Ι.Χ. αυτοκίνητο µέγιστης αποδεκτής
µάζας φορτωµένου οχήµατος (ΜΑΜΦΟ) µέχρι 4.000 χιλιό-
γραµµα, καθώς και το Φ.Ι.Χ που έχει τεθεί σε κυκλοφορία στο
όνοµα «επαγγελµατία αγρότη», σύµφωνα µε το Μητρώο Αγρο-
τών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων (ΜΑΑΕ), ανεξαρτήτως
ΜΑΜΦΟ, µπορεί να οδηγείται και από µέλη της οικογένειας του
ιδιοκτήτη του, αν πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις.»

Άρθρο 58 
Εχέγγυα αξιοπιστίας του οδικού µεταφορέα 

εµπορευµάτων ή επιβατών

1. Τα εχέγγυα αξιοπιστίας της υποπερίπτωσης β’ της παρ.1
του άρθρου 3 του Κανονισµού (ΕΚ) 1071/2009 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου πρέπει να υφίστανται για τον
ιδιοκτήτη της µεταφορικής επιχείρησης, όταν η επιχείρηση είναι
ατοµική, ή τον νόµιµο εκπρόσωπό της, όταν η επιχείρηση είναι
νοµικό πρόσωπο, και ταυτόχρονα για τον διαχειριστή µεταφορών
αν είναι διαφορετικό πρόσωπο. Οποιοδήποτε από τα αναφερό-
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µενα στο προηγούµενο εδάφιο φυσικά πρόσωπα δεν διαθέτει
εχέγγυα αξιοπιστίας όταν: 

α) έχει καταδικαστεί, αµετάκλητα σε οποιαδήποτε ποινή κατά
την τελευταία πριν από την υποβολή της αίτησης δεκαετία, για: 

λαθρεµπορία, µεταφορά παράτυπων µεταναστών, παράβαση
της νοµοθεσίας «περί ναρκωτικών», σωµατεµπορία, εµπορία αν-
θρώπων, δουλεµπόριο, προσβολή κατά της γενετήσιας ελευθε-
ρίας και οικονοµική εκµετάλλευση της γενετήσιας ζωής, ανθρω-
ποκτονία από πρόθεση, απόπειρα ανθρωποκτονίας από πρό-
θεση, απάτη, κλοπή, υπεξαίρεση, πλαστογραφία, χρήση πλα-
στών εγγράφων, ληστεία, απαγωγή, σύσταση εγκληµατικής ορ-
γάνωσης, τροµοκρατική πράξη,

β) έχει καταδικαστεί αµετάκλητα τουλάχιστον δύο φορές κατά
την προ της υποβολής της αίτησης οκταετία, µε στερητική της
ελευθερίας ποινή τουλάχιστον έξι (6) µηνών για παραβάσεις της
εµπορικής νοµοθεσίας,

γ) έχει καταδικαστεί αµετάκλητα τουλάχιστον δύο φορές, κατά
την προ της υποβολής της αίτησης οκταετία, µε στερητική της
ελευθερίας ποινή για παραβάσεις διατάξεων του νόµου για τις
εµπορευµατικές ή τις επιβατικές µεταφορές ή την επαγγελµατική
ευθύνη,

δ) έχει καταδικαστεί αµετάκλητα τουλάχιστον δύο φορές κατά
την προ της υποβολής της αίτησης οκταετία, µε στερητική της
ελευθερίας ποινή για παραβάσεις διατάξεων του νόµου για τις
µισθολογικές και εργασιακές συνθήκες του επαγγέλµατος,

ε) έχει καταδικαστεί αµετάκλητα τουλάχιστον δύο φορές κατά
την προ της υποβολής της αίτησης πενταετία, µε στερητική της
ελευθερίας ποινή τουλάχιστον έξι (6) µηνών για παραβάσεις δια-
τάξεων του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, 

στ) έχει καταδικαστεί αµετάκλητα κατά την προ της υποβολής
της αίτησης οκταετία, µε στερητική της ελευθερίας ποινή του-
λάχιστον έξι (6) µηνών για δύο τουλάχιστον παραβάσεις των υπο-
περιπτώσεων β’, γ’ και δ’ της παρούσας, 

ζ) έχει κηρυχθεί σε πτώχευση κατά την προ της υποβολής της
αίτησης πενταετία.

Το κώλυµα των περιπτώσεων α’ έως ζ’ παύει να υφίστανται αν
η ποινή χαριστεί.

2. Η επιχείρηση παύει να διαθέτει τα εχέγγυα αξιοπιστίας αν
επιβληθούν σε βάρος της ή σε βάρος του διαχειριστή µεταφο-
ρών της κυρώσεις για παραβάσεις της νοµοθεσίας περί εµπο-
ρευµατικών ή επιβατικών µεταφορών, οι οποίες οδηγούν σε
άρση της αξιοπιστίας. Αντίστοιχα, ο διαχειριστής µεταφορών
που σε βάρος του επιβλήθηκαν οι κυρώσεις του προηγούµενου
εδαφίου παύει να διαθέτει τα εχέγγυα αξιοπιστίας. Η άρση της
αξιοπιστίας της επιχείρησης ή του διαχειριστή µεταφορών συ-
ναρτάται µε τη σοβαρότητα των παραβάσεων, τη συχνότητα
αυτών και τον αριθµό των οδηγών της επιχείρησης.

Άρθρο 59
Φορείς επιθεώρησης ADR και πληροφοριακό 

σύστηµα φορέων ADR

1. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών αναπτύσσεται
«πληροφοριακό σύστηµα φορέων επιθεώρησης Διεθνών Μετα-
φορών Επικίνδυνων Εµπορευµάτων που πραγµατοποιούνται οδι-
κώς «Accord european relatif au transport international des
merchandises Dangereuses par Route (ADR)» για την παρακο-
λούθηση και εποπτεία των φορέων επιθεώρησης επικίνδυνων εµ-
πορευµάτων (ADR). Στο πληροφοριακό σύστηµα του προηγού-
µενου εδαφίου οι φορείς επιθεώρησης ADR καταχωρούν στοι-
χεία σχετικά µε τις προγραµµατισµένες επιθεωρήσεις και τα απο-
τελέσµατα των επιθεωρήσεων. Το σύστηµα διασυνδέεται µε
άλλα συστήµατα και µητρώα που τηρούνται στο Υπουργείο.

2. Σε περίπτωση παραβίασης των υποχρεώσεων λειτουργίας
τους και διενέργειας ελέγχων, καθώς και των όρων καταχώρισης,
επεξεργασίας και αποστολής στοιχείων µέσω του πληροφορια-
κού συστήµατος της παραγράφου 1, επιβάλλονται ανάλογα µε
την παράβαση, οι εξής διοικητικές κυρώσεις:

α. Στους φορείς επιθεώρησης ADR:
αα. διοικητικό πρόστιµο από χίλια (1.000) έως τρεις χιλιάδες

(3.000) ευρώ,

ββ. προσωρινή αφαίρεση δικαιώµατος διενέργειας επιθεωρή-
σεων από έναν (1) έως έξι (6) µήνες,

γγ. προσωρινή απενεργοποίηση του κωδικού πρόσβασης χρή-
στη για την εισαγωγή των απαιτούµενων δεδοµένων στο πληρο-
φοριακό σύστηµα για το ίδιο µε το χρονικό διάστηµα της υπο-
περίπτωσης ββ’.

β. Στους πραγµατογνώµονες των φορέων επιθεώρησης ADR
αφαίρεση του δικαιώµατος διενέργειας επιθεωρήσεων από έναν
(1) έως έξι (6) µήνες. Σε περίπτωση υποτροπής, µε την τέλεση
της ίδιας παράβασης µέσα σε τρία (3) έτη από την επιβολή προ-
στίµου, το ποσό του επιβαλλόµενου προστίµου διπλασιάζεται. Σε
περίπτωση υποτροπής, µε την τέλεση της ίδιας παράβασης µέσα
σε τρία (3) έτη από την επιβολή προσωρινής αφαίρεσης δικαιώ-
µατος διενέργειας επιθεωρήσεων, το χρονικό διάστηµα της επι-
βαλλόµενης κύρωσης διπλασιάζεται.

Σε περίπτωση υποτροπής, µε την τέλεση οποιασδήποτε παρά-
βασης για τρίτη φορά µέσα σε τρία (3) έτη ή σε περίπτωση άρ-
νησης του φορέα επιθεώρησης ADR να ελεγχθεί από τα αρµόδια
όργανα, ανακαλείται οριστικά ο ορισµός του ανωτέρω φορέα
επιθεώρησης και το φυσικό πρόσωπο στο οποίο ανήκει ή το νο-
µικό πρόσωπο δεν έχει πλέον δυνατότητα ίδρυσης νέου φορέα
επιθεώρησης ADR.

3. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζεται η διαδικασία ορισµού φορέων επιθεώρησης ADR, οι
υποχρεώσεις των φορέων σχετικά µε την ορθή διενέργεια των
ελέγχων, θέµατα πιστοποίησης πραγµατογνωµόνων οχηµάτων
ADR, θέµατα σχετικά µε την ανάπτυξη, τη λειτουργία, τη συντή-
ρηση και τις τεχνικές προδιαγραφές του πληροφοριακού συστή-
µατος φορέων επιθεώρησης ADR, καθώς και οι υποχρεώσεις των
φορέων σχετικά µε την καταχώριση, επεξεργασία και αποστολή
στοιχείων που αφορούν τις επιθεωρήσεις των οχηµάτων και τη
χρήση του πληροφοριακού συστήµατος. 

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών καθορίζονται τα όργανα ελέγχου και κάθε
άλλο σχετικό θέµα για την είσπραξη των προστίµων του παρόν-
τος άρθρου.

5. Αρµόδιο όργανο επιβολής των διοικητικών κυρώσεων είναι
η αρµόδια Διεύθυνση του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών.

Άρθρο 60
Πληροφοριακό σύστηµα πιστοποιητικών 

έγκρισης οχηµάτων ADR

1. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών αναπτύσσεται
«πληροφοριακό σύστηµα πιστοποιητικών έγκρισης οχηµάτων
ADR» για την παρακολούθηση και εποπτεία των Κέντρων Τεχνι-
κού Ελέγχου Οχηµάτων (Κ.Τ.Ε.Ο.) τα οποία διενεργούν την ετή-
σια τεχνική επιθεώρηση των οχηµάτων µεταφοράς επικίνδυνων
φορτίων (οχήµατα ADR) και εκδίδουν το πιστοποιητικό έγκρισης
αυτών. Η διαχείριση των διαδικασιών που αφορούν τα πιστοποι-
ητικά έγκρισης οχηµάτων ADR από τα εξουσιοδοτηµένα για το
σκοπό αυτό Κ.Τ.Ε.Ο. πραγµατοποιείται µέσω του πληροφορια-
κού συστήµατος.

2. Στις περιπτώσεις παραβίασης των όρων καταχώρισης, επε-
ξεργασίας και αποστολής στοιχείων που αφορούν το πιστοποι-
ητικό έγκρισης οχήµατος ADR επιβάλλονται ανάλογα µε την
παράβαση, οι εξής διοικητικές κυρώσεις:

α. Στους φορείς στους οποίους χορηγείται άδεια ίδρυσης και
λειτουργίας ιδιωτικού Κ.Τ.Ε.Ο.:

αα. πρόστιµο από πεντακόσια (500) έως χίλια (1.000) ευρώ,
ββ. αφαίρεση της άδειας λειτουργίας του φορέα από δέκα (10)

ηµέρες έως και ένα (1) έτος,
γγ. προσωρινή απενεργοποίηση του κωδικού πρόσβασης χρή-

στη για την εισαγωγή των απαιτούµενων δεδοµένων στο πληρο-
φοριακό σύστηµα για το ίδιο µε το χρονικό διάστηµα της υπο-
περίπτωσης ββ’,

β. Στο ελεγκτικό προσωπικό των φορέων της περίπτωσης α’
αφαίρεση του πιστοποιητικού ελεγκτή ADR για χρονικό διάστηµα
από δέκα (10) ηµέρες έως τρεις (3) µήνες,

γ. Στα δηµόσια Κ.Τ.Ε.Ο. αναστολή λειτουργίας, µε απόφαση
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του οικείου Περιφερειάρχη µέχρι να αρθούν οι λόγοι που επέ-
βαλλαν την κύρωση.

3. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται τα θέµατα σχετικά µε την ανάπτυξη, τη λειτουργία και
το χρόνο έναρξής της, µε τη συντήρηση και τις τεχνικές προδια-
γραφές του πληροφοριακού συστήµατος πιστοποιητικών έγκρι-
σης οχηµάτων ADR, καθώς και µε τις υποχρεώσεις των Κ.Τ.Ε.Ο.
για την καταχώριση, επεξεργασία και αποστολή στοιχείων σχε-
τικά µε το πιστοποιητικό έγκρισης οχήµατος ADR. 

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών καθορίζονται τα όργανα ελέγχου, οι παρα-
βάσεις, οι διοικητικές κυρώσεις σε περίπτωση διαπίστωσης
παραβάσεων της παραγράφου 2, η διαδικασία επιβολής των κυ-
ρώσεων και είσπραξης των διοικητικών προστίµων, καθώς και
κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 61
Έλεγχος συµµόρφωσης των υπόχρεων επιχειρήσεων µε την

υποχρέωση ορισµού Συµβούλου Ασφαλούς 
Μεταφοράς Επικίνδυνων Εµπορευµάτων (ΣΑΜΕΕ)

1. Οι επιχειρήσεις που παραβαίνουν τις διατάξεις των παρα-
γράφων 1 και 2 του άρθρου 10 της Γ5/22039/2825/2017 (Β’ 2915)
κοινής απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών, Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Υποδο-
µών και Μεταφορών τιµωρούνται µε διοικητικό πρόστιµο ύψους
έως χιλίων πεντακοσίων (1.500) ευρώ. 

Στην επιχείρηση στην οποία ο ΣΑΜΕΕ παραβαίνει τις διατάξεις
του σηµείου 1.8.3 της παραπάνω απόφασης 20655, µη ασκώντας
ή ασκώντας πληµµελώς τα καθήκοντά του, επιβάλλεται διοικη-
τικό πρόστιµο ύψους από εκατό (100) έως πεντακόσια (500)
ευρώ, το οποίο βεβαιώνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ΚΕΔΕ
και εισπράττεται από την οικεία ΔΟΥ. Στην ανωτέρω περίπτωση,
ο ΣΑΜΕΕ τιµωρείται µε απαγόρευση άσκησης καθηκόντων από
έναν (1) έως δώδεκα (12) µήνες.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών και του κατά περίπτωση συναρµόδιου
Υπουργού καθορίζονται τα αρµόδια όργανα ελέγχου, η διαδικα-
σία ελέγχου των επιχειρήσεων και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

Άρθρο 62
Σχολές Επαγγελµατικής Κατάρτισης Οδηγών 

Οχηµάτων Μεταφοράς Επικίνδυνων 
Εµπορευµάτων (ΣΕΚΟΟΜΕΕ)

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδο-
µών και Μεταφορών καθορίζεται η διαδικασία διενέργειας εξε-
τάσεων και έκδοσης των πιστοποιητικών ADR οδηγών. Με την
ίδια απόφαση καθορίζονται τα παράβολα για την έναρξη λειτουρ-
γίας της ΣΕΚΟΟΜΕΕ, το παράβολο για τις εξετάσεις και την
εκτύπωση των πιστοποιητικών εξέτασης, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.

2. Στις ΣΕΚΟΟΜΕΕ και στους Διευθυντές Σπουδών αυτών που
παραβιάζουν τα οριζόµενα στην απόφαση της παραγράφου  1
επιβάλλονται οι εξής κυρώσεις:

α) Στις ΣΕΚΟΟΜΕΕ διοικητικό πρόστιµο από διακόσια (200)
µέχρι χίλια (1.000) ευρώ, το οποίο βεβαιώνεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ΚΕΔΕ και εισπράττεται από την οικεία ΔΟΥ, απα-
γόρευση λειτουργίας για έναν (1) έως έξι (6) µήνες ή έως ότου
αρθούν οι λόγοι απαγόρευσης της λειτουργίας της Σχολής και
διακοπή ή ακύρωση του τρέχοντος προγράµµατος κατάρτισης.

Σε περίπτωση υποτροπής, µε την τέλεση της ίδιας παράβασης
µέσα σε ένα (1) έτος από την επιβολή προστίµου, το ποσό του
επιβαλλόµενου προστίµου διπλασιάζεται. Σε περίπτωση υποτρο-
πής, µε την τέλεση της ίδιας παράβασης µέσα σε ένα (1) έτος
από την επιβολή προσωρινής απαγόρευσης λειτουργίας, το χρο-
νικό διάστηµα της επιβαλλόµενης προσωρινής απαγόρευσης λει-
τουργίας διπλασιάζεται. 

Σε περίπτωση υποτροπής, µε την τέλεση οποιασδήποτε παρά-
βασης για τρίτη φορά µέσα στο ίδιο έτος ή σε περίπτωση άρνη-

σης ελέγχου από τα αρµόδια όργανα εκ µέρους της Σχολής, η
βεβαίωση αναγγελίας ανακαλείται οριστικά. Η ανάκληση κοινο-
ποιείται σε όλες τις Π.Ε. Μεταφορών και Επικοινωνιών ώστε να
µην υπάρχει η δυνατότητα από το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο
αναγγελίας νέας ΣΕΚΟΟΜΕΕ.

Σε περίπτωση διαπίστωσης συρροής παραβάσεων στο πλαίσιο
του ίδιου ελέγχου οι οποίες επισύρουν διοικητικό πρόστιµο, το
όργανο ελέγχου βεβαιώνει όλες τις παραβάσεις και το συνολικά
επιβαλλόµενο πρόστιµο είναι ίσο µε το σύνολο των προστίµων
για τις επιµέρους παραβάσεις και µε ανώτατο όριο το ποσό των
δύο χιλιάδων (2.000) ευρώ. Σε περίπτωση συρροής παραβάσεων
στο πλαίσιο του ίδιου ελέγχου που επισύρουν απαγόρευση λει-
τουργίας της ΣΕΚΟΟΜΕΕ για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα,
το όργανο ελέγχου βεβαιώνει όλες τις παραβάσεις και η συνο-
λική επιβαλλόµενη χρονική διάρκεια απαγόρευσης λειτουργίας
της ΣΕΚΟΟΜΕΕ είναι ίση µε το σύνολο της χρονικής διάρκειας
για τις επιµέρους παραβάσεις και µε ανώτατο όριο τους δώδεκα
(12) µήνες.

β) Στο Διευθυντή Σπουδών απαγόρευση εκτέλεσης καθηκόν-
των και απασχόλησής του ως διδακτικό προσωπικό σε ΣΕΚΟΟ-
ΜΕΕ σε όλη την Επικράτεια από έναν (1) έως (6) µήνες.

3. Αρµόδιο όργανο επιβολής των διοικητικών κυρώσεων της
παραγράφου 2 είναι το όργανο της αρµόδιας Περιφερειακής
Ενότητας που έχει εγκρίνει τα προγράµµατα ή έχει βεβαιώσει
την αναγγελία λειτουργίας της ΣΕΚΟΟΜΕΕ κατά περίπτωση.

Τα διοικητικά πρόστιµα που επιβάλλονται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του παρόντος καταβάλλονται σε τραπεζικό λογαριασµό
της Περιφέρειας και αποτελούν κατά τριάντα τοις εκατό (30%)
δηµόσιο έσοδο που αποδίδεται από αυτήν στον Κρατικό Προ-
ϋπολογισµό µέσω της Τράπεζας της Ελλάδος. Το υπόλοιπο
εβδοµήντα τοις εκατό (70%) αποτελεί έσοδο της Περιφέρειας
και χρησιµοποιείται κατά προτεραιότητα για την κάλυψη των δα-
πανών µετακινήσεων και αποζηµιώσεων των επιτροπών ελέγχου
των Υπηρεσιών Μεταφορών και Επικοινωνιών των Περιφερει-
ακών Ενοτήτων και για λοιπές λειτουργικές ανάγκες που αναφέ-
ρονται στο έργο εποπτείας και ελέγχου των ΣΕΚΟΟΜΕΕ.

Άρθρο 63
Τροποποίηση του π.δ. 74/2008 (Α’112)

1. Το άρθρο 2 του π.δ. 74/2008 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 2

Ορισµοί:
Πιστοποιητικό Επαγγελµατικής Ικανότητας (Π.Ε.Ι.): 
Το Πιστοποιητικό Επαγγελµατικής Ικανότητας (Π.Ε.Ι.) είναι το

έγγραφο το οποίο πιστοποιεί την επαγγελµατική ικανότητα των
επαγγελµατιών οδηγών να µεταφέρουν επιβάτες ή εµπορεύµατα
και επιτρέπει στους κατόχους του να οδηγούν συγκεκριµένη ή
συγκεκριµένες κατηγορίες οδικών οχηµάτων µεταφοράς επιβα-
τών ή εµπορευµάτων, υπό την προϋπόθεση ότι παράλληλα κα-
τέχουν και ισχύουσα άδεια οδήγησης της συγκεκριµένης ή των
συγκεκριµένων κατηγοριών οχηµάτων.

Τα Πιστοποιητικά Επαγγελµατικής Ικανότητας (Π.Ε.Ι.) διακρί-
νονται σε: 

α) Πιστοποιητικό Επαγγελµατικής Ικανότητας (Π.Ε.Ι.) µεταφο-
ράς επιβατών, τα οποία αναφέρονται στις κατηγορίες οχηµάτων
D1, D, D1E, DE όπως αυτές ορίζονται στο π.δ. 51/2012 (Α’ 101). 

β) Πιστοποιητικό Επαγγελµατικής Ικανότητας (Π.Ε.Ι.) µεταφο-
ράς εµπορευµάτων, τα οποία αναφέρονται στις κατηγορίες οχη-
µάτων C1, C, C1E, CE όπως αυτές ορίζονται στο π.δ. 51/2012.
Προκειµένου ο οδηγός να αποδείξει ότι είναι κάτοχος Π.Ε.Ι.,
απαιτείται να κατέχει ισχύον Δελτίο Επιµόρφωσης Οδηγού, σύµ-
φωνο µε το Παράρτηµα ΙΙ του π.δ. 51/2012 ή επί του εντύπου της
άδειας οδήγησης και δίπλα σε µία ή περισσότερες εκ των κατη-
γοριών C1, C, C1E, CE, D1, D, D1E, DE, τις οποίες κατέχει, να
είναι καταχωρηµένος ο κοινοτικός κωδικός αριθµός «95». Εξαι-
ρείται η περίπτωση της παρ. 4 του άρθρου 8 του π.δ. 51/2012.»

2. Η περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 3 του π.δ. 74/2008
αντικαθίσταται ως εξής:
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«β. Οχηµάτων, τα οποία ανήκουν στις Ένοπλες Δυνάµεις, τα
Σώµατα Ασφαλείας (Αστυνοµία, Πυροσβεστικό Σώµα, Λιµενικό
Σώµα) και στην Υπηρεσία Εξωτερικής Φρούρησης Καταστηµά-
των Κράτησης, καθώς και οχηµάτων τα οποία δεν ανήκουν στις
ανωτέρω Υπηρεσίες χρησιµοποιούνται όµως από αυτές µε οποι-
οδήποτε καθεστώς για την κάλυψη υπηρεσιακών τους αναγκών.»

3. Η περίπτωση ζ’ της παρ. 3 του άρθρου 3 του π.δ. 74/2008
αντικαθίσταται ως εξής:

«ζ. Οχηµάτων, τα οποία χρησιµοποιούνται για προσωπική
χρήση η οποία δεν αποτελεί εµπορική µεταφορά επιβατών ή εµ-
πορευµάτων.»

4. Η παρ. 5 του άρθρου 8 του π.δ. 74/2008 αντικαθίσταται ως
εξής:

«5. Οδηγός, υπήκοος κράτους εκτός Ε.Ε., ο οποίος απασχο-
λείται ή χρησιµοποιείται από επιχείρηση εγκατεστηµένη σε κρά-
τος - µέλος της Ε.Ε., ο οποίος εκτελεί οδικές µεταφορές επι-
βατών αποδεικνύει την κατάρτιση και την επιµόρφωση που απαι-
τείται στο διάταγµα αυτό, αν διαθέτει ένα από τα ακόλουθα: α)
Δελτίο Επιµόρφωσης Οδηγού, β) τον κοινοτικό κωδικό αριθµό
«95», καταχωρηµένο στην κοινοτικού τύπου άδεια οδήγησης και
γ) εθνικό πιστοποιητικό, η ισχύς του οποίου αναγνωρίζεται αµοι-
βαία από τα κράτη-µέλη στο έδαφός τους.»

5. Στο άρθρο 11 του π.δ. 74/2008 προστίθεται παράγραφος 4
ως εξής:

«4. Στις Σχολές / Κέντρα Π.Ε.Ι. και στους Διευθυντές Σπουδών
αυτών, που παραβιάζουν τους όρους και προϋποθέσεις έγκρισης
και λειτουργίας των Σχολών / Κέντρων Π.Ε.Ι. και των προγραµ-
µάτων περιοδικής κατάρτισης που ορίζονται στην υπουργική
απόφαση που εκδίδεται κατ’ εξουσιοδότηση της παραγράφου 9
του άρθρου 7, επιβάλλονται οι εξής κυρώσεις:

α) Στις Σχολές / Κέντρα Π.Ε.Ι. διοικητικό πρόστιµο από διακό-
σια (200) ευρώ µέχρι χίλια (1.000) ευρώ, απαγόρευση για έναν
(1) µήνα έως έξι (6) µήνες της λειτουργίας της Σχολής και δια-
κοπή ή ακύρωση του τρέχοντος προγράµµατος εκπαίδευσης. Σε
περίπτωση υποτροπής, µε την τέλεση της ίδιας παράβασης µέσα
σε ένα (1) έτος από την επιβολή προστίµου, το ποσό του επιβαλ-
λόµενου προστίµου διπλασιάζεται. Σε περίπτωση υποτροπής, µε
την τέλεση της ίδιας παράβασης µέσα σε ένα (1) έτος από την
επιβολή προσωρινής απαγόρευσης λειτουργίας, το χρονικό διά-
στηµα της επιβαλλόµενης προσωρινής απαγόρευσης λειτουρ-
γίας διπλασιάζεται. 

Σε περίπτωση συρροής παραβάσεων στο πλαίσιο του ίδιου
ελέγχου που επισύρουν διοικητικό πρόστιµο, το όργανο ελέγχου
βεβαιώνει όλες τις παραβάσεις και το συνολικά επιβαλλόµενο
πρόστιµο είναι ίσο µε το σύνολο των προστίµων για τις επιµέ-
ρους παραβάσεις και µε ανώτατο όριο το ποσό των δύο χιλιάδων
(2.000) ευρώ. Σε περίπτωση συρροής παραβάσεων στο πλαίσιο
του ίδιου ελέγχου που επισύρουν απαγόρευση λειτουργίας της
Σχολής για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, το όργανο ελέγχου
βεβαιώνει όλες τις παραβάσεις και η συνολική επιβαλλόµενη
χρονική διάρκεια απαγόρευσης λειτουργίας της Σχολής είναι ίση
µε το σύνολο της χρονικής διάρκειας για τις επιµέρους παραβά-
σεις και µε ανώτατο όριο τους δώδεκα (12) µήνες.

β) Στο Διευθυντή Σπουδών απαγόρευση εκτέλεσης καθηκόν-
των, καθώς και απασχόλησής του ως διδακτικό προσωπικό σε
Σχολές / Κέντρα Π.Ε.Ι., σε όλη την επικράτεια από έναν (1) µήνα
έως έξι (6) µήνες.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών
και Μεταφορών κατατάσσονται οι παραβάσεις σε κατηγορίες
ανάλογα µε τη σοβαρότητά τους και καθορίζονται οι ανωτέρω
διοικητικές κυρώσεις ανάλογα µε την κάθε παράβαση, καθώς και
κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την υλοποίηση της απόφα-
σης αυτής.

Αρµόδιο όργανο επιβολής των κυρώσεων, των διοικητικών
προστίµων, της διακοπής ή ακύρωσης των προγραµµάτων εκ-
παίδευσης, της απαγόρευσης λειτουργίας των Σχολών / Κέντρων
Π.Ε.Ι. και της απαγόρευσης άσκησης καθηκόντων των Διευθυν-
τών Σπουδών είναι το όργανο της Περιφερειακής Ενότητας που
ενέκρινε τα προγράµµατα ή βεβαίωσε την αναγγελία λειτουργίας
της Σχολής / Κέντρου Π.Ε.Ι. κατά περίπτωση.

Τα διοικητικά πρόστιµα που επιβάλλονται σύµφωνα µε τις δια-

τάξεις του παρόντος καταβάλλονται σε λογαριασµό της Περιφέ-
ρειας και αποτελούν κατά τριάντα τοις εκατό (30%) δηµόσιο
έσοδο που αποδίδεται από αυτήν στον Κρατικό Προϋπολογισµό
µέσω της Τράπεζας της Ελλάδος. Το υπόλοιπο εβδοµήντα τοις
εκατό (70%) αποτελεί έσοδο της Περιφέρειας και χρησιµοποιεί-
ται κατά προτεραιότητα για την κάλυψη των δαπανών µετακινή-
σεων και αποζηµιώσεων των επιτροπών ελέγχου των Υπηρεσιών
Μεταφορών και Επικοινωνιών των Περιφερειακών Ενοτήτων,
καθώς και για λοιπές λειτουργικές ανάγκες που αναφέρονται στο
έργο εποπτείας και ελέγχου των Σχολών / Κέντρων Π.Ε.Ι..»

6. Οι θεωρητικές εξετάσεις, που προβλέπονται στο Τµήµα 2
του Παραρτήµατος Ι του π.δ. 74/2008, για τη χορήγηση των
Π.Ε.Ι. διενεργούνται µε χρήση Πληροφοριακού Συστήµατος
(Π.Σ.). Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
καθορίζεται η ύλη, η διαδικασία, οι επιτροπές εξετάσεων, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για τη διεξαγωγή των εξε-
τάσεων µέσω του Πληροφοριακού Συστήµατος. Η διενέργεια
των εξετάσεων µέσω Πληροφοριακού Συστήµατος αρχίζει από
την έκδοση της παραπάνω απόφασης.

Άρθρο 64
Τροποποίηση και συµπλήρωση διατάξεων 

του π.δ. 51/2012 (Α’101)

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 7 του π.δ. 51/2012
(Α’ 101) αντικαθίσταται ως εξής:

«Ως έναρξη της διοικητικής ισχύος της άδειας οδήγησης, η
οποία ανανεώνεται µετά τη λήξη της ισχύος της, θεωρείται η
ηµέρα κατάθεσης της αίτησης και των δικαιολογητικών ανανέω-
σης, εφόσον ο ενδιαφερόµενος πληροί τις ελάχιστες απαιτούµε-
νες προδιαγραφές του Παραρτήµατος ΙΙΙ, για τη συγκεκριµένη ή
τις συγκεκριµένες κατηγορίες. Σε περίπτωση αιτήµατος ανανέ-
ωσης πριν τη λήξη της διοικητικής ισχύος της άδειας οδήγησης,
ως έναρξη της νέας διοικητικής ισχύος θεωρείται η ηµέρα λήξης
της προηγούµενης άδειας οδήγησης, εφόσον ο ενδιαφερόµενος
πληροί τις ελάχιστες απαιτούµενες προδιαγραφές του Παραρ-
τήµατος ΙΙΙ, για τη συγκεκριµένη ή τις συγκεκριµένες κατηγο-
ρίες.»

Άρθρο 65
Συµπλήρωση διατάξεων του π.δ. 51/2012

1. Στο άρθρο 7 του π.δ. 51/2012 προστίθεται παράγραφος 3
ως εξής:

«3. Οι κάτοχοι οποιασδήποτε κατηγορίας άδειας οδήγησης, οι
οποίοι έχουν συµπληρώσει την ηλικία των 74 ετών υποχρεούνται
ανά τρία (3) έτη σε δοκιµασία προσόντων και συµπεριφοράς για
κάθε κατηγορία που επιθυµούν να ανανεώσουν. Οι κάτοχοι οποι-
ασδήποτε κατηγορίας άδειας οδήγησης, οι οποίοι έχουν συµ-
πληρώσει την ηλικία των 80 ετών υποχρεούνται ανά δύο (2) έτη
σε δοκιµασία προσόντων και συµπεριφοράς για κάθε κατηγορία
που επιθυµούν να ανανεώσουν.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 7 του π.δ.51/2012 αναριθµείται σε πα-
ράγραφο 4.

3. Η ισχύς των διατάξεων του παρόντος άρθρου αρχίζει πέντε
(5) µήνες από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως.

Άρθρο 66
Νεκροφόρες

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών καθο-
ρίζονται τα πρόσωπα που δικαιούνται να θέσουν σε κυκλοφορία
οχήµατα Ειδικής Χρήσης Ειδικού Σκοπού κατηγορίας Μ που
έχουν σχεδιαστεί και κατασκευαστεί για τη µεταφορά επιβατών,
έχουν τουλάχιστον τέσσερις τροχούς, προορίζονται για τη µετα-
φορά νεκρών και διαθέτουν προς το σκοπό αυτόν ειδικό εξοπλι-
σµό (νεκροφόρες), οι προϋποθέσεις, το µεταφορικό έργο, η
διαδικασία, τα δικαιολογητικά που προσκοµίζονται στις οικείες
υπηρεσίες Μεταφορών και Επικοινωνιών των Περιφερειών της
χώρας, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία σχετική λεπτοµέρεια.
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ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 67
Εθνικό Συµβούλιο Οδικής Ασφάλειας

1. Η παρ. 7 του άρθρου 1 του ν. 3897/2010 (Α’208) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«7. Στον Πρόεδρο του Ε.Σ.Ο.Α. µπορεί να καταβληθεί αµοιβή
ή αποζηµίωση, η οποία καθορίζεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών έως του
ύψους των αποδοχών Γενικού Γραµµατέα Υπουργείου.» 

Άρθρο 68

1. Μετά το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 18 του π.δ.
1224/1981 (Α’303), της παρ. 4 του άρθρου 18 του β.δ. 465/1970
(Α’150) και της παρ. 4 του άρθρου 26 του π.δ. 595/1984 (Α’ 218)
προστίθενται εδάφια έως εξής: 

«Αν µετά το πέρας των δεκαπέντε (15) εργασίµων ηµερών
απαιτηθεί επανυποβολή κάποιων εκ των δικαιολογητικών, η από-
φαση έγκρισης εκδίδεται µέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες
από την ηµεροµηνία επανυποβολής. Αν το διάστηµα των δεκα-
πέντε (15) εργασίµων ηµερών παρέλθει, χωρίς η αδειοδοτούσα
Υπηρεσία να εγκρίνει ή να απορρίψει το αίτηµα, θεωρείται ότι οι
αιτούµενες µεταβολές έχουν εγκριθεί και ο ενδιαφερόµενος νο-
µίµως λειτουργεί την επιχείρηση του πρατηρίου του χωρίς κα-
νένα πρόσθετο περιορισµό. Στην περίπτωση της ανωτέρω
σιωπηρής έγκρισης, ο ενδιαφερόµενος µπορεί να ζητήσει σχε-
τική βεβαίωση από την αδειοδοτούσα Αρχή, σύµφωνα µε την
παρ. 4 του άρθρου 10 του ν. 3230/2004 (Α’ 44).

Η µη έγκαιρη διεκπεραίωση της αίτησης µέσα στις ανωτέρω
προθεσµίας συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα, για το οποίο επι-
βάλλεται πειθαρχική ποινή ίση µε τις αποδοχές τριών (3) µηνών
κατά των υπαιτίων προϊσταµένων και υπαλλήλων. Στην περί-
πτωση σιωπηρής έγκρισης, η αδειοδοτούσα αρχή διαβιβάζει όλα
τα δικαιολογητικά για έλεγχο στο Τµήµα Πρατηρίων Παροχής
Καυσίµων και Ενέργειας της Διεύθυνσης Τεχνικού Ελέγχου και
Εγκαταστάσεων Εξυπηρέτησης Οχηµάτων της Γενικής Διεύθυν-
σης Οχηµάτων και Εγκαταστάσεων του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών.»

2. Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου της παρ. 4 του άρθρου 18
του ν. 4439/2016 (Α’222) προστίθενται εδάφια ως εξής: 

«Αν, µετά το πέρας των δεκαπέντε (15) εργασίµων ηµερών,
απαιτηθεί επανυποβολή κάποιων εκ των δικαιολογητικών, η από-
φαση έγκρισης εκδίδεται µέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες
από την ηµεροµηνία επανυποβολής. Αν το διάστηµα των δεκα-
πέντε (15) εργασίµων ηµερών παρέλθει, χωρίς η αδειοδοτούσα
Υπηρεσία να εγκρίνει ή να απορρίψει το αίτηµα, θεωρείται ότι οι
αιτούµενες µεταβολές έχουν εγκριθεί και ο ενδιαφερόµενος νο-
µίµως λειτουργεί την επιχείρηση του πρατηρίου του χωρίς κα-
νένα πρόσθετο περιορισµό. Επίσης, ο ενδιαφερόµενος, στην
περίπτωση της ανωτέρω σιωπηρής έγκρισης, µπορεί να ζητήσει
σχετική βεβαίωση από την αδειοδοτούσα Αρχή, σύµφωνα µε την
παρ. 4 του άρθρου 10 του ν. 3230/2004 (Α’44).

Η µη έγκαιρη διεκπεραίωση µέσα στις ανωτέρω προθεσµίες
συνιστά πειθαρχικό παράπτωµα κατά των υπαιτίων προϊσταµέ-
νων και υπαλλήλων, το οποίο επιφέρει πειθαρχική ποινή ίση µε
τις αποδοχές τριών (3) µηνών. Στην περίπτωση σιωπηρής έγκρι-
σης, η αδειοδοτούσα αρχή διαβιβάζει όλα τα δικαιολογητικά για
έλεγχο στο Τµήµα Πρατηρίων Παροχής Καυσίµων και Ενέργειας
της Διεύθυνσης Τεχνικού Ελέγχου και Εγκαταστάσεων Εξυπηρέ-
τησης Οχηµάτων της Γενικής Διεύθυνσης Οχηµάτων και Εγκα-
ταστάσεων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών.»

Άρθρο 69

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 3897/
2010 (Α’208), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 25 του ν.
4439/2016, η ηµεροµηνία «10η Δεκεµβρίου 2017» αντικαθίσταται
από την ηµεροµηνία «30ή Οκτωβρίου 2018».

2. Το τρίτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 3 του άρθρου
11 του ν. 3897/2010 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Οι αντιεκρηκτικές ζώνες για περιπτώσεις νέων πρατηρίων ή
σταθµών αυτοκινήτων µε αντλίες καυσίµων, καθώς και ολικών
ανακατασκευών υφισταµένων πρατηρίων ή ολικών ανακατα-
σκευών σταθµών αυτοκινήτων µε αντλίες καυσίµων υποχρεωτικά
περιορίζονται εντός του οικοπέδου ή του γηπέδου του πρατη-
ρίου ή του σταθµού. Σε υφιστάµενα πρατήρια ή σταθµούς αυτο-
κινήτων µε αντλίες καυσίµων είναι υποχρεωτική η εφαρµογή της
µελέτης ζωνών αντιεκρηκτικότητας µόνο για τις περιοχές που
εκτείνονται εντός του οικοπέδου ή γηπέδου του πρατηρίου ή του
σταθµού. Η µελέτη των ζωνών συντάσσεται από τον αρµόδιο µη-
χανικό και υποβάλλεται σε ένα (1) αντίγραφο στο φάκελο της
Υπηρεσίας.»

3. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 21 του π.δ.
595/1984 (Α’218) καταργείται.

4. Η παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 4439/2016 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζεται η διαδικασία, οι λοιπές προϋποθέσεις, καθώς και κάθε
άλλη τεχνική λεπτοµέρεια για τη σφράγιση των εγκαταστάσεων
των πρατηρίων αµιγώς υγραερίου (LPG), αµιγώς πεπιεσµένου
φυσικού αερίου (CNG), καθώς και των µικτών πρατηρίων υγρών
καυσίµων, υγραερίου (LPG) και πεπιεσµένου φυσικού αερίου
(CNG), υπό οποιονδήποτε συνδυασµό αυτών.»

5. Δεν νοούνται πρατήρια υγρών καυσίµων σε ισόγεια κτιρίων
µε ορόφους κατά την έννοια του άρθρου 25 του ν. 4439/2016, τα
υφιστάµενα πρατήρια υγρών καυσίµων και οι υφιστάµενοι σταθ-
µοί αυτοκινήτων δηµόσιας χρήσης εξοπλισµένοι µε αντλίες
υγρών καυσίµων, όταν το σύνολο των εγκαταστάσεων ή του εξο-
πλισµού αποθήκευσης και διακίνησης υγρών καυσίµων αυτών
βρίσκονται σε απόσταση µεγαλύτερη των τριάντα (30) µέτρων
από το περίγραµµα των κτιρίων των πρατηρίων. Σε αυτή την πε-
ρίπτωση ισχύουν οι λοιπές κατά περίπτωση διατάξεις για τα πρα-
τήρια υγρών καυσίµων.

Άρθρο 70
Ρυθµίσεις για τις αποστάσεις 

από χώρους συνάθροισης κοινού

1. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 3897/2010 προ-
στίθεται εδάφιο ως εξής:

«Είναι δυνατή η κατάργηση της ελάχιστης απόστασης ασφα-
λείας των τριάντα (30) µέτρων από το πλησιέστερο σηµείο των
κτηρίων ή χώρων µε χρήσεις µιας εξ αυτών που αναφέρονται στο
εδάφιο α’ της παρ. 1 του άρθρου 185 του ν. 4070/2012 για τη
διατήρηση λειτουργίας και την ίδρυση νέων πρατηρίων υγρών
καυσίµων και σταθµών αυτοκινήτων εξοπλισµένων µε αντλίες
υγρών καυσίµων, εφόσον τα εν λόγω πρατήρια ή οι σταθµοί αυ-
τοκινήτων µε αντλίες υγρών καυσίµων εφαρµόσουν και εγκατα-
στήσουν τα ειδικά µέτρα και συσκευές, για την ενίσχυση της
ασφαλούς λειτουργίας τους και την ελαχιστοποίηση των κινδύ-
νων που απορρέουν από τη λειτουργία τους, σύµφωνα µε τις
υποδείξεις α’ έως και στ’ του άρθρου 25 του ν. 4439/2016
(Α’222). 

Τα λειτουργούντα πρατήρια υγρών καυσίµων, καθώς και οι
αντλίες υγρών καυσίµων των σταθµών αυτοκινήτων που χωρο-
θετούνται σε απόσταση µικρότερη των τριάντα (30) µέτρων αλλά
δεν λαµβάνουν τα ανωτέρω µέτρα, αποµακρύνονται µέσα σε
οκτώ (8) έτη από την έναρξη ισχύος του ν. 3897/2010. Από την
έναρξη ισχύος του παρόντος κάθε διάταξη που ρυθµίζει διαφο-
ρετικά τα ανωτέρω θέµατα καταργείται.»

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, η
οποία εκδίδεται µέσα σε δύο (2) µήνες από την έναρξη ισχύος
του παρόντος µπορεί να καθορίζονται όροι και προϋποθέσεις
που επιβάλλεται να τηρούνται προκειµένου να καταργηθεί η ελά-
χιστη απόσταση ασφαλείας από κτήρια και χώρους των περιπτώ-
σεων δ’ έως στ’ της παρ. 2 του άρθρου 4 του π.δ. 595/1984, είτε
για τη διατήρηση υφισταµένων πρατηρίων αµιγώς υγραερίου
(LPG) και µικτών πρατηρίων, ή για την ίδρυση νέων πρατηρίων
αµιγώς υγραερίου (LPG) και µικτών πρατηρίων, ή για τη µετα-
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τροπή υφισταµένων πρατηρίων υγρών καυσίµων σε µικτά πρα-
τήρια. Με την ίδια απόφαση καθορίζονται τα ειδικά µέτρα και συ-
σκευές, που επιβάλλεται να εγκαταστήσουν τα πρατήρια του
προηγουµένου εδαφίου για την ενίσχυση της ασφαλούς λειτουρ-
γίας τους και την ελαχιστοποίηση των κινδύνων που απορρέουν
από τη λειτουργία τους. Από την έναρξη ισχύος της παρούσας
διάταξης κάθε διάταξη που ρυθµίζει διαφορετικά τα ανωτέρω θέ-
µατα καταργείται.

3. α. Το εδάφιο που προστέθηκε στο τέλος της περίπτωσης β’
της παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 2963/2001 (Α’268), µε την παρ. 5
του άρθρου 119 του ν. 4070/2012 (Α’82), αντικαθίσταται ως εξής:

«Στους χώρους στέγασης ή στάθµευσης και συντήρησης των
λεωφορείων των ΚΤΕΛ Α.Ε. και τους χώρους στέγασης ή στάθ-
µευσης και συντήρησης των τουριστικών λεωφορείων, επιτρέπε-
ται η τοποθέτηση δεξαµενών αποθήκευσης καυσίµων αποκλει-
στικά για τον εφοδιασµό των ιδιόκτητων ή µισθωµένων λεωφο-
ρείων. Στην περίπτωση αυτή εκδίδεται άδεια λειτουργίας αορί-
στου χρόνου πρατηρίου υγρών καυσίµων ιδιωτικής χρήσης από
τις Υπηρεσίες Μεταφορών και Επικοινωνιών της Περιφέρειας
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην υπουργική απόφαση υπ’ αριθµ.
37776/2645/30.5.2017 (Β’ 1882). Κάθε άλλη διάταξη που ορίζει
διαφορετικά καταργείται.»

β. Οι διατάξεις της παραπάνω περίπτωσης εφαρµόζονται έξι
(6) µήνες µετά τη δηµοσίευση του παρόντος.

4.α. Η παράγραφος 3 του άρθρου 4 του ν. 3887/2010 «Οδικές
εµπορευµατικές µεταφορές» (Α’ 174), όπως προστέθηκε µε την
περίπτωση του εδαφίου 2.α της υποπαραγράφου ΣΤ19 του άρ-
θρου 1 του ν. 4254/2014 «Μέτρα στήριξης και ανάπτυξης της ελ-
ληνικής οικονοµίας στο πλαίσιο εφαρµογής του ν. 4046/2012 και
άλλες διατάξεις» (Α’ 85), αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Εάν η εταιρεία διαθέτει επαρκείς και κατάλληλους χώρους
στάθµευσης των οχηµάτων και αποθηκευτικές εγκαταστάσεις
για τη φύλαξη και συντήρησή τους, µπορεί στις εγκαταστάσεις
αυτές να διατηρεί δεξαµενές αποθήκευσης καυσίµων αποκλει-
στικά για τον εφοδιασµό των ιδιόκτητων ή µισθωµένων φορτη-
γών αυτοκινήτων. Στην περίπτωση αυτή και εφόσον το σύνολο
των δεξαµενών υπερβαίνει τα επτά (7) κυβικά µέτρα εκδίδεται
άδεια λειτουργίας αορίστου χρόνου πρατηρίου υγρών καυσίµων
ιδιωτικής χρήσης από τις Υπηρεσίες Μεταφορών και Επικοινω-
νιών της Περιφέρειας, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην υπουργική
απόφαση υπ’ αριθµ. 37776/2645/30.5.2017 (Β’ 1882) και σε κάθε
άλλη περίπτωση επιτρέπεται η λειτουργία µετά την έκδοση πι-
στοποιητικού πυρασφάλειας. Κάθε άλλη διάταξη που ορίζει δια-
φορετικά καταργείται.»

β. Οι διατάξεις της παραπάνω περίπτωσης εφαρµόζονται έξι
(6) µήνες µετά τη δηµοσίευση του παρόντος.

5. Το σηµείο β’ της παρ. 9 του άρθρου 10 του ν. 3710/2008
(Α’216), η οποία προστέθηκε µε την παρ. 5 του άρθρου 114 του
ν. 4070/2012 τροποποιείται ως εξής:

«β. Η παραπάνω προσθήκη δεν επιτρέπεται στις περιπτώσεις
πρατηρίων υγρών καυσίµων, αµιγώς υπόγειων σταθµών αυτοκι-
νήτων, ανεξαρτήτου µεγέθους και σε λειτουργούντες στεγασµέ-
νους σταθµούς αυτοκινήτων που χωροθετούνται στα ισόγεια
πολυώροφων κτισµάτων, όπου οι επιτρεπόµενες χρήσεις των
υπερκείµενων ορόφων είναι αυτές που αναφέρονται στην παρά-
γραφο 1 του άρθρου 4 του ν. 2801/2000 (Α’ 46), όπως τροποποι-
ήθηκε και συµπληρώθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 11 του ν.
3897/2010 (Α’ 208).»

Άρθρο 71

1. Μετά το άρθρο 51 του ν. 4403/2016 (Α’125) προστίθεται
άρθρο 51Α ως εξής:

«Άρθρο 51Α

Η ρύθµιση του άρθρου 51 του παρόντος νόµου ισχύει αναλο-
γικά και για τους στεγασµένους σταθµούς αυτοκινήτων του άρ-
θρου 2 του π.δ. 455/1976 (Α’169), που αποδεδειγµένα
λειτουργούσαν µέχρι τις 31.12.2015 και συνεχίζουν να βρίσκον-
ται σε λειτουργία εντός των διοικητικών ορίων του παραδοσια-

κού τµήµατος της πόλεως των Πατρών (Ιστορικό Κέντρο), όπως
αυτό χαρακτηρίστηκε µε το από 25.4.1996 Πολεοδοµικό Διά-
ταγµα (Δ’ 499), εφόσον πληρούν τους όρους και τις προϋποθέ-
σεις του π.δ. 455/1976 για τους στεγασµένους σταθµούς
αυτοκινήτων και οι εκµεταλλευτές τους υποβάλουν στην οικεία
περιφερειακή Διεύθυνση Μεταφορών και Επικοινωνιών τα δικαιο-
λογητικά των άρθρων 23 και 24 του      π.δ. 455/1976, σε συνδυα-
σµό και µε τη διαδικασία της υπ’ αριθµ. οικ.81590/1446/Φ.4.2./
28.12.2015 κοινής απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, Οικονοµικών, Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων (Β’3002) για τη χορήγηση Βεβαίωσης Νόµιµης Λει-
τουργίας στεγασµένου σταθµού αυτοκινήτων, χωρίς να κωλύεται
η σχετική διαδικασία από τις διατάξεις που καθορίζουν τις χρή-
σεις γης.»

2. Οι άδειες λειτουργίας που έχουν χορηγηθεί στους υπαίθρι-
ους σταθµούς αυτοκινήτων της παρ. 1 του άρθρου 19 του ν.
4313/2014 (Α’ 261) επιτρέπεται να ανανεώνονται ανά τριετία µε
τις ίδιες προϋποθέσεις και όρους που έχουν χορηγηθεί.

3. Στις περιπτώσεις ακινήτων, τα οποία έχουν χαρακτηριστεί
ως κοινόχρηστοι ή κοινωφελείς χώροι, αλλά δεν έχει συντελεστεί
η απαλλοτρίωσή τους, οι οριζόµενες προς τούτο χρήσεις γης
ισχύουν µέχρι την οριστική πράξη απαλλοτρίωσης. Έως τότε επι-
τρέπεται να λειτουργούν και ιδρύονται εγκαταστάσεις υπαίθριων
σταθµών αυτοκινήτων, των οποίων η χρήση δεν απαγορευόταν
από τις προγενέστερες διατάξεις, χωρίς να κωλύεται από τον πα-
ραπάνω χαρακτηρισµό η διαδικασία έκδοσης των αναγκαίων
προς τούτο διοικητικών πράξεων, όπως άδεια λειτουργίας και
βεβαίωση νόµιµης λειτουργίας.

Άρθρο 72
Μητρώα συνεργείων, τεχνιτών και εγκαταστάσεων 

εξυπηρέτησης οχηµάτων

1. Ψηφιακό Μητρώο συνεργείων και τεχνιτών επισκευής και
συντήρησης αυτοκινήτων, µοτοσικλετών και µοτοποδηλάτων:

α. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δηµιουργείται
ψηφιακό Μητρώο των λειτουργούντων συνεργείων επισκευής και
συντήρησης αυτοκινήτων, µοτοσικλετών και µοτοποδηλάτων,
καθώς επίσης και των συνεργείων του Δηµοσίου, Ν.Π.Δ.Δ. και
των επιχειρήσεων και οργανισµών του δηµόσιου τοµέα, του π.δ.
78/1988 (Α’34).

β. Στο Μητρώο καταγράφονται ψηφιακά τα στοιχεία των εκµε-
ταλλευτών των λειτουργούντων συνεργείων, η θέση λειτουργίας
τους, η χρήση τους (δηµόσια ή ιδιωτική), η κατηγορία τους (συ-
νήθων οχηµάτων, µεγάλων και βαρέων οχηµάτων και µικτά συ-
νεργεία συνήθων και βαρέων οχηµάτων), η ειδικότητα ή οι
ειδικότητές τους (µηχανικών µερών, ηλεκτρικών µερών κ.λπ.), τα
στοιχεία των κτιριακών τους εγκαταστάσεων (ωφέλιµες επιφά-
νειες χώρου κύριας χρήσης και βοηθητικών χώρων), του εγκα-
τεστηµένου εξοπλισµού τους µε συσκευές και µηχανήµατα, τα
προβλεπόµενα, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, πιστοποι-
ητικά, όπως πιστοποιητικό Πυροπροστασίας, καθώς επίσης και
τα στοιχεία των φυσικών προσώπων που εργάζονται στα λειτουρ-
γούντα συνεργεία ως τεχνίτες υπεύθυνοι για τις εργασίες επι-
σκευής και συντήρησης των εισερχόµενων, προς επισκευή ή
συντήρηση, οχηµάτων, συνήθων ή και βαρέων. Για την παρακο-
λούθηση της πληρότητας και της επικαιροποίησης των ανωτέρω
στοιχείων αρµόδια είναι η Διεύθυνση του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών, στην οποία τηρείται το Μητρώο.

Αν διαπιστώνεται ότι τα στοιχεία του Μητρώου δεν είναι ενη-
µερωµένα ή σε ισχύ, αναστέλλεται η ισχύς της άδειας λειτουρ-
γίας ή της βεβαίωσης νόµιµης λειτουργίας της εγκατάστασης,
προσωρινά, µέχρι την αποκατάσταση των ελλείψεων, ύστερα
από ενηµέρωση της αδειοδοτούσας Αρχής από την Υπηρεσία
στην οποία τηρείται το Μητρώο.

γ. Το Μητρώο διασυνδέεται µε Μητρώα που τηρούνται από
λοιπές Υπηρεσίες.

δ. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται ο τρόπος λειτουργίας του Μητρώου, η Υπηρεσία που
είναι αρµόδια για την τήρησή του, ο χρόνος έναρξης λειτουργίας
του, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα.
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ε. Μέχρι την έναρξη λειτουργίας του Μητρώου, τηρείται ψη-
φιακό Μητρώο συνεργείων ανά αδειοδοτούσα Υπηρεσία, η οποία
υποχρεούται να ενηµερώνει αρχικά, µέσα σε έξι (6) µήνες και στη
συνέχεια, ανά δύο (2) µήνες, τη Διεύθυνση Εποπτείας και Ελέγ-
χου της Γενικής Διεύθυνσης Οχηµάτων και Εγκαταστάσεων του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, προκειµένου να τηρεί το
συνολικό ψηφιακό Μητρώο.

2. Ψηφιακό Μητρώο σταθµών αυτοκινήτων και πλυντηρίων –
λιπαντηρίων επιβατικών αυτοκινήτων, φορτηγών, λεωφορείων
και µοτοσικλετών – µοτοποδηλάτων και λοιπών εγκαταστάσεων
εξυπηρέτησης οχηµάτων (εµπορευµατικοί σταθµοί φορτηγών,
σταθµοί αφίξεων/αναχωρήσεων υπεραστικών λεωφορείων, σταθ-
µοί λεωφορείων που διενεργούν διεθνείς τακτικές λεωφορειακές
γραµµές):

α. Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δηµιουργείται
ψηφιακό Μητρώο, ανά κατηγορία εγκατάστασης εξυπηρέτησης
οχηµάτων, των λειτουργούντων: αα) σταθµών αυτοκινήτων οχη-
µάτων, ββ) πλυντηρίων – λιπαντηρίων αυτοκινήτων οχηµάτων, και
γγ) λοιπών συναφών εγκαταστάσεων εξυπηρέτησης οχηµάτων,
όπως εµπορευµατικοί σταθµοί φορτηγών, σταθµοί αφίξεων/ανα-
χωρήσεων υπεραστικών λεωφορείων, σταθµοί λεωφορείων που
διενεργούν διεθνείς τακτικές λεωφορειακές γραµµές.

β. Στο Μητρώο καταγράφονται ψηφιακά τα στοιχεία των εκµε-
ταλλευτών των προαναφερόµενων λειτουργούντων εγκαταστά-
σεων εξυπηρέτησης οχηµάτων, η θέση λειτουργίας τους, τα
στοιχεία των κτιριακών και ηλεκτροµηχανολογικών τους εγκατα-
στάσεων (ωφέλιµες επιφάνειες χώρου κύριας χρήσης και βοη-
θητικών χώρων), τα προβλεπόµενα, σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις, πιστοποιητικά, όπως πιστοποιητικό Πυροπροστασίας,
καθώς επίσης και τα στοιχεία των φυσικών προσώπων που ερ-
γάζονται στις εγκαταστάσεις της παραγράφου 1.

Για την παρακολούθηση της πληρότητας και της επικαιροποί-
ησης των ανωτέρω στοιχείων αρµόδια είναι η Διεύθυνση του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών στην οποία τηρείται το
Μητρώο.

Αν διαπιστώνεται ότι τα στοιχεία του Μητρώου δεν είναι ενη-
µερωµένα ή σε ισχύ, αναστέλλεται η ισχύς της άδειας λειτουρ-
γίας ή της βεβαίωσης νόµιµης λειτουργίας της εγκατάστασης,
προσωρινά, µέχρι την αποκατάσταση των ελλείψεων, ύστερα
από ενηµέρωση της αδειοδοτούσας Αρχής από την Υπηρεσία
στην οποία τηρείται το Μητρώο. 

γ. Το Μητρώο διασυνδέεται µε αντίστοιχα Μητρώα που τη-
ρούνται από λοιπές (ως άνω) Υπηρεσίες.

δ. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται ο τρόπος λειτουργίας του Μητρώου, η Υπηρεσία που
είναι αρµόδια για την τήρησή του, ο χρόνος έναρξης λειτουργίας
του, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα.

ε. Μέχρι την έναρξη λειτουργίας του Μητρώου, τηρείται ψη-
φιακό Μητρώο, ανά κατηγορία εγκατάστασης εξυπηρέτησης
οχηµάτων, των λειτουργούντων: αα) σταθµών αυτοκινήτων οχη-
µάτων, ββ) πλυντηρίων – λιπαντηρίων αυτοκινήτων οχηµάτων, και
γγ) λοιπών συναφών εγκαταστάσεων εξυπηρέτησης οχηµάτων
(εµπορευµατικοί σταθµοί φορτηγών, σταθµοί αφίξεων/αναχωρή-
σεων υπεραστικών λεωφορείων, σταθµοί λεωφορείων που διε-
νεργούν διεθνείς τακτικές λεωφορειακές γραµµές) ανά
αδειοδοτούσα Υπηρεσία, η οποία υποχρεούται να ενηµερώνει
αρχικά, µέσα σε έξι (6) µήνες και στη συνέχεια, ανά δύο (2)
µήνες, τη Διεύθυνση Εποπτείας και Ελέγχου της Γενικής Διεύ-
θυνσης Οχηµάτων και Εγκαταστάσεων του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών, προκειµένου να τηρεί το συνολικό ψηφιακό
Μητρώο.

Άρθρο 73

Η παρ. 6 του άρθρου 1 του ν.δ. 511/1970 (Α’ 91) αντικαθίσταται
ως εξής:

«6. Οι εγκαταστάσεις διάθεσης υγρών και αερίων καυσίµων,
συνεργείων οχηµάτων, πλυντηρίων-λιπαντηρίων και χώρων στάθ-
µευσης που εξυπηρετούν τα µέσα µαζικής µεταφοράς των εται-
ρειών ΟΣΥ Α.Ε. και ΣΤΑΣΥ Α.Ε., των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) και των επιχειρήσεών τους, καθώς και οι

υφιστάµενες µονάδες τεµαχισµού και συµπίεσης ογκωδών αντι-
κειµένων και βιοµάζας, που χωροθετούνται εντός των αµαξοστα-
σίων τους, κατά παρέκκλιση των σχετικών διατάξεων παραµέ-
νουν και λειτουργούν ως έχουν, έως και τις 30 Ιουνίου 2022, εφό-
σον διαθέτουν πιστοποιητικό πυρασφάλειας.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας και Υποδοµών και Μεταφορών, καθορίζονται
οι όροι και οι προϋποθέσεις για την ίδρυση και λειτουργία των
εγκαταστάσεων υγρών και αερίων καυσίµων, των συνεργείων
οχηµάτων, των πλυντηρίων-λιπαντηρίων και των χώρων στάθµευ-
σης που εξυπηρετούν τα µέσα µαζικής µεταφοράς των παρα-
πάνω εταιρειών και των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
(Ο.Τ.Α.) και των επιχειρήσεών τους που ιδρύονται εφεξής. Με
όµοια απόφαση καθορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις για την
προσαρµογή των ανωτέρω εγκαταστάσεων εξυπηρέτησης οχη-
µάτων που ήδη λειτουργούν.»

Άρθρο 74

Οι διατάξεις του τελευταίου εδαφίου της παρ.3 του άρθρου
11 του ν. 2882/2001 (Α’17), όπως αυτές είχαν αντικατασταθεί µε
την παρ. 3α του άρθρου 39 του ν. 4024/2011 (Α’ 226), αντικαθί-
στανται ως ακολούθως:

«Κατ’ εξαίρεση των διατάξεων του προηγούµενου εδαφίου
στις περιπτώσεις που υφίσταται κατάληψη του ακινήτου κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου, ο ενδιαφερόµενος µπορεί να
υποβάλει δήλωση διατήρησης της απαλλοτρίωσης µέχρι
31.12.2018 µε την προϋπόθεση ότι δεν έχει παρέλθει διάστηµα
µεγαλύτερο των δέκα (10) ετών από το χρόνο που έχει επέλθει
η αυτοδίκαιη άρση αυτής. Στην περίπτωση αυτή η δήλωση δια-
τήρησης της απαλλοτρίωσης γίνεται υποχρεωτικά αποδεκτή από
την αρχή που έχει κηρύξει την απαλλοτρίωση, εφαρµοζοµένων
αναλόγως των διατάξεων του προηγούµενου εδαφίου.»

Άρθρο 75

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 30 του ν. 3911/
2011 (Α’12) µετά τη λέξη «µαθητευόµενων» προστίθενται οι λέ-
ξεις «µηχανοδηγών ή βοηθών µηχανοδηγών» και µετά τις λέξεις
«οι µηχανοδηγοί» προστίθενται οι λέξεις «και οι βοηθοί µηχανο-
δηγοί».

2. Η περίπτωση β’της παρ. 9 του άρθρου 23 του ν. 3911/2011
(Α’12) αντικαθίσταται ως εξής:

«β) Η ανωτέρω εκπαίδευση είναι θεωρητική µετά το πέρας της
οποίας ακολουθεί, υπό την ευθύνη του εκπαιδευτικού κέντρου,
πρακτική άσκηση των εκπαιδευοµένων συνολικής διάρκειας τεσ-
σάρων (4) µηνών στον διαχειριστή υποδοµής και στη σιδηροδρο-
µική επιχείρηση για την οποία εκπαιδεύονται. Η ανωτέρω
πρακτική άσκηση δύναται να πραγµατοποιηθεί παράλληλα µε τη
θεωρητική εκπαίδευση. Η πρακτική άσκηση πρέπει να πραγµα-
τοποιείται κατά τα 2/3 αυτής σε αµαξοστοιχίες που εκτελούν τα-
κτικά δροµολόγια µε υποχρεωτική παρουσία µηχανοδηγού εν
ενεργεία κατ’ αρχάς και αργότερα µε πιστοποιηµένο εκπαιδευτή.
Στην περίπτωση που κατά την εκπαίδευση χρησιµοποιηθούν προ-
σοµοιωτές ή/και εξιδεικευµένες τρισδιάστατες µαγνητοσκοπή-
σεις διαδροµών, σύµφωνα µε το Παράρτηµα ΙΙ, η εκπαίδευση επί
τακτικών δροµολογίων δύναται να περιοριστεί στα 3/5 της πρα-
κτικής άσκησης και να γίνεται εκ παραλλήλου µε σύγχρονα συ-
στήµατα προσοµοιωτών ή/και εξιδεικευµένων τρισδιάστατων
µαγνητοσκοπήσεων διαδροµών.»

3. α. Μετά την παρ. 11 του άρθρου 23 του ν. 3911/2011 προ-
στίθεται παράγραφος 12 ως εξής: 

«12. Στην εκπαιδευτική διαδικασία είναι υποχρεωτικό να γίνεται
εκπαίδευση από το εξειδικευµένο προσωπικό του διαχειριστή
υποδοµής για το γενικό κανονισµό κίνησης, τον κανονισµό ση-
µάτων και τις διαδικασίες ασφαλείας, όπως περιγράφονται από
τις εγκυκλίους του διαχειριστή υποδοµής.»

β. Η παρ. 12 του άρθρου 23 του ν. 3911/2011 αναριθµείται σε
13.
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Άρθρο 76

Οι εκπαιδευτές και οι εξεταστές των Κέντρων Εκπαίδευσης και
Κατάρτισης των σιδηροδροµικών ειδικοτήτων πιστοποιούνται
υποχρεωτικά από τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων (ΡΑΣ). Με
απόφαση της ΡΑΣ καθορίζονται τα προσόντα, οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις χορήγησης της αρχικής πιστοποίησης και της ανανέ-
ωσής της. Κάθε πιστοποίηση πρέπει να ανανεώνεται για µεν τους
εκπαιδευτές µέσα σε τρία (3) έτη, για δε τους εξεταστές µέσα
σε ένα (1) έτος από την αρχική πιστοποίηση. Η ΡΑΣ τηρεί µητρώο
εξεταστών και µητρώο εκπαιδευτών. Στους εκπαιδευτές και εξε-
ταστές χορηγείται πιστοποιητικό µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από
την κατάθεση της αίτησης και την υποβολή των απαιτούµενων
δικαιολογητικών. Κάθε πιστοποίηση, καθώς και τα µητρώα όπως
ισχύουν επικαιροποιηµένα αναρτώνται στη διαδικτυακή πύλη της
ΡΑΣ.

Άρθρο 77

1. Το πρώτα δύο εδάφια της παρ. 1 του άρθρου 20 του ν.
3911/2011 (Α’12) αντικαθίστανται ως εξής:

«Η αναγνώριση προσώπων ή οργανισµών που προβλέπεται
από τον παρόντα νόµο βασίζεται σε κριτήρια ανεξαρτησίας,
επάρκειας και αµεροληψίας. Στην περίπτωση των εκπαιδευτικών
κέντρων, η αναγνώριση δίδεται από την Αρχή, σύµφωνα µε τα
προβλεπόµενα στην απόφαση της παραγράφου 12 του άρθρου
23. Επιπλέον, για τα εκπαιδευτικά κέντρα απαιτείται και η χορή-
γηση αδείας από Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π., σύµφωνα µε το εκάστοτε προ-
βλεπόµενο νοµοθετικό πλαίσιο.»

2. Το σηµείο ιβ’ του άρθρου 3 του ν. 3911/2011 αντικαθίσταται
ως εξής:

«ιβ) «εκπαιδευτικό κέντρο»: πρόσωπο ή οργανισµός που είναι
αναγνωρισµένος από τη ΡΑΣ, σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα
στην απόφαση της παραγράφου 12 του άρθρου 23 και παρέχει
εκπαίδευση κατά το άρθρο 23.»

3. Οι όροι «Ε.ΚΕ.ΠΙΣ.» και «Ε.Ο.Π.Π.» που αναφέρονται στο ν.
3911/2011 αντικαθίστανται µε τον όρο «Ε.Ο.Π.Π.Ε.Π.». µε εξαί-
ρεση τις παραγράφους 5 και 6 του άρθρου 23, όπου αντικαθί-
στανται µε τον όρο «Αρχή».

Άρθρο 78

1. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και
ύστερα από γνώµη της Ολοµέλειας της ΡΑΣ, µπορεί να συνι-
στώνται στη ΡΑΣ οµάδες εργασίας προσωρινά για ορισµένο χρο-
νικό διάστηµα και µε συγκεκριµένο σκοπό, όπως την εκπόνηση
µελετών για τη βελτίωση της ποιότητας και αποδοτικότητας των
σιδηροδροµικών υπηρεσιών και την ενίσχυση της ασφάλειας, της
απόδοσης και της ανταγωνιστικότητας του σιδηροδροµικού
τοµέα. Οι παραπάνω οµάδες συγκροτούνται από το προσωπικό
της ΡΑΣ, λειτουργούν ως υπηρεσιακές µονάδες επιπέδου Υπο-
διεύθυνσης, χωρίς να καταβάλλεται επίδοµα θέσης ευθύνης και
υπάγονται στην Ολοµέλεια της ΡΑΣ. Το προσωπικό των οµάδων
εργασίας απασχολείται αποκλειστικά µε τα καθήκοντά του σε
αυτές.

Με την απόφαση σύστασης καθορίζονται οι αρµοδιότητες, η
οργάνωση και η στελέχωση των οµάδων εργασίας, καθώς και
κάθε άλλο θέµα για την αποτελεσµατική λειτουργία τους.

2. Στο τέλος της παρ. 3 του άρθρου 24 του ν. 3891/2010
(Α’188), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως: 

«Το προσωπικό της ΡΑΣ υπάγεται στο Πειθαρχικό Συµβούλιο
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών.»

3. Στο τέλος του άρθρου 30 του ν. 3891/2010, όπως ισχύει,
προστίθενται παράγραφοι 6 και 7 ως εξής: 

«6. Για την επικουρία του Προέδρου της ΡΑΣ συνιστώνται
τρεις (3) θέσεις Ειδικών Συµβούλων ή Ειδικών Συνεργατών ή Επι-
στηµονικών Συνεργατών µε ταυτόχρονη κατάργηση ισάριθµων
θέσεων Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού. Οι ανωτέρω προσ-
λαµβάνονται µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου, η διάρκεια της οποίας δεν µπορεί να υπερβεί τη θητεία
του Προέδρου της Ρυθµιστικής Αρχής, εντός της οποίας προσ-

λήφθηκαν, και διέπονται από τις διατάξεις των επόµενων εδα-
φίων.

Οι Ειδικοί Σύµβουλοι, οι Ειδικοί Συνεργάτες και οι Επιστηµονι-
κοί Συνεργάτες δεν παρεµβάλλονται στην οργανωτική και βαθ-
µολογική κλίµακα, ούτε οι θέσεις τους έχουν αντιστοιχία µε τις
θέσεις της κλίµακας αυτής. Υπόκεινται απευθείας στoν Πρόεδρο
για την επικουρία του οποίου έχουν προσληφθεί.

Για την πλήρωση των ανωτέρω θέσεων απαιτείται πτυχίο ή δί-
πλωµα Πανεπιστηµιακής ή Πολυτεχνικής Σχολής.

Η πλήρωση των θέσεων Ειδικών Συµβούλων, Ειδικών Συνερ-
γατών και Επιστηµονικών Συνεργατών ενεργείται, µετά από σύµ-
φωνη γνώµη του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, µε
απόφαση του Προέδρου, η οποία αναρτάται στον ιστότοπο ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ και καθορίζει τις δραστηριότητες και τα ειδικότερα κα-
θήκοντα µε τα οποία θα απασχοληθεί ο προσλαµβανόµενος.

Η πρόσληψη ολοκληρώνεται µε την υπογραφή από τον προσ-
λαµβανόµενο ειδικής συµβάσεως εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου, από την οποία και συνάπτεται η εργασιακή
σχέση µε τη Ρυθµιστική Αρχή και αρχίζει η υποχρέωση του προσ-
λαµβανόµενου για παροχή υπηρεσιών.

Η πλήρωση των θέσεων Ειδικών Συµβούλων, Ειδικών Συνερ-
γατών ή Επιστηµονικών Συνεργατών µπορεί να γίνει και µε από-
σπαση υπαλλήλων του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός οριοθε-
τείται µε τις διατάξεις του ν. 1256/1982. Η διάρκεια της απόσπα-
σης δεν µπορεί να υπερβεί τη θητεία του Προέδρου της Ρυθµι-
στικής Αρχής για την επικουρία του οποίου έχουν προσληφθεί.
Η απόσπαση διενεργείται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Υπο-
δοµών και Μεταφορών και του αρµόδιου κατά περίπτωση Υπουρ-
γού. 

Η µισθοδοσία των αποσπασµένων υπαλλήλων καταβάλλεται
από την υπηρεσία υποδοχής. Οι αποσπασµένοι κατά το χρόνο
της απόσπασής τους καταβάλλουν ασφαλιστικές εισφορές υπέρ
των κλάδων κύριας και επικουρικής ασφάλισης, υγειονοµικής πε-
ρίθαλψης και εφάπαξ παροχών, στους οποίους υπάγονταν πριν
από την απόσπασή τους. Για τον καθορισµό του ύψους των ως
άνω ασφαλιστικών εισφορών εφαρµόζονται για κάθε κλάδο
ασφάλισης οι σχετικές ρυθµίσεις του ν. 4387/2016 που αφορούν
τους έµµισθους ασφαλισµένους, όπως ισχύουν κάθε φορά. Ο
σχετικός χρόνος ασφάλισης θεωρείται ότι έχει διανυθεί στην
ασφάλιση των πρώην φορέων ασφάλισης (κύριας, επικουρικής,
υγειονοµικής περίθαλψης, εφάπαξ παροχών), στους οποίους
υπαγόταν το ανωτέρω προσωπικό πριν από την απόσπασή του.

Οι Ειδικοί Σύµβουλοι, οι Ειδικοί Συνεργάτες και οι Επιστηµονι-
κοί Συνεργάτες δεν ασκούν αποφασιστικές αρµοδιότητες οποι-
ασδήποτε µορφής.

Παρέχουν συµβουλές και διατυπώνουν εξειδικευµένες γνώ-
µες, γραπτά ή προφορικά, για τον τοµέα δραστηριοτήτων και για
τα καθήκοντα τα οποία έχουν ορισθεί να εξυπηρετήσουν. 

Το έργο των Ειδικών Συµβούλων, των Ειδικών Συνεργατών και
των Επιστηµονικών Συνεργατών δεν είναι ασυµβίβαστο µε την
ιδιότητα του δικηγόρου αλλά αναστέλλει την άσκηση του δικη-
γορικού λειτουργήµατος. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης και του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών δύναται να εισαχθούν εξαιρέσεις από την αναστολή
άσκησης του δικηγορικού λειτουργήµατος. 

Επίσης για όσους έχουν την ιδιότητα του ελεύθερου επαγγελ-
µατία, η άσκηση του ελεύθερου επαγγέλµατός τους δεν είναι
ασυµβίβαστη µε την άσκηση των καθηκόντων του Ειδικού Συµ-
βούλου, του Ειδικού Συνεργάτη και του Επιστηµονικού Συνερ-
γάτη.

Για τους δικηγόρους και τους ελεύθερους επαγγελµατίες που
ασκούν τα καθήκοντα του Ειδικού Συµβούλου, του Ειδικού Συ-
νεργάτη ή του Επιστηµονικού Συνεργάτη ισχύουν οι διατάξεις
του άρθρου 24 του ν. 3891/2010, όπως ισχύει. 

Για τις αποδοχές των Ειδικών Συµβούλων, των Ειδικών Συνερ-
γατών και των Επιστηµονικών Συνεργατών ισχύουν τα προβλε-
πόµενα στις διατάξεις του ν. 4354/2015 (Α’176), όπως ισχύει. 

Η σύµβαση εργασίας των Ειδικών Συµβούλων, των Επιστηµο-
νικών Συνεργατών και των Ειδικών Συνεργατών λύεται αζηµίως
για το Δηµόσιο µε το θάνατο, την έκπτωση δυνάµει των διατά-
ξεων του ν. 3528/2007 (Α’26), όπως ισχύει, την παραίτηση ή την
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καταγγελία της. 
Η απόλυση λόγω καταγγελίας της σύµβασης εργασίας ενερ-

γείται µε απόφαση του Προέδρου της Ρυθµιστικής Αρχής, η
οποία αναρτάται στον ιστότοπο ΔΙΑΥΓΕΙΑ και κοινοποιείται στον
ενδιαφερόµενο µέσα σε πέντε (5) εργάσιµες ηµέρες από την
ανάρτησή της.

Σε περίπτωση θανάτου ή έκπτωσης ή αποδοχής παραίτησης
του Ειδικού Συµβούλου, του Επιστηµονικού Συνεργάτη ή του Ει-
δικού Συνεργάτη η λύση της εργασιακής σχέσης επέρχεται αυ-
τοδικαίως και η σχετική πράξη έχει διαπιστωτικό χαρακτήρα.

7. Οι ηµέρες µετακίνησης του προσωπικού της ΡΑΣ, καθώς και
των µελών της Ολοµέλειας καθορίζονται µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και του Υπουργού Οικονο-
µικών, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του Κεφαλαίου Α’ της υποπαρα-
γράφου Δ9 του Μέρους Β’ του ν. 4336/2015 (Α’94). Για τις δαπά-
νες των µετακινούµενων εντός και εκτός επικράτειας ισχύουν οι
διατάξεις της υποπαραγράφου Δ9 του Μέρους Β’ του ν. 4336/
2015.»

4. Στο άρθρο 31 του ν. 3891/2010 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής:

«5. Μέχρι την έκδοση του Κανονισµού Εσωτερικής Λειτουρ-
γίας και Διαχείρισης της ΡΑΣ και τη σύσταση του Υπηρεσιακού
Συµβουλίου, η Ολοµέλεια της ΡΑΣ ασκεί τις αρµοδιότητες του
ως άνω Συµβουλίου, όπως αυτές ορίζονται από τις εκάστοτε δια-
τάξεις περί Υπηρεσιακών Συµβουλίων.»

Άρθρο 79
Ρυθµίσεις σχετικά µε τις κτηριακές εγκαταστάσεις 

σιδηροδροµικού ενδιαφέροντος και άλλες διατάξεις

1. Για την έκδοση των οικοδοµικών αδειών που απαιτούνται για
την κατασκευή οποιωνδήποτε τεχνικών έργων, κτηρίων και εγκα-
ταστάσεων αµιγώς σιδηροδροµικού ενδιαφέροντος και τα οποία
εκτελούνται από την εταιρεία «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.» στο πλαίσιο του
σκοπού και των αρµοδιοτήτων της και κάθε άλλης διοικητικής
πράξης που απαιτείται για την έκδοσή τους, καθώς και για τον
έλεγχο της εφαρµογής τους, οι γνώµες, εγκρίσεις, τα πορίσµατα
και κάθε άλλου είδους πράξεις οργάνων, συµπεριλαµβανοµένων
των ελεγκτών δόµησης, εκδίδονται εντός είκοσι (20) εργάσιµων
ηµερών από την υποβολή του σχετικού αιτήµατος και εντός σα-
ράντα (40) εργάσιµων ηµερών όταν αφορούν χαρακτηρισµένα
µνηµεία, αρχαιολογικούς χώρους και ιστορικούς τόπους. Σε πε-
ρίπτωση παρέλευσης άπρακτης της παραπάνω προθεσµίας θε-
ωρούνται ως θετικά εκδοθείσες. Οι παραπάνω οικοδοµικές
άδειες εκδίδονται εντός τριάντα (30) εργάσιµων ηµερών και
εντός πενήντα (50) εργάσιµων ηµερών όταν αφορούν χαρακτη-
ρισµένα µνηµεία, αρχαιολογικούς χώρους και ιστορικούς τό-
πους, από την υποβολή της αίτησης µε πλήρη φάκελο.

2. Αντικαθίσταται το άρθρο 98 του ν. 4199/2013 (Α’216) ως
εξής:

«Οι από το 2009 εγκριθείσες από την «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.» µελέτες,
καθώς και οι αναθεωρήσεις αυτών, που αφορούν στην ανέγερση
του Συγκροτήµατος Εµπορευµατικού Κέντρου Θριασίου Πεδίου
επέχουν θέση Οικοδοµικής Άδειας.

Η εκπόνηση και υλοποίηση των µελετών αυτών γίνεται σύµ-
φωνα µε τους Όρους και Περιορισµούς Δόµησης, όπως αυτοί
έχουν εγκριθεί µε:

α) την υπ’ αριθµ. 4833/5.2.2003 κοινή απόφαση των Υπουργών
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων, Πολιτισµού
και Μεταφορών και Επικοινωνιών (Δ’ 159),

β) την υπ’ αριθµ. 32115/2005 (Δ’850) Απόφαση του Υφυπουρ-
γού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και Δηµοσίων Έργων και

γ) όπως έχουν τροποποιηθεί µε την υπ’ αριθµ. 21853/ 2008
(Α.Α.Π. 281) απόφαση του Υφυπουργού Περιβάλλοντος, Χωρο-
ταξίας και Δηµοσίων Έργων και κατά παρέκκλιση από τις λοιπές
κείµενες γενικές και ειδικές διατάξεις.

Η σύνδεση µε τα Δίκτυα Κοινής Ωφέλειας γίνεται αφού η αρ-
µόδια Διευθύνουσα Υπηρεσία της «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.» εκδώσει Βε-
βαίωση Περαίωσης, η οποία λαµβάνει θεώρηση από τον αρµόδιο
Γενικό Γραµµατέα Υποδοµών και Μεταφορών.»

3. Στο άρθρο 6 του ν. 3891/2010 µετά την παράγραφο 17 προ-

στίθενται παράγραφοι 18 και 19 ως εξής:
«18. Τα ακίνητα που έχουν πρόσωπο στο ήδη σήµερα διαµορ-

φωµένο παράλληλο και κάθετο οδικό δίκτυο, εκατέρωθεν των σι-
δηροδροµικών γραµµών, που έχουν δηµιουργηθεί από τις
αναγκαστικές απαλλοτριώσεις προγενεστέρων του παρόντος
νόµου, για τις ανάγκες δηµιουργίας της σιδηροδροµικής γραµ-
µής ανά την επικράτεια, από την ίδρυση των φορέων υλοποίησης
των σιδηροδροµικών γραµµών µέχρι σήµερα, θεωρούνται άρτια
και οικοδοµήσιµα εφόσον πληρούνται οι κατά παρέκκλιση οριζό-
µενες προϋποθέσεις δόµησης αυτών. Η συντήρηση του ήδη σή-
µερα διαµορφωµένου παράλληλου και κάθετου οδικού δικτύου,
εκατέρωθεν των σιδηροδροµικών γραµµών, καθώς και χώροι
πέραν αυτού, επίσης εκατέρωθεν των σιδηροδροµικών γραµµών,
που έχουν δηµιουργηθεί από τις αναγκαστικές απαλλοτριώσεις
προγενεστέρων του παρόντος νόµου, για τις ανάγκες δηµιουρ-
γίας της σιδηροδροµικής γραµµής ανά την επικράτεια, ανατίθε-
ται στους οικείους Ο.Τ.Α. Α’ και Β’ βαθµού.

19. Η εταιρία Ελληνικό Κτηµατολόγιο Α.Ε. υποχρεούται να πα-
ραδίδει στην εταιρία ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. σε ψηφιακή µορφή:

α. τα αρχεία των γεωτεµαχίων που αφορούν την ακίνητη περι-
ουσία της εταιρίας Ο.Σ.Ε. Α.Ε.,

β. από τις υπό κτηµατογράφηση περιοχές, τα αρχεία των γε-
ωτεµαχίων, όπως αυτά προκύπτουν µετά την εξέταση των ενστά-
σεων που αφορούν στις πρώτες εγγραφές και στη συνέχεια τα
αρχεία των γεωτεµαχίων έξι (6) µήνες προτού προκύψουν οι ορι-
στικές εγγραφές,

γ. τους αναρτηµένους δασικούς χάρτες των περιοχών, όπου
υφίσταται ακίνητη περιουσία της εταιρίας Ο.Σ.Ε Α.Ε., καθώς και
τυχόν µεταγενέστερες µεταβολές τους, µετά την κύρωση ή τη
µερική κύρωση αυτών.»

4. Σε ακίνητα ιδιοκτησίας της εταιρείας ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ή σε ακί-
νητα που διαχειρίζεται η εταιρεία ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. σύµφωνα µε το
ν. 3891/2010, όπως ισχύει, και στα οποία αναπτύσσονται εµπο-
ρευµατικά κέντρα, ισχύουν οι ακόλουθοι όροι και περιορισµοί δό-
µησης, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης,
πράξης ή απόφασης: 

1) Ο Συντελεστής Δόµησης ορίζεται στο 1,65.
2) Το µέγιστο ποσοστό κάλυψης δεν µπορεί να υπερβαίνει το

60%.
3) Ο Συντελεστής κατ’ όγκον εκµετάλλευσης υπολογίζεται

βάσει του Νέου Οικοδοµικού Κανονισµού (ΝΟΚ). 
4) Το µέγιστο επιτρεπόµενο ύψος των ανεγερθησόµενων κτι-

ρίων και εγκαταστάσεων ορίζεται σε 19µ. 
5) Επιτρέπονται παρεκκλίσεις από το µέγιστο επιτρεπόµενο

ύψος των κτιριακών εγκαταστάσεων εφοδιαστικής ή µεταποί-
ησης, εφόσον για τη λειτουργία της επιχείρησης είναι αναγκαία
η τοποθέτηση υψηλού µηχανήµατος ή η υψηλή αποθήκευση. Για
την ανωτέρω παρέκκλιση εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν.
3891/2010, όπως αυτός κάθε φορά ισχύει. 

6) Στις περιπτώσεις ειδικών σιδηροδροµικών κτιρίων και κατα-
σκευών ή εγκαταστάσεων που αφορούν τη σιδηροδροµική λει-
τουργία, καθώς και στις περιπτώσεις κτιρίων και εγκαταστάσεων
που κατασκευάζονται πάνω από τις σιδηροδροµικές γραµµές, το
µέγιστο κατά τα ανωτέρω επιτρεπόµενο ύψος µπορεί να προσαυ-
ξάνεται κατά ποσοστό έως και 30%, ύστερα από αιτιολογηµένη
πρόταση της ΓΑΙΑΟΣΕ.

7) Επιτρέπεται η κατασκευή περισσότερων του ενός κτιρίων
στο ίδιο γήπεδο.

8) Η ελάχιστη απόσταση των ανεγερθησόµενων κτιρίων από
τα όρια του γηπέδου ορίζεται σε 10µ.

9) Για τα σιδηροδροµικά ακίνητα που προορίζονται να ανα-
πτυχθούν ως εµπορευµατικά κέντρα, δεν προσµετρώνται στη δό-
µηση και την κάλυψη:

i) Οι εργοταξιακοί οικίσκοι.
ii) Τα εµπορευµατοκιβώτια (Ε/Κ) κάθε τύπου, πλην αυτών που

έχουν διαµορφωθεί για να φιλοξενούν δραστηριότητα, και οι
χώροι εναπόθεσης και προσωρινής τους αποθήκευσης. 

iii) Οι ράµπες φορτοεκφόρτωσης στεγασµένες ή µη.
iv) Οι φυσούνες φορτοεκφόρτωσης.
v) Οι γερανογέφυρες κάθε τύπου. 
vi) Οι βοηθητικοί χώροι ανεξαρτήτου στάθµης (υπόγειοι ή ισό-
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γειοι) για την εγκατάσταση ηλεκτροµηχανολογικού εξοπλισµού
(π.χ. ηλεκτροπαραγωγικού ζεύγους). 

vii) Οι βοηθητικοί χώροι προσωρινής αποθήκευσης απορριµ-
µάτων ή συµπίεσης χαρτοκιβωτίων.

viii) Οι υποσταθµοί ηλεκτρικού ρεύµατος ή άλλων µορφών
ενέργειας που αφορούν στη λειτουργία της επιχείρησης. Για
τους υποσταθµούς που κατασκευάζονται από τη ΔΕΗ πρέπει να
τηρείται απόσταση 2,0µ. από τα όρια του γηπέδου, ενώ για τους
λοιπούς δεν ισχύουν περιορισµοί σχετικά µε τις αποστάσεις τους
από τα όρια του γηπέδου. 

ix) Οι στεγασµένοι χώροι και τα µόνιµα προστεγάσµατα που
στηρίζονται σε κατακόρυφα στοιχεία και προορίζονται για την
εναπόθεση, χειρισµό και αποθήκευση του φορτίου. 

10) Δεν υπάρχει υποχρέωση φύτευσης του υποχρεωτικώς
ακάλυπτου χώρου του γηπέδου.

11) Για τον υπολογισµό των θέσεων στάθµευσης, κατά παρέκ-
κλιση των προεδρικών διαταγρµάτων 111/2004 (Α’76) και 350/
1996 (Α’230) υπολογίζεται µία θέση στάθµευσης ανά 300 τ.µ. επι-
φάνειας κτιρίου. 

5. Η παράγραφος 3 του άρθρου 82 του από 24.9/20.10.1958
βασιλικού διατάγµατος (Α’171), όπως προστέθηκε µε το άρθρο
13 του ν. 4337/2015 (Α’129) αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Δεν επιβάλλονται ανταποδοτικά τέλη καθαριότητας από
τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης σε φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα ή νοµικές οντότητες προς τους οποίους το Ελληνικό
Δηµόσιο ή το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας Δηµο-
σίου Α.Ε. ή Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης ή νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου που ελέγχονται από το Ελληνικό Δηµόσιο
έχουν αναθέσει την παροχή υπηρεσίας ή την εκτέλεση έργου, µε
σύµβαση παραχώρησης, που κυρώνεται από τη Βουλή µε τυπικό
νόµο, εφόσον στην εν λόγω σύµβαση προβλέπεται ότι οι σχετικές
υπηρεσίες παρέχονται από τα ανωτέρω πρόσωπα ή οντότητες.».

6. Στο τέλος του εδαφίου β’ της παρ. 1 του άρθρου 6Α του ν.
3891/2010 (Α188) προστίθεται η φράση «και πολεοδοµικού κέν-
τρου» και το εδάφιο β’ µετά την προσθήκη αντικαθίσταται ως
εξής:

«β. Περιφερειακοί Σιδηροδροµικοί Σταθµοί: όλοι οι υπόλοιποι
επιβατικοί σιδηροδροµικοί σταθµοί πλην των Κεντρικών. Στους
Περιφερειακούς Σιδηροδροµικούς Σταθµούς επιτρέπονται χρή-
σεις σιδηροδροµικών µεταφορών και εγκαταστάσεων παροχής
σιδηροδροµικών υπηρεσιών, καθώς και χρήσεις γενικής κατοι-
κίας και πολεοδοµικού κέντρου.».

7. Το χρονικό διάστηµα, που προβλέπεται στη διάταξη του άρ-
θρου 45 παρ. 3 του ν. 4313/2014 (Α’ 261), παρατείνεται µέχρι τις
31.12.2020.

8. Το εδάφιο α’της παρ. 2 του άρθρου 44 του ν. 4412/2016
(Α’147) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Σε περίπτωση που η τεχνική υπηρεσία δεν πληροί τις προδια-
γραφές επάρκειας που προβλέπονται από την απόφαση της πα-
ραγράφου 1, θεωρείται υπηρεσία που δεν έχει τεχνική επάρκεια
και η διεξαγωγή της διαδικασίας σύναψης, η εποπτεία και η επί-
βλεψη των δηµοσίων συµβάσεων, έργων ή µελετών αρµοδιότη-
τάς της, διενεργούνται, µε προγραµµατική σύµβαση από την
τεχνική υπηρεσία του εποπτεύοντος την αναθέτουσα αρχή
φορέα ή της οικείας περιφέρειας ή από άλλη τεχνική υπηρεσία
φορέων της Γενικής Κυβέρνησης της περίπτωσης β’ της παρ.1
του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’143).»

9. Στην παρ. 5 του άρθρου 118 του ν. 4412/2016 (Α’147) προ-
στίθεται τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Κατ’ εξαίρεση, στην περίπτωση ορεινών ή νησιωτικών δήµων,
και όταν έπειτα από τη σχετική πρόσκληση  της αναθέτουσας
αρχής δεν είναι δυνατή η κατάρτιση καταλόγου µε τουλάχιστον
τρεις (3) οικονοµικούς φορείς, τότε η αναθέτουσα αρχή µπορεί
να προβεί στη διαδικασία της απευθείας ανάθεσης σύµβασης
έργου, µελέτης ή παροχής τεχνικών και λοιπών συναφών επιστη-
µονικών υπηρεσιών χωρίς κλήρωση.»

10. Tο εδάφιο α’της περίπτωσης α’ της παρ. 8 του άρθρου 221
του ν. 4412/2016 (Α’147) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Όταν ως κριτήριο ανάθεσης χρησιµοποιείται η πλέον συµφέ-
ρουσα, από οικονοµική άποψη, προσφορά µόνο βάσει τιµής και
η εκτιµώµενη αξία της σύµβασης του έργου δεν υπερβαίνει το

1.000.000 ευρώ, χωρίς να συνυπολογίζεται το κονδύλιο του ΦΠΑ,
η επιτροπή διαγωνισµού αποτελείται από τρεις (3) τεχνικούς
υπαλλήλους, κατηγορίας ΠΕ ή TE, µε τους αναπληρωτές τους,
εγγεγραµµένους στο µητρώο της περίπτωσης η’ της παρούσας
παραγράφου, µε εµπειρία, τεχνική εξειδίκευση και ειδικότητες
που προσιδιάζουν στις υπό ανάθεση κατηγορίες εργασιών και
που ορίζονται από το αρµόδιο όργανο µετά από κλήρωση.»

11. Υπάλληλοι, που υπηρετούσαν µε την ειδικότητα του οδη-
γού ή µηχανοδηγού ή σταθµάρχη ή κλειδούχου και έχουν µετα-
φερθεί σε φορείς του Δηµοσίου, δυνάµει των διατάξεων των
άρθρων 16 του ν. 3891/2010 (Α’188) και 9 του ν. 3920/2011
(Α’33), δύνανται να επανέλθουν σε εποπτευόµενους φορείς του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, κατόπιν υποβολής σχε-
τικής αίτησης και µετά από γνώµη του αρµόδιου οργάνου του
φορέα υποδοχής, του οποίου οι οργανικές διατάξεις προβλέ-
πουν µία ή περισσότερες εκ των ανωτέρω ειδικοτήτων.

Η µεταφορά διενεργείται µε κοινή απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών και του αρµόδιου προς διορισµό ορ-
γάνου του φορέα προέλευσης, υπό την προϋπόθεση ότι ο υπάλ-
ληλος καλύπτει τις προϋποθέσεις και κατέχει τα απαραίτητα
τυπικά προσόντα της θέσης, όπως αυτά ορίζονται από την κεί-
µενη νοµοθεσία και τυχόν ειδικότερους κανονισµούς. Σε περί-
πτωση εφαρµογής του προηγούµενου εδαφίου δεν αναζητούνται
τυχόν ποσά, που θα ελάµβαναν οι υπάλληλοι, εάν δεν είχαν µε-
ταφερθεί µε βάση τις διατάξεις της παραγράφου 1. 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών
και Διοικητικής Ανασυγκρότησης καθορίζονται όλες οι λεπτοµέ-
ρειες εφαρµογής του παρόντος άρθρου.

Άρθρο 80 

1. Στο τέλος της περίπτωσης γ’ της παρ. 7 του άρθρου 12 του
ν. 3891/2010 προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται οι απαιτούµενοι όροι, προϋποθέσεις, διαδικασίες και
ενέργειες των εµπλεκόµενων φορέων για την ανάπτυξη και λει-
τουργία κατάλληλου πληροφοριακού συστήµατος παρακολού-
θησης εκτέλεσης της σύµβασης παροχής σιδηροδροµικών
υπηρεσιών ΥΔΥ, οι διαδικασίες συλλογής δεδοµένων, στοιχείων
και πληροφοριών, οι µηχανισµοί ελέγχου, οι ρήτρες ορθής λει-
τουργίας και κάθε άλλο σχετικό θέµα.» 

2. Η παρ. 4 του άρθρου 15 του π.δ. 104/2010 (Α’181) αντικαθί-
σται ως ακολούθως:

«4. Η έγκριση της θέσης σε λειτουργία των δοµικών υποσυ-
στηµάτων, που αποτελούν το σιδηροδροµικό σύστηµα, καθώς
και µερών αυτών που παραλαµβάνονται σύµφωνα µε το άρθρο
72 του ν. 3669/2008 (Α’116), και η εξακρίβωση ότι αυτά τα υπο-
συστήµατα ή µέρη αυτών λειτουργούν και συντηρούνται σύµ-
φωνα µε τις σχετικές βασικές απαιτήσεις γίνονται από την Αρχή.
Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, καθορί-
ζεται η διαδικασία, τα δικαιολογητικά από τον αιτούντα και κάθε
άλλη σχετική λεπτοµέρεια για έγκριση της θέσης σε λειτουργία
υποσυστήµατος, σύµφωνα µε τις απαιτήσεις του παρόντος Κε-
φαλαίου.»

Άρθρο 81
Διατάξεις οι οποίες ρυθµίζουν πολεοδοµικά θέµατα στις πε-

ριπτώσεις αναγκαστικών απαλλοτριώσεων 
για την κατασκευή της σιδηροδροµικής υποδοµής 

και δηµοτικά τέλη χώρων στάθµευσης Μετρό

1.α. Το παράλληλο και κάθετο οδικό δίκτυο, το οποίο δηµιουρ-
γείται συνεπεία αναγκαστικής απαλλοτρίωσης υπέρ της «ΟΣΕ
Α.Ε.», για την κατασκευή της σιδηροδροµικής υποδοµής, θεω-
ρείται, για τα εφαπτόµενα µε αυτό ακίνητα, κοινόχρηστος χώρος.
Η συντήρησή του ανατίθεται στους οικείους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθ-
µού. 

β. Η αναγκαστική απαλλοτρίωση για την κατασκευή της σιδη-
ροδροµικής υποδοµής, µε την οποία προβλέπεται και η δηµιουρ-
γία παράλληλου και κάθετου οδικού δικτύου, για µεν το οδικό
δίκτυο κηρύσσεται υπέρ Ελληνικού Δηµοσίου και µε δαπάνες της
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«ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.», εφαρµοζοµένου του άρθρου 1 του ν. 653/1977
(Α’214), για δε τα έργα της σιδηροδροµικής υποδοµής κηρύσσε-
ται υπέρ της «ΟΣΕ Α.Ε.» και µε δαπάνες της «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.». 

γ. Σε εντός και εκτός σχεδίου περιοχή, καθώς και σε οικισµούς
κάτω των 2.000 κατοίκων ή σε οικισµούς προ του έτους 1923, το
εναποµένον τµήµα αρτίου και οικοδοµήσιµου γηπέδου ή οικοπέ-
δου, µετά την αναγκαστική απαλλοτρίωση για την κατασκευή της
σιδηροδροµικής υποδοµής, εξακολουθεί να θεωρείται άρτιο και
οικοδοµήσιµο, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης σχετικής διάταξης,
εφόσον πληρούνται οι κατά παρέκκλιση οριζόµενες προϋποθέ-
σεις δόµησης αυτών.

2. Ειδικά για τους υπαίθριους και στεγασµένους χώρους στάθ-
µευσης ιδιοκτησίας Αττικό Μετρό Α.Ε., που χρησιµοποιούνται για
διευκόλυνση των µετεπιβιβάσεων των χρηστών του µετρό, τα
κάθε είδους τέλη καθαριότητας και φωτισµού υπολογίζονται κατ’
ανώτατο όριο στο 25% της συνολικής επιφάνειάς τους.

Άρθρο 82
Οριστική εκτίµηση της ικανότητας για ασφαλή 
οδήγηση των οδηγών των εταιρειών αστικών 

συγκοινωνιών Αθήνας και Θεσσαλονίκης

1. Πριν από το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του Παραρτήµα-
τος ΙΙI του π.δ. 51/2012 (Α’101) προστίθεται περίπτωση δ’ ως
εξής:

«δ) Η οριστική εκτίµηση της ικανότητας για ασφαλή οδήγηση
των οδηγών των αστικών συγκοινωνιών Αθήνας και Θεσσαλονί-
κης, που εµφανίζουν προβλήµατα υγείας, που εµπίπτουν στο Πα-
ράρτηµα III του ν. 4413/2016, διενεργείται από ειδική επιτροπή
ιατρών που συστήνεται για το σκοπό αυτόν.

Η παραποµπή του υπό κρίση εργαζόµενου οδηγού στην εν
λόγω ειδική επιτροπή πραγµατοποιείται ύστερα από σχετική ει-
σήγηση του αρµόδιου ιατρού εργασίας της εταιρείας στην οποία
εργάζεται. Ο ιατρός εργασίας µπορεί, σε περίπτωση προσκόµι-
σης από τον εξεταζόµενο βεβαίωσης ή γνωµάτευσης από ιδιώτη
ιατρό, να ζητήσει την εξέτασή του από ιατρό αντίστοιχης ειδικό-
τητας κρατικού νοσηλευτικού ιδρύµατος του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας (ΕΣΥ).

Η ειδική επιτροπή ιατρών συστήνεται µε διετή θητεία στο
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και συγκροτείται από ια-
τρούς κρατικών νοσηλευτικών ιδρυµάτων του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας (ΕΣΥ) ή των δοµών πρωτοβάθµιας φροντίδας του ΕΣΥ
των βασικών ιατρικών ειδικοτήτων του παθολόγου, καρδιολόγου,
νευρολόγου, οφθαλµίατρου, ψυχιάτρου και ορθοπεδικού, µε
τους αντίστοιχους αναπληρωτές τους, µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υποδοµών και Μεταφορών. Για τη συγκρότηση της επιτρο-
πής αποστέλλονται από την αρµόδια Υγειονοµική Περιφέρεια
του ΕΣΥ, κατόπιν σχετικής πρόσκλησης του Υπουργού Υποδο-
µών και Μεταφορών, εντός δέκα (10) ηµερών, κατάλογοι µε τους
ιατρούς των ειδικοτήτων, που συνιστούν προσόν επιλογής στην
ειδική επιτροπή. Η µη έγκαιρη αποστολή των παραπάνω καταλό-
γων δεν κωλύει την πρόοδο της διαδικασίας. Καθήκοντα πρό-
εδρου της ειδικής επιτροπής ασκεί ο ιεραρχικά ανώτερος ιατρός

από τους ιατρούς κρατικών νοσηλευτικών ιδρυµάτων, ενώ καθή-
κοντα γραµµατέα ανατίθενται σε υπάλληλο του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών. Η ανωτέρω ειδική επιτροπή συνεδριάζει
νοµίµως µε τουλάχιστον τρία (3) µέλη, ένα εκ των οποίων υπο-
χρεωτικά µε ειδικότητα συναφή, κατά την κρίση του Προέδρου
της, µε την πάθηση του εξεταζοµένου, πέραν του κανονικού ωρα-
ρίου λειτουργίας των οικείων υπηρεσιών και καταβάλλεται πρό-
σθετη αµοιβή ή αποζηµίωση στους συµµετέχοντες σε αυτή. Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και
Μεταφορών καθορίζεται η αποζηµίωση στους συµµετέχοντες
στην ειδική επιτροπή σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία.

Η ιατρική αξιολόγηση και οριστική κρίση της σωµατικής και
διανοητικής ικανότητας για οδήγηση των παραπεµπόµενων οδη-
γών διενεργείται λαµβάνοντας υπόψη τις διατάξεις του παρόντος
Παραρτήµατος µε αιτιολογηµένη απόφαση της Επιτροπής.

Στις συνεδριάσεις της επιτροπής συµµετέχει ως εισηγητής,
παρουσιάζοντας το σχετικό ιατρικό φάκελο του παραπεµπόµε-
νου οδηγού, ο αρµόδιος ιατρός εργασίας της εταιρείας χωρίς
δικαίωµα ψήφου.

Η ειδική επιτροπή µπορεί να ζητήσει την εξέταση του εξετα-
ζόµενου από ιατρό αντίστοιχης ειδικότητας κρατικού νοσηλευτι-
κού ιδρύµατος του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (ΕΣΥ).

Η ειδική επιτροπή διαπιστώνει την καταλληλόλητα οδήγησης
και εκδίδει Πόρισµα Εξέτασης, στο οποίο περιλαµβάνεται υπο-
χρεωτικά ο χαρακτηρισµός για τον οδηγό ως «ΙΚΑΝΟΣ/Η» ή «ΜΗ
ΙΚΑΝΟΣ/Η» της οµάδας 2 ή και της οµάδας 1 του παρόντος Πα-
ραρτήµατος, καθώς και ο χρόνος επαναξιολόγησής του από την
ίδια ειδική επιτροπή εφόσον απαιτείται.

Το Πόρισµα Εξέτασης σε κάθε περίπτωση αποστέλλεται στην
εταιρεία. Αν έχει κριθεί «ΜΗ ΙΚΑΝΟΣ/Η», ενηµερώνεται η οικεία
Διεύθυνση Μεταφορών και Επικοινωνιών και η άδεια οδήγησης
ή κατηγορίες αυτής αφαιρούνται κατά περίπτωση.

Εφόσον ο οδηγός κριθεί «ΙΚΑΝΟΣ/Η» ύστερα από επαναξιο-
λόγηση, ενηµερώνεται η οικεία Διεύθυνση Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών και η άδεια οδήγησης επαναχορηγείται µε τη
διαδικασία της αντικατάστασης έντυπου σε περίπτωση που δεν
έχει λήξει η διοικητική ισχύς των κατηγοριών που αφαιρέθηκαν
ή της ανανέωσης.

Η ειδική επιτροπή εποπτεύεται από την αρµόδια Υγειονοµική
Επιθεώρηση Εργασίας του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας.

Απαγορεύεται σε κάθε ιατρική γνωµάτευση ή βεβαίωση να συ-
στήνεται ή να προτείνεται ή να ορίζεται η θέση ή η µονάδα στην
οποία θα τοποθετηθεί ο εξεταζόµενος.

Κάθε αντίθετη διάταξη καταργείται.»
2. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του του Παραρτήµατος ΙΙ

του π.δ. 51/2012 αντικαθίσταται ως εξής:
«Στο τέλος του Κεφαλαίου αυτού προσαρτώνται και αποτε-

λούν αναπόσπαστο τµήµα του, πέντε Υποδείγµατα για την ια-
τρική εξέταση υποψηφίων οδηγών ή οδηγών.»

3. Μετά το τέταρτο Υπόδειγµα του Κεφαλαίου Α’ του Παραρ-
τήµατος ΙΙΙ του π.δ. 51/2012 προστίθεται πέµπτο Υπόδειγµα ως
εξής:

4. Μέσα σε διάστηµα τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος
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του παρόντος, συνιστώνται στο Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών τρεις (3) πρόσθετες ειδικές επιτροπές ιατρών, µε από-
φαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, οι οποίες µέσα
σε πέντε (5) µήνες από τη σύστασή τους θα ελέγξουν όλες τις
εσωτερικές µετατάξεις στις εταιρείες και θα επανεξετάσουν
όσους από τους οδηγούς έχουν αλλάξει ειδικότητα τα τελευταία
δέκα (10) έτη.

5. Από την έναρξη της ισχύος του παρόντος νόµου καταργείται
κάθε διάταξη κανονισµού εσωτερικής λειτουργίας των εταιρειών
αστικών συγκοινωνιών Αθήνας και Θεσσαλονίκης, η οποία επι-
τρέπει στον ιατρό εργασίας της εταιρείας να εισηγείται ή να ορί-
ζει το Τµήµα ή τη Διεύθυνση που θα τοποθετηθεί ή την
ειδικότητα στην οποία θα καταταγεί ο εξεταζόµενος υπάλληλος.
Αποφάσεις, εισηγήσεις, γνώµες ή άλλου είδους πράξεις του ια-
τρού εργασίας, οι οποίες ορίζουν το Τµήµα ή τη Διεύθυνση που
τοποθετείται ή την ειδικότητα στην οποία κατατάσσεται ο υπάλ-
ληλος παύουν αυτοδικαίως να ισχύουν.

6. Σε περίπτωση έλλειψης προσωπικού κρίσιµων, για την εύ-
ρυθµη λειτουργία των εταιρειών αστικών συγκοινωνιών Αθήνας
και Θεσσαλονίκης, ειδικοτήτων του προσωπικού των ανωτέρω
εταιριών, µπορεί, ύστερα από αιτιολογηµένη απόφαση του Διοι-
κητικού Συµβουλίου της εταιρείας, να ανακαλούνται πράξεις
απόσπασης υπαλλήλων των ανωτέρω ειδικοτήτων και να εκδί-
δονται οι αναγκαίες για την επιστροφή αυτών στις οργανικές
τους θέσεις διαπιστωτικές πράξεις. Η διάταξη αυτή κατισχύει
κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης περί απόσπασης εργαζο-
µένων της εταιρείας.

Άρθρο 83

Επιτρέπεται η χορήγηση άδειας άνευ αποδοχών στους εργα-
ζόµενους των Νοµικών Προσώπων Ιδιωτικού Δικαίου και Ανωνύ-
µων Εταιρειών του Κεφαλαίου Α’ του ν. 3429/2005, που επο-
πτεύονται από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, µετά
από έγκριση του οικείου διοικητικού συµβουλίου εκάστου φορέα,
ως εξής:

1. Μετά από αίτησή τους, εφόσον οι ανάγκες της υπηρεσίας
το επιτρέπουν. Η άδεια αυτή δεν µπορεί να υπερβεί τον ένα (1)
µήνα του ίδιου ηµερολογιακού έτους. 

2. Μετά από αίτησή τους, εφόσον οι ανάγκες της υπηρεσίας
το επιτρέπουν, συνολικής διάρκειας έως δύο (2) ετών για σοβα-
ρούς ιδιωτικούς λόγους (π.χ. υγείας, ανατροφής τέκνου κ.λπ.).
Η αίτηση πρέπει να συνοδεύεται από σχετικά αποδεικτικά έγ-
γραφα (γνωµάτευση νοσοκοµείου, ΚΕΠΑ, πιστοποιητικό οικογε-
νειακής κατάστασης κ.λπ.). Η άδεια αυτή δύναται να χορηγείται
άπαξ, κατά τη διάρκεια του εργασιακού βίου στο φορέα, συνε-
χώς ή και τµηµατικά, σε κάθε περίπτωση όχι λιγότερο των έξι (6)
µηνών κάθε φορά.

3. Εργαζόµενος, του οποίου σύζυγος υπηρετεί στο εξωτερικό
σε ελληνική υπηρεσία του Δηµοσίου ή σε φορέα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης ή σε διεθνή οργανισµό, δικαιούται να πάρει άδεια χωρίς
αποδοχές µέχρι τέσσερα (4) έτη, µετά από έγκριση του οικείου
διοικητικού συµβουλίου του φορέα.

4. Στον εργαζόµενο που αποδέχεται θέση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ή σε διεθνή οργανισµό στον οποίο µετέχει η Ελλάδα, χο-
ρηγείται µετά από γνώµη του διοικητικού συµβουλίου άδεια άνευ
αποδοχών για το αντίστοιχο χρονικό διάστηµα που γίνεται δε-
κτός στον εν λόγω οργανισµό.

5. Οι εργαζόµενοι που απουσιάζουν µε άδειες άνευ αποδοχών
δεν µπορούν να ξεπερνούν το ποσοστό του 2% ανά κλάδο/κατη-
γορία και επί του συνόλου των εργαζοµένων του φορέα.

6. Εάν εργαζόµενος δεν εµφανιστεί να αναλάβει καθήκοντα
µέσα σε ένα (1) µήνα από τη λήξη της άδειας άνευ αποδοχών,
θεωρείται ότι παραιτείται αυτοδικαίως από τον φορέα του.

7. Κατά τη διάρκεια της άδειας των παραγράφων 1, 2 και 3 ο
εργαζόµενος υποχρεούται να καταβάλει τις νόµιµες κρατήσεις
για κύρια και επικουρική ασφάλιση και τις λοιπές νόµιµες κρατή-
σεις, εφόσον επιθυµεί ο χρόνος της αδείας του να υπολογισθεί
ως συντάξιµος.

8. Χορηγηθείσες άδειες άνευ αποδοχών οφείλουν εντός τρι-
µήνου από την ηµεροµηνία ισχύος του παρόντος να τύχουν επα-

νεξέτασης και έγκρισης από τα οικεία διοικητικά συµβούλια, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.

Άρθρο 84
Θέµατα «Ελληνικής Εταιρίας Συντήρησης 

Σιδηροδροµικού Τροχαίου Υλικού Ανώνυµη Εταιρία»
(Ε.Ε.Σ.Σ.Τ.Υ. Α.Ε.)

Η περίπτωση ζ’ της παρ. 11 του άρθρου 6 του ν. 3891/2010 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«ζ) Για τη λειτουργική αδειοδότηση υφιστάµενων µηχανολογι-
κών εγκαταστάσεων που εξυπηρετούν τη σιδηροδροµική υπο-
δοµή και λειτουργία, καθώς και µηχανοστασίων και αµαξοστα-
σίων, που δεν διαθέτουν άδεια λειτουργίας ή άδεια λειτουργίας
σε ισχύ, εκδίδεται προσωρινή άδεια λειτουργίας διάρκειας µέχρι
31.12.2020. Για την έκδοση της άδειας αυτής, ο λειτουργός των
εγκαταστάσεων υποβάλλει στην κατά νόµο αρµόδια αδειοδο-
τούσα αρχή αίτηση, συνοδευόµενη από τα πιο κάτω δικαιολογη-
τικά:

(αα) άδεια εγκατάστασης ή άλλη πράξη που επέχει θέση
αδείας εγκατάστασης, 

(ββ) υπεύθυνη δήλωση, στην οποία αναφέρονται λεπτοµερώς
πόσοι και ποιας ειδικότητας τεχνικοί θα χρησιµοποιηθούν κατά
νόµο για τη λειτουργία της εγκατάστασης,

(γγ) υπεύθυνη δήλωση του ή των αρµόδιων τεχνικών που
έχουν αναλάβει την κατά νόµο επίβλεψη λειτουργίας και συντή-
ρησης του µηχανολογικού εξοπλισµού της εγκατάστασης,

(δδ) υπεύθυνη δήλωση αρµόδιου κατά νόµο µηχανικού σχε-
τικά µε τη βιοµηχανική ή βιοτεχνική χρήση του κτιρίου, την εγ-
κατάσταση του µηχανολογικού εξοπλισµού σε χώρο κύριας
χρήσης, τον αριθµό της υφιστάµενης οικοδοµικής αδείας ή, ελ-
λείψει αυτής, τις βεβαιώσεις ή αποφάσεις της περίπτωσης δ’,
καθώς και τη µη απαίτηση έκδοσης νέας αδείας,

(εε) απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων ή αριθµό κατά-
θεσης της µελέτης για την περιβαλλοντική αδειοδότηση, εφόσον
απαιτείται,

(στστ) πιστοποιητικό ελέγχου σε ισχύ δεξαµενών υγραερίου,
εφόσον η µονάδα έχει εγκατάσταση υγραερίου.

Η προσωρινή άδεια λειτουργίας χορηγείται, κατά παρέκκλιση
κάθε άλλης πρόβλεψης, µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από τον
έλεγχο τυπικής πληρότητας των υποβαλλόµενων δικαιολογητι-
κών. Τρεις (3) µήνες πριν από τη λήξη της προσωρινής αδείας
λειτουργίας, υποβάλλεται από τον λειτουργό των εγκαταστά-
σεων στην αδειοδοτούσα αρχή φάκελος µε πλήρη δικαιολογη-
τικά για την έκδοση οριστικής αδείας λειτουργίας.»

Άρθρο 85

Στην παρ. 1 του άρθρου 33 του ν. 4482/2017 (Α’102) µετά τη
λέξη «εντός» προστίθενται οι λέξεις «και εκτός».

Άρθρο 86

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Υποδοµών και
Μεταφορών και του κατά περίπτωση αρµόδιου, µε βάση την ιδιό-
τητα των δικαιούχων των παρακάτω προβλεπόµενων απαλλαγών
ή εκπτώσεων, Υπουργού επιτρέπεται, µε κοινωνικοοικονοµικά
κριτήρια ή µε κριτήρια τις υπηρεσιακές ανάγκες µετακίνησης
προσωπικού πάσης φύσεως του Δηµοσίου ή τον αριθµό των δι-
καιούχων, να καθορίζονται απαλλαγές ή εκπτώσεις στο κόµιστρο
των µέσων µαζικής µεταφοράς. Με την ίδια απόφαση καθορίζον-
ται όλες οι λεπτοµέρειες για την παροχή της απαλλαγής ή της
έκπτωσης και τη ρύθµιση όλων των συναφών ζητηµάτων. Οι απο-
φάσεις παροχής έκπτωσης επέχουν θέση σύµβασης µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και του αρµόδιου κατά περίπτωση φορέα
των µέσων µαζικής µεταφοράς.

Άρθρο 87
Ρυθµίσεις Υπηρεσίας Οδικών Τελών

1. Στο τέλος του άρθρου δεύτερου του ν. 4388/2016 (Α’93)
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προστίθενται παράγραφοι 14, 15 και 16 ως εξής:
«14. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών

επιτρέπεται να ρυθµίζονται τα ειδικότερα θέµατα σύνθεσης και
λειτουργίας της γνωµοδοτικής επιτροπής οδικών υποδοµών.

15. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
επιτρέπεται να µεταβιβάζονται αρµοδιότητες σχετικές µε την
Υπηρεσία Οδικών Τελών, στο Διοικητή και Υποδιοικητή της. 

16. Τα Οδικά Τέλη αποδίδονται σε ειδικό Κωδικό Αριθµό Εσό-
δου (ΚΑΕ) του Τακτικού Προϋπολογισµού, τον οποίο διαχειρίζε-
ται η Υπηρεσία Οδικών Τελών. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζονται τα θέ-
µατα που είναι σχετικά µε την εφαρµογή της παρούσας.»

2. Στο τέλος της παρ. 12 του άρθρου δεύτερου του ν. 4388/
2016 προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Σε περίπτωση είσπραξης του παραπάνω προστίµου µε ηλε-
κτρονικά µέσα πληρωµών το συνολικό ποσό προσαυξάνεται µε
το κόστος προµήθειας συναλλαγής του Παρόχου Υπηρεσιών
Πληρωµών.»

3. Η περίπτωση ε’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 4250/2014
(Α’ 74) αντικαθίσταται ως εξής:

«ε. Η αρµοδιότητα διαχείρισης των κυκλοφοριακών συνδέ-
σεων, περιλαµβανοµένων της είσπραξης των µισθωµάτων από
νόµιµες και των αποζηµιώσεων για αυθαίρετες κυκλοφοριακές
συνδέσεις και οι σχετικοί πόροι, µεταβιβάζονται στην Υπηρεσία
Ηλεκτρονικής Διαχείρισης Οδικών Τελών του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών.»

4. Στην παρ. 2 του άρθρου 6 του ν. 4250/2014 (Α’ 74) προστί-
θεται περίπτωση ιδ’ ως εξής:

«ιδ. Η αρµοδιότητα είσπραξης αποζηµιώσεων από φθορές του
εθνικού οδικού δικτύου, η οποία ανήκε στην Τ.Ε.Ο. Α.Ε., µεταβι-
βάζεται στην κατά τόπο αρµόδια Περιφέρεια».

5. Οι περιπτώσεις β’ και δ’ της παρ. 5 του άρθρου 6 του ν.
4250/2014 αντικαθίστανται ως εξής:

«β. Μετά την ολοκλήρωση της µεταβίβασης των περιουσιακών
στοιχείων της Εταιρίας προς το Ελληνικό Δηµόσιο, η διαχείριση
της ακίνητης περιουσίας ανατίθεται στην Υπηρεσία Ηλεκτρονι-
κής Διαχείρισης Οδικών Τελών του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών.

δ. Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
της Τ.Ε.Ο. Α.Ε. περιέρχονται στην Υπηρεσία Ηλεκτρονικής Δια-
χείρισης Οδικών Τελών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και µεταφέρονται στον Κωδικό Αριθµό Εσόδου του Τακτικού
Προϋπολογισµού, που συστήνεται µε τις παραπάνω διατάξεις.»

6. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών επι-
τρέπεται ο ορισµός των Προϊσταµένων Γενικών Διευθύνσεων και
Διευθύνσεων της Υπηρεσίας Οδικών Τελών, µε αναλογική εφαρ-
µογή του άρθρου 18 του            ν. 2190/1994 (Α’28).

Άρθρο 88
Μίσθωση ακινήτων για την στέγαση δραστηριοτήτων της

Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας

1. Κτίρια ή άλλες εγκαταστάσεις κατάλληλες για την κάλυψη
των αναγκών στέγασης και λειτουργίας της Υπηρεσίας Πολιτικής
Αεροπορίας και ιδιαίτερα της Μονάδας Πτητικών Μέσων ή των
µονάδων της Αεροναυτιλίας, καθώς και για την άσκηση δραστη-
ριότητας παροχής εµπορικών, τεχνικών ή εκπαιδευτικών υπηρε-
σιών αυτοτελώς από την Υ.Π.Α. ή σε συνεργασία της Υ.Π.Α. µε
άλλους φορείς του δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα, ιδίως στο πεδίο
της επισκευής και συντήρησης αεροσκαφών, συσκευών ασφά-
λειας αεροδροµίων, εξοπλισµού ηλεκτρονικών συστηµάτων αε-
ροναυτιλίας, καθώς και κάθε άλλης συναφούς υπηρεσίας,
µισθώνονται από το Δηµόσιο απευθείας χωρίς διαγωνισµό µετά
από σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Στέγασης του άρθρου 9 του
ν. 3130/2003, κατά παρέκκλιση των διατάξεων του ν. 3130/2003
(Α’76). Οι µισθώσεις αυτές καταρτίζονται εγγράφως και υπογρά-
φονται για λογαριασµό του Δηµοσίου από τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών.

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών εγ-
κρίνεται η συµµετοχή της Υ.Π.Α., αυτοτελώς ή σε συνεργασία µε
άλλους φορείς του δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα, σε ανταγωνι-

στική διαδικασία, συµπεριλαµβανοµένης της πρόσκλησης εκδή-
λωσης ενδιαφέροντος, που διεξάγεται από τρίτους µε σκοπό την
εκµίσθωση ή εκµετάλλευση κτιρίων ή εγκαταστάσεων. Με την
εγκριτική απόφαση του προηγούµενου εδαφίου ορίζεται το ανώ-
τατο ύψος του προσφερόµενου µισθώµατος ή ανταλλάγµατος,
καθώς και οι λοιπές προϋποθέσεις συµµετοχής της Υ.Π.Α. στην
ανταγωνιστική διαδικασία. 

3. Σε περίπτωση συµµετοχής της Υ.Π.Α. σε ανταγωνιστική δια-
δικασία ως υποψήφιος µισθωτής, µε απόφαση του Διοικητή της
Υ.Π.Α. συντάσσεται και κατατίθεται οικονοµική προσφορά. Εάν
η Υ.Π.Α. συµµετέχει σε ανταγωνιστική διαδικασία, ως υποψήφιος
µισθωτής µε την παράλληλη υποχρέωση της παροχής τεχνικών
ή άλλων υπηρεσιών συναφών µε το αντικείµενο λειτουργίας της,
συντάσσεται αρµοδίως τεχνική προσφορά, υποβάλλεται στον Δι-
οικητή Υ.Π.Α. προς έγκριση και κατατίθεται από τον Διοικητή
Υ.Π.Α. κατά την ανταγωνιστική διαδικασία. 

4. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, κτί-
ρια ή εγκαταστάσεις που µισθώθηκαν για λογαριασµό του Δη-
µοσίου µε τη διαδικασία των προηγούµενων παραγράφων ή
µέρος αυτών δύναται να υπεκµισθώνονται σε τρίτους φορείς, δη-
µόσιους ή ιδιωτικούς, µε σκοπό την άσκηση των δραστηριοτήτων
της παραγράφου 1. 

Με την ίδια απόφαση καθορίζονται και οι σχετικοί όροι της
υπεκµίσθωσης και άσκησης των δραστηριοτήτων εκµετάλλευ-
σης.

5. Οι δραστηριότητες της παραγράφου 1 δύναται επίσης να
ασκούνται µέσω Συµπράξεων Δηµοσίου και Ιδιωτικού Τοµέα
(ΣΔΙΤ) µε τη σύσταση προς τούτο Εταιρειών Ειδικού Σκοπού
(Ε.Ε.Σ.). Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
καθορίζονται οι όροι άσκησης της εκµετάλλευσης στην περί-
πτωση ΣΔΙΤ, καθώς και οι όροι συµµετοχής του Δηµοσίου. 

6. Για την άσκηση των δραστηριοτήτων της παραγράφου 1
από την Υ.Π.Α. αυτοτελώς ή σε συνεργασία µε τρίτους φορείς,
το κόστος των παρεχόµενων υπηρεσιών, οι κρατικές πιστώσεις
στις οποίες θα πιστώνονται τα σχετικά έσοδα, καθώς και κάθε
άλλο σχετικό θέµα ρυθµίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών. 

Άρθρο 89
Εξειδίκευση και προσθήκη αρµοδιοτήτων οργανικών µονά-

δων Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας

1. Στην παρ. Β’ του άρθρου 42 του ν. 4427/2016 (Α’188) προ-
στίθεται περίπτωση δ’ ως εξής: 

«δ. Το χειρισµό θεµάτων για τη µίσθωση κτιρίων ή εγκαταστά-
σεων για τις ανάγκες λειτουργίας των οργάνων Διοίκησης της
Υ.Π.Α. και των λοιπών οργανικών µονάδων αυτής, πλην της Γενι-
κής Διεύθυνσης Παροχής Υπηρεσιών Αεροναυτιλίας και της Γε-
νικής Διεύθυνσης Διαχείρισης Αερολιµένων και Υδατοδροµίων,
καθώς και η παρακολούθηση της εκτέλεσης των σχετικών συµ-
βάσεων.» 

2. Στην παρ. Γ’ του άρθρου 53 του ν. 4427/2016 προστίθεται
περίπτωση γ’ ως εξής: 

«γ. Την παροχή υπηρεσιών επισκευής και συντήρησης αερο-
σκαφών τρίτων, καθώς και συναφών υπηρεσιών, αυτοτελώς ή σε
συνεργασία µε τρίτους δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς.»

3. Στην παρ. Γ’ του άρθρου 57 του ν. 4427/2016 προστίθεται
περίπτωση ε’ ως εξής: 

«ε. Το χειρισµό θεµάτων για τη µίσθωση κτιρίων ή εγκαταστά-
σεων για τις ανάγκες λειτουργίας και άσκησης των αρµοδιοτή-
των των οργανικών µονάδων της Γενικής Διεύθυνσης Παροχής
Υπηρεσιών Αεροναυτιλίας και την παρακολούθηση της εκτέλε-
σης των σχετικών συµβάσεων.» 

4. Στην παρ. Γ’ του άρθρου 60 του ν. 4427/2016 προστίθεται
περίπτωση ε’ως εξής: 

«ε. Το χειρισµό θεµάτων για τη µίσθωση κτιρίων ή εγκαταστά-
σεων για τις ανάγκες λειτουργίας οργανικών µονάδων της Γενι-
κής Διεύθυνσης Διαχείρισης Αερολιµένων και Υδατοδροµίων και
την παρακολούθηση της εκτέλεσης των σχετικών συµβάσεων.»

Άρθρο 90
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1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µετά από πρόταση
του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών ρυθµίζονται θέµατα
σχετικά µε τον προσδιορισµό των αρµόδιων οργανικών µονάδων
της Υ.Π.Α. ή τη σύσταση νέων για την ανάληψη λοιπών τεχνικών,
πλην της συντήρησης αεροσκαφών, αρµοδιοτήτων, καθώς και
εκπαιδευτικών ή επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων που είναι συ-
ναφείς µε το αντικείµενο της Υ.Π.Α. και δύναται να προσφέρονται
από την Υ.Π.Α. αυτοτελώς ή σε συνεργασία µε τρίτους ιδιωτικούς
ή δηµόσιους φορείς ή µέσω Συµπράξεων Δηµοσίου και Ιδιωτικού
Τοµέα. 

2.α. Η παρ.1 του άρθρου 71 του ν. 4427/2016, όπως ισχύει, αν-
τικαθίσταται ως ακολούθως: 

«1. Μόνιµο προσωπικό και προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιω-
τικού δικαίου αορίστου χρόνου, καθώς και δικηγόροι µε πάγια
έµµισθη εντολή, που υπηρετεί σε Υπουργεία, Δηµόσιες Υπηρε-
σίες, Ανεξάρτητες Αρχές, Ο.Τ.Α. Α’ και Β’ βαθµού και Νοµικά
Πρόσωπα Δηµοσίου Δικαίου, καθώς και σε Νοµικά Πρόσωπα
Ιδιωτικού Δικαίου και Ανώνυµες Εταιρείες του Κεφαλαίου Α’ του
ν. 3429/2005, όπως ισχύει, δύναται να µετατάσσονται/ µεταφέ-
ρονται στις υπηρεσίες του παρόντος νόµου σε κενή οργανική
θέση ή µε µεταφορά της θέσης που κατέχουν, εφόσον δεν υφί-
σταται κενή οργανική.

Η µετάταξη/µεταφορά διενεργείται µε κοινή απόφαση των συ-
ναρµόδιων Υπουργών, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής
διάταξης, χωρίς τη γνώµη των υπηρεσιακών συµβουλίων ή των
αρµόδιων οργάνων, χωρίς ηλικιακό περιορισµό καθώς και χωρίς
την έγκριση της ΠΥΣ 33/2006 της παρ. 1 του άρθρου 68 του ν.
4002/2011, όπως ισχύει.» 

β. Η παρ. 2 του άρθρου 71 του ν. 4427/2016 καταργείται. 
γ. H παρ. 3 του άρθρου 71 του ν. 4427/2016 αναριθµείται σε

παράγραφο 2.
δ. H παρ. 4 του άρθρου 71 του ν. 4427/2016 αναριθµείται σε

παράγραφο 3 και αντικαθίσταται ως ακολούθως: 
«3. Οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του παρόντος άρ-

θρου ισχύουν για χρονικό διάστηµα έξι (6) µηνών από τη δηµο-
σίευση του προεδρικού διατάγµατος που προβλέπεται στο
άρθρο 66 του παρόντος.»

3. H περίπτωση β’ της παρ. 3 του άρθρου 34 του ν. 2682/1999
(Α’ 16) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Για τον κλάδο των Ηλεκτρονικών Συστηµάτων Εναέριας Κυ-
κλοφορίας ΠΕ4-ΤΕ4 και για τους Ι.Δ.Α.Χ. Χειριστές Αεροσκαφών
- Επιθεωρητές της Διεύθυνσης Πτητικών Προτύπων (Δ2) της
Υ.Π.Α., δύναται να καταβληθεί έως ποσοστό 17% εκ των ως άνω
αποδόσεων. Εκ του ποσού αυτού καταβάλλεται το προκύπτον
από το κλάσµα των κατειληµµένων οργανικών θέσεων προς το
σύνολο των οργανικών θέσεων σε ίσα µερίσµατα.»

4. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης δ’ της παρ. 3 του άρθρου
34 του ν. 2682/1999 (Α’ 16) αντικαθίσταται ως εξής: 

«δ. Για τους λοιπούς κλάδους της Υ.Π.Α. δύναται να καταβλη-
θεί έως ποσοστό 25% εκ των ως άνω αποδόσεων.»

Στο τρίτο εδάφιο της περίπτωσης δ’της παρ. 3 του άρθρου 34
του ν. 2682/1999 (Α’ 16) διαγράφεται η φράση «πλην των χειρι-
στών αεροσκαφών,».

5. Στην παρ. 4 του άρθρου 34 του ν. 2682/1999 (Α’ 16) η φράση
«διατηρείται το 10% των µηνιαίων αποδόσεων» αντικαθίσταται
ως εξής «διατηρείται το 8% των µηνιαίων αποδόσεων».

6. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 3913/
2011 (Α’ 18) καταργείται.

Άρθρο 91 
Τροποποίηση του ν. 1349/1983 (Α’ 52)

1. Η παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 3 του ν. 1349/1983 (Α’52)
αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Ο Ο.Α.Σ.Π. διοικείται από εννεαµελές Διοικητικό Συµβούλιο
(Δ.Σ.), που αποτελείται από:

α) Το Προεδρείο του Ο.Α.Σ.Π., δηλαδή τον Πρόεδρο, τον Αν-
τιπρόεδρο και τον Γενικό Γραµµατέα, που είναι επιστήµονες
εγνωσµένου κύρους µε διοικητικές ικανότητες και:

i) δίπλωµα µηχανικού µε εξειδίκευση στη σεισµική µηχανική,

αντισεισµική τεχνολογία ή άλλης συναφούς ειδικότητας, ή
ii) πτυχίο γεωεπιστηµών και αναγνωρισµένο µεταπτυχιακό ή

και διδακτορικό τίτλο σπουδών της ηµεδαπής ή αλλοδαπής µε
εξειδίκευση στη Σεισµολογία ή στη Γεωδυναµική ή στη Σεισµο-
τεκτονική ή στη Σεισµολογία και στη διαχείριση των φυσικών κα-
ταστροφών και µε εµπειρία στη διοίκηση οργανισµών ή φορέων.

Η επιλογή των επιστηµόνων για τις ανωτέρω θέσεις γίνεται
έτσι ώστε να πληρούνται συµπληρωµατικά τα κριτήρια (i) και (ii)
για κάθε κοινή θητεία Προέδρου και Αντιπροέδρου. 

β) Έναν (1) εκπρόσωπο του Ο.Α.Σ.Π. µε τον αναπληρωτή του,
που υποδεικνύεται από τους εργαζόµενους του Ο.Α.Σ.Π..

γ) Ένα (1) µέλος που υποδεικνύεται µε τον αναπληρωτή του,
από το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας.

δ) Ένα (1) µέλος που υποδεικνύεται µε τον αναπληρωτή του,
από την Κεντρική Ένωση Δήµων και Κοινοτήτων Ελλάδας.

ε) Τρία (3) µέλη µε ισάριθµους αναπληρωτές Πανεπιστηµιακής
Εκπαίδευσης, που είναι επιστήµονες µε αποδεδειγµένη γνώση
και εµπειρία στα θέµατα που συµβάλλουν στην εκπλήρωση του
σκοπού του Ο.Α.Σ.Π.. Δύο (2) εκ των µελών αυτών, προέρχονται
από τους συνεργαζόµενους µε τον Ο.Α.Σ.Π. κρατικούς φορείς
και δοµές. 

2. Το Δ.Σ διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών. Με την ίδια απόφαση ορίζεται ένα από τα µέλη ως
αναπληρωτής του Προέδρου. Με απόφαση των Υπουργών Οικο-
νοµικών και Υποδοµών και Μεταφορών καθορίζεται η αποζη-
µίωση του Προέδρου και των µελών. Η θητεία των µελών του Δ.Σ.
είναι τριετής. 

Τα µέλη του Δ.Σ. ασκούν τα καθήκοντά τους και µετά τη λήξη
της θητείας τους και µέχρι τέσσερις (4) µήνες κατ’ ανώτατο, έως
ότου αναλάβουν καθήκοντα τα νέα µέλη που τα αντικαθιστούν.
Το Δ.Σ. ορίζει τον γραµµατέα του και τον αναπληρωτή του από
υπαλλήλους του Ο.Α.Σ.Π. ή του εποπτεύοντος Υπουργείου.»

Άρθρο 92

Για την ταχεία και αποτελεσµατική εκτέλεση του έργου της
αποκατάστασης από τις επιπτώσεις των φυσικών καταστροφών
και της διενέργειας και ολοκλήρωσης ειδικών/αναγκαστικών
απαλλοτριώσεων, επιτρέπεται η µετάταξη/µεταφορά στη Γενική
Διεύθυνση Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών
και τις υποκείµενες αυτής οργανικές µονάδες και στην Υποδιεύ-
θυνση Απαλλοτριώσεων Βορείου Ελλάδος του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών, τακτικών υπαλλήλων από Υπουργεία,
Γενικές και Ειδικές Γραµµατείες, αυτοτελείς δηµόσιες υπηρε-
σίες, ανεξάρτητες αρχές, Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, Ν.Π.Δ.Δ.,
Ν.Π.Ι.Δ. και Ανώνυµες Εταιρείες του Κεφαλαίου Α’ του ν. 3429/
2005, µετά από γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου του φορέα
υποδοχής.

Η µετάταξη/µεταφορά διενεργείται µε κοινή απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και του κατά περίπτωση
αρµόδιου Υπουργού, σε κενή θέση κλάδου της ίδιας κατηγορίας,
και εάν δεν υπάρχει, µε µεταφορά της θέσης που κατέχει ο υπάλ-
ληλος, µε την ίδια σχέση εργασίας, µε το βαθµό και το µισθολο-
γικό κλιµάκιο που κατέχει και διατήρηση της τυχόν προσωπικής
διαφοράς, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου 2
του   ν. 4440/2016 (Α’ 224).

Για υπαλλήλους, των οποίων η οργανική θέση ανήκει σε φορέα
εποπτευόµενο από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, η
µετάταξη/µεταφορά διενεργείται µε απόφαση του οικείου
Υπουργού.

Ειδικά για το προσωπικό που µεταφέρεται από νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου, δηµόσιες επιχειρήσεις/ανώνυµες εται-
ρείες, κατατάσσεται σε βαθµό ανάλογα µε το χρόνο υπηρεσίας
του, ο οποίος έχει διανυθεί στο φορέα προέλευσης µε τα τυπικά
προσόντα της κατηγορίας στην οποία µεταφέρεται, εφαρµοζο-
µένων κατά τα λοιπά των κείµενων διατάξεων για τη βαθµολογική
και µισθολογική κατάταξή του.

Τακτικοί υπάλληλοι, οι οποίοι κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος είναι αποσπασµένοι µε γενικές ή ειδικές διατάξεις στις
Διευθύνσεις Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστρο-
φών, επιτρέπεται να µεταταχθούν/µεταφερθούν µε αίτησή τους
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στην υπηρεσία που υπηρετούν µε απόσπαση, µετά από γνώµη
του οικείου υπηρεσιακού συµβουλίου, εφόσον υφίσταται, ή του
αρµόδιου προς διορισµό οργάνου. Η µετάταξη/µεταφορά διε-
νεργείται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
ή µε κοινή απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών
και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού, σε κενή θέση κλά-
δου της ίδιας κατηγορίας, και αν δεν υπάρχει, µε µεταφορά της
θέσης που κατέχει ο υπάλληλος, µε την ίδια σχέση εργασίας και
διατήρηση της τυχόν προσωπικής διαφοράς, σύµφωνα µε τις
διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου 2 του ν. 4440/2016 (Α’ 224).

Οι πράξεις µετάταξης/µεταφοράς του παρόντος δηµοσιεύον-
ται σε περίληψη στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 93
Μεταβατικές διατάξεις

1. Για παραβάσεις που διαπράχθηκαν πριν από την ισχύ των
διατάξεων του Κεφαλαίου 1 εφαρµόζονται τα οριζόµενα από το
προηγούµενο νοµικό καθεστώς, καθώς και η παράγραφος 2 του
άρθρου 10. 

2. Μέχρι την έκδοση της αποφάσεως του πρώτου εδαφίου της
παραγράφου 4 του άρθρου 8 ισχύουν οι υφιστάµενες διατάξεις
όλων των εκδοθέντων κανονιστικών διατάξεων που αναφέρονται
σε διοικητικές κυρώσεις λόγω πειθαρχικών παραπτωµάτων.

3. Υποθέσεις που εκκρεµούν, κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, στο πρωτοβάθµιο Πειθαρχικό Συµβούλιο, εξακολουθούν
να εκδικάζονται από αυτό µέχρι τη συγκρότηση του Πειθαρχικού
Συµβουλίου του άρθρου 5.

4. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται κάθε αν-
τίθετη διάταξη προς αυτές.

Άρθρο 94
Τροποποίηση του άρθρου 35 του ν. 3325/2005

Οι διατάξεις του άρθρου 35 του ν. 3325/2005 (Α’ 68) αριθµούν-
ται ως παράγραφος 1 και προστίθεται σε αυτό παράγραφος 2
ως εξής:

«2. Σε περίπτωση µεταβίβασης της εταιρείας σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 106δ του Πτωχευτικού Κώδικα, που κυρώ-
θηκε µε το άρθρο µόνο του ν. 3588/2007 (Α’ 153), οι ως άνω πα-
ραχωρηθείσες εκτάσεις µετά των συστατικών και παραρτηµάτων
τους συνεχίζουν να χρησιµοποιούνται από το νέο φορέα της µε-
ταβιβασθείσας επιχείρησης, σύµφωνα µε τους υφιστάµενους

όρους της παραχώρησης, για τις ανάγκες της ναυπηγοεπισκευα-
στικής δραστηριότητάς της.

Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών δύναται να ανακλη-
θεί η παραχώρηση, ιδίως λόγω διακοπής της λειτουργίας και
δραστηριότητας της µεταβιβασθείσας επιχείρησης ή µη χρήσης
των παραχωρούµενων σύµφωνα µε τους σκοπούς της.»

Άρθρο 95

Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου µόνου του π.δ. 322/1985 (Α’
115) προστίθεται στην αρχή ο αριθµός 1 και εν συνεχεία προστί-
θεται παράγραφος 2 ως εξής:

«2. Το οικόπεδο, το οποίο βρίσκεται στο Γ.053 οικοδοµικό τε-
τράγωνο του Δήµου Καλαµαριάς της Περιφερειακής Ενότητας
Θεσσαλονίκης της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας, επί της
συµβολής των οδών Εθνικής Αντιστάσεως, στην οποία φέρει τον
αριθµό 161 (πρώην αριθµός 147), και Περιφερειακής οδού Θεσ-
σαλονίκης, έχει εµβαδόν 18.631 τ.µ., σύµφωνα µε το Εθνικό Κτη-
µατολόγιο και 18.640 τ.µ., σύµφωνα µε το από Δεκεµβρίου 2014
τοπογραφικό διάγραµµα του πολιτικού µηχανικού Γεωργίου
Γιαννούλη που προσαρτάται στο παρόν ως Παράρτηµα I, φέρει
Κωδικό Αριθµό Εθνικού Κτηµατολογίου (ΚΑΕΚ) 19 047 49 12
001/0/0 του Κτηµατολογικού Γραφείου Καλαµαριάς και εµφαίνε-
ται περιµετρικά µε τα κεφαλαία γράµµατα Α-Β-Γ-Δ-Ε-Ζ-Η-Θ-Α στο
ανωτέρω τοπογραφικό διάγραµµα, σύµφωνα µε το οποίο συνο-
ρεύει βόρεια και σε πλευρές Α-Β-Γ µε πεζόδροµο και πέραν
αυτού µε ακίνητα Ο.Τ. Γ408, µε την οδό Σουλίου και µε ακίνητα
Ο.Τ. Γ053Α, νότια και σε πλευρά Δ-Ε-Ζ µε περιφερειακή οδό Θεσ-
σαλονίκης, ανατολικά και σε πλευρές Γ-Δ µε περιφερειακή
τάφρο, δυτικά και σε πλευρές Α-Θ µε την οδό Εθνικής Αντιστά-
σεως, και νοτιοδυτικά και σε πλευρές Ζ-Η-Θ µε έξοδο περιφερει-
ακής οδού Θεσσαλονίκης προς την οδό Εθνικής Αντιστάσεως και
το οποίο ανήκε στο Α’ Νοσοκοµείο ΙΚΑ Θεσσαλονίκης, περιέρχε-
ται κατά πλήρη κυριότητα, νοµή και κατοχή, µε όλα τα παραρτή-
µατα και παρακολουθήµατά του, όλες τις εν γένει επ’ αυτού
κτηριακές εγκαταστάσεις επιφανείας 8.806,26 τ.µ., και όλον τον
εν γένει λοιπό εξοπλισµό, στο Γενικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης
«Άγιος Παύλος» αυτοδικαίως, χωρίς αντάλλαγµα και χωρίς την
τήρηση οποιουδήποτε τύπου, πράξης ή συµβολαίου. Για την κα-
ταχώριση στο οικείο κτηµατολογικό φύλλο µε ΚΑΕΚ            19
047 49 12 001/0/0 του Κτηµατολογικού Γραφείου Καλαµαριάς
εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, διαπιστωτική πράξη των Υπουργών Οικονοµικών και
Υγείας.»

Άρθρο 96
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Στην παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4479/2017 (Α’ 94), η φράση
«για το έτος 2017» αντικαθίσταται µε τη φράση «για τα έτη 2017
και 2018».

Άρθρο 97

Η παρ. 6 του άρθρου 48 του ν. 3966/2011 (Α’ 118) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«6. Ο επιλεγείς εκπαιδευτικός τοποθετείται µε απόφαση του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων για πενταετή
θητεία. Οι εκπαιδευτικοί που έχουν συµπληρώσει δύο (2) έτη θη-
τείας σε Πειραµατικό ή Πρότυπο Σχολείο (ΠΠΣ) δύνανται να κα-
ταθέσουν αίτηση µετάθεσης σύµφωνα µε τις γενικές διατάξεις.
Αιτήσεις µετάθεσης που υποβλήθηκαν το σχολικό έτος 2017-
2018 εξετάζονται, σύµφωνα µε τις γενικές διατάξεις, εφόσον η
πενταετής θητεία των αιτούντων εκπαιδευτικών των ΠΠΣ λήγει
µέχρι τις 31.8.2018. Η θητεία των εκπαιδευτικών των ΠΠΣ η
οποία λήγει µέχρι 31.8.2018 παρατείνεται µέχρι τις 31.8.2019.
Για όσους µετατεθούν εντός του έτους 2018 δεν ισχύει η παρά-
ταση του προηγούµενου εδαφίου.»

Άρθρο 98

Στο τέλος της περίπτωσης γ’ της παρ. 2 του άρθρου 9 του ν.
3854/2010 (Α’ 94) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Το παρόν εφαρµόζεται και στους ΦΟΔΣΑ που συνάπτουν ή
έχουν συνάψει προγραµµατικές συµβάσεις του άρθρου 100 του
ν. 3852/2010 (Α’ 87) για έργα διαχείρισης αποβλήτων που υλο-
ποιούνται µέσω συµβάσεων σύµπραξης του ν. 3389/2005 (Α’
232).»

Άρθρο 99
Οικοδοµικές Άδειες επί ακινήτων ιδιοκτησίας 

ή διαχείρισης ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε.

1. Στην παρ. 11 του άρθρου 6 του ν. 3891/2010 (Α’ 188) προ-
στίθεται περίπτωση β’ ως εξής:

«β) i) Με την επιφύλαξη της περίπτωσης ii), η έκδοση οικοδο-
µικών αδειών επί των ακινήτων που ανήκουν ή διαχειρίζεται η ΓΑΙ-
ΑΟΣΕ Α.Ε. και αφορούν προσθήκες και επεκτάσεις, συντήρηση,
βελτίωση, επισκευή, µετασκευή και εκσυγχρονισµό των πάσης
φύσεως κτιρίων και εγκαταστάσεων, αλλαγή χρήσης, καθώς και
ανέγερση νέων κτιρίων και εγκαταστάσεων, γίνεται από τις κατά
τόπους Υπηρεσίες Δόµησης, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
4495/2017 (Α’ 167).

ii) Οι οικοδοµικές άδειες επί των ακινήτων, που διαχειρίζεται ή
ανήκουν στη ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. για έργα ή επενδύσεις δια συµβά-
σεων παραχώρησης ή συµβάσεων µεταξύ δηµοσίου και ιδιωτι-
κού τοµέα (ΣΔΙΤ), εκδίδονται από τη Διεύθυνση Αρχιτεκτονικής,
Οικοδοµικών Κανονισµών και Αδειοδοτήσεων (Δ.Α.Ο.Κ.Α.) του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σε αποκλειστική προ-
θεσµία τριάντα (30) εργάσιµων ηµερών από την υποβολή της αί-
τησης µε πλήρη φάκελο από τον κύριο ή τον έχοντα το νόµιµο
δικαίωµα και πενήντα (50) εργάσιµων ηµερών όταν αφορούν χα-
ρακτηρισµένα µνηµεία, αρχαιολογικούς χώρους και ιστορικούς
τόπους και σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3028/2002 (Α’153).
Σε περίπτωση παρέλευσης άπρακτης της παραπάνω προθεσµίας
ο κύριος ή ο έχων το νόµιµο δικαίωµα για την έκδοση της άδειας
υποβάλλει την αίτηση στους Υπουργούς Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και Υποδοµών και Μεταφορών, οι οποίοι εκδίδουν µε
κοινή απόφασή τους την οικοδοµική άδεια σε αποκλειστική προ-
θεσµία δέκα (10) ηµερών.

Κάθε άλλη διοικητική πράξη, που προηγείται και απαιτείται για
την έκδοση των παραπάνω οικοδοµικών αδειών, καθώς και για
τον έλεγχο της εφαρµογής τους, οι γνώµες, εγκρίσεις, τα πορί-
σµατα και κάθε άλλου είδους πράξεις οργάνων, συµπεριλαµβα-
νοµένων των ελεγκτών δόµησης, εκδίδονται εντός δεκαπέντε
(15) εργάσιµων ηµερών από την υποβολή του σχετικού αιτήµα-
τος και εντός τριάντα (30) εργάσιµων ηµερών όταν αφορούν χα-
ρακτηρισµένα µνηµεία, αρχαιολογικούς χώρους και ιστορικούς

τόπους. Σε περίπτωση παρέλευσης άπρακτης της παραπάνω
προθεσµίας όλες οι πράξεις, γνώµες και εγκρίσεις του προηγού-
µενου εδαφίου θεωρούνται ως θετικά εκδοθείσες.»

2. Καταργούνται η περίπτωση ε’ της παρ. 11 του άρθρου 6 και
η παρ. 7 του άρθρου 6Α του ν. 3891/2010.

Άρθρο 100
Τροποποίηση του άρθρου 6 του ν. 4070/2012

1.α) Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 4070/
2012 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η Ε.Ε.Τ.Τ. είναι ανεξάρτητη διοικητική αρχή µε έδρα την
Αθήνα, απολαµβάνει πλήρη διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια,
ενεργεί ανεξάρτητα και δεν ζητά ούτε λαµβάνει οδηγίες από κα-
νέναν άλλον φορέα σε σχέση µε την εκτέλεση των καθηκόντων
που της ανατίθενται.»

β) Στο τέλος του τρίτου εδαφίου της παραγράφου 1 προστί-
θεται η φράση «και δεσµεύονται µόνο από το νόµο και τη συνεί-
δησή τους».

γ) Το τέταρτο εδάφιο της παραγράφου 1 διαγράφεται.
2. Στις παραγράφους 3, 4, 6, 8 και 9 του άρθρου 6 του ν.

4070/2012 η φράση «Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων» αντι-
καθίσταται από τις λέξεις «Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών
και Ενηµέρωσης».

3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 6 του ν. 4070/
2012 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Οι κανονιστικές αποφάσεις της Ε.Ε.Τ.Τ. γνωστοποιούνται
στον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέ-
ρωσης.»

4.α) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 6 του ν. 4070/
2012 µετά τις λέξεις «επιχειρηµατική ή µη,» προστίθενται οι λέ-
ξεις «ή να αναλαµβάνουν εργασία ή έργο».

β) Στο τέλος της παρ. 7 του άρθρου 6 του ν. 4070/2012 προ-
στίθενται τα ακόλουθα εδάφια:

«Η ιδιότητα του Προέδρου, του Αντιπροέδρου και του µέλους
(τακτικού ή αναπληρωµατικού) της Ε.Ε.Τ.Τ. είναι ασυµβίβαστη
µε την εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας µέχρι β’ βαθµού συγγένεια ή
συζυγική σχέση µε πρόσωπο που κατέχει το βουλευτικό αξίωµα
ή είναι βουλευτής στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ή είναι µέλος της
Κυβέρνησης. Το ασυµβίβαστο αυτό ισχύει καθ’ όλη τη διάρκεια
της θητείας. Η διαπίστωση του ανωτέρω ασυµβίβαστου συνεπά-
γεται την αυτοδίκαιη έκπτωση από τη θέση του Προέδρου, του
Αντιπροέδρου ή του µέλους, αντίστοιχα. Το ανωτέρω ασυµβίβα-
στο αρχίζει να ισχύει από τη δηµοσίευση του παρόντος νόµου
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και δεν καταλαµβάνει τα ήδη
υπηρετούντα µέλη.»

5. Στο τρίτο εδάφιο της παρ. 8 του άρθρου 6 του ν. 4070/2012
διαγράφονται οι λέξεις «τριπλάσιο έως».

6. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 6 του ν. 4070/
2012 προστίθεται η λέξη «και» πριν από τον αριθµό «9» και δια-
γράφονται η λέξη και ο αριθµός «και 12».

7. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν από τη δηµοσί-
ευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 101
Τροποποίηση του άρθρου 9 του ν. 4070/2012 (Α’ 82)

1.α) Στο τέλος της περίπτωσης α’ της παρ. 2 του άρθρου 9 του
ν. 4070/2012 προστίθενται οι λέξεις «ή για αδίκηµα σχετιζόµενο
µε παραβάσεις των άρθρων 7, 8 και 9 του παρόντος.»

β) Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 2 καταργείται.
2.α) Στην παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4070/2012 οι λέξεις «Υπο-

δοµών, Μεταφορών και Δικτύων» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης».

β) Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4070/
2012 µετά τις λέξεις «του παρόντος άρθρου» προστίθενται οι λέ-
ξεις και οι αριθµοί «και του άρθρου 6 παρ. 7».

γ) Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 9 του ν. 4070/
2012 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η ως άνω απόφαση της Ε.Ε.Τ.Τ. υπόκειται σε προσφυγή ενώ-
πιον του Συµβουλίου Επικρατείας κατά τα άρθρα 41 έως 44 του
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π.δ. 18/1989 (Α’ 8).» 
3. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν από τη δηµοσί-

ευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 102
Τροποποίηση του άρθρου 10 του ν. 4070/2012 (Α’ 82)

1.α) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 10 του ν. 4070/
2012 οι λέξεις «τους τοµείς των τηλεπικοινωνιών, της ηλεκτρονι-
κής ή του δηµοσίου, εµπορικού ή ενωσιακού δικαίου» αντικαθί-
στανται από τις λέξεις «τις ηλεκτρονικές επικοινωνίες ή το
δίκαιο».

β) Το τρίτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 10 του ν. 4070/2012
διαγράφεται.

2.α) Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 10 του ν. 4070/
2012 αντικαθίστανται οι λέξεις «Υπουργού Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων» από τις λέξεις «Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης».

β) Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 10 του ν. 4070/
2012 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Για τα µέλη του Συµβουλίου που είναι δικαστικοί λειτουργοί
απαιτείται απόφαση του οικείου Ανώτατου Δικαστικού Συµβου-
λίου.»

3.α) Το τρίτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 10 του ν. 4070/
2012 διαγράφεται.

β) Στο τελευταίο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 10 του ν. 4070/
2012 οι λέξεις «παύση του µέλους» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «επιβολή πειθαρχικής ποινής στο µέλος».

4.Οι παράγραφοι 5 και 6 του άρθρου 10 του ν. 4070/2012 αν-
τικαθίστανται ως εξής:

«5. Ως πειθαρχικά παραπτώµατα θεωρούνται: α) η σοβαρή
πληµµέλεια κατά την άσκηση των καθηκόντων του µέλους, β) η
ανάρµοστη συµπεριφορά σε σχέση µε το κύρος και το σκοπό της
Ε.Ε.Τ.Τ. ως Εθνικής Ρυθµιστικής Αρχής, γ) η παραβίαση της
αρχής της αµεροληψίας, δ) η παράβαση της υποχρέωσης εµπι-
στευτικότητας και εχεµύθειας. Τα παραπάνω παραπτώµατα τι-
µωρούνται πειθαρχικά αν έχουν τελεστεί µε δόλο ή αµέλεια,
εκτός της περίπτωσης ιδιαίτερα ελαφράς αµέλειας. Οι επιβαλ-
λόµενες από το Πειθαρχικό Συµβούλιο ποινές είναι: α) έγγραφη
επίπληξη, β) πρόστιµο έως τις αποδοχές δώδεκα (12) µηνών και
γ) προσωρινή παύση έως τριών (3) µηνών.

6. Σε περίπτωση εκδόσεως εντός διετίας δύο (2) πειθαρχικών
αποφάσεων σε µέλος της Ε.Ε.Τ.Τ. για το ίδιο πειθαρχικό παρά-
πτωµα, επιβάλλεται η ποινή της προσωρινής παύσης.»

5. Η παρ. 7 του άρθρου 10 του ν. 4070/2012 καταργείται.
6. Οι παράγραφοι 8, 9, 10, 11, 12, 13 και 14 του άρθρου 10 του

ν. 4070/2012 αντικαθίστανται και αναριθµούνται αντίστοιχα ως
εξής:

«7. Την πειθαρχική διαδικασία ενώπιον του Πειθαρχικού Συµ-
βουλίου κινεί το Υπουργικό Συµβούλιο, ύστερα από πρόταση του
Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρω-
σης, για τον Πρόεδρο, τους Αντιπροέδρους και τα µέλη της ή η
Ε.Ε.Τ.Τ. χωρίς τη συµµετοχή του ελεγχόµενου µέλους. Ο Πρό-
εδρος του Πειθαρχικού Συµβουλίου υποχρεούται να καλέσει το
ελεγχόµενο µέλος σε προηγούµενη ακρόαση και παροχή έγγρα-
φων εξηγήσεων µε κλήση, η οποία αναφέρει µε ακρίβεια το απο-
διδόµενο παράπτωµα και τα πραγµατικά περιστατικά που το
στοιχειοθετούν και επιδίδεται σε αυτό µε δικαστικό επιµελητή.
Στην κλήση αναφέρεται η ηµεροµηνία ακρόασης του µέλους
ενώπιον του Πειθαρχικού Συµβουλίου, η οποία δεν µπορεί να
είναι συντοµότερη των δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από την
ηµεροµηνία επίδοσης σε αυτόν της κλήσεως. Προ της ακροά-
σεως και της παροχής έγγραφων εξηγήσεων, το µέλος δικαιού-
ται να λάβει γνώση του φακέλου της υπόθεσης και να λάβει
αντίγραφο αυτού. Το πειθαρχικά διωκόµενο µέλος δικαιούται να
παρίσταται µε δικηγόρο της επιλογής του.

8. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο συνέρχεται κατά την οριζόµενη
ηµεροµηνία ακρόασης, κατά την οποία το µέλος υποβάλλει ενώ-
πιον του Συµβουλίου τις έγγραφες εξηγήσεις του, δίδει τις απαι-
τούµενες διευκρινίσεις, δέχεται ερωτήσεις και εν γένει διευκο-
λύνει το έργο του Πειθαρχικού Συµβουλίου για τη διαλεύκανση

της υποθέσεως. Μετά την ολοκλήρωση της ανωτέρω διαδικα-
σίας, το Πειθαρχικό Συµβούλιο διασκέπτεται και εκδίδει από-
φαση, σύµφωνα µε την οποία είτε: α) κρίνονται ικανοποιητικές
και επαρκείς οι εξηγήσεις του µέλους και παύει την πειθαρχική
διαδικασία, β) δίδει εντολή στον Πρόεδρο να συντάξει έκθεση
πειθαρχικού παραπτώµατος, στην οποία αναφέρονται τα πραγ-
µατικά περιστατικά και το κατά την παράγραφο 5 πειθαρχικό πα-
ράπτωµα και ορίζεται ηµέρα και ώρα συνεδριάσεως του
Πειθαρχικού Συµβουλίου για τη συζήτηση της υποθέσεως, στην
οποία καλείται να παραστεί το διωκόµενο µέλος, εφόσον το επι-
θυµεί και µε πληρεξούσιο δικηγόρο. Στις περιπτώσεις α’ και β’ η
απόφαση επιδίδεται µε δικαστικό επιµελητή προς το µέλος της
Ε.Ε.Τ.Τ..

9. Σε περίπτωση άσκησης πειθαρχικής δίωξης µε απόφαση
της περίπτωσης β’ του εδαφίου β’ της προηγούµενης παραγρά-
φου, κατά την ορισθείσα ηµέρα συνεδρίασης, το Πειθαρχικό
Συµβούλιο δύναται κατά την κρίση του να εξετάσει ή επανεξετά-
σει µάρτυρες, µετά δε την προφορική ενώπιόν του απολογία του
διωκόµενου µέλους ή σε περίπτωση µη εµφανίσεώς του, µετά τη
διαπίστωση της νόµιµης κλητεύσεως αυτού, εκδίδει αµέσως την
απόφασή του. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο δύναται, αν το κρίνει
αναγκαίο, να διατάξει τη συµπλήρωση της έκθεσης πειθαρχικού
παραπτώµατος και επανάληψη της συζητήσεως. Στην περίπτωση
αυτή καλείται µε νέα κλήση το διωκόµενο µέλος, στην οποία ορί-
ζεται νέα ηµέρα και ώρα συζητήσεως, η οποία επιδίδεται σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 7. Η επίδοση αυτή µπορεί να
παραληφθεί, εφόσον ο διωκόµενος ήταν παρών κατά την πρώτη
συζήτηση και του γνωστοποιήθηκε η νέα ηµεροµηνία συζητή-
σεως. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο δύναται επίσης άπαξ να αναβά-
λει τη λήψη αποφάσεως, προκειµένου να εξετάσει ή επανε-
ξετάσει µάρτυρες, ορίζοντας για το λόγο αυτό νέα ηµεροµηνία
συζήτησης της υποθέσεως. Στην περίπτωση αυτή, κλήση του
διωκόµενου µέλους απαιτείται µόνο εάν αυτό ήταν απών. Οι µάρ-
τυρες προσέρχονται µε επιµέλεια των ενδιαφεροµένων. Η µη
προσέλευση των µαρτύρων δεν κωλύει τη λήψη αποφάσεως.

10. Η απόφαση του Πειθαρχικού Συµβουλίου είναι ειδικώς αι-
τιολογηµένη, συντάσσεται εγγράφως και τηρούνται συνοπτικά
πρακτικά των συνεδριάσεων.

11. Οι αποφάσεις του Πειθαρχικού Συµβουλίου κοινοποιούνται
αµελλητί, µε επιµέλεια του Προέδρου αυτού, στον Υπουργό Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης. Οι αποφά-
σεις του Πειθαρχικού Συµβουλίου υπόκεινται σε προσφυγή
ενώπιον του Συµβουλίου της Επικράτειας κατά τα άρθρα 41 έως
44 του π.δ. 18/1989 (Α’ 8).

12. Η πειθαρχική διαδικασία είναι αυτοτελής και ανεξάρτητη
από τυχόν εκκρεµή ποινική δίωξη. Η ποινική δίκη δεν αναστέλλει
την πειθαρχική διαδικασία, δύναται όµως το Πειθαρχικό Συµβού-
λιο να διατάξει για εξαιρετικούς λόγους την αναστολή της πει-
θαρχικής διαδικασίας την περάτωση της ποινικής δίκης. Πραγ-
µατικά γεγονότα, τα οποία διαπιστώθηκαν µε αµετάκλητη από-
φαση ποινικού δικαστηρίου, λαµβάνονται υπόψη στην πειθαρχική
διαδικασία, ουδόλως όµως κωλύεται το Πειθαρχικό Συµβούλιο
να εκδώσει απόφαση διαφορετική της ποινικής, µε την επιφύ-
λαξη των περιπτώσεων του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 2
του άρθρου 9.

13. Τα πειθαρχικά παραπτώµατα της παραγράφου 5 παραγρά-
φονται µετά από πενταετία από την τέλεση αυτών. Πειθαρχικό
παράπτωµα που αποτελεί και ποινικό αδίκηµα δεν παραγράφεται
πριν παραγραφεί το ποινικό αδίκηµα. Κάθε πράξη της πειθαρχι-
κής διαδικασίας, καθώς και η κλήση για ακρόαση και για έγγρα-
φες εξηγήσεις διακόπτει την παραγραφή. Σε κάθε περίπτωση, ο
συνολικός χρόνος παραγραφής δεν δύναται να υπερβεί τα επτά
(7) έτη από της τελέσεως της πράξεως, πλην της περιπτώσεως
κατά την οποία διετάχθη η αναστολή της πειθαρχικής διαδικα-
σίας, οπότε και ο χρόνος της παραγραφής του πειθαρχικού πα-
ραπτώµατος δεν συµπληρώνεται προ της παρόδου έτους από
την ηµεροµηνία δηµοσίευσης της αµετάκλητης αποφάσεως ποι-
νικού δικαστηρίου.»

7.Στο τέλος της παρ. 15 του άρθρου 10 του ν. 4070/2012 προ-
στίθεται το ακόλουθο εδάφιο: 

«Οι διατάξεις του Μέρους Ε’ του Κώδικα Κατάστασης Δηµο-
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σίων Πολιτικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ., ο οποίος
κυρώθηκε µε το άρθρο πρώτο του ν. 3528/2007, όπως ισχύουν,
εφαρµόζονται αναλογικά στο µέτρο που δεν αντίκειται στις δια-
τάξεις του παρόντος.» και η παράγραφος 15 αναριθµείται σε πα-
ράγραφο 14.

8. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 16 του άρθρου 10 του ν. 4070/
2012 οι λέξεις «εκ προθέσεως» διαγράφονται, οι λέξεις «επιτρέ-
πει σε τρίτο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «αφήνει άλλον» και
η παράγραφος 16 αναριθµείται σε παράγραφο 15.

9. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν από τη δηµοσί-
ευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 103
Τροποποίηση του άρθρου 16 του ν. 4339/2015

1. Το δεύτερο και τρίτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 16 του
ν. 4339/2015 (Α’ 133) αντικαθίστανται ως εξής:

«Το ιδρυτικό καταστατικό της εγκρίνεται και τροποποιείται µε
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης του µοναδικού µετόχου της
εταιρείας του Ελληνικού Δηµοσίου, που δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως, και διέπεται, για όσα θέµατα δεν ρυθ-
µίζονται στο παρόν Κεφάλαιο ή δεν ρυθµίζονται κατά διάφορο
τρόπο σε αυτό, από τις διατάξεις του κ.ν. 2190/1920, όπως
ισχύει.»

2. Μετά το δεύτερο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 16 του ν.
4339/2015 προστίθεται το ακόλουθο εδάφιο: 

«Το Δηµόσιο για την άσκηση των µετοχικών δικαιωµάτων του
εκπροσωπείται από τον Υπουργό Οικονοµικών.»

3. α) Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 16 του ν.
4339/2015 οι λέξεις «µε την κοινή απόφαση διορισµού τους από
τον Υπουργό Οικονοµικών, τον Υπουργό Επικρατείας αρµόδιο
για θέµατα Ραδιοτηλεόρασης και τον Υπουργό Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µε την
απόφαση διορισµού τους από τον Υπουργό Οικονοµικών».

β) Στο έβδοµο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 16 του ν.
4339/2015 διαγράφεται η φράση «ως εξής: ένα (1) µέλος µε τον
αναπληρωτή του, ορίζεται από τον Υπουργό Οικονοµικών, δύο
(2) µέλη µε τους αναπληρωτές, ορίζονται από τον Υπουργό Επι-
κράτειας αρµόδιο σε θέµατα ραδιοτηλεόρασης και δύο (2) µέλη
µε τους αναπληρωτές τους, από τον Υπουργό Υποδοµών, Μετα-
φορών και Δικτύων.»

4.α) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 16 του ν. 4339/
2015 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η Γενική Συνέλευση του µοναδικού µετόχου, δηλαδή του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου, όπως εκπροσωπείται νόµιµα από τον
Υπουργό Οικονοµικών, είναι το ανώτατο όργανο της Εταιρίας και
δικαιούται να αποφασίζει για κάθε υπόθεση που αφορά σε αυτήν.
Οι αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης λαµβάνονται µε απόλυτη
πλειοψηφία.»

β) Το τέταρτο εδάφιο της παρ. 10 του άρθρου 16 του ν. 4339/
2015 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Στη Γενική Συνέλευση ο Υπουργός παρίσταται αυτοπροσώ-
πως ή δια του νοµίµου εκπροσώπου του.» 

5. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου ισχύουν από τη δηµοσί-
ευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Άρθρο 104
Επαναφορά στη ΣΤΑΣΥ ΑΕ των υπαλλήλων 

που µετατάχθηκαν από τον πρώην ΗΣΑΠ ΑΕ
σε διάφορους φορείς ή υπηρεσίες του Δηµοσίου

1. Οι υπάλληλοι του πρώην ΗΣΑΠ ΑΕ (µετέπειτα ΣΤΑΣΥ ΑΕ),
οι οποίοι µετατάχθηκαν ως πλεονάζον προσωπικό α’ φάσης, δυ-
νάµει των διατάξεων των άρθρων 9 επ. του ν. 3920/2011 (Α’ 33),
στο Υπουργείο Πολιτισµού, δυνάµει της υπ’ αριθµ. 74642/
14.7.2011 κοινής απόφασης του Υπουργού Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, του Αναπληρωτή
Υπουργού Οικονοµικών και των Υπουργών Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων και Πολιτισµού και Τουρισµού (Γ’ 602), στο
Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, δυνάµει της υπ’
αριθµ. 34951/ 3961/14.7.2011 κ.υ.α. του Υπουργού Διοικητικής

Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, του Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Οικονοµικών και του Υπουργού Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων (Γ’ 680), καθώς και στο Υπουργείο
Ναυτιλίας και Αιγαίου, δυνάµει της υπ’ αριθµ. 5111/4.8.2014/
25.7.2014 κ.υ.α. του Υπουργού Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, του Αναπληρωτή Υπουργού Οι-
κονοµικών, του Υπουργού Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων
και του Υπουργού Ναυτιλίας και Αιγαίου (Γ’ 1214), καθώς και σε
άλλους φορείς ή υπηρεσίες του Δηµοσίου και του ευρύτερου δη-
µόσιου τοµέα, δύνανται να επανέλθουν στη ΣΤΑΣΥ ΑΕ, σε θέσεις
οµοίου ή παρεµφερούς ή συναφούς ή ανάλογου αντικειµένου
εργασίας µε αυτό που κατείχαν πριν τη µεταφορά τους, εφόσον
τέτοιες θέσεις υφίστανται στο Οργανόγραµµα του φορέα υπο-
δοχής.

2. Η µεταφορά διενεργείται µε κοινή απόφαση του  Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού στις υπηρεσίες του Υπουργείου του οποίου υπηρετεί
ο µεταφερθείς, µετά από αίτηση του µεταφερθέντος στην αρµό-
δια Διεύθυνση Προσωπικού του φορέα, όπου υπηρετεί και µετά
από τη σύµφωνη γνώµη του αρµόδιου οργάνου του φορέα υπο-
δοχής.

3. Οι επανερχόµενοι τοποθετούνται σε οργανικές θέσεις της
ΣΤΑΣΥ ΑΕ, οµοίου ή παρεµφερούς ή συναφούς ή ανάλογου αν-
τικειµένου µε αυτό πριν τη µεταφορά τους, εφόσον υφίστανται
τέτοιες θέσεις και εφόσον οι επανερχόµενοι κατέχουν τα αναλό-
γως καθοριζόµενα από το ισχύον Οργανόγραµµα τυπικά και ου-
σιαστικά προσόντα. Σε κάθε άλλη περίπτωση εντάσσονται σε
προσωποπαγείς θέσεις, που συνιστώνται σε κλάδους και τοµείς
του φορέα υποδοχής, σύµφωνα πάντοτε µε την ειδικότητα των
επανερχοµένων και τούτο έως ότου καταστεί δυνατόν να ενταχ-
θούν αυτοί σε οργανικές θέσεις της ΣΤΑΣΥ ΑΕ, όταν συντρέξουν
οι απαιτούµενες εκ του νόµου προϋποθέσεις, όταν δηλαδή υπάρ-
ξει κενή οργανική θέση και αυτοί αποκτήσουν τα ουσιαστικά και
τυπικά προσόντα που προβλέπονται από το ισχύον Οργανό-
γραµµα της ΣΤΑΣΥ ΑΕ. Μετά την ένταξή τους οι προσωποπαγείς
θέσεις που κατείχαν καταργούνται αυτοδικαίως.

4. Οι επανερχόµενοι τεκµαίρεται ότι αποδέχονται ανεπιφύλα-
κτα τους όρους, τις συνθήκες και το εν γένει καθεστώς εργα-
σίας, εξέλιξης και υπηρεσιακής κατάστασης που ισχύει στο
φορέα υποδοχής, παραιτούµενοι κάθε διεκδίκησης ή αποζηµίω-
σης ή άλλης αξίωσης εξαιτίας και επ’ αφορµή της αρχικής µετα-
φοράς τους, δυνάµει του ν. 3920/2011.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης καθορίζονται οι λεπτοµέ-
ρειες εφαρµογής της παρούσας παραγράφου.

Άρθρο 105

Η παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 3897/2010 (Α’ 208), αντικαθί-
σταται από 1.1.2018 ως εξής:

«1. Η ισχύς των αδειών λειτουργίας των συνεργείων συντήρη-
σης και επισκευής αυτοκινήτων, µοτοσικλετών και µοτοποδηλά-
των, του άρθρου 22 του π.δ. 78/1988 (Α’ 34), όπως ισχύει, που
λειτουργούσαν ή λειτούργησαν διακεκοµµένα ή µόνο επί ορι-
σµένο χρονικό διάστηµα πριν τις 25.2.1988 και τα οποία έλαβαν
διαδοχικές άδειες λειτουργίας ορισµένου χρόνου µε βάση τις
διατάξεις του π.δ. 224/1997 (Α’ 169) και µετέπειτα, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του π.δ. 160/2005, µέχρι τις 31.12.2006, οι οποίες
και παρατάθηκαν µε την παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 3534/2007
(Α’ 40) µέχρι τις 31.12.2009, παρατείνεται µέχρι τη συνταξιοδό-
τηση, για καθέναν εκ των εκµεταλλευτών του συνεργείου.

Σε αυτήν την περίπτωση και εντός διαστήµατος τριών (3)
µηνών, κατόπιν αίτησης του εκµεταλλευτή, γίνεται τροποποίηση
της προσωρινής άδειας λειτουργίας του συνεργείου, ώστε να
συµπεριλάβει τη νέα προβλεπόµενη ηµεροµηνία λήξης. Στο διά-
στηµα αυτό απαγορεύεται η επέκταση των εγκαταστάσεων του
συνεργείου ή η µετεγκατάστασή του σε άλλη θέση ή η οποιαδή-
ποτε µεταβίβαση της αδείας του. Σε αντίθετη περίπτωση εφαρ-
µόζονται οι κυρώσεις που προβλέπονται στο άρθρο 18 του π.δ.
78/1988, όπως ισχύει.»

Άρθρο 106
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Στην περίπτωση 4 της υποπαραγράφου Η2 της παραγράφου
Η’ του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 22), µετά τη φράση
«τα προσόντα των οδηγών» προστίθεται η φράση «το ελάχιστο
µίσθωµα».

Άρθρο 107

1) Η υποπερίπτωση ββ’ της περίπτωσης β’ της παρ. 8 του άρ-
θρου 221 του ν. 4412/2016 (Α’ 147) αντικαθίσταται ως εξής:

«ββ) Έναν (1) εκπρόσωπο των Ο.Τ.Α., που υποδεικνύεται µε
τον αναπληρωτή του, από την Περιφερειακή Ένωση Δήµων της
έδρας της Περιφέρειας όπου εκτελείται το έργο, εγγεγραµµέ-
νους στο µητρώο της περίπτωσης στ’.»

2) Το εδάφιο β’ της παρ. 10 του άρθρου 221 του ν. 4412/2016
(Α’ 147) αντικαθίσταται ως εξής:

«Η κλήρωση διενεργείται υποχρεωτικά µε βάση το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα κληρώσεων της παραγράφου 6 του άρθρου 118
του παρόντος, µεταξύ των τεχνικών υπαλλήλων του µητρώου της
περίπτωσης η’ της παραγράφου 8 του παρόντος σε επίπεδο Πε-
ριφερειακής Ενότητας µε βάση την έδρα της αναθέτουσας
αρχής, οι οποίοι διαθέτουν τα αντίστοιχα προσόντα της παρα-
γράφου 8 ή 9 του παρόντος κατά περίπτωση.»

3) Προστίθεται περίπτωση ζ’ στην παρ. 2 του άρθρου 49 του
ν. 4412/2016 (Α’ 147) ως εξής:

«ζ) Στις περιπτώσεις συµβάσεων εκπόνησης µελετών και πα-
ροχής τεχνικών και λοιπών επιστηµονικών υπηρεσιών, προκειµέ-
νου να εκκινήσει η διαδικασία δηµοπράτησης απαιτείται
δέσµευση του 40% της εκτιµώµενης αξίας της σύµβασης, το δε
υπόλοιπο που τυχόν απαιτείται, δεσµεύεται µε την κατακύρωση
της σύµβασης ή σε εξαιρετικές περιπτώσεις µεταφέρεται δέ-
σµευση πίστωσης του προϋπολογισµού δηµοπράτησης του αν-
τίστοιχου έργου, εφόσον αυτό δηµοπρατηθεί εντός ενός (1)
έτους από την έκδοση βεβαίωσης περαίωσης της µελέτης. Στη
δέσµευση πίστωσης έργου, εκτός από τη δέσµευση του προϋπο-
λογισµού κατασκευής του έργου περιλαµβάνεται επιπλέον το κό-
στος των βασικών µελετητών ως τεχνικών συµβούλων- µελε-
τητών της παραγράφου 7 του άρθρου 136 του παρόντος, το κό-
στος επίβλεψης - διοίκησης του έργου του άρθρου 136 του πα-
ρόντος, καθώς και τυχόν µεταφερόµενες οικονοµικές εκκρεµό-
τητες από τη σύµβαση εκπόνησης της αντίστοιχης µελέτης. Με
απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών και Μετα-
φορών προσδιορίζεται το κόστος επίβλεψης - διοίκησης του
έργου ανά κατηγορία και προϋπολογισµό έργου.»

4) Προστίθεται παράγραφος 5 στο άρθρο 97 του ν. 3669/2008
(Α’ 116) ως εξής:

«5. Για τις περιπτώσεις εργοληπτικών επιχειρήσεων εγγεγραµ-
µένων στις τάξεις 3η και ανώτερες του Μητρώου Εργοληπτικών
Επιχειρήσεων (Μ.Ε.ΕΠ.), που τηρείται στη Γενική Γραµµατεία Δη-
µοσίων Έργων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, οι
οποίες έχουν εµπροθέσµως υποβάλει και εκκρεµεί αίτηση τακτι-
κής αναθεώρησης ή πρόκειται να υποβάλουν εµπρόθεσµη αί-
τηση, σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 2 του παρόντος µέχρι
την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος της παρ. 20 του άρ-
θρου 118 του ν. 4472/2017 (Α’ 74), παρατείνεται η ισχύς της βε-
βαίωσης εγγραφής (πτυχίο) τους, κατά τα οριζόµενα στο
ανωτέρω προεδρικό διάταγµα. Η υπηρεσία τήρησης του Μ.Ε.ΕΠ.
θέτει σηµείωση επί του πτυχίου της εταιρείας για τη δοθείσα πα-
ράταση. Πτυχία χωρίς τη σχετική σηµείωση λήγουν κατά τις
ισχύουσες διατάξεις.»

5) Η παρ. 7 του άρθρου 92 του ν. 3669/2008 αντικαθίσταται ως
εξής:

«7. Οι εργοληπτικές επιχειρήσεις, οι οποίες είναι εγγεγραµµέ-
νες στο Μ.Ε.ΕΠ. από την 3η έως την 7η τάξη, υποχρεούνται να
υποβάλουν ετησίως τις οικονοµικές τους καταστάσεις και την έκ-
θεση δραστηριότητας πριν από τη λήξη της καταληκτικής προ-
θεσµίας δηµοσίευσης των οικονοµικών τους καταστάσεων, στο
Γ.Ε.ΜΗ., σύµφωνα µε τα λοιπά προβλεπόµενα στην υ.α. Δ15/
οικ/24298/28.7.2005 (Β’ 1105). Με όµοια απόφαση µπορεί να τρο-
ποποιείται η διαδικασία υποβολής των ανωτέρω στοιχείων.»

Άρθρο 108

Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου δηµόσιας επιχείρη-
σης, που υπάγεται στο Κεφάλαιο Α’ του ν. 3429/2005 (Α’ 314) και
εποπτεύεται από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µπο-
ρεί να καθορίζεται πρόσθετη ηµερήσια αποζηµίωση για το προ-
σωπικό της που απασχολείται στο πλαίσιο υλοποίησης,
συγχρηµατοδοτούµενων από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή χρηµατο-
δοτούµενων αποκλειστικώς από ευρωπαϊκούς ή διεθνείς οργα-
νισµούς ή ίδιους πόρους του αρµόδιου φορέα µη προερχό-
µενους από τον Κρατικό Προϋπολογισµό ή ιδιωτικά κονδύλια,
ερευνητικών και αναπτυξιακών έργων ή προγραµµάτων ή για την
παροχή υπηρεσιών ή εκπόνηση µελετών στην αλλοδαπή και µε-
τακινείται για τις ανωτέρω ανάγκες στο εξωτερικό για προσδιο-
ρισµένο εκ των προτέρων χρονικό διάστηµα, εφόσον η παρα-
πάνω πρόσθετη αποζηµίωση καταβάλλεται αποκλειστικά από πό-
ρους προερχόµενους από την εκτέλεση του έργου ή του προ-
γράµµατος ή την παροχή της υπηρεσίας ή την εκπόνηση των
µελετών και σε καµία περίπτωση από τον Κρατικό Προϋπολογι-
σµό. Με την ίδια απόφαση καθορίζεται η διαδικασία και οι ειδι-
κότερες προϋποθέσεις καταβολής, τα αναγκαία δικαιολογητικά,
καθώς και κάθε σχετική λεπτοµέρεια.

Η πρόσθετη ηµερήσια αποζηµίωση του προηγούµενου εδα-
φίου καθορίζεται ανά περίπτωση µε βάση τις εκάστοτε συγκε-
κριµένες συνθήκες και ιδίως το κόστος διαµονής του µετακινού-
µενου στο εξωτερικό και δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει το διπλά-
σιο του αντίστοιχου ποσού ηµερήσιων αποδοχών του µετακινού-
µενου προσώπου. Σε περίπτωση καταβολής της πρόσθετης
ηµερήσιας αποζηµίωσης του παρόντος άρθρου δεν καταβάλλε-
ται κανένα επιπλέον ποσό.

Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της οικείας δηµό-
σιας επιχείρησης καθορίζεται η εκάστοτε χρονική διάρκεια της
απασχόλησης, της µετακίνησης και της παραµονής του προσω-
πικού στο εξωτερικό, ο εκάστοτε αριθµός των υπαλλήλων που
απασχολούνται κατά περίπτωση στο έργο, πρόγραµµα, υπηρε-
σία ή µελέτη, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

Όλες οι παραπάνω αποφάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου
της οικείας δηµόσιας επιχείρησης εγκρίνονται από τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών µε απόφασή του, που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και δεν εκτελούνται πριν την
παραπάνω έγκριση.

Άρθρο 109
Καθορισµός προγράµµατος δροµολογίων ΟΑΣΘ

Η παρ. 4 του άρθρου 30 του ν. 4313/2014 (Α’ 261) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«4.α. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών,
µετά από εισήγηση του Οργανισµού Συγκοινωνιακού Έργου
Θεσσαλονίκης Ανώνυµη Εταιρία (ΟΣΕΘ), καθορίζεται πρό-
γραµµα δροµολογίων του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών
Θεσσαλονίκης (ΟΑΣΘ). Με το παραπάνω πρόγραµµα µπορούν
να ορίζονται τα εξής: 

1. Τα κυκλοφορούντα λεωφορεία κατά τη χειµερινή και τη θε-
ρινή περίοδο.

2. Η κατ’ εξαίρεση σταδιακή λήξη των τελευταίων δροµολο-
γίων µετά τις 24.00 για την καλύτερη εξυπηρέτηση του µεταφο-
ρικού έργου και του επιβατικού κοινού.

3. Η λειτουργία τουλάχιστον µίας (1) µεταµεσονύκτιας λεωφο-
ρειακής γραµµής σύνδεσης και εξυπηρέτησης των επιβατών από
και προς τους σταθµούς άφιξης ή αναχώρησης επισκεπτών (αε-
ροδρόµιο, σταθµός τραίνων, κεντρικός σταθµός υπεραστικών λε-
ωφορείων), διερχόµενης από τις κεντρικές οδικές αρτηρίες της
Θεσσαλονίκης.

4. Η υποχρέωση δροµολόγησης, για την εξυπηρέτηση των
ατόµων µε αναπηρία µετά από καθηµερινό προγραµµατισµό µε
βάση τις ανάγκες εξυπηρέτησης τους, τουλάχιστον των δύο (2)
εκ των τριών (3) ειδικά διασκευασµένων οχηµάτων των εννέα (9)
θέσεων εξυπηρέτησης ΑµεΑ (εκ των οποίων 4 θέσεις αναπηρικών
αµαξιδίων), που διαθέτει ο ΟΑΣΘ, σε τουλάχιστον δύο (2) βάρ-
διες κατά τις καθηµερινές και σε τουλάχιστον µία (1) τα Σάββατα
και τις Κυριακές.

6364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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β. Ο ΟΑΣΘ υποχρεούται να εφαρµόζει το παραπάνω πρό-
γραµµα δροµολογίων.

γ. Μέχρι την έκδοση της απόφασης της περίπτωσης α’ ισχύει
το υφιστάµενο πρόγραµµα δροµολογίων.»

Άρθρο 110
Έναρξη ισχύος

1. Κάθε διάταξη, η εφαρµογή της οποίας προϋποθέτει δηµι-
ουργία ηλεκτρονικού µητρώου, τίθεται σε ισχύ µετά την έναρξη
λειτουργίας του ηλεκτρονικού µητρώου.

2. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 1, η ισχύς του παρόντος
αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά σε επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,                                     2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. Ο ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΣ 2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΤΗΣ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ 

ΚΑΙ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΨΗΦΙΑΚΗΣ 4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ, ΕΡΕΥΝΑΣ

ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ
ΚΑΙ ΕΝΗΜΕΡΩΣΗΣ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 6. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

7. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 8. ΥΓΕΙΑΣ

9. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ 10. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
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ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 14. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

15. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΥΓΕΙΑΣ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 20. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ,

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

21. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 22. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΥΠΟΔΟΜΩΝ

ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 21.03’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Παρασκευή 23 Μαρτίου 2018 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση
επικαίρων ερωτήσεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


